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À 14.55 heures, les Membres de la Chambre des Députés et du Gouvernement
occupent leurs sièges dans la salle de séance.

Devant la tribune de la présidence est dressée une photographie avec crêpe noire de
Madame la Grande-Duchesse Joséphine-Charlotte devant laquelle est placé un
arrangement de roses blanches.

À 14.57 heures, M. le Secrétaire général de la Chambre des Députés, précédé d’un
huissier en habit, se déplace au Palais grand-ducal pour inviter M. le Maréchal de la
Cour, en tant que représentant de la Famille Grand-ducale, à se rendre à la Chambre
des Députés.

À 15.00 heures, M. le Maréchal de la Cour, accompagné de M. le Lieutenant-colonel
honoraire Léandre Mignon, est reçu à l'entrée de la Chambre par M. le Président de
la Chambre et M. le Premier Ministre, d'où il est conduit à son siège dans la salle de
séance.

Les tribunes sont occupées par les Présidents d'honneur de la Chambre des Députés
M. Léon Bollendorff, Mme Erna Hennicot-Schoepges et M. Jean Spautz, le Ministre
d'État honoraire M. Jacques Santer, les Membres luxembourgeois du Parlement
européen, le Président du Conseil d'État, les Représentants de la Magistrature, le
Président de la Cour des Comptes, le Médiateur, les Membres du corps diplomatique,
une délégation de hauts fonctionnaires de la Cour grand-ducale, du Gouvernement
et du Conseil d'État ainsi que par la presse parlementaire.

M. le Président de la Chambre des Députés Lucien Weiler se rend à son siège et ouvre
la séance. Ayant invité l'assemblée et l'assistance à s'asseoir, il prononce debout
l’allocution suivante:

■ M. le Président.- Här Maréchal de la
Cour,

Exzellenzen,

Léif Éieregäscht,

Dir Dammen an Dir Hären,

Lëtzebuerg ass an Trauer.

De leschte Méindeg huet d’Grande-
Duchesse Joséphine-Charlotte eis fir ëm-
mer verlooss.

Déi zwee lescht Jore ware sécher mat déi
schwéierst an Hirem Liewen: Si huet misse
kämpfe géint déiselwecht schlëmm Kran-
kheet, ënnert där sou vill Mënsche leiden.

Si huet dat gemaach mat deene Qualitéi-
ten, déi Hiert ganzt Liewe geprägt hunn:
Courage, Dignitéit an Diskretioun.

D’Biller, déi mer an deene leschten Deeg
gesinn hunn, weisen, datt d’Lëtzebuerger
hir Trauer esou staark ausdrécke kënne wéi
hir Freed a Begeeschterung, mat där si vi-
ru 50 Joer déi jonk belsch Prinzessin als
Fra vum Ierfprënz Jean empfaangen a ge-
feiert hunn.

Mä obschonns d’Freed deemools grouss
war, hätt kee geduecht, datt en halleft Jo-
rhonnert méi spéit, de 7. Oktober 2000, de
Lëtzebuerger Statsminister kënnt un
d’Adress vum belsche Kinnek soen: «Je
voudrais dire à travers vous au peuple bel-
ge que nous lui sommes reconnaissants
de nous avoir fait cadeau de la meilleure
de ses filles.»

La meilleure de ses filles: Et kann ee sech
kaum méi eng schéi Konklusioun virstellen,
déi d’Lëtzebuerger däerfen zéien aus dem
Wierken an dem Schaffe vun der Grande-
Duchesse Joséphine-Charlotte, an dat
während engem hallwe Jorhonnert.

Hire prononcéierte „sens du devoir“,
d’Flichtgefill, huet d’Handele vun där jon-
ker Prinzessin fir d’éischt an Hirer Hee-
mecht, an duerno als Grande-Duchesse vu
Lëtzebuerg ëmmer geleet.

Wéi d’Prinzessin Joséphine-Charlotte op
Lëtzebuerg komm ass, wossten d’Lëtze-
buerger, datt et sech ëm eng Prinzessin
géif handelen, déi eng schwéier Jugend
hanneru sech hat.

Si hat hire Grousspapp ganz fréi verluer; ee
Joer méi spéit huet Si op eng tragesch Aart
a Weis Hir Mamm verluer, ass déi ëm d’Lie-
we komm.

E puer Joer duerno koumen déi batter
Krichs- an Nokrichszäit, déi fir déi belsch
Kinneksfamill ganz dramatesch war.

Mä Si huet sech alle Situatioune gestallt a
schonn déi Zäit konnt een Hiert ausge-
prägtent Gefill fir Responsabilitéit bemier-
ken.

Déi Sympathien, déi d’Lëtzebuerger där
deemoleger Ierfgroussherzogin vum éisch-
te Moment un entgéintbruecht hunn, sollte
sech séier verdéiwen, wéi d’Lëtzebuerger
hir nei Prinzessin besser kenne geléiert
hunn.

Am Laf vun de Joren a Jorzéngte sollten
d’Lëtzebuerger eng Fra, eng Mamm, eng(Photo: Zineb Wilhelm)
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Damm, eng Grande-Duchesse
kenne léieren, op déi si zu Recht
houfrech sinn an och houfrech
wäerte bleiwen.

Eng Mamm, déi, geprägt duerch
Hir eege batter Jugend, alles dru
gesat huet, datt Hir Kanner an där
Gebuergenheet sollten opwues-
sen, déi Si zum Deel an Hire jonke
Joren net konnt hunn.

Eng Grande-Duchesse, déi ausge-
bilte Krankeschwëster war: Dohier
- an och duerch Hir Erzéiung - Hi-
ren Asaz an Hir permanent Op-
mierksamkeet fir déi Schwaach aus
eiser Gesellschaft, déi Krank, déi
Handicapéiert, déi, deenen et
manner gutt geet an déi um Rand
vun eiser Wuelstandsgesellschaft
stinn.

Duerch Hir virbildlech Aarbecht am
Kader vun humanitären Organisa-
tiounen huet Si eis wësse gedoen -
an dat wäit iwwert dee representa-
tive Kader eraus -, datt mir ëmmer
erëm no méi Mënschlechkeet a So-
lidaritéit heiheem an uechtert
d’Welt musse striewen.

Dass perséinlechen Engagement
mindestens esou wäertvoll ass wéi
materiell Ënnerstëtzung, ass eng
vun Hiren Aussoen, mat där Si wollt
een Zeeche setzen. Si selwer ass
do mat guddem Beispill virgaan-
gen an huet de Wee gewisen, dee
Si fir richteg fonnt huet fir Mëss-
stänn ze behiewen.

Onzähleg Mënschen a vill Organi-
satiounen hunn d’Grande-
Duchesse um Wierk gesinn, dorën-
ner ënner aneren:

- d’Lëtzebuerger Rout Kräiz,

- d’Lëtzebuerger Guiden a Scou-
ten,

- 10.000e vu Bluttspender.

Dausenden an dausende vu Mat-
bierger an Altersheimer an a Flee-
geheimer, déi d’Grande-Duchesse
während all deene Jore besicht
huet an deene Si Zousproch ginn
huet, a vill sozial Projeten am In- an
am Ausland sinn Zeie vun deem
onermiddlechen Asaz vun der
Grande-Duchesse fir déi sozial an
déi humanitär Cause.

Der Grande-Duchesse Hire sozia-
len Engagement war net geküns-
telt: d’Mënschen, déi al Leit, déi
krank, déi schwaach, déi arem, si
all hu gespuert datt Hiert Matgefill
echt war, dacks ganz spontan an
déif mënschlech.

An dofir hu si se alleguerte respek-
téiert an hate si se gären.

D’Grande-Duchesse hat awer och
en ausgesprachene Gerechteg-
keetssënn.

D’Grenze vu Länner a Kulturkree-
ser huet Si mat Hirem Bestriewen
no méi Gerechtegkeet net kannt.

Hiert reservéiert Wiesen, eng Cha-
raktereegenschaft vun Hirer Zäit,
huet Si ni dru gehënnert, Onge-
rechtegkeete beim Numm ze nen-
nen an am Kader vun Hire Méig-
lechkeete géint se unzekämpfen.

D’Grande-Duchesse Joséphine-
Charlotte war - a mir wëssen et al-
leguerten - ganz staark un der
Konscht interesséiert.

Si hat en ëmfaassend Wëssen an
en déift Verständnis vun der
Konscht an all hire Formen.

Dat Schéint, dat Kreatiivt, dat
Mënschlecht a Konscht a Kultur
huet Si e Liewe laang begeesch-
tert.

Dësen Enthusiasmus huet Si offi-
ziell a privat gewisen.

Offiziell war d’Konscht fir Si e privi-
légiéierte Medium fir Sech mat de
Leit, mat de Mënschen auserneen
ze setzen.

Heiheem huet Si deenen, déi eis
besiche koumen, déi kënschtle-
resch Experienze vun de Lëtze-
buerger Kënschtler gewisen an
erkläert.

Dobaussen huet Si iwwert déi
schöpferesch Realisatioune vun
der Konscht versicht, d’Mënsche
besser ze verstoen.

Fir d’Grande-Duchesse ware
Konscht a Kultur och Moossinstru-
ment vun der Schafenskraaft vun
de Leit.

Hir Freed iwwert d’Konschtwierker
war och ëmmer Freed iwwert déi a
mat deenen, déi hannert de Wier-
ker stoungen.

D’Lëtzebuerger Konscht- a Kultur-
zeen hat an der Grande-Duchesse
eng Ambassadrice wéi se besser
keng hätt kënnen hunn.

D’Grande-Duchesse war dann och
eng Fra mat Charakterstäerkt a
grousser Konsequenz.

Si huet Sech ni vum Zäitgeescht
leede gelooss. Si hat eng prezis
Virstellung vun der Monarchie als
Statsform a vun Hirer Roll als Fra
vum Statschef.

vants de tant de concitoyens de
toutes les couches de la popula-
tion reflètent bien ce qu’un éditoria-
liste luxembourgeois a écrit il y a
quelques jours:
«La Grande-Duchesse Joséphine-
Charlotte, qui a quitté ce monde
après de longues années de souf-
frances, restera dans la mémoire
du peuple luxembourgeois cette
grande dame dont on retiendra Sa
noblesse, Sa dignité, Sa discrétion,
Son élégance et Son affabilité aux
côtés de Son époux, le Grand-Duc
Jean, et Ses fidèles engagements
humanistes et humanitaires ainsi
que Son immense culture.
L’humanisme empreint de valeurs
chrétiennes, l’engagement social
au service des malades et des mi-
séreux, de la jeunesse et des droits
de l’Homme, Sa ferveur pour la
promotion des beaux-arts et de la
musique ont fait de la Grande-
Duchesse Joséphine-Charlotte
cette personnalité hors du commun
que d’aucuns nous enviaient.»
Här Maréchal de la Cour,
Exzellenzen,
Dir Dammen an Dir Hären,
An dëse schwéiere Stonne sinn eis
Gedanke selbstverständlech bei
eisem veréierte Grand-Duc Jean.
Mi kënnen eis virstelle wat et fir Hie
bedeit déi Fra ze verléieren, mat
där Hien en halleft Jorhonnert ze-
summe war a mat där Hien esou
laang zum Wuel vum Land ge-
schafft huet.
Ech wëll am Numm vun eis alle-
guerten dem Grand-Duc Jean
soen, datt mir Him Säi Schmäerz
net kënnen ewechhuelen, mä datt
d’ganzt Lëtzebuerger Vollek un
Hien denkt a Seng Trauer deelt.
Datselwecht soe mer dem Grand-
Duc Henri an der Grande-
Duchesse Maria Teresa, dem
Grand-Duc Senge Schwësteren a
Bridder an där ganzer groussher-
zoglecher Famill.
Lëtzebuerg verléiert mat der
Grande-Duchesse Joséphine-
Charlotte
eng grouss Damm,
eng gutt Grande-Duchesse
e feine Mënsch
an «la meilleure des filles de nos
amis voisins».
Der Grande-Duchesse Joséphine-
Charlotte wëllt ech soen:
Madame, mir waren, mir sinn a mir
bleiwen houfrech op Iech.
Lëtzebuerg seet Iech e grousse
Merci a wäert Iech ni vergiessen.

* * *

D’Wuert huet elo de President vun
der Regierung, den Här Statsminis-
ter Jean-Claude Juncker.
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An an dëser Virstellung ware
Respekt, Diskretioun, Virbildfunk-
tioun an Dignitéit Grondwäerter, déi
Si konsequent an iwwerzeegend
verdeedegt huet.

Wéi viru Joren den Zäitgeescht
d’Diere vu ville Palaisen an Europa
gesprengt huet, huet Si sech net
bëire gelooss an ass un der Säit
vum Grand-Duc mat där Hir eege-
ner Diskretioun an nobeler Manéier
virugefuer, der Lëtzebuerger Mo-
narchie Hire Stempel opzedrécken.

Mat engem Resultat wat sech wei-
se léisst an ëm dat eis anerer be-
neiden.

D’Grande-Duchesse war dann
awer och, a virun allem, d’Fra vum
Lëtzebuerger Statschef.

Mat edler Diskretioun stoung Si un
der Säit vum Grand-Duc; Si war
Seng éischt Conseillère an Hie
konnt sech zu all Moment an an al-
le Situatiounen op Si verloossen.

D’Grande-Duchesse huet Sech net
umierke gelooss, datt Hir Aufgab
un der Säit vum Grand-Duc eng
enorm Devotioun erfuerdert huet,

an d’Selbstverständlechkeet, mat
där Si Hire Flichte gerecht ginn
ass, huet ni een Zweifel opkomme
gelooss, datt Si mat Häerz an Iw-
werzeegung Hir Aarbecht ge-
maach huet.

Duerch Hiert diskret, charmant an
elegant Optrieden un der Säit vum
Grand-Duc, virun allem och am
Ausland, war Si dee beschten Am-
bassadeur fir Lëtzebuerg an huet
domat grousse Verdéngscht un der
Unerkennung an um Respekt,
deen eist Land an der Welt ge-
néisst.

Monsieur le Maréchal de la Cour,

Excellences,

Mesdames, Messieurs,

Joséphine-Charlotte de Luxem-
bourg nous quitte aujourd’hui phy-
siquement, mais Elle restera tou-
jours présente dans notre mé-
moire.

Des milliers de citoyens ont défilé
ces derniers jours devant Sa dé-
pouille mortelle au Palais grand-
ducal et les témoignages émou-



Doud hu mer emfonnt wéi de Ver-
loscht vun engem, dee mer dacks
gesinn hunn a gutt kannt hunn, wéi
e Verloscht an der eegener Famill.

Eist Matgefill gëllt virun allem dem
Grand-Duc Jean, deen d’Prinzes-
sin vu sengem Liewen, de Kompliz
vun all Dag an d’Stäip an deene
schwéiere Stonne verluer huet. Hie
war frou mat Hir an Hire Verloscht
deet Him wéi an eis och méi wéi
nëmmen e bëssen.

De Grand-Duc Henri verléiert net
nëmme wéi mir d’Grande-
Duchesse. Hie verléiert seng Fa-
mill, seng Mamm, an dat ass
eppes ganz aneschters. Mir fille
mat him, esou wäit wéi mer dat
kënnen.

Dem Grand-Duc, deenen anere
Kanner vun der Grande-Duchesse,
déi all bei Hir ware wéi se gestuer-
wen ass, eiser Grande-Duchesse
an deenen anere Membere vun der
groussherzoglecher Famill soe mer
haut hei eis besonnesch Sympa-
thie.

Der Grande-Duchesse Joséphine-
Charlotte soe mer iwwert d’Graf
eraus: Respekt, Madame, Respekt
virun deem wat Der waart, Respekt
virun deem wéi Der waart. Merci fir
dat wat Der fir eis waart. Dat wat
Der fir eis waart, dat bleift. Iech
wäerte mer vermëssen.

* * *

■ M. le Président.- Ech géif
Iech elo bieden opzestoe fir eng
Minute de recueillement.

(L’assemblée et l’assistance ob-
servent une minute de silence)

Ech soen Iech Merci.

Un cordon de la musique mili-
taire joue l’hymne national.

La séance publique est levée à
15.19 heures.

* * *

M. le Président de la Chambre, M.
le Premier Ministre et M. le Secré-
taire général raccompagnent M.
le Maréchal de la Cour.

MM. le Maréchal de la Cour, le
Président de la Chambre, le Pre-
mier Ministre, les Présidents
d'honneur et les membres de la
Chambre s'inscrivent dans le livre
d'or déposé dans le péristyle de
l'Hôtel de la Chambre.

Après avoir pris congé de M. le
Président de la Chambre et de M.
le Premier Ministre, M. le Maré-
chal de la Cour rejoint le Palais
grand-ducal en compagnie de M.
le Secrétaire général de la
Chambre précédé d'un huissier en
habit.
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■ M. Jean-Claude Juncker,
Premier Ministre, Ministre d’État.-
Här President, Här Maréchal de la
Cour, Dir Dammen an Dir Hären, e
puer Woche virun Hirer Gëldener
Hochzäit - d’Virbereedunge ware
praktesch scho ganz ofgeschloss -
si mer gewuer ginn, dass
d’Grande-Duchesse Joséphine-
Charlotte krank wier, schwéier
krank wier, an ëmmer erëm ass ee
gefrot ginn - et war dat en éierlecht
Interesse -: Wéi geet et der
Grande-Duchesse?

Wéi et Hir gaangen ass an deene
leschten zwee Joer wou se krank
war, dat si mer ni richteg gewuer
ginn, well Si huet Hir Krankheet ni
thematiséiere wëllen. Ech weess
awer, dass Se ganz vill Courage
hat, physesche Courage a mora-
lesche Courage. Si huet den Doud
ganz laang net u sech erugelooss,
och dann net, wa Se en emol
heiansdo erbléckst hat. Si hat en
diskreten Ëmgank mat Hirer Krank-
heet a mat Hirem Leiden. Et war Hir
Krankheet, et war Hiert Leiden, et
war Hir Ausënanersetzung mam
Doud. Et waren Hir lescht Gedan-
ken. Esou wollt Si et, an esou huet
Si et gehale bis ganz zum Enn.

Déi Diskretioun, déi Si an der
leschter Explikatioun gewisen huet,
zitt sech wéi e Fuedem, bal wéi en
déckt Seel duerch Hiert ganzt Lie-
wen. Déi Mëschung aus Diskre-
tioun, Disziplin, Noblesse an Digni-
téit huet aus där jonker Prinzessin
eng grouss Damm, aus der bel-
scher Kinneksduechter eng gutt
Grande-Duchesse gemaach.

Hir Diskretioun huet heiansdo Of-
stand geschaaft, mä ni Distanz. Të-
schent Hir an de Lëtzebuerger
louche keng laang Strecken. Et
sinn tëschent Hir an de Lëtzebuer-
ger ëmmer nëmme kuerz Weeër
ginn.

Hir Noblesse war net geléint, déi
war net ugedoen, déi war net ein-
fach esou iwwergesträift. Si war na-
tierlech gewuess, déi Noblesse.
Wann ee mat Hir geschwat huet,
dann huet ee gespuert an och ge-
sinn, dass ee mat enger nobler Fra
am Gespréich wier.

Hir Dignitéit war net unerzunn. Hir
Dignitéit war unerlieft.

D’Geschicht vun den Natiounen
ass ëmmer tragesch, mä d’Natiou-
ne kënnen dat Tragescht an hirer
Geschicht kollektiv verschaffen.
Wann awer d’Tragedie vun der
Geschicht zur eegener Tragedie
gëtt, wann e grousst Stéck vun der
Geschicht zu engem décke Pak
Geschicht am eegene Liewe gëtt,
wann een deen décke Pak Ge-
schicht ëmmer erëm erlieft an
duerchliewe muss, dann ass ee
mat där Tragedie eleng.

Dat wat déi jonk Prinzessin José-
phine-Charlotte an der Nokrichs-
belsch ronderëm déi belsch Kin-
neksfamill erlieft huet, dat huet och
d’Grande-Duchesse Joséphine-
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Charlotte ni ganz verlooss a mun-
chen traurege Bléck erkläert sech
esou.

Mä zu deem Bild wat ech wëll vun
Hir behale gehéiert och Hiert Laa-
chen a méi klengem Krees. Dat
Laache war häerzlech an et war
schéin. Et war gedroe vun enger
feiner Ironie, déi ni blesséiert huet,
gestäipt op Feststellungen an Er-
kenntnisser, déi sech no an no zu
engem Cortège vu Liewensweis-
heeten opgebaut hunn, déi et a
sech haten.

Zu deem Bild, dat ee behält, ge-
héiert och Hir spatz Intelligenz an
Hiert breet Wëssen a ville Beräi-
cher, déi Hir e grousst Verständnis
fir d’Problemer vun der Welt méig-
lech gemaach hunn. Si huet
Statsmänner a Statsfrae vun no a
vu wäit ëmmer erëm mat Hirem
komplizéierte Wëssen impression-
néiert.

D’Komplexitéit vum Liewen hei-
heem war Hir net friem. Hir Aar-
becht, Hiren Engagement beim
Roude Kräiz an och soss hunn Hir
Abléck an dat verschaaft wat geet
an an dat wat net geet. Munches
wat kromm a schif war ass no hirem
Passage méi riicht ginn. Hire Goût
fir dat Harmonescht, Hir Loscht fir
dat Widderspréchlechst ze ergrën-
nen ass däitlech ginn an hirer Be-
geeschterung fir d’Konscht. D’Pro-
menade duerch Hir Konschtsamm-
lung ass wéi e Spadséiergank

duerch d’Liewen a seng Froen;
Froen, déi Si ganz gutt busch-
tawéiere konnt.
Elo ass se net méi hei. Vläicht ass
Se anzwousch anescht. Hiren



■ M. le Président.- Ech maa-
chen d’Sitzung op.

Huet d’Regierung eng Kommunika-
tioun ze maachen?

(Négation)

Da komme mer zur Diskussioun
vum Projet de loi 5322 iwwert de
Code des assurances sociales.
D’Riedezäit ass wéi Der wësst nom
Modell 1 festgeluecht. Ageschriw-
wen hu sech bis elo: d’Madame
Stein-Mergen, den Här Wagner,
den Här Bausch…

■ Une voix.- Neen, den Här
Huss.

■ M. le Président.- …- den Här
Bausch gëtt duerch den Här Huss
ersat - an den Här Jaerling.
D’Wuert huet als Rapportrice vum
Projet de loi déi honorabel Ma-
dame Lydia Mutsch.

1. 5322 - Projet de loi
modifiant 1. le Code
des assurances so-
ciales 2. la loi modifiée
du 24 mai 1989 sur le
contrat de travail

Rapport de la Commission de la
Santé et de la Sécurité sociale

■ Mme Lydia Mutsch (LSAP),
rapportrice.- Här President, Här Mi-
nister, Dir Dammen an Dir Hären,
de 24. November 2003, nom zwee-
ten Deel vun der Tripartite, wou
schonn déi Woch virdrun déci-
déiert gi war, dass de kumuléierte
Krankekeesendefizit vu ronn 83
Milliounen iwwert Transferten aus
de Pensiounskeese géinge finan-
zéiert ginn, ass de Premier an de
Mëttesjournal gaangen an huet déi
fënnef Mesurë presentéiert, déi
sengen Aussoen no d’Gewerk-
schaften, d’Patronat an d’Regie-
rung festgehalen haten. An ech
zitéieren dann och aus senger Pre-
sentatioun: „Éischtens kuerzfristeg
Moossnamen, déi deen Avis moti-
vé iwwert déi Krankheet no zwee
Méint vum Dokter zum Inhalt hunn,
wat dann e Guidage an déi eenzel
Risikokategorië besser erlaabt an
domat zu enger Entlaaschtung vun
de Krankekeese féiert. Zweetens,
de Prinzip, dass een 52 Woche
Krankegeld huet an enger Refe-
renzperiod vun 104 Wochen, ouni
datt, wéi et an eisen Texter steet,
de Fall vun enger neier Krankheet
nach ka berücksichtegt ginn. Drët-
tens, eng Ännerung beim Travail in-

térimaire, wou mer d’Kranken-
entschiedegungsphas proratiséie-
re par rapport zur Affiliatiounsphas.
Véiertens, d’Profiler - souwuel bei
de Geldleeschtunge wéi bei den
Naturalleeschtungen - vun den
Dokteren. A fënneftens de Kampf
géint déi abusiv Krankschreiwun-
gen. Insgesamt zéng Stonne laang
souzen d’Gewerkschaften, d’Patro-
nat an d’Regierung zesummen, fir
dee fir 2004 virausgesoten Defizit
bei de Krankekeesen ze beseite-
gen an ze probéieren ähnlech
Haushaltslächer an Zukunft wa
méiglech ze vermeiden.”

Och an der Press war den Dag
drop ze liesen, dass d’Tripartite
sech gëeenegt hätt op e Reform-
Package fir d’Krankeverséche-
rung; fënnef strukturell Mesurë wie-
ren zur Sanéierung vun de Kranke-
keesen an d’A gefaasst ginn an iw-
wer kuerz oder laang dierft et och
zu enger Fusioun vun de Kranke-
keese kommen.

Den 11. Oktober 2004 koum den
neie Gesondheetsminister an
d’Chamberskommission fir eis mat-
zedeelen, wat dann d’Positioun vun
der Regierung zu deenen dote
Froe wier. Hien huet och dunn am
ganze Beräich vun der Sécurité so-
ciale geschwat iwwert den Déficit
prévisible vun 98 Milliounen Euro fir
2005, an hien huet gesot, dat wier
och eigentlech keng nei Tendenz,
well dat och an der Vergaangen-
heet schonn esou gewiescht wier,
an den Defizit vun 2004 hätt nëm-
me kënne resorbéiert ginn duerch
deen Transfert, vun deem mer jo
elo grad héieren hunn.

De Minister huet och an därsel-
wechter Sëtzung, also ongeféier
zwou, dräi Woche virun der Gene-
ralversammlung vun der Union des
Caisses de Maladie gesot, dass
hie sech net wéilt mat de Regie-
rungskolleegen drop limitéiere fir
just eng Kompensatioun vum Defi-
zit ze maachen duerch Transferts-
operatiounen, mä dass e sech wéilt
un déi déifst Ursaachen erun-
taaschte vun deem Ganzen an och
strukturell Äntwerte wéilt fanne fir
deem Defizit entgéintzewierken. An
hien huet dunn eis als Kommis-
sioun gefrot, ob mir him an der Re-
gierung géingen dobäi zur Säit
stoen, a mir hunn dat mat „Jo“
beäntwert.

Hien huet eis och doriwwer infor-
méiert, dass d’Diskussioune ron-
derëm dee Projet, fir dee mer haut
hei sinn, nämlech den 5322, wou et
ënner anerem och géing drëm goe
fir géint den Absentéismus ze
kämpfen, dass eleng schonn d’Dis-
kussioune ronderëm dee Projet de
loi, deen um Instanzewee war - well
en hätt jo schonn eng Kéier op den
Ordre du jour komme sollte virun
de leschte Wahlen -, dass eleng
schonn déi Diskussioun eng
gewësse Prise de conscience bei
den Assuréë bruecht hätt an dass
een dat och esouguer scho géing
spiere bei de Chifferen, well een
d’Gefill hätt, dass d’Abusë schonn
amgaange wieren erofzegoen.

Den 9. November war dann déi
Generalversammlung vun de Kran-
kekeesen an et gouf dunn eng Bäi-
tragserhéijung vun 0,3% déci-
déiert, an dëst op dem Bruttoloun
berechent. Déi Erhéijung géing zu
jeeweils 0,15% vun de Patronen a
vun de Assuréë gedroe ginn. Och
hei ass nach eng Kéier vun deem
geschätzten Defizit vu ronn 100
Millioune fir 2005 geschwat ginn.

D’Patronë waren natierlech net frou
an hu gesot, déi dote Bäitrags-
erhéijunge wieren net an der Tri-
partite an där Form festgehale
ginn; an d’Gewerkschaften hu ge-
sot, dat wier vläicht net esou ganz
prezis festgehale ginn, mä et wier
awer sënngeméiss machbar ge-
wiescht, an et ass och gesot ginn,
dass dat doten noutwendeg wier,

fir dass een de Sozialdialog iwwer-
haapt kéint oprechterhalen. Et ass
och vun de Gewerkschaften ervir-
gehuewe ginn, dass et schwéier
wier, fir wann et eng Tripartite gëtt
an ee sech net kéint op schrëftlech
Berichter doriwwer bezéien, dass
et da schwéier wier fir déi eenzel
Partenairen op déi Diskussioune
respektiv op déi Konklusioune fest-
zeleeën.

Vun der Säit vun den Union des En-
treprises ass souguer gesot ginn,
wann d’Tripartite nëmmen en Dis-
kussiounsclub ass, da brauche
mer se net. Vun aneren ass gesot
ginn, dass een trotzdeem sollt pro-
béiere fir an der Zukunft wéinstens
e Konklusiounspabeier ze hunn, fir
déi ganz Diskussiounen, déi dann
am Nofeld géinge kommen, besser
gemeeschtert ze kréien.

D’Tatsaach war op alle Fall - an dat
war och eng Diskussioun bei dee-
ne ganze Preparatioune ronderëm
déi doten Assemblée an och bei
deene ganzen Interpretatiounen -,
dass et misst drëm goe fir op
Dauer déi defizitär Tendenz vun de
Krankekeesen ëmgekéiert ze
kréien, dass een awer gläichzäiteg
misst dru schaffen, fir deen héije
Leeschtungsniveau ze behalen,
dass ee misst probéiere géint den
Absentéismus virzegoen an dass
ee virun allem misst gewährleesch-
ten, dass d’Assuréën eng besser
Orientéierung hätten.

Vläicht hei nach e puer Zuelen: Am
Joer 2003 huet d’Union des
Caisses de Maladie eng Etüd iw-
wert d’Evolutioun vum Krankegeld
tëscht 1999 an 2002 duerchge-
fouert; eng Etüd, déi sech virun al-
lem op d’Aarbechterkrankekeess
konzentréiert huet, well eng Analys
bei den Employés privés méi
schwéier ass, well d’Krankegeld
dräi Méint vum Patron bezuelt gëtt
an der Krankekeess bis dohinner
deemno keng Informatioune vir-
leien.

Bei dëser Etüd koum eraus, dass
den Taux vun de Krankheetsfäll
tëscht 1999 an 2002 ëm 15% an
d’Luucht gaangen ass. Am Joer
2002 goufen et eleng bei den
Aarbechterkrankekeesen 340.000
Krankeschäiner. Zënter deene
leschte Jore si scho verstäerkt
Kontrolle gemaach ginn. Och hei
krute mer eng Rei vun Informatiou-
ne vu Säite vun der Regierung,
wann e Verdacht bestanen huet,
dass en Abus kéint do sinn. Dat
kann een elo méi oder manner gutt
fannen. Op alle Fall krute mer bei
der Union des Caisses de Maladie
gesot, dass den Undeel vun de
Krankeschäiner zënterhier op
d’mannst mol net virun an deem
Mooss ugeklommen ass, wéi et an
der Vergaangenheet de Fall war.
Esou dass mer d’Chance hunn,
dass sech déi Situatioun awer kann
apendelen.

D’Mesuren, déi an dësem Projet -
an dorëms geet et jo haut - festge-
hale ginn, dat ass éischtens d’Ver-
besserung vun der Prise en charge
bei der Incapacité de travail de
longue durée, entweder iwwert
d’Assurance maladie - dat betrëfft
haaptsächlech déi Krankheetsfäll,
wou et ëm Maladies aiguës a Mala-
dies chroniques évolutives geet -,
oder iwwert d’Assurance pensions.
Do geet et haaptsächlech allge-
meng ëm d’Incapacité de travail
oder am Kader vun de Mesurë bei
enger Réinsertion professionnelle.
Dat ass dann eng Incapacité de
travail, déi sech bezitt op déi lescht
Plaz déi een hat a fir déi een eben
net méi appropriéiert ass. An de
Moyen dofir ass, dass en Avis mo-
tivé verlaangt gëtt, scho relativ fréi
no sechs Wochen iwwert den État
de santé vum Assuré vu sengem
Médecin traitant, fir dass ee weess
wat d’Situatioun ass an ëm wéi e
Krankheetsfall et sech handelt.

De But dovunner ass, fir dem
Contrôle médical ze erlaben, fir re-
lativ fréi schonn ze wësse wéi e
Système de prise en charge am
appropriéierste wier. Ob et elo
géing drëm goe fir d’Krankegeld

weider ze bezuelen, falls eben e
Schluss vun där Situatioun ofseh-
bar wier, ob et géing drëm goe fir
eng Pension d’invalidité virzege-
sinn, ob et éischter Sënn géif
maache fir eng Réinsertion profes-
sionnelle ze maachen oder - an dat
ka jo och sinn, obwuel een hei net
soll maache wéi wann dat elo on-
heemlech oft de Fall wier, mir ginn
dovunner aus, dass et net vill
schwaarz Schof gëtt - ob et drëm
geet fir einfach eng Reprise du tra-
vail virzeginn an domat och De-
mandes abusives ze éliminéieren.

De But ass natierlech och, an da
kuckt een et vun der Säit vum As-
suré hier, fir den Assuré ze guidéie-
ren, dass en dee Système de prise
en charge fënnt, dee fir den Assuré
am appropriéiersten ass.

Dann zweetens d’Limitatioun vun
der Durée maximale vun der Kran-
kegeldindemnisatioun op 52 Wo-
chen, bei enger gesamter Période
de référence fir 104 Wochen, esou-
guer wann en neie Krankheetsfall
kënnt. De Moyen ass deen, dass
no der zéngter Woch, wou eng In-
capacité de travail virläit, op eng
Referenzperiod vun 20 Woche ge-
rechent, e Rapport médical cir-
constancié muss komme vum Mé-
decin traitant, wou et drëm geet fir
ze kucken, ob e Maintien vun deem
Recht op Krankegeld besteet. Am
anere Fall géing déi Indemnitéit
dann net méi accordéiert ginn. De
But ass fir op Basis vun där doter
Dokumentatioun dem Contrôle mé-
dical vun der Sécurité sociale ze
erlaben en Avis ze ginn, fir dann
den Assuré definitiv ze orientéie-
ren, respektiv fir dann och eng Re-
prise de travail ze imposéieren.

Dann drëttens d’Introduktioun vun
enger Période de stage, hei de
Moyen: D’Krankegeld gëtt nëm-
men dann oprechterhale wann den
Assuré während enger Dauer-
period vu sechs Méint assuréiert
war, just ier déi Désaffiliatioun statt-
fonnt huet.

Véiertens d’Harmonisatioun vum
Regime vun der Indemnitéit, déi
am Fall vun enger Assurance acci-
dent bezuelt gëtt, mat där déi be-
zuelt gëtt am Fall vun enger Assu-
rance maladie. An och hei déi Li-
mite vun 52 Wochen, op déi ech
elo grad schonn ze schwätze
komm sinn.

Da war och am Projet de loi, wéi e
virlouch, wéi en an d’Kommissioun
komm ass, eng Reduktioun vun
10% vum Krankegeld virgesinn, fir
de Fall wou d’Assuréen net hir In-
capacité de travail der Caisse de
Maladie gemellt haten. Dat war al-
so de Point de départ zu deem Mo-
ment. Dat war am Oktober, wéi mer
eng éischte Kéier iwwert dee Projet
de loi hei geschwat hunn. Dunn ha-
te mer zwar en Avis vum Conseil
d’État, deen allerdéngs, well
d’Avisë vun de Beruffskummeren
nach net virlouchen, sech drop li-
mitéiert huet fir just eng Rei vu Re-
marquen ze maachen, déi d’Kom-
missioun dann natierlech och mat
op de Wee geholl huet, mä wou
wéineg zum Fong…

■ M. le Président.- Madame,
et deet mer Leed, mä d’Riedezäit
ass amgaangen auszelafen.

■ Mme Lydia Mutsch (LSAP),
rapportrice.- Ech iwwerhuelen
d’Riedezäit vun eiser Fraktioun,
Här President. Mir haten dat esou
ugemellt.

■ M. Ben Fayot (LSAP).- Här
President, si huet d’Riedezäit als
Rapporteur plus d’Riedezäit vun
der Fraktioun.

■ M. le Président.- Madame
Mutsch, dann deklaréiert wann Der
als Member vun der LSAP-Frak-
tioun schwätzt. Ech géif soen,
schwätzt weider.

■ Mme Lydia Mutsch (LSAP),
rapportrice.- Här President, fir Iech
ze orientéieren, soen ech dann,
dass ech hei a menger Eegeschaft
als Rapportrice stinn, an och a
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Ordre du jour
1. 5322 - Projet de loi modifiant 1. le Code des assurances

sociales 2. la loi modifiée du 24 mai 1989 sur le contrat
de travail

(Rapport de la Commission de la Santé et de la Sécurité
sociale - Discussion générale)

2. 5345 - Projet de loi modifiant la loi modifiée du 21 juin
1999 autorisant l'État à participer au financement de la
modernisation, de l'aménagement ou de la construction
de certains établissements hospitaliers

(Rapport de la Commission de la Santé et de la Sécurité
sociale - Discussion générale - Vote et dispense du se-
cond vote constitutionnel)

3. 5321 - Projet de loi autorisant la participation de l’État à
la construction d’une maison de soins à Clervaux

(Vote du texte complété du projet de loi et dispense du
second vote constitutionnel)

4. 5327 - Projet de loi 1. établissant un système d’échange
de quotas d’émission de gaz à effet de serre; 2. créant un
fonds de financement des mécanismes de Kyoto; 3. mo-
difiant l’article 13bis de la loi modifiée du 10 juin 1999 re-
lative aux établissements classés

(Vote et dispense du second vote constitutionnel - Motion)

5. 5406 - Projet de loi portant approbation du Traité entre le
Royaume de Belgique, le Royaume des Pays-Bas et le
Grand-Duché de Luxembourg en matière d'intervention
policière transfrontalière, signé à Luxembourg, le 8 juin
2004

(Vote et dispense du second vote constitutionnel - 
Motion)

6. 5391 - Projet de loi modifiant et complétant la loi modifiée
du 12 février 1979 concernant la taxe sur la valeur ajou-
tée

(Vote et dispense du second vote constitutionnel)

7. 5399 - Projet de loi modifiant l'article 14 de la loi modifiée
du 12 mars 1973 portant réforme du salaire social mini-
mum

(Vote et dispense du second vote constitutionnel)

8. 5401 - Projet de loi portant ajustement des pensions et
rentes accident au niveau de vie de 2003

(Vote et dispense du second vote constitutionnel)

9. 5322 - Projet de loi modifiant 1. le Code des assurances
sociales 2. la loi modifiée du 24 mai 1989 sur le contrat
de travail

(Vote et dispense du second vote constitutionnel - 
Motions)

10. Discours de fin d'année de M. le Président

11. Demandes en naturalisation

Au banc du Gouvernement se trouve: M. Mars Di Bartolomeo,
Ministre.

(Début de la séance publique à 15.02 heures)
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menger Eegeschaft als man-
datéiert Spriecherin vun eiser Frak-
tioun.

■ M. le Président.- Dont acte!

■ Mme Lydia Mutsch (LSAP),
rapportrice.- Merci.

Mir kruten dunn den Avis vun der
Chambre de Travail an och den
Avis vun der Chambre des Em-
ployés privés, déi sech géint deen
heite Projet de loi ausgeschwat
hunn aus verschiddenen Ursaa-
chen.

Éischtens huet d’Chambre de Tra-
vail sech dergéint ausgeschwat,
dass déi Period wou ee Kranke-
geld ka kréien op 52 Woche géing
limitéiert ginn, ganz einfach well se
Angscht hat, dass et dann zu en-
ger Exklusioun vun deene géing
kommen, déi eventuell op Aar-
bechtsplazen nach kënnte bleiwen
an ouni hiert Verscholden an eng
Situatioun eragerode wieren, aus
där se hirer Meenung no net méi
elo géingen erauskommen.

Zweetens hu se sech och géint déi
Penaliséierung ausgeschwat vun
10%, wann een d’Union des
Caisses de Maladie net géing in-
forméieren iwwert d’Incapacité de
travail, an drëttens hu se sech och
géint déi Regelungen ausge-
sprach, déi d’Interimairë betreffe
wat déi obligatoresch Affiliatioun vu
sechs Méint ubelaangt. A si hu fir e
Remède zu där doter Situatioun ze
fanne recommandéiert, dass d’Affi-
liatioun sech géing iwwer e Kon-
trakt maachen, deen dann de Sala-
rié un eng Société de travail intéri-
maire géing bannen.

Ähnlech kritesch war den éischten
Avis vun der Chambre des Em-
ployés privés. Et koum duerno
nach en zweeten Avis an och hei
goung et haaptsächlech ëm déi 52
Wochen, wou gefäert ginn ass,
dass eng Lacune géing kommen,
wann déi Période d’indemnisation
géing oflafen.

Zweetens ass gefäert ginn, dass et
zu enger Prekarisatioun géing
komme bei deene Salariéen, déi e
Contrat à durée déterminée hunn,
falls dat géing oprecht erhale gi
mat där Période d’affiliation, an
drëttens och sech géint déi Penali-
satioun vun de Salariéen ausge-
schwat an déi 10%, déi schonn hei
erwähnt goufen.

En onerwaart schaarfen Zousaz-
avis koum dunn nach eng Kéier vu
Säite vun der Chambre des Em-
ployés privés, déi nach eng Kéier
drop higewisen huet, dass se et
bedauert hunn, dass déi Amende-
menter, déi vun der Chamberskom-
missioun gemaach gi sinn a weider
gereecht gi sinn, net pour avis un
d’Beruffskummere gaange wieren,
wat awer, wéi mer gesot kritt hunn,
net zu den normale Chambers-
geschäfter gehéiert.

Den Avis vun der Chambre des
Fonctionnaires et Employés pu-
blics seet résuméiert, dass dëse
Projet de loi de Kader vum Kom-
promëss iwwerschreit, deen an
den Tripartite-Verhandlungen aus-
geschafft gi war.

Et sinn awer eng Rei vu Acquisë
vun Iwwerteneestëmmungen an
deem heite Projet de loi. Éischtens
d’Mesuren, déi hei proposéiert
ginn, sinn am Kontext vun der
schwiereger finanzieller Situatioun
vun de Krankekeesen ze gesinn a
ginn och als solch interpretéiert.

Zweetens, d’Tripartite huet schonn
d’Pist opgewisen, dass d’Prise en
charge vun der Incapacité de tra-
vail misst besser géréiert ginn, be-
sonnesch wann et sech ëm Inca-
pacités de travail dréit, déi sech iw-
wert méi e laangen Zäitraum stre-
cken. D’Mesuren, déi dëse Projet
de loi virgesäit, sinn also, zumin-
dest wat déi Iwwereneestëmmun-
gen ubelaangt, eng Ëmsetzung
vun dësen Décisiounen. Si sinn
awer trotzdeem an der Praxis
contestéiert.

Ob dat elo dowéinst ass well gesot
gëtt, et géing keng prezis schrëft-
lech Rapportë vun de Réunioune

vun der Tripartite ginn, esou dass
dann eben d’Méiglechkeet do ass,
dass verschidde Säite kënnen ën-
nerschiddlech Interpretatioune
ginn, oder ob et déi verständlech
Suerg ass, dass eventuell e so-
ziaalt politescht Instrument géing
feelen, fir falls an der Praxis géinge
Cas de rigueur entstoen, fir déi
Persounen opgefaangen ze kréien.

Bei allen Diskussiounen a Kritike
muss ee sech awer bewosst sinn,
dass sech all Säiten eens waren,
dass misste Mesurë geholl gi fir
dem Problem vum Krankegeld ge-
nerell an och dem Defizit vun de
Krankekeesen entgéint ze wierken.

Här President, an der Kommissioun
vun der Santé an der Sécurité so-
ciale ass betount ginn, dass et
wichteg wier - an dat ass dunn och
gemaach ginn iwwerdeems vun
den Amendementer... D’Kommis-
sioun huet als Éischt déi 10% Strof-
bestëmmungen erausgeholl, wat
ech géing als ee vun deene wich-
tegste vun deenen néng Amende-
menter vun der Kommissioun er-
virsträichen.

Et dierf een och net vergiessen,
dass dat éischt Zil vun dësem Pro-
jet ass, fir scho ganz fréi am Ufank
vun engem Krankefall de longue
durée den Assuré ze orientéieren.
Dofir gëtt schonn an der sechster
Woch e Formular verschéckt, fir
dass ee kann Opschloss ginn iw-
wer säi Gesondheetszoustand, a
bannent der zéngter Woch soll den
Assuré en detailléierte medezi-
nesche Rapport areechen. Dëse
Rapport soll et erlaben, den Assu-
ré scho fréizäiteg richteg ze orien-
téieren, ob e weider Krankegeld
oder Invalidepensioun kritt oder
Mesures de réinsertion profession-
nelle oder ob en, falls en Abus
virläit, nees schaffe geet. Dat ass
ee vun den Haaptpunkte vun dë-
sem Projet.

D’Kommissioun war sech och eens
doriwwer, dass een dëse Projet de
loi a ganz enkem Zesummenhang
muss gesi mam Projet 5334, dem
Gesetz iwwert d’Incapacité de tra-
vail an d’Réinsertion profession-
nelle, wat an deemselwechten Es-
prit zustane kënnt. Ee vun den
Haaptziler ass et deemno, et guer
net esou wäit kommen ze loossen,
dass en Assuré iwwer 52 Woche
bannent enger Referenzperiod vun
104 Wochen am Krankeschäin ass
an duerno an der Ongewëssheet
hänke bleift. Et kann ee sech na-
tierlech virstellen, dass et Krank-
heete gëtt oder speziell Fäll wou ee
riskéiert iwwert dës Wochen eraus
krank ze sinn. Zum Beispill am Fall
vun enger schwéierer Kriibserkran-
kung. An deem Fall kënnt dann
d’Invalidité provisoire zum Droen.

Dëse Projet bréngt awer och fir
d’Assuréen e wichtege Virdeel,
nämlech deen, dass d’Assurance
accident mat der Assurance mala-
die harmoniséiert gëtt. An Zukunft
wäerten och bei der Onfallversé-
cherung Cotisatiounen a Saache
Kranken- a Pensiounskeess virula-
fen.

Kritiséiert gëtt och nach déi nei
Konditioun vun enger Période de
stage vu sechs Méint, déi virun al-
lem Leit betrëfft, déi iwwer CDDen
oder Interim beschäftegt sinn.
Wann een am Krankeschäin ass an
de Kontrakt leeft of, dann huet ee
just weider Recht op Krankegeld,
wann ee virdrun iwwer sechs Méint
affiliéiert war. Dozou muss ee wës-
sen, dass dat bis uganks den 90er
Jore souwisou vill méi restriktiv ge-
handhaabt ginn ass. An der Praxis
war et esou, dass den Assuré esou
laang Krankegeld kritt huet, wéi säi
Kontrakt gelaf ass. Dës Regelung
ass wéi gesot uganks den 90er Jo-
re verschwonnen, éischter onge-
wollt an ouni dass dës Ännerung
iwwerhaapt thematiséiert gi wier. Et
mécht also Sënn, dës Situatioun a
geregelt Bunnen ze bréngen, och
wann nach eng Rei vu Froen op-
stoe bleiwen.

Här President, ech kéim zu menge
Konklusiounen. Dëst Gesetz kann
an dierf een als concertéiert Ak-
tioun bezeechnen, an et sollt een
net nëmmen am Kontext vun dë-

sem Gesetz iwwert den Equiliber
vun de Krankekeese schwätzen
oder driwwer wéi een eng Contri-
butioun mécht fir déi schwaarz
Schof aus eisem Gesondheetswie-
sen erauszefilteren. Et sollt ee virun
allem doriwwer schwätzen, dass et
engem muss gelénge fir jiddfer-
een, deen an engem Krankheets-
fall ass, egal a wéi engem, besser
ze guidéieren an e besser ze be-
gleeden, an dass et virun allem
muss drëm goe fir den héije
Leeschtungsstandard, dee mir hei
zu Lëtzebuerg an eisem Gesond-
heetswiesen hunn, ze erhalen.

Et ass dofir wichteg ze soen och
am Zesummenhang mat dësem
Gesetz, dass dëst zwar eng
concertéiert Aktioun ass, awer
keng staatlech Aktioun dierf sinn,
well weiderhin d’Bereetschaft muss
bleiwen zum Dialog fir, falls dat
noutwendeg ass, och kënnen No-
besserungen ze maachen, falls se
sech an der Praxis als punktuell
noutwendeg erweisen.

Aus all deenen Iwwerleeungen
eraus, Här President, géing ech
zum Ofschloss vun dëser Presen-
tatioun Iech eng Motioun iwwerree-
chen, déi d’Ënnerschrëft vum Här
Castegnaro, vum Här Kaes, vum
Här Spautz, vum Här Huss, vum
Här Wagner a vu mir selwer dréit a
wou et mat all deene bekannte Pré-
missen, déi ech net hei nach eng
Kéier wëll virdroen, haaptsächlech
drëm geet - an ech liesen da vir -:
«invite le Gouvernement à assurer
la mise en vigueur simultanée des
projets de loi 5322 et 5334», dat
ass dee vun der Incapacité de tra-
vail, «vu leur interdépendance évi-
dente, et afin d’éviter autant que
faire se peut l’apparition d’éven-
tuels cas de rigueur occasionnés
par l’application du premier de ces
textes».

Zweetens, «à établir un bilan sur
les dispositions contenues dans
les deux lois au plus tard 2 années
après leur mise en vigueur et de
procéder, le cas échéant, à des
adaptations visant à éliminer
d’éventuels cas de rigueur».

An drëttens, «à étudier les possibi-
lités d’une amélioration de l’affilia-
tion des travailleurs intérimaires qui
travaillent régulièrement sur le terri-
toire luxembourgeois, le cas
échéant à travers des modifica-
tions législatives».

Motion 1

La Chambre des Députés,

- considérant que le projet de loi
5322 modifiant 1. le Code des as-
surances sociales; 2. la loi modi-
fiée du 24 mai 1989 sur le contrat
de travail prend racine dans les
débats menés au sein du Comité
de coordination tripartite, de la
quadripartite et de l’assemblée gé-
nérale de l’UCM;

- considérant que le projet de loi
fait partie d’une action concertée
des partenaires sociaux afin
d’aboutir à un équilibre durable du
budget des caisses de maladie;

- considérant que le projet de loi en
question tend vers une meilleure
guidance de l’assuré en l’orientant
rapidement vers le système de
prise en charge approprié;

- constatant que l’harmonisation du
régime de l’indemnité pécuniaire
payée en matière d’assurance ac-
cident avec celui de l’assurance
maladie procure plusieurs avan-
tages à l’assuré, à savoir un revenu
de remplacement calculé sur base
du revenu professionnel éventuel-
lement plus élevé au moment de la
nouvelle incapacité de travail que
celui réalisé avant l’accident, l’affi-
liation à l’assurance maladie et le
paiement de cotisations à l’assu-
rance pension;

- constatant que les dispositions
contenues dans le projet de loi
n’ont pas d’effet rétroactif et que la
limitation de la durée maximale

d’indemnisation au titre de l’assu-
rance maladie à 52 semaines au
cours d’une période de référence
de 104 semaines, prévue à l’article
1er du projet de loi 5322, sortira ses
effets au plus tôt une année après
la mise en vigueur de la loi;

- considérant par ailleurs que le
projet de loi 5334 modifiant plu-
sieurs textes législatifs vise lui aus-
si la détermination plus rapide du
système de prise en charge appro-
prié en cas d’incapacité de travail
et dans le cadre de la réinsertion
professionnelle, et est donc étroite-
ment lié au projet de loi 5322;

invite le Gouvernement

- à assurer la mise en vigueur si-
multanée des projets de loi 5322 et
5334, vu leur interdépendance évi-
dente, et afin d’éviter autant que
faire se peut l’apparition d’éven-
tuels cas de rigueur occasionnés
par l’application du premier de ces
textes;

- à établir un bilan sur les disposi-
tions contenues dans les deux lois
au plus tard 2 années après leur
mise en vigueur et de procéder, le
cas échéant, à des adaptations vi-
sant à éliminer d’éventuels cas de
rigueur;

- à étudier les possibilités d’une
amélioration de l’affiliation des tra-
vailleurs intérimaires qui travaillent
régulièrement sur le territoire
luxembourgeois, le cas échéant à
travers des modifications législa-
tives.

(s) Lydia Mutsch, John Castegna-
ro, Jean Huss, Ali Kaes, Marc
Spautz, Carlo Wagner.

Wann ech gelift, Här President. Ech
soe Merci.

■ M. le Président.- Merci.

■ Plusieurs voix.- Très bien.

■ M. John Castegnaro
(LSAP).- Här President!

■ M. le Président.- Den Här
Castegnaro freet d’Wuert.

■ M. John Castegnaro
(LSAP).- Ech wollt just eng Bemier-
kung maachen. De Rapporteur
huet dat gesot wat huet misse ge-
sot ginn, just am Ufank eng Ausso
gemaach, déi ech net kann a wëll
am Raum stoe loossen, nämlech
déi, dass sech an der Tripartite
gëeenegt gi wier iwwert dat wat
dann elo d’Basis vun deem Gesetz
ass, respektiv vu munch aneren.

Ech wëll dozou just klipp a kloer
soen, dass sech an der Tripartite
iwwerhaapt net gëeenegt ginn ass.
Et ass sech gëeenegt ginn an der
Tripartite am Hierscht 2003 iwwert
den Transfert vun 130 Milliounen an
d’Krankekeesen aus de Pensiouns-
keese wéinst dem Invaliditéits-
problem. All déi aner Piste sinn un-
diskutéiert ginn, mat enger Priori-
téit fir den Abusën d’Handwierk ze
leeën, woubäi mengen ech jidd-
fereen d’accord ass.

Mä et ass och diskutéiert ginn,
dass keng Dereguléierungen dierf-
ten entstoen, an déi Diskussioune
sollten am Fréijoer weidergefouert
ginn, wat awer net de Fall war, an
duerfir gëtt et jo och keen Avis vum
Comité de coordination tripartite.
Den Avis heescht net méi an net
manner wéi e Rapport, en Of-
schlussrapport mat de Konklusiou-
nen. Dat gëtt et net, an duerfir kann
ee sech net op eng Tripartite beruf-
fen, déi net zu Décisiounen,
respektiv zu Konklusiounen oder
Virschléi komm ass.

Dat Ganzt fënnt elo eng Léisung an
där Motioun, déi d’Madame Lydia
Mutsch proposéiert huet, déi och
d’Matière entschäerft, well soss
eng Rei Leit, ënner anerem ech,
Problemer gehat hätte fir dat Ge-
setz do ze stëmmen, an ech gi vun
deem Engagement, deem fermen
Engagement aus, dass Nobesse-
rungen, déi sech aus der prak-
tescher Uwendung erginn, och da
musse virgeholl ginn.

Ech wollt dat einfach soen, fir dass
mer am Verlaf vun der Diskussioun

net op eng Kéier eis ëmmer op eng
Tripartite-Décisioun bezéien, déi et
guer net gëtt.

Merci.

■ Mme Lydia Mutsch (LSAP),
rapportrice.- Här President, ech
hunn zwar gehouscht, mä ech
weess awer nach wat ech gesot
hunn.

■ M. le Président.- D’Rappor-
trice huet ëmmer d’Wuert.

■ Mme Lydia Mutsch (LSAP),
rapportrice.- Ech weess awer nach
wat ech gesot hunn. Ech hu le-
deglech de Statsminister zitéiert.
Ech hunn och deen Text hei leien,
dee sech op déi doten Tripartite
beruff huet, fir déi fënnef Mesuren,
déi sech sengen Aussoen no aus
deenen Tripartite-Verhandlungen
erginn hunn, no vir ze bréngen.
Ech war selwer net bei där Tripar-
tite derbäi, mä ech kann awer déi
Wierder vum Statsminister hei
zréckginn.

■ M. le Président.- Mir géifen
dann zur Diskussioun vum Projet
de loi iwwergoen an als éischt Dis-
kussiounsriednerin huet d’Madame
Stein d’Wuert.

Discussion générale

■ Mme Martine Stein-
Mergen (CSV).- Villmools Merci,
Här President. Här President, Här
Minister, Dir Dammen an Dir Hären,
am Numm vun der CSV-Fraktioun
wollt ech der Madame Lydia
Mutsch Merci soe fir hiren aus-
féierleche Bericht iwwert dëse Ge-
setzesprojet.

Wéi d’Rapportrice schonn duer-
gestallt huet, soll dëse Projet de loi
e legislative Kader fir déi Mesuren
duerstellen, déi am Kader vun der
Tripartite vun 2003 beschloss gou-
fen. Dofir ass et vläicht wichteg
d’Finanzparametere vun deemools
nach eng Kéier an Erënnerung ze
ruffen. D’Prestations en espèces,
also d’Krankegeld, ass am Laf vun
de Joren terribel an d’Luucht gaan-
gen, esou datt besonnesch am
Aarbechterregime, wou jo d’Kran-
kegeld vum éischten Dag u vun de
Keesen iwwerholl gëtt, et zu enger
excessiver Steigerung komm ass.

(Interruptions)

■ M. le Président.- Ech bieden
Iech der Madame Stein noze-
lauschteren.

(Interruption)

Ech bieden Iech roueg ze sinn,
datt d’Madame Stein a Rou
schwätze kann, Här Grethen.

■ Mme Martine Stein-
Mergen (CSV).- Merci.

■ M. Henri Grethen (DP).- Här
President, Dir sidd sensibel de
Mëtteg.

(Interruptions)

■ Mme Martine Stein-
Mergen (CSV).- Jiddefalls ass et
zu enger Steigerung vun der Be-
laaschtung duerch d’Krankegelder
op d’Keese komm, an dat ware
16,8% am Joer 2002, dem Refe-
renzjoer fir d’Tripartite 2003. Awer
och déi aner Ausgabeposte vun
der Krankekeess hunn deemools
grouss Progressiounen opzeweise
gehat, nämlech d’Spidolskäschte
plus 5% am Joer 2002 a plus 9,3%
am Joer 2003; d’Dokteschkäschte
plus 10,3% 2002 a plus 8% 2003;
Medikamenter plus 9,7% 2002 a
plus 9,4% 2003.

Wat elo d’Prestation en espèces
ubelaangt, ass probéiert ginn den
Ursaachen op de Grond ze goen
an et sinn haaptsächlech zwee
Facteuren erausgestrach ginn.
Den éischte si schlecht Gewun-
nechte vu verschiddene Patienten
a Mëssbrauch duerch Patienten an
awer och Doktere vun der Institu-
tioun Krankeschäin. Wéi ech nach
am Beruff méi täteg war, huet een
ëmmer Zoustänn kritt, wann een er-
zielt huet, de Patron hätt gesot hie
misst e Krankeschäin huelen.
Éischtens ass et net um Patron dat
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ze soen an zweetens hëlt ee kee
Krankeschäin, mä et kritt een een,
wann een e braucht. Zweetens…

(Hilarité)

…, en anere Facteur wier en Zou-
huele vu Laangzäitkrankheetsfäll,
wat op d’mannst zum Deel do-
duerch bedéngt war, dass d’Invali-
ditéite méi restriktiv gesprach gi
sinn.

Dëst waren also d’Erausfuerderun-
gen; a méi strukturell Moossna-
men, déi sech zu engem Deel an
dësem Projet erëmfannen, ware
geduecht fir méi laangfristeg
d’Keesen ze sanéieren.

Zu engem aneren Deel - an dat
wëllt ech als ee vun deene wichte-
ge Punkte vu menger Interventioun
ervirhiewen -, fanne sech dës
Moossnamen an engem anere Ge-
setzesprojet, dee scho vun der Ma-
dame Mutsch ugeschwat ginn ass,
nämlech dem Projet Numero 5334
iwwert d’Incapacité de travail an
déi berufflech Réinsertioun, erëm.
Souwuel an onser Kommissioun
wéi och a menger Fraktioun ass
festgehale ginn, dass dës zwee
Gesetzesprojeten e Ganzt sinn; si
sollten zesumme betruecht ginn a
si sollten och parallell a Kraaft trie-
den.

Déi Mesuren nämlech, déi hei am
5322 Verännerungen am Kranke-
schäinsgesetz no sech zéien, hu
klorerweis och Konsequenzen op
déi Prozeduren, déi dorobberhin
zum Exame vum Krankheetsfall an
domat eben op eng Mise en invali-
dité respektiv e Reklassement
duerch d’Commission mixte eraus-
lafen. Ouni fonctionnéierend Me-
chanismen, déi duerch deen anere
Projet wäerten aktivéiert ginn, féiert
dëst Gesetz an eng Sakgaass.

D’Zouso an der Kommissioun vum
Minister Di Bartolomeo, dëst zweet
Gesetz an allernächster Zäit fäer-
deg ze stellen, kritt ëmsou méi
Poids, wann ee weess, dass
schonns elo dës Prozeduren am
Alldag wäitgehend ugewant ginn,
an ech kann dat aus menger
berufflecher Praxis bestätegen.

D’Philosophie vun dësem Gesetz
ass et sécher net fir um Réck vun
der grousser Majoritéit vun den As-
suréë Geld ze spueren, wat jo och
onsënneg wier, well dës Assuréë
mat hire Beiträg schliesslech hir
Krankekeese finanzéieren a si do-
mat ganz kloer och en Intérêt hunn
den Defizit a Moossen ze halen an
och d’Abusën ze sanktionéieren.

D’Gesetz wäert et den Organisme
vun onser Sécurité sociale erméig-
lechen, jiddferengem säi Kranke-
schäinskreditt, säi Krankendeeg-
kreditt besser ze géréieren. Si kën-
ne méi schnell agräifen, wann e
länger dauernde Verlaf ka gefaart
ginn, an de Patient weider orien-
téieren an déi Prozedur, déi fir hien
am beschte gëeegent schéngt. Si
kënnen de Patient och erëm schaf-
fe schécken, wa keng Krankheet
méi virläit.

An dësem Zesummenhank wéilt
ech en anere wichtege Punkt er-
virsträichen. Bis elo war et wuel
den Employés privés grad wéi de
Leit am Aarbechterregime virge-
schriwwen, an zwar duerch d’Sta-
tute vun der Union des Caisses de
Maladie, hir Krankeschäiner an
den Délaien eranzeginn. Dëst huet
sech awer an der Praxis net zréck-
geschloen, well bei den Employés
privés de Patron d’Krankegeld den
éischten ugefaangene Mount plus
nach eng Kéier dräi Méint bezuelt
huet. Dat huet dozou gefouert,
dass d’Informatiounen, déi de
Contrôle médical brauch fir seng
Aarbecht ze maachen, ganz ein-
fach net virlouchen. Am Artikel 11
vum Code des Assurances so-
ciales gëtt also elo dës Obligatioun
festgehalen. Et gëtt awer an dëser
definitiver Versioun op déi virge-
schloe Sanktioune verzicht, déi vun
enger Rei Beruffskummeren nega-
tiv aviséiert gi waren.

(Nuisances sonores dues à des
interférences techniques)

Dat deet awer dem obligatoresche
Charakter vun der Deklaratioun

keen Ofbroch, well am Droit com-
mun vum Code des assurances
sociales an dësem Fall eng
Amende d’ordre virgesinn ass, an
zwar fir de Patron a fir den Em-
ployé. En neie Moment an dësem
Projet ass, dass um Enn vun zéng
Wochen de Krankecongé an enger
Referenzperiod vun 20 Woche
muss en R4-Rapport mat engem
Avis motivé vum Dokter…

(Nuisances sonores dues à des
interférences techniques)

■ M. le Président.- Madame
Stein, ech mengen, et ass Ären
Handy. Dir misst e ganz ausmaa-
chen, sou wéi d’Kolleegen och. Et
ass eng äusserst sensibel Technik
hei.

(Interruptions et hilarité)

Dir musst ee fannen, deen en aus-
mécht.

■ Mme Martine Stein-
Mergen (CSV).- Entschëllegt, Här
President. Vläicht ass hei een, dee
weess wéi en ausgeet.

Also, en neie Moment an dësem
Projet ass deen, dass um Enn vun
zéng Woche Krankecongé an en-
ger Referenzperiod vun 20 Woche
muss en R4-Rapport mat engem
Avis motivé vum Dokter um Con-
trôle médical ukommen. Dës Rap-
portë ware bis elo nëmmen am Ka-
der vun Aarbechtsaccidenter üb-
lech. D’Obligatioun ass eng weider
positiv Moossnam vum Gesetz a
läit kloer och am Intérêt vum Kran-
ken. De Kontrolldokter kann näm-
lech eréischt un Hand vum Dossier
vu sengem behandelnde Kolleeg
wäitgehend virausgesinn, welch
weidere Verlaf d’Pathologie wäert
huelen, ob ee sech kann op eng
Heelung astellen an et sech erlabe
kann, nach e bëssen ofzewaarden,
oder ob awer souwisou eng Invali-
ditéitsprozedur virauszegesinn
ass. An dësem Fall kann dem Pa-
tient säin Dossier direkt virugeleet
ginn un den Aarbechtsdokter an
eventuell un d’Commission mixte,
wann den Assuré viraussiichtlech
net wäert amstand si seng lescht
Aarbechtsplaz erëm ze integréie-
ren.

Schliesslech kënnen op dës Aart a
Weis schonn zu dësem Zäitpunkt
abusiv Krankschreiwunge festge-
stallt ginn a Konsequenze gezu
ginn. Dësem R4-Rapport gëtt eng
ganz grouss Wichtegkeet zouge-
stanen an deen Assuré, dee sech
net un dës Obligatioun hält, kann
d’Krankegeld verléieren.

Ech kommen elo zu deene méi ëm-
striddene Punkte vum Gesetz. Wat
d’Incapacité de travail ubelaangt,
esou sinn an Zukunft d’Kranke-
schäiner aus enger Krankheet oder
engem privaten Accident mat de
Krankheetsperioden aus engem
Aarbechtsaccident gläichgestallt.
De Versécherte gëtt iwwert d’In-
demnité pécuniaire de maladie
während maximal 52 Wochen in-
demniséiert, an dat gerechent op
eng Referenzperiod vun 104 Wo-
chen. Bis elo war et esou, dass jid-
der Ënnerbriechung vun engem
Krankheetscongé de Computer
erëm op Null gesat huet.

52 Wochen, Dir Dammen an Dir
Hären, dat ass ee Joer. Et war mer
dofir en Uleies ze hannerfroen, wéi
vill esou Fäll vu prolongéiertem
Congé et iwwerhaapt gëtt. Et ass
schwéier zouverlässeg Zuelen ze
bréngen, awer d’Äntwerte vun dee-
ne kompetente Plaze sinn inhalt-
lech kloer. Et gëtt der net vill. Et
gëtt zwou Zorten. E puer hunn ef-
fektiv d’Délaië verpasst fir an eng
aner Prozedur ze kommen. Mä be-
traff sinn haaptsächlech déi Leit,
déi permanent zwëschen Onfall- a
Krankeregime hin an hier pende-
len, mat mol kuerzen, mol mat laan-
ge Krankenzäiten an ëmmer erëm
neie Krankheetsfäll an engem hee-
fege Wiessel vum verschreiwen-
den Dokter.

Abee, ech mengen, hei gëtt et
erëm zwou Méiglechkeeten. Hei
läit entweder en Abus vir an déi
solle jo schliesslech ënnerbonne
ginn, oder awer dëse Patient

brauch Hëllef, an déi kann hien am
beschten iwwer eng Ënnersichung
vu sengem Fall kréien, déi eng pro-
fessionell Reorientéierung erlaabt,
an net iwwer eng endlos Verlänge-
rung vun de Krankeperioden.

Ech ka mer awer och zum Beispill
virstellen, dass ee Kriibskranken -
d’Madame Mutsch huet dat näm-
lecht Beispill gebraucht -, deen
ëmmer erëm chirurgesch Behand-
lungen, Bestrahlungen oder Che-
motherapië kritt, kéint iwwert déi 52
Wochen erauskommen. Hei huet
de Contrôle médical dann nach
d’Méiglechkeet iwwer eng Invalidi-
té temporaire Perioden opzefän-
ken, oder awer iwwer e Reclasse-
ment interne oder externe eng Di-
minutioun vun der Aarbechtszäit
mat enger Indemnité compensa-
toire duerch d’Commission mixte
ze spriechen, wat esou engem
Kranke wahrscheinlech géif ent-
géintkommen.

Wann dëst Gesetz den 1. Mee
2005 a Kraaft trëtt, dann hätte mer
theoretesch déi éischt Betraffen
den 1. Mee 2006. Dat sinn déi, déi
theoretesch vum 1. Mee 2005 un
déi ganzen Zäit krankgeschriwwe
wiere bis dat Joer drop. Mä a vol-
lem Ausmooss dréit et eréischt de
leschten Abrëll 2007, wann den
éischten Délai vun 104 Wochen of-
gelaf ass. Bis dohi wäert et sécher
méiglech sinn ze kucken, ob et
duerch dës Moossnam wierklech
Härtefäll gëtt, déi ouni eegent Ver-
scholden an ouni abusiv Krank-
schreiwungen an dëse Fall kom-
men an hir Aarbecht verléieren.
Sollt dat de Fall sinn, da gi mer eis
heimadder bal zwee Joer fir Géige-
mesuren ze huelen.

Dir Dammen an Dir Hären, ech
wéilt awer och e Bléck werfen op
d’Kritike vun de Beruffskummeren
iwwert d’Ongerechtegkeet vum
Cumul vun de Krankheetsperioden
an eemol ënnersichen, wat d’Kon-
sequenze vu laange Krankheets-
periode bis elo waren.

En Affer vun engem Accident de
travail huet eng Assurance maladie
continuée, déi dräi Méint viruleeft
an duerno nach eng Kéier héchs-
tens sechs Méint ka verlängert
ginn. Dat ass den Zoustand wéi en
elo ass. An deene meeschte Fäll
huet hien no sechs Méint keng
Krankekeess méi. Hie gëtt dann
ugeschriwwe fir eng Invaliderent
unzefroen. Dës provisoresch Rent
ass him quasi automatesch zou-
gesprach ginn, an domat erläscht
gradsou automatesch säin Aar-
bechtsvertrag. Et war also och elo
schonn dem Ermiesse vum Patron
iwwerlooss, ob hien dësen Em-
ployé oder Aarbechter duerno
erëm ustellt. Ähnleches gëllt fir de
Krankheetsfall. No sechs Méint
kann e Patron engem Kranken, ou-
ni weider Ursaachen unzeginn,
kënnegen.

Dir Dammen an Dir Hären, mir
verlängeren also duerch dëst Ge-
setz d’Schutzfrist fir déi Krank vu
26 op 52 Wochen. An Dir zweifelt jo
net drun, dass ech och dëst wëll
als eng Verbesserung vun der Si-
tuatioun vum Kranken duerstellen.

Ech wäert elo nach ganz kuerz op
de finanzielle Volet agoen. Wat
d’Krankeschäiner no engem Onfall
ubelaangt, sou sinn elo dës Perio-
den net duerch eng Indemnité pé-
cuniaire bezuelt, déi Indemnitéit,
déi dës Patiente kréien, heescht
„rente plénière“, soulaang bis eben
dann eng „rente d’invalidité“ an-
trëtt. Or, a verschiddene Fäll huet
dësen Ëmstand negativ Konse-
quenzen op d’Héicht vun der In-
demnitéit gehat. Och dës Patiente
kréien elo während 52 Wochen eng
Indémnité pécuniaire de maladie,
déi eben a verschiddene Fäll ka
méi héich sinn, an déi zweetens
bëinhalt, dass d’Cotisatioune virun
an d’Krankekeess, an d’Pensiouns-
keess an an d’Fleegeversécherung
bezuelt ginn. Mir hunn also hei net
nëmmen eng administrativ Verein-

fachung an eng Harmoniséierung
vun de Prozeduren, mä och eng fi-
nanziell Plus-value fir den Assuré.

Eng däitlech Verschlechterung
vum Statut bréngt dëse Gesetzes-
projet nëmme fir d’Intérimairen,
respektiv fir déi Leit, déi ënnert
dem Regime vun engem Contrat à
durée déterminée schaffen. Bis elo
konnte si, och wa se nëmmen e
puer Deeg geschafft haten, en
Usproch op 52 Woche Krankecon-
gé erhiewen. Dat fält duerch dëst
Gesetz ewech. D’Recht op Kranke-
geld erläscht dann, wann och den
Aarbechtskontrakt eriwwer wier,
respektiv gëtt eréischt da gene-
réiert wann ee sechs Méint virdrun,
ënnerbrach vun héchstens enger
Woch Stageperiod, opzeweisen
huet.

D’Privatbeamtekummer schreift
heizou: «Effectivement, en pénali-
sant les bénéficiaires notamment
de contrats d’intérim par la stipula-
tion d’une condition de stage d’affi-
liation obligatoire à la sécurité so-
ciale correspondant à six mois, le
législateur risque d’accroître la
précarité d’emploi de ces per-
sonnes et de leur enlever le béné-
fice d’une réelle assurance en cas
de maladie ou d’accident. La
Chambre des Employés privés
propose une relance de la discus-
sion générale au niveau de la légis-
lation sur l’emploi intermédiaire.»

Ech wëll just drun erënneren, dass
dës Diskussioun, déi an der Tripar-
tite gefouert ginn ass, dorobber
berout huet, dass besonnesch am
Interimsberäich d’Abusë massiv
ëm sech gegraff hunn, an an der
Kommissioun ass an dësem Ze-
summenhang och iwwer eng méi
efficace Kontroll vun den Assuréë
geschwat ginn.

Ech sinn awer trotzdeem der Mee-
nung, dass een net eng ganz Kate-
gorie Leit sollt fir e puer Béiser stro-
fen, an dass d’Propositioun, eng
weidergehend Iwwerleeung zu der
Précaritéit vun dëser Zort vun Aar-
bechtsvertrag ze féieren, sollt mat
virugeholl ginn.

Dëst Gesetz huet also no der Mee-
nung vun der CSV-Fraktioun wäit-
gehend positiv Auswierkungen.
Ënnert deene Reserven, déi elo
schonns formuléiert gi sinn an déi
sech och an der Motioun vun der
Madame Mutsch erëmfannen, no-
tamment, dass de Gesetzesprojet
N° 5334 iwwert d’Aarbechts-
onfäegkeet an d’berufflech Erëm-
aglidderung sollt parallell a Kraaft
trieden, dass spéitstens no zwee
Joer eng Analys muss virleien, ob
net awer verschidden Härtefall
duerch d’Masche vun dëser Proze-
dur rutschen, a schliesslech, datt
eng fundamental Iwwerleeung iw-
wert d’Précaritéit vun den Interims-
verträg sollt gefouert ginn, wäert
d’CSV-Fraktioun dëst Gesetz stëm-
men.

Ech soen Iech Merci.

■ Plusieurs voix.- Très bien.

■ M. le Président.- Merci, Ma-
dame Stein. Als zweete Riedner
ass den Här Wagner ageschriw-
wen.

■ M. Carlo Wagner (DP).- Här
President, Dir Dammen an Dir
Hären. Selbstverständlech wéilt
ech och der honorabler Madame
Mutsch, der Rapportrice, Merci soe
fir dee schrëftlechen a mëndleche
Rapport, an ech wéilt besonnesch
awer och hei hir Combativitéit ervir-
sträichen. Op alle Fall, wann ee
sech esou schlëmm verschléckt an
et kënnt een awer bis zum Schluss,
Madame Mutsch, da muss ech
soen ass dat en Témoignage fir
d’Wëllenskraaft an d’Ausdauer, an
och den Asaz géif ech soe vun ei-
sen Dammen, wat mir Männer
ganz, ganz oft ze vill d’Tendenz hu
fir erofzesetzen.

■ Plusieurs voix.- Très bien!

(Brouhaha général)

■ M. le Président.- Loosst Iech
net duerchernee maachen, Här
Wagner.

■ M. Carlo Wagner (DP).- Här
Castegnaro, et si Männer, déi méi
sensibel sinn op d’Stäerkte vun ei-
sen Dammen, gesitt Der emol.

(Interruptions et hilarité)

Ech huelen Iech mat an de Club
eran, ok.

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, dee Projet de loi, dee mer
haut hei diskutéieren, fënnt seng
Origine selbstverständlech an
deem, ech géif bal soe risegen an
effrayanten Defizit, dee mer bei de
Krankegelder, dat heescht bei de
Prestation-en-espècen am Laf vun
de Joren accumuléiert hunn an
dee sech am Joer 2004 op bal 80
Milliounen accumuléiert huet.

Et sinn deemools zwou Mesurë ge-
holl ginn, eng ass scho liicht er-
nimmt ginn d’éinescht, dat ass déi,
wou mer eng Hitparad rausschrei-
we gelooss hu vun deene Presta-
tairen, déi déi meeschte Certificate
géifen hei am Land schreiwen, wou
mer iwwregens drop komm sinn,
dass do de Porte-drapeau bei
3.800 Certificate pro Joer louch.
Wéi gesot, wéi mer d’Hitparad vun
deenen zéng erausbruecht hunn,
si mer scho sensiblement weider-
komm, a wann ech dem Här Minis-
ter, dem jëtzegen Här Minister Di
Bartolomeo seng Aussoen huelen,
esou sinn d’Krankeschäiner ëm on-
geféier 10% duerch déi Mesure
erofgaang.

Dat war also eng éischt Mesure.
Déi zweet Mesure, déi gemaach
ginn ass, dat war eng Étude globa-
le vun der UCM iwwer effective-
ment den État vun deene verschid-
dene Betriber, wéi déi verschidde
Betriber justement an der Hitparad
vun de Krankeschäiner nees eng
Kéier géife stoen. Mir sinn do op
ganz erstaunlech Resultater komm,
an deem Mooss dass déi meescht
vun eis sech erwaart haten, vu
dass et eng Etüd war ronderëm
sämtlech Secteur-économiquen
hei zu Lëtzebuerg, dass een
haaptsächlech an deene Betriber,
wou d’Leit an d’Aarbechter méi der
Witterung dobaussen exposéiert
wären, dee gréissten Taux d’ab-
sentéisme hätt.

Mir waren awer ganz paff doriwwer
wéi mer festgestallt hunn, dass en
fait a sämtleche Secteure sech eng
Zitatioun widdergespigelt huet,
oder erausfonnt huet, déi bewisen
huet, dass et an all Secteur écono-
mique Entreprisë gi sinn, wou den
Taux d’absentéisme méi déif war,
an deemselwechte Secteur awer
och heiansdo effrayant héich war.
Wourobber d’Konklusioun gezu
ginn ass, dass dat wahrscheinlech
ganz vill mat der Culture d’entre-
prise ze dinn hätt.

Et ass souguer ee Moment hei ge-
schwat ginn, ob een net misst dee
Moment am Numm vun der Ge-
rechtegkeet a fir déi Abusën ze évi-
téieren e System vu Bonus/Malus
fir déi verschidden Entreprisen
aféieren, wou awer finalement ge-
sot ginn ass, dass dat net ganz ge-
recht wier, vu dass och an enger
Entreprise beispillsweis, wou den
Absentéisme héich wär, dann awer
déi Leit, déi keng Abusë gemaach
hätten, mat bestrooft gi wären.

Et si finalement am Kader vun der
Tripartite verschidde Mesuren
zréckbehale ginn, dräi Mesuren,
déi haut an deem Projet de loi sinn,
nämlech déi vun dem Avis circon-
stancier, spéitstens während der
zéngter Woch; zweetens, nëmmen
ausbezuele vun 52 Wochen an en-
ger Referenzzäit vun 104 Wochen;
drëttens, dass mer déi sou ge-
nannte Périodes de stage vu sechs
Méint agefouert hu wat d’Interims-
aarbecht ubelaangt, well mer juste-
ment an där Etüd erausfonnt haten,
dass bei den Interimen awer onto-
leréierbar Abusë wären.

Et ass d’éinescht diskutéiert ginn:
War dat fest zréckbehale ginn oder
war dat net fest zréckbehale ginn?
Ech hunn dem Här Castegnaro
selbstverständlech ganz attentive-
ment nogelauschtert. Ech muss
soen, ech rangéiere mech un
d’Ausso vum Premierminister vun
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éinescht, esou wéi och d’Rappor-
trice, d’Madame Mutsch, dat fidè-
lement erëmginn huet, mä ech
mengen et géif ze wäit féiere fir
haut een Débat ze féieren, ob deen
ee Recht hat oder ob deen anere
Recht hat; dat géif eis op alle Fall
an der Bekämpfung vun den
Abusën net weiderbréngen. Dofir,
mengen ech, solle mer kucke fir
positiv an d’Zukunft…

■ M. John Castegnaro
(LSAP).- Här Wagner, wann ech
gelift, de Statsminister nennt dat
esou, dass et verschiddenaartegt
Erënnerungsverméige géing ginn.
Dat, wat um Pabeier festgehale
ginn ass, ass dat wat gëllt.

(Brouhaha général)

■ M. le Président.- Här Ca-
stegnaro, wann Dir eng Fro wëllt
stellen, da frot d’Wuert, da stellt
Der eng Fro un de Rapporteur. Et
ass eng Fro vu Chambersregle-
ment. Merci.

■ M. Carlo Wagner (DP).- Jo,
Här Castegnaro, ech äntwerten
Iech och direkt, mä deen hannert
mir, dee steet iwwert mir, verstitt
Der?

(Hilarité)

Duerfir kann ech net direkt äntwer-
ten.

Ech wëll, wéi gesot, net op déi
Spekulatiounen hei agoen. Et ass
iwwregens awer och, an dat wëll
ech soen, am Kader vun der Tripar-
tite vum November 2004 eng wei-
der Mesure zréckbehale ginn, an
dat ass déi vum Opstelle vu Profi-
ler, souwuel fir d’Assuréë wéi och
fir d’Prestatairen, wat natierlech
mat sech bréngt, dass ee muss e
groussen Débat féieren iwwert den
Utile et nécessaire, an ech mengen
de Minister kënnt mer confirméie-
ren, dass op alle Fall schonn
d’AMMD zënter bal engem Joer,
géif ech soen, un deem ganz
schwéieren Exercice aktiv ass. Mä
ech sinn och dovunner iwwerzeegt,
dass mer geschwë wäerten doran-
ner Resultater kréien.

D’éinescht sinn hei vun deene ver-
schiddene Leit, déi viru mir op dë-
ser Tribün waren, déi verschidden
Avisen ugeschwat ginn. Déi vun de
Chambres patronales ware positiv,
dee vun der Chambre des Fonc-
tionnaires war am Ufank liicht
nuancéiert, mä ech géif mengen,
nodeem dass déi Dispositioun vun
den 10% op der Indemnité pécu-
niaire amendéiert war, konnt si
sech och un dat heite Gesetz ral-
liéieren.

Eng gréisser Oppositioun ass
komm vun der Chambre des Em-
ployés privés a vun der Chambre
de Travail, woubäi ech awer muss
soen, dass a mengen Aen trotz-
deem hir Ängschten net justifiéiert
sinn an dass en fait déi Opreegung
menger Meenung no e bëssel-
chen, emol net disproportionéiert,
mä souguer net berechtegt ass.
Firwat?

Éischtens emol, ech menge bei
deem Gesetz hei geet et net drëm
fir d’Leit ze bestrofen, et geet just
drëm fir Abusën ze évitéieren. An
et ass d’éinescht hei och schonn
ugeklongen, dat wat mer de Mo-
ment am Code des assurances so-
ciales stoen hunn, dat erlaabt jidd-
ferengem beispillsweis 52 Woche
fir déiselwecht Krankheet krank ze
sinn, an där Fäll hate mer hei. Ent-
deckt e kuerz virdrun oder no dee-
nen 52 Wochen nees eng aner
schwéier Krankheet, da kann en
nees 52 Woche krank sinn, an esou
à l’infini.

Eng zweet Schwieregkeet huet do-
ranner bestanen, dass deen, dee
méintelaang gefeelt huet, nëmmen
huet bräichten een Dag schaffen
ze goen, dee Moment ass nees
eng Kéier säin Délai vun deenen
52 Woche komplett nei ugaangen,
esou dass ech op alle Fall mengen,
dass alleguerten déi Leit, déi
averstane si fir d’Abusën ze évi-
téieren, bal missten averstane si
mat der Mesure vun 52 Wochen an
der Referenzzäit vun 104 Wochen,

et sief da si mengen déi Abusë
bräichten net ofgeschaf ze ginn
oder et sief dass se aner valabel
Alternative géifen duerstellen, wat
ech awer bis elo nach net héieren
hunn.

Ech sinn och dovunner iwwer-
zeegt, dass déi heite Mesure bei-
spillsweis vun 52 Wochen a vun
der Referenzzäit vun 104 Wochen
absolut net contraire ass zum Aar-
bechtsrecht, well à ma connais-
sance sinn Abusë bis elo nach net
Partie intégrante vum Aarbechts-
recht. Nach eng Kéier, et geet
nëmmen drëm fir déi Abusën effi-
cacement ze bekämpfen.

Déi drëtt Saach ass awer och déi,
dass dat heite Gesetz jo en fait
eréischt een Effet huet, dat heescht
en vigueur trëtt, allerfréistens no
engem Joer. Ech mengen, an dat
ass d’éinescht och schonn uge-
klongen, dass et dofir awer extrê-
mement wichteg ass, dass een
d’Effete vun deem Gesetz hei ganz
genau suivéiert, a sollte sech Cas
de rigueur erausstellen, da men-
gen ech hunn op alle Fall alleguer-
ten déi Fraktiounen, déi d’Motioun
ënnerschriwwen hunn, sech dozou
engagéiert, dass mer dann aller-
schnellstens géife kucke fir esou
Cas-mineuren, mä déi awer kënne
grouss Konsequenzen effective-
ment fir déi betraffen Assuréen
hunn, dee Moment ze behiewen.

Véiertens wollt ech awer och nach
soen, dass een onbedéngt dat hei-
te Gesetz muss gesinn de concert
an am Kader mat dem Projet de loi
5334 iwwert d’Incapacité de travail
an d’Réinsertion professionnelle,
wou jo virgesinn ass, dass mer eng
Adaptatioun vum Gesetz vum 25.
Juli 2002 wëllen ënnerhuelen. Och
do hat ech déi Zäit als Minister
schonn ee Projet de loi virgestallt.
De jëtzege Minister, den Här Di
Bartolomeo, huet dee Projet de loi
iwwerholl, hie seet hie géif se nach
iwwerdenken, wahrscheinlech am
Dialog mat deene verschiddene
Partenaires sociaux, mä en huet
sech engagéiert, esou wéi dat och
aus dem Rapport ervirgeet, dass
mer géife versichen dat méiglechst
schnell an den éischte Méint op déi
néideg Instanzeweeër ze bréngen,
esou dass een op alle Fall ka soen,
dass déi heiten zwee Projets de loi,
och wa se net sollte matenee
gestëmmt ginn, mä dass op alle
Fall hir Applicatioun de concert
matenee geet.

Dir Dammen an Dir Hären, alles an
allem sinn ech dovunner fest iw-
werzeegt, dass dat heiten ee Projet
de loi ass, wou Leit, déi Abusë wël-
len ofschafen, onbedéngt mussen
dofir sinn. Mir mussen d’ailleurs
och un alleguerten déi Leit denken,
déi op der Aarbecht sinn a keng
Abusë maachen, well gleeft mer
eent, et ass net flott fir déi Leit, déi
an enger Equipe, engem Service
oder an engem Departement
schaffen, wou där Leit, déi der Mi-
noritéit ugehéieren, mä trotzdeem,
déi Abusë maachen, wëssend
dass déi Leit, déi effectivement hir
Aarbecht gutt ausriichten, dee Mo-
ment musse fir déi matschaffen,
wat ech net flott a souguer och on-
gerecht fannen.

Ech mengen also, dass dat Gesetz
hei net nëmme seng Daseinsbe-
rechtegung huet, mä dass et ee
ganz utilet Gesetz ass, an dass et
sech imposéiert am Kader vun der
Bekämpfung vum Defizit vun de
Krankekeesen, vun deem effroya-
blen Defizit vun de Krankegelder.
Ech mengen also, dass mer hei-
madder um richtege Wee sinn, an
ënner Reserv vun deenen Obser-
vatiounen, déi ech gemaach hunn,
däerf ech op alle Fall den Accord
vu menger Fraktioun ginn.

Ech soen Iech Merci.

■ M. le Président.- Merci, Här
Wagner. Den nächste Riedner ass
den Här Huss.

■ M. Jean Huss (DÉI GRÉNG).-
Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, ech wéilt am Numm vun der
grénger Fraktioun och just e puer
Bemierkungen zu dësem Gesetz
hei maachen.

Mir haten an der zoustänneger
Kommissioun vun der Santé an der
Sécurité sociale gesot, dass mer
dee Projet hei géifen ënnerstëtzen.
Et ass awer esou, dass déi
Ënnerstëtzung och haut nach
oprechterhale bleift, awer nëmmen
doduerch dass gläichzäiteg eng
Motioun hei vun de Majoritéitspar-
teien abruecht ginn ass, déi mer
och ënnerschriwwen hunn, an där
gesot gëtt, dass gekuckt gëtt e Bi-
lan ze zéien no kuerzer Zäit vun der
Ausféierung vun dësem Gesetz an
dass gekuckt gëtt, ob et net awer
eventuell Cas de rigueur kënne
ginn, an dass dann no deem Bilan
kéint op déi Cas de rigueur rea-
géiert ginn, fir eventuell Nobesse-
rungen ze maachen. Also, mir
wäerten dëse Projet de loi hei
stëmmen.

Ech wéilt och direkt am Ufank awer
net nëmmen der Rapportrice, der
Madame Mutsch, Merci soe fir hir
Ausféierungen, déi se gemaach
huet zu dësem Projet, mä och der
Madame Stein, déi eng Rei vu
wäertvollen Ergänzunge gemaach
huet, an och elo dem Här Wagner,
well ech fannen, dass duerch déi
Interventiounen, déi do vu Majori-
téit an Oppositioun gemaach gi
sinn, awer méi een zesummenhän-
kend Bild komm ass vun der
Problematik vun där mer hei
schwätzen.

A wann an deene vergaangene
Woche vun de Beruffschamberen,
a mengen Ae berechtegterweis,
eng Partie Kritike komm sinn, déi
awer, mengen ech, elo dass déi
Motioun, déi mer hei wäerte votéie-
ren, Kritiken doduerjer kënnen of-
geschwächt ginn, doduerjer kën-
nen an d’Rei bruecht ginn. Wann
dat esou de Fall ass, da muss een
awer soen, dass vun der Dé-
marche hier op jidde Fall een déi
Chambres professionnelles ka
verstoen, wa se soen hei, mir sinn
am Fong net no de klore Regelen,
wéi et hätt misse sinn, en temps
utile consultéiert ginn a mir hätte
misse consultéiert ginn, fir dass
mer nach hätten zousätzlech Avisë
kënne ginn. Mä ech mengen iw-
wert déi Motioun, déi mer hei maa-
chen, komme mer awer elo an eng
Situatioun, wou deene Bedenken
iwwert dat, wat mer parlamenta-
resch herno hei wäerte beschléis-
sen, awer Rechnung gedroe gëtt.

Et ass och kloer an eisen Aen, dat
ass hei schonn e puermol gesot
ginn, dass dëse Projet de loi net
isoléiert ze gesinn ass, mä nëm-
men ze gesinn ass am Kontext vum
Projet de loi, wéi den Här Wagner
och lo scho gesot huet, vun der In-
capacité de travail, deen domad-
der ganz kloer liéiert ass. Ech hof-
fen, dass dee Projet de loi och rela-
tiv séier kann an eiser Kommis-
sioun diskutéiert ginn, fir dass en
hei op den Ordre du jour kënnt.

Ech wëll da vläicht meng Aussoen
hei méi zentral op en aneren
Aspekt konzentréieren, well et jo
kee Wäert huet, dass ech hei wid-
derhuelen, wat d’Madame Mutsch
hei am Detail gesot huet, wéi déi
gesetzlech Regelungen elo sinn.
Ech wëll meng Ausféierungen am
Fong konzentréieren op de Be-
grëff, deen ëmmer erëm hei zitéiert
ginn ass, wann et ëm d’Sanéierung
vun de Krankekeese geet, de Be-
grëff vun de sou genannten
Abusën.

Dat Éischt, wat ech hei wëll soe bei
den Defiziter vun de Krankekee-
sen, dat ass dass ech der Mee-
nung sinn, dass den Abus sécher-
lech e Problem, e gewësse
Problem och ass. Mä ech betounen
awer „och ass”. Den Haaptproblem
vun de Krankekeesendefiziter läit a
mengen Aen net do. Och wann en
e wéineg, an engem klengen Aus-
mooss sécherlech och do läit, mä
e läit global gesinn net do.

An eisen Ae läit de Problem vun de
Krankekeesen hei am Land, an
Däitschland a Frankräich, an der

Belsch, an allen europäesche Län-
ner op ganz aneren Niveauen. Déi
Niveauen, wou déi Defiziter vun de
Krankekeese sech maachen, inter-
national an net nëmmen hei zu Lët-
zebuerg, dat geet e wéineg an
d’Richtung vun deem, wat am
Fong den Här Di Bartolomeo a sen-
ger Erklärung als neie Gesond-
heetsminister gesot huet, wou ech
total mat him d’accord sinn, dass
ee muss kucken endlech ze agéie-
ren op d’Ursaache vun de Krank-
heeten. A wann ee wëllt agéieren
op d’Ursaache vun de Krankhee-
ten, da muss ee soen, datt dat bis
elo net gemaach ginn ass, oder
héchstens minimal. A wann et ge-
maach ginn ass, dann ass et méi
gemaach ginn um Niveau vun der
Prévention secondaire am sou ge-
nannten Dépistage - mat deem
mer d’accord sinn -, mä net ge-
maach ginn op der Prévention pri-
maire, bei där et drëm geet d’Ur-
saache vun den Erkrankungen ze
ënnersichen, fir dann drop anze-
wierken, fir dass et manner Ur-
saache vu Krankheete gëtt.

Do läit a mengen Aen an alle So-
zialsystemer hei an Europa déi
Haaptursaach, dass nämlech bis
elo d’Medezin an och d’Politik, déi
d’Medezin begleet huet, ze vill
orientéiert waren nëmmen um reng
Reparativen, nëmmen um reng
Therapeuteschen, nëmmen um
Heele vun der Krankheet a vill ze
vill wéineg orientéiert war un den
Ursaache vun der Entstehung vu
Krankheeten, déi vielfälteg sinn -
ganz vielfälteg.

D’Krankheeten entstinn op der Aar-
bechtsplaz op där enger Säit. Si
entstinn doduerjer beispillsweis,
dass op der Aarbecht Stresssitua-
tioune sech akkumuléiert hunn an
deene leschten zéng Joer, dass
d’Leit ëmmer méi ënner Stress
sinn, wat dozou féiert, dass se
krank ginn. Et sinn nach ëmmer lei-
der chronesch Belaaschtungen op
der Aarbechtsplaz mat Chemika-
lien, déi eng Roll spillen, iwwert déi
mer an den nächsten zwee, dräi
Méint wahrscheinlech am Kader vu
„Reach” mussen hei diskutéieren.

Et sinn nach ëmmer den Tubak an
den Alkohol an nach ëmmer d’Dro-
gen. Et sinn nach ëmmer onge-
sond Liewensweisen, déi dozou
féieren, op déi ee muss awierken.
An et gëtt also global gesinn eng
ganz Rëtsch vun Ursaachen, déi
dozou féieren, dass d’Leit krank
ginn; a wa Leit krank ginn an eisem
Système de payement à l’acte,
dann ass et ganz kloer dass dat
eng Logik huet, déi dozou féiere
muss, dass d’Dépensë vun engem
Krankekeesesystem permanent an
d’Luucht ginn, a mir stellen dat jo
och fest.

Also musse mer awierken en-
gersäits op d’Ursaache vu Krank-
heeten a mir misste vläicht och dis-
kutéieren iwwert d’Prise en charge
vun de Krankheeten, iwwert déi
diagnostesch an therapeutesch
Prise en charge vu Krankheeten.

(Interruption)

Ech soen dat hei, well et a mengen
Aen net egal ass. Dat hei ass e Pro-
jet de loi, deen e prezise Punkt
erausgräift, mä hei ass awer am
Ufank gesot ginn, et geet drëm fir
eis Krankekeesen ze entlaaschten,
an da musse mer schwätzen iw-
wert d’Abusën, gell?!! Dat war jo
den Ufank. Mä ech soen, et kann
een dat net eleng esou gesinn. Dat
ass een Aspekt dovun, awer net
deen eenzegen. D’Madame
Mutsch hat insgesamt iwwert
d’Krankekeesendefiziter geschwat,
dofir wollt ech och e wéineg dorob-
ber hei agoen, fir ze soen, dass
een awer och muss awierken op
déi wierklech Ursaache vun den
Defiziter vun de Krankekeesen.

Elo zum Projet de loi da selwer an
zu den Abusën. Ech soen hei a
mengem Numm an och am Numm
vun der grénger Fraktioun, dass et
fir eis evident ass, dass et Abusë
gëtt um Niveau vun de Salariéen.
Ech sinn absolut iwwerzeegt, a
jiddferee kennt dat och, dass et
Fäll vun Abusë gëtt. Ech wëll awer
dobäi soen, dass dat net…

(Interruption)

Ech wëll awer net…

Mä da lauschtert, ech schwätze jo
virun elo!

Ech wëll awer soen, dass ech der
Meenung sinn, dass dat awer kee
generaliséierte Phenomeen ass,
dass dat e Phenomeen ass, deen
et gëtt, mä dass en net majoritär
ass; dat sinn eng Partie vu Fäll, déi
et gëtt. An da muss een alt kucken
drop anzewierken. Dat gëtt jo ver-
sicht mat dësem Gesetz ze maa-
chen.

Op där anerer Säit ass jo d’Proble-
matik vum Abus eventuell och um
Niveau vum Prestataire de soin, um
Niveau vum Dokter, deen en da
krankschreift, gell?! Mir hu jo lo just
hei nach, mengen ech, vum Här
Wagner gesot kritt, wéi vill a wat fir
eng Dokteren et gëtt, déi sech eng
Freed doraus maachen, méig-
lechst vill krankzeschreiwen - wahr-
scheinlech, well se doduerch
Clienten halen. Wa se de Clienten
entgéintkommen, fir se krank ze
schreiwen, dann hu se vill Clienten,
gell?! A vill Consultatiounen. Déi
gëtt et och.

Ech wëll awer och do net d’Dokte-
ren all insgesamt an d’Pan klaken.
Ech mengen, déi meeschten Dok-
tere maachen dat korrekt, mä et
gëtt och do déi sou genannte
schwaarz Schof. Gutt.

Bon, an da gëtt et drëttens d’Fro
vun den Abusën, iwwert déi hei
dann awer net geschwat ginn ass
an iwwert déi een dann awer och
misst schwätzen. An deen Abus,
iwwert dee siele geschwat gëtt,
ass dee vun der Patronatssäit hier.
Dat ass deen Abus, dass et awer
heiansdo Aarbechtsbedingungen
op der Aarbechtsplaz och hei zu
Lëtzebuerg nach gëtt, déi effektiv
krank maachen. Sief et duerch psy-
cheschen Drock oder eventuell
souguer nach duerch Belaaschtun-
gen, déi et op der Aarbechtsplaz
gëtt am Sënn vu chemeschen,
chronesche Belaaschtungen,
duerch déi Leit krank ginn. Doriw-
wer schwätzt d’Patronat net gär. An
dofir soen ech dat awer hei, an och
doriwwer muss geschwat ginn.

Da kënnt e Punkt dobäi, dee fir
mech zentral ass. Wie stellt da fest,
a wie schreift da krank? Dat si jo
d’Dokteren, gell? A wie confir-
méiert dat duerno? Dat ass jo de
Contrôle médical. Dat ass de
Contrôle médical! Bon, fir mech
wier et da wichteg, dass, wann
Dokteren dat do maachen, a wann
de Contrôle médical dat confir-
méiert, dass déi Dokteren dann
awer och eng optimal Formatioun
hätten, fir iwwerhaapt ze erkennen,
ob een e Simulant ass oder ob een
tatsächlech duerch Belaaschtun-
gen op der Aarbechtsplaz krank
ass.

Dat ass am Moment, Här Minister,
leider net de Fall. Am Contrôle mé-
dical gëtt et net een eenzegen
Dokter, deen eng Formatioun ge-
maach huet, fir festzestelle bei-
spillsweis, ob en Aarbechter op en-
ger Aarbechtsplaz neurotoxesch
Gehirschädegunge matkritt huet
oder net - am chronesche Beräich.
Dat ass schued an dat misst geän-
nert ginn. Do misste Leit sëtzen,
déi och iwwert déi Saachen eng
Ahnung hätten, an där Leit sëtzen
awer keng do.

Da geschitt et esou, dass beispills-
weis Leit do als Simulanten ofge-
doe ginn, dass et dann zu de
berühmte Cas de rigeur kënnt, wou
Leit dann an eng Situatioun kom-
men, déi dann heiansdo aus enger
sozialer Vue gesinn net méi seriö
an net méi tenabel ass.

D’Konklusioun vun der ganzer
Geschicht ass: Mir missten och
drop awierken, dass d’Medeziner a
virun allem d’Leit aus dem Contrôle
médical eng adequat Formatioun
kréien, fir kënnen ze jugéieren, ob
eppes, wat en Dokter als krank be-
fonnt huet, ob dat effektiv Simulan-
tentum ass, oder ob et effektiv
duerch beispillsweis neurotoxesch
Schiedegungen oder duerch psy-
cheschen Drock a sou viru komm
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ass. Dat misst nach kommen. Et
misst eng besser Weiderbildung
do komme vun deenen Dokteren,
an da géife mer vläicht an eng
wëssenschaftlech méi seriö Ap-
proche erakommen, fir déi Saa-
chen do kënnen ze jugéieren.

No dësem Exkurs - deen awer a
mengen Aen e wichtegen Exkurs
ass, well dat och zu deem Projet
gehéiert, zu deem mer dann duer-
no wäerte kommen iwwert d’Invali-
ditéit, deen e wichtege Projet ass -
schéngt et mer dann awer nout-
wendeg ze soen hei, wat bei dë-
sem Projet elo erauskënnt.

Wat ënnert dem Stréch erauskënnt
an eisen Ae sinn eng Rei Verbesse-
rungen. Et ass virdrun drop higewi-
se ginn, bei der Assurance acci-
dent beispillsweis, dass do vun der
13. op déi 52. Woch verlängert
gëtt. Et ass fir mech e Fortschrëtt,
dass dat och pensionnable ass.
Dat ass fir mech e Fortschrëtt. Et
ass also net esou, wéi vu Gewerk-
schaftssäite gefäert gëtt, dass eng
reng Ofbaulogik mat dësem Projet
verbonnen ass. Dat ass a mengen
Aen net de Fall. Wann hei nach
Problemer wäerte sinn an iwwreg
bleiwen, Cas-de-rigeuren, da solle
mer kucken e Bilan dovunner ze
maachen, an da solle mer kucken
eventuell Adaptatiounen an een,
zwee Joer vum Gesetz ze maa-
chen - wa se dann noutwendeg
géife ginn. Mä insgesamt gesi
mengen ech, dass mer hei e Projet
virleien hunn, deen an eng korrekt
Richtung geet, an dofir kënne mir
als Gréng och dofir stëmmen.

Merci.

■ M. le Président.- Merci, Här
Huss. D’Wuert huet elo d’Regie-
rung. Ah, entschëllegt, den Här
Jaerling huet nach d’Wuert.

■ M. Aly Jaerling (ADR).- Net
esou schnell. Dir hat e gewiichtege
Mann vergiess.

(Interruption)

Nach net. Merci, Här Minister.

■ M. Jean Huss (DÉI GRÉNG).-
Ob dat gradsou gutt ass?

■ M. Aly Jaerling (ADR).- Also
ech géif mengen, Här Huss, wat
Dir elo hei vun Iech ginn hutt, do-
mat hutt Der Är Existenzberechte-
gung awer uerg a Fro gestallt.

(Hilarité)

Här President, d’Madame Rappor-
trice huet dat, wat vun der Regie-
rung gewollt ass, ganz gutt hei
erëmbruecht, woufir een hir och ka
félicitéieren. Dat wëllt awer net
heeschen, datt ech mat där onso-
zialer Ausriichtung vun dësem
Rapport, deen d’Philosophie vum
Projet erëmspigelt, d’accord sinn.

Dëse Projet, dee mir als ADR, an
net nëmme mir, vun der Dages-
uerdnung wollte sträichen, huet
nëmmen eng Virgeschicht, awer
dofir e ganze Koup Hannergedan-
ken an haut och nach e ganzen Ee-
mer voll Kuddelmuddel dobäikritt.
Wéi ech an der Kommissioun all
dat, wat elo an där Motioun do
steet, déi haut op eemol hei opge-
taucht ass, ervirbruecht hunn, du
sinn ech mer virkomm wéi den Don
Quichotte. Dofir kommen ech mer
elo mat dëser Motioun hei vir, wann
ech déi liesen, wéi wann ech
schonn eng ganz Arméi hanneru
mer hätt. Ech sinn erstaunt…

(Interruption)

Här Huss, wann ech gelift, dat hei
ass eng Motioun vum schlechte
Gewëssen, déi Der hei ervirbruecht
hutt, well dat hunn ech nach net er-
lieft, dass hei, wann e Gesetz pre-
sentéiert gëtt, dann direkt eng Mo-
tioun hannendru kënnt fir dat, wat
an deem Gesetz schlecht ass - wat
jiddferee weess -, erëm riichtze-
béien! Also dat ass eenzeg an Eu-
ropa! Dat wëll ech Iech awer soen.
Dat do gëtt et nëmmen hei an dë-
ser Chamber! Voilà.

An déi Motioun hei ass de Beweis,
datt dat hei e schlechte Projet ass
a wäert bleiwen! An Dir kënnt och
mat där Motioun do dat, wat Der

elo mat dësem Gesetz verbriecht,
wou Der sot, an zwee Joer géift Der
dann eventuell – eventuell! - Cas-
de-rigueurë riichtbéien; déi Cas-
de-rigueuren, déi huelt Der awer
net ewech. An déi Leit, déi duerch
dat Gesetz hei an déi Cas-de-
rigueurë kommen, déi sëtzen am
Misère an net Dir!

Här President, déi Virgeschicht ass
déi, datt duerch eng Jurisprudenz
vun 1996 d’Zougestoe vun enger
Invaliditéit méi restriktiv gehand-
haabt ginn ass an doduerch man-
ner Invaliderenten ausgestallt gou-
fen. Ech betoune manner Invalide-
renten, well d’Zuel vun den Invali-
den huet net geännert, déi ass
bliwwen. Just datt se vun enger
Instanz a vun engem Recours an
deen anere gejot gi sinn; de Mo-
ment, wou déi Jurisprudenz opge-
taucht ass, ass erstaunlech, sou-
guer scho verdächteg.

Nämlech grad an deem Moment
wou d’EU eis e béise Fanger gewi-
sen huet, well mer anscheinend eis
Matbierger ze vill fréi géifen an
d’Pensioun schécken an eis Zuel
vun den Invaliderenten hinnen ze
héich erschéngt huet. An dat
bestätegt och mäi Verdacht, datt,
datt manner Invaliderenten zou-
gestane gi sinn, keng medezi-
nesch, mä eng politesch Décisioun
war!

Elo gëtt behaapt, datt doduerch,
datt manner Invaliderenten aus-
gestallt ginn, d’Leit sech méi laang
krankmellen, an doduerch den De-
fizit vun de Krankekeese géif stei-
gen. Wat jo awer nëmmen normal
ass. De Mënsch, dee vu sengem
behandelnden Dokter als aar-
bechtsonfäeg ugesi gëtt, gëtt dofir
net méi gesond, andeem him d’In-
validerent verweigert gëtt.

Wat an dëser Diskussioun awer
nach derbäikënnt ass Folgendes:
Wann ee soss an d’Invaliderent
gaangen ass, dann huet d’Pen-
siounskeess der Krankekeess de
Montant erëmbezuelt, deen
d’Krankekeess vum éischten Dag
vun der Krankmeldung u bezuelt
huet. Wéi dat net méi de Fall war,
du sinn d’Krankekeesen a Schwie-
regkeete komm an dunn ass d’Ge-
jäiz lassgaang. A fir dat Lach ze
stoppen, ech mengen do erënnere
mer eis jo all drun, sinn 130 Milliou-
nen aus de Pensiounskeese ge-
klaut ginn. Mä d’Krankekeese mus-
sen awer elo nach ëmmer d’Kran-
kegeld bezuelen, bis den Assuré
an d’Invaliderent geet oder se zou-
gestane kritt. Do huet sech näischt
geännert.

Dëst Gesetz soll zum Zweck hunn,
den Defizit vun de Krankekeesen
ze decken, an dat ausschliesslech
op Käschte vun de kranken Assu-
réën. An ech zitéieren aus dem
Rapport: «Ainsi le projet de loi a
pour objet de traduire les mesures
retenues par le Comité de Coordi-
nation tripartite, visant de contre-
carrer l’absentéisme abusif et à re-
dresser durablement la tendance
budgétaire déficitaire de l’Union
des Caisses de Maladie.»

Eleng dëse Passage aus dem Rap-
port weist kloer, ëm wat datt et hei
geet. D’Regierung an d’Tripartite
sinn der Meenung, datt den Defizit
vun de Krankekeesen eleng
duerch den Absentéismus entsteet
an och nëmmen duerch d’soi-
disant Bekämpfung vum Absen-
téismus ka redresséiert ginn. Et
geet also eenzeg an eleng drëm fir
de kranken Assuréë weider
Contrainten opzëerleeën. Si ginn
alt erëm eng Kéier als déi eenzeg
Schëlleg um Krankendefizit uge-
klot!

An dat sollen anscheinend och
d’Konklusioune vun der Tripartite
gewiescht sinn, just datt elo op ee-
mol vu Gewerkschaftssäit, déi jo
awer an der Tripartite dobäi waren,
dat do ferm contestéiert gëtt. Dee
ganze Projet gëtt a Fro gestallt, an
déi berechtegt Fuerderung, fir de
Projet zréckzezéien, ass och ge-
stallt ginn.

Vun enger anerer Säit gouf dann
awer behaapt, d’Gewerkschaften
hätten an der Tripartite de Projet

guer net contestéiert, wat ech ein-
fach net gleewe kann an och net
gleewe wëll. Wie schwindelt dann
also hei? D’Gewerkschaften, déi
sech anscheinend hirer Responsa-
bilitéit vis-à-vis vun den Assuéen
elo eréischt bewosst ginn, oder
déi, déi behaapten, d’Gewerk-
schaften hätte sech an der Tripar-
tite net gewiert an dee Projet hei
guttgeheescht?

De Problem ass, datt mer als Vol-
leksvertrieder dat net kënnen
erausfannen, dat net kënnen no-
vollzéien, well mer jo net direkt in-
forméiert ginn iwwert dat wat an
der Tripartite geschitt; wat mer
awer eigentlech missten, well mer
hei permanent mat Virschléi vun
der Tripartite virun e Fait accompli
gestallt ginn a wou sech ganz oft
hannert de Konklusioune vun der
Tripartite verstoppt gëtt, fir onsozial
Projeten ze verkafen.

Duerfir, Här President, wëll ech
nach eng Kéier eng Motioun hei
areechen, déi d’Regierung opfuer-
dert, de Volleksvertrieder e Verba-
tim vun allen Diskussiounen an der
Tripartite zouzestellen.

(Interruptions)

Een, hunn ech gesot, ech betou-
nen ee Verbatim, well ech hat
d’leschte Kéier de Feeler ge-
maach, datt ech an der Motioun
geschriwwen hat „de Verbatim“.
Elo hunn ech den „de“ ewechge-
holl, gell, a wa mer elo hei awer déi
Motioun do stëmmen, da gëtt et
een, da musse mer „ee“ kréien.
Voilà. Well deemools gouf vun der
Regierung nämlech d’Argument
geholl, et géif kee Verbatim ginn,
well ech „de“ Verbatim geschriw-
wen hat. Elo hunn ech „e“ Verbatim
geschriwwen, an elo sinn ech iw-
werzeegt, datt dat dann endlech
kloer verstanen ass.

(Interruptions diverses)

Motion 2

D’Volleksvertriederkummer,

- hëlt zur Kenntnis, datt mam Ge-
setzesprojet Nr. 5322 Moossnamen
ëmgesat solle ginn, déi an der „Tri-
partite“ beschloss gi sinn;

- stellt den immensen Afloss vun
engem ausserparlamentareschen,
net vum Vollek gewielten Organ,
der „Tripartite“, op politesch Ent-
scheedunge fest;

- condamnéiert, datt déi gewielte
Vertrieder vum Vollek nëmmen in-
direkt iwwert d’Entscheedungsof-
leef an der „Tripartite“ an d’Motiva-
tioune vun deenen do getraffenen
Décisiounen informéiert goufen a
ginn;

- stellt fest, datt och déi vun de Me-
die rapportéiert Informatiounen an
Aussoen iwwert d’Geschéien, ewéi
och d’Begrënnung vun den Déci-
siounen an der „Tripartite“ nëmmen
op Héieresoe berouen a soumat
allze oft widderspréchlech sinn;

fuerdert d’Regierung op

- jiddfer Volleksvertrieder e Verba-
tim vun de jeeweilegen Tripartite-
Sëtzungen zoukommen ze loos-
sen.

(s.) Aly Jaerling, Gast Gibéryen,
Jacques-Yves Henckes, Jean-
Pierre Koepp, Robert Mehlen.

Här President, de Projet, dee mer
hei virleien hunn, ass e schlechten
an onsoziale Projet, well en en iso-
léierte Projet ass, dee just d’Assu-
réë viséiert, a besonnesch d’Aar-
bechter. Also just déi, déi schonn
duerch hir schwéier a ganz oft ge-
sondheetsschiedlech Aarbechts-
bedingungen an do derbäi och
nach mat Hongerléin genuch er-
droe mussen. Well d’Regierung net
à même ass, oder net den néidege
Courage huet, fir am Krankekee-
sendossier konsequent virzegoen.
Mir hätte gär vun der Regierung,
datt se soll d’Kaarte kloer op den
Dësch leeën, andeem se all Fa-
cettë vum Krankekeesendefizit be-

liicht an dann och endlech déi néi-
deg Strukturreformen ugeet, déi
d’Krankekeese kënne laangfristeg
sanéieren.

Mir hunn als ADR eng Rei Virschléi
gemaach, déi och deelweis vum
neie Gesondheetsminister souguer
als sympathesch fonnt gi sinn, als
gutt fonnt ginn. Ech wëll se net
nach eng Kéier hei opzielen, ech
menge jiddferee kennt se. Mä fir
konsequent virzegoen, muss een
de Courage hu fir sech u verschid-
de Lobbyen erunzetrauen. Mat dë-
sem Gesetzesprojet gëtt deen ein-
fache Wee gesicht; e Wee, wou
mat deem mannste Widderstand
gerechent gëtt, well elo mat dëser
Regierungskonstellatioun sécher
gerechent gouf, et hätt een d’Ge-
werkschaften am Grëff. Gott sei
Dank si se do awer um Holzwee.

Här President, ech wëll elo eemol
dëse Projet a seng katastrophal
Konsequenzen awer e bësse be-
liichten. Anscheinend soll eng
Gläichstellung ugepeilt ginn të-
schent deene verschiddenen As-
suréen, mä wat fir eng Gläichstel-
lung, dat froen ech mech. Wou ass
d’Gläichstellung tëschent den Aar-
bechter a Beamten, respektiv den
Indépendanten? Nach ëmmer be-
stinn d’Ënnerscheeder an de Coti-
satiounen, nach ëmmer bestinn
d’Ënnerscheeder am Beräich vun
der Kontroll, dat souwuel wat d’me-
dezinesch Kontrollen ubelaangt
wéi och d’spezifesch Kontroll do-
heem.

Den Aarbechter kritt eng Aus-
gangsspär verhaange wann e
krank ass an e gëtt vun de Kranke-
kontroller bis doheem op d’Toilette
verfollegt. Wéisou musse mer iw-
werhaapt kontrolléieren ob den
Aarbechter doheem ass, wann e
krank ass? Gëtt en dofir méi ge-
sond? Wat kaschten déi Kontrollen
iwwerhaapt, wann ee weess datt
d’Salariat bis zu 100 km ronderëm
eisem Land hierkënnt? Wéi gesäit
et juristesch aus, wa mer e Beam-
ten an en anert Land schécken, fir
d’Leit an hiren Haiser ze kontrol-
léieren?

Déi Kontrolle bei den Aarbechter
sinn deemno onméiglech seriö
duerchzeféieren, kaschte just vill
Geld. Mir kënnen och net domat
d’accord sinn, datt doduerch, datt
mer d’Assuréen net am Ausland
kënne kontrolléieren, just d’Assu-
réen hei am Land kontrolléiert ginn.
Duerfir sollen eiser Meenung no
déi Hauskontrollen ofgeschaaft
ginn an duerch méi geziilte mede-
zinesch Kontrollen ersat ginn.

Firwat hunn zum Beispill d’Indé-
pendanten eréischt no dräi Méint
Urecht op Krankekeess? Si bezue-
le gradesou gutt vun der éischter
Minutt un hir Cotisatiounen a miss-
ten deemno dann och déiselwecht
Rechter zougestane kréien, wa mer
scho vu selwechte Rechter…

(Interruption)

Si bezuelen hir Cotisatiounen a si
hu manner Rechter.

■ Une voix.- Do hutt Der gutt
geschwat!

■ M. Aly Jaerling (ADR).- Fir-
wat gëtt dann emol net eng Kéier
wierklech, an ech mengen et ass
hei schonn ugeklongen, seriö iw-
wert d’Abusë vun den Employeure
geschwat, déi regelrecht… - ech
hu jo gesot, et ass schonn hei dovu
geschwat ginn, mä, Här Huss, dierf
ech wann ech gelift och nach eng
Kéier doriwwer schwätzen?! Iwwert
d’Abusë vun den Employeuren, an
dat wësse mer aus der Praxis, déi
hir Mataarbechter geziilt an d’Kran-
keschäiner schécken. Dat gëtt
emol guer net vun den Employ-
eursfédératioune contestéiert, déi
da soen, jo, och si misste bei sech
kucke fir hir Abusën an de Grëff ze
kréien, wou iwwregens dat Wuert
Abus mer schonn esou lues zum
Hals eraus hänkt.

All dat si Froen, déi mat dësem Pro-
jet net gekläert ginn. Dëse Projet
fummelt dann och nach an der On-
fallversécherung erëm. Firwat gëtt
och an deem Beräich isoléiert

d’Stéckwierk fabrizéiert, wou dach
gewosst ass, dass eng fundamen-
tal Reform vun der Onfallverséche-
rung an Aarbecht ass?

(Interruption)

Wat gelift?

■ M. Mars Di Bartolomeo,
Ministre de la Santé et de la Sécu-
rité sociale.- Hätte mer dat heiten
net solle maachen?

■ M. Aly Jaerling (ADR).-
Neen, lauschtert emol, Här Minis-
ter. Dat wat Dir hei wëllt maachen
ass souwisou virgesinn an der Re-
form vun der Onfallversécherung!

■ M. Mars Di Bartolomeo,
Ministre de la Santé et de la Sécu-
rité sociale.- Déi kënnt awer
eréischt an anerhallwem Joer.

■ M. Aly Jaerling (ADR).- Ma
dat hei kënnt eréischt a véier Méint.

■ M. Mars Di Bartolomeo,
Ministre de la Santé et de la Sécu-
rité sociale.- Wann dann ee seet
annerhalleft Joer; bei Iech geet et
ëm e Grapp net un.

■ M. Aly Jaerling (ADR).-
Neen, bei Iech geet et ëm ee
Grapp net un. Wa mer hei vu
Grapp schwätzen, ech mengen
dann…; wann ech gelift.

Wat mir wëllen, an ech hunn Iech et
virdu gesot, ech hunn Iech et an
der Kommissioun gesot: Et geet
net, dass mer hei einfach isoléiert
Projete maachen an déi wierklech
Reformen net uginn. Dat hei hätt
missen e Ganzt ginn. Do hätte mer
nach véier Méint Zäit gehat, well
dat hei jo eréischt a véier Méint
souwisou a Kraaft trëtt, an dann
hätt Der och kënne mat de Sozial-
partner nach eng Kéier seriö iw-
wert dee Projet hei diskutéieren.
Dat hunn ech Iech alles an der
Kommissioun gesot, an de Bewäis,
dass ech Recht hat, dee läit an där
Motioun hei um Dësch.

Dëse Projet ass fir mech e sozial
onverantwortlecht Wierk, wat och
d’fundamentaalt Aarbechts- a So-
zialrecht a Fro stellt, an zwar de
Kënnegungsschutz vun de kranke
Salariéen. Doriwwer ass de Mëtteg
kee Wuert geschwat ginn. Dat
schéngt anscheinend hei kee
Problem ze si fir keen, wann de
Kënnegungsschutz a Fro gestallt
ass.

D’Introductioun vun der Disposi-
tioun, déi d’Prise en charge vu
sämtleche Krankeperioden op e
Maximum vun 52 Wochen an eng
Referenzperiod vun 104 Woche
festleet, riskéiert en automatescht
Opléise vum Aarbechtsvertrag, an
dat schonn no enger kuerzer Zäit.
Dobäi kënnt nach, datt den Assuré
dann och nach kee Recht op Chô-
mage kritt, well en nom Verloscht
vun sengen Affiliatiounsrechter bei
der Sécurité sociale keen Aar-
bechtsvertrag méi huet.

De Projet gesäit dann awer an
deem Zesummenhank eng gewës-
se Flexibilitéit a Contrôle vir, also
beim Retrait vum Krankegeld. Hei
sollen awer d’Statute vun der UCM
Prezisioune bréngen. Et freet sech
just wat fir eng, a wat fir eng Kon-
sequenzen déi dann erëm op den
Assuré wäerten hunn, well an der
UCM sëtzen déiselwecht Acteuren
um Hiewel, déi och fir dëse Projet
verantwortlech sinn.

Da schreift dëst Gesetz och nach
eng Stagezäit vu sechs Méint vir, fir
Urecht op Kranken- an Unfallversé-
cherung ze hunn, dat fir anschei-
nend ze verhënneren, datt bei den
Zäitverträg kënnen Abusë bedriw-
we ginn; dat heescht, den Assuré
an och säin Employeur bezuele
sechs Méint Cotisatiounen an eng
öffentlech rechtlech Krankeversé-
cherung, ouni eng Leeschtung an
d’Plaz ze kréien. Dat ass einfach
onerhéiert.

Wat grad esou onerhéiert ass, dat
ass datt den Assuré no der 10.
Woch oder bis zu der 10. Woch
muss e motivéierte medezineschen
Zertifikat vu sengem Dokter vir-
leeën. Wat dee Quatsch soll, dat
verstinn ech awer nu guer net.
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De Krankeschäin gëtt all Kéiers op
eng bestëmmte Period ausgestallt
a vun engem behandelnden Dok-
ter medezinesch motivéiert. Wann
d’Sécurité sociale gäre méi Asiicht
hätt op de medezineschen Zou-
stand vun engem Assuré, da soll
se en an de Contrôle médical ruf-
fen. Dat ass dat wat ech ënnert
Kontrolle verstinn.

Et ass dach net um Assuré Konta-
bilitéit ze féieren, besonnesch och
nach wa säi Gesondheetszoustand
net esou an der Rei ass, an da soll
en nach Kontabilitéit féieren iwwer
wivill Deeg dass en effektiv krank
ass oder net.

Hei geet et just drëm d’Indemnisa-
tioun vun de Krankeperiode mat al-
le Moyenen ze reduzéieren. Bei dë-
sem Projet geet et drëm, rëm eng
Kéier just déi ze harceléieren, déi
duerch hir ganz oft schwéier a pe-
nibel Aarbechtsbedingunge méi
der Krankheet an den Unfallrisiken
ausgesat sinn, an ouni dann och
hei an dësem Zesummenhank
emol eng Diskussioun ze féieren
iwwert d’Ergonomie, iwwert de
Stress, iwwert den Harcèlement op
der Aarbechtsplaz, deenen alle-
guer déi Leit, déi mer hei am Fong
viséieren, ausgesat sinn.

D’Beruffschamberen an d’Gewerk-
schaften hu vernichtend Avisen of-
ginn iwwert dëse Projet an hu ge-
fuerdert, Dir sollt en zréckzéien, fir
zumindest nach emol driwwer kën-
nen ze diskutéieren. Dat ass dat
mannst wat misst geschéien.

Et geet awer net duer, just nach ee-
mol iwwert dëse Projet ze disku-
téieren. Ech hunn et scho gesot, an
ech widderhuelen et esou oft, bis
Der et bekäppt hutt: De Kranke-
keeseproblem kréie mer net geléist
mat isoléierten eesäitege Bidons-
projeten, déi nëmmen den Assuré
viséieren. De Krankekeeseproblem
kréie mer nëmme geléist, wann déi
néideg Reformen esou schnell
ewéi méiglech ageleet ginn. Dofir
muss d’Regierung sech awer u
verschidde Lobbyen eruntrauen. A
wann d’Regierung dofir ze feig ass,
da loosst wann ech gelift och déi
krank Leit a Rou.

Mir stëmmen dee Projet net, a well
mer dee Projet net stëmmen - géif
den Här Weiler soen -, ass déi Mo-
tioun hei och superfétatoire an do-
fir stëmme mer déi och net.

Ech soen Iech Merci.

■ M. le Président.- Merci, Här
Jaerling. Elo huet d’Regierung
d’Wuert.

■ M. Mars Di Bartolomeo,
Ministre de la Santé et de la Sécu-
rité sociale.- Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, ech wëll di-
rekt soen, dass ech all deene bäi-
flichten, déi festgestallt hunn, dass
een deen heite Projet net däerf
isoléiert gesinn. Dee Projet ass e
Bausteen vun engem Gesamtkon-
zept fir en dauerhaften Equiliber an
eise Krankekeesen hierzestellen,
deen am Moment net ginn ass; en
Equiliber dee mer brauchen, fir
datt d’Krankekeesen eis Gesond-
heet kënnen dauerhaft weider fi-
nanzéieren. Well mer sollen eis net
der Illusioun hierginn, dass eis Ge-
sondheet méi bëlleg gëtt. Si gëtt an
Zukunft och nach weider méi deier.
Da musse mer dofir suergen, dass
déi Gelder, déi mer hunn, esou gutt
wéi méiglech agesat ginn.

Et ass een Element vun engem
Ganzen, fir eis Krankeverséche-
rung an den Equiliber ze kréien. Et
ass och en Element vun enger Ge-
samtapproche fir de Kranken,
deen am Aarbechtsprozess ass,
esou gutt wéi méiglech ze guidéie-
ren an esou séier wéi méiglech op
déi richteg Plaz ze guidéieren. An
ech wëll elo mol einfach esou an
de Raum stellen, dass et dem
Kranke kee Gefale gemaach ass,
wann een e fënnef Joer am Kran-
keschäin hänke léisst, wat an der
Vergaangenheet dann und wann
passéiert ass, faute de mieux, well
een déi Strukturen net hat, déi ee
gebraucht hätt, fir dee Mann oder
déi Fra kënnen ze guidéieren.

Mir hunn déi Instrumenter zënter
2002 mat där neier Invaliditéitsre-
gelung, mat dem Reclassement
professionnel, wou mengen ech e
grousse Worf gegléckt ass, och
wann dee Projet op e puer Punkte
geklemmt huet, fir dat op gutt lëtze-
buergesch ze soen. Mä dofir
schaffe mer jo och am Moment ze-
summen un enger Revisioun vun
deem dote Gesetz, wou mer d’Pro-
zedure wëlle vereinfachen, fir dass
déi zwee Projeten esou gutt wéi
méiglech anenee kënne gräifen.
Dat heescht also, zwee Standbee-
ner huet deen heite Projet.

Éischtens ass en en Element fir
den zukünftegen Assainissement,
an nëmmen een Element, op ane-
rer kommen ech nach zréck, vun
eise Krankekeessen an zweetens
fir deene Kranken eng Guidance
ze garantéieren, déi déi richteg
ass.

Dee Projet ass kee Selbstzweck,
en ass och net do fir d’Leit ze schi-
kanéieren, mä en ass d’Resultat vu
laangen Diskussiounen, déi iwwer
Joren elo ginn an déi drop zréckze-
féiere sinn, dass mer e Problem bei
eise Krankekeesen hunn. An ech
soen dat nach eng Kéier, mir hunn
e Problem bei eise Krankekeesen.
Dee Problem ass ënnert anerem
drop zréckzeféieren, dass mer déi
Gelder, déi mer zur Verfügung
hunn, net ëmmer optimal ausginn,
an dass mer et net fäerdeg brénge
fir den utile et nécessaire ze defi-
néieren, an dass mer et net fäer-
deg bréngen do den Hiewel unze-
setzen, wou e muss ugesat ginn,
mä heiansdo déi Sue versickere
loossen, ouni dass et e Méi vu Ge-
sondheet bréngt. Fir dat ze änne-
ren ass eng vun deenen Zilsetzun-
gen, déi mer mussen erreechen.

Ech sinn 100%eg mam Här Huss
d’accord, wann e seet…

(Interruptions)

Jo, Här President, ech si mam Här
Huss d’accord, wann e seet, dass
d’öffentlech Gesondheet net
eréischt beim Schneiden ufänkt,
mä bei de Liewensaart a -weisen;
déi Prioritéit ass och ee vun dee-
nen Elementer, wou mer den Hie-
wel mussen usetzen - also,
d’Moyenen esou efficace wéi méig-
lech asetzen, zweetens richteg
asetzen, keng Gelder verbëtzen,
an net falsch ausginn.

Da sinn ech bei deem Konzept, dat
mer zesummen ugaang sinn. Dat
ass ee Konzept vu Responsabili-
séierung vu sämtleche Partneren a
contrario zu deem, wat ëmmer an
de Vierdergrond gestallt gëtt, zu
den Abusën. Well Abusën, vun
deene mer esou vill schwätzen,
sinn net ëmmer bewosst Abusën,
mä faute de mieux le savoir mécht
een dat esou, well dat eben ëmmer
esou gemaach ginn ass. Eis Ap-
proche ass déi vun der Responsa-
biliséierung, vun dem Message,
dass mer eis ëm eis Keese musse
këmmeren, well soss gi se eis futti
an da geet dee beschte Gesond-
heetssystem vun der Welt lues a
lues d’Baach erof. An dat kann net
eist Zil sinn.

Spueren ass ee vun deene méi-
gleche Rezepter, well et gëtt e
Spuerpotenzial - do si mer eis alle-
guer eens. D’Leit abannen a ver-
hënneren, dass falsch Orientatiou-
ne kommen, ass en Zweet. A ge-
nee dat ass d’Zil vun dësem Projet.

Ech wëll net nach eng Kéier 
op d’Virgeschicht zréckkommen.
D’Virgeschicht geet op d’Tripartite
zréck. Ech souz net an der Tripar-
tite, wëll ech Iech soen. Dofir hunn
ech och do keng „strong feelings”,
ob et ee Pabeier ginn ass, ob et
kee Pabeier ginn ass, ob et en of-
geseente Pabeier ginn ass oder
net.

Ech kann Iech op jiddfer Fall soen,
dass, wann ech an Zukunft bei
d’Tripartite-Sitzungen dobäi wäert
sinn, ech drop hale wäert, dass bei
den Tripartite-Sitzungen en Of-
schlossrapport erauskënnt, wou
d’Ënnerschrëfte vun alle Partner
drop sëtzen, dann hu mer net méi
de Problem vun Interpretatiounen.
Et wär fir mech eigentlech eng Evi-

denz, dass dat misst geschéien,
an ech mengen, dass dat och an
Zukunft misst passéieren.

Ech souz also net an där…

(Interruptions)

■ M. le Président.- Här Mi-
nister, den Här Grethen wëllt Iech
eng Fro stellen.

■ M. Henri Grethen (DP).- Här
President, ech wollt den Här Mi-
nister froen, ob dat och scho fir
d’Tripartite vun de Mëtteg gëllt.

■ M. Mars Di Bartolomeo,
Ministre de la Santé et de la Sécu-
rité sociale.- Ah, ech ginn dovun-
ner aus. Ech muss awer dem Här
Grethen soen, dass ech gesot
hunn, bei all Tripartite-Sitzung, wou
ech dobäi sinn. Leider kann ech de
Mëtteg net an der Tripartite-Sitzung
dobäi sinn, mä ech wäert mech
awer an der Regierung dofir aset-
zen, dass och fir déi Tripartite vun
haut en Ofschlossrapport kënnt,
wou d’Parteien alleguer ënnerzee-
chent hunn; dat mécht d’Saach vill,
vill méi einfach.

Ech souz also net an där Tripartite,
mä ech souz an de Regierungsver-
handlunge mat anere Kolleegen
derbäi; an an de Regierungsver-
handlungen ass festgehale ginn,
dass mer deen heite Projet prioritär
géife verofscheeden, grad wéi mer
der Reform vun der Invaliditéit an
der Réinsertion professionnelle,
dem Reformprojet, eng alleréischt
Prioritéit géife ginn.

Ech souz och an der Quadripartite
mat derbäi, wou d’Partner verhan-
delt hunn iwwer ee Ganzt. An Dir
kennt d’Resultater vun der Quadri-
partite, an Dir kennt och d’Resulta-
ter vun der Generalversammlung
vun der Union des Caisses de Ma-
ladie. Do war et ganz kloer, ganz,
ganz kloer - an ech hunn och ni en
Heel doraus gemaach -, dass nie-
went all deene Mesuren, déi op
den Dësch komm sinn, fir e kuerz-
fristegen Equiliber vun de Kranke-
keesen ze erreechen, vun der Re-
gierung de festen Engagement do
wär, dass deen heite Projet géif
kommen a schnell géif kommen.
Ech hunn an all deenen Entrevuën,
bei deenen ech dobäi war, ëmmer
gesot, am Dezember oder am Ja-
nuar kënnt dëse Projet.

Nun ass et esou, dass an den
Avisë vun de Chambres profes-
sionnelles - et geet jo ëmmer Rieds
vun den Avisen - eng Rei vu
Problemer erausgestrach gi sinn.
Do si Problemer ugesprach ginn,
déi absolut aliichtend sinn, ënner
anerem dee vun de Strofbestëm-
mungen, déi an deen heiten Text
erakomm sinn, wat ni an der Tripar-
tite diskutéiert ginn ass. Do sinn
d’Leit sech alleguer eens, dass et
an deem Kader net diskutéiert ginn
ass. Do hat ech mech engagéiert,
vun Ufank un, fir déi Strofbestëm-
mungen erauszehuelen. Domat
ass dem Avis vun der Chambre de
Travail Rechnung gedroen - kom-
plett Rechnung gedroen. Et war
deen eenzege wesentleche
Problem, deen hei opgeworf ginn
ass an dofir si mer och an der Rei
gewiescht mat deem dote Projet.

Da kënnt Dir soen, jo, et ass awer
den Avis do vun der Chambre 
des Employés privés. Richteg!
D’Chambre des Employés privés
huet Avisë gemaach - en éischten
Avis an en zweeten Avis. Ech ginn
elo mol op deen éischten Avis an,
wou och d’Strofbestëmmungen
ugesprach gi sinn, déi mer eraus-
geholl hunn, mä wou doriwwer
eraus, wann een den Avis vun der
Chambre des Employés privés ak-
zeptéiert hätt, een de Projet ganz
einfach an de Shredder gehäit hätt,
well do war de Prinzip vun den 52
Wochen a Fro gestallt an do war de
Prinzip vun der zukünfteger Be-
handlung vun den Travailleurs inté-
rimaires a Fro gestallt.

Wa mer also tel quel op deen doten
Avis agaang wären, dann hätte
mer de Projet ewechgehäit a mer
hätten näischt gemaach. Dat konn-
te mer awer net maachen. Well dee
Projet en Deel war vun deenen Ac-
corden, déi an der Quadripartite
ausgehandelt gi sinn a wou den
Engagement do war, dass deen
heite Projet géif kommen.

Nun ass et esou, dass et am Virfeld
vun der Diskussioun vun dësem
Projet zu Diskussioune komm ass.
Ech gehéieren zu deenen, déi an
der Chamber ëmmer dofir plä-
déiert hunn, dass et zu engem lie-
wechen Débat kënnt iwwert d’le-
gislativ Aarbecht, sou dass ech
mech och net beschwéieren, wann
ech mol eng Kéier mat de Kollee-
gen aus de Gewerkschaften eng
Rei vun Divergences de vue aus-
fechten, entweder an der Öffent-
lechkeet oder esou niewebäi. Ech
mengen, dovu lieft déi parlamenta-
resch Demokratie. A wann een an
där Ausenanersetzung zu Konklu-
sioune kënnt, déi jiddferee kann
droen - an dat bescht Beispill dofir
ass, dass hei eng Unanimitéit
respektiv Quasiunanimitéit an dë-
ser Chamber wäert kommen, déi
sech op där Motioun vereenegt,
déi mer hei verfaasst hunn -, da
gëtt dat där doter Approche Recht.

Well, an do si mer eis alleguer eens
an dëser Chamber: Wat wëlle mer
mat dësem Projet? Mer wëlle mat
dësem Projet, dass d’Leit an Zu-
kunft a Kombinatioun mat der Re-
form vun dem Invaliditéitsgesetz
oder mam Réinsertion-profession-
nelles-Gesetz richteg guidéiert
ginn. Mir wëllen net, dass se ge-
strooft ginn. Mir wëllen, dass d’Leit
net dräi oder véier Joer am Kran-
keschäin hänke bleiwen, wann et
besser Orientéierunge fir se gëtt,
entweder duerch ee Reclassement
interne, oder duerch eng tempo-
raire Invaliditéit, oder duerch eng
Invaliditéit schlechthin - esou séier
wéi méiglech. Dat ass jo d’Zil do-
vun! Et ka jo net eist Zil sinn, dass
en Invalide während fënnef Joer
am Krankeschäi gehale gëtt.

Oder ass een heibannen, deen der
Meenung ass, dass dat eng Errun-
genschaft ass, dass een een, deen
eigentlech an eng aner Filière
kënnt, an engem Krankeschäin
hält? Ass et normal, ass et ustrie-
wenswäert, dass een e Mënsch -
eng Fra oder e Mann, jonk oder
manner jonk -, deen eng Capacité
résiduelle de travail huet, deen al-
so duerchaus kann, wëllt zu engem
gewëssene Mooss schaffen an de
Patron wëllt och, dass een dee
muss an engem Krankeschäin ha-
len, nëmme well mer se net an e
Reclassement interne an deem Be-
trib kréien? Ass dat eist Zil? Kann
dat eist Zil sinn?

Ech soen do ganz kloer „Neen“,
dat ass net eist Zil! Wa mer engem
Mënsch, dee krank ass, an deen
nach wëllt weiderschaffen, de Wee
zoumaache fir am Betrib ze blei-
wen, da si mer um Holzwee. Ech
soen Iech, ech hunn eng Rei vu
Beispiller erlieft vu Leit, déi
schwéier krank waren an déi gléck-
lech doriwwer waren, dass se nach
deelweis konnten an hirem Betrib
bleiwen. Wa se net an deem Betrib
hätte kënne bleiwen, a wa se hätte
missen doheem bleiwen am Kran-
keschäin, oder an der Invaliditéit
oder, oder, da wär hinnen de Plaf-
fong op de Kapp gefall a se wären
net esou laang bei eis bliwwen. Be-
haapten ech mol!

Also muss et d’Zilsetzung sinn,
d’Leit dohin ze kréien, wou se hige-
héieren, och wann dat heiansdo
wéideet.

An dann zu där Attitude, déi - ech
mengen - falsch ass. Et gëtt elo
esou gemaach, wéi wann et e
Recht wär fir iwwerlaang an engem
Krankeschäin ze bleiwen. Dat ass
net e Recht. Et soll een esou laang
am Krankeschäi bleiwen, wéi een
dat muss, awer net méi laang wéi
ee soll!

Eis Approche an deem heite Projet
ass - an dofir si mer d’accord fir op
de Wee vun esou enger Motioun ze
goen -, dass een den allgemenge

Prinzip regelt an dass, wann et, par
impossible, zu Härtefäll kënnt - ech
kann net behaapten, dass et
iwwerhaapt dozou kënnt, anerer
soen, et kënnt zu Härtefäll -, wann
also, par impossible, déi Härtefäll
kommen, da maache mer eng
Adaptatioun, baséiert op de Be-
soinë vun deenen Härtefäll, ob dat
elo an zwee Joer ass, oder éisch-
ter, wa mer éischter een Härtefall
erkennen…

(Interruption)

Ech maachen elo mäi Raisonne-
ment weider, a wann Der herno
eng Fro wëllt stellen, kënnt Der déi
roueg stellen.

(Interruption)

■ M. le Président.- Neen, den
Här Minister ass amgaangen op
der Riedezäit ze schwätzen, déi
him zousteet fir d’Motioun. Dat
heescht, en huet 15 Minutten ze-
gutt an en ass an der 13. Minutt.

(Interruptions)

■ M. Mars Di Bartolomeo,
Ministre de la Santé et de la Sécu-
rité sociale.- A wann ech net ënner-
brach ginn, da sinn ech relativ
séier fäerdeg. Ech wëll mäi Raison-
nement weiderféieren.

Mir sinn also an der Approche,
dass wann hypothetesch Härtefäll
optauchen, mer eis bewege fir déi
opzefänken, an net an der Ap-
proche, dass mer duerch hypothe-
tesch Härtefäll eppes späraan-
gelwäit opmaachen, wou Leit era-
kommen, déi eigentlech net erage-
héieren. An dofir kann ech déi hei-
te Motioun och an deem dote Punkt
komplett ënnerschreiwen.

Ech wëll just dräi Wierder nach
soen iwwert déi allgemeng Ap-
proche. Mir hunn et fäerdeg
bruecht an der Diskussioun iwwert
d’Krankekeesen, all Leit an ee Boot
eranzekréien - bal all. D’Patronat
huet gesot, et wär e schwaarzen
Dag gewiescht. Et war kee
schwaarzen Dag, et war e gudden
Dag, well mer et erëm fäerdeg
bruecht hunn, all d’Leit ënnert
d’Responsabilitéit vun de Kranke-
keesen ze kréien.

An ech wëll och esou just niewebäi
soen, well dat hei eng gutt Ge-
leeënheet ass, dass déi 0,15%, déi
d’Patronat méi huet misse bezue-
len, an der Zwëschenzäit récupé-
réiert gi sinn iwwer eng Senkung
vun de Bäiträg an den Assurances
accident, soudass d’Patronen also
a Saache Krankekeesen an Assu-
rances accident quasi bei enger
Opération zéro gelant sinn. Dat
muss een och eng Kéier hei kënne
soen.

■ M. le Président.- Här Mi-
nister, ewell ass d’Zäit eriwwer.

■ M. Mars Di Bartolomeo,
Ministre de la Santé et de la Sécu-
rité sociale.- Ech kommen zur
Konklusioun, Här President. Ech
wëll just dräi Saachen nach soen.
Dräi Saachen!

Éischtens kann ech am Numm vun
der Regierung déi Motioun
100%eg deelen, well mer eis enga-
géiere fir de Projet iwwert d’Reform
vun der Invaliditéit an der Réinser-
tion professionnelle schnell heihin
ze bréngen an déi zwee Projete
gläichzäiteg a Kraaft trieden ze
dinn. Ech kann Iech soen, dass
d’Regierung sech eens ginn ass
iwwer eng Serie vun zwielef Amen-
dementen, déi iwwert dee klas-
sesche Wee iwwert d’Regierung an
d’Prozedur geschéckt ginn, dat
heescht d’Beruffsschambere kréi-
en et och. Dat ass net ze verwies-
sele mat där Prozedur, déi mer bei
dësem Projet gewielt hunn, déi net
aussergewéinlech ass, awer bei
där och keen ausgeschalt ginn
ass, well ni wann d’Chamber
Amendementen eragëtt, ginn nach
eng Kéier d’Chambres profession-
nelles pour avis gefrot. Dat ass eng
Prozedur, déi hei an der Chamber
Usus ass. Se ass nach vläicht méi
nei fir deen een oder deen aneren,
mä dat ass d’Regel. Also, mir wäer-
ten dofir suergen, dass déi zwee
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Projete gläichzäiteg a Kraaft trie-
den.

Zweetens, mir wäerten dat Gesetz
hei bilanzéiere grad wéi dat anert
Gesetz no zwee Joer, well mer Ge-
setzer wëllen hunn, déi esou ein-
fach wéi méiglech rutschen a wou
et net op där enger oder anerer
Plaz klemmt.

Drëttens wäerte mer déi spezi-
fesch Situatioun vun den Tra-
vailleurs intérimaires kucken, a
wann do Verbesserungen nout-
wendeg sinn, da wäerten déi kom-
men.

Zum Schluss dee klore Message
un alleguer - à tous ceux que ça
concerne: De Problem vun de
Krankekeese betrëfft jiddfereen.
Hei gëtt e Beitrag gemaach vun de
Salariéen. Et ass e Beitrag ge-
maach ginn iwwert d’Beitragserhéi-
junge vun enger ganzer Rei vun
aneren, ënner anerem och vum
Stat. Et hunn anerer sech enga-
géiert fir en Apport ze bréngen, wéi
d’Prestatairen zum Beispill. Deen
Apport erwaarde mer och an dee
kloe mer och an, well et geet net
duer mat engem Lippenbekenntnis
- dat muss sech och materialiséie-
ren. Ech mengen zum Beispill de
Conseil scientifique, an ech men-
gen d’Definitioun vum utile et né-
cessaire. D’Spideeler musse sech
drop astellen, dass méi zesumme
wéi géintenee geschafft muss ginn,
well soss brénge mer och de Fi-
nanzement vun de Spideeler net
méi fäerdeg.

An - dat ass dat lescht Wuert, an
do deelen ech dat, wat och vu Vir-
riedner gesot gëtt - och d’Patronë
sinn a Saache Krankmeldunge ge-
fuerdert, well et gëtt Problemer an
de Betriber, déi een net ka ver-
schweigen, Stress a Mobbing an
aneres, an och do ass de Patron
grad esou gefuerdert wéi d’Sala-
riéë fir all Krankeschäin, dee ver-
hënnert ka ginn, ze verhënneren.

Ech soen Iech Merci, dass Der mer
nogelauschtert hutt, an ech soen
Iech och Merci fir de largen Accord
zu deem heite Projet, deen ee
Bausteen zu engem Ganzen ass.
Merci.

■ M. le Président.- Mir kom-
men dann elo zur Diskussioun vum
Projet de loi 5345 iwwert de Finan-
zement vun der Moderniséierung,
dem Aménagement an der Kon-
struktioun vu bestëmmte Spideeler.
D’Riedezäit ass och hei nom Mo-
dell 1 festgeluecht. D’Wuert huet
d’Rapportrice vum Projet de loi, déi
honorabel Madame Lydia Mutsch.
Ech ginn dovun aus, datt Der och
do op d’Riedezäit vun der LSAP-
Fraktioun iwwergräift.

2. 5345 - Projet de loi
modifiant la loi modi-
fiée du 21 juin 1999 au-
torisant l’État à partici-
per au financement de
la modernisation, de
l’aménagement ou de la
construction de cer-
tains établissements
hospitaliers
Rapport de la Commission de la
Santé et de la Sécurité sociale

■ Mme Lydia Mutsch (LSAP),
rapportrice.- Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, iwwert d’Loi
de financement vum 21. Juni 1999
ass déi richteg Basis do, fir iwwert
de Fonds spécial des investisse-
ments hospitaliers dem Stat et ze
erméiglechen, fir bis zu 80%
d’Frais d’investissements bei
grousse Projeten ze droen. Dëst
ass ee vun deene Projeten an dëst
ass dat drëtt Ännerungsgesetz zu
där Loi de financement vun 1999,
an hei geet et ëm Kolpech.

Wa mer eis gutt erënneren, gouf et
schonn zwou Modifikatiounen zu
deem Gesetz, an zwar 2003. Eng
Kéier den 18. Juli 2003, do goung
et drëm, dass kéint investéiert ginn
an de Centre Hospitalier, souwuel
wat d’Pédiatrie wéi d’Maternité
ubelaangt, den Institut national de

chirurgie cardiaque, d’Eecher Kli-
nik, d’Klinik Dr. Bohler, de Bestrah-
lungszentrum François Baclesse,
an eng zweet Adaptatioun amsel-
wechte Joer, nämlech am Dezem-
ber, do goung et drëm fir de Fran-
çois-Elisabeth um Kierchbierg an
d’Klinik Ettelbréck ze finanzéieren,
an och de Rehazenter.

Elo ass Kolpech drun. Et ass e
ganz wichtege Projet, geet et dach
drëm fir endlech en nationale
Centre de Reconvalescence ze
schafen, deen an där Form, wéi
dësen Etablissement elo do steet,
nach net ka sinn. Tatsächlech läit et
schonn zimlech laang zréck, bal 40
Joer, dass dru geschafft ginn ass.
1968 war nämlech déi lescht Mo-
derniséierung, esou dass Kolpech
zwar ganz schéi läit an och ganz
schéin ausgesäit, allerdéngs we-
der vun der Ariichtung, nach vun
den Equipementer, nach vun der
Sécuritéit, nach vum Fonctionne-
ment, nach vum Confort hier déi
Méiglechkeeten huet, déi et eigent-
lech misst hunn an och verdéngt
huet, fir kënnen esou een nationa-
len Zentrum ze ginn.

80% kann de Stat participéieren,
an dat mécht en och. Am Avant-
projet définitif leien d’Käschten, déi
avancéiert gi waren am Avant-
projet sommaire, ëm 10,9% méi
héich. Mir kommen dann op 18,7
Milliounen Euro, déi à charge vum
Stat wieren. Déi Erhéijung op 23,4
Millioune Gesamtkäschten erkläre
sech ausschliesslech doduerjer,
dass eng Solution intérimaire ge-
sicht gëtt, fir dass während de
Bauaarbechten och de Centre ka
genotzt ginn. An et erkläert sech
och domadder, dass duerch eng
Iwwergankssituatioun, déi ge-
schaaft gëtt, d’Aarbechten net
sechs an een halleft Joer daueren,
mä just 36 Méint.

Bei Kolpech ass et och anescht
wéi bei aneren Haiser, well déi
20%, déi nach ze finanzéiere blei-
wen, net iwwert d’UCM lafen, well
se net budgetiséiert si vun der
Union des Caisses de Maladie, an
dann à charge vum Propriétaire
respektiv vum Exploitant vum
Centre de Convalescence bleiwen.

Wat ass Kolpech? Déi meescht vun
eis kennen et, well déi meescht vun
eis scho Familljememberen an
deem Centre haten. Et ass en Haus
mat enger excellenter Réputatioun
an engem ländleche Kader, mat 75
Persounen, déi do schaffen, an do
gehéiere se dann all dozou, effi-
kasst Personal, kompetent Perso-
nal, dat ganz oft un de Limitë vu
senger Belaaschtbarkeet läit, dat
eng grouss Disponibilitéit huet, dat
et erméiglecht, dass bis zu sechs
Patiente pro Dag kënnen opgeholl
ginn an datt virun allem - an ech
mengen dat ass unique hei zu Lët-
zebuerg fir esou eng Plaz - perma-
nent eng Auslaaschtung vun de
Better vun iwwer 90% do ass.

Mir befannen eis hei an engem
Beräich, nämlech dem Secteur gé-
riatrique, deen ëmmer méi wichteg
gëtt hei am Land. Et geet jo drëm
fir déi richteg Konklusiounen aus
der Erkenntnis erauszehuelen,
dass eis Populatioun ëmmer méi
laang lieft, awer och ëmmer méi
gehäit ass mat deene Krankheets-
erscheinungen, déi den Alter mat
sech bréngt, zum Beispill no Inter-
ventiounen um chirurgesche Plang
oder am Fall vun enger Perte par-
tielle de l’autonomie, oder och am
Fall vun Altersdemenz. Et ginn also
ëmmer méi Better gebraucht fir
eng Konvaleszenz ze erméigle-
chen.

D’Avisen zu dësem Projet - et war
net aneschtes ze erwaarden - si
ganz positiv, well och ervirgestrach
gëtt, dass eng Rei vun innovativen
therapeutesche Méiglechkeete
mat dësem Gesetz op den Instan-
zewee geschéckt ginn.

Éischtens mol den Avis vum Col-
lège médical vum September
2004, dee genee op deen innova-
tive Charakter hiweist. Dann zum
Zweeten, d’CPH vum August 2004,
déi och den Accord zu dësem Pro-
jet gëtt an och am November 2004
de Statsrotavis, dee säin Accord

gëtt, allerdéngs drop hiweist, dass
d’Baukäschte missten ugepasst
ginn un den Indice actuel des prix
de la construction, wat d’Kommis-
sioun dann och esou gemaach
huet.

Et sinn nach eng Rei vun anere Pis-
ten, déi d’Kommissioun mat op de
Wee geholl huet an déi och scho
vum Statsrot gekuckt gi sinn. Dat
betrëfft haaptsächlech d’Modali-
téite bei der Prise en charge an
och de Finanzement vun de Frais
de fonctionnement, entweder
duerch d’Participation statutaire,
d’Négociatiounen Exploitatioun
UCM, duerch d’Interventioun vun
der Assurance dépendance fir déi,
déi natierlech Bénéficiaire vun där
Assurance sinn, oder doduerch
dass Prestatiounen a Servicer esou
wéi et schonn ugeduecht ass am
Centre de convalescence an den
Zoustännegkeetsberäich vun der
UCM afléisse kënnen an entsprie-
chend Konventioune kënnen aus-
geschafft ginn.

Wat ass dat dann iwwerhaapt fir ee
Konzept, esou ee Centre national?
Ma ja, et geet haaptsächlech drëm
fir eng Mise en place vun enger
Antenne gériatrique mobile ze erla-
ben. Dann natierlech och eng Prise
en charge rapide an individuali-
séiert no enger Hospitalisatioun.
D’Mise en place vun enger Équipe
multidisciplinaire, während den
Aarbechten ginn och entsprie-
chend Schoulungen duerchge-
fouert. Véiertens eng optimiséiert
Preparatioun op de Retour nees
heem an och eng ganz gutt Koope-
ratioun mat de Strukture vum Main-
tien à domicile an, wéi ech dat
schonn ugedeit hunn, een innova-
tive Programm wat d’Conva-
lescence a wat d’Therapie ube-
laangt.

Wann een op d’Plaz geet, an ech
hat d’Chance dat kënnen ze maa-
chen, da gesäit een, dass all déi
Mesuren, déi hei virgesi sinn, kee
Luxus bedeiten, ob dat de sanitäre
Beräich ass, de Confort vun de Pa-
tienten an och vum Personal,
d’Sécherheetsbestëmmungen, déi
technesch Installatiounen, d’Ge-
meinschaftsraim, fir nëmme si ze
nennen.

Et kritt een och d’Gefill, wann een
an dat Haus erakënnt, dass een an
engem Fleegehotel wier, dass ee
praktesch an eng Famill opgeholl
gëtt. Dat täuscht awer net iwwert
d’Noutwendegkeet ewech fir déi
Leit, déi hei schaffen, an déi Leit,
déi hei betreit sinn, wat praktesch
ausschliesslech eeler Persoune
sinn, dass déi mussen an ee mo-
derniséierte Kader kommen, och
wann et muss assuréiert ginn, dass
déi mënschlech Betreiung esou
héichwäerteg bleift wéi se et haut
ass.

Et ass ee gutt Motto an deem Haus
an dat Motto ass dat, et ass een am
beschten doheem, esou dass op
där Plaz probéiert gëtt fir deenen
eelere Mënschen, déi do sinn,
éischtens hire Séjour esou agréa-
bel ze maache wéi méiglech, mä
hinnen awer och ze hëllefe fir sech
ze preparéiere fir nees heem ze
kommen a selbststänneg ze blei-
wen.

„Et ass ee groussen Dag fir eis,
wann dëse Projet gestëmmt gëtt”,
sot d’Directrice, an ech wier stolz
wa mir hir kéinte mat op de Wee
ginn, dass mer dat unanime ge-
maach hunn. Ech fir mäin Deel
ginn den Accord vu menger Frak-
tioun op dëser Plaz mat op de
Wee.

Merci.

■ Plusieurs voix.- Très bien.

■ M. le Président.- Merci, Ma-
dame Mutsch. Déi nächst Riedne-
rin ass d’Madame Stein-Mergen.

Discussion générale

■ Mme Martine Stein-
Mergen (CSV).- Villmools Merci,
Här President. Här President, léif
Kolleeginnen a Kolleegen, et ass
nach guer net esou laang hier, do
sinn d’Leit an d’Spidol gaangen net
nëmme wa se krank waren, mä och
aus verschiddenen aneren a sozia-
len Ursaachen.

Huet ee geklot, war e midd, war e
schwaach, dann huet d’Famill
d’Ambulanz bestallt an de Patient
huet oft fir e puer Wochen an en-
gem Spidolsbett geleeën, wou hie
mat Fleeg a stäerkende Baxteren,
wat ëmmer dat war, esou laang
versuergt ginn ass, bis hien oder si
erëm d’aplomb waren, fir an hire fa-
miliäre Milieu zréckzegoen. Oft war
et och eng iwwerfuerdert Famill,
déi e bëssen Erhuelung gebraucht
huet. Awer och wann d’Leit wéinst
enger Krankheet oder enger Ope-
ratioun an der Klinik waren, hu se
oft dierfe bleiwe bis si erëm richteg
a Form waren oder bis se ouni Hël-
lef konnte goen oder iwwerhaapt
erëm selbststänneg eens gi sinn.

Haut kënnen eis Spideeler dës Auf-
gab net méi an deem Ausmooss
erfëllen an dëst ass och net méi hir
Missioun. Si sinn anescht struktu-
réiert mat engem deieren an
opwännege Plateau technique,
dee muss dréien, mat Dokteren a
Personnel de soin, deenen hir Spe-
zialitéiten an Ënnerspezialitéiten
essenziell op zwee Aufgabeberäi-
cher getrimmt sinn: d’Stellung vun
enger Diagnos an den Traitement.
Vill vun dësen Ënnersichungen an
Traitementer kënnen haut ambulant
gemaach ginn. Am Verhältnis zu
onser Populatioun ass d’Zuel vun
den Akutbetter zréckgaangen, an
dat ass eng Ursaach fir dës Better
exklusiv fir schwéier Kranker ze re-
servéieren.

All dës Ursaache weisen op de Be-
soin vu Strukture mat enger Durée
moyenne de séjour hin. An d’Du-
rées moyennes de séjour an de
Spideeler huele parallell dozou of.
Mä wat maache mat deene Leit,
déi net méi krank genuch sinn, fir
an de Spideeler ze leien, awer net
gesond genuch oder autonom ge-
nuch sinn, fir doheem kënnen ze
iwwerliewen?

Besonnesch vill eeler Leit sinn do
eventuell ganz op sech gestallt. Fir
si brauche mer Strukturen, wou si
sech kënne vun hirem Spidols-
openthalt erhuelen, also Lits de
moyen séjour, déi haaptsächlech
zwou Aufgaben erfëllen, déi sollen
zur Verfügung stoe während enger
Iwwerganksphas fir déi Patienten,
déi no enger Operatioun oder en-
ger Krankheet nach net um Enn
vun hirer Rehabilitatioun ugelaangt
sinn; deenen hire Gesondheets-
zoustand also eng mëttelfristeg
Besserung versprécht. Während
hirem Openthalt kënne si vu fach-
lech qualifizéiertem Personal ge-
hollef kréien an hir Autonomie zu
engem groussen Deel récupéréie-
ren. Dat ass zum Beispill de Fall no
enger orthopedescher Operatioun.

Zweet Aufgab wier eng Evalua-
tiounsphas fir déi Patienten, déi
wahrscheinlech net méi esou
selbststänneg wäerte ginn, dass si
sech laangfristeg kënne selwer en
charge huelen. Hei mussen déi so-
zial Verhältnisser meeschtens nach
gekläert ginn, dat heescht et steet
oft keng Plaz an enger Struktur fir
Laangzäitopenthalter zur Verfü-
gung. Esou eng Plaz ass oft ni uge-
frot ginn. Bei deene Leit, déi an hi-
ren häusleche Milieu kënnen zréck-
goen an duerch hir Famill weider-
gefleegt ginn, gëtt hei eng Frist
ausgeschafft, wou d’Wunneng
kann adaptéiert ginn un d’Besoinë
vun dësem Patient, wou d’Famill
sech kann organiséieren a wäh-
rend där déi ambulant Gesond-
heets- a Fleegedéngschter kënne
mat abezu ginn.

Dës Aarbechte ginn effektiv zu Kol-
pech scho säit laange Jore ge-
maach. D’Fondatioun ass elo
schonn e fest Bild an onser Spi-
dolslandschaft, och wa se net di-
rekt zu de Spideeler gezielt gëtt.
De Succès vu Kolpech ass grouss.

Si weist een Taux d’occupation, an
dat huet d’Madame Mutsch och
scho gesot, vun erstaunleche 94%
op. Am Joer 2003 sinn iwwer
33.000 Nuitéeë kontabiliséiert ginn.
Se ass wéineg gëeegent fir d’Réé-
ducatioun fir jonk Leit, déi sech
éischter vu méi moderne Strukture
fir hir Rekonvaleszenz ugezu fillen;
oft am Ausland.

Kolpech ass spezialiséiert op eeler
Patienten an huet bei de Pension-
nairen aktuell eng Altersmoyenne
vu 84 Joer. D’Rekonvaleszenz an
d’Rééducatioun, déi hei offréiert
ginn, sinn deemno ausgeriicht op
déi spezifesch Problemer vum héi-
jen Alter an eben oft eng Post-Hos-
pitalisatiounsphas.

Deen allerwichtegsten Aspekt an
dësem Kader ass deen, dass dës
Patienten an deenen allermannste
Fäll nëmmen ee Gebriechen hunn.
Oft hu se multipel, additionnel a
konsekutiv Pathologien, déi d’Prise
en charge ëmsou méi schwéier
maachen. Dofir sollt d’Approche
och eng spezifesch geriatresch
sinn, mä si sollt op den individuelle
Fall ofgestëmmt ginn. Ech wëll do-
madder soen, dass vill Leit zocker-
krank sinn an héije Bluttdrock hunn
oder sech d’Hëft briechen oder
vun Depressioune geplot ginn, mä
Gott sei Dank vill manner Patienten
dës Krankheeten an enger Persoun
an zu engem Zäitpunkt vereene-
gen.

Wien de Site zu Kolpech kennt,
dee weess dass den harmone-
schen Naturenvironnement ganz
sécher kann hëllefen, dass een
erëm Goût um Liewe kritt an de
Courage kritt fir säin Deel dozou
bäizedroen, fir all déi Efforten, déi
vun engem verlaangt ginn, fir erëm
zum Beispill mobil ze ginn, duerch-
zezéien. Awer och déi al Gebaier
strahlen Harmonie a Rou ass. Hei
si mer net an engem moderne Spi-
dolsbunker, mä an engem tradi-
tiounsgeluedenen Haus. Vergiesse
mer net, dass hei an engem Mo-
ment, wou Europa sech grad vun
engem schwéiere Krich erholl huet,
d’Koppel Mayrisch-de Saint-
Hubert eng ganz Rei vun Efforten
ënnerholl huet fir d’Natiounen ze
réconciliéieren; op politeschem,
mä besonnesch och op kulturellem
Plang. Dëse Passé voller Traditioun
vu Konscht, Fridden, Toleranz a
Kultur gëtt dësem Haus säi
Geescht.

Mä et ass a senger Struktur hoff-
nungslos veraalt. Ech hu selwer am
Ufank vu menger berufflecher Car-
rière zesumme mat där Equipe vun
Dokteren, déi säit laange Jore mat
dëse Patienten eng excellent Aar-
becht leeschten, zu Kolpech ge-
schafft, an et war schonn deemools
kloer, dass nëmmen eng radikal
Adaptatioun a Moderniséierung et
géif laangfristeg erlaben d’Aufga-
ben ze erfëllen, déi de Gestion-
naire sech gesat huet, well
d’Entwécklung an d’Moderniséie-
rung hunn och virun der Réadapta-
tioun am geriatresche Beräich net
Halt gemaach, an der Equipe stelle
sech domadder eng Rei vun neie
Prémissen.

Et kommen nei Aufgaben derbäi,
an déi, déi scho praktizéiert ginn,
mussen ausgebaut ginn, wéi ganz
kloer aus dem Projet ervirgeet.
Dëst soll erfollegen am enke Kon-
takt mat de Spidolsdokteren, déi hir
Patienten an d’Fondatioun referéie-
ren, a vun enger pluridisziplinärer
Equipe, deenen hir Effortë sollen
drop erausgoen, de Patient op eng
Laangzäit-Prise-en-charge ze pre-
paréieren, sief dat doheem an Ze-
summenaarbecht mat den ambu-
lante Offere vu Krankekeesen a
Fleegeversécherung, sief dat an
enger Institution de long séjour, en-
gem Centre intégré oder enger Ge-
riatrie.

Optimal Viraussetzungen heifir ass
en individuellen Dossier, wou virun
allem dem Patient säi kierperle-
chen oder geeschtegen Defizit ka
vun där am beschten adaptéierter
Equipe en charge geholl ginn, an
deen hien op sengem Wee duerch
d’Etappe begleet. Dëse Behand-
lungsplang kann a soll während
dem Openthalt un d’Verännerun-
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gen zum Besseren oder zum
Schlechte kënnen adaptéiert ginn
a bei der Sortie vu Kolpech als Pro-
positioun oder Plan de traitement
entweder un d’Equipe ëm den
Hausdokter oder d’Equipe an en-
ger Laangzäitstruktur kënne wei-
dergereecht ginn.

Onofhängeg vum Immobilier
schénge mer dës méi fonctionnel
Projeten déi wesentlech Avantagë
fir de Patient duerzestellen, wat jo
och an den Avisë vum Collège mé-
dical an dem Statsrot esou aktéiert
ginn ass. Et ass effektiv haut esou,
an dat ass mer vun deem zu Kol-
pech aktive Personal bestätegt
ginn, dass wuel den Amont an Ze-
summenaarbecht mat de Spidee-
ler, dat heescht do wou d’Leit hier-
kommen, gutt fonctionnéiert, mä
dass d’Pathologien ëmmer méi
schwéier a komplex ginn an dass
et och ëmmer méi schwéier ass
den Aval ze organiséieren; dat
heescht, wou d’Patienten hikom-
men, wann de Séjour zu Kolpech
ofgeschloss ass.

Dëst féiert oft zu laangen Opent-
halter - haut sinn heiansdo Leit bis
zu engem Joer zu Kolpech - an do-
duerch zu engem Blocage vun de
Bette fir aner Leit, déi e Rekonva-
leszenz-Openthalt néideg hätten.
Et geet also besonnesch am Avis
vum Statsrot vun enger Période
strictement limitée dans le temps
Rieds.

Dëst Gesetz ass awer, contraire-
ment zu deem, wat ech bis elo ge-
sot hunn, eigentlech e rengt Finan-
zementsgesetz. Et gëtt net an
d’Gestioun agegraff an d’Rappor-
trice huet schonns drop higewisen,
dass d’Kommissioun sech eng Rei
Froe gestallt huet iwwert de Finan-
zement vu Kolpech. Wéi bis elo
wäerten d’Akten an d’Consultatiou-
ne vum Personnel de soin a vun
den Dokteren iwwert d’Krankekee-
se verrechent ginn, an en aneren
Deel vun de Fleegefraisë vun der
Assurance dépendance gedroe
ginn.

Dir Dammen an Dir Hären, déi
lescht Moderniséierung vu Kol-
pech war 1968. De Projet enthält
also menger Meenung no vill méi
wéi reng de Finanzement vum
Ëmbau. Ouni dësen Ëmbau wäert
et awer net méiglech sinn d’Fonc-
tiounen ze adaptéieren an de
leschte Stand vun der Rekonvales-
zenz an der Rééducation géria-
trique ze bréngen. Kolpech ass
eng Success story. Héich moti-
véiert Personal hëlt ganz beson-
nesch eeler Matbierger rééducativ
an evaluativ en charge, ouni dass
si musse grouss Déplacementer
oder en Dépaysement op sech
huelen. Fir der Fondatioun also ze
erlabe méi modern, méi efficace an
engem méi schéine Milieu weider-
zeschaffen, dofir wäert d’CSV-Frak-
tioun dëst Gesetz stëmmen.

Ech soen Iech Merci.

■ M. le Président.- D’Wuert
huet elo den Här Carlo Wagner.
Dierf ech drun erënneren, datt mer
no der Diskussioun mat den Of-
stëmmungen ufänken? Här Wag-
ner, Dir hutt d’Wuert.

■ M. Carlo Wagner (DP).- Här
President, Dir Dammen an Dir
Hären, dëse Projet de loi fir de
Centre de convalescence vu Kol-
pech ass e Projet, dee wéi gesot
net am Finanzéierungsgesetz vum
21. Juni 1999 virgesinn ass. Et ass
en Fait déi drëtt Ännerung, déi mer
zu där Loi de financement brén-
gen, no deenen zwou Ännerunge
vum Juli a vum Dezember 2003. Et
huet awer en Esprit novateur an
deem Sënn, dass dat heite Gesetz
wéi gesot guer net an der Loi de fi-
nancement virgesi war an also als
eng Ajoute zu deem Gesetz vun
1999 ze betruechten ass.

(Nuisances sonores dues à des
interférences techniques)

Iwwert de Coût ass scho geschwat
ginn, e chiffréiert sech op 23,4 Mil-
liounen an dovunner soll wéi gesot
de Stat 18,7 Milliounen iwwerhue-
len.

Et muss een awer soen, dass de
Coût initialement bei wäitem net
esou deier war, mä dass en effecti-
vement an d’Luucht gaangen ass,
doduerch dass d’Bauzäit, d’Trans-
formatiounszäite vun ongeféier
sechs an en halleft Joer elo op 36
Méint erofgesat si ginn – éischtens;
an zweetens dass mer deemools,
wéi mer den éischte Projet presen-
téiert hunn, Contraintë kritt hu vu
Sites et Monuments, well effective-
ment dat heiten Haus jo eng
grouss Vergaangenheet huet.

Ech wëll drun erënneren, dass
d’Schlass vu Kolpech am 18. Jor-
honnert gebaut ginn ass, dass
d’Transformatiounen am 20. Jor-
honnert gemaach gi sinn an dass
et hei d’Famill vum Emile Mayrisch
a vum Aline de Saint-Hubert war,
déi effectivement, esou wéi d’Ma-
dame Stein éinescht scho gesot
huet, hei - ech géif gäre soe grouss
europäesch kulturell an intellektuell
Gloiren op Lëtzebuerg bruecht
huet, woubäi ech beispillsweis wëll
drun erënneren, dass do och entre
autres den André Gide an och de
Stefan Zweig séjournéiert hunn,
wat ëmmerhi gutt ass fir e Land wéi
Lëtzebuerg.

Dir Dammen an Dir Hären, Här Pre-
sident, et ass wichteg dass hei en
neit Gebai entsteet, ganz, ganz
einfach, well laang näischt méi un
deem Gebai geschafft ginn ass.
Déi lescht Transformatiounen - wéi
et hei schonn ervirgeklongen ass -
sinn 1968 ënnerholl ginn, a mir
kënnen eis alleguerten erënneren
un déi - loosse mer dat gentille-
ment nennen - verschidden diffus
Attacken, wou op dat Haus virun
ongeféier engem Joer lancéiert gi
sinn, well verschidde Leit der Mee-
nung waren, dass et net méi den
hygienesche Konditiounen oder
Exigencë vun dësen Zäite géif
entspriechen, wat nëmmen deel-
weis berechtegt war, mä wat awer
drop hiweist, dass effectivement hu
missen Amélioratioune kommen.

Et geet awer mengen ech bei
deem Projet de loi hei an der Es-
senz net nëmmen ëm Maueren, mä
et geet an eisen Aen haaptsäch-
lech ëm Mënschen. Firwat? Well
hei an deenen neien Infrastrukturen
eng nei Manéier vu Rekonvales-
zenz soll kommen, déi och schonn
d’Rapportrice, déi honorabel Ma-
dame Mutsch, deelweis opgezielt
huet. Einfach am Resumé: Et soll e
Plan de prise en charge sur me-
sure an der Convalescence kom-
me fir d’Leit. Et ass beispillsweis
awer souguer eng Antenne mobile
virgesinn, fir d’Leit an der Geriatrie
doheem ze behandelen. Et soll en
fait eng Préparation optimale ginn
zwëschent dem Openthalt am Spi-
dol an dem Retour au domicile. Et
ass och entre autres awer virge-
sinn, dass beispillsweis verschid-
de Better - ech menge fënnef Stéck
- fir d’grand Soinë reservéiert sinn,
an och eng Dosë bis 16 Better fir
alleguerten déi Leit, déi Schwiereg-
keeten hunn, geeschtlecher oder
anerer, déi do verschidden Dé-
faillancen hunn, wat selbstver-
ständlech och da fir d’Familljen do-
heem ganz vill Schwieregkeete mat
sech bréngt.

Ganz allgemeng muss ee soen,
dass dat heiten en fait soll eng Pre-
paratioun sinn, fir nees kënnen de
Manière autonome doheem am Do-
micile ze liewen. Dat heescht, déi
Convalescence thérapeutique, wéi
mer et nennen, mengen ech ass op
alle Fall onbedéngt ubruecht, hu
mer dach an deem Domän hei zu
Lëtzebuerg awer nach verschidde
Lächer. Ech gesinn dat heiten dee
Moment och un als sou genannten
Trainingslager fir d’Autonomie
zréckzefannen. Ouni Zweifel ass et
e wichtegen Aspekt, géif ech soen,
vun der Préventioun vun der Dé-
pendance. Et ass fir eis ganz ein-
fach e sou genannte Moyen zwë-
schent dem akute Spidol an zwë-
schent doheem, an aus all deenen
Ursaache wäert déi Demokratesch
Partei selbstverständlech dee Pro-
jet, deen ech op de Wee bruecht
hunn, stëmmen.

Ech soen Iech Merci.

■ M. le Président.- Merci, Här
Wagner. Den Här Huss huet
d’Wuert.

■ M. Jean Huss (DÉI GRÉNG).-
Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, dat heiten ass e Projet,
deen déi gréng Fraktioun och mat
grousser Freed bereet ass matze-
stëmmen. Mir haten an der Kom-
missioun iwwert déi verschidden
Aspekter dovunner geschwat.
D’Madame Rapportrice huet nach
eng Kéier den Detail heivunner er-
kläert. Mir mengen, datt dat e ganz
positive Projet ass, an dofir wäerte
mer dofir stëmmen.

■ M. le Président.- D’Wuert
huet den Här Jaerling.

■ M. Aly Jaerling (ADR).- Also,
selbstverständlech wäerte mir och
naturellement, effectivement dem
Här Wagner säi Gesetz hei stëm-
men.

■ M. le Président.- D’Regie-
rung huet d’Wuert. Den Här Ge-
sondheetsminister.

■ M. Mars Di Bartolomeo,
Ministre de la Santé et de la Sécu-
rité sociale.- Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, well an dë-
sem Projet erëm eng Kéier eng
ganz grouss Unanimitéit besteet,
wëll ech keng laang Rieden halen,
just menger Satisfaktioun Ausdrock
ginn, gradwéi den honorabelen
Här Carlo Wagner, dass mer ganz
schnell deen heite Projet virun
d’Parlament konnte bréngen. Well
all dat, wat d’Kolleegen aus der
Chamber gesot hunn, ass richteg.

D’Erhuelungsheem vu Colpech ass
eng excellent Struktur. Mä d’Infra-
struktur ass an d’Jore komm an
entsprécht de Kritären net méi, déi
un esou eng Struktur sollen, mus-
sen a kënne gestallt ginn. Duerfir
sinn déi Gelder, déi mer hei fräi-
maache fir - jiddefalls vum Stat -
deen heiten Etablissement d’sel-
wecht ze behandele wéi d’Spidee-
ler, an zu 80% ze finanzéieren, dee
richtege Schratt.

Ech wëll och ënnersträichen, dass
dat Fleegehotel, dat de Centre de
convalescence zu Kolpech ass,
sech net reng un eng eeler Clien-
tèle riicht, mä effectivement a pré-
cisément, wéi mäi Virgänger gesot
hätt, och un aner Patienten, déi aus
méi enger schwéierer Krankheet
erauskommen an déi eng Erhue-
lung brauchen. Net ze verwiesse-
len…

(Interruption)

…mat der Rehabilitatioun. Wann ee
vu Rehabilitatioun ka schwätzen,
dann an dësem Fall héchstens vun
enger liichter Rehabilitatioun.

Wat ee vläicht nach eng Kéier kann
an Erënnerung ruffen, dat ass dass
d’Struktur vu Kolpech nom Wëlle
vun deene Leit, déi virdrun dra ge-
wunnt hunn, der Madame Aline
Mayrisch de Saint-Hubert, soll jidd-
fer Mënsch, ob en aiséiert oder
manner gutt situéiert ass, zur Verfü-
gung stoen, an dat konnt och an
deene fënnef Jorzéngten, wou déi
Struktur fonctionnéiert, garantéiert
ginn.

Ech si frou, dass d’Chamber dat
heiten, wéi d’Leit op der Plaz,
d’Personal sech ausdréckt, Trai-
ningslager fir d’Autonomie ën-
nerstëtzt an de feu vert wäert gi fir
deen heite Projet.

De Projet, deen doduerch e bësse
méi komplizéiert ginn ass, dass
Oplage fir d’Erhalung vum Site do
waren an dass eng Zwëschestruk-
tur muss opgeriicht gi fir dass
d’Aarbechten a räsonnabelen Dé-
laië kënnen hannert sech bruecht
ginn. An dësem Fall misst déi nei
Infrastruktur an dräi Joer zur Verfü-
gung stoen. Wann een net op déi
provisoresch Struktur zréckgegraff
hätt, da wär et eng Bauzäit vu
sechs Joer ginn. Mir wënschen

dem Centre de convalescence vu
Kolpech, dass d’Aarbechte schnell
kënnen ugoen. Mir jiddefalls hunn
eist gemaach fir dat ze erméigle-
chen.

Ech soen Iech Merci.

■ Plusieurs voix.- Très bien.

■ M. le Président.- Domat ass
d’Diskussioun ofgeschloss a mir
fänken u mat der Ofstëmmung vum
Projet de loi 5345 iwwert d’Spidee-
ler. Den Text steet am Document
parlementaire 53454.

Vote sur l’ensemble du projet de
loi et dispense du second vote
constitutionnel

Déi derfir si stëmme mat Jo, déi
dergéint si mat Neen, déi aner ent-
hale sech.

De Projet de loi 5345 ass ugeholl
mat 60 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: Mme Nancy Arendt,
M. Lucien Clement, Mmes Chris-
tine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koul-
len, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, François
Maroldt, Paul-Henri Meyers, Lau-
rent Mosar, Marcel Oberweis, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-
Paul Schaaf, Marco Schank, Marc
Spautz, Mmes Nelly Stein (par
Mme Nancy Arendt), Martine Stein-
Mergen, MM. Fred Sunnen, Lucien
Thiel, Lucien Weiler (par M. Lucien
Clement) et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Ro-
land Schreiner et Mme Vera
Spautz;

MM. Xavier Bettel (par Mme Anne
Brasseur), Niki Bettendorf, Mme
Anne Brasseur, M. Emile Calmes,
Mme Colette Flesch (par M. Niki
Bettendorf), MM. Charles Goerens,
Henri Grethen, Paul Helminger (par
M. Emile Calmes), Claude Meisch
(par M. Henri Grethen) et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François
Bausch, Felix Braz, Camille Gira,
Jean Huss, Henri Kox (par M. Ca-
mille Gira) et Mme Viviane Loschet-
ter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Aly Jaerling, Jean-Pierre
Koepp et Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass esou décidéiert.

3. 5321 - Projet de loi
autorisant la participa-
tion de l’État à la con-
struction d’une maison
de soins à Clervaux
(suite)
Dann huele mer den zweete Projet.
Dat ass de Projet de loi 5321 «au-
torisant la participation de l’État à
la construction d’une maison de
soins à Clervaux». Mir kommen zur
Ofstëmmung iwwert de korrigéier-
ten Text vun deem Projet de loi iw-
wert de Bau vun deem Fleege-
heem. Den Text steet am Docu-
ment parlementaire 53215.

Vote sur l’ensemble du projet de
loi et dispense du second vote
constitutionnel

Déi derfir si stëmme mat Jo, déi
dergéint si mat Neen oder si entha-
le sech.

■ Mme Martine Stein-
Mergen (CSV).- Et geet net.

■ M. le Président.- Madame
Stein, Dir konnt net ofstëmmen?

■ Une voix.- Ech och net!

■ Mme Martine Stein-
Mergen (CSV).- Ah dach!

■ M. le Président.- Mir huelen
dovunner Kenntnis.

Domat ass de Projet de loi 5321
ugeholl mat 60 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: Mme Nancy Arendt,
M. Lucien Clement, Mmes Chris-
tine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koul-
len, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, François
Maroldt, Paul-Henri Meyers, Lau-
rent Mosar, Marcel Oberweis, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-
Paul Schaaf, Marco Schank, Marc
Spautz, Mmes Nelly Stein, Martine
Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler (par M.
Norbert Haupert) et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Ro-
land Schreiner et Mme Vera
Spautz;

MM. Xavier Bettel (par Mme Anne
Brasseur), Niki Bettendorf, Mme
Anne Brasseur, M. Emile Calmes,
Mme Colette Flesch (par M. Niki
Bettendorf), MM. Charles Goerens,
Henri Grethen, Paul Helminger (par
M. Emile Calmes), Claude Meisch
(par M. Carlo Wagner) et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François
Bausch, Felix Braz, Camille Gira,
Jean Huss, Henri Kox (par M. Ca-
mille Gira) et Mme Viviane Loschet-
ter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Aly Jaerling, Jean-Pierre
Koepp et Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass esou décidéiert.

4. 5327 - Projet de loi 1.
établissant un système
d’échange de quotas
d’émission de gaz à ef-
fet de serre; 2. créant
un fonds de finance-
ment des mécanismes
de Kyoto; 3. modifiant
l’article 13bis de la loi
modifiée du 10 juin
1999 relative aux éta-
blissements (suite)
Da komme mer zur Ofstëmmung
vum Projet de loi 5327 iwwert de
Protokoll vu Kyoto. Den Text steet
am Document parlementaire
532711.

Vote sur l’ensemble du projet de
loi et dispense du second vote
constitutionnel

Déi derfir si stëmme mat Jo, déi
dergéint si mat Neen oder si entha-
le sech.

■ Mme Martine Stein-
Mergen (CSV).- Mäi geet erëm
net! Ech kann erëm net ofstëm-
men.

■ M. le Président.- Der Ma-
dame Stein hiren Apparat fonc-
tionnéiert net.

(Interruptions)

■ Une voix.- Mäin och net.

■ M. le Président.- Dat
heescht zwee Stéck net. Dir
stëmmt mat Oui?

Domadder wier de Projet de loi
5327 ugeholl mat 53 Jo- a 7 Nee-
Stëmmen.

Ont voté oui: Mme Nancy Arendt,
M. Lucien Clement, Mmes Chris-
tine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koul-
len, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, François
Maroldt, Paul-Henri Meyers, Lau-
rent Mosar, Marcel Oberweis, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-
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Paul Schaaf, Marco Schank, Marc
Spautz, Mmes Nelly Stein, Martine
Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler (par M.
Marco Schank) et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Ro-
land Schreiner et Mme Vera
Spautz;

MM. Xavier Bettel (par Mme Anne
Brasseur), Niki Bettendorf, Mme
Anne Brasseur, M. Emile Calmes,
Mme Colette Flesch (par M. Niki
Bettendorf), MM. Charles Goerens,
Henri Grethen, Paul Helminger (par
M. Emile Calmes), Claude Meisch
(par M. Henri Grethen) et Carlo
Wagner;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Aly Jaerling, Jean-Pierre
Koepp et Robert Mehlen.

Ont voté non: MM. Claude Adam,
François Bausch, Felix Braz, Ca-
mille Gira, Jean Huss, Henri Kox
(par M. Camille Gira) et Mme Vi-
viane Loschetter.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass esou décidéiert.

Motion 1

Mir haten och hei eng Motioun vir-
leie vum Här Gira, an déi Motioun
ass an d’Kommissioun iwwerwise
ginn.

■ M. Camille Gira (DÉI
GRÉNG).- Neen, neen! Wien huet
dat dann décidéiert?

■ M. le Président.- Ech liesen
dat wat mäi Chef heihinner ge-
luecht huet. Well den Här Lux net
Stellung dozou huele kann, ass et
de Wonsch vum Minister fir se an
der Kommissioun ze diskutéieren.

■ Une voix.- Jo, en hat dat ge-
sot.

■ M. Camille Gira (DÉI
GRÉNG).- Jo okay, mä da muss e
mer dat soen. Ech wollt just soen,
dass d’Chamber nach ëmmer dé-
cidéiert, wat mat enger Motioun
geschitt, a virun allem déi Frak-
tioun, déi se ausgeschafft huet. Mir
géingen emol gäre wësse wat
d’Majoritéitsfraktioun dozou seet?

Vote

■ M. le Président.- Da froen
ech, ob d’Chamber bereet ass fir
déi Motioun an d’Kommissioun ze
verweisen? Ech bieden ëm Hand-
ofstëmmung.

Dat ass d’Majoritéit. Domadder ass
d’Motioun 1 vum Här Gira an
d’Kommissioun verwisen.

(Interruptions diverses)

5. 5406 - Projet de loi
portant approbation du
Traité entre le Royaume
de Belgique, le Roy-
aume des Pays-Bas et
le Grand-Duché de Lu-
xembourg en matière
d’intervention policière
transfrontalière, signé
à Luxembourg, le 8 juin
2004 (suite)
Mir kommen dann zur Ofstëmmung
iwwert de Projet de loi 5406. Dat
ass d’Ofkommes tëschent de Be-
nelux-Staten iwwert de grenziw-
werschreidende Polizeiasaz. Den
Text steet am Document parlemen-
taire 5406-2.

Vote sur l’ensemble du projet de
loi et dispense du second vote
constitutionnel

Déi fir de Projet si stëmme mat Jo,
déi dergéint si mat Neen oder si
enthale sech.

Domadder ass de Projet de loi
5406 ugeholl mat 53 Jo- géint 7
Nee-Stëmmen.

Ont voté oui: Mme Nancy Arendt,
M. Lucien Clement, Mmes Chris-
tine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koul-
len, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, François
Maroldt, Paul-Henri Meyers, Lau-
rent Mosar, Marcel Oberweis, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-
Paul Schaaf, Marco Schank, Marc
Spautz, Mmes Nelly Stein, Martine
Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler (par M.
Michel Wolter) et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Ro-
land Schreiner et Mme Vera
Spautz;

MM. Xavier Bettel (par Mme Anne
Brasseur), Niki Bettendorf, Mme
Anne Brasseur, M. Emile Calmes,
Mme Colette Flesch (par M. Carlo
Wagner), MM. Charles Goerens,
Henri Grethen, Paul Helminger (par
M. Emile Calmes), Claude Meisch
(par M. Henri Grethen) et Carlo
Wagner;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Aly Jaerling, Jean-Pierre
Koepp et Robert Mehlen.

Ont voté non: MM. Claude Adam,
François Bausch, Felix Braz, Ca-
mille Gira, Jean Huss, Henri Kox
(par M. Camille Gira) et Mme Vi-
viane Loschetter.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

Motion 1

Mir hunn nach eng Motioun vum
Här Bodry do leien, iwwert déi mer
ofstëmme par main levée.

Vote

Wien domat d’accord ass, deen
hieft d’Hand an d’Luucht.

Dat ass déi grouss Majoritéit. Sou-
mat ass d’Motioun 1 ugeholl. Ech
soen Iech Merci.

6. 5391 - Projet de loi
modifiant et complé-
tant la loi modifiée du
12 février 1979 concer-
nant la taxe sur la va-
leur ajoutée (suite)
Da kënnt d’Ofstëmmung vum Pro-
jet de loi 5391 iwwert d’TVAs-Ge-
setz. Den Text fannt Der am Docu-
ment parlementaire 53915.

Vote sur l’ensemble du projet de
loi et dispense du second vote
constitutionnel

Déi fir de Projet si stëmme mat Jo,
déi dergéint si mat Neen oder si
enthale sech.

De Projet de loi 5391 ass eestëm-
meg ugeholl mat 60 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: Mme Nancy Arendt,
M. Lucien Clement, Mmes Chris-
tine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koul-
len, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, François
Maroldt, Paul-Henri Meyers, Lau-
rent Mosar, Marcel Oberweis, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-
Paul Schaaf, Marco Schank, Marc
Spautz, Mmes Nelly Stein, Martine
Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler (par M.
Marco Schank) et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Ro-
land Schreiner et Mme Vera
Spautz;

MM. Xavier Bettel, Niki Bettendorf,
Mme Anne Brasseur, M. Emile
Calmes, Mme Colette Flesch (par

Mme Anne Brasseur), MM. Charles
Goerens, Henri Grethen, Paul Hel-
minger (par M. Emile Calmes),
Claude Meisch (par M.Henri Gre-
then) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François
Bausch, Felix Braz, Camille Gira,
Jean Huss, Henri Kox (par M. Ca-
mille Gira) et Mme Viviane Loschet-
ter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Aly Jaerling, Jean-Pierre
Koepp et Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

7. 5399 - Projet de loi
modifiant l’article 14 de
la loi modifiée du 12
mars 1973 portant ré-
forme du salaire social
minimum (suite)
Da kënnt d’Ofstëmmung iwwert de
Projet de loi 5399 iwwert de soziale
Mindestloun. Den Text steet am
Document parlementaire 5399-4.

Vote sur l’ensemble du projet de
loi et dispense du second vote
constitutionnel

Déi fir de Projet si stëmme mat Jo,
déi dergéint si mat Neen oder si
enthale sech.

De Projet de loi 5399 ass eestëm-
meg ugeholl mat 59 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: Mme Nancy Arendt,
M. Lucien Clement, Mmes Chris-
tine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koul-
len, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, François
Maroldt, Paul-Henri Meyers, Lau-
rent Mosar, Marcel Oberweis, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-
Paul Schaaf, Marco Schank, Marc
Spautz, Mmes Nelly Stein, Martine
Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler (par
Mme Nancy Arendt) et Michel Wol-
ter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Ro-
land Schreiner et Mme Vera
Spautz;

MM. Xavier Bettel, Niki Bettendorf,
Mme Anne Brasseur, MM. Emile
Calmes, Charles Goerens, Henri
Grethen, Paul Helminger (par M.
Emile Calmes), Claude Meisch (par
M.Xavier Bettel) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François
Bausch, Felix Braz, Camille Gira,
Jean Huss, Henri Kox (par M. Ca-
mille Gira) et Mme Viviane Loschet-
ter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Aly Jaerling, Jean-Pierre
Koepp et Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

8. 5401 - Projet de loi
portant ajustement des
pensions et rentes acci-
dent au niveau de vie
de 2003 (suite)
Da komme mer zur Ofstëmmung
vun dem Projet de loi 5401 iwwert
den Ajustement vun de Pensiounen
an den Unfallrenten. Den Text fannt
Der am Document parlementaire
5401-3.

Vote sur l’ensemble du projet de
loi et dispense du second vote
constitutionnel

Déi fir de Projet si stëmme mat Jo,
déi dergéint si mat Neen oder si
enthale sech.

De Projet de loi 5401 ass eestëm-
meg ugeholl mat 60 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: Mme Nancy Arendt,
M. Lucien Clement, Mmes Chris-
tine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koul-
len, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, François
Maroldt, Paul-Henri Meyers, Lau-
rent Mosar, Marcel Oberweis, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-
Paul Schaaf, Marco Schank, Marc
Spautz, Mmes Nelly Stein, Martine
Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler (par
Mme Nancy Arendt) et Michel Wol-
ter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Ro-
land Schreiner et Mme Vera
Spautz;

MM. Xavier Bettel, Niki Bettendorf,
Mme Anne Brasseur, M. Emile
Calmes, Mme Colette Flesch (par
Mme Anne Brasseur), MM. Charles
Goerens, Henri Grethen, Paul Hel-
minger, Claude Meisch (par M.
Carlo Wagner) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François
Bausch, Felix Braz, Camille Gira,
Jean Huss, Henri Kox (par M. Ca-
mille Gira) et Mme Viviane Loschet-
ter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Aly Jaerling, Jean-Pierre
Koepp et Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

9. 5322 - Projet de loi
modifiant 1. le Code des
assurances sociales 2.
la loi modifiée du 24 mai
1989 sur le contrat de
travail (suite)
Duerno d’Ofstëmmung iwwert de
Projet de loi 5322 iwwert de Code
des assurances sociales. Den Text
fannt Der am Document parlemen-
taire 532211.

Vote sur l’ensemble du projet de
loi et dispense du second vote
constitutionnel

Déi fir de Projet si stëmme mat Jo,
déi dergéint si mat Neen oder si
enthale sech.

De Projet de loi 5322 ass ugeholl
mat 54 Jo-Stëmme géint 5 Nee-
Stëmmen.

Ont voté oui: Mme Nancy Arendt,
M. Lucien Clement, Mmes Chris-
tine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koul-
len, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, François
Maroldt, Paul-Henri Meyers, Lau-
rent Mosar, Marcel Oberweis, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-
Paul Schaaf, Marco Schank, Marc
Spautz, Mmes Nelly Stein, Martine
Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Ro-
land Schreiner et Mme Vera
Spautz;

MM. Xavier Bettel, Niki Bettendorf,
Mme Anne Brasseur, M. Emile
Calmes, Mme Colette Flesch (par
Mme Anne Brasseur), MM. Charles
Goerens, Henri Grethen, Paul Hel-
minger, Claude Meisch (par M. Xa-
vier Bettel) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François
Bausch, Felix Braz, Camille Gira,

Jean Huss, Henri Kox (par M. Ca-
mille Gira) et Mme Viviane Loschet-
ter.

Ont voté non: MM. Gast Gibéryen,
Jacques-Yves Henckes, Aly Jaer-
ling, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

Mir hunn dann zwou Motioune vir-
leien.

Motion 1

Déi éischt Motioun ass déi vun der
Madame Lydia Mutsch. Kënne mer
ofstëmme par main levée?

Vote

Wien d’accord ass mat der Mo-
tioun, deen hieft d’Hand an
d’Luucht.

Merci. Dat ass déi grouss Majori-
téit. D’Motioun 1 ass ugeholl.

Motion 2

An dann hu mer eng zweet Motioun
virleien; dat ass déi vum Här Aly
Jaerling. Kënne mer mat der Hand
ofstëmmen? Den Här Bausch huet
d’Wuert gefrot.

■ M. François Bausch (DÉI
GRÉNG).- Här President, ganz
kuerz. Ech wollt dem Här Jaerling
soen, datt sécherlech een heians-
do kann diskutéieren iwwert
d’Transparenz fir d’Aussewelt vun
der Tripartite, fir kënnen noze-
vollzéien, wéi alles an der Tripartite
ofleeft. Ech muss awer soen, fir e
Verbatim ze fuerderen an ze ver-
laange vun deene Sëtzungen, dat,
fannen ech, geet awer e bësse
wäit, well soss kéint een d’Tripartite
och ofschafen. Well, wann een na-
tierlech eng Verhandlung am Ka-
der vun engem Sozialdialog wëll
maachen, schéngt et mer evident
ze sinn, da kann een net verlaan-
gen, dass e Verbatim publizéiert
gëtt, soss ass et jo keng Verhand-
lung méi, soss seet jo kee Mënsch
méi eppes an der Sëtzung, an do-
wéinst fanne mir, datt een déi Mo-
tioun hei soll oflehnen an net un-
huelen.

■ M. le Président.- Den Här
Jaerling huet d’Wuert.

■ M. Aly Jaerling (ADR).- Här
President, wann dat deen eenzege
Problem ass, da géif ech dann
d’Propos maachen, dat Wuert „Ver-
batim“ duerch „Compte rendu suc-
cinct“ ze ersetzen - genau dat, wat
den Här Minister hei éinescht och
gesot huet, wat e wëlles huet ze
maachen.

Motion 2 modifiée

D’Volleksvertriederkummer,

- hëlt zur Kenntnis, datt mam Ge-
setzesprojet Nr. 5322 Moossnamen
ëmgesat solle ginn, déi an der „Tri-
partite“ beschloss gi sinn;

- stellt den immensen Afloss vun
engem ausserparlamentareschen,
net vum Vollek gewielten Organ,
der „Tripartite“, op politesch Ent-
scheedunge fest;

- condamnéiert, datt déi gewielte
Vertrieder vum Vollek nëmmen in-
direkt iwwert d’Entscheedungso-
fleef an der „Tripartite“ an d’Motiva-
tioune vun deenen do getraffenen
Décisiounen informéiert goufen a
ginn;

- stellt fest, datt och déi vun de Me-
die rapportéiert Informatiounen an
Aussoen iwwert d’Geschéien, ewéi
och d’Begrënnung vun den Déci-
siounen an der „Tripartite“ nëmmen
op Héieresoe berouen a soumat
allze oft widderspréchlech sinn;

fuerdert d’Regierung op

- jiddfer Volleksvertrieder e Compte
rendu succinct vun de jeeweilegen
Tripartite-Sëtzungen zoukommen
ze loossen.

(s.) Aly Jaerling, Gast Gibéryen,
Jacques-Yves Henckes, Jean-
Pierre Koepp, Robert Mehlen.
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■ M. le Président.- Da géife
mer déi modifizéiert Motioun zum
Vote stellen, à moins datt nach een
d’Wuert freet dozou.

Vote

Wien d’accord ass mat der Motioun
vum Här Jaerling, dee stëmmt mat
Jo. Wien dergéint ass stëmmt mat
Neen, déi aner enthale sech.

D’Motion 2 modifiée ass ofgelehnt
mat 47 Nee-Stëmmen, 7 Enthalun-
gen a 5 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: MM. Gast Gibéryen,
Jacques-Yves Henckes, Aly Jaer-
ling, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

Ont voté non: Mme Nancy Arendt,
M. Lucien Clement, Mmes Chris-
tine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koul-
len, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes, François
Maroldt, Paul-Henri Meyers, Lau-
rent Mosar, Marcel Oberweis, Pa-
trick Santer, Marcel Sauber, Jean-
Paul Schaaf, Marco Schank, Marc
Spautz, Mmes Nelly Stein, Martine
Stein-Mergen, MM. Fred Sunnen,
Lucien Thiel, Lucien Weiler (par
Mme Nancy Arendt) et Michel Wol-
ter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Ro-
land Schreiner et Mme Vera
Spautz;

MM. Xavier Bettel, Niki Bettendorf,
Mmes Anne Brasseur, Colette
Flesch (par Mme Anne Brasseur),
MM. Charles Goerens, Henri Gre-
then, Paul Helminger, Claude
Meisch (par M. Xavier Bettel) et
Carlo Wagner.

Se sont abstenus: M. Emile
Calmes;

MM. Claude Adam, François
Bausch, Felix Braz, Camille Gira,
Jean Huss et Mme Viviane Lo-
schetter.

10. Discours de fin
d’année de M. le Prési-
dent
Kolleeginnen a Kolleegen, Dir
Dammen an Dir Hären, am Numm
an a Vertriedung vun eisem Presi-
dent wëll ech um Schluss vun der
leschter Sëtzung virun de Feier-
deeg an um Enn vum Joer folgen-
de Message un Iech riichten.

A manner wéi dräi Wochen ass
dëst Joer Vergaangenheet. 2004
war zu Lëtzebuerg um politesche
Plang ouni Zweifel duerch Natio-
nal- an Europawahle vum 13. Juni
gezeechent. Eng nei Koalitioun ass
doraus ervirgaangen an net man-
ner wéi 27 nei Deputéierten hunn
de Wee an d’Chamber ugetratt. Fir
en etlech vun hinne waren déi
lescht Wochen a Méint d’Geleeën-
heet en éischten Androck vun de
parlamentareschen Aarbechten ze
gewannen an éischt Erfahrungen
ze sammelen.

De Bilan vun där nei gewielter
Chamber presentéiert sech folgen-
dermoossen: Getrei dem Verdikt
vum Wieler huet d’Chamber sech
fir d’éischt an zwou extraordinäre
Sessiounen hir intern Strukturen
zougeluecht. An insgesamt 21 Ple-
narsitzungen huet se duerno d’De-
batten iwwert zwou Regierungs-
deklaratioune gefouert, eng Inter-
pellatioun evakuéiert, jeeweils
zwou Froestonnen an Aktualitéits-
stonnen ofgehalen an iwwer 25
Projeten an eng Proposition de loi
ofgestëmmt.

Déi legislativ Viraarbechte goufen
a ronn 120 Kommissiounssitzunge
geleescht; eng Aarbechtsleesch-
tung, déi sech deemno weise
léisst. En Evénement, dat hei be-
sonnesch ervirzesträichen ass, war
déi feierlech Ouverture vun der
neier Chambersessioun duerch ei-
se Grand-Duc Henri. Bei där Ge-
leeënheet huet eise Statschef de

Stellewäert vun eisem Parlament
ervirgehuewen, am Zesummen-
hank mat politeschen a gesell-
schaftlechen Erausfuerderungen,
déi sech an eisem Land am heite-
ge Kontext stellen.

Deemno ass d’Chamber opgefuer-
dert Äntwerten op politesch a ge-
sellschaftlech Froen am Kader vun
engem Ëmfeld ze stellen, dat esou-
wuel international wéi och hei am
Land enger rapider Entwécklung
ënnerworf ass. Op e Gefill vun On-
sécherheet an e Gefill vu Manktum
u Stabilitéit an eiser Gesellschaft si
mer alleguer gefuerdert, déi Änt-
werten ze ginn, déi den Awunner
an eisem Land kloer maachen, datt
et sech lount sech am Kader vun
engem fräiheetlechen Europa an-
zesetze fir déi Grondwäerter, op
déi eis heiteg Gesellschaft opge-
baut ass.

D’Fester vum Enn vum Joer sti vi-
run der Dier a wäerte fir muncheree
vun eis, an ech denken hei virun al-
lem och un d’Membere vun der Re-
gierung, Geleeënheet sinn ze ent-
spanen, fir Otem ze huelen, fir
Kraaft ze sammelen a fir da
gestäerkt déi nächst sechs Méint
unzegoen, déi um politesche Plang
ouni Zweifel ënnert dem Zeeche
vun der Lëtzbuerger Présidence an
der Europäescher Unioun stoe
wäerten.

Mir sinn eis all bewosst, wat fir eng
Verantwortung op eist Land, eis
Regierung an domadder sécher
och op d’Parlament zoukënnt. Et
wäert keng liicht Aufgab ginn, well
grouss Erausfuerderungen op Eu-
ropa zoukommen, déi e groussen
Asaz verlaangen. Europa brauch
en neie wirtschaftlechen Op-
schwong, muss Reformen an
d’Weeër leeden, fir d’Kompetitivi-
téitsfäegkeet vun der Unioun
weltwäit ze verbesseren. Dobäi
dierf awer op kee Fall déi sozial an
och déi ökologesch Komponent a
Vergiess kommen. D’Konscht
wäert doranner bestoen, den eu-
ropäesche Sozialmodell mat en-
gem neie wirtschaftlechen Dyna-
mismus ze verbannen.

D’Adaptatioun vun der Stratégie de
Lisbonne, de Pacte de stabilité, an
d’Perspective financière wäerten
déi Lëtzebuerger Présidence do-
minéieren a prägen. Doniewent ass
ze erwaarden, datt Aufgabe mat
der zukünfteger Erweiderung vun
der Europäescher Unioun op eis
Présidence och zoukommen. Wat
d’Detailer vun dësen ugeet, esou
hänke si an enger éischter Phas
vun den Décisioune vu muer an iw-
wermuer um Conseil vu Bréissel of.
Net ze vergiessen, datt an de
leschte Joren déi aussepolitesch a
sécherheetspolitesch Dimensioun
vun der Unioun u Wichtegkeet zou-
geholl huet, wat dann och mat
sech bréngt, datt d’Lëtzebuerger
Présidence an enger grousser Zuel
vu wichtegen Dossierë gefuerdert
wäert sinn, op déi ech op dëser
Plaz natierlech net kann a net wëll
agoen, d’autant plus well d’Regie-
rung der Chamber den 18. Januar
d’Prioritéite vun der Lëtzebuerger
Présidence virstelle wëllt.

D’Regierung ass net eleng vun der
Présidence betraff, och d’Chamber
ass opgefuerdert hiren Deel bäize-
droen. Esou wäerte mer am éisch-
te Semester 2005 véier Réunioune
vu parlamentaresche Kommissiou-
nen aus den nationale Parlamenter,
de Kandidatelänner an dem Euro-
paparlament hei zu Lëtzebuerg
wëllkomm heeschen, an zwar
d’Presidente vun de COSAC-Dele-
gatiounen, dat heescht d’parla-
mentaresch Kommissiounen, déi
sech mat den Europadossierë be-
faassen, dann d’Plénière vun där-
selwechter COSAC, duerno déi tra-
ditionell Réunioun vun de Presiden-
te vun den aussepolitesche Kom-
missiounen an eng Réunioun, déi
sech méi speziell op Immigra-
tiounsfroe bezitt.

Et sinn dat Réuniounen, un deenen
tëschent 100 an 300 Leit pro Sit-
zung deelhuele wäerten, an déi
wäerten dofir suergen, datt déi par-
lamentaresch Dimensioun an dës
Europäesch Unioun och afléisse
wäert.

An deenen nächste Méint wäert
dann och an der Europäescher
Unioun d’Ratifikatiounsprozedur
vun dem Traité constitutionnel wei-
der gefouert ginn. Lëtzebuerg
gesäit vir dësen Text engem Refe-
rendum ze ënnerbreeden, deen
am Averständnis mat der Regie-
rung op den 10. Juli fixéiert ginn
ass. Bis dohi bleift nach vill Aar-
becht ze maachen, gesetzlech Vir-
gabe mussen nach votéiert ginn,
de Bierger muss iwwert den Inhalt
vum Traité faktuell an objektiv infor-
méiert ginn, d’Chamber muss - no-
deem se e Gedankenaustausch,
en Dialog mat der Zivilgesellschaft
an de Bierger hat - en Débat hei an
der Chamber féieren, an deem
sech déi verschidde Parteien dann
zu hire Positioune bekennen.

Dëse wichtege Rendez-vous mam
Bierger wäert Europa ganz an de
Mëttelpunkt réckelen. Et wier ze
hoffen, datt dës prononcéiert Euro-
paaktivitéite vun den nächste Méint
et fäerdeg bréngen, fir Europa de
Lëtzebuerger méi no ze bréngen
an de Leit adequat Äntwert op hir
Froen ze ginn, fir datt d’Gesiicht
vun Europa an hiren Aë fest a posi-
tiv Konture kritt.

Dir Dammen an Dir Hären, léif Kol-
leeginnen a Kolleegen, ier mer eis
all deenen Erausfuerderunge vun
eisem Land am nächste Joer stel-
len, wëll ech Iech, am Numm och
vum President, Äre Familljen an all
deenen, déi Iech nostinn, besënn-
lech schéi Chrëschtfeierdeeg wën-
schen, verbonne mam Gedanken,
datt dat neit Joer all Guddes
bréngt, wat Dir Iech vun him er-
waart. Bei där Geleeënheet wëll
ech awer och all deene Merci
soen, déi dozou bäidroen, den
Oflaf vun de parlamentareschen
Aarbechten zu engem gudden Of-
schloss ze bréngen.

Ech soen Iech villmools Merci.

Den Här Wolter huet nach d’Wuert
gefrot.

■ M. Michel Wolter (CSV).-
Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, d’Conférence des Prési-
dents huet mech beoptraagt am
Numm vun eis alleguer, vun deene
60 Deputéierten - wat eng ganz
schwiereg Charge ass -, Iech déi
Wënsch, déi Der elo am Numm
vum President un eis geriicht hutt,
ze erwidderen.

Dir hutt richtegerweis gesot, dass
déi nei Chamber an deene leschte
sechs Méint extrem vill inhaltlech
Aarbecht preparéiert an duerchge-
zunn huet. 21 öffentlech Sitzungen,
iwwert 120 Kommissiounsitzunge
weisen - an et ass besonnesch
deen Deel vun eiser parlamenta-
rescher Aarbecht, dee jo net esou
oft dobaussen ernimmt gëtt -, dass
ganz intensiv an deene leschte
Méint an der Chamber déi Geset-
zesvirschléi an déi Propositions de
loi, déi zur Diskussioun komm sinn,
och diskutéiert gi sinn.

Dir hutt gesot, dass mer mussen
Äntwerte fannen an engem Ëmfeld
wat ëmmer méi schwiereg gëtt,
dass mer eis musse positionéieren
an engem internationale Kontext,
deen net méi esou einfach gëtt.
Och dat deele mer. Ech mengen, et
brauch ee keen Hellseher ze sinn,
fir ze gesinn, dass dat nächst Joer
politesch gesi wäert haaptsäch-
lech ënner dräi Stéchwierder hei zu
Lëtzebuerg vun deenen dominéiert
ginn; dat ass zum engen d’Prési-
dence am éischten Hallefjoer, zum
zweeten de Referendum iwwert déi
europäesch Constitutioun, déi den
10. Juli wäert stattfannen, an zum
drëtten dann d’Gemengewahlen,
déi mer am Hierscht wäerten ofha-
len an déi dann zu e bësse manner
Harmonie héchstwahrscheinlech
am politesche Kontext an deenen
eenzelne Gemengen - an héchst-
wahrscheinlech och heibannen -
wäerte féieren.

Ech géif Iech op jidde Fall an alle
Kolleegen alles Guddes wën-
schen, och vu menger Säit
besënnlech Deeg, e gutt neit Joer,
virun allem jidderengem och eng
gutt Gesondheet. Mir hunn dëst
Joer jo gesinn, och hei am Haus,
wéi séier et ka goen. Am Fall vum
trageschen Doudesfall vum Marc
Zanussi si mer drun erënnert ginn,
wéi séier en fin de compte deen
Engagement, dee mer alles kën-
nen hunn, u seng Limiten an och u
seng perséinlech Limitë ka stous-
sen.

Ech soen Iech Merci.

■ Plusieurs voix.- Très bien.

■ M. le Président.- Ech soe
Merci a wäert déi Wënsch an dee
Merci dann och un de President
weiderginn.

11. Demandes en natu-
ralisation
Als leschte Punkt vun eiser Dages-
uerdnung hu mer d’Naturalisatiou-
nen. Dofir muss ech de Huis clos
ausspriechen.

(Le huis clos est prononcé à
17.50 heures.)

* * *

(Le huis clos est levé à 17.55
heures.)

De Huis clos ass domat opgehue-
wen. Déi öffentlech Sitzung geet
weider.

D’Chamber huet an hirer net öffent-
lecher Sitzung 48 Demandes en
naturalisation mat Dispens vum
zweete Vote constitutionnel uge-
holl. Esou wéi d’Gesetz vum 7. Juni
1989 iwwert d’Nimm an d’Virnimm
vun de Persounen, déi d’Lëtze-
buerger Nationalitéit kréien, et vir-
gesäit, huet d’Chamber sech och
mat sechs Ännerunge vum Numm
averstanen erkläert.

Liste des nouvelles de-
mandes en naturalisation
adoptée par la Chambre des
Députés le 15 décembre
2004

1. CHEUNG Ka Wing, né le 30
juin 1970 à Hong Kong (Chine),
demeurant à Luxembourg

2. ON Thuyen Hoa, née le 27 avril
1967 à Saigon (Vietnam), de-
meurant à Luxembourg

3. DANIEL Samuel, né le 27 juin
1969 à Kambia Town (Sierra
Leone), demeurant à Differ-
dange

4. DARRAGJATI Gasper, né le 16
novembre 1964 à Shkoder
(Albanie), demeurant à Hespe-
range

5. KARAFILI Diana, née le 11 juin
1966 à Shkoder (Albanie), de-
meurant à Hesperange

6. DE CONINCK Philippe Jean
Gérard, né le 2 octobre 1974 à
Rocourt (Belgique), demeurant
à Warken

7. DIMITROV Mario, né le 11 oc-
tobre 1959 à Sofia (Bulgarie),
demeurant à Differdange

8. DOBREVA Tatiana, née le 21
décembre 1960 à Sofia (Bulga-
rie), demeurant à Differdange

9. DIPPEL Walter Karl Max, né le
12 mai 1958 à Weiden (Alle-
magne), demeurant à Howald

10. DJOMANI Bernard Désiré, né
le 18 mai 1969 à Garoua (Ca-
meroun), demeurant à Angels-
berg

11. BIABEYO-TCHEUMETO Pau-
line Léonie, née le 17 sep-
tembre 1973 à Douala (Came-
roun), demeurant à Angelsberg

12. DYKA Gisela Gertrud, née le 4
mars 1944 à Hindenburg (Alle-
magne), demeurant à Luxem-
bourg

13. EKE KALONDA Ignace, né le 3
mars 1974 à Okako Letshu (Ré-
publique démocratique du
Congo), demeurant à Wiltz

14. GE Zhi Kang, né le 18 dé-
cembre 1966 à Shanghai
(Chine), demeurant à Luxem-
bourg

15. ZHAO Jian Hong, née le 27
juillet 1970 à Shanghai (Chine),
demeurant à Luxembourg

16. GRAY Nicola Joan, née le 22
janvier 1983 à Durban (Afrique
du Sud), demeurant à Berel-
dange

17. GROßMANN Angelika Hilde-
gard, née le 18 mars 1959 à
Dortmund (Allemagne), de-
meurant à Esch-sur-Alzette

18. HAJDUK Marek Joszef, né le
11 mai 1963 à Tarnobrzeg (Po-
logne), demeurant à Ell

19. KOPER Teresa Jadwiga, née le
12 août 1964 à Makow Podha-
lanski (Pologne), demeurant à
Ell

20. HARAKAT Aïcha, née le 12
mars 1969 à Mohammedia
(Maroc), demeurant à Hagen

21. KARASHABANI Ardian, né le 2
octobre 1967 à Durres (Alba-
nie), demeurant à Luxembourg

La personne préqualifiée est
autorisée à porter les nom et
prénom de KASS Ardian.

22. LEGRAND Gabriel Jacques
Ghislain Lucien, né le 30 dé-
cembre 1968 à Ixelles (Bel-
gique), demeurant à Sanem

23. JACOB Francine Gérardine
Paule Philo Marcelle, née le 20
décembre 1964 à Liège (Bel-
gique), demeurant à Sanem

24. PARULIS Nerijus, né le 22 avril
1956 à Vilnius (Lituanie), de-
meurant à Mamer

25. MUSTEIKYTE Sigita, née le 4
juin 1959 à Vilnius (Lituanie),
demeurant à Mamer

26. PAWLIK Agata Monika, née le
1er janvier 1978 à Sosnowiec
(Pologne), demeurant à Longs-
duerf

27. ROCHA Adelino Patricio, né le
20 juin 1945 à Nossa Senhora
da Luz/Sao Vicente (Cap-Vert),
demeurant à Schifflange

28. DA LUZ MOREIRA Maria de
Fatima, née le 22 mars 1961 à
Sao Joao Baptista/Porto Novo
(Cap-Vert), demeurant à Schiff-
lange

29. SALM Siegmund, né le 16 dé-
cembre 1967 à Losheim (Alle-
magne), demeurant à Greven-
macher

30. HIRSCHFELDT Mariette, née le
19 décembre 1962 à Greven-
macher, demeurant à Greven-
macher

31. SEHIC Mirzet, né le 3 avril 1977
à Jelovo Brdo (Bosnie-Herzé-
govine), demeurant à Dude-
lange

32. KRNDIC Elvedina, née le 24
septembre 1977 à Zvornik
(Bosnie-Herzégovine), demeu-
rant à Dudelange

33. SHAMANA SOMO Somo, né le
1er juillet 1943 à Zakho (Iraq),
demeurant à Luxembourg

34. GORO ENWIJA Asmer, née le
15 mai 1948 à Dohouk (Iraq),
demeurant à Luxembourg

35. TIRIS Catalin Mihai, né le 19
juillet 1969 à Focsani/Vrancea
(Roumanie), demeurant à Leu-
delange

La personne préqualifiée est
autorisée à porter les nom et
prénoms de TIRIS Michel Cata-
lin.

36. CHEFNEUX Elena Odette, née
le 25 août 1970 à Ploiesti (Rou-
manie), demeurant à Leude-
lange

37. TORO Cosma, né le 25 sep-
tembre 1948 à Noci/Bari (Ita-
lie), demeurant à Bereldange

38. VAHEDI FAKHR Kambiz, né le
18 février 1977 à Téhéran
(Iran), demeurant à Luxem-
bourg
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■ M. le Président.- D’Sitzung
ass op.

Huet d’Regierung iergendeng
Kommunikatioun ze maachen?

(Négation)

Merci, Här Asselborn, mir huelen
Akt dovun, dass d’Regierung eis
haut näischt ze deklaréieren huet.

1. Communications
Ech hunn der Chamber folgend
Kommunikatiounen ze maachen:

1) La liste des questions au Gou-
vernement ainsi que des réponses
à des questions est déposée sur le
bureau.

Les questions et les réponses sont
publiées au compte rendu.

2) Les projets de loi, la proposition
de loi et les projets de règlement
grand-ducal suivants ont été dépo-
sés au Greffe de la Chambre:

1. 5422 Projet de loi portant ap-
probation du Protocole N° 13 à la
Convention de sauvegarde des
Droits de l’homme et des Libertés
fondamentales, relatif à l’abolition
de la peine de mort en toutes cir-
constances, ouvert à la signature,
à Vilnius, le 3 mai 2002

Dépôt: M. le Ministre des Affaires
étrangères et de l’Immigration, le
21.12.2004

2. 5423 Projet de loi portant ap-
probation du Protocole N° 14 à la
Convention de sauvegarde des
Droits de l’homme et des Libertés
fondamentales, amendant le sys-
tème de contrôle de la Convention,
ouvert à la signature, à Strasbourg,
le 13 mai 2004 et prévoyant la pu-
blication de certains arrêts défini-
tifs de la Cour européenne des
Droits de l’homme

Dépôt: M. le Ministre des Affaires
étrangères et de l’Immigration, le
21.12.2004

3. 5424 Projet de loi portant ap-
probation de l’Accord de dialogue
politique et de coopération entre la
Communauté européenne et ses
États membres, d’une part, et la
Communauté andine et ses pays
membres (Bolivie, Colombie,
Équateur, Pérou et Venezuela),
d’autre part, signé à Rome, le 15
décembre 2003

Dépôt: M. le Ministre des Affaires
étrangères et de l’Immigration, le
21.12.2004

4. 5425 Projet de loi portant ap-
probation de l’Accord de dialogue
politique et de coopération entre la
Communauté européenne et ses
États membres, d’une part, et les
Républiques du Costa Rica, d’El
Salvador, du Guatemala, du Hon-
duras, du Nicaragua et du Pana-
ma, d’autre part, signé à Rome, le
15 décembre 2003

Dépôt: M. le Ministre des Affaires
étrangères et de l’Immigration, le
21.12.2004

5. 5426 Projet de règlement
grand-ducal transposant la direc-
tive 2003/25/CE du Parlement eu-
ropéen et du Conseil du 14 avril
2003 relative aux prescriptions
spécifiques de stabilité appli-
cables aux navires rouliers à pas-
sagers

Dépôt, à la demande de M. le Mi-
nistre de l’Économie et du Com-
merce extérieur: le 30.12.2004

6. 5427 Projet de règlement
grand-ducal modifiant le règlement
grand-ducal du 16 novembre 2001
transposant la directive 94/58/CE
du Conseil du 22 novembre 1994
concernant le niveau minimal de
formation des gens de mer telle
que modifiée par la directive
98/35/CE du Conseil du 25 mai
1998 (directive 2003/103/CE)

Dépôt, à la demande de M. le Mi-
nistre de l’Économie et du Com-
merce extérieur: le 30.12.2004

7. 5428 Proposition de loi por-
tant réglementation de l’activité
d’assistant maternel

Dépôt: M. Claude Meisch, le
04.01.2005

8. 5429 Projet de loi relative à
l’introduction des normes comp-
tables internationales pour les éta-
blissements de crédit portant mo-
dification de la loi modifiée du 17
juin 1992 relative aux comptes des
établissements de crédit et trans-
position:

- de la directive 2001/65/CE du
Parlement européen et du Conseil
du 27 septembre 2001 modifiant
les directives 78/660/CEE, 83/349/
CEE et 86/635/CEE en ce qui
concerne les règles d’évaluation
applicables aux comptes annuels
et aux comptes consolidés de cer-
taines formes de sociétés ainsi
qu’à ceux des banques et autres
établissements financiers

- des articles 5 et 9 du règlement
(CE) No 1606/2002 du Parlement
européen et du Conseil du 19 juillet
2002 sur l’application des normes
comptables internationales

- de la directive 2003/51/CE du
Parlement européen et du Conseil
du 18 juin 2003 modifiant les direc-
tives 78/660/CEE, 83/349/CEE,
86/635/CEE et 91/674/CEE du
Conseil sur les comptes annuels et
les comptes consolidés de cer-
taines catégories de sociétés, des
banques et autres établissements
financiers et des entreprises d’as-
surance

- de l’article 50 de la proposition de
directive du Parlement européen et
du Conseil concernant le contrôle
légal des comptes annuels et des
comptes consolidés et modifiant
les directives du Conseil 78/660/
CEE et 83/349/CEE

Dépôt: M. le Ministre du Trésor et
du Budget, le 07.01.2005

9. 5430 Projet de loi portant ap-
probation de l’Accord entre la
Communauté européenne et ses
États membres, d’une part, et le
Gouvernement de la République
populaire de Chine, d’autre part,
relatif aux transports maritimes, fait
à Bruxelles, le 6 décembre 2002

Dépôt: M. le Ministre des Affaires
étrangères et de l’Immigration, le
17.01.2005

10. 5431 Projet de loi portant ap-
probation de l’Accord sur les privi-
lèges et immunités de la Cour pé-
nale internationale, fait à New York,
le 9 septembre 2002

Dépôt: M. le Ministre des Affaires
étrangères et de l’Immigration, le
17.01.2005

11. 5432 Projet de loi portant ap-
probation

- de la Convention portant création
d’une Agence spatiale europé-
enne, faite à Paris, le 30 mai 1975
et du Règlement intérieur du
Conseil de l’ASE - de l’Accord
entre les États parties à la Conven-
tion portant création d’une Agence
spatiale européenne et de
l’Agence spatiale européenne
concernant la protection et
l’échange d’informations classi-
fiées, fait à Paris, le 19 août 2002

- de l’Accord entre le Gouverne-
ment du Grand-Duché de Luxem-
bourg et l’Agence spatiale euro-
péenne relatif à l’adhésion du
Grand-Duché de Luxembourg à la
Convention portant création de
l’Agence spatiale européenne et
des clauses et conditions s’y rap-
portant, fait à Paris, le 6 mai 2004
Luxembourg, le 17 janvier 2005

Dépôt: M. le Ministre des Affaires
étrangères et de l’Immigration, le
17.01.2005

3) Par lettre du 6 janvier 2005 le Se-
crétaire général du Parlement eu-
ropéen a fait parvenir au Greffe de
la Chambre les documents adop-
tés par le Parlement européen au
cours de sa période de session du
1er au 2 décembre 2005:

• position sur la proposition de dé-
cision du Conseil relative à la
conclusion de l’accord entre la
Communauté européenne et la Ré-
publique de Saint-Marin prévoyant
des mesures équivalentes à celles
prévues dans la directive
2003/48/CE du Conseil du 3 juin
2003 en matière de fiscalité des re-
venus de l’épargne sous forme de
paiements d’intérêts

• position sur la proposition de dé-
cision du Conseil relative à la
conclusion de l’accord entre la
Communauté européenne et la
Principauté de Monaco prévoyant
des mesures équivalentes à celles
prévues dans la directive
2003/48/CE du Conseil du 3 juin
2003 en matière de fiscalité des re-
venus de l’épargne sous forme de
paiements d’intérêts.

2. 5414 - Proposition de
loi de M. Paul-Henri
Meyers portant révision
des articles 37, alinéa 2
et 6, 51, paragraphe (3)
et 107, paragraphe (4)
de la Constitution 
5428 - Proposition de loi
de M. Claude Meisch
portant réglementation
de l’activité d’assistant
maternel
Déclaration de recevabilité

Esou wéi den Artikel 57 (1) vum
Chamberreglement et virgesäit

huet d’Presidentekonferenz an hi-
rer Réunioun vum 13. Januar sech
fir d’Recevabilitéit vun zwou Propo-
sitions de loi ausgesprach, et sinn
dat:

- d’Proposition de loi 5414 vum Här
Paul-Henri Meyers iwwert d’Artike-
le 37 an 107 vun der Verfassung an

- d’Proposition de loi 5428 vum Här
Claude Meisch iwwert de Beruff
vum Assistant maternel.

Ass d’Chamber domadder aversta-
nen?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

3. Ordre du jour
Wat eisen Ordre du jour vun dëser
Woch ubelaangt huet d’Presidente-
konferenz an hirer Réunioun vum
13. Januar Folgendes virge-
schloen:

Haut de Mëtten héiere mer d’De-
klaratioun vun der Regierung iw-
wert de Programm vun der Lëtze-
buerger Présidence vum EU-
Conseil. Uschléissend hu mer eng
Debatt nom Modell 1.

Mar um hallwer dräi hu mer d’Pro-
jets de loi 5370, 5372 an 5369 iw-
wert d’Alters- a Fleegeheimer zu
Péiteng, Mamer a Jonglënster, jee-
weils nom Modell 1, an de Projet de
loi 5413 iwwert déi budgetär Upas-
sung vum Bau vun engem
Concertssall um Kierchbierg nom
Modell 1.

Iwwermar, och um hallwer dräi hu
mer de Projet de loi 5132 iwwert de
Referendum, zesumme mat der
Proposition de loi 3762 vum Här
Robert Mehlen nom Modell 2.

Ass d’Chamber domadder aversta-
nen?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Mir héieren elo, léif Kolleeginnen a
Kolleegen, d’Deklaratioun vum Här
Ausseminister, dem Här Jean As-
selborn, iwwert de Programm vun
der Lëtzebuerger Présidence vum
EU-Conseil. Den Här Ausseminis-
ter Jean Asselborn huet d’Wuert. 

4. Déclaration du Gou-
vernement sur le pro-
gramme de la prési-
dence luxembourgeoise
du Conseil de l’Union
européenne et débat

■ M. Jean Asselborn, Vice-
Premier Ministre, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigra-
tion.- Här President, léif Kolleegin-
nen a Kolleegen, ech wollt fir
d’éischt Merci soen, dass ech eis
Présidence hei an der Chamber
virstellen däerf. Ech versichen dat
an 20 Minutten ze maachen, mä
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39. VAHEDI FAKHR Khosrow, né le
16 septembre 1942 à Téhéran
(Iran), demeurant à Schouwei-
ler

40. MORSHIDIAN Fatemeh Sohey-
la, née le 25 mars 1951 à Téhé-
ran (Iran), demeurant à Schou-
weiler

41. VANDENBEMDEN Pascal Mau-
rice, né le 24 avril 1964 à
Bruxelles (Belgique), demeu-
rant à Kayl

42. VARELA CORREIA Heitor, né le
1er décembre 1983 à Santa Ca-
tarina (Cap-Vert), demeurant à
Differdange

La personne préqualifiée est
autorisée à porter les nom et
prénom de VARELA CORREIA
Hector.

43. VARELA FURTADO Lucas, né
le 15 février 1967 à Santa Cata-
rina (Cap-Vert), demeurant à
Pétange

La personne préqualifiée est
autorisée à porter les nom et
prénom de FURTADO Lucas.

44. SILVA GONÇALVES Jacinta,
née le 20 juillet 1968 à Santa
Catarina (Cap-Vert), demeurant
à Pétange

La personne préqualifiée est
autorisée à porter les nom et
prénom de SILVA Jacinta.

45. VILCHEZ CANALES Vanessa,
née le 23 octobre 1982 à Lima

(Pérou), demeurant à Colmar-
Berg

La personne préqualifiée est
autorisée à porter les nom et
prénom de VILCHEZ Vanessa.

46. WILLEKENS Jozef Gabriël Ivo,
né le 12 février 1947 à Merk-
sem (Belgique), demeurant à
Meispelt

47. YE Xianli, née le 3 décembre
1981 à Zhejiang (Chine), de-
meurant à Echternach

48. YIP LAN YAN Yip Shui Hin, né
le 8 mai 1963 à Port-Louis
(Maurice), demeurant à Hob-
scheid

Déi nächst Sitzunge si virgesi fir
den 18., den 19. an den 20. Januar
2005.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à
17.55 heures)

Ordre du jour
1. Communications

2. 5414 - Proposition de loi de M. Paul-Henri Meyers portant
révision des articles 37, alinéa 2 et 6, 51, paragraphe (3)
et 107, paragraphe (4) de la Constitution 

5428 - Proposition de loi de M. Claude Meisch portant
réglementation de l'activité d'assistant maternel

(Déclaration de recevabilité)

3. Ordre du jour

4. Déclaration du Gouvernement sur le programme de la
présidence luxembourgeoise du Conseil de l'Union eu-
ropéenne et débat

Au banc du Gouvernement se trouvent: M. Jean Asselborn,
Vice-Premier Ministre; MM. Mars Di Bartolomeo et Lucien Lux,
Ministres; Mme Octavie Modert, Secrétaire d’État.

(Début de la séance publique à 15.00 heures)
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wann et mer net geléngt géif ech
vläicht direkt zéng Minutte méi
ufroen. Ech probéieren awer an
deem Kader, selbstverständlech,
dee mer imposéiert ginn ass, ze
bleiwen.

Fir d’éischt wëll ech soen, dass
seelen an enger Transitioun vun
där enger Présidence op déi aner
mir mat esou engem frappanten,
mat esou engem gravë Problem
befaasst ware wéi dat dës Kéier de
Fall war, vun der hollännescher op
eis Présidence. Dir wësst, wat de
26. Dezember geschitt ass an
Asien a schonn ab dem 27., 28. hu
mer zesumme mat der hollänne-
scher Présidence déi Décisioune
geholl, déi wichteg ware fir effektiv
d’Hëllef vun der Europäescher
Unioun den asiatesche Länner, déi
betraff waren, unzebidden.

Mir hu wéi Der wësst direkt den 1.
Januar eise Kooperatiounsminister,
de Jean-Louis Schiltz, mam Com-
missaire Här Louis Michel op
d’Plaz geschéckt. De Gesond-
heetsminister Mars Di Bartolomeo
ass direkt op Genf gaange fir mat
der OMS Kontakt opzehuelen a mir
hu schonn den 28. Dezember vum
leschte Joer eng Réunioun ageruff,
e Conseil „Affaires générales et re-
lations extérieures”, déi jo de 7. Ja-
nuar stattfonnt huet a wou mer
dann do déi éischt Décisioune ge-
traff hu mat de Gesondheetsminis-
teren a mat de Kooperatiounsmi-
nisteren zesummen, wat ganz
wichteg war fir eis Hëllef ze struktu-
réieren a fir eis Hëllef och maximal
kënnen ze organiséieren.

Dir kennt alleguerten d’Konklusiou-
nen dovunner, Dir wësst, dass dës
Woch zum Beispill zu Kobe déi Ré-
unioun ass, wou virun allem ge-
schwat gëtt, wat ee maache ka fir
een Early-warning-System, wéi dat
op englesch heescht, anzeriichten.
De Minister Jean-Marie Halsdorf
ass fir eis Regierung an och fir
d’Présidence zu Kobe bei där Ré-
unioun dobäi. Dat ass eng ganz
wichteg Réunioun, well et ka jo net
sinn, dass am Zäitalter, wou
d’Mënschheet op de Mound komm
ass scho virun x Jorzéngten a wou
och elo de Mars erforscht gëtt an
aner Planéiten, mer et net fäerdeg
bréngen, dass wann een Äerdbie-
we geschitt ass op enger Plaz een
dann net d’Konsequenzen kann di-
rekt wierklech ausloten an déi néi-
deg Schrëtt ënnerhuelen, fir dass
zéngdausende Leit kënne gerett
ginn.

Déi éischt Konklusioun, déi mer elo
gezunn hunn, déi wëlle mer
schonn den 31. Januar konkreti-
séieren um nächste Conseil „Af-
faires générales et relations exté-
rieures” an d’Kommissioun ass am-
gaange sech ze concertéieren. Dir
wësst, d’Kommissioun fonction-
néiert wéi eng Regierung, do muss
emol jiddereen och dann a senge
Kompetenze wëssen, wou en drun
ass, an et muss eng Kohärenz do
erauskommen. Mir als Présidence
sinn amgaangen zesumme mat der
Kommissioun dorunner ze schaf-
fen.

Dann, déi éischt Haaptaufgab, déi
selbstverständlech elo op eis
zoukënnt an der Présidence, ass
alles wat mat dem Elargissement
ze dinn huet. Dir wësst, dass mir
engersäits dee Zyklus vun der Er-
weiderung am Osten ofzeschléis-
sen hunn, dat ass Bulgarien an et
ass Rumänien. Deen Tandem woll-
te mer absichtlech ënner hollän-
nescher Présidence elo an eiser
Présidence oprecht erhalen, déi
zwee Länner zesummen. Négo-
ciéiert ass alles ginn, d’Négocia-
tioun ass fäerdeg um Niveau vum
Conseil an et ass jo och en Datum
fixéiert ginn, wéi Der wësst, de 25.
Abrëll wëlle mer ofschléisse mat
deenen zwee Länner am Kader
vun engem Conseil „Affaires géné-
rales et relations extérieures” an
dann duerno kann dann och d’Ra-
tifikatioun an deenen zwee Länner
getätegt ginn.

Virdru muss allerdéngs, an dat ass
wichteg ze wëssen, d’Europaparla-
ment en Avis ginn, dee positiv ass.
Do gëtt ee Vote gemaach iwwert

déi zwee Länner a mir hoffen, dass
den Tandem zesummebleift iwwert
déi zwee Länner. Mir hunn do de
Mueren nach zu Bréissel mat der
Commission des Affaires étran-
gères geschwat an ech mengen,
dass et do méiglech ass, dass zu
Stroossbuerg an der Sessioun vum
Abrëll och d’Europaparlament
kann dee Paquet ficeléieren.

(Coups de cloche de la Prési-
dence)

Da kënnt eng zweet Aufgab op eis
zou an dëser Présidence, dat ass
Kroatien. Dir wësst, dass Kroatien
ee Land ass, wat jo bekanntlech të-
schent Slowenien an ebe Griiche-
land läit, also matzen am eu-
ropäesche geographesche Gefü-
ge, wann ech esou däerf soen, an
dass all déi Länner vum Balkan zu
Saloniki 2003 och eng Perspektiv
kritt hunn, wa se dat wëllen, fir kën-
nen an d’Europäesch Unioun eran-
zekommen.

Kroatien huet eng Konditioun nach
ze erfëllen, déi net onwesentlech
ass, Kroatien muss weisen, dass et
100%eg matschafft mam Tribunal
international, deen zoustänneg ass
fir d’Crimen, déi an Exjugoslawien
geschitt sinn. Do geet et virun al-
lem ëm ee Generol, dee Gotovina
heescht, an et muss wierklech be-
wise gi vun der Regierung, dass
déi Zesummenaarbecht mat der
Madame Carla del Ponte 100%eg
ass. De Premier an ech wäerten an
deenen nächste Wochen d’Ma-
dame Carla del Ponte gesinn, am
Mäerz wäert ech och selbst-
verständlech mat hir Kontakt
ophuele virum 17., fir da Bericht ze
maachen am Allgemenge Rot, an
dann ass et um Allgemenge Rot fir
d’Décisioun ze huelen.

Dir hutt och vläicht héieren, dass
ech ee Bréif kritt hunn als Aussemi-
nister vun engem, dee sech als Af-
fekot ausgëtt vum Här Gotovina an
dee seet, den Här Gotovina wier
bereet, fir sech de kroatesche Ge-
riichter ze stellen, mä net dem Tri-
bunal international. Dat ass selbst-
verständlech net ugeholl gi vun der
Madame del Ponte a vun hire Ser-
vicer. Mir hunn och ee Bréif kritt vun
der kroatescher Regierung, dass
dat net d’Positioun vun hinne wier,
esou dass mer also do och um
gudde Wee sinn, fir dass déi
100%eg Zesummenaarbecht och
ka bewise ginn.

Dann d’Türkei, ech mengen och op
dësem Pult hei ass all Décisioun
geholl ginn an all Diskussioun och
gefouert ginn, wat d’Türkei ugeet.
Dir wësst, dass mer am Dezember
um Conseil européen een Datum
fixéiert hunn, uganks Oktober, den
3. Oktober sollen d’Verhandlungen
ugoen. Bekanntlech hu mir dann
net méi d’Présidence, dann ass
d’Présidence bei den Englänner.
Allerdéngs wäert och an eiser Pré-
sidence, virun allem wat d’Zypern-
fro ugeet, dat e wichtege Punkt
bleiwen.

Dir wësst vläicht, dass zwee Regle-
menter nach an der Mautsch sinn.
Nom Referendum an Zypern ass
gesot ginn, mir mussen dem Norde
vun Zypern elo hëllefen, do sinn
259 Milliounen Euro zur Verfügung
gestallt gi fir kënnen ze investéie-
ren. Dat ass eng Saach, wou och
jiddereen domadder d’accord ass,
mä op där anerer Säit soll och méi
eng grouss Autonomie, wat de
Commerce ugeet, vun Nordzypern
ausgehandelt ginn, an do blockéie-
re mer nach.

Mir kucken als Présidence fir op
deem Punkt do weiderzekommen,
well et wier wichteg wa mer och
dee Geste géife man, deen déci-
déiert ginn ass vum Conseil euro-
péen, dass deen och kéint en mu-
sique gesat ginn.

Dann d’Unerkennung vun Zypern
selbstverständlech, wat d’türkesch
Regierung ugeet. Do wësse mer
och, dass do muss de Protocole
additionnel ënnerschriwwe gi mat
deenen zéng neie Länner, déi elo
an Europa opgeholl gi sinn. Do-
madder hätt d’Türkei implizit jidde-
falls och déi nei Länner alleguerten
unerkannt, dorënner dann och Zy-
pern.

Déi ganz Struktur vun der Erneie-
rung wäert eis vill Kraaft kaschten,
do geet näischt automatesch, mä
et ass awer an eiser Flicht, fir do
matzehëllefen, dass mer déi Auf-
gaben, déi eis do gestallt gi sinn,
entweder ofschléissen, wéi bei Bul-
garien a Rumänien, oder dann och
weiderféieren oder ufänken, wéi
dat mat Kroatien de Fall ass.

Déi nächst grouss Erausfuerde-
rung ass selbstverständlech d’Ver-
fassung. Dir wësst, dass et elo
ugeet mat de Referenden. An dë-
sem Joer 2005 wäerten déi
meescht Referende stattfannen,
obschonn der jo och nach am Joer
2006 wäerte stattfannen, zum Bei-
spill an England, och a Portugal,
déi jo elo Neiwahlen hunn, a wou
de Referendum, dee virgesi war
am Mäerz, elo op d’nächst Joer
verluecht ginn ass.

Mä et wäert ugoen, wéi dat ge-
plangt ass, a Spuenien. Da wäert
mat grousser Wahrscheinlechkeet
am Fréijoer, iergendwann am
Abrëll/Mee, Holland kommen. Di-
rekt duerno wäert Frankräich dru
sinn, an eisen Datum ass jo fixéiert
op den 10. Juli vun dësem Joer.

Nun, léif Leit, ech hat d’lescht
Woch d’Éier fir un engem Débat
deelzehuelen op der spuenescher
Televisioun mat engem ganz dich-
tege Mann, dee kee Politiker ass,
mä duerfir awer ganz dichteg ass,
a säin Numm ass Jeremy Riffkin.
Den Jeremy Riffkin huet e Buch
geschriwwen iwwert den eu-
ropäeschen Dram, „the European
dream“, a Comparaisoun mam
amerikaneschen. A sengem Buch
kristalliséiert en och sechs Begrëf-
fer eraus.

Ech wëll Iech ganz kuerz emol hei
soen, dass d’Relatiounen ënnert
de Communautéite méi wichteg si
wéi déi individuell Autonomie, dass
d’Diversité culturelle méi wichteg
ass wéi d’Assimilatioun, dass d’Lie-
wensqualitéit méi wichteg ass wéi
d’Accumulatioun vun de Riches-
sen, dass den Développement du-
rable oder soutenable méi wichteg
ass wéi eng Croissance matérielle
illimitée, dass d’Droits de l’homme
universels an d’Droits de la nature
méi wichteg si wéi d’Droits de la
propriété, an dass och d’Coopéra-
tion globale méi wichteg ass wéi
den Exercice unilatéral du pouvoir.

Och den Jeremy Riffkin huet ganz
kloer an deem Débat gesot, dass
déi Verfassung, déi mer och hei zu
Lëtzebuerg den 10. Juli wäerten de
Leit zur Ofstëmmung virleeën, eng
Verfassung ass, déi alleguerten déi
doten Nuancen an alleguerten déi
doten Approchen och erlabe
wäert. Et ass eng Verfassung wou
a mengen Aen, fir nëmme just
zwee Wierder doriwwer ze verléie-
ren, mer et fäerdeg bruecht hunn,
esou e Sprong ze maachen an
d’Charte fondamentale des Droits
de l’Homme anzebauen, wat en im-
mense Schrëtt no vir ass.

Dat Zweet ass, déi Verfassung - an
ech soen dat vläicht och hei an dë-
sem Kontext ganz kloer - ass vu
verschiddene Säiten eng Zäit lang
duergestallt ginn, wéi wann et eng
liberal Verfassung wier, am Sënn
vum pejorativ liberal, et gëtt jo och
gutt liberal.

(Interruptions diverses)

Mä duerfir wëll ech ganz kloer hei
soen: A kenger vun eisen eu-
ropäesche Verfassungen, och net
an deene moderne Verfassunge
wéi elo a Spuenien, wéi a Portugal
oder wéi a Griichenland ass zum
Beispill d’Tripartite an der Verfas-
sung ageschriwwen. An der Eu-
ropäescher Verfassung ass d’Tri-
partite ageschriwwen, d’Staten,
d’Unioun an d’Partenaires sociaux!
An a kenger vun eise Verfassun-
gen, déi et an Europa gëtt, ass et
och ageschriwwen, dass d’Be-
schäftegung soll op engem méig-
lechst héijen Niveau stattfannen.
Mir hunn d’Recht op Aarbecht an

alle Verfassunge stoen, mä déi Pre-
zisioun ass net dran.

Domadder ass näischt geléist, mä
de Rahmen, de Kader ass geschaf
fir effektiv do kënnen eng gutt Poli-
tik ze maachen, an duerfir sinn ech
och ganz, ganz frou elo als Lëtze-
buerger Politiker, dass ech hei an
eiser politescher Landschaft mat
Leit ze dinn hunn, déi an der ganz
grousser Majoritéit wierklech posi-
tiv zu där Verfassung stinn, an ech
mengen, dass déi Aarbecht, déi
mer an der Présidence maachen,
och muss d’Vorhut si vun där Argu-
mentatioun, déi mer ze féieren hu
fir den 10 Juli.

Wichteg ass natierlech och alles
wat d’Relations extérieures ugeet.
Mä bei der Verfassung, Här Presi-
dent, erlaabt mer nach ee Wuert.
Déi Fro, déi mer jo ëmmer gestallt
kréien, a mir schwätze jo net nëm-
men hei fir Politiker, och fir d’Leit
dobaussen: Wat geschitt, wann ee
Land nee seet? Et gëtt an deem
Fall e puer Hypotheesen. Dat hänkt
natierlech och vum Land of. Dir
wësst, Europa huet schonn eng Er-
fahrung gemaach mat Irland a mat
Dänemark, wou dann deen éischte
Vote schief ausgaangen ass, an et
ass en zweete Vote gemaach ginn,
an do ware mer dann um gudden
Ufank.

Déi zweet Méiglechkeet ass, dass
dat Land, wat nee seet, ob am Par-
lament oder am Referendum, seet:
Gutt, fuert Dir elo virun, déi aner 24,
mir musse kucken, dass mer dann
e gudde Plan d’action ausschaffe
mat Europa an dann eben nieft Eu-
ropa an der Remorque weiderfue-
ren.

An da gëtt et eng drëtt Kategorie
vu Länner, dat sinn déi grouss Län-
ner. Ech kéint mer net virstellen,
Här President, wann et an engem
Land, ech soen elo absichtlech
emol eent wéi Frankräich, wat e
Referendum huet, an der Verfas-
sung am Vote vum Referendum
géif schief goen, dass dann Euro-
pa einfach kéint nokucken an à
l’ordre du jour iwwergoe wéi wann
näischt gewiescht wier. Dat ass
evident.

Mä ech wëll awer soen, dass wann
e Land wéi Lëtzebuerg géif op
d’Iddi kommen, neen ze soen, -
wourunner ech iwwerhaapt net
zweifelen, dass et net an esou eng
Richtung geet -…

(Interruptions)

…da kënnt ech mer virstellen, dass
selbstverständlech Europa weider-
funktionéiert, mä dass mir dann als
Land géifen an der Remorque sët-
zen, an ech mengen, et ass kee
vernünftege Politiker hei zu Lëtze-
buerg, deen dat wëllt. Da wëll ech
Iech soen, dass mer immens vill
Aarbecht ze maachen hu bei de
Relations extérieures.

D’Joer 2005 ass d’Joer - an dat
mengen ech musse mer an eisem
Kapp elo behalen - vum „major
event“ an den Nations Unies. A wa
mer an den Nations Unies soen, da
soe mer Multilateralismus, da soe
mer internationaalt Recht, da soe
mer och Diplomatie.

Et gëtt dräi grouss Reformen, déi
do ugestrieft ginn: Dat Eent ass
d’Sécherheet, den Ofbau vun den
Nuklearwaffen, den Terrorismus;
dat Zweet ass den Développe-
ment, d’Kooperatioun, d’Hëllef të-
schent deene räichen an deenen
aarme Länner. An dann deen drët-
te Punkt, och ganz, ganz wichteg,
mä net dee wichtegsten, dat ass
d’Reform vun den Institutioune vun
der UNO.

Et geet net drëm, Dir wësst, et sinn
der elo véier, déi wëllen an de
Conseil de Sécurité a véier anerer
wëlle blockéieren. Dir kennt déi
Länner wann Der d’Zeitung liest.
Dat schéngt mer net dat Wichtegst
ze sinn, mä alles wat mer maachen
elo och an eiser Présidence muss
am Kontext geschéie vun deem
wat mer eben de Multilateralismus
nennen.

Dat Éischt dat ass, Dir wësst dat,
mir hunn eng Réunioun, en Treffen
an eiser Présidence mat Amerika.

Et ass déi éischte Kéier, dass den
amerikanesche President bei d’eu-
ropäesch Institutioune kënnt. E
kënnt bei d’NATO, mueres, mä
mëttes ass jo nach en Dag, da
kënnt e bei d’Europäesch Unioun.

Dat ass wichteg, ganz, ganz wich-
teg, an déi Messagen, déi mer do
wäerte ginn iwwert d’Relatiounen,
déi nei Relatioune vun den trans-
atlanteschen Optiken, vun anere
Bezéiungen, vu bessere Bezéiun-
gen, vu méi déiwe Bezéiungen,
wou ee méi op deen aneren zou-
geet, schéngt mir dat Allerwéinegst
ze sinn. Déi nei transatlantesch Be-
zéiungen, déi sinn net nëmmen am
Intérêt vun Amerika oder vun Euro-
pa ze gesinn, mä am Intérêt vun
der Stabilitéit op der Welt.

Dann hu mer eng wichteg Ré-
unioun och mat Russland. Mat
Russland hu mer…

(Interruption)

Här Mehlen, wann ech fäerdeg
sinn da kënnt Der schwätzen. Ent-
schëllegt.

Also mat Russland hu mer och mat
engem Land ze dinn, wat jo e
ganz, ganz wichtegen Acteur ass
op der internationaler Bühn a wou
mer konfrontéiert sinn, als Prési-
dence, mat der Viraarbecht, déi
d’Hollänner gemaach hunn.
D’Hollänner hu véier Espacen aus-
geschafft, do waren op zwou Espa-
cen nach grouss Problemer, et
konnt also net ofgeschloss ginn.
Dat ass déi „new neighbourhood
policy“, also d’Politik mat den No-
peschlänner, d’Länner, déi të-
schent Russland an der Europä-
escher Unioun leien. An dann och
selbstverständlech alles wat mat
Mënscherechter ze dinn huet.

Perséinlech ginn ech elo uganks
Februar bei de russeschen Ausse-
minister, an an der Preparatioun
vun deem Sommet, dee stattfënnt
am Mee, - eise Premier war jo am
Dezember och beim russesche
President -, do hu mer ze knaen,
do hu mer ze schaffen. Mir däerfen
op kee Fall dat maache wat even-
tuell vun där enger oder anerer Säit
vun eis erhofft gëtt, dass mer den
Hollänner géifen an de Réck falen.
D’Hollänner hu mat der Kommis-
sioun ganz, ganz fest op deenen
zwee Punkte verhandelt, a mir
mussen och dobäi bleiwen, ob-
schonn dass mer selbstverständ-
lech musse kucke fir virunzekom-
men doran.

Dann nach ganz kuerz, Här Presi-
dent, mat Japan hu mer ee Som-
met, mat Kanada hu mer ee Som-
met, a mir mussen eis och ganz in-
tensiv dorëm bekëmmeren, wat
den 30. Januar am Irak geschitt.
Selbstverständlech huet do och
d’Europäesch Unioun mat d’Res-
ponsabilitéit, mir hu vill Suen de-
blockéiert, fir d’Organisatioun vun
de Wahlen am Irak. Ob déi stattfan-
ne kënnen, weess kee vun eis hei
am Sall, et weess och keen et zu
Bréissel, et weess och keen aneren
et op der Welt. D’Amerikaner
maache jo alles, fir dass se kënne
stattfannen. Mir als Europäer hunn
all Méigleches och gemaach, mä
et muss ee sech allerdéngs d’Fro
stellen, wann do Wahle stattfannen,
wat fir een Impakt fir d’Demokratie
esou Wahle kënnen hunn.

En anere wichtege Punkt ass den
Iran. Gëschter a virgëschter, wann
een e wéineg an der europäescher
Zeenerie do zirkuléiert, da kritt een
natierlech d’Fro gestallt: Wat ass
dann elo erëm lass? Wëllen d’Ame-
rikaner wierklech am Iran eng Inter-
ventioun maachen?

Vläicht zur Prezisioun, déi dräi
grouss Länner an Europa: Däitsch-
land, Frankräich a Groussbritan-
nien, déi hunn ugefaange virun
zwee Joer fir eng Alternativ zu der
Positioun vun den Amerikaner aus-
zebauen a si hu mat den Iraner ver-
handelt. Si hu versicht den Iraner
ze soen: Loosst d’Fanger ewech
vun der Atombomm - fir et emol op
lëtzebuergesch ze soen - a pro-
béiert mat eis a Kooperatioun ze
trieden. Mir kënnen um kommer-
zielle Plang iech entgéintkommen
a mat iech verhandelen. Dir wësst,
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dass déi Négociatioun eng Kéier
zesummegebrach war, mä dass se
jo awer elo erëm gegraff huet an
dass se op engem positive Punkt
ass.

Déi dräi EU-Länner plus Solana
hunn also do wierklech eng Alter-
nativ zu der Positioun vun den
amerikaneschen Diplomaten a Po-
litiker ausgeschafft gehat. D’Ameri-
kaner waren éischter derfir, fir di-
rekt virun de Conseil de Sécurité ze
goen, mä Dir kennt de System
beim Conseil de Sécurité, do
brauch nëmmen ee Land de Veto
anzeleeën, dann ass alles do blo-
ckéiert.

Ech ka mer net virstellen, dass no
där Experienz, déi gemaach ginn
ass am Ufank vun dësem Jorhon-
nert an engem bestëmmte Land,
wou mer elo alleguerten d’Konse-
quenzen nach ze droen hunn,
Amerika sech géif dozou décidéie-
re fir de Problem vum Iran mat mi-
litäresche Waffen ze léisen. Dat
wier géint all dat, wat mer dëst Joer
wëlles hunn a wat ech och elo vir-
dru gesot hunn am Kader vum
„major event” vun den Nations
Unies, et wier selbstverständlech
och alles anescht wéi Multilateralis-
mus wierklech op eng Pist bruecht,
wou e kéint fonctionnéieren. Ech
gleewen einfach net drun, dass
esou eng grouss Natioun wéi Ame-
rika aus senger Geschicht an aus
senger Experienz net déi richteg
Léiere gezunn huet.

Dann ee wichtege Punkt, dat ass
de Balkan. Um Balkan hu mer ganz
kloer - ech hunn dat am Ufank ge-
sot - deene Länner alleguerten zu
Saloniki 2003 eng Perspektiv ginn,
déi eben eng Zugehöregkeet,
wann se dat wëllen, zur Europä-
escher Unioun misst duerstellen.

Mir hunn déi Länner och während
eiser Presidentschaft alleguerten
net am Stach ze loossen. Mat Kroa-
tien solle mer ufänken, mä mir mus-
sen eis och drëm bekëmmeren,
wat am Kosovo geschitt, bekämpft
deen Adage Standard virum Statut.
Alles dat ass Theorie, domadder
kéint ee sech politesch beschäfte-
gen, mä et muss ee wëssen, dass
wa mer de Leit aus dem Kosovo
nämlecht wéi de Leit aus dem Ga-
za-Streifen keng ekonomesch
Perspektiv ginn, da kënne mer
esou vill reforméieren an esou vill
politesch Spréchelcher hale wéi
mer wëllen, dann ass och de Koso-
vo nach ëmmer ee Gebitt, wou Dy-
namit dran ass a wou kënnt zu all
Moment erëm eppes geschéien,
wat Europa net würdeg ass.

Mir wëssen alleguerten och, dass
et schwiereg ass dee Lien ze be-
halen tëschent Serbien a Montene-
gro mat den Négociatioune mat Al-
banien. Dat ass net einfach. Wou et
nach eenegermoosse méi gräift,
dat ass an der fréierer Republik
Mazedonien. Mat Skopje besti gutt
Relatiounen an d’Kommissioun
wäert och, héchstwahrscheinlech
awer eréischt an där zweeter Hal-
schent vun dësem Joer, do seng
Appréciatioun driwwer ginn.

An eiser Présidence hu mer nach
een anere Problem ze léisen, deen
ech hei nëmme kann uschneiden,
dat ass de Waffenembargo mat
China. Dir wësst, dass mer een
Optrag kritt hunn um leschte
Conseil européen fir an eiser Prési-
dence, an deenen nächste sechs
Méint, dee Problem ze léisen. Dat
ass selbstverständlech méi einfach
gesot wéi gemaach.

Engersäits musse mer drop po-
chen, dass d’Mënscherechter a
China verbessert ginn, an déi sinn
op engem spezifesche Punkt ze
verbesseren, China huet eng UNO-
Konventioun ënnerschriwwen, wou
et ëm d’zivil an d’politesch Rechter
geet. Déi ass allerdéngs nach net
vum Parlament ratifizéiert ginn. Do
kënne mer Drock drop maachen.
Mir wëssen awer och, dass mer am
Kader vun der Diskussioun ëm de
Waffenembargo, wat eng wierklech
schwiereg Diskussioun ass, eng
héich technesch ass, do geet vun
Toolbox rieds, et geet vu Standstill
rieds, et geet vum Code de con-
duite rieds, och vu Code de

conduite renforcé. Mir hunn eis an
Europa do ze concertéieren, eng
Linn do ze fannen an dann ze ku-
cke wéi wäit, dass mer mat China
kommen. Mir hunn eng Réunion
ministérielle mat China am Mee an
dat wäert och keng einfach Prepa-
ratioun ginn.

Zu Afrika, just ee Wuert, Dir wësst,
dass mer während der hollänne-
scher Présidence vertruede waren
zu Daressalam, wou et ëm d’Politik
gaang ass vun de Grands Lacs.
Mir waren och am Sudan, wou jo
net nëmmen op der westlecher Säit
Problemer sinn am Darfur, mä och
tëschent dem Norden an dem Sü-
den. Do schénge jo elo an deene
leschte Woche positiv Zeeche
komm ze sinn. Mä et ass e wéineg
schued, well mer an Afrika ee Land
hunn, dat Simbabwe heescht - dat
wësst Der - an dass et duerch dat
Land extrem schwiereg ass ee
Sommet mat den afrikanesche
Länner alleguerten ze organiséie-
ren.

Mir haten nach mat de portugi-
sesche Kolleegen zesumme pro-
béiert, fir eppes do fäerdeg ze
bréngen, allerdéngs op deem
Punkt do loosse mer awer net lass.
Mir hu Réunioune mat den afrika-
nesche Länner an eiser Prési-
dence, esou wéi mer och Réuniou-
nen hu mat de Länner aus Latäin-
amerika hei zu Lëtzebuerg. Do
wäerte mer iwwer 40 Ausseministe-
ren am Mee hei hunn.

Mir hu ganz staark Relatiounen och
mat den asiatesche Länner, wou et
net nëmmen ëm d’Tsunamië geet,
mä och ëm d’Zukunft vun där Géi-
gend, esou dass Der gesitt, wat
alles um Plang vun de Relations
extérieures steet - an ech konnt elo
emol net alles soen.

De Barcelona-Prozess, och do hu
mer d’Réunioun am Mee hei zu Lët-
zebuerg. Dat ass deen eenzege
Prozess, wou bis elo Israelien a Pa-
lestinenser un engem Dësch sou-
zen, dat däerfe mer net vergies-
sen. Déi lescht Réunioun, déi d’vi-
regt Joer an Irland war, war katas-
trophal. Déi, déi dëst Joer elo zu La
Haye war, war scho vill méi op. Ech
mengen, dass de Barcelona-Pro-
zess ka mathëllefen am Mëttleren
Osten de Fridden erbäizeféieren.

Zum Mëttleren Osten och nëmmen
ee Wuert. Dir wësst et vläicht, den
Owend geet eng Delegatioun vu
Lëtzebuerg no Israel. Mar si mer zu
Israel an ech gesinn do alleguerten
d’Haaptautoritéiten, vum President
iwwert de Premierminister, Ausse-
minister an och de Vizepremiermi-
nister. An da si mer deen Dag duer-
no net zu Ramallah, mä a Gaza, an
do gesi mer deen neie President
Mahmud Abbas, och den Aussemi-
nister a mir kommen dann zréck op
Tel Aviv, wou eng Ried op der Uni
zu Tel Aviv virgesinn ass, wou ech
da géif e wéineg schwätzen iwwert
d’Perspektive vun der europä-
escher Politik en général am inter-
nationale Kontext.

De Message, dee mer mussen do-
hinner bréngen, ass duebel. En-
gersäits selbstverständlech de Pa-
lestinenser soen, dass se alles ze
ënnerhuelen hunn, fir dass d’Ge-
walt gestoppt gëtt. Allerdéngs
musse mer awer och den Israelië
soen, dass dee President, deen elo
gewielt ass an zënter e puer Deeg
eréischt am Amt ass, och muss
d’Moyene kréien, well de Wëllen
huet hie jo.

Et ass ee Mann, deen zënter 40
Joer nëmme just op d’Négocia-
tioun setzt, de Wëllen huet en. Hie
war bei den Oslo-Verträg ee vun
den Haaptnégociateuren. Hie sel-
wer huet ëmmer gesot, dass mer
nëmme just virukommen, doduerch
dass mer verhandelen an dass mer
um Verhandlungsdësch eben eis
erëm op d’Roadmap kënne kon-
zentréieren, fir dat fäerdeg ze brén-
gen, wat jo och meng Virgänger an
der Regierung versicht hunn ze
vermëttelen, nämlech eng Zwee-
Staten-Léisung, wou béid Völker
kënnen a Fridden eent niewent
deem anere liewen.

Dann nach dräi lescht Punkten,
méi iwwert d’Innenpolitik. Déi wäert
selbstverständlech och eng grouss
Roll an eiser Présidence spillen -
ech weess net wéi vill Zäit ech
nach hunn, mä ech maachen et ex-
trem kuerz.

■ M. le Président.- Här Mi-
nister, ech géif Iech bieden esou
lues zum Enn ze kommen.

■ M. Jean Asselborn, Vice-
Premier Ministre, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigra-
tion.- Ier ech elo zum Enn komme
muss ech awer nach zwee Wuert
soen iwwert de Stabilitéitspakt, iw-
wer Lissabon an iwwert d’Finanz-
perspektiven. Ech mengen, dat
gehéiert jo awer zu eiser…

(Interruption)

Beim Stabilitéitspakt, mengen ech,
brauch ech elo net an d’Detailer ze
goen. Eise Finanz- a Premierminis-
ter ass amgaangen zu Bréissel am
Ecofin doriwwer ze verhandelen.
D’Linn, déi mer hunn, ass extrem
einfach. Mir soe ganz kloer, dass
an enger Period, wou et biergop
geet, wou d’Croissance do ass,
dass mer do selbstverständlech
mussen an de Länner dovunner
profitéieren, fir d’Schold erofzeset-
zen.

(Coups de cloche de la Prési-
dence)

■ M. le Président.- Ech géif
ëm e bëssen Opmierksamkeet bie-
den.

■ M. Jean Asselborn, Vice-
Premier Ministre, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigra-
tion.- Anerersäits, wa mer an enger
Period si vun enger Flaut, da muss
et méiglech si fir op den Investisse-
ment ze setzen an dann déi 3% net
als eppes Stures unzegesinn.

Mir si bei deene Regierungen, déi
soen, dass de Stabilitéitspakt net
einfach däerf elo vidéiert gi vu sen-
ger Matière. Et gëtt Länner, wéi Ita-
lien zum Beispill, déi mengen, wa
mer de Stabilitéitspakt ofschafen,
da si mer bei 9% Croissance. Dat
ass et net. Da verléiere mer net
nëmmen d’Croissance, da verléie-
re mer och nach d’Stabilitéit. Et
muss ee sech also gescheit uleeën
an och mat deenen Dammen an
Häre vun der Zentralbank kucken,
fir do eng Léisung ze fannen. Mir
wëlle jo, dass mer um Conseil eu-
ropéen vum Mäerz dee Problem
geléist hunn, a mir si gudder Déng,
dass dat och ënnert der Fiederféie-
rung vun eisem Finanzminister
fäerdeg ze bréngen ass.

Dann zu Lissabon och just ee
Wuert. Dir wësst, dass am Joer
2000 zu Lissabon dee grousse
Sproch geklappt ginn ass, wann
een esou däerf soen, fir aus der eu-
ropäescher Wirtschaft vum Wës-
sen, der Économie de la connais-
sance, dat gëtt heiansdo vergiess,
déi stäerkst ze maache vun der
Welt am Joer 2010. Mir sinn elo an
der Halbzäit ukomm. Villes ass net
esou gelaf wéi et geduecht war. Mir
hunn de Rapport Kok, deen eis
seet, wou mer dru sinn, a mir waar-
de selbstverständlech elo op d’Po-
sitioun vun der Kommissioun, déi
den 2. Februar kënnt, déi eis dann
hir Konklusioune wäert virleeën.

Eent ass sécher fir d’Lëtzebuerger
Regierung: Et kann net sinn, zu-
mools wa mer hei an eisem Land
kucken, wéi eis Wirtschaft an och
eis Sozialpolitik evoluéiert hunn,
dass mer d’Impressioun ginn, dass
ee méi Kompetitivitéit kënnt scha-
fen op Käschte vun der Sozialpoli-
tik respektiv op Käschte vun der
Ëmweltpolitik. Wann een d’Evolu-
tioun vun eisem Land kuckt, da
gesäit een, datt just de Contraire
fäerdeg ze bréngen ass. Méi Kom-
petitivitéit an Zukunft heescht, do
ze investéieren, wou och Kompeti-
tivitéit a Wëssen an ebe Forma-
tioun, Innovatioun a sou weider

kënne geschaf ginn, nämlech an
d’Schoul, fir eng Laangzäitwier-
kung ze kréien.

Mir sinn also kloer als Lëtzebuer-
ger Regierung géint en Dumping
vun der Ëmweltpolitik an och géint
en Dumping vun der Sozialpolitik fir
d’Kompetitivitéit eropzeschrauwen.

Dann zu de Finanzperspektiven.
Zu de Finanzperspektive wëll ech
och vläicht e puer Wuert Explika-
tioun ginn. Vill Leit dobausse wës-
sen net, ëm wat dass et geet. Hei-
banne weess selbstverständlech
jiddferee Bescheed, mä ech muss
Iech soen, ier ech Ausseminister
war, hunn ech och net alles do
verstanen.

(Interruption)

Dofir vläicht zwee Wierder Explika-
tioun. 1999 ass fir d’éischt vu Fi-
nanzperspektive geschwat ginn zu
Berlin. Do ass fir déi nächst siwe
Joer e Paquet gemaach ginn, wou
eben d’Enveloppe fixéiert ginn ass
vun deenen eenzelnen Dépensë
vun der Europäescher Unioun.

Elo si mer am Joer 2005 a mir hunn
d’Aufgab an eiser Présidence fir
d’Diskussioun iwwert d’Finanz-
perspektiven ofzeschléissen, fir
dass déi Programmer, déi déci-
déiert gi si vun der Kommissioun a
vum Parlament selbstverständlech
och, 2007 kënnen ulafen. Wann dat
net de Fall ass, wann net genuch
Moyenen do sinn, da kënnen all déi
Programmer guer net starten, do-
hier d’Aufgab, déi d’Europäesch
Unioun eis ginn huet, fir ofze-
schléissen - selbstverständlech fir
ofzeschléissen, wéi Der dat wësst -
zum Schluss vun eiser Présidence.

Et geet also bei de Finanzperspek-
tive virun allem drëm de Volumen
ze definéiere vun deenen eenzel-
nen Dépensen, an d’Haaptdé-
pense bei der Europäescher
Unioun, dat wësse mer nach, ass
d’Agrarpolitik, mä d’Agrarpolitik,
esou wichteg wéi se ass, ass awer
net déi Politik, déi wäert d’Unioun
duerch dat ganzt 21. Jorhonnert
begleeden. Et gëtt selbstverständ-
lech virun allem och politesch Soli-
daritéit, et gëtt d’Kohesioun tëscht
deenen aarmen an deene räiche
Länner, déi ze regelen ass; an
dann ass et selbstverständlech
och esou, wa mer vu Lissabon
schwätzen, dass mer och der Eu-
ropäescher Unioun d’Moyene mus-
se ginn, dass se investéiere kann
an d’Inovatioun, an d’Recherche,
an d’Formatioun a sou weider.

Bon, dat ass also de Kader an
deem mer eis bewegen. Elo wësst
Der, dass et Länner gëtt, déi sechs
- Dir kennt se alleguerten: Däitsch-
land, Frankräich, England, Schwe-
den…

(Coups de cloche de la Prési-
dence)

■ M. le Président.- Här Mi-
nister, ech bieden Iech zwar elo
wierklech zum Schluss ze kom-
men. Dir hutt elo déi Zäit, déi Der
Iech ugefrot hat, schonn integral
épuiséiert, an ech mengen, mir
mussen och aus Respekt vis-à-vis
vun de Kolleegen awer e bëssen a
Grenze bleiwen.

■ M. Jean Asselborn, Vice-
Premier Ministre, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigra-
tion.- Dir sidd ee gudde President,
mä loosst mech just dee Punkt hei
fäerdeg maachen, well ech men-
gen, et ass jo awer e wichtege
Punkt, wat d’Finanzperspektiven
ugeet. Wa mer do net op zwou Mi-
nutte kucken, wëll ech hei net nëm-
men Iech, mä och de Leit expli-
zéieren, ëm wat dass et do geet.

Da gi mer also hin a kucken déi
sechs, déi dee Bréif geschriwwen
hunn, déi d’Finanzperspektive wël-
le limitéieren op 1% vum PIB. Op
där anerer Säit hu mer der 13 ane-
rer, déi natierlech esou vill wéi
méiglech nach vun de Kohesiouns-
fonge wëlle kréien, déi esou vill wéi
méiglech - wéi ech et virdru gesot
hunn - vun der politescher Solidari-
téit an Europa wëlle profitéieren. An
dann hu mer sechs aner Länner -
dorënner ass Lëtzebuerg,

d’Belsch, Dänemark an ech kéint
der nach e puer nennen, déi bis elo
eigentlech keng Positioun bezunn
hunn, déi schéi brav kucken eng
Léisung ze fannen.

Also, ech kann Iech soen, dass
mer d’Hoffnung net opgi fir alle-
guerten déi Argumenter - a mer
fänken den 31. Januar domadder
un - ze bündelen, a mir kucke
selbstverständlech och mat den
Englänner an d’Gespréich ze kom-
men, fir dass iwwert de Chèque
britannique geschwat gëtt a wierk-
lech do e Fortgang kënnt. De
Chèque britannique ass elo an der
Héicht vun eisem Statsbudget, a
wa mer näischt ënnerhuelen,
klëmmt en op siwen, aacht Milliar-
den an deenen nächste Joren. Mir
als Lëtzebuerger bezuele fir de
Chèque britannique all Joer ronn
20 Milliounen Euro.

Bon, Dir gesitt, Här President - ech
sinn elo wierklech fäerdeg -, ouni
an d’Detailer kënnen hei ze goen,
wollt ech Iech soen, dass ganz vill
usteet an eiser Présidence, mä
dass alleguerten d’Membrë vun
der Regierung vum Grand-Duc
selbstverständlech alles wäerte
maachen, fir dass Lëtzebuerg an
der Présidence e gutt Bild ofgëtt a
fir dass Lëtzebuerg och, wéi mer et
gewinnt waren an deenen zéng
Présidencë virdrun - well et ass déi
eeleft -, Europa virubréngt.

Merci. Ech soen Iech och Merci,
Här President, fir Är Gedold.

■ M. le Président.- Merci, Här
Ausseminister. Eis Gedold war
grouss, mä et war jo och interes-
sant, dofir hate mer och vill Ge-
dold.

Mir kommen dann elo zur Debatt.
Et si bis elo ageschriwwen: déi Hä-
re Glesener, Goerens, Fayot,
Bausch an Henckes. Als éischte
Riedner huet elo den Här Marcel
Glesener d’Wuert.

Débat

■ M. Marcel Glesener (CSV).-
Här President, Kolleeginnen a Kol-
leegen, Lëtzebuerg lieft an dësem
éischte Semester 2005 am Rhyth-
mus vun der europäescher Politik,
déi et muss steieren, inspiréieren
an orientéieren.

Déi Lëtzebuerger Présidence vun
der europäescher Unioun an dë-
sem éischten Hallefjoer 2005 ass
mat héchster Wahrscheinlechkeet
déi lescht vun hirer Aart. Wann an
e puer Joer déi europäesch Verfas-
sung a Kraaft trëtt, da kritt den Eu-
ropäesche Conseil vun de Stats- a
Regierungschefen e gewieltene
President, dee fir zweeaneenhalleft
Joer seng Aarbechte leet. Dësen
Arrangement kéint eventuell esou-
guer virgezu ginn, soudatt den Eu-
ropäesche Rot sech scho méi fréi e
gewieltene President kéint ginn. No
der Verfassung iwwerhëlt dann 
den europäeschen Ausseminister
d’Présidence vum Conseil vun den
Ausseministeren a gëtt och gläich-
zäiteg Vizepresident vun der Kom-
missioun.

Eis Présidence ass also déi lescht
an där Form an dofir wier et gutt,
wa se géif, wéi hir Virleefermodel-
len alleguer, mat enger positiver
Konnotatioun an Erënnerung blei-
wen.

Eng gutt Présidence ass näischt
Selbstverständleches. Déi Kéieren,
déi eist Land an der Vergaangen-
heet Europa presidéiert huet, sinn
dacks vu séier wichtegen Evene-
menter markéiert gewiescht a gou-
fen allgemeng als gutt, souguer als
excellent Présidencen ageschat,
wéi zum Beispill déi vun 1985,
während där den europäeschen
Acte unique virbereet a ficeléiert
gouf; déi vun 1991 mat der Prepa-
ratioun vun de Maastrichter Verträg
an déi vun 1997 mam éischten eu-
ropäesche Beschäftegungssom-
met hei zu Lëtzebuerg.

Présidencë verlaangen een im-
mensen Asaz vun der Politik an der
Verwaltung vun deem betraffene
Land a wann dat e klengt Land ass
mat enger klenger Verwaltung an
enger begrenzter Equipe vu Politi-
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ker, dann ass d’Belaaschtung fir
déi Concernéiert ëmsou méi
grouss.

Eis Présidence an dësem Semes-
ter ass anstänneg virbereet ginn,
wéi den harmoneschen Iwwergank
tëschen Holland a Lëtzebuerg et
weist, a wéi mer et och no deenen
éischten Artikulatioune vun der Lët-
zebuerger Présidence gespuert
hunn. 

Eis Presenz am Krisegebitt vum
südostasiateschen Tsunami huet
gewisen, datt Lëtzebuerg Europa a
sengem Solidaritéitseffort ka féie-
ren, wann Honnertdausenden a
Millioune Leit op engem anere Kon-
tinent Nout leiden. Den Engage-
ment vun eiser Regierung an dëser
dramatescher Affär souwéi och
d’Generositéit an d’Undeelnam vun
alle Lëtzebuerger hu gewisen, datt
eist Land amstand ass no baussen
ee Beispill ofzeginn.

Här President, de Statsminister
huet virum europäesche Parlament
leschte Mëttwoch folgend Prioritéi-
ten an eiser Présidence uge-
schwat: d’Ratifikatioun vun der
Verfassung queesch uechtert
d’Unioun, déi europäesch Sécher-
heetsstrategie souwéi d’Roll vun
Europa an der Welt an d’Relatioune
mat eisen Noperen, déi bannescht
Sécherheet an Europa, d’Strategie
vu Lissabon, d’Upassung vum Sta-
bilitéits- a Wuesstumspakt a
schlussendlech d’Finanzperspek-
tive vun 2007 bis 2013.

Ech mengen, dass dëst ee Katalog
ass, dee beim Duerchbliedere vill
Matière liwwert, mat där sech ze
beschäftegen ass. Et ass e Katalog
vu Prioritéiten, dee sech deelweis
net fundamental vun deenen anere
Présidencen ënnerscheet, esou
zum Beispill ass d’Thema vun der
Sécherheet ëmmer eent, wat sech
ganz uewen op der Agenda
erëmfënnt.

Op där anerer Säit awer fannen
sech spezifesch Dossieren erëm,
déi et a sech hunn, wéi virun allem
d’Dynamiséierung vum Lissabon-
Prozess an d’Festleeung vun de Fi-
nanzperspektive fir d’Unioun. Eis
Présidence muss dës Erausfuerde-
rungen unhuelen. Meng Fraktioun
an ech selwer sinn dovun iwwer-
zeegt, datt mer se och wäerte
meeschteren.

Kolleeginnen a Kolleegen, zu Lët-
zebuerg stëmme mer den 10. Juli,
also kuerz no Ofschloss vun eiser
Présidence, iwwert déi europäesch
Verfassung of. Dëst ass deen
éischten nationale Referendum bei
eis zënter 1937, also zënter 68
Joer. Aner Länner hu méi eng in-
tensiv referendaresch Praxis wann
et ëm grondleeënd Texter fir Euro-
pa geet. Mir hunn déi bis elo ëm-
mer um Wee vun der parlamenta-
rescher Ratifikatioun approuvéiert,
mä well déi europäesch Verfas-
sung esou e wesentlechen, esou
en epochale Schrëtt an der
Entwécklung vun Europa a vu sen-
ge Bierger ass, fënnt d’Ratifika-
tioun vun dësem Text och bei eis
iwwer Referendum statt, also de
Lëtzebuerger Bierger entscheet iw-
wert dat zukünftegt Europa mat.

(M. Jos Scheuer prend la Prési-
dence)

Den Ausgang vun deem Referen-
dum ass natierlech och wichteg fir
d’Perceptioun, déi eis europäesch
Nopere vun eis hunn, obwuel en
net méi während eiser Présidence
stattfënnt. Bis dohinner, Kolleegin-
nen a Kolleegen, sinn et nach bal
sechs Méint, déi sechs Méint wäh-
rend deene Lëtzebuerg d’Eu-
ropäesch Unioun presidéiert. Fir
datt déi verschidde Referenden,
déi do virun eisem ofgehale ginn,
ënnert deenen - fir déi europäesch
Saach - beschtméigleche Kondi-
tioune kënnen iwwert d’Bühn goen,
muss eis Présidence aktiv dru
schaffen, datt an der ganzer
Unioun e positive Klima, eng posi-
tiv Stëmmung ronderëm dee Ver-
fassungstext a ronderëm dat
zukünftegt Europa entsteet.

Deen Text ass vläicht net esou per-
fekt wéi Eenzelner dat gären hät-
ten, mä et ass dee fir Europa an

dësem Moment beschtméigle-
chen. Duerfir besteet eng wichteg
Aufgab vun der Lëtzebuerger Pré-
sidence doran, dee Kommunika-
tiounseffort zugonschte vun der
Verfassung an der ganzer Unioun
ze begleeden, a virun allem Impul-
ser zugonschte vun der Akzepta-
tioun a ganz Europa vun där Ver-
fassung ze liwweren.

Här President, Kolleeginnen a Kol-
leegen, während enger Lëtzebuer-
ger Présidence ass Europa ëmmer
besonnesch europäesch. Dat läit
dorun, datt eist Land keng eegen
Agenda huet wann et Europa pre-
sidéiert - seng Agenda ass dann
déi europäesch, a seng Effortë gël-
len deem, wat fir Europa als Ganzt
am beschten ass.

Dës Tatsaach spillt natierlech eng
Roll bei der Gestaltung vun de Re-
latioune mat eisen Noperen a mat
deene Groussen a manner Grous-
se vun der Welt am Laf vun deenen
nächste sechs Méint. Den Här As-
selborn huet dat hei däitlech doku-
mentéiert. Si huet och eng Bedei-
tung fir déi sécherheetspolitesch
Akzenter, déi während dëser Pe-
riod gesat ginn.

Eis Présidence wäert Sommete
mat de Vereenegte Staten, mat
Russland, mat Kanada a mat Ja-
pan erliewen a mat presidéieren.
Mat der politescher Spëtzt vun de
Vereenegte State gëtt et zwee Ren-
dez-vousen, deen éischten am Fe-
bruar, deen zweeten um Enn vun
eiser Présidence. Dat si mat Sé-
cherheet wichteg Terminer op der
Agenda vum Relancement vum
transatlanteschen Dialog, deen net
esou fonctionnéiert wéi dat an en-
ger idealer Welt sollt sinn.

De produktiven Dialog an d’Enten-
te tëschent deenen zwou Säite
vum Atlantik sinn awer net nëmme
fir eis selwer, mä fir déi ganz Welt
vu grousser Bedeitung. Stëllstand
a feelend Verständnis si keng Op-
tiounen, an déi Lëtzebuerger Prési-
dence huet d’Aufgab, hir Kontribu-
tioun zu enger Erneierung vun der
atlantescher Partnerschaft ze
leeschten. Ech soen Erneierung,
well weder d’USA nach d’Unioun
haut déi sinn, déi se nach viru 15
oder 20 Joer waren. Et ass
dowéinst net verwerflech, ze versi-
chen eng méi modern an zäit-
genössesch Aufgabegestaltung fir
den atlanteschen Tandem ze
zeechnen, déi fir Fridden an
Entwécklung uechtert d’Welt on-
verzichtbar ass. Ech mengen,
deem si mer eis bewosst.

Eis eege Relatioune mat de Veree-
negte State sinn excellent, an dat
ass déi beschte Grondlag fir eng
vertrauensvoll Zesummenaarbecht
mat hinnen am Numm vun der gan-
zer Europäescher Unioun, am
Sënn vun enger zukunftsträchteger
atlantescher Partnerschaft.

Zu der atlantescher Partnerschaft,
an zwar net nëmmen am Kontext
vun der NATO, gehéiert och Kana-
da. Kanada ass e Land, mat deem
déi europäesch State vill gemein-
sam hunn a wou vun deenen 30
Milliounen Awunner der bal een
Drëttel Franséisch als Mamme-
sprooch praktizéieren. D’Integra-
tioun an déi konsequent Berück-
sichtegung vu Kanada am Kontext
vun der atlantescher Partnerschaft
ass eng Saach, déi Lëtzebuerg lo-
gescherweis um Häerz muss leien,
an de Sommet mat Kanada ass
vun dëser Geeschteshaltung mat
Sécherheet inspiréiert.

D’Relatioune mat Russland sinn an
dëser Zäit vu grondleeënder Wich-
tegkeet. Vill Themeberäicher, an
deenen d’Europäesch Unioun ge-
fuerdert ass, hänken op déi eng
oder déi aner Manéier och mat
Russland ganz enk zesummen.
Ech nennen nëmmen de Kampf
géint den Terrorismus, d’Stabilitéit
um Territoire vun der fréierer
Sowjetunioun, de Respekt vun de
Baussegrenze vun der Unioun,
d’Immigratioun an esou weider.

Fir datt mer an all dëse Beräicher
esou weiderkommen, wéi mer et
gären hätten, mussen d’Vertrauen
an d’Zesummenaarbecht tëschent

Russland an der Unioun wesent-
lech verdéift ginn. Duerfir begréis-
sen ech selbstverständlech, datt
de Sommet mat Russland vun der
Lëtzebuerger Présidence all déi
Wichtegkeet ageraumt kritt, déi en
tatsächlech verdéngt.

Ech wëll awer och drop insistéie-
ren, datt ech de Sommet mat Ja-
pan, wéi den Här Asselborn dat
och ugedeit huet, fir eng funda-
mental richteg Ugeleeënheet ha-
len. Japan ass zënter enger Rei vu
Joren net méi esou wäit uewen op
der Agenda wéi dat eemol de Fall
war. Den Opstieg vu China als re-
gional a vläicht och eng Kéier glo-
bal Muecht, den Erfolleg och vun
enger Rei aneren ost- a südost-
asiatesche Staten, déi konsequent
Entwécklung a Stäerkung vun In-
dien hunn deen éischte vun den
asiateschen Tigeren, Japan, e bës-
sen a Vergiessenheet gerode ge-
looss.

Japan behält allerdéngs - a seng
wirtschaftlech Konsolidatioun no
Jore vu substanzielle Schwiereg-
keete bestätegt dat - eng enorm
Bedeitung als féierend asiatesch
Wirtschaftsmuecht an als loge-
schen, well demokrateschen, in-
dustrialiséierten a fortschrëtts-
orientéierte Partner vun der atlan-
tescher Schinn. De Sommet mat
Japan, den Här Asselborn huet et
gesot, soll dowéinst als eng
Chance fir Europa opgefaasst
ginn, wat d’Relatioune mat Japan
am Ufank vum 21. Jorhonnert op
en neien an usprochsvolle qualita-
tiven Niveau soll a muss hiewen.

Här President, Kolleeginnen a Kol-
leegen, d’Sécherheet ass e wichte-
gen Thema an eiser Zäit - ee vun
deenen allerwichtegsten. Mir ken-
nen d’Erausfuerderungen an d’Ge-
fore mat deene mer haut konfron-
téiert sinn. Dës Gefore si global, si
maache keen Halt virun eise Gren-
zen, net virun deenen europä-
eschen an och net virun de lëtze-
buergeschen. Stabil international
Relatioune sinn am Beräich vun
der Preventioun vu Risiken e we-
sentlecht Element, e gemeinsamen
Engagement fir grenziwwerschrei-
dend Sécherheet vun all deene
mat deene mer an der Welt Wäer-
ter a Prinzipien deelen och.

Dat, wat op däitsch „innere Sicher-
heit“ genannt gëtt, entwéckelt sech
méi a méi och zu enger europä-
escher Realitéit. D’Europäer ge-
sinn, datt reng national Sécher-
heetsstrategien net méi duerginn.
D’Regierungen an Europa, d’Parla-
menter och, si sech wäitgehend
eens, datt eng gemeinsam eu-
ropäesch Démarche géigeniwwer
vun der organiséierter Kriminalitéit,
vun der illegaler Awanderung, vun
de Schlepperbanden an dem Mën-
schenhandel absolut néideg an
noutwendeg ass.

Duerfir muss dee fréier sou ge-
nannten drëtte Pilier vun der eu-
ropäescher Politik, de Beräich vun
der Innen- a Justizpolitik, eng com-
munautaire Basis kréien. Et ass
zënter laangem e wichtegt Uleies
vun der Lëtzebuerger Politik, datt
an dësem Domän mat Majoritéit
soll ofgestëmmt ginn, fir datt esou
eng wichteg europäesch Politik-
gestaltung méiglech gëtt. Während
eiser Présidence bidde sech Ge-
leeënheeten, fir dëst Uleies weider-
zedreiwen.

Wéi an esou villen anere Beräicher
vun der Politik mécht och déi inter-
gouvernemental Approche bei der
ënnerer Sécherheet kaum nach
Sënn, mä a kaum engem anere Po-
litikberäich ass et fir d’Leit esou
wichteg, datt gemeinsam ge-
duecht a virun allem och gemein-
sam gehandelt gëtt.

Här President, Kolleeginnen a Kol-
leegen, d’Europäesch Unioun steet
op hallwem Wee vun der Ëmset-
zung vun der Lissabon-Strategie.
Dat ass e Begrëff, dee villen Eu-
ropäer net vill seet. Tatsächlech soll

en déi Démarche arummen, mat
där d’Unioun bis 2010 déi weltwäit
kompetitiivst wëssensbaséiert Eko-
nomie wëllt ginn.

D’Stäerkung vun der Kompetitivitéit
vun der europäescher Ekonomie
am weltwäite Vergläich ass zënter
laange Joren een deklaréiert Zil
vun den europäesche Regierun-
gen. Mir kommen och guer net der-
laanscht. Wann d’Unioun soll am
globale Wettsträit, op de Mäert,
Opträg a Wirtschaftsleeschtung
bestoen a sech duerchsetzen, da
muss hir Wettbewerbsfäegkeet we-
sentlech verbessert ginn, si muss
evoluéieren.

De Problem op dësem Wee ass
awer net nëmmen deen, dass bis
haut vill ugekënnegt a wéineg rea-
liséiert gouf. En ass och virun al-
lem, dass mer net op der Strooss
zu méi Wettbewerbsfäegkeet ën-
nerwee sinn.

Do rullen och déi Vereenegt Staten,
déi aner OECD-State vu Kanada
bis Neiseeland, do rullen Indien,
China, Südostasien a Japan.

Déi Streck, déi mer mussen zréck-
leeë fir un dat erkläertend Zil ze
kommen, ass keng verkéiersbe-
rouegt Zon. Et ass vill Trafic an do
musse mer derduerch kommen, wa
mer net als Lescht wëllen d’Arrivée
erreechen am Joer 2010, wann
d’Zil soll erreecht sinn.

Aner Länner hunn aner Fuerge-
wunnechten op dëser Strooss. Déi
europäesch Préoccupatioun vun
der sozialer Ofsécherung vun de
schaffende Leit, also deenen, dee-
nen hir Leeschtung eis Kompetitivi-
téit zu engem gudden Deel aus-
mécht, gëtt an där Form a Kalifor-
nien, an Australien, an Thailand an
a Südkorea net gedeelt. Mir kën-
nen a mir wëllen awer net op déi
Préoccupatioune verzichten. Dofir
musse mer wëssen, dass mer e
gréissere Rullwidderstand op der
Strooss a Richtung 2010 hu wéi
anerer, an dat mécht eis méi lues
wéi verschidden anerer.

D’Affär mat Lissabon ass jo eng,
déi schrecklech vill mat Astellun-
gen a Mentalitéiten ze dinn huet.
An op där Mentalitéitsfront kämpft
Europa konsequent defensiv, wäh-
rend eis Konkurrenten eng wesent-
lech méi offensiv Taktik verfolgen.
Taktik ass net dat eent. Op engem
längeren Horizont brauch een awer
eng besser Strategie an dofir mus-
se mer an der Europäescher
Unioun alles drusetzen, fir iwwer e
puer Joer strategesch Erfolleg ze
hunn.

Laangfristeg léisen sech d’Proble-
mer och alt emol vum selwen. D’Iw-
werzeegung, dass eng modern a
kompetitiv Ekonomie an eiser Zäit
muss wëssensbaséiert sinn, huet
sech och bei eis schonn duerchge-
sat.

Mir mussen haut keen 12-Jähregen
dovun iwwerzeegen, dass e soll
den Ëmgank mam Computer léie-
ren, well et ass séier wahrschein-
lech, dass e sengem Papp säi
schon installéiert, konfiguréiert a
programméiert huet. Deeselwechte
Jonke muss mat 18 Joer net méi
dovun iwwerzeegt ginn, dass e soll
versichen en anstännege Schouldi-
plom erbäizekréien, well d’Zuel vun
de Schoulabsolventen, déi haut
mat zousätzlechen Diplomer an Ti-
telen um Aarbechtsmaart postu-
léieren, geet stänneg a konsequent
an d’Luucht.

Déi jonk Europäer hu gesinn a wéi
eng Richtung d’Strooss vu Lissa-
bon ausgeriicht ass. Mir brauche
wuel nach Zäit, bis dass déi Er-
kenntnis och hir Resultater weist,
mä mir komme mat Sécherheet do-
hinner.

Natierlech huet all Medail jo och
eng Kéiersäit. Méi laang Ausbil-
dung a méi fréi Verrentung, fir jon-
ke Kolleegen um Aarbechtsmaart
Plaz ze maachen, stelle grad déi
europäesch Ekonomien a virun al-
lem d’Sozialsystemer fréier oder
spéider viru ganz grave an aner
Problemer, wéi mer se haut nach
net kennen.

Wann déi schoulesch Ausbildung
haut schonn dacks bis bal 30 Joer
geet an d’Leit weiderhi mat 60 Joer
an d’Pensioun wëllen, fir awer 90
Joer al ze ginn, also nach 30 Joer
an der Pensioun ze verbréngen, da
gëtt et an der Zukunft schwéier fir
eis.
Wann een typescht Liewen
deemnächst aus zwee Drëttel Ver-
suergung an nach just engem
Drëttel Produktioun besteet, am-
plaz ëmgedréint, wéi dat fréier
emol de Fall war, dann huet d’Stra-
tegie vu Lissabon net dat bruecht,
wat mer eis vum resoluten Astieg
an d’Wëssensekonomie erwaart
haten. Hei mussen also vill Zwäng
matenee konsolidéiert ginn, fir
dass mer d’Strooss bis 2010 an do-
riwwer eraus kënnen halen an net
ënnerwee mat Vollkasko-Mentalitéit
am Gruef landen.
Déi Lëtzebuerger Présidence huet
also déi spannend Aufgab an der
Halschent vun der Lissaboner
Streck d’Fuergewunnechten an
d’Stroosselag ze préiwen an ze
versichen europawäit en neien Im-
puls ze ginn, fir dass eist eu-
ropäescht Gefier sech net an dee-
nen nächste fënnef Joer verziedelt.
D’Zil ass definéiert. Et hänkt zu en-
gem gudden Deel elo vun eis of,
vun der Lëtzebuerger Présidence,
ob d’Viraussetzunge kënne ge-
schaf ginn, fir dass mer et heel er-
reechen.
Här President, Kolleeginnen a Kol-
leegen, ech wëllt un dëser Stell
awer net vergiessen och e puer
Wuert iwwert déi sozial Dimensioun
vun Europa ze soen, déi de Lëtze-
buerger ëmmer besonnesch um
Häerz louch a mat Sécherheet och
nach leie wäert.
D’Suerg ëm déi sozial Sécherheet
vun de Leit an Europa ass leschten
Enns d’Suerg ëm d’Legitimitéit vum
europäesche Projet. D’Europäer
sinn nëmme bereet sech Europa ze
ginn, wa se d’Impressioun an d’Iw-
werzeegung hunn, dass si an Euro-
pa wichteg sinn, dass Europa sech
ëm si këmmert a wëllt hëllefen hiert
Liewe fräi vu sozialen Ängschten
ze gestalten. Dëst ass fir d’Akzep-
tanz vun Europa an de Mënschen
hiren Häerzer fundamental.
Eng absolut Prioritéit muss
d’Bekämpfung vum Chômage sinn
a bleiwen. Méi Chômage féiert an
déi aner Richtung.
Dofir kann et an eisen Aen och just
e sozial verträglechen a sozial of-
gesécherte Wee zu méi Kompetiti-
vitéit ginn, e Wee vun deem
méiglechst keen ofrëtscht während
e versicht säi Liewen an d’Liewe vu
senge Kanner an Europa ze orga-
niséieren.
Nodeems ënner Lëtzebuerger Pré-
sidence 1997 deen éischte Be-
schäftegungssommet war, wier et
gutt, Här Asselborn, wann ënner
Lëtzebuerger Présidence 2005 en
europäesche Sozialsommet géif
ugereegt ginn. Et ass dat e
Wonsch, dee mer wëllen haut zum
Ausdrock bréngen.
Esou e Forum soll net nëmmen den
Inventar vun deem an Europa er-
reechten an nach méigleche sozia-
le Fortschrëtt erstellen, mä e géif
sech sënnvoll aschreiwen an déi
zweet Halschent vum Lissaboner
Prozess. Esou e Sommet soll net
ausschliesslech e Versuergungs-
sommet sinn, eng Berouegungs-
veranstaltung fir d’Europäer, mä vi-
run allem déi Plaz vun där aus ee
kënnt de Message vermëttelen,
dass mer an Europa Leeschtungs-
fäegkeet mat sozialer Ofsécherung
verbannen an dass mer esou e Mo-
dell weiderentwéckele kënnen,
deen och fir den Export an aner
Staten ausserhalb der Europä-
escher Unioun geduecht ass.
Här President, Kolleeginnen a Kol-
leegen, Lissabon an d’Thema vun
der Kompetitivitéit si verbonne mat
der Suerg a konjunkturell méi
schwieregen Zäiten eng Budgets-
politik kënnen ze bedreiwen, déi en
ekonomeschen Dynamiséierungs-
effekt kann hunn. Domat sinn ech
bei der Upassung vum Stabilitéits-
a Wuesstumspakt u wirtschaftlech
Realitéiten.
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Déi Kritären, déi fir déi europäesch
Budgetsstabilitéit geschafe gou-
fen, toleréieren haut keng Ofwäi-
chung. Virun allem den Defizitkritär
vun 3% vum PIB gëtt haart an ouni
Ausnahm applizéiert, a grad dëse
Kritär ass et, deen eng méi flexibel
Applikatioun misst zouloossen, fir
an enger konjunktureller Dellt en-
gem Stat ze erlabe seng Ekonomie
ze beliewen an ze stimuléieren. De
Moment gëtt dat versicht zu Bréis-
sel duerchzesetzen ënnert dem Im-
puls vun der Lëtzebuerger Prési-
dence. Den Ausgläich vun de kon-
junkturellen Zyklen ass an der ak-
tueller Kritärelogik awer nëmme
ganz begrenzt méiglech.

Dofir ass et gutt, dass de Jean-
Claude Juncker, dee jo niewent
dem Europäesche Conseil och de
Rot vun de Finanzministeren a méi
dauerhaft den Eurogroup presi-
déiert, ugekënnegt huet an och
amgaang ass dat duerchzeféieren,
eng méi konjunkturgerecht Aus-
leeung vun de Stabilitéitskritäre
wëllen duerchzesetzen.

Mir dierfen net vergiessen, dass de
Pakt Stabilitéits- a Wuesstumspakt
heescht. De Statsminister huet vi-
rum europäesche Parlament gesot,
hien hätt léiwer déi zwee Themen
ëmgedréint, an de Wuesstum un
éischter Stell gesat. Bei der Upas-
sung vun den Applikatiounskritäre
geet et elo virun allem drëm ze ver-
hënneren, datt de Pakt selwer
wéinst enger vill ze rigider Applika-
tioun zwar Stabilitéit a Stagnatioun
ka bewierken, mä de Wuesstum
éischter bremst a verhënnert. Do
muss een intelligente Modus fonnt
ginn, fir déi zwee Ziler mateneen
an Aklang ze bréngen, mä wës-
send wien dee Mann ass, deen dat
probéiert fäerdeg ze bréngen, si
mer zouversiichtlech, datt dat och
klappe wäert.

Déi aner grouss politesch Eraus-
fuerderung vun der Présidence
sinn d’Finanzperspektiven bis
2013. D’Unioun krut d’lescht Joer
zéng nei Membere bäi. Deenen hir
Wirtschaftsleeschtung ass awer
net mat där vun deenen ale Mem-
beren ze vergläichen. Ech wëll un
dee Verglach erënneren, dee virun
engem Joer dacks gemaach gouf,
nämlech datt d’Wirtschaftsleesch-
tung vun allen zéng neie Membe-
ren zesumme mat där vun Holland
vergläichbar wier.

Elo kommen am Prinzip den 1. Ja-
nuar 2007 Rumänien a Bulgarien
nach dobäi. Ënner Lëtzebuerger
Présidence fänken dëse Mäerz
Verhandlunge mat Kroatien un. Et
ass kee Geheimnis, dass d’Kroaten
a vill anerer et gär géife gesinn, wa
Kroatien zesumme mat Rumänien
a Bulgarien géif der Unioun bäitrie-
den. An 2013, 2014 - fir den Tour
ofzeronnen - ass dee fréistméigle-
chen Horizont, un deem d’Ver-
handlunge mat der Türkei kéinten
ofgeschloss ginn. All dëst misst eis
andrénglech matdeelen, datt mer
déi grouss europäesch Entreprise
séier wahrscheinlech net méi mat
1% vun der europäescher Wirt-
schaftsleeschtung kënne finan-
zéieren. Am Moment bewege mer
eis an der Géigend vun 1,15%, an
de Plafong läit nach ëmmer bei ën-
ner engem an engem Drëttel Pro-
zent.

Elo froen ech mech, a mir sollten
eis dat alleguer froen: Wéi sollen
d’Europäer, wéi solle 450 Millioune
Leit an der Unioun verstoen, datt
mer fir d’Gestaltung vun der
Unioun hire Finanzperspektiven iw-
wer Honnertstel Prozent streiden?
Wéi soll de Rentner an Estland, de
Fëscher op Gozo, déi eleng er-
zéiend Mamm zu Bratislava, de
Biergaarbechter a Südpolen ver-
stoen, datt d’Promillen an d’„Pro-
dix-millen” - wann et deen Aus-
drock géif ginn - vum PIB iwwert
déi finanziell Ausstattung vun der
Unioun bestëmmen? Vun där
Unioun, déi dës Leit och mat hirem
perséinlechen a privaten Erfolleg
an hirer Liewenserfëllung verban-
nen?

Keen heibanne mécht sech Illu-
siounen iwwert d’Chancen an dë-
sem Dossier. Mir alleguer wëssen,

datt déi Lëtzebuerger Regierung
net déi ass, déi bremst a mauert,
mä där, déi dat maachen, gëtt et
leider Gottes an der Unioun méi
ewéi genuch. Et ass kloer, wou
d’Lëtzebuerger Regierung an dë-
ser Saach steet. A meng Fraktioun
an ech selwer begréissen dat aus-
drécklech.

Et bleift deemno ze hoffen, datt an
Europa ausser de Lëtzebuerger
nach genuch Regierungsvertrieder
kënne fonnt gi fir déi déi gemein-
sam politesch Identitéit vun Europa
méi ass wéi eng Kontabelsopera-
tioun an enger kontinentaler Epice-
rie. Ech wënschen eisen Négocia-
teuren op jiddfer Fall deen Erfolleg,
deen hir europäesch Motivatioun
verlaangt.

(M. Lucien Weiler reprend la Pré-
sidence)

Här President, Kolleeginnen a Kol-
leegen, déi Lëtzebuerger Prési-
dence huet gutt ugefaangen. Hir
Agenda ass gutt gefëllt, an den In-
halt vun den Erausfuerderungen,
déi musse gemeeschtert ginn, ass
komplex a mat Sécherheet span-
nend fir d’Zukunft vum politeschen
Europa.

Ech soen der Regierung am Numm
vun der Fraktioun vun der CSV all
Ënnerstëtzung zou, déi se während
deenen nächste fënnef an engem
hallwe Mount ka brauchen, fir hir
Aufgaben an der europäescher
Présidence ze meeschteren.

Wann all déi Felder, duerch déi ech
do spadséiert sinn, kënnen esou
bestallt ginn, wéi eise Présidencë-
programm dat an Aussiicht stellt,
brénge mer d’Europäesch Unioun
weider, da leeschte mer als
zweetklengste Memberstat mat en-
ger knapper hallwer Millioun Awun-
ner eppes Richteges, eppes Wich-
teges, eppes Grousses fir bal eng
hallef Milliard Europäer, an da gëtt
dës lescht Présidence fir Lëtze-
buerg, esou wéi all déi aner virdrun
och, där eng, déi an Erënnerung
bleift, an der positiver Erënnerung
vun all deenen, déi sech och a Jo-
ren nach dofir interesséieren, wien
d’Unioun weiderbruecht huet, se
intern konsolidéiert huet an hir Stel-
lung an der Welt gestäerkt huet.

Ech soen Iech Merci.

■ M. le Président.- Merci, Här
Glesener. Als nächste Riedner ass
den honorabelen Här Charles Goe-
rens ageschriwwen. Här Goerens,
Dir hutt d’Wuert.

■ M. Charles Goerens (DP).-
Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, d’Demokratesch Partei
wënscht, datt dës Regierung
während der Présidence an den
nächste sechs Méint e Succès era-
fiert, well mir brauchen dee
Succès. Mir brauchen en als Lëtze-
buerger an d’Europäer brauchen
och en Erfolleg. Well déi Prési-
dence sech iwwerschneit mat en-
ger Virwahlperiod fir de Referen-
dum, deen hei am Land stattfënnt
an och an anere Länner, ass dat
hei och nach zousätzlech zu deem,
wat normalerweis eng Présidence
mat sech bréngt, en Acte de vérité.

Et ass eng Wett op d’Zukunft, a mir
wäerten och alles maache vu men-
ger Fraktioun aus, fir Iech ze hëlle-
fen, datt dat geléngt. Dat si modest
Contributiounen, déi mer kënne
maachen, mä mir mengen d’Vi-
raussetzungen, fir zu engem Suc-
cès ze féieren, déi wiere gutt, well
éischtens ass déi Présidence gutt
virbereet. Dir hutt dat gemaach an
och Är Administratiounen, an ech
mengen, ech kann och soen, datt
déi, déi virdrun an der Regierung
Verantwortung haten, och an hiren
Departementer an am Beräich vun
hirem Méiglechen alles gemaach
hunn, datt Lëtzebuerg net soll mat
eidelen Hänn den 1. Januar do
stoen.

Mir wäerten dat och hei an der
Chamber maachen. Mir hunn iw-
wert déi verschidde Kommissiou-
nen a besonnesch an der Commis-
sion des Affaires étrangères enorm
vill Gespréicher an interessant
Gespréicher, déi och net vu

Muttwëll sinn, well mir begéine jo
awer d’Vertrieder vun deene
meeschte Parlamenter aus deene
25 Memberstaten. Ech fannen,
deen Exercice ass utile an e soll
och um parlamentaresche Plang
begleet ginn.

Déi Debatt hei hätt Dir och net ge-
braucht, fir kënnen den Owend op
Jerusalem ze fléien; Dir hätt awer
gewosst, wat Dir géift maachen.
Mä néanmoins ass et awer wich-
teg, datt mer eis eens ginn tëscht
deene verschiddene Pouvoiren iw-
wert dat Essenziellt.

Duerfir wëll ech och soen, datt mer
an deene grousse Linne kee Pro-
blem hunn, fir déi Effortë mat ze
droen, déi elo haut an och gësch-
ter Bestanddeel si vum Ordre du
jour vum Conseil Ecofin. Mir brau-
chen en Euro, dee staark ass, a mir
brauchen eng Zon an där den Euro
agesat gëtt, déi och Chancen huet
op eng besser Croissance, well
ouni Croissance ass et och net
méiglech fir en Assainissement op
den Aarbechtsmaart ze bréngen.

Mir ënnerstëtzen dat, well mer
mengen Europa brauch kloer Re-
gelen, mä déi Regelen däerfen
awer net esou starr an esou stur
sinn, datt se déi eenzel Acteure
géifen ze vill anengen. A mir fan-
nen et och sënnvoll, datt ënner Lët-
zebuerger Virsëtz iwwert de Stabili-
téitspakt nach enger Kéier nei ge-
schwat gëtt, well déi Regelen, esou
wéi se an deem nach bestoende
Stabilitéitspakt arrêtéiert goufen, jo
och net méi dem Buschtaf no uge-
want ginn. Dann ass et besser, a
mir ginn och mat op dee Wee, datt
mer eis nei Regele ginn, déi en
phase si mat de Wirtschaftszyklen.

Mir hunn och kee Problem fir mat
ze droen, datt wann een an enger
Héichkonjunktur ass, een e bësse
méi kann op d’Säit leeën, fir datt
een dann och ka mat manner Be-
denken op de Kreditmaart goen,
wann et eng Kéier net méi esou
gutt geet, fir datt d’Wirtschaft net
an deene Phasen ënnert d’Rieder
kënnt an och net ze vill Zäit brauch,
fir bei deem nächsten Opschwonk
erëm eng Kéier eng gutt Récolte
eranzeféieren.

Mir ënnerstëtzen och déi Efforten,
déi gemaach musse ginn an der
Lissaboner Strategie. Ech soen dat
aus zwou Iwwerleeungen eraus,
engersäits well et gutt ass fir Euro-
pa an anerersäits well et och nout-
wendeg ass fir Lëtzebuerg. Mir
hunn zwou Sourcen, déi eis do ren-
seignéieren, datt et noutwendeg
ass; engersäits de Rapport Kok,
iwwert dee mer hei net länger brau-
chen ze schwätzen, well mer deen
alleguer gelies hunn, an ane-
rersäits och eng Evaluatioun iwwert
de Lëtzebuerger Stand vun de Pre-
paratiounen am Rapport Fontagné.
Déi zwee Rapporte sinn utile a mir
brauchen eis net hannert der Prési-
dence ze verstoppen, fir do an
deenen nächste sechs Méint
näischt ze maachen.

Mir hate gëschter iwwert d’Konven-
tioun Aarhus an der Ëmweltkom-
missioun rieds, wou et am Fong ëm
Zougank vun Informatioune geet, a
mir sinn eis och praktesch eens
ginn, datt et noutwendeg ass, datt
mer elo, wou et ëm den Accès zur
Informatioun fir gewëssen Don-
néeë geet, déi Bezuch hunn op
d’wirtschaftlech Aktivitéiten do-
baussen an déi Bezuch hunn op
d’Kommodosgesetzgebung, déi
besser ze organiséieren. Méi Infor-
matioune muss awer net onbe-
déngt Stëllstand a paralyséierende
Charakter an den Exekutiouns-
moossname bedeiten. Déi zwou
Dispositioune musse mer mate-
neen ofstëmmen. Dat gëtt net ein-
fach, an do si mer an eiser Imagi-
natioun alleguer gefuerdert, dat
ass zum Beispill eng vun de Méi-
glechkeeten, déi mer hunn, fir an
deenen nächste sechs Méint awer
innenpolitesch sënnvoll Aarbecht
kënnen ze maachen.

Mir wäerten och als Demokratesch
Partei näischt ënnerhuelen, wat déi
Présidence do wäert genéieren,
well et steet vill ze vill um Spill. Den
Här Asselborn huet d’Prioritéiten
opgezielt an ech mengen, hie
brauch do d’Energien alleguer - an
och d’Begleitmusek vun eis alle-
guer -, net nëmme fir d’Présidence,
mä och fir dat, wat den 10. Juli um
Spill steet. 

Här President, dës Présidence
fënnt am Joer 2005 statt; déi lescht
Présidence huet 1997 stattfonnt, an
1997 ware mer eréischt zu 15 Sta-
ten. Déi Présidence virdrun, dat
war 1991, wa meng Erënnerunge
mech net am Stach loossen. 1991
wousst nach keen, datt mer 2005
zu 25 Memberstaten an der Eu-
ropäescher Unioun géife sinn. Et
wousst keen et, an déi puer, déi
gegleeft hunn, datt d’Europäesch
Unioun misst als Ankerpunkt ver-
stane gi vun deenen zéng Länner,
déi hir en définitive bäigetruede
sinn, déi si sech e bësse virkomm,
wéi wa se vun engem frieme Pla-
néit kéimen. 1991 hate mer eng
aner Situatioun, an ech si frou, datt
den Elargissementsprozess - och
wann en net onbedenklech ass -
weidergeet an Äntwerte liwwert fir
déi Länner, déi e Versprieche ge-
maach krute vun der Europäescher
Unioun. 

Mir si frou, datt Länner wéi Bulga-
rien a Rumänien et duerch enorm
Upassungseffortë fäerdeg bruecht
hunn, fir elo der Europäescher
Unioun kënne bäizetrieden. 1991
war dat do net evident an deenen
zwee Länner, déi ech oft d’Ge-
leeënheet hat ze bereesen. Et war
net evident an et ass positiv noze-
vollzéien, wat e Land fäerdeg
bréngt an zu wat e Land fäeg ass,
wann et eng Perspektiv opgezee-
chent kritt. 

An engem Land wéi Rumänien,
zum Beispill, huet de Ministère,
deen zoustänneg ass fir d’Gestioun
vun de Minoritéiten, och well dat
Land d’Kopenhagener Kritären, a
besonnesch déi éischt Kategorie
dovun, wollt respektéieren, wou et
nämlech ëm de Respekt vun de
Mënscherechter an de Minoritéite-
rechter geet, ee Représentant aus
der Minorité magyare uvertraut
kritt. E positiivt Beispill fir ze wei-
sen, datt, wann eng Perspektiv do
steet an et kritt een eng Chance,
datt ee sech dann och esou orga-
niséiert, datt et net zu deem Chaos,
zu där Anarchie an zu deem Blutt-
vergéisse kënnt, wéi mer et am Ko-
sovo gesinn hunn. 

D’Europäesch Unioun, den Elargis-
sementsprozess an den europä-
eschen Integratiounsprozess sinn
also a sech gutt preventiv Mooss-
name fir Konflikter ze verhënneren.
Domat sinn d’Potentialitéite vun der
Europäescher Unioun ugeschwat;
domat sinn awer och d’Grenzen
net automatesch op der Säit ge-
looss. Och wann haut keen se kloer
kann trennen, ass dee Prozess
nach net um Enn. A mir sinn och
der Meenung, datt déi Gespréi-
cher, déi mat Kroatien ulafen, déi
net eleng vun eis décidéiert gou-
fen, mä vun der ganzer Europä-
escher Unioun gedroe goufen, datt
déi an déi richteg Richtung ginn,
well wann ee wëllt um westleche
Balkan Fridden a Stabilitéit kréien,
da mussen och do Perspektive
geschafe ginn. 

An ech deelen och d’Analys vum
Jean Asselborn iwwert de Kosovo.
Et geet net duer mat enger Diskus-
sioun „standards before status“; et
muss een och kucken, datt d’Leit
eppes hannert d’Bretelle kréien. All
Zweeten am Kosovo huet keng
Aarbecht. Dat ass e permanente
Facteur, dee riskéiert d’Situatioun
ze destabiliséieren an als Pretext
och ze dénge fir déi eenzel Kontra-
henten, déi net alleguer matenee
vernünfteg ginn. 

Ëmmerhin ass et awer positiv fest-
zestellen, wann een déi successiv
Présidencë Revue passéiere léisst,
datt mer a kengem vun de Länner,
déi vum Ufank vun den 90er Joren
un eng Bäitrëttsperspektiv kritt
hunn, Minoritéitekonflikter haten.

An d’Ingénierie institutionnelle um
europäesche Plang war nach esou
schwaach, datt Leit wéi Skubi-
szewski a Genscher 1990 en No-
perschaftsvertrag ausgehandelt
hunn, wou se sech am Fong drop
gëeenegt hunn, datt d’däitschs-
proocheg Minoritéit a Polen géing
wäitgehend Rechter kréien, e Stan-
dard, deen dann och Polen ge-
braucht huet a sengen Négocia-
tioune mat Litauen, erëm eng Kéier
och ënnert der Perspektiv vun en-
gem spéidere Bäitrëtt an d’Eu-
ropäesch Unioun. 

Ech hunn elo iwwer zwou Perioden
zréckgekuckt: déi vun 1997 bis elo,
an och déi vun 1991 bis 1997. A wa
mer déi nächst Présidence hunn
am Joer 2017, 2018, 2019 oder
2020 -…

■ Une voix.- Wa mer iwwer-
haapt nach eemol eng hunn.

■ M. Charles Goerens (DP).-
…jiddefalls ass et keng méi an
deem Ausmooss oder mat deem
Profil wéi dës Kéier, well hei ass déi
lescht vun där Zort -, dann hu mer
aner Situatiounen, déi eis défiéie-
ren. Dann huet China am Produit
intérieur brut d’Europäesch Unioun
iwwerrannt; dann ass China och
wirtschaftlech méi staark wéi d’Ver-
eenegt Staten, an da muss een och
dee Moment, wann ee wëllt mat
Autoritéit op der Scène mondiale
optrieden, déi kritesch Mass hunn
engersäits, an anerersäits och fest
verankert an enger Partie Valeure
kënnen operéieren. 

A fir datt mer dat kënne maachen,
muss och elo déi „opération véri-
té“, déi Adoptioun vun der Verfas-
sung heescht, riicht ausgoen. Am
Fong sinn ech e bëssen traureg
wann ech d’Debatte verfollege wéi
se am Ausland lafen, an ech hof-
fen, dat bleift Lëtzebuerg erspuert.
Well wann ee mat Nee stëmmt, da
muss ee kucken ob dee Problemer
mam Fong vun der Verfassung
huet oder ob e Problemer huet mat
eppes anescht, wat mat der Ver-
fassung strictement näischt ze dinn
huet. Wann et drëm geet fir engem
eng anzedinn, a wann dat aus-
schlaggebend ass fir eng Déci-
sioun ze huele wéi een déi Kéier of-
stëmmt, a wann der vill op dee Ge-
danke kéimen, da misst ee soen,
da géife mer eis majoritaire eng an-
dinn. Well mir hu keen Intérêt drun,
datt dat do net riicht ausgeet. 

An duerfir mengen ech, misste mer
och déi néideg Pedagogie an dee-
nen nächste sechs Méint entwé-
ckelen, wéi mer Europa dobausse
besser erklären. Do gëtt et eng
Partie Argumenter, déi mer
brauche fir an Zukunft kënnen
d’Schëff Europa ze steieren. A mir
kënnen och roueg aus der Expe-
rienz vun de leschte Joren a Jor-
zéngte schäffen, fir awer e puer Ar-
gumenter ze gewannen, fir dat Eu-
ropa no bausse méi akzeptabel ze
gestalten. 

Ass nach iergendeen dobaussen
an der Wirtschaft, an der Politik
oder och an der Press, dee sech
drun erënnert wat fir eng Schwie-
regkeeten, datt mer haten, an ähn-
lech turbulenten Zäiten ewéi elo,
mat eise Währungen? Ass nach
een, dee sech drun erënnert, datt
mer nach an den 90er Joren, esou-
guer no der Ratifikatioun vum
Maastrichter Vertrag, an der Eu-
ropäescher Unioun - an esouguer
ënnert de sechs Grënnerstaten -
wettbewerbsverzerrend Situatiou-
nen haten, bedéngt duerch d’Au-
serneeliewe vun de Währungen?
Kann nach ee sech erënneren, datt
mer zum Beispill an Italien erlieft
hunn, datt se do Iwwerstonne ge-
maach hunn, well den italiene-
schen Export gedopt war duerch
eng 25%eg Dévaluatioun vun der
Lire, während Volkswon a Renault
a Peugeot eng Appréciatioun vun
de Währungen erlieft hunn, déi an
hire Länner d’offiziell Zahlungsmët-
tel waren? Dat Ganzt war en Null-
summespill. 

Haut si mer an enger Situatioun,
wou mer dat net méi hunn. A wa
mer d’Facture pétrolière kucke vun
dësem Joer an och vun zejoert, da
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kënne mer eis alleguer just nëmme
félicitéieren, datt mer den Euro
hunn, deen an dësem Fall awer net
als „Teuro“ däerf verunglimpft ginn,
well wa mer deen net hätten, da
wier de Pëtrol wéi d’Energie an
eenzelne Länner nach vill méi
deier, a mir kënnten net mat där ge-
ballter Kraaft optrieden an eis ge-
meinsamen Aufgaben zouwenden,
wéi dat zum Beispill an der Defini-
tioun vun der Lissabon-Strategie
de Fall ass. 

Här President, dës Présidence
huet ugefaang mat engem Evene-
ment, wat kee gewënscht huet a
wat awer ganz staark déi éischt
zéng Deeg vun därselwechter ge-
prägt huet: d’Situatioun a Südost-
asien a ronderëm den Indeschen
Ozean. Dat ass eng Situatioun, déi
wierklech ronderëm de Globus Ent-
setzen ausgeléist huet an och zu
enger Reaktioun Ulass ginn huet,
déi absolut op der Héicht vum Eve-
nement war. Dat ass ganz gutt
esou, a wann een och gesäit wéi
vill Fongen datt mobiliséiert gou-
fen, da gesäit een och, datt dat do
finanziell e ganz responsabelen
Néierschlag fonnt huet. 

Mir géingen awer och wënschen,
datt doriwwer eraus - an d’Eu-
ropäesch Unioun war present - och
Operatiounen, déi net esou visibel
sinn, net vergiess ginn. A Lëtze-
buerg ass do gutt gestallt, well mer
e Land sinn, wat seng Responsabi-
litéit um Plang vun der Contribu-
tioun, fir d’Problemer vun der Aar-
mut am Rescht vun der Welt ze léi-
sen, iwwerhëlt. Mir wiere frou wann
do, wou et net vum selwe geet a
wou een ouni CNN-Effekt muss
operéieren, datt een och do ka Re-
sultater aféieren.

Wann 30 Millioune Leit HIV-positiv
sinn, dorënner ganz vill Fraen a
Kanner, dorënner fënnef Milliounen
a Südafrika, dorënner ronn 30 Mil-
liounen oder de Gros vun deenen
an Afrika, a mir loossen déi an der
allgemenger Indifferenz dohivege-
téieren, a mir sinn net am Stand,
eis am internationale Kontext a be-
sonnesch an den OMC-Verhand-
lungen déi Moyenen ze ginn, datt
d’Medikamenter dohinner kom-
men, wou d’Patiente sinn, - an net
datt mer déi absurd Situatioun wei-
der behale wou d’Patienten am Sü-
de sinn, an d’Medikamenter am
Norden - da musse mer nach ganz
vill Iwwerzeegungsaarbecht maa-
chen.

Mir kënnen elo laang epilogéiere
ronderëm d’Fro vun der Sécuritéit a
vun dem Développement, vun der
Bekämpfung vun der Aarmut, vun
der Méiglechkeet, déi mer mussen
an d’Wee leeden, fir d’„Millennium
development goals“ ze packen.
Eent steet jiddefalls fest: Ouni Sé-
cherheet mécht een net vill, an ou-
ni Entwécklung kritt een och op
laang Siicht keng Sécherheet. Mir
mussen dee Cercle vicieux do bri-
séieren, an et muss eis geléngen,
datt mer och do nei Perspektiven
dégagéieren, an och dat do ass
machbar.

A wann ech d’éinscht gesot a
bemängelt hunn, datt d’Europäer
op deem dote Plang keng Visibili-
téit hunn, da stëmmt dat och, da
musse mer kucken, datt mer dat a
vill Klengaarbecht an Iwwerzee-
gungsaarbecht an och an enger
breeder Sensibilisatioun, net nëm-
me vis-à-vis vun der Opinion pu-
blique, mä och vis-à-vis vun den
Décideuren, deene mer an deenen
nächste sechs Méint wäerte begéi-
nen, maachen.

Déi Sensibilisatioun, déi muss sech
och op e puer graff Formulë redu-
zéieren. Eng vun deenen ass déi,
datt et machbar ass. Wat ass
machbar? Mä datt ee mat enger
Contributioun vun 0,7% à même
ass fir deem Fléau do bäizekom-
men, an net op engem hallwen Zil
stoe bleift, wou et drëm geet, fir
d’Aarmut bis 2015 ze halbéieren.

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, d’Lëtzebuerger Présidence
huet sech vill virgeholl. Mir hunn
d’Méiglechkeet de Mëtteg fir déi
eenzel Punkten ze kommentéieren.
Mir hoffen, datt d’Europäesch

Unioun an den Integratiounspro-
zess als solche weidergefouert
gëtt, datt e seng Dynamik behält,
well e Broch an der Dynamik, e
Réckschrëtt bedéngt duerch eng
Onfäegkeet fir d’Verfassung ze
adoptéieren, géif villes paralyséie-
ren, an et géif wäit iwwert d’Genug-
tuung erauskommen, déi deen een
oder aneren hätt, wann en deem
engen oder deem aneren eng
géing andinn.

A well et vill ze vill wichteg ass, a
well mir alleguer mengen, mir hätte
Recht, solle mer nach eng Kéier an
eis eragoen a kucken, wat fir eng
Argumenter datt mer kënne be-
méien, fir déi richteg Pedagogie ze
fannen an ze definéieren, fir an den
nächste sechs Méint crescendo
deen Exercice do ze erklären, fir
datt mer och à la hauteur vun eisen
Ambitioune sinn. Mir mussen dat
maachen, well d’Konkurrenz
schléift net, a mir mussen dat och
maachen, well mer eis selwer an
och den nächste Generatiounen
dat schëlleg sinn.

Ech hunn ugefaangen andeems
datt ech e puer Situatioune kom-
mentéiert hunn, am Réckbléck.
Ech wëll nëmme just nach mat
zwee Zitater ophalen. Dat eent ass
vum Lech Walesa, deen 1990 ge-
sot huet: Mir sti virun enger on-
wahrscheinlech schwiereger Auf-
gab. Wa mer d’Europäesch Unioun
net hëllefstellend zur Säit hunn, da
packe mer dat net. Mir op eis eleng
gestallt packen dat net. Dat, wat
vun eis gefrot gëtt, déi Transforma-
tioun, dat ass esou schwéier, dat
ass am Fong vergläichbar mam
Schwieregkeetsgrad, deen ee géif
kennen, wann ee misst eng Fësch-
zopp an en Aquarium transfor-
méieren. De Contraire ass méi
liicht, sot en, mä mir mussen awer
hei dat anert maachen, mir mussen
ëmgekéiert fueren.

An dat Lescht: Wann een Europa
wëllt virubréngen, da kann ee
vläicht en Zitat bei de Saint-Exupé-
ry siche goen, wat ech och nëm-
men op ongeféier kann erëmginn:
Fir datt d’europäesch Konstruk-
tioun geléngt, muss een natierlech
an den Detailfroe virukommen, well
den Aarbechter, de Beamten, de
Chômeur, déi waarden alleguer op
eng Äntwert fir hire Problem, a
wann een hinnen déi Äntwert net
ka liwweren, da brauch een net
laang ze versichen, fir déi fir den
europäesche Gedanken ze be-
geeschteren. Et brauch een also
do ganz vill Detailaarbecht, et
brauch een Techniker, et brauch
een Ingenieuren, et brauch ee Leit,
déi professionell op der Héicht
sinn.

A fir ze vergläiche mat engem
Schëff, ginn ech bei de Saint-Exu-
péry léinen, dee gesot huet: Wann
ee wëllt e Schëff bauen, brauch
een natierlech Ingenieuren an
Handwierker a Leit, déi den Detail
maachen. Mä wat ee virun allem
brauch, dat ass de Goût vum Mier.
An ech menge mir hunn deen alle-
guer. An duerfir solle mer mat Cou-
rage, mat Determinatioun a virun
allem mat ganz vill Passioun déi
Présidence hei begleeden, där ech
ganz vill Chance an décke Succès
wënschen.

■ Plusieurs voix.- Très bien.

■ M. le Président.- Merci, Här
Goerens. Als nächste Riedner ass
den Här Ben Fayot ageschriwwen.
Här Fayot, Dir hutt d’Wuert.

■ M. Ben Fayot (LSAP).- Här
President, ech wollt dem Här Aus-
seminister Merci soe fir dee bree-
den Tour d’horizon iwwert d’Prio-
ritéite vun der Présidence, an och
fir déi vill Prezisiounen, déi hien do-
zou ginn huet. Deen Tour d’horizon
huet gewisen, dass d’Présidence
fir e Land natierlech eng Éier ass,
eng Chance, mä natierlech och
eng grouss Aarbecht, eng Laascht,
déi ze meeschteren ass, an dat
gëllt fir Lëtzebuerg wéi fir dat gréis-
ste Land vun der Europäescher
Unioun.

Mir däerfen och net vergiessen,
dass d’Présidence um institutionel-

le Plang weist, dass et an der
Haaptsaach nach ëmmer an Euro-
pa déi national Regierunge sinn,
déi d’Politik an der Europäescher
Unioun maachen a mateneen an
noenee bestëmmen. Et ass also
net Bréissel, wéi dat esou schéi ge-
sot gëtt, oder iergendeng Abstrak-
tioun, déi décidéiert iwwert dat wat
an Europa geschitt, mä et sinn ons
Ministeren, et sinn d’Ministeren al-
leguerten, déi dat bestëmmen, a si
hunn institutionell d’Haaptwuert.

An der Europäescher Verfassung,
vun där mer jo vill schwätzen, ass
deen Afloss vun de Ministere vun
de Regierungen net zréckgaan-
gen. Au contraire ass en esouguer
nach verstäerkt ginn. Duerfir ass et
also nëtzlech, dass mer an dëser
Chamber, an dësem nationale Par-
lament déi Debatt mat dem Presi-
dent vum Conseil hunn.

Duerch déi nei Verfassung, wëll
ech nach eng Kéier rappeléieren,
ass jo och d’Entwécklung vun Eu-
ropa méi no zu den nationale Par-
lamenter higeréckelt ginn, ob se
dat elo wëllen oder net. Ech weess
natierlech, dass d’Kolleegen an de
parlamentaresche Kommissiounen
hir Europaflicht net op d’liicht
Schëller huelen. Et ass eng Dimen-
sioun, déi an der Aarbecht vun de
politesche Kommissioune vun dem
Parlament zum Droe kënnt. Mir
mussen d’Ministeren intensiv iwwer
Europa befroen. Mir mussen ons
eege Meenung entwéckelen an
esou onse politeschen Afloss och
an den europäesche Froen erhalen
an ausbauen.

Duerfir wëll ech och ausdrécklech
dëser Regierung Merci soen, dass
se a wichtege Gebidder, Fachge-
bidder, sektorielle Gebidder,
schonn éier d’Présidence ugaan-
gen ass, bei d’Chamber komm
ass, fir zum Beispill iwwert de Lis-
sabon-Prozess mat de Kommis-
sioune vun der Chamber ze disku-
téieren, oder och am Zesummen-
hang mat där berühmt-berüchteg-
ter Bolkestein-Direktiv Konsulta-
tioune mam Parlament unzefänken.
Mir mussen als Parlament déi Es-
saien do natierlech och transfor-
méieren, mir mussen ons déi hori-
zontal Strukture ginn, wou déi ver-
schidde Kommissiounen, déi jo
mat deenen eenzelne Gebidder do
befaasst sinn, zesummekommen
an op e politescht Resultat kom-
men, wat sech weise léisst.

Här President, d’Prioritéite vun der
Présidence sinn natierlech net déi
vun enger Présidence, mä si
schreiwe sech an den Aarbechts-
programm vu véier oder fënnef
Présidencen hannereneen an. An
dat wat déi viregt Présidencë jo net
ofgehaakt hunn, dat mécht déi
nächst. Duerfir ass natierlech
d’Opzielung vun de Prioritéite
laang, och wann der meeschtens
nëmmen e puer an d’Fënster gesat
ginn.

Ech schwätze vun de Finanz-
perspektiven, vum Stabilitéitspakt,
vun der nächster Erweiderung, vun
der Strategie vu Lissabon a vun
anere wichtegen Ziler. Et gëtt nach
an de sektorielle Gebidder wichteg
Ziler, op déi ech e bëssen éischter
agoe wëll wéi elo op déi ganz
grouss, wou scho vill doriwwer
kommentéiert ginn ass. Sou zum
Beispill wëllt d’Présidence vill Zäit
op d’Virbereedung vun engem
neien Agenda social 2006-2010
verwenden. E wichtegen Thema.

Am soziale Beräich sinn eng Partie
Aarbechten amgaang, wou ons
Chamber en A drop hale soll. Sou
gëtt et zum Beispill e Projet de di-
rective iwwert d’Aarbechtszäit,
oder och e Projet de directive, fir si-
wen Direktiven iwwert d’Gläichbe-
rechtegung, d’Gläichbehandlung
bei der Aarbecht zu engem Instru-
ment zesummenzefaassen. D’Pré-
sidence huet och de Suivi vum Ak-
tiounsprogramm Pékin +10 ze
maachen. Dat sinn also wesentlech
Saachen, déi d’Liewe vun de Leit

op der Aarbecht an an der Gesell-
schaft wäerten determinéieren. An
ech géif hoffen, dass d’Présidence
do Fortschrëtter erreecht.

Mir hunn natierlech och elo gësch-
ter gesinn, dass ons Présidence
Prioritéiten an der Ëmweltpolitik vir-
geluecht huet, zum Beispill am Hi-
bléck op d’Lissabon-Strategie an
den néidege Rééquilibrage mat de
wirtschaftlechen Ziler. An anere
Secteuren ewéi an der Entwéck-
lungspolitik oder och am Banne-
maart, an der Gesondheet, an der
Nohaltegkeet sinn och esou Priori-
téite festgeluecht.

Dat alles sinn - dat wëll ech awer
och nach hei soen - wichteg Re-
flexiounen an der Regierung fir
d’Présidence, mä déi och hiren Im-
pakt op d’Lëtzebuerger Politik
wäerten a musse kréien. Well et
ass jo net esou, dass Lëtzebuerger
an Europapolitik zwee komplett
verschidde Puer Schong sinn. Poli-
tesch Initiativen an Europa si
meeschtens wichteg Ustéiss fir
Moderniséierung a Fortschrëtt um
soziale Plang - ech soe wuelversta-
ne Fortschrëtt um sozialen, um
wirtschaftlechen, um ekologesche
Plang och hei zu Lëtzebuerg.

Här President, niewent de Prioritéi-
ten, déi laang bekannt sinn, kënnt,
dass natierlech d’Weltgeschicht
net stoe bleift, dat heescht wa mer
virun engem Joer Prioritéite festge-
luecht hunn, dann hu mer net vi-
rausgesinn, dass, wéi den Här
Ausseminister gesot huet, um Enn
vum Joer 2004 nei Erausfuerderun-
gen op ons duerkomm sinn. Déi
schrecklech Katastroph a Süd-
asien huet jo kloer gemaach, dass
Europa eng global Roll am Kader
vun der UNO huet, fir eben do net
nëmmen ze hëllefe fir de Moment,
mä fir och Aarmut, Misère ze
bekämpfen, an dat net nëmme
kuerz-, mä och laang- a mëttelfris-
teg.

Am Oste vun Europa, do kuckt elo
d’Ukraine no Westen amplaz ewéi
virdrun no Osten, an d’Europäesch
Unioun muss sech bewosst sinn,
dass do eppes vun ons erwaart
gëtt, mä zugläich musse mer wuel
deem Land entgéintkommen, ouni
schonn déi nächst Erweiderung
anzelauden an ouni natierlech och
ons Relatioune mat Russland a Fro
ze stellen.

Mir wëssen och, dass Entwécklun-
ge weiderginn, déi d’Gesiicht vun
der Europäescher Unioun ëmänne-
re wäerten, zum Beispill am Bal-
kan, wou natierlech Stabilitéit muss
entstoen. D’Bäitrëttsverhandlunge
mat Kroatien kënnen déi Stabilitéit
bréngen, mä och hei - den Här
Ausseminister huet et erkläert - net
zu egal wat fir engem Präis, wann
et sech ëm Demokratie a Wäerter
handelt.

Et mierkt een och, Här President,
wéi un den Ost- a Südgrenze vun
der Europäescher Unioun e perma-
nenten Asaz vun der Unioun fir
Fridden a Wuelstand néideg ass.
D’Bäitrëttsverhandlunge mat der
Türkei muss een an deem Kontext
gesinn. Mir sollen och net ënner-
schätzen, wat d’Europäesch
Unioun fir de Fridden am Noen
Osten, besonnesch am Konflikt
zwëschen Israel a Palestina mécht,
a wat se do mécht fir d’Aarmut zum
Beispill a Palestina ze bekämpfen.

Sécher, ech menge mir wëssen
dat, mir si Politiker, do ass munech
waarm Loft an den offiziellen Erklä-
rungen a bei deene ville Reesen
uechtert d’Welt, mä dach ass d’Eu-
ropäesch Unioun e glaubhaft Sym-
bol fir Fridden, si ass keng imperia-
listesch Muecht, si vertrëtt hire Ge-
sellschaftsmodell an hir Wäerter, a
wa se sech militäresch an zivil Mët-
tele gëtt, dann net fir sech ausze-
dehnen, mä fir d’Leit ze schützen,
fir schlëmm Exzesser an Terroris-
mus ze bekämpfen, fir Aarmut iw-
werall ze bekämpfen an doduerch
natierlech gesellschaftleche Fort-
schrëtt ze bréngen.

Och do, dat sief en passant gesot,
huet déi nei Verfassung nei Instru-
menter geschaf. Fridden, wësse
mer, gëtt et och net zum Nulltarif,

an d’Europäesch Unioun ka vill
mam Porte-monnaie hëllefen, mä si
muss och géint Gewalt an Terror
agräife kënnen. 

Här President, ons Chamber muss
sech intensiv mat enger wichteger
Prioritéit vun der Présidence ause-
naner setzen, nämlech där vun der
ënnerer Sécherheet. Et ass dat ee
vun deenen zwee wesentlechen
neien Inhalter, ech schwätzen hei
vun den Inhalter vun der neier Ver-
fassung. Deen een ass d’Aussen-
a Sécherheetspolitik, deen aneren
ass dee vun der ënnerer Sécher-
heet. Künfteg soll déi komplizéiert
a laangwiereg intergouvernemen-
tal Method duerch d’Gemein-
schaftsmethod ersat ginn. 

Ech erënneren drun, wéi schwéier
et no dem fierchterlechen Attentat
zu New York den 11. September
2001 war, fir den europäeschen
Haftbefehl duerchzesetzen. Am
November 2004 gouf de Pro-
gramme de La Haye ugeholl, deen
eng Aktualisatioun vun deem vun
Tampere ass. D’organiséiert Krimi-
nalitéit soll duerch eng efficace Ze-
summenaarbecht vun der Police
an der Justiz bekämpft ginn. D’In-
formatioun fir Police a Justiz soll
zwëschent de Länner zirkuléieren,
en Espace judiciaire européen soll
entwéckelt ginn.

Déi wesentlech Erausfuerderung
dobäi ass, dat wësse mer alleguer-
ten, d’Gläichgewiicht ze fannen an
ze erhalen zwëschent dem Res-
pekt vun de Mënscherechter an
der Iwwerschaubarkeet vum natio-
nale Rechtsraum engersäits, an
der Efficacitéit vun der Verbrie-
chensbekämpfung anerersäits.

Wa mer zum Beispill och en neit
Asylgesetz zu Lëtzebuerg kréien,
muss dat am Aklang mat den eu-
ropäesche Virstellungen iwwer
Awanderung an Asyl sinn. Sécher
ass den Niveau d’ambition vun der
Europäescher Unioun net ganz
héich an där Hisiicht, dat huet den
Här Ruud Lubbers, Haut-commis-
saire aux réfugiés, ons jo hei an der
Chamber gesot, mä trotzdeem ass
et eng wichteg Etapp, well kee
Land haut eleng géint déi illegal
Awanderung kämpfe kann oder
Accords de réadmission an der
ganzer Welt ofschléisse kann, oder
dann déi schlëmm Mënschenhan-
delsmafia eleng bekämpfe kann.
Schwiereg Aarbechte stinn also an
Europa virun der Dier, déi mer op-
mierksam verfollege mussen.

Här President, ech wëll mech hei
net un dee komplizéierte Problem
vun de finanzielle Perspektiven
oder un de Stabilitéits- a Wuess-
tumspakt ginn, mä wat dee Pakt
ugeet trotzdeem dat hei: De Lëtze-
buerger Finanzminister wëllt jo eng
Reform ënnert der Lëtzbuerger
Présidence dofir erreechen, an
dobäi sollen déi wesentlech Kritäre
vun der Geldstabilitéit respektéiert
ginn, an op där anerer Säit méi
Flexibilitéit an de Maniement vum
Pakt agefouert ginn. De Länner sol-
len an de schlechten Zäiten nei
Marges de manœuvre erlaabt ginn,
virausgesat si si prett a gudden
Zäiten hir Schold energesch ofze-
bauen.

Mir kënnen ons mat där monetärer
Vernunft gekoppelt mat wirtschaft-
lecher Vernunft erëmfannen. Et ass
scho laang monéiert ginn - ech wëll
dat hei awer soen, et ass jo een
Débat, dee jorelaang zréckgeet -,
dass d’Euroland net ouni eng
wéinstens minimal wirtschaftspoli-
tesch Approche bestoe kann, an
déi Opdeelung zwëschent der
Banque centrale européenne an
dem Eurogroup vun de Ministere
weist jo drop hin, dass engersäits
Leit eng monetär Responsabilitéit
hunn an anerersäits éischter eng
wirtschaftspolitesch Responsabili-
téit.

Ob allerdéngs a wéi dann elo déi
eenzel Länner forcéiert kënne ginn,
hir Schold an hiren Defizit ofze-
bauen, wa se dann eng Kéier a méi
enger konfortabeler Finanzsitua-
tioun sinn, dat steet op engem ane-
re Blat, mä d’Iddi a sech ass op jid-
de Fall gutt, a mir hunn och Ver-
trauen an de Finanzminister dës Id-
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di an de Verhandlungen duerchze-
setzen.

Här President, ech wollt mech
dann awer e bësse méi intensiv
mat der Lissabon-Strategie be-
schäftegen, déi jo 2000 an d’Liewe
geruff gouf, an déi bis elo eigent-
lech en Echec ass. Firwat ass dat
en Echec? Dat ass liicht ze ver-
stoen, mir sinn hei um Terrain vun
der intergouvernementaler Zesum-
menaarbecht, wou all Land eigent-
lech mécht, wat et wëllt. D’Kompe-
tenz vun der Europäescher Unioun
besteet hei an der Koordinatioun
vun der Wirtschafts- an der Aar-
bechtsmaartpolitik. Koordinatioun
heescht, dat openeen ofzestëm-
men, wat an deenen eenzelne Län-
ner souwisou geschitt. Dofir ass et
schwéier méiglech um eu-
ropäesche Plang den eenzelne
Länner an hir Modernisatioun eran-
zeschwätzen. All Land huet an där
Hisiicht seng eege Problemer, déi
et léise muss.

D’Lëtzebuerger Présidence soll a
wëllt dat riichten, zum Beispill op
Grond vum Rapport vum Här Kok
oder vun enger Analys vun der
Kommissioun fir de Mäerz 2005.
Bis dohi wäert allerdéngs, an ech
bedaueren dat wierklech ganz
staark, net allze vill lafen. Dat ass
schued, an ech mengen, mir mus-
sen och zu Lëtzebuerg awer déi
Zäit notzen, fir aktiv ze ginn.

Esou verlaangt zum Beispill de
Rapport vum Wim Kok mat Recht,
mengen ech, dass all Land sech
en nationale Plang soll ginn, ze-
summe mat den nationale Partne-
ren, de sozialen a wirtschaftlechen
Acteuren, wéi och dem nationale
Parlament. Déi Objektiver, déi
d’Strategie vu Lissabon virgesäit,
déi erreecht keng Regierung eleng
an engem Land esou ouni wei-
deres mat engem Fiederstréch. Et
brauch duerfir e staarken, nationa-
le Konsens, dee muss ausge-
schafft ginn.

Dräi Beispiller duerfir aus dem
Rapport Kok:

Deen éischten Objektiv, seet en,
ass d’Société de la connaissance
ze realiséieren. Dat heescht zum
Beispill, Fuerscher aus der ganzer
Welt an Europa kommen ze loos-
sen, duerfir administrativ Hürden
ofzebauen, schnell Prozedure fir
Visaen an Aarbechtsgenehmegun-
gen anzeféieren. Lauschtert gutt
no! Schnell Prozedure fir Visaen an
Aarbechtsgenehmegungen! Ech
schwätzen hei vu Chercheuren a
Professeren.

■ Une voix.- Héich qualifizéiert!

■ M. Ben Fayot (LSAP).- Héich
qualifizéiert, selbstverständlech.

(Interruptions diverses)

Géigesäiteg Unerkennung vu be-
ruffleche Qualifikatioune verbesse-
ren.

Jiddfereen, deen dëse Secteur
nëmmen e bësse kennt, weess wéi
schwéier mer ons do zu Lëtze-
buerg dinn. Och soss an Europa
ass et net ganz vill besser. An den
USA ass dat eng ganz aner Saach,
trotz dem Sécuritéitsfimmel vun
deem Land. Do gëtt et einfach an
effikass Strukturen an och Enca-
drement, déi mir an Europa op
deem Plang bis elo nach net ken-
nen, an dat erkläert och zum
groussen Deel firwat dat Land esou
wäit fort ass wat d’Société de la
connaissance ugeet.

Zweeten Objektiv: de Bannemaart
entwéckelen. Ech weess et gëtt elo
d’Diskussioun iwwert de Banne-
maart am Zesummenhang mat der
Bolkestein-Direktiv, an ech mengen
och, dass déi Direktiv e strate-
gesche Feeler vun der viregter
Kommissioun war. Si huet d’Veron-
sécherung vu villen Arbeitnehmer
net verstan; si huet wëllen d’Libe-
ralisatioun forcéieren. Duerfir ass
ze begréissen, dass elo gëschter
an haut d’Europaparlament dës Di-
rektiv fundamental wëllt iwwerhue-
len. D’Lëtzebuerger Présidence,
mengen ech, soll natierlech dat voll
matmaachen.

Zum Beispill gëtt am Europaparla-
ment jo monéiert, dass et éischter
eng kloer Ofgrenzung zur Écono-
mie sociale muss ginn, och eng
kloer Ofgrenzung zu de Services
publics an anere Gebidder, déi
duerch sektoriell Direktive schonn
ofgedeckt sinn. Dat muss op jidde
Fall un där Bolkestein-Direktiv ver-
bessert ginn.

Doniewent enthält zum Beispill
d’Notioun vum Pays d’origine, déi
an där Bolkestein-Direktiv ass, ei-
gentlech eng Diskriminéierung, net
vun Auslänner, mä vun Inlänner, a
mir si jo an Europa an engem
Raum, wou mer keng Diskriminéie-
rung wëllen. De Kritär vum Pays
d’origine, dee wäert sonner Zweifel
d’Gefor beinhalten, dass sozial
Rechter, Verbraucher- a Patiente-
rechter, Qualitéitskritäre vun den
eenzelne Länner ausgehielecht
ginn. Dorunner ännert och näischt,
dass d’Bolkestein-Direktiv d’Kon-
trollrecht vum Pays d’origine vir-
gesäit, woubäi kloer ass, dass de
Pays d’origine iwwerhaapt keen In-
teressi un esou enger effizienter
Kontroll huet.

Duerfir, Här President, mir musse
sécher eng Déngschtleeschtungs-
direktiv kréien, well d’Déngscht-
leeschtungsservicer och zu der
„libre circulation“ gehéieren. Mir
hunn och Interessi als Lëtzebuer-
ger, dass et do kloer Regelen an
Europa gëtt, mä déi Direktiv, wéi se
hei virgeluecht ginn ass, däerfe
mer op kee Fall esou duerchgoe
loossen, an d’Lëtzebuerger Prési-
dence huet do och eng grouss
Responsabilitéit.

Drëtten Objektiv, dat ass och dann
ee vun den Objektiver vun dem
Rapport Kok: Wéi gesäit de Sozial-
a Gesellschaftsmodell muer an Eu-
ropa aus? Mir mussen de sozialen
Dumping verhënneren, dat ass
ewell en héich politescht Zil. Wa
mer dat net maachen, Här Presi-
dent, da kréie mer vun de Leit do-
baussen den Dicks geriicht. Mir
mussen zugläich och natierlech
ons Konkurrenzfäegkeet verbesse-
ren. Sozialen Dumping kann een
nëmme verhënneren duerch ge-
meinsam sozial Regelen iwwer en
Zesummespill engersäits vun dem
Instrument vun der Harmoniséie-
rung an anerersäits vun der géi-
gesäiteger Unerkennung vun de
Regelen an allen EU-Länner.

■ Une voix.- Da misst dat awer
och fir d’Importatioun vun de
Wuere gëllen, net nëmme fir
d’Déngschtleeschtungen?

■ M. Ben Fayot (LSAP).- Dir
mengt fir d’fräi Zirkulatioun vun de
Gidder? Jo, selbstverständlech
mussen dat Regele sinn, déi am
Bannemaart fir alles gëllen.

Ech mengen och, dass mer mus-
sen nom Steierdumping kucken.
D’Lëtzebuerger Présidence - Dir
hutt dat vläicht matkrut - wëllt
d’Harmoniséierung vun der As-
siette fir d’Betribssteier weiderdrei-
wen. Dat si jo Iwwerleeungen, déi
vun der Kommissioun am Septem-
ber gemaach gi sinn. Ech hunn
och gesinn, dass de Lëtzebuerger
Finanzminister net nëmmen d’Har-
moniséierung vun der Assiette vun
der Steier wëllt weiderdreiwen, mä
och nach e Mindestsaz garantéiere
wëllt an Europa, fir op déi Manéier
en anstännegt Steieropkommes fir
déi eenzel Staten ze erhalen. Mir
ënnerstëtze selbstverständlech
d’Présidence bei där Aarbecht.

Mir mussen natierlech och eis Kon-
kurrenzfäegkeet verbessere vis-à-
vis zum Beispill vun Aarbechtskräf-
ten aus dem Ausland. Net iwwer
sozialen Dumping, mä iwwer eng
offensiv Politik fir d’Schoul- an
d’Beruffsausbildung. Just fir ze
weisen, Här President, dass do
villes zesummenhänkt an, wéi een
esou schéi seet, villes vernetzt ass.

Wat natierlech déi sozial a steier-
lech Norme concernéiert, gëllt och
fir d’Ëmweltnormen. Mir solle jo In-
vestissementer a Recherche wei-
derdreiwen, zum Beispill fir d’CO2-
Emissiounen erofzesetzen an do-
duerch nei Aarbechtsplazen ze

schafen. Mir däerfen awer net zu-
gläich d’Ëmweltnorme verwässe-
ren, well da ginn natierlech déi Ef-
fortë fir nei Technologien ze
entwéckelen an doduerch och nei
Aarbechtsplazen ze kreéieren
erëm eng Kéier vu bannen zer-
stéiert.

Duerfir mengen ech soll d’Kommis-
sioun fir de Conseil européen vum
Mäerz 2005 e Bilan vun der Göte-
borg-Strategie, déi jo déi nohalteg
Entwécklung beschriwwen huet,
virleeën. D’Lëtzebuerger Prési-
dence annoncéiert, hunn ech och
gesinn, eng Charta fir d’nohalteg
Entwécklung, déi also eng global
Approche soll sinn, déi iwwert der
Strategie vu Lissabon steet.

Dësen Débat, dee geet elo un, Här
President. D’Lëtzebuerger Prési-
dence huet sech kloer fir d’Kohä-
renz an d’Gläichgewiicht tëschent
der wirtschaftlecher, der sozialer
an der ekologescher Komponent
an der iwwergeuerdneter Dimen-
sioun vun der Nohaltegkeet ausge-
dréckt. Mir félicitéieren ons Prési-
dence duerfir a mir hoffen, dass se
domat weiderkënnt.

Här President, den 10. Juli 2005 hu
mer hei am Land fir d’éischt säit
1937 e Referendum iwwert déi Eu-
ropäesch Verfassung. Bis dohi sol-
len a wëlle mer d’Bierger iwwer Eu-
ropa informéieren, mir wëlle mat
hinnen diskutéieren, mir wëllen hir
Suergen an hir Kritik iwwer Europa
héieren, natierlech och hir Haltung
zur Verfassung. Perséinlech sinn
ech der Meenung, dass dës Ver-
fassung e risege Sprong no vir ass,
virun allem och wat d’Beschrei-
wung vun de Wäerter ugeet, déi
d’europäesch Gesellschaft - onse
Modell - begrënnen.

Ech mengen och, dass et um insti-
tutionelle Plang an och um inhalt-
leche Plang e grousse Fortschrëtt
ass, deen erlaabt, dat Europa vu
25 besser ze verwalten, dass et
och am soziale Beräich eng ganz
Partie Fortschrëtter beinhalt, déi et
bis elo mat där Kloerheet an Euro-
pa nach net ginn ass an déi also en
Hiewel ginn, fir an der Zukunft Eu-
ropa och um soziale Plang weider-
zebréngen.

Ech hoffen, dass dee Referendum
net zu parteipolitesche Spillercher
Ulass gëtt an dass jiddferee sech
senger Responsabilitéit bewosst
ass. Dass d’Présidence natierlech
virdru stattfënnt, erlaabt de Bierger,
méi no un der Europäescher
Unioun ze sinn. Si erlaabt ze ver-
stoen, dass et an der Politik hei-
heem an an der Politik an Europa
ëm datselwecht geet, nämlech ëm
hiert Liewen, hir Fräiheet, hire Frid-
den, hire Wuelstand, hir Rou an hir
Sécherheet. A wann dës Prési-
dence Erfolleg huet, fir d’Mën-
schen an der Europäescher
Unioun, fir hiert Liewen, ass dat déi
beschten Iwwerzeegungsaarbecht
fir Europa a fir de Jo zur Europä-
escher Verfassung den 10. Juli
2005.

Ech soen Iech Merci.

■ Plusieurs voix.- Très bien.

■ M. le Président.- Merci, Här
Fayot. Als nächste Riedner ass den
Här François Bausch agedroen.
Här Bausch, Dir hutt d’Wuert.

■ M. François Bausch (DÉI
GRÉNG).- Här President, Dir Dam-
men an Dir Hären, ech muss um
Ufank soen, dass ech e bësse
schlecht dru sinn, well den Här
Ausseminister e gudden Deel vu
senger Ried benotzt huet, fir méi
eng allgemeng aussepolitesch Er-
klärung ze maachen, wäit iwwert
d’Présidence eraus. Eigentlech ha-
te mer jo ofgemaach, datt mer déi
allgemeng aussepolitesch Debatt
vum Fréijoer op den Hierscht ver-
schoben hunn, an dofir war ech elo
natierlech net dorobber agestallt. 

Duerfir erlaabt mer, Här Asselborn,
datt ech op déi méi wäitbléckend
global Froen, déi Der ugeschnid-
den hutt, am Hierscht aginn, wa
mer déi aussepolitesch Debatt
féieren, an datt ech mech elo hei
beschränken op déi nächst sechs
Méint an op dat, wat am Kader vum
Programm vun der Lëtzebuerger
Présidence mat grousser Wahr-
scheinlechkeet wäert ustoen.
Ech wëll vläicht do uknäppen, wou
den Här Fayot opgehalen huet, a
soen, datt ech net wäert an dëser
Ried haut de Mëtteg vill iwwert de
Verfassungstext oder iwwerhaapt
iwwert de Verfassungstext schwät-
zen an och net iwwert de Referen-
dum. Ech mengen, dat solle mer
maachen an deenen nächste
Méint, wann dat usteet. Ech wëll
awer just am Ufank soen, datt ech
der fester Iwwerzeegung sinn, datt
dat, wat am Kader vun deene
sechs Méint vun der Lëtzebuerger
Présidence elo um Ordre du jour
steet, alles déi inhaltlech Theme-
beräicher sinn, déi nawell esou gär
vun deene Leit, déi elo géint dee
Verfassungstext do sinn, doranner
interpretéiert ginn, wa se de Mo-
ment elo schonn haut zum „Non“
opruffe beim Referendum vum 10.
Juli. 
Wann ech heiansdo liesen, iwwer
wat fir eng Saachen do geschriw-
wen a geschwat gëtt, sief et am so-
ziale Beräich, sief et am ekolo-
gesche Beräich oder iwwer eng
ganz Rei vun aneren Themen, da
stellen ech fest, datt do oft eigent-
lech dee falschen Terrain gewielt
gëtt, fir zum Deel berechtegt
Ängschten a berechtegt Suergen,
déi oft ausgedréckt ginn, zum Vir-
schäin ze bréngen.
Wann ee wëllt d’Société civile mo-
biliséieren an der Öffentlechkeet fir
déi dote Causen, déi oft an de Vier-
dergrond geschobe ginn, da soll
een dat maachen am Kader vun
deenen nächste sechs Méint vun
der Lëtzebuerger Présidence ron-
derëm déi Dossieren, déi ustinn.
An ech wëll awer hei betounen um
Ufank, datt genau dat jo de Pro-
blem ass bei der Diskussioun,
esou wéi se de Moment stattfënnt,
well all déi doten Dossieren, déi
opgeworf ginn, hunn eigentlech
näischt direkt mat deem Verfas-
sungstext ze dinn, mä hu mat der
Alldagspolitik ze dinn, mat der kon-
kreter Ausgestaltung vun deenen
eenzelne Politikfelder, an déi The-
men, déi an deene sechs Méint
wäerten ustoen, si ganz wichteger
an deem Beräich.
(Mme Lydie Err prend la Prési-
dence)
Ech wëll op fënnef Punkten agoen. 
1. Deen éischten, dat ass dee vum
Stabilitéitspakt a vun der Finan-
zéierungsfro. Fir déi, déi sech nach
heibanne kënnen erënneren, déi
déi Zäit och schonn hei waren, wéi
mer 1992 iwwert den Traité vu
Maastricht geschwat hunn: Déi
Gréng hate jo deemools eng ganz
kritesch Haltung zum Traité vu
Maastricht a si haten déi kritesch
Haltung deemools, well se Schwie-
regkeeten hate mam Stabilitéits-
pakt, well mer deemools scho ge-
sot hu virun allem, dee Kritär vun
der 3%-Neiverscholdung pro Joer
ass ze vill - loosse mer soen -
duerch een ausschliesslech mo-
netäre Brëll gekuckt ginn, an dee
riskéiert, wa mer eng Kéier kon-
junkturell Schwieregkeeten hunn, a
mussen zum Beispill verschidde
Mesuren dann ergräifen, fir positiv
an d’Ekonomie anzegräifen, ze in-
vestéieren als Staten, fir zum Bei-
spill de Chômage ze bekämpfen,
dann déi eenzel Länner a Schwie-
regkeeten ze bréngen.
A genau dat ass dat, ëm wat et jo
eigentlech och elo haut hei geet.
De Stabilitéitspakt, esou wéi mer
en haut kenne mat deene starre
Kritären, ass ausschliesslech mo-
netär ausgeriicht, op monetär Sta-
bilitéit ausgeriicht, an e vergësst
och souguer eiser Meenung no,
datt, fir monetär Stabilitéit ze ga-
rantéieren, och esou Aspekter wéi
zum Beispill d’Héicht vum Chô-
mage mëttel- bis laangfristeg en
Afloss hunn.

Dir braucht jo nëmmen haut
d’Reaktiounen op der Bourse zum
Beispill ze kucken, wann an Ameri-
ka nei Chômagezuele bekannt
ginn: Jee nodeem wéi déi sech
entwéckelen, huet dat en Afloss op
de Cours vum Dollar zum Beispill.
Duerfir, an dat hunn ech och dee-
mools hei a menger Ried scho ge-
sot, wéi dee Stabilitéitspakt opge-
stallt ginn ass, do sinn eigentlech
déi méi normal klassesch ekono-
mesch Iwwerleeungen e bëssen ze
vill ënnert d’Rieder geroden. An
ech mengen, datt duerfir dat, wat
elo versicht gëtt vun der Lëtze-
buerger Regierung, dat wat ech
héieren a wat fir eng Richtung et
geet, deen absolut richtege Wee
ass, deen ee muss goen. Mir hof-
fen och, datt do en Accord ka fonnt
ginn, fir virun allem deen dote
Kritär méi flexibel ze gestalten.

Da sinn ech och der Iwwerzee-
gung, datt déi ganz Finanzéie-
rungsfro - an ob mer do e Resultat
kréien oder net, steet jo nach an de
Stären - wäitgehend dovunner
ofhänkt, ob deen éischte Worf
beim Stabilitéitspakt geléngt. Well
et ass zimlech evident, datt déi Fi-
nanzéierungsfro eréischt déi En-
vergure kritt huet vun deem Zäit-
punkt un, wou déi eenzel grouss
Länner an Europa, virun allem na-
tierlech Däitschland a Frankräich,
ugefaangen hu Schwieregkeeten
ze kréie fir d’Budgetsenner bei-
eneen ze kréien, a well se eben
dauernd géint dee Kritär vun der
3%-Neiverscholdung zum Beispill
verstoussen a well se keng
Moyenë méi haten, keen innenpoli-
tesche Spillraum méi haten.
Eréischt dunn hu se ugefaangen
ëmmer méi massiv dee Finanzéie-
rungsbäitrag an d’Gesamt-EU-
Dëppen a Fro ze stellen. An et ass
awer duerfir och kloer, eiser Mee-
nung no, datt jee nodeem wéi déi
eng Fro geléist gëtt, och déi aner
eng Chance wäert hu fir eng Réus-
site ze hunn.

Da muss ech och soen, datt - den
Här Fayot huet et och schonn
ugeschnidden - déi ganz Fro vun
der Steierharmoniséierung, virun
allem bei de Betribssteieren, och e
wichtegen Aspekt dovunner ass.
Well mir kënnen esou laang
schwätze wéi mer wëllen iwwer
zum Beispill méi flexibel Kritären,
wat déi sou genannt Neiverschol-
dung ubelaangt; wa mer weider-
fueren an déi Richtung, wéi dat déi
lescht Joren d’Tendenz war, fir e
Steierdumping no ënnen haapt-
sächlech bei de Betribssteieren ze
maachen, da riskéiere mer noutge-
drongen, datt déi eenzel haapt-
sächlech grouss Länner einfach
kee Geld méi an der Keess hunn,
well se ëmmer weider och gezwon-
ge gi mat an déi Richtung ze goen,
an dann och kee Spillraum do ass,
weder fir Lissabon a fir d’Wëssens-
gesellschaft, nach fir aner Saache
positiv ze gestalten. Deementsprie-
chend riskéiere mer déi Spannun-
gen, déi mer haut kennen, insge-
samt och ni ewechzekréien, wa
mer déi Steierfro net an deem Sënn
geléist kréien, wéi d’Regierung och
wëllt hei mol d’Propositioun op den
Dësch leeën.

Also, wéi gesot, vun eiser Säit aus
ënnerstëtze mir all d’Initiative vun
der Regierung, déi geholl gi fir dee
Stabilitéitspakt do an deem Sënn
ze reforméieren; a virun allem och
deementspriechend dann an-
schliessend hoffe mer, datt mer déi
Finanzéierungsfro geléist kréien.
Well wa mer déi net geléist kréien a
wa mer keng Moyenen zur Verfü-
gung stellen op EU-Niveau fir zum
Beispill dann och déi Suen ze be-
notze fir d’Strukturfonge kënnen ze
speisen an esou weider, da solle
mer ons keng Illusioune maachen,
da schafe mer mëttelfristeg en Eu-
ropa mat e puer Vitessen, wat
d’Entwécklung ubelaangt. Da si
keng Gelder do, fir an deene Län-
ner, déi mer elo bäihuelen - vun
deene mer jo wëssen, datt et do
immens staark strukturell Defizitter
gëtt -, Defizitter ze behiewen, an
dann huet dat natierlech och en
Afloss op all méiglech sozial
Aspekter.
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Et hänkt jo alles mateneen zesum-
men an duerfir ass et ganz wich-
teg, datt mer déi Finanzéierungsfro
éischter - loosse mer et esou nen-
nen - op engem méi héijen Niveau
léise wéi op deem ganz niddregen,
wéi deen, wou en de Moment an
der Diskussioun ass vun haapt-
sächlech deene grousse Länner.
2. Zweete Punkt, Här President, de
Lissabon-Prozess. Ech mengen de
Lissabon-Prozess ass an deem
Stadium, wou mer haut sinn, e bës-
selchen ee Prozess, deen ausgeet
vun engem Pabeier, dee jo en
cours de route och nach x-mol ver-
vollstännegt ginn ass, an deem
jiddfereen e bëssen dat liest, wat e
wëllt dra liesen. Et steet zimlech iw-
wer bal all Gebidder eppes dran, a
jiddfereen interpretéiert e bëssel-
chen dat dran, wat e grad arran-
géiert oder wat him am beschte
gefält.
Wann d’Lëtzebuerger Présidence
et fäerdeg bréngt bei deem
Halbzäitbilan vun deem dote Pro-
zess méi Kloerheet mol ze brén-
gen, wat da schlussendlech elo
d’Zilsetzunge sinn, wou Neel mat
Käpp solle gemaach ginn an deem
dote Beräich, da si mer schonn e
gutt Stéck weiderkomm.
Ech mengen awer - an do begréis-
sen ech och déi Ried an déi
Aussoen, déi gemaach gi si vum
Premierminister am Europaparla-
ment -, datt dat, wat d’Lëtzebuer-
ger Regierung ustrieft, fir eben ëm-
mer déi enk Koppelung vun een-
zelne Politikfelder, déi an deem do-
te Kontext wichteg sinn, bäizebe-
halen, dee richtege Wee ass.
D’Ëmweltpolitik huet eiser Mee-
nung no zum Beispill am Kader vun
där Diskussioun, wéi se elo leeft
vum Lissabon-Prozess, endlech
eng Chance aus enger defensiver
Haltung a Logik erauszekommen
an datt endlech déi Verknäppung
gemaach gëtt zwëschen Ëmwelt-
politik a Wirtschaftspolitik, wéi ech
mer se scho laang eigentlech
gewënscht hunn. Dat huet e ganz
praktesche Grond, firwat dat esou
ass, mä mir sollen deen elo notzen,
fir do eng aner Iwwerleeung an Zu-
kunft méi ze konkretiséieren.
De praktesche Grond ass deen,
datt mer natierlech entre-temps
eng ganz Rei Beräicher hunn, an
deenen d’Ëmwelttechnologien eng
grouss Roll spillen. Wann ech nëm-
men de Beräich vun der Energieef-
fizienz-Gesellschaft huelen, da
weess ech, wat alles dodrunner
hänkt, da weess ech, datt natier-
lech do hannendru sech enorm
wirtschaftlech Potenzialer verstop-
pen. Do verstoppe sech grouss Ex-
portchancë fir Technologien,
haaptsächlech an déi Länner, déi
de Moment amgaange si wirt-
schaftlech grouss opzesteigen, wéi
China an Indien zum Beispill, an et
ass och duerfir relativ kloer, datt déi
doten Technologien elo op eemol
net méi ausschliesslech an engem
- loosse mer soen – defensiven,
ëmweltpolitesche Sënn, mä och an
engem offensiven, positiven, wirt-
schaftspolitesche Sënn gesi ginn.
Déi Chance soll een notzen, well
ech mengen, datt een do wierklech
e Paradigmewiessel mëttelfristeg
kann erbäiféieren an Europa, dee
ganz wichteg ass fir de ganzen eu-
ropäesche Wirtschaftsraum, net
nëmme wichteg ass fir d’Ëmwelt-
politik, mä och fir eis Wirtschaft ins-
gesamt. 
En anere Volet, deen natierlech
drun hänkt, ass déi ganz Fro vun
der sozialer Kohesioun, an och
wann déi Bolkestein-Direktiv elo
net direkt mam Lissabon-Prozess
ze dinn huet, esou huet se dach
awer indirekt domadder ze dinn,
well wann ech liese wat an deenen
Texter vum Lissabon-Prozess steet,
do gëtt och vill geschwat iwwert
d’Garantie iwwert d’Grenzen eraus
vun de Servicer. Dat heescht, et
gëtt do eng ganz Rei Parallelismen
inhaltlech gezunn, déi schonn an
där Direktiv dra stinn. Ech mengen,
niewent deem, wat den Här Fayot
hei zu Recht gesot huet, wou ee
muss en An drop halen, dat ass déi
Aarbechtszäitdirektiv, déi elo wäert
kommen. 

Et ass awer och eppes anescht wat
extrem wichteg ass a wat vill
Sprengstoff kënnt eraushuelen aus
där doten Diskussioun, dat ass, wa
mer emol endlech an Europa eng
Direktiv kréichen, déi ganz prezis
géing definéieren: Wat ass e Ser-
vice public? Wat fält alles dorën-
ner? Wie muss de Garant sinn,
oder wie muss d’Garantie ginn,
datt dee Service public deement-
spriechend bestoe bleift? An da vi-
run allem e ganz wichtege Punkt:
Wa mer iwwert de libre accès zu de
Servicer schwätzen, da musse mer
och emol eng Kéier festleeën, wien
da garantéiert, datt och all Bierge-
rin a Bierger Accès kritt zu all dee-
ne Servicer. 

Wann ech nëmmen dee Beräich
eraushuele vun deene moderne
Kommunikatiounsmëttelen, Inter-
net an esou weider. Dat ass alles
schéin a gutt wat do proposéiert
gëtt, mä mir wëssen awer all, datt
net onbedéngt all Biergerin a Bier-
ger en Accès huet dozou, well dat
verbonnen ass mat privaten Inves-
tissementer, déi net jidderee sech
onbedéngt ëmmer ka leeschten.
An dofir musse mer och eng Kéier
klären, op wéi eng Aart a Weis datt
bei deene Beräicher, déi liberali-
séiert sinn zum Beispill, de Stat
awer e gewëssene Garde-fou ka
bleiwe fir ze garantéieren, datt all
Mënsch en Accès huet zu deene
Servicer, déi do ugebuede ginn, an
datt mer net an eng sou genannt
Zwouklassegesellschaft eraschlid-
deren, wou déi eng Accès zu allem
hunn, an anerer einfach keen hunn,
well se sech et finanziell net
leeschte kënnen. 

An ech mengen, dat sinn och d’Be-
fierchtungen, déi ëmmer erëm zu
Recht an de Vierdergrond réckele
wann et ëm déi doten Theme geet,
an de Lissabon-Prozess, mengen
ech, ass och eng gutt Geleeënheet
fir méi Prezisiounen ze bréngen, a
wéi eng Richtung datt d’Europä-
esch Unioun wëllt steieren. 

3. Zur EU-Verfassung wëll ech just
nëmmen eppes opwerfe wat kënnt
zu Schwieregkeeten ënnert deene
sechs Méint Lëtzebuerger Prési-
dence féieren. Mir hunn eng Rei
Referenden a mir wësse jo och
wann elo nëmmen een an deenen
nächste sechs Méint schief geet,
da si mer schonn an engem Zee-
nario, deen net méi ganz glécklech
ass an da - mengen ech - wäert
d’Lëtzebuerger Présidence och
gefuerdert ginn an deenen nächste
sechs Méint, fir mat nozedenke wat
dann elo soll passéieren. 

Deen éischte Referendum ass a
Spuenien, wa mäi Verhalt nach gutt
ass; deen ass gläich virun eis. A
wann et do géing schief goen, da
riskéiert déi Fro méi séier op d’Lët-
zebuerger Présidence zouzekom-
me wéi et léif ass. Dofir wier et net
schlecht wann ee sech scho géing
eng Strategie ausdenken. Den Här
Asselborn huet eis elo net gesot ob
Szenarien am Tirang leien. Et wier
vläicht net schlecht, wann en eis
eng Kéier an der aussepolitescher
Kommissioun kënnt e bëssen
opklären, a wéi eng Richtung datt
d’Regierung denkt. 

4. Här President, de véierte Punkt
ass e sou genannten „Niewendos-
sier“, deen d’Lëtzebuerger Prési-
dence staark wäert belaaschten.
Dat ass dee vun där ominéiser
REACH-Direktiv. Ëm wat geet et
do? Et geet ëm eng europäesch
Direktiv vum Oktober 2003, déi de
Chemikaliemarché besser soll re-
glementéieren. Dir wësst, datt de
Volumen un de Chemikalien dras-
tesch an eiser Gesellschaft zouhëlt
an Dir wësst natierlech och, datt vill
Chemikalien de Moment op de
Marché kommen ouni datt ëmmer
kloer bewisen ass wat hir Auswier-
kungen op d’Ëmwelt a virun allem
och op d’Gesondheet vun de Leit
sinn. 

Eigentlech war déi Direktiv vum
Oktober 2003 eiser Meenung no e
Meilestee fir do Uerdnung ze brén-
gen an och virun allem an eng
Richtung ze goen, wou mer méi no
der Gesondheet vun de Mënsche
gekuckt hunn an no der Ëmwelt. An

et ass esou, datt deen Entworf ein-
fach virgesäit, datt ier Chemikalien
an Zukunft sollen zougelooss ginn,
d’gesondheetlech Risikoofschät-
zunge vill besser misste gemaach
ginn, sou datt all déi Grozonen, déi
haut existéieren, sollte verschwan-
nen. A wéi Der vläicht matkritt hutt,
huet natierlech déi Direktiv zu hef-
tegste Reaktioune bei deenen een-
zelne politesche Lobbyen an awer
och natierlech wirtschaftleche Lob-
byen, déi ganz enk mat deem Sec-
teur verbonne sinn, gefouert, esou
datt de Risiko reell ass, datt dat,
wat gutt geduecht war nach virun
zwee Joer, elo eng ganz aner Tour-
nure kritt. 

An ënnert der Lëtzebuerger Prési-
dence soll deen Dossier weider-
bruecht ginn an dat ass wierklech
ëmweltpolitesch a gesondheetspo-
litesch en extrem wichtegen Dos-
sier. Do drängt sech héchst Wach-
samkeet vun der Lëtzebuerger Pré-
sidence op fir mat deem Dossier
ëmzegoen, an do ass et esou, datt
mer als Gréng skeptesch sinn, datt
d’Lëtzebuerger Regierung sech
déi néideg Moyenë ginn huet fir
kënne prett ze sinn. Ech weess,
datt mer zwar ee ganz kompetente
Mënsch ofgezunn hunn an op
deen Dossier gesat hunn, mä ech
froe mech ob dat duergeet an ech
hunn hei e bësse meng Zweifel
drun, ob déi virecht Regierung
deen Dossier do richteg age-
schätzt huet. Si huet en eiser Mee-
nung no e bëssen ze vill schleefe
gelooss an de Risiko ass reell, datt
mer do d’Schlappe verléiere wann
et konkret gëtt, well et ass en im-
mens komplexen, deelweis och
techneschen Dossier. Ech sinn
emol gespaant wéi den Här Jean-
not Krecké als Wirtschaftsminister,
dee jo zoustänneg ass fir deen
Dossier, domadder wäert ëmgoen. 

Op alle Fall ass et eiser Meenung
no esou, Här President, datt et hei
absolut noutwendeg wär, vu datt
mer jo wëssen, datt mer um Niveau
vun de Ministèren net immens gutt
équipéiert si wat de wëssenschaft-
lechen Know-how ubelaangt, fir
deen Dossier ze géréieren, datt
mer d’ONGen, déi scho jorelaang
op deem Dossier schaffen, déi och
wëssenschaftlechen Know-how
hunn, méi a besser géinge mat
abezéie wéi dat am Moment de Fall
ass, fir datt mer herno net entglei-
sen am Kader vun der Présidence
op deem doten Dossier. 

An doriwwer eraus si mer der Iw-
werzeegung, datt och d’Öffent-
lechkeet e Recht huet zu absoluter
Transparenz - well hei geet et
wierklech ëm en héich brisante ge-
sondheets- an ëmweltpoliteschen
Dossier, wou et ëm d’Gesondheet
vun all eenzelnem Bierger a Bier-
gerin geet -, wéi d’Lëtzebuerger
Présidence mat deem doten Dos-
sier wëllt ëmgoen. Et ass och aus
deem Grond firwat mäi Fraktiouns-
kolleeg Jean Huss eng Interpella-
tioun eraginn huet, déi jo och an
der leschter Conférence des Prési-
dents ugeholl ginn ass. Mir hu just
gesot kritt, mir sollten dem Minister
e bëssen Zäit ginn, datt e sech
kënnt preparéieren op deem Dos-
sier, an da géing déi Interpellatioun
awer nach an deenen nächsten
zwee, dräi Méint hei traitéiert ginn.
Ech hoffen, datt dat och de Fall
wäert sinn. 

5. E leschte Punkt, Madame Presi-
dentin, just an engem Saz dann,
well meng Zäit schonn zu Enn ass,
dat ass de Kyoto-Protokoll a virun
allem de Post-Kyoto-Szenario. Mir
wëssen, datt mer eigentlech emol
nach net fit sinn an der Europä-
escher Unioun - Kyoto trëtt jo elo a
Kraaft -, fir dat, wat do décidéiert
ginn ass, uerdentlech a Musek ëm-
setzen. An d’Diskussioun fänkt elo
schonn un iwwert dat, wat doriw-
wer eraus soll goen, iwwer esou
brennend Froe wéi: Wéi sollen déi
längerfristeg Ziler vum nächste
Protokoll festgeluecht ginn? Wéi
kréie mer haaptsächlech d’USA,

China, Indien a Brasilien do an
d’Boot? Alles dat sinn Themen, déi
och an deenen nächste sechs
Méint wäerten diskutéiert ginn a
wou déi englesch Présidence och
scho gesot huet, datt si e groussen
Intérêt hätt fir als Nofolgerland vu
Lëtzebuerg wëllen Neel mat Käpp
ze maachen. Dofir wäerte mer mat
Sécherheet domat konfrontéiert
ginn. 

Madame Presidentin, déi Gréng
sinn zefridde gewiescht mat der
Deklaratioun, déi d’Lëtzebuerger
Regierung am Europaparlament
gemaach huet, well de Gros vun
den Themen, déi do ugeschnidde
gi sinn, eiser Meenung no déi rich-
teg Theme sinn. Mir wäerten och
kritesch konstruktiv dofir dee Pro-
zess an deenen nächste sechs
Méint begleeden. Kritesch, dat
heescht, wa mer der Meenung
sinn, datt d’Lëtzebuerger Regie-
rung den Dossier net méi esou trai-
téiert wéi se et eigentlech selwer
versprach huet an et diskutéiert
ginn ass, da wäerte mir à charge
kommen. 

Virun allem wäerte mer awer och e
Bilan zéien no sechs Méint, fir ze
kucken ob bei deenen Ziler, déi
sech gesat gi sinn, och an déi
Richtung geschafft ginn ass oder
ob net op eemol vun deenen Ziler
ofgeréckelt ginn ass an dann
natierlech, Madame Presidentin,
zum Ofschloss, wäerte mir och
konstruktiv versichen ze hëllefen
an deenen nächste Méint, andeem
mer selwer mat eise bescheidene
Mëttelen Initiativen huelen hei zu
Lëtzebuerg zu all deenen doten
Dossieren, fir ze versichen déi op
eng gutt Aart a Weis weiderzebrén-
gen. 

Ech soen Iech Merci.

■ Mme la Présidente.- Den
nächste Riedner ass den Här
Jacques-Yves Henckes. Dir hutt
d’Wuert, Här Henckes.

■ M. Jacques-Yves Henckes
(ADR).- Merci, Madame Presiden-
tin. Madame Presidentin, Dir Dam-
men an Dir Hären, d’Présidence
vun der Europäescher Unioun ass
fir onst Land eng Éier, mä et ass
och eng Erausfuerderung fir als
klengt Land et fäerdeg ze bréngen
onser Missioun gerecht ze ginn.
Wann dëst mat 15 Länner
sécherlech scho schwiereg war,
esou ass et mat Sécherheet zu 25
net méi einfach ginn. Mir wënschen
der Regierung an all deenen, déi
un dëser grousser Missioun deel-
huelen, eng glécklech Hand. 

D’Prioritéite vun der Lëtzebuerger
Présidence reie sech an an der
Kontinuitéit vun der hollännescher
Présidence a vun der europä-
escher Politik aus de leschte Joren.

D’Présidence ass awer och eng
Méiglechkeet fir onst Land fir ee-
gen Akzenter, nei Akzenter ze set-
zen an notamment duerch eng
aner, duerch eng nei Approche vun
de Problemer méi Méiglechkeeten
ze schafen, fir déi géigesätzlech
Meenungen an Europa méi no ze
bréngen.

An den Ae vum ADR gëtt et siwe
Punkten, déi mer als prioritär mus-
sen ugesinn a vun deene mer hof-
fen, dass se an der Lëtzebuerger
Présidence eng positiv Evolutioun
fannen, respektiv datt et zu Ent-
scheedunge kënnt: d’Stratégie de
Lisbonne, den europäesche Bud-
get, de Programm vu groussen In-
frastrukturaarbechten, d’Agrarpoli-
tik, d’Immigratioun, d’Transportpo-
litik an déi alternativ Energien.

Mä erlaabt mer, Madame Presiden-
tin, fir aganks e puer Wuert ze soen
zu deene rezenten Aussoe vum
amerikanesche President, deen
d’Méiglechkeet envisagéiert huet
fir militäresch ze intervenéieren am
Iran, an deen dowéinst och scho
verschidden Dispositiounen envi-
sagéiert huet.

(M. Lucien Weiler reprend la Pré-
sidence)

Mir erënneren ons alleguerten un
déi lamentabel Situatioun, un dee
lamentabele Spektakel, deen Euro-

pa ofginn huet, wéi et net aus en-
gem Mond geschwat huet an der
Fro vum Irak.

Här Ausseminister, ech mengen et
wier elo un der Zäit, et wier un der
Europäescher Unioun, de Presi-
dent Bush an der Iran-Fro ze kon-
taktéieren, well et herrscht Klä-
rungsbedarf, fir datt mer ons net
nees an därselwechter Situatioun
erëmfanne wéi mer dat schonn eng
Kéier an der Irak-Fro kannt hunn.

Ech hu Vertrauen an Iech, Här Aus-
seminister, datt Der dann déisel-
wecht Wierder wäert fannen, wann
Der mam President Bush wäert dis-
kutéieren iwwert d’Iran-Fro, wéi Der
se hei an der Chamber fonnt hat
bei der Debatt zu dem Irak-Krich.

(Interruptions)

Här President, elo nees zréck zu
deenen anere Prioritéite vun der
Lëtzebuerger Présidence. D’Stra-
tégie de Lisbonne: Am Processus
de Lisbonne geet et dorëm, aus
Europa déi kompetitiivst Wëssens-
wirtschaft an der Welt ze maachen.
Et geet och dorëm, en nohaltege
wirtschaftleche Wuesstum ze reali-
séieren, deen et erlaabt d’Vollbe-
schäftegung unzestriewen, dee
qualitativ Verbesserunge fir d’Sala-
riat an déi Fräischaffend beinhalt
an deen ons Ëmwelt respektéiert.
En ambitiéist Zil, eng richteg Zilset-
zung, bei där all Land individuell
responsabel ass, datt et säin Deel
dozou bäidréit.

Mä esou eent Zil kann nëmmen er-
reecht gi wann d’Bierger de Mes-
sage matkréien. An ënner enger
Dénomination Stratégie oder Pro-
cessus de Lisbonne kënnen déi al-
lermeescht Leit, déi allermeescht
Bierger sech dobaussen net vill
virstellen.

Dofir - mat engem klenge Punkt
ugefaangen - wier et mol eng Kéier
noutwendeg, datt een esou Aus-
dréck wéi Stratégie de Lisbonne,
Processus de Barcelone, Peters-
berger Missioun an esou virun eng
Kéier géing a méi mënschlech all-
gemeng verständleche Wierder
erëmfannen: Anstatt Stratégie de
Lisbonne europäeschen Entwéck-
lungsplang oder wat et dann eben
ass. Ech mengen do wier et gutt,
wann d’Publiziste sech géingen
drugi fir eng Kéier nees d’Wierder
vum Bierger ze schwätzen, fir datt
mer ons an deem Ganzen dobaus-
se méi verständlech kënne maa-
chen.

Vill Bierger fäerten och ënnert dem
Processus de Lisbonne sozial an
aarbechtsrechtlech gesinn, datt
sech en Nivellement no ënnen un-
deit an net eng Verbesserung. An
et gesäit ee wéi wichteg et ass,
wann an der Zukunft, esouguer elo
schonn, ouni den Traité constitu-
tionnel ofzewaarden a wéi et do-
madder geet, déi national Parla-
menter schonn am Virfeld vun der
Ausaarbechtung vun den Direk-
tiven agebonne ginn; da kéimen
esou Diskussioune wéi déi bei der
Bolkestein-Direktiv net vir.

Wat de Processus de Lisbonne
ugeet, esou muss ech soen, datt
d’Halschent vun der Zäit ofgelaf
ass an datt ee feststelle muss, datt
d’EU wäit hannerun hirem Zil ass.
Dofir gesi mir als eenzeg Léisung,
datt all Land elo Responsabilitéite
muss huelen an datt dës Prési-
dence soll fuerdere fir en Aktiouns-
programm pro Land virzeleeën,
well et noutwendeg ass, datt mer
dat net vun uewen erof, vun der
Kommissioun aus, dirigéieren, mä
datt mer all Land responsabiliséie-
ren. Well d’Zil ass jo akzeptéiert.
Mä jiddferee weess, datt all Land
an enger anerer wirtschaftlecher
Situatioun an an engem aneren
Evolutiounsstatus ass wéi déi aner;
op deem enge Gebitt ass eent
ganz staark, op deem anere man-
ner staark oder mëttel. Et kann een
dat nëmmen am Intergouverne-
mentalen an zesummen duerch in-
dividuell Aktiounspläng realiséie-
ren. 

Et kann een och net, wann een et
géing communautariséieren an net
op individuell Aktiounspläng géing
higoen, engem Land soen: Du
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och an der Rediffusioun all Sëtzungsdag vun 19:00 Auer un

muss elo méi lues trëppelen, well s
de un der Spëtzt bass op engem
Gebitt, bis dass déi aner Länner
bäisinn. Esou kann et och net sinn
an dofir ass et wichteg, datt fir
d’éischt mol all Land seet, wat et
wëll maachen an datt ee sech
deen Ablack determinéiert. Dat
gëllt natierlech och fir onst Land,
wou mer op verschiddene Gebid-
der ganz wäit am Hannerdreiwe
sinn. 

Zweete Punkt: den europäesche
Budget. Den europäesche Budget,
dat si ronn 100 Milliarden Euro,
wouvunner méi wéi 46% an den
Agrarsecteur ginn. D’Europäesch
Kommissioun huet e Risepro-
gramm virgeluecht un Investitiou-
nen an Ausgaben, déi an deem
nächste Siwejoresplang sollen zum
Droe kommen. Déi ablécklech Ver-
träg gesinn e maximale Bäitrag vun
all Land vun 1,27% vum Bruttoso-
zialprodukt vir, deen awer elo an
der Praxis op 1% festgeluecht ginn
ass.

Mir deelen d’Meenung vun der Re-
gierung net, datt den EU-Budget
misst duerch eng Erhéijung vun
der Contributioun vun deenen een-
zelne Länner opgebessert ginn.
Eng Erhéijung mécht nämlech kee
Sënn, wann net gläichzäiteg fest-
geluecht gëtt, wat mat deene Sue
geschitt. Eng Erhéijung mécht kee
Sënn, wann d’Erhéijung vum Agrar-
budget am Prozentsaz gesinn net
gebremst gëtt a wann dat den een-
zegen Zweck vun der Übung vun
der Erhéijung ass. Fir d’éischt mus-
sen d’Memberstate sech eens
maachen iwwert d’Dépensen an
iwwert de Prozentsaz, deen am eu-
ropäesche Budget fir all Politik soll
ausgi ginn, ier iwwerhaapt Rieds
geet vu méi abezuelen.

Mir mengen notamment, datt
d’Ausgaben an der Agrarpolitik
mat dem Zweck, fir mat öffentleche
Gelder Agrarwueren zu Dumpings-
präisser an Drëttlänner ze expor-
téieren, déi falsch Politik ass, mä
mat Sécherheet mussen dës Aus-
gaben sech am Prozentsaz stabili-
séieren.

Wichteg schéngt ons am Géigen-
deel, datt d’Ausgabe fir d’Re-
cherche verduebelt ginn, datt d’In-
vestitiounen op 0,3% vum eu-
ropäesche PIB uwuessen, datt
d’Solidaritéitsausgabe mat deenen
defavoriséierte Regiounen a Län-
ner an Europa mussen usteigen.
An et ass op jidde Fall ënnert dee-

nen ablécklechen Zoustänn
knapps unzehuelen, datt et zu ier-
gendengem Mouvement op deem
Gebitt kënnt, datt et zu iergenden-
ger Erhéijung kënnt an dofir mus-
sen d’Akzenter bei den Ausgaben
op eng nei Gewiichtung geluecht
ginn. Mir wëllen och drun erënne-
ren, datt mir als ADR bien entendu
net d’accord wieren, wann d’EU op
eng Kéier géing op de Wee goe
vun enger europäescher Steier. 

Drëtte Punkt, deen ons wichteg
schéngt, ass de Programm vun de
groussen Infrastrukturaarbechten.
Wa mir ons wirtschaftlech Ziler vu
Lissabon wëllen erreechen, da
musse Projete wéi déi grouss inter-
europäesch Transportnetzer fir
d’Zich an de Satellitesystem Gali-
leo duerchgezu ginn, well dat nout-
wendeg ass fir d’Zesummewues-
sen an déi wirtschaftlech Entwéck-
lung vun Europa.

Dofir ginn natierlech eng etlech fi-
nanziell Mëttele gebraucht, mä do-
fir muss dat net onbedéngt iwwert
den europäesche Budget ge-
schéien; dat kann och an dem in-
tergouvernementale geschéien. Et
ass bien entendu och d’Méiglech-
keet vum Recours um Niveau vum
Emprunt. Ech wëll och herno nach
eng Kéier drop zréckkommen,
wann ech kuerz e puer Wierder
soen zu dem Stabilitéitsplang. 

Véiertens: d’Agrarpolitik. Zënter
der Ënnerzeechnung vun de réi-
mesche Verträg ass d’Landwirt-
schaft dee Secteur, an deen déi
meeschten Euroen higinn. 46%
vum EU-Budget ginn an d’Land-
wirtschaft an awer ass d’Landwirt-
schaft an der Kris. Déi gréissten
Erausfuerderung besteet an der
Reduzéierung vun den Agrariw-
werschëss an an der Stabiliséie-
rung vun den Agrarpräisser. Euro-
pa muss sech domat begnügen,
landwirtschaftlech Produitë fir seng
eege Bevölkerung ze produzéieren
an däerf d’Mäert vun der Drëtter
Welt net mat dem Export vu sub-
ventionéierten Agrarproduitë futti-
maachen, well se ënnert dem Ge-
stehungspräis an deene Länner do
verkaaft ginn. 

D’Iwwercapacitéiten, déi elo be-
stinn, déi och da vläicht an Zukunft
bestinn, solle genotzt ginn, fir ëm-
weltfrëndlech alternativ Energien
ze produzéieren. Mir mussen hei
onbedéngt ëmdenken, well déi
ablécklech Agrarpolitik wirtschaft-
lech a finanziell onsënneg ass,

speziell wou mir elo schonn zu 25
sinn.

Fënnefte Punkt: d’Immigratioun.
Europa ass gefuerdert fir dem Pro-
blem vun der illegaler Awanderung
a vum Abus vum Asylrecht en Enn
ze setzen. Mir begréissen, datt
d’Regierung an d’Présidence
wëlles huet, d’Réckféierungsac-
corden, déi noutwendeg si fir de
Respekt vun den nationale Gesetz-
gebungen ze garantéieren, um eu-
ropäeschen Niveau virunzedrei-
wen. Mä et wier awer och wichteg,
Här Ausseminister, wann et zu Ac-
cords de réadmission tëschent de
State géing kommen, fir datt déi
aner Länner, déi nach keen Accord
de réadmission mat engem Land
hunn, kéinten hir ofgewise Leit, déi
sollen zréckgefouert ginn, iwwert
de Biais vun deem Accord an hir
Heemechtslänner zréckbréngen.

Et muss een op dee Wee goen,
well et gesäit een, datt Handlungs-
bedarf besteet. Notamment wann
een esouguer hei am Land gesäit,
datt Leit, déi an Europa en Domi-
cile hunn, déi däerfen hei sinn, hei-
hinner op Lëtzebuerg Asyl froe
kommen, ënner falsche Pretexter,
fir hei vun Allméiglechem ze profi-
téieren. Ech mengen dat däerf net
sinn, an et ass wichteg, datt een op
deem Gebitt virukënnt.

Sechstens: d’Transportpolitik, den
drëtte Paquet ferroviaire, deen ën-
ner anerem déi ablécklech Libera-
liséierung verbessere soll, mä
deen awer och virgesäit, de Per-
sounentransport per Zuch ze libe-
raliséieren. Wann ech elo de
schrëftlechen Deel vun der Dekla-
ratioun iwwert d’Prioritéite vun der
Lëtzebuerger Regierung liesen, da
steet dodran: «L’accent sera mis
sur les aspects traitant des droits
et obligations des voyageurs et
des exigences de qualité dans le
secteur du fret.» Et huet een also
d’Impressioun, datt déi Lëtzebuer-
ger Regierung dee ganzen drëtte
Paquet ferroviaire nees erëm nei
wëllt diskutéieren.

Wa se op dee Wee geet, Här Minis-
ter, dat ass e ganz geféierleche
Wee! Well dat féiert vläicht dozou,
datt an dëser Zäit, elo während der
Lëtzebuerger Présidence, net méi
iwwert d’Liberaliséierung am Pri-
vatberäich, wat d’Persounen
ugeet, geschwat gëtt. Mä da verla-
gert een de Problem an d’Prési-
dence vum Här Tony Blair, e Land
wéi England, wou et bekannt ass,

datt do scho liberaliséiert a sou-
guer privatiséiert ginn ass. A wann
de Paquet opgemaach gëtt, da ris-
kéiert et héchstwahrscheinlech an
der Liberaliséierung nach méi wäit
ze goen.

Dofir wär et - mengen ech - tak-
tesch méi richteg wann ee géing
higoen an elo de ganze Paquet fer-
roviaire géing an der Lëtzebuerger
Présidence ugeholl ginn, wéi datt
en elo opgemaach gëtt an an der
englescher Présidence fäerdeg
gemaach gëtt. Dat ass vläicht elo
geduecht well verschidde Leit, déi
an der Chamber virun de leschte
Wahlen an och an der Regierung
bei de CFL-Beamte Stëmme siche
gaange sinn, net wëllen, datt déi
Liberaliséierung just elo ënnert der
Lëtzebuerger Présidence soll ge-
schéien! Mä et ass awer, wann een
d’Realitéite kuckt vun der eu-
ropäescher Politik, méi richteg fir
elo ofzeschléissen, wéi dat der
nächster Présidence ze iwwerloos-
sen.

Mir wëllen och nach e puer Aussoe
maachen an d’Regierung warnen,
fir sech staark ze maache fir eng
Opléisung vum Stabilitéitspakt. Dat
wat riskéiert erauszekommen als
sou genannte Compromis ass, datt
sech d’Fuerderunge vun deene
Länner, déi Schwieregkeeten hu
mam Stabilitéitspakt, additionnéie-
ren, an datt herno eppes
erauskënnt wat kee Sënn méi
mécht, wat iwwerhaapt kee Stabili-
téitspakt méi ass, a wou déi aner
Länner, déi elo Effortë gemaach
hunn, fir sech an de Kader vun
deem Stabilitéitspakt eranzeschaf-
fen, och herno eventuell an d’Ver-
suchung komme fir esou large wéi
méiglech virzegoen an déi Kritäre
vu Maastricht net méi ze respek-
téieren.

(Coups de cloche de la Prési-
dence)

Et ass eng Boîte de Pandore, an
dofir…

■ M. le Président.- Här
Henckes, Är Zäit ass eriwwer.
Kommt zum Schluss!

■ M. Jacques-Yves Henckes
(ADR).- …mengen ech, datt een
déi net sollt opmaachen.

Här President, mir hoffen, datt
d’Regierung ons Iwwerleeungen a
Bemierkungen zum Prioritéitspro-
gramm vun der Lëtzebuerger Pré-
sidence, mä och ons Befierchtun-

gen als positive Bäitrag zum gud-
de Gelénge vun der Lëtzebuerger
Présidence an hir Iwwerleeungen
afléisse léisst. Mir wënschen der
Regierung, datt si an hir Collabora-
teuren, déi an der Présidence eng
wichteg Roll hunn, et och fäerdeg
brénge fir déi Présidence gutt zu
Enn ze bréngen a positiv Resulta-
ter fir onst Land a fir d’Bierger ze
bréngen.

Mir hoffen awer och, datt mer her-
no um Enn vun dëser Présidence
net méi allze vill brauchen ze kriti-
séieren, wann et eventuell net
géing onsen Iddien an onse Be-
mierkungen entspriechen.

■ Plusieurs voix.- Très bien.

■ M. le Président.- Merci, Här
Henckes. Den Här Ausseminister
huet d’Wuert gefrot fir ofschléis-
send Bemierkungen.

■ M. Jean Asselborn, Vice-
Premier Ministre, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigra-
tion.- Här President, léif Kolleegen,
ech wëll deene fënnef Riedner
Merci soe fir hir Interventiounen a
fir all déi Rotschléi, déi sécherlech
gutt gemengt waren an déi mer eis
och alleguerten an der Regierung
wäerten zu Häerz huelen. Ech soen
awer och Merci fir déi Disponibi-
litéit, déi Der gewisen hutt fir eis ze
hëllefen als Regierung, selbstver-
ständlech nëmmen a Saache Pré-
sidence. Et ass jo evident, mir si jo
an enger Demokratie, déi lieft.

Mä ech géif Iech awer wierklech
aus vollem Häerz soen, dass, wann
e Problem ass, den delegéierte Mi-
nister Nicolas Schmit an ech sel-
wer Iech zur Verfügung stinn, sou-
wuel an der Kommissioun wéi och
hei am Plenum, all Kéiers da wann
eng wichteg Décisioun usteet oder
eng wichteg Décisioun riskéiert un-
zestoen. An ech sinn iwwerzeegt,
dass mer als Regierung an als
Chamber zum Gelénge vun eiser
Présidence wäerte ganz gutt mat-
enee schaffen.

Merci.

■ M. le Président.- Merci, Här
Ausseminister. Domadder si mer
um Enn vun eiser Sitzung ukomm.
Déi nächst Sitzung ass muer de
Mëtteg um hallwer dräi.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à
17.28 heures)

MARDI, 18 JANVIER 2005 18 E SÉANCE www.chd. lu

um Réseau vun der Eltrona / Siemens (imagin)

um Kanal S40 / 455.25 Mhz

um Réseau vun der Coditel 

um Kanal S 29



■ M. le Président.- D’Sitzung
ass op.

Huet d’Regierung eng Kommunika-
tioun ze maachen?

(Négation)

Dat ass net de Fall.

1. Institution et compo-
sition de la commission
spéciale «Réorganisa-
tion territoriale du Lu-
xembourg»
D’Chamber huet an enger Resolu-
tioun festgehalen, datt eng nei
Spezialkommissioun agesat gëtt,
déi den Numm „Commission spé-
ciale réorganisation territoriale du
Luxembourg” droe soll. 

Wat hir Zesummesetzung ube-
laangt si folgend Virschléi agaan-
gen: 

Fir d’CSV-Fraktioun, déi Häre Mi-
chel Wolter, Lucien Clement, Mar-
co Schank a Paul-Henri Meyers,

fir d’LSAP-Fraktioun, d’Madame
Lydia Mutsch an déi Hären Alex
Bodry a Jean-Pierre Klein, 

fir d’DP-Fraktioun, déi Häre Claude
Meisch an Emile Calmes, 

fir d’Fraktioun vun deene Gréngen,
den Här Camille Gira, 

fir d’Fraktioun vum ADR, den Här
Gast Gibéryen.

Ass d’Chamber mat der Bezeech-
nung a mat der Zesummesetzung
vun dëser neier Spezialkommis-
sioun averstanen?

(Assentiment)

Dann ass dat also esou décidéiert.

Den Här Braz freet d’Wuert fir den
Dépôt vun enger Proposition de loi,
wann ech richteg informéiert sinn.
Här Braz, Dir hutt d’Wuert.

2. Dépôt d’une proposi-
tion de loi

■ M. Felix Braz (DÉI GRÉNG).-
Här President, ech froen d’Wuert fir
den Dépôt ze maache vun enger
Proposition de loi: 

- Proposition de loi 5433 relative à
la modification de l’article 29 de la
loi du 29 juin 2004 portant sur les
transports publics

Den 19. Mee 2004, also kuerz virun
de Parlamentswahle vum 13. Juni,
ass hei am Parlament e Gesetzes-
virschlag vun der Regierung ge-

stëmmt ginn zum Thema Trans-
ports publics. En ass agereecht gi
vum deemolegen Transportmini-
ster Henri Grethen.

■ Une voix.- Très bien.

■ M. Felix Braz (DÉI GRÉNG).-
An dat Gesetz gesäit a sengem Ar-
tikel 29 vir, dass et den 1. Januar
2005 a Kraaft trëtt, wat domadder
zënter méi wéi zwou Woche ge-
schitt ass. Dat Gesetz huet awer
och virgesinn, dass eng ganz Par-
tie Exekutiounsinstrumenter an och
aner Décisioune musse geholl
ginn, déi awer allesamt nach net
geholl gi sinn. 

Mir sinn also elo an der Situatioun,
dass mer e Gesetz en vigueur
hunn, wat um Pabeier besteet,
awer vill méi net, wat awer gläich-
zäiteg déi al Strukturen, déi funktio-
néiert hunn, domadder de fait
abrogéiert huet. Mir hunn also an
zwee Wierder ausgedréckt e Vide
juridique an där dote Matière. 

D’Regierung huet an der Regie-
rungserklärung dozou gesot, si
wéilt dee Punkt nach eng Kéier op
de Métier huelen an d’Gesetz ofän-
neren. Dat ass och vum Transport-
minister an der leschter Transport-
kommissioun ugeschnidde ginn, a
mir hu gestaunt, wéi de Minister
gesot huet, dass e verschidde
Méiglechkeete gepréift hätt, an
dass se wëllten elo d’Gesetz, au fur
et à mesure emol mat der Benen-
nung vum Conseil d’administration
lues a lues an d’Liewe ruffen, an da
géing ee weiderkucken. Dat ass fir
eis awer eng Method, déi absolut
onhaltbar ass. 

D’Gesetz ass eiser Meenung no re-
formbedürfteg. Dat hu mer och den
19. Mee scho gesot. A mir wëllen
och dofir eng Gesetzesproposi-
tioun déposéiere mat folgendem
Inhalt: Mir proposéieren den Artikel
29 vum Gesetz vum 29. Juni 2004
dahingehend ze änneren, dass
d’Entrée en vigueur net op den
1.Januar 2005 ass, mä eréischt op
den 1. Januar 2007. Soss hu mer
eng intenabel Situatioun, an déi
ass politesch net vertrietbar. 

■ M. le Président.- Merci, Här
Braz. Déi Proposition de loi gëtt un
déi zoustänneg Chamberkommis-
sioun weidergeleet. 

Mir kommen elo zur Diskussioun
vun de Projets de loi 5370, 5372 an
5369 iwwert d’Alters- a Fleegehei-
mer vu Péiteng, Mamer a Jong-
lënster. D’Madame Familljeminister
Jacobs huet gefrot fir kënnen direkt
zu deene Projeten ze schwätzen,

well si muss wéinst engem drén-
genden Imprévu Véirel bis dräi fort-
goen, an dofir denken ech, si mer
alleguerten d’accord, dass mer hir
d’Geleeënheet gi fir kuerz op déi
eenzel Projeten anzegoen, déi
dann duerno vun de Rapporteuren
am Detail virgestallt ginn. Ech ge-
sinn d’Chamber ass domadder
d’accord an dofir, Madame Famill-
jeminister, hutt Dir direkt d’Wuert zu
deenen dräi Projeten.

3. 5370 - Projet de loi
autorisant la participa-
tion de l’État à la trans-
formation et à l’exten-
sion de la maison de
soins St Joseph à Pé-
tange

4. 5372 - Projet de loi
portant modification de
la loi du 20 décembre
2002 autorisant la par-
ticipation de l’État à la
construction par la
Commune de Mamer
d’un Centre Intégré
pour Personnes Âgées
à Mamer

5. 5369 - Projet de loi
autorisant la participa-
tion de l’État à la con-
struction d’un centre in-
tégré pour personnes
âgées à Junglinster

■ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Inté-
gration.- Här President, ech géing
Iech wëlle Merci soen an och de
Membere vun der Chamber, dass
ech direkt kann e puer Wuert soen
zu deene verschiddene Projeten,
besonnesch awer och de Rappor-
tricen, wou ech dann net méi d’Ge-
leeënheet hu fir nozelauschteren,
mä leider kommen heiansdo Saa-
che vir, déi een net geplangt hat a
wou een dann awer net d’Méig-
lechkeet huet fir dat ze änneren. 

De Kolleeg Fränz Biltgen wäert hei-
hinner kommen an déi Doléancen
an déi Wënsch, déi opstoe blei-
wen, matbréngen oder esou wäit
wéi e se ka beäntwerten, direkt
beäntwerten, fir dass d’Deputéier-
ten, déi dozou Stellung huelen, och
hir Äntwerte kréien, déi se verdén-
gen. 

Här President, mir haten an der
leschter Zäit méi dacks hei Projet-
en, wou et iwwer Maisons de soins
an iwwer Centres intégrés gaan-
gen ass. Dofir wëll ech weder de
Rapportricen d’Korinthercher aus
dem Kuch eraushuelen, nach wëll
ech ufänken dat nach eng Kéier
alles ze erklären. 

Ech sinn trotzdeem frou, dass mer
déi dräi Projeten haut hei kënne
stëmmen. Eng Kéier dee vu Péi-
teng, wou et awer ëm 67 nei Better
geet, an en Ëmbau vun deem be-
stehenden Haus, mat enger
Käschtebedeelegung vum Stat vun
13.560.000 Euro, wou de Stat mat
70% participéiert a wou duerno
wäerten am Ganzen 143 Better
sinn.

En neie Projet zu Jonglënster mat
100 Better, wou de Stat zu 80%
participéiert a 17.916.000 Euro bäi-
leet, an da méi e klengen, oder
loosst mer emol soen, e complé-
mentairë Projet zu Mamer, wou do-
duerch, dass de Gestionnaire dat
décidéiert huet a besser fonnt
huet, 18 nei Better an 12 neien
Zëmmere geschafe ginn. 

A wann ee gëschter déi geschriw-
we Chamberchronik gutt gelies
hätt, dann hätt ee kënne mengen,
et géif do ëm e Projet goe vun 23
Milliounen Euro, a wann een da ge-
sinn huet, dass deen anere mat

100 an deen anere mat 143 Better,
deen ee 17 Milliounen, deen ane-
ren 13, dann huet een iergendwou
geduecht, do muss eppes an der
Rechnung net stëmmen. Et wor
awer net de Chroniker, dee sech
geiert hat, mä et ass einfach den
Ajout zu deem wat ewell eng Kéier
gestëmmt gouf an deem Gesetz,
esou dass et haut am Fong ëm
2.684.000 Euro geet, no dem neien
Index. 

Wéi gesot, déi zwee gréisser
Projeten, wat Péiteng a Jonglënster
ubelaangt, sinn no deenen neien
Erkenntnisser, déi mer an der Ge-
riatrie an an der Gerontologie an
deene leschte Jore gewonnen
hunn, mat eenzelnen Zëmmeren,
mat Revalidatioun dran, a virun al-
lem och, wat ech denke wat wich-
teg ass, mat Jardins thérapeu-
tiques dobäi, esou wéi mer se bei
deene leschten Haiser ëmmer pro-
béiert hunn ze maachen, fir beson-
nesch och méi deene Leit Rech-
nung ze droen, déi eben un Alters-
demenz leiden an domadder bes-
ser kënnen en charge geholl ginn,
esou gutt a wéi ausser den Haiser,
a fir domat ze suergen, dass se
manner Stress kréien.

Doduerch dass se manner Stress
hunn, kënnen se besser mat hirer
Krankheet eens ginn, an ech den-
ken, dass et fir si wichteg ass, mä
awer och fir hir Familljen, dass se
wëssen, dass hir Leit net nëmmen
a schéinen Haiser sinn, mä dass se
awer och déi beschte Fleeg kënne
kréien. 

Här President, ech hat déi leschte
Kéier, wéi mer hei iwwer esou Pro-
jeten diskutéiert hunn, den Depu-
téierte versprach, dass ech hinne
géing Kaarte matbréngen an och
Zëmmerzuelen, déi mer mëttlerweil
am Lëtzebuerger Land hunn, wat
eng Kéier d’Maisons de soins ube-
laangt an eng Kéier d’Centres inté-
grés an ech géing mer erlaben
Iech déi ze iwwerreechen, fir dass
dat och ka publizéiert ginn, fir dass
jidderee weess, dass mer net nëm-
men am Norden Alters- a Fleege-
heimer bauen, mä dass mer pro-
béieren dat iwwert d’ganzt Lëtze-
buerger Land ze maachen. 

Heiansdo gëtt jo gemengt, dat hätt
eppes domat ze dinn, wou de Mi-
nister géing hierkommen. Ech
mengen, wann Der déi Kaart gesitt
a wann Der och déi Projeten héiert,
deen een zu Jonglënster, deen
aneren zu Péiteng, deen aneren zu
Mamer, dann ass dat sécher net
verdächteg. 

Ech géing just wëlle soen, dass
mer de Moment 3.570 bestehend
Better an de Centres intégrés
hunn, dass mer 1.057 Zëmmeren
amgaange sinn, oder Better am-
gaange sinn ze transforméieren an
och auszedehnen, an dass nach
648 Better an der Planung sinn,
wat d’Centres intégrés ubelaangt. 

Bei de Maisons de soins hu mer
1.265 bestehender, 327, déi an der
Transformatioun an an der Exten-
sioun sinn, an 120, déi an der Pla-
nung sinn, wat dann e Gesamt
mécht vun 1.485 Better. Wann ee
weess, dass Leit, déi méi alters-
fleegebedürfteg ginn, awer kënnen
an de Centres intégrés bleiwen, da
weess een, dass dat och Iw-
wergäng sinn, déi sech fléissend
maachen, an dass mer dann op en
Total vu 6.036 Better kommen,
wann déi hei Projete bis realiséiert
sinn, a wou mer dann europawäit
un der Spëtzt leie mat Zëmmeren,
déi zur Verfügung stinn. 

Doriwwer gëtt et ënnerschiddlech
Meenunge vun de Spezialisten,
wou déi eng soen, wat der méi of-
fréiert, wat éischter drop zréckge-
graff gëtt. Déi Leit, déi natierlech
am Fall sinn, dass se net méi kën-
nen doheem bleiwen, well se sel-
wer net méi dat kënne maachen,
oder well d’Famill net do ass an
och net sech kann dorëm këmme-
ren, déi gesinn dat selbstverständ-
lech aneschters an déi si frou, wa
se net enorm laang Waardezäite
mussen a Kaf huelen dee Moment

wou et dann néideg gëtt, wou dann
ee vun de mussen an déi Haiser
goen. 

Här President, souwäit wéi ech dat
an der Chamberskommissioun ge-
sinn hunn, hate mer ëmmer Unani-
mitéit bei deene Projeten, well och
jidderee vun der Noutwendegkeet
vun esou engen Institutiounen iw-
werzeegt war. Mir wäerte selbst-
verständlech virufueren ze kucken,
wat an deene Servicer, wat d’Aide
à domicile ubelaangt, d’Liewe méi
einfach mécht vun deene Leit, déi
déi Hëllef brauchen, esougutt d’Fa-
milljen, wéi gesot, wéi déi Betraffe
selwer, fir déi Hëllef virunzeentwé-
ckelen, virun auszebauen an och
vun deene Kenntnisser ze profitéie-
ren, déi et am Ausland gëtt. 

Dir hutt gesinn, dass zum Beispill
de leschte Samschdeg zwou ver-
schidden Institutiounen en éisträi-
chesche Präis kritt hu well se sech
besonnesch ëm d’Betreiung vun
de Leit këmmeren, wéi dat eben
och fréier war, fir hirem biolo-
gesche Liewen erëm méi gerecht
ze ginn an dat méi opzebauen, am-
plaz dass dat alles esou fonction-
néiert wéi mir dat eigentlech haut
gesinn, an domat de Leit och
d’Méiglechkeet ze ginn, sech bes-
ser ze orientéieren an ze reorien-
téieren. Et ass also net alles wat
mer nei mussen erfannen, mä villes
geschitt och elo op anere Plazen,
vun deem mer ouni Zweifel kënne
léieren. 

Ech denken un eppes, wat mer bis
haut nach net maachen, mä wat et
awer schonn op der Welt gëtt. Zum
Beispill hu se an der Schwäiz zu
Zürich e Service, wou se bei d’Leit
heem ginn an derfir suergen, dass
se eppes an de Frigidairen hunn.
Dir sot vläicht: Majo Dir sidd ge-
schwënn total verréckt fir dat och
nach ze maachen. Firwat ass dat?
Mä net aus Zäitverdreif an och net
fir eppes fir d’Metzleren an d’Bä-
ckeren ze maachen, mä well ee
gemierkt huet, dass ganz dacks
Leit, déi al sinn, entweder vergies-
sen akafen ze goen oder awer an
esou enger Depressioun dra sinn,
dass se dann net de Courage dofir
hunn. A wa se da vläicht emol
eppes géinge wëllen iessen ass
iwwerhaapt emol näischt do. An do
ass festgestallt ginn, dass ganz vill
vun de Leit ënnerernährt sinn, wat
jo awer eng Schan an eiser Zäit an
op eise Plazen ass, esou dass ee
feststellt, dass et eng Partie vu
Saache gëtt, déi mer de Moment
nach net hunn, mä déi ee sech
awer fir d’Zukunft ka virstellen. 

Dofir, Här President, Dir Dammen
an Dir Hären, soen ech Iech am Vi-
raus villmools Merci fir Äert
Verständnis op där enger Säit, an
awer och op där anerer fir Är posi-
tiv Astellung vis-à-vis vun deenen
Institutiounen, vun deene Servicer,
déi mer offréiere fir d’Leit vum drët-
ten a véierten Alter, an ech sinn do-
vun iwwerzeegt, dass déi selwer
an hir Familljen Iech alleguerten
dat wëssen ze danken. 

Merci villmools.

■ M. le Président.- Merci, Ma-
dame Minister. D’Wuert huet elo de
Rapporteur vum Projet de loi 5370,
déi honorabel Madame Nancy
Arendt. Madame Arendt, Dir hutt
d’Wuert. 

Här Gibéryen, wollt Der d’Wuert
froen?

■ Une voix.- Deen ass guer net
hei.

■ M. le Président.- Här Jaer-
ling, pardon. 

(Négation)

Dann ass et gutt. Madame Arendt.

Rapport de la Commission de 
la Famille, de l’Égalité des
chances et de la Jeunesse du
projet de loi 5370

Ordre du jour
1. Institution et composition de la commission spéciale

«Réorganisation territoriale du Luxembourg»

2. Dépôt d’une proposition de loi 

3. 5370 - Projet de loi autorisant la participation de l’État à
la transformation et à l’extension de la maison de soins
St Joseph à Pétange

4. 5372 - Projet de loi portant modification de la loi du 20
décembre 2002 autorisant la participation de l’État à la
construction par la Commune de Mamer d’un Centre
Intégré pour Personnes Âgées à Mamer

5. 5369 - Projet de loi autorisant la participation de l’État à
la construction d’un centre intégré pour personnes âgées
à Junglinster

(Rapports de la Commission de la Famille, de l’Égalité
des chances et de la Jeunesse - Discussion générale -
Votes et dispenses du second vote constitutionnel -
Motion)

6. 5413 - Projet de loi relative à l'adaptation budgétaire du
projet de construction d'une salle de concert à Luxem-
bourg-Kirchberg

(Rapport de la Commission des Travaux publics - Discus-
sion générale - Vote et dispense du second vote constitu-
tionnel)

Au banc du Gouvernement se trouvent: Mme Marie-Josée
Jacobs, MM. François Biltgen et Claude Wiseler, Ministres.

(Début de la séance publique à 14.31 heures)
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■ Mme Nancy Arendt (CSV),
rapportrice.- Här President, léif Kol-
leegen a Kolleeginnen, an dësem
virleiende Projet gëtt de Stat auto-
riséiert, den Ëmbau an d’Exten-
sioun vun der Maison de soins
Saint-Joseph zu Péiteng mat ze fi-
nanzéieren. Et ass ee vu ville Bau-
teprojeten, déi vun eiser Familljemi-
nistesch deponéiert goufen, fir ei-
sen eelere Matbierger, déi net méi
kënnen an net méi wëllen eleng lie-
wen, et ze erlaben hire leschte Lie-
wensabschnitt an enger optimal
encadréierter Struktur ze verbrén-
gen. 

D’Maison de soins vu Péiteng huet
momentan eng Capacitéit vun
nëmme 76 Better an hëlt souwuel
Leit mat wéi ouni psychogeria-
tresch Problemer op. Dëst Zesum-
meliewe vun dementen an net de-
mente Leit ass net optimal an et
ass een zur Konklusioun komm,
dass ee strukturell Ännerunge
misst virhuelen a méi e spezife-
schen Encadrement virun allem fir
déi Leit, déi méi schlëmm dement
sinn, misst ariichten. 

Duerch den Ëmbau an d’Exten-
sioun vun de Gebailechkeete soll
och d’Capacitéit vun dëser Struktur
erhéicht ginn, mä wéi scho virdru
gesot soll sech virun allem an der
Zukunft awer méi spezifesch op
den Opfank vu Leit mat schwéiere
psychogeriatresche Problemer
konzentréiert ginn. Dat ass eng
grouss Erausfuerderung fir déi
Responsabel wéi och fir d’Fleege-
personal vun der Maison de soins
vu Péiteng, déi sech bewosst sinn,
dass den Opfank vun demente Leit
trotzdeem anescht muss organi-
séiert gi wéi dee vu Leit ouni sol-
lech Problemer.

Zu Péiteng schafft och zënter Sep-
tember 2001 eng Fleegeéquipe un
engem neie Konzept, speziell fir
d’Prise en charge vun eelere Leit a
virun allem fir d’Prise en charge
vun eeleren demente Leit. An
innerhalb vun der Maison de soins
huet sech och säit Oktober 2002
eng multidisziplinär Aarbechts-
grupp zesummegesat, eng Grupp,
déi als Zil huet, d’Kenntnisser, déi
se am Kader vu Weiderbildungs-
formatiounen a Form vu Coaching
duerch en unerkannten Expert mat
op de Wee krut, an d’Praxis ëmze-
setzen. Dëse ganze Projet dréit de
schéinen Numm „Maison de vie”. 

Duerch seng spezialiséiert Struktu-
re kann elo de betraffene Leit eng
méi individualiséiert therapeu-
tesch, psychologesch a sozial
Prise en charge ugebuede ginn,
déi de Besoinë vun de Patienten an
dem Verlaf vun hirer Krankheet
ugepasst ass. Doriwwer eraus ass
fonnt ginn, dass et wichteg wär
eng familiär Atmosphär an dëse
Strukturen ze schafen, esou dass
dës Leit, souwäit et ebe méiglech
ass, en heemlecht Gefill vermëttelt
kréien. Den Encadrement vun de
Pensionnairë soll sech och méig-
lechst de Gewunnechten a Fäeg-
keete vun de Pensionnairen upas-
sen, an dat gëtt méi liicht wann
d’Leit a méi kleng Unitéiten opge-
deelt sinn ewéi a méi grouss.

An dëse virleiende Projet ent-
sprécht dëse Fuerderungen hon-
nertprozenteg. De Projet gesäit
nämlech vir, fir d’Capacitéit vun der
Maison de soins ëm 42 Better ze
erhéijen, déi speziell fir d’Prise en
charge vu Leit mat psychogeria-
tresche Problemer geduecht sinn.
Dës 42 Better wäerten a sechs Uni-
téiten oder sechs Wunngruppen,
wou maximal nëmme siwe Leit ën-
nerbruecht kënne ginn, opgedeelt
ginn. All Unitéit huet do hir eege Ki-
chen, e Séjour wou ee sech mat
aneren treffe kann, eng Salle à
manger, en Nuetscafé wann een
net schlofe kann, a wat ech wierk-
lech flott fannen, d’Madame Minis-
tesch huet et schonn erwähnt, ass
deen therapeutesche Gaart, deen
esou aménagéiert soll sinn, dass
een dobannen an dobausse fräi
zirkuléiere kann an dass ee sech
praktesch net verléiere kann. 

(Interruption)

Majo, ech mierken. Dat schéngt
méi Intérêt hei ze erwecke wéi
mäin therapeutesche Gaart, vun
deem ech esou stolz sinn hei ze
schwätzen. 

All Wunngrupp befënnt sech op
engem Niveau, wat d’Zirkuléieren
dann och vereinfacht, well et kënnt
een da gläiche Fousses an de
Gaart ouni mussen eng Trap erop-
an erofzegoen. 

Et gëtt, wéi scho virdru gesot, pro-
béiert e Maximum un Normalitéit an
dat Konzept mat anzebauen an
d’Gebailechkeeten esou anzeriich-
ten, dass se un eng normal Wunn-
situatioun erënneren. An ee vun
den Haaptpunkte vum architekto-
nesche Konzept ass deen, dass
déi eenzel Gruppen also keng
Gäng, keng Couloiren opweisen, fir
dass näischt un e Kliniksmilieu
erënnert. Esou kann een de Stress
op all Eenzelnen op e Minimum re-
duzéieren an et vermëttelt een e
Gefill vu Sécherheet, wat dann och
als Konsequenz huet, dass ee
manner Medikamenter, also man-
ner Psychopharmaka muss huelen. 

Nieft de sechs Unitéiten, déi sech
op den Accueil vun de Leit mat
psychogeriatresche Problemer
konzentréieren, sinn dann och
nach 40 Better virgesinn um Ni-
veau vum Centre intégré fir eeler
Leit, déi nëmme liicht- oder mëttel-
schwéier fleegebedürfteg sinn.
Dës Better sinn och fir d’Revalida-
tion gérontologique virgesinn, wou
och esou Servicer wéi Ergothera-
pie a Kinésitherapie weider déve-
loppéiert solle ginn, mam Zil, de
physeschen a geeschtegen Zou-
stand vun de Patienten esou laang
wéi méiglech ze erhalen. Dobäi
kommen nach 15 Duebelzëmmer,
déi a méi grouss a confortabel
Eenzelzëmmer ëmdisponéiert
ginn, an zwee Zëmmer, déi virgesi
si fir de Familljemembere vun de
Pensionnairen, déi um Stierwe
leien, ze erlabe beim Stierwenden
ze bleiwen.

Am Ganze wäert d’Capacitéit -
d’Madame Ministesch huet et vir-
dru gesot - vu Péiteng also 143
Better bedroen, an hei hat de
Statsrot och eng Fro opgeworf, well
an der Konventioun tëschent dem
Stat, dem Familljeministère, dem
Finanzministère an der Congréga-
tion des Sœurs du Tiers Ordre Ré-
gulier de Notre Dame du Mont Car-
mel S.A., oder vläicht besser be-
kannt ënnert dem Numm Zitha-
Schwësteren, vum 16. Februar
nëmme vun 140 Better geschwat
gouf. De Familljeministère huet do
clarifiéiert, dass am ganze Projet
och dräi Zëmmer fir den Héberge-
ment vun de Schwëstere virgesinn
a reservéiert sinn, déi dann och
vun hinne selwer finanzéiert ginn. 

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, et ass net oninteressant ze
wëssen, dass ronn 40% vun de
Leit, déi d’Fleegeversécherung an
Usproch huelen, un Demenz oder
anere Verhalensstéierunge leiden.
Wann een da weess, dass dës Pa-
thologië relativ fréi optauchen,
esou géint 65 Joer, an dass et am
Moment nach net méiglech ass
dës Krankheeten ze heelen, da
stellt ee ganz schnell fest, wéi
wichteg et ass esou spezifesch
Opfaangstrukture fir eeler dement
Leit zur Verfügung ze stellen. 

Grad dofir ass et net nëmmen nout-
wendeg, nei Strukturen an dësem
Beräich ze schafen, wéi zum Bei-
spill och d’Maison de soins zu Ier-
peldeng, déi mer d’lescht Joer jo
hei gestëmmt hunn, déi sech spe-
ziell op den Accueil vun demente
Leit spezialiséiert huet, mä och a
bestoend Infrastrukture wéi eben
déi hei zu Péiteng ze investéieren
an se esou ëmzeänneren, dass se
sech de Besoinë vun der Popula-
tioun upassen. 

Här President, de Choix vum Site,
do muss een einfach soen, datt e
superflott läit, datt d’Maison de
soins vu Péiteng op engem Terrain
ausgebaut gëtt, dee mat senger
Gesamtsurface vu 66 Ar matzen a
Péiteng läit, matzen am Zentrum,
niewent der Primärschoul, niewent
der Museksschoul an niewent der

Kierch, mat enger imprenabeler
Vue op de Park vu Péiteng. Dat Péi-
tenger Beispill beweist also, datt et
méiglech ass, innerhalb vun enger
Stad matzen am Zentrum esou e
Komplex opzeriichten a favoriséiert
esou d’sozial Integratioun vun de
Pensionnairë vun der Maison de
soins an d’Bevölkerung vu Péiteng.

Ech wëll nach just ervirhiewen, datt
an der direkter Noperschaft och e
Foyer du jour fir Kanner fonction-
néiert, a vum Direkter vun der Mai-
son de soins, vum Guy Kohnen,
weess ech, datt zënter 2002 regel-
méisseg Kontakter tëschent deem
Foyer du jour fir Kanner an de Leit,
déi an der Maison de soins wun-
nen, bestinn. Ech kéint mer gutt
virstellen, datt no der Extensioun
dës Kontakter nach weider wäer-
ten ausgebaut ginn, well déi zwee
Terrainen, déi stoussen direkt un-
eneen. Et ass och gewosst, datt
esou e Lieu de rencontre - d’Ma-
dame Ministesch, kann ech mech
erënneren, huet beim Projet vu Ma-
mer dat schonn erwähnt -, datt
esou Kontakter tëschent Jonk an Al
positiv Effekter mat sech brénge fir
déi zwou Gruppen.

Den Ëmbau an d’Transformatioun
vun der Maison de soins zu Péi-
teng entsprécht och deene mo-
dernsten Normen am Domän vun
der Prise en charge vun eelere
Leit, a besonnesch vun eeleren de-
mente Leit. Et kann een och zu dë-
sem Projet bemierken, datt immens
vill Wäert op den nidderegen ener-
geteschen Aspekt geluecht ginn
ass, wou vill natierlecht Liicht mat
eraspillt, an och duerch d’Récupé-
ratioun vun thermescher Energie
dem ekologeschen Aspekt Rech-
nung gedroe ginn ass.

Weiderhin entsprécht dëse vir-
leiende Projet engem urgenten na-
tionalen a regionale Besoin u spe-
zifeschen Infrastrukture fir eeler
Leit. Säit Dezember 2001 ginn
d’Admissiounsdemandë stänneg
an d’Luucht. Eleng zu Péiteng sinn
am Moment 350 Leit op der Waar-
delëscht an d’Halschent dovunner
aus de Gemenge Péiteng, Kärjeng,
Déifferdeng a Suessem. Et sollen
dofir haaptsächlech och Leit aus
der Gemeng Péiteng an den
ustoussende Gemengen an der
Maison de soins zu Péiteng opge-
holl ginn.

Duerch dës Noutwendegkeet vum
Projet dréit de Stat dann och 70%
vun den Transformatiounskäsch-
ten, wat eng Participatioun vun
13.560.312,90 Euro ausmécht,
nom leschten Indice semestriel des
prix de la construction vum 1.
Abrëll 2004. De Gesamtprojet gëtt
op ongeféier 19,4 Milliounen Euro
estiméiert. De Sold gëtt vum
Bauhär, den Zithaschwësteren, iw-
werholl.

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, ech wier selbstverständlech
frou wann dëse Projet den Accord
vu sämtleche Fraktioune géif fan-
nen. Hien huet op alle Fall den Ac-
cord vu menger Fraktioun.

Vläicht nach just eng Bemierkung,
déi zwar net direkt an de Rapport
gehéiert, mä déi awer indirekt mam
Projet ze dinn huet, awer an engem
sonnere Projet geplangt ass. D’Ge-
meng Péiteng baut nämlech um
selwechte Site e Foyer du jour
Centre gériatrique fir eeler Leit, an
hei kënnen och dement Persoune
vum Maintien à domicile profitéie-
ren an en Deel vum Dag do ver-
bréngen. Dës Struktur wäert am
Kader vu Synergië vun eenzelne
Servicer aus der Maison de soins
profitéieren, wéi zum Beispill d’Ki-
chen, d’Botz an d’Wäscherei, an
esou entsteet hei wierklech en een-
zegaartege Komplex op engem
Site, deen awer a getrennte Struk-
turen déi ganz Panoplie vu Be-
treiungsméiglechkeete fir eeler Leit
kann ubidden. An ech soen dat
nach eng Kéier: Et sëtzt alles a Péi-
teng selwer matzen am Stadzen-
trum. Voilà.

Ech soen Iech Merci fir d’No-
lauschteren.

■ Plusieurs voix.- Très bien.

■ M. le Président.- Merci, Ma-
dame Arendt. D’Wuert huet elo de
Rapporteur vun de Projets de loi
5372 an 5369, déi honorabel Ma-
dame Françoise Hetto-Gaasch.
Madame Hetto!

Rapport de la Commission de 
la Famille, de l’Égalité des
chances et de la Jeunesse du
projet de loi 5372

■ Mme Françoise Hetto-
Gaasch (CSV), rapportrice.- Här
President, Dir Dammen an Dir
Hären, de Gesetzesprojet, deen
hei virläit, ass de 26. Juli d’lescht
Joer vun eiser Familljeministesch
deponéiert ginn an zwee Méint
duerno, also am September, vum
Statsrot aviséiert ginn. De 14. Ok-
tober gouf en an der Familljekom-
missioun presentéiert an och
duerchgeholl, an de schrëftleche
Rapport vun der Familljekommis-
sioun, deen ech hei kuerz wäert re-
süméieren, ass de 17. November
2004 ugeholl ginn.

Deen heite Gesetzesprojet gesäit
vir, d’Gesetz vum 20. Dezember
2002, dat déi finanziell Bedeele-
gung vum Stat beim Opbau vum
Centre intégré pour personnes
âgées zu Mamer festgehalen huet,
e bësselchen ëmzeänneren. E
kuerze Rappel: Dësem Gesetz no
bedeelegt sech de Stat bis zu 80%
un den Opbaukäschte vum Centre
intégré, inklusiv engem Foyer du
jour an engem Centre psycho-
gériatrique. Am Ganze sollt déi fi-
nanziell Participatioun vum Stat bei
engem Bauindex vu 563,36 op den
1. Abrëll 2004 bei 20.541.449 Euro
leien, natierlech ënnert dem Virbe-
halt vun enger legaler Erhéijung
vum Konstruktiounspräis bis zum
Ofschloss vun den Aarbechten.

Här President, léif Kolleeginnen a
Kolleegen, dass eis Populatioun
ëmmer méi al gëtt an domadder
eng regelrecht Erausfuerderung
souwuel fir d’Sozial- an d’Gesond-
heetspolitik wéi och natierlech fir
d’Wunnengsbaupolitik duerstellt,
ass gewosst. Et ass wichteg, eisen
eelere Matbierger adequat Lie-
wens- a Wunnengskonditiounen
unzebidden. Net jiddfereen huet
d’Méiglechkeet oder awer och de
Wonsch, bei der Famill ze bleiwen.
A wann déi eeler Leit net méi kën-
nen eleng an hirer Wunneng blei-
wen, an dat trotz deene villen ën-
nerstëtzende Moossnamen, déi et
vum Stat senger Säit aus gëtt, mus-
sen aner Léisunge fonnt ginn.

Wéi gesäit dat am Prakteschen
aus? Ma ganz einfach, andeems
een am Fong geholl Opfaangstruk-
ture fir déi eeler Leit virgesäit an
och schaaft, an zwar souwuel wat
elo eng zefridde stellend Qualitéit
wéi och eng héichwäerteg Quanti-
téit ubelaangt. De Stat dréit zënter
Joren der demographescher
Entwécklung Rechnung. D’Gesetz
vum 20. Dezember 2002 an dëse
Projet si gutt Beispiller dofir.

Uganks sollt d’Mamer Gemeng de
Centre selwer exploitéieren, mä
schlussendlech hunn awer déi Ge-
mengeverantwortlech gemengt, et
misst een d’Gestioun vum Centre
engem spezialiséierten Organis-
mus uvertrauen. Et gouf eng öffent-
lech Ausschreiwung gemaach, an
opgrond vun engem Cahier des
charges ass dunn als Gestionnaire
d’Kongregatioun vun de Franziska-
nerschwësteren aus der Stad
zréckbehale ginn. De Gestionnaire
war allerdéngs der Opfaassung, et
misst een eng ganz Rei vun Änne-
rungen, vu Modifikatiounen ënner-
huelen, fir d’Fonctionnalitéit a virun
allem och d’Capacitéit vum Gebai
ze erhéijen.

De CIPA zu Mamer hëlt souwuel
Leit op, déi valid an onofhängeg
sinn, wéi awer och Pensionnairen,
déi opgrond vun hirem Gesond-
heetszoustand speziell encadréiert
musse ginn. Well d’Leit net nëmme
méi al ginn, mä och well de Pro-
zentsaz vun deenen eeleren, invali-

de Leit, déi jo op eng Hëllef an eng
speziell Prise en charge ugewise
sinn, permanent an d’Luucht geet,
huet de Gestionnaire virgeschloen,
fir där grousser Nofro a puncto Op-
faangstrukture fir eeler invalid Leit
nozekommen an d’Capacitéit vum
CIPA zu Mamer ëm 18 Unitéiten ze
erhéijen.

Dësen Ëmbau entsprécht dann
och engem reelle Besoin, well
d’Gebailechkeeten, esou wéi se
am Ufank geplangt goufen, ent-
spriechen net méi den Erwaardun-
gen an och net den Uspréch vun
de Pensionnairen. Fir elo dësen
Uspréch gerecht ze ginn, ass et
virgesinn, fir um éischten an och
um drëtte Stack vum Fligel E6 wei-
der Zëmmer ze schafen, andeems
verschidde bestehend Raimlech-
keeten ëmgebaut ginn, wéi zum
Beispill Raim, déi virgesi waren als
Dépôt. Op dës Aart a Weis kënnen
elo sechs zousätzlech Zëmmer
ageriicht ginn, déi sechs weider
Pensionnairë kënnen ophuelen.

Et ass awer och virgesinn, dass
sechs Séjouren ofgeschaf ginn.
Amplaz, wéi am Ufank virgesi war,
véier pro Stack, sollen et der elo
nach just nëmmen zwee ginn, wat
largement duergeet. An déi sechs
Séjouren, déi sollen duerch sechs
Appartementer ersat ginn, wou all
Kéiers kënnen zwou Persounen dra
wunnen. Duerch dës Transforma-
tioune kann dann de Centre weider
zwielef Pensionnairen ophuelen.
D’Totalcapacitéit vum Centre soll
vun 120 op 138 eropgoen.

Niewent deenen Transformatiou-
nen, déi ech elo grad ugeschnid-
den hunn, kann een awer och nach
eng ganz Rei vun aneren Ëmänne-
rungen ervirhiewen. Ech picken
der elo just e puer als Beispill
eraus. Esou wäert zum Beispill de
Sécherheetssystem verbessert
ginn. D’Haaptkiche wäert un
d’Ufuerderunge vun der Prise en
charge besser adaptéiert ginn.
Dobäi baséiert sech de Gestion-
naire op seng eegen Erfahrungen.

D’Zëmmer sollen an Zukunft
duerch eng infrarout Commande
beliicht ginn an et wäerten och, an
dat schéngt mer ganz wichteg ze
sinn, Kameraen installéiert ginn, fir
de Parking an d’Haaptentrée ze iw-
werwaachen. Dës Modifikatioune
bréngen natierlech eng ganz Par-
tie Käschte mat sech, esou dass
déi finanziell Bedeelegung vum
Stat muss adaptéiert ginn, an zwar
iwwert de Wee vun enger Ofänne-
rung vum Gesetz vum 20. Dezem-
ber 2002.

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, genee dat ass dann och
d’Zil vun dësem Gesetzesprojet,
deen de Stat autoriséiert sech mat
23.619.739,05 Euro un de Kon-
struktiounskäschte vum Mamer
Centre intégré ze bedeelegen. Do-
madder leie mer mat soe mer emol
ronn dräi Milliounen Euro iwwert
der Participatioun, déi am Gesetz
vun 2002 virgesi war. Den Enheets-
präis pro Bett allerdéngs chan-
géiert - dat ass och wichteg -
duerch dës Ännerungen net.

Wat d’Finanzéierung ugeet, kann
een nach soen, dass de Conseil de
Gouvernement am Februar vum
leschte Joer den Avenant
gestëmmt huet, deen tëschent
dem Stat an der Gemeng Mamer
ënnerschriwwe gouf an eng Adap-
tatioun vum Stat senger Participa-
tioun virgesäit. Et kann een och
nach soen, fir komplett ze sinn,
dass de Statsrot sengersäits zu
deem heite Projet en Avis favorable
ofginn huet, an ech géif Iech bie-
den, léif Kolleeginnen a Kolleegen,
fir dëse Projet ze stëmmen, e Pro-
jet, deen och den Accord vu men-
ger Fraktioun huet.

Ech soen Iech Merci.

■ Plusieurs voix.- Très bien.
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■ Mme Françoise Hetto-
Gaasch (CSV), rapportrice.- An
da fueren ech direkt weider, hunn
ech gesot kritt, an zwar mat dem
Centre intégré vu Jonglënster. Ech
fänken och elo erëm esou u wéi dat
hei op menger Ried steet.

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, de Gesetzesprojet, deen
hei virläit, ass de 26. Juli 2004 vun
eiser Familljeministesch deponéiert
ginn a vum Statsrot den 22. Okto-
ber 2004 aviséiert ginn. De Projet
baséiert op enger Konventioun, déi
tëschent dem Stat an der Croix-
Rouge den 22. Abrëll vum leschte
Joer ënnerschriwwe ginn ass an
déi d’Finanzéierung vun de Bau-
käschte vun engem CIPA zu Jong-
lënster als Objet huet. Dëse Projet
autoriséiert de Stat, sech um Finan-
zement vum Jonglënster Centre in-
tégré ze bedeelegen.

Dëse Projet ass ee vu ville Baupro-
jeten, dee sech am Kader vum na-
tionale Programm fir eeler Leit inte-
gréiert. E Programm, deen en-
gersäits Moossname virgesäit, fir
de Leit et ze erméiglechen esou
laang et geet, oder och esou laang
et erwënscht ass, an hirem Do-
heem ze bleiwen, an anerersäits
Structures d’accueil fir eeler Leit ze
schafen oder bestehender ze mo-
derniséieren. 

Et ass gewosst, ech mengen do-
madder soen ech Iech näischt
Neies, dass eis Gesellschaft ëm-
mer méi al gëtt. D’Zuel vun de Leit
iwwer 65 Joer huet sech am lesch-
te Jorhonnert vervéierfacht. An ei-
se Géigende läit d’Liewenserwaar-
dung en moyenne bei de Männer
ëm 73 Joer. D’Frae packen et e
bësse méi laang. Déi kréien eng
Altersmoyenne vun 79 Joer. Vill ee-
ler Leit sinn duerchaus capabel au-
tonom ze liewen…

■ Une voix.- Dat ass de Gläich-
heetsprinzip.

■ Mme Françoise Hetto-
Gaasch (CSV), rapportrice.- Dat
ass de Gläichheetsprinzip, ganz
genee. Vill eeler Leit sinn duerch-
aus capabel autonom ze liewen an
dat bis an den héijen Alter eran.
Anerer ginn zum Deel vun hirer Fa-
mill encadréiert an och versuergt.
Mä ëmmer méi dacks ginn eeler
Leit an engem Altersheim oder
eben an engem CIPA ënner-
bruecht.

Ee Grond dofir ass, dass déi fami-
liär Situatiounen a Strukture geän-
nert hunn. Et gëtt ëmmer méi Fa-
milljen, wou déi zwee Partner
schaffe ginn, an dann ass et natier-
lech net einfach dat Berufflecht an
dat Familiäert ënner een Hutt ze
bréngen. Et gëtt ënnert dësen
Ëmstänn natierlech dann och ëm-
mer méi schwéier eng Bomi oder e
Bopa ronderëm d’Auer ze versuer-
gen, och wann een d’Méiglechkeet
huet op verschidde Servicer zréck-
zegräifen. 

Niewent den Ännerungen um fami-
liären Niveau kënnt nach de Fait,
dass vill eeler Leit vu Familljemem-
beren encadréiert ginn, déi selwer
e relativ héijen Alter hunn a sech
net méi kënne ronderëm d’Auer ëm
déi al Persoun këmmeren. Dofir ass
et enorm wichteg, fir eben esou
Opfaangstrukturen ze schafen. 

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, de Centre intégré vu Jong-
lënster soll eeler Leit aus der Ge-
meng Jonglënster an aus den
ustoussende Gemengen ophuelen.
Et geet hei drëms, fir eisen eelere
Matbierger aus Jonglënster an
Ëmgéigend en adequaten Enca-
drement an engem wierklech fir si
familiären Ëmfeld ze bidden, wou
de Kontakt mat der Famill an och
de Frënn méi liicht kann erhale
bleiwen. Et ass méi schwéier Kon-
takt ze fleege wann dee Foyer, wou
een ënnerbruecht ass, wäit ewech
ass vu sengem fréieren Doheem. 

De CIPA vu Jonglënster, deen eng
Capacitéit huet vun 100 Better,
wäert matzen am Zentrum vu Jong-
lënster leien. Duerch dësen zentra-
len Emplacement soll de Kontakt
tëschent der Jonglënster Popula-

tioun an de Pensionnairen aus dem
Centre intégré gefuerdert ginn, wat
zu enger gudder sozialer Integra-
tioun vun de Pensionnairë bäidréit.
A well dëse Centre och nach ganz
no bei där neier Spillschoul an dem
Précoce läit, favoriséiert dëse Pro-
jet och intergenerationell Echan-
gen, wou also déi jonk deenen ee-
lere Leit kënne begéinen. D’Ma-
dame Arendt ass elo éinescht scho
méi am Detail dorobber agaangen. 
Duerch seng Panoplie u Servicer
ass et dem CIPA méiglech esou-
wuel valid eeler Persoune wéi awer
och méi ofhängeg Leit, wéi zum
Beispill dement Leit opzehuelen.
Wann et och wichteg ass all Pen-
sionnairen, egal a wéi engem
Zoustand vun Ofhängegkeet se
sinn, an enger eenzeger Struktur
ënnerzebréngen, esou muss een
dach awer bedenken, dass esou
en totaalt Zesummeliewen net ideal
ass.
Läit de Prozentsaz vun de Patien-
ten, déi ënnert schwéiere psycho-
geriatresche Problemer leiden, iw-
wer 25% vun der gesamter Popula-
tioun, dann ass dat den Experten
no net méi méiglech, dass een do
kann eng komplett Cohabitatioun
maachen. 
Just als Niewebemierkung, eng vu
fënnef Persounen iwwer 80 Joer leit
ënnert Demenz. Wann ee bedenkt,
dass déi Persounen, déi iwwer 80
Joer al sinn, d’Halschent vun der
Populatioun an engem Centre aus-
maachen, da schéngt et kloer,
dass wann ee wëlles ass alle Pen-
sionnairen déi beschte Liewens-
konditiounen ze bidden, een an
deem Fall wierklech muss kucken,
déi Leit mat enger Demenz a ge-
trennte Raimlechkeeten ënnerze-
bréngen, wou se dann och extra
kënne betreit ginn. 
De Centre intégré vu Jonglënster
wäert de Besoine vun all de Pen-
sionnairen entspriechen. D’Gebai
ass nämlech an zwee verschidden
Deeler gespléckt. Schwéier ofhän-
geg, virun allem dement Leit kën-
nen an engem eegens fir si konzi-
péierten Espace liewen, ouni per-
manent deene fuerschenden an
och dacks béise Blécker vun hire
valide Co-Pensionnairen ausgesat
ze sinn. Déi zwee Deeler fonction-
néieren alleguerte mat eegenem
Personal, an doduerch kann een
de Pensionnairë méi en individuel-
len Encadrement garantéieren. Dat
ass virun allem bei demente Pen-
sionnairë wichteg. Si hunn an dë-
sem Fall ëmmer déiselwecht Be-
zuchspersounen. 
Wann den CIPA och an zwee Dee-
ler gespléckt wäert ginn, ass et
awer esou, dass verschidde Raim-
lechkeete vun de Pensionnairen al-
leguer kënne benotzt ginn. Den
CIPA gëtt op engem Terrain ge-
baut, deen d’Gemeng Jonglënster
der Croix-Rouge ënner Form vun
engem Bail emphytéotique fir eng
Dauer vun 49 Joer zur Verfügung
gestallt huet. An de Centre wäert
sech och ganz harmonesch an dat
bestehend Landschaftsbild afü-
gen. 

Den architektonesche Konzept
notzt nämlech déi natierlech Pente
vum Terrain wou d’Gebai histoe
kënnt, dat heescht vun der Rue
Rham aus, wou ee Plain-pied era-
geet, a wat och am Fong geholl
den Haaptagang ass, bis erof op
den Niveau vun der Schwaarzer
Ernz.

Fir dass Der Iech dat elo bildlech
kënnt virstellen, vu dass mer hei
net mat Powerpoint-Presentatioun
kënne schaffen, wollt ech Iech
awer soen, dass dat Gebai aus-
gesäit wéi en E. Den ieweschte
Stack vum Réck vum E an dee
viischten Deel, also dat éischt
Been vum E, dat ass am Fong ge-
holl dat wat eraussteet.

(Interruption)

D’Philharmonie gesäit och esou
aus.

Dat ass also dat wat eraussteet, a
wat een och vun der Strooss aus
gesäit, wat am Fong geholl dee
Moment um Niveau Null läit vun der
Rue Rham. 

An dann déi zwee Wunnfligelen,
wat am Fong geholl dat mëttelst
Been vum E, an dat ënnescht Been
vum E ass, leien um Niveau minus
eent a minus zwee, wou een dann
ënnen op der Wiss erauskënnt. 

Vum ieweschte Stack, also um Ni-
veau vun der Rue Rham, huet een
eng Vue op d’Gäert, déi um Daach
vum Wunnengsdeel aménagéiert
sinn. An dës Gäert sinn am Fong
geholl geduecht, fir dass déi valid
Leit kënnen doranner schaffen a
wudderen. Op dësem ieweschte
Stack fanne mer dann awer och
den administrativen Deel mat en-
gem Restaurant, wou soll en Aqua-
rium an d’Baussemauer integréiert
ginn, engem Coiffeursalon, engem
Cybercafé, keng Bar fir owes, dat
ass hei net virgesinn, dann awer
Pédicure a Manicure an eng Pia-
nosbar, wou d’Leit vu baussen
häerzlech wëllkomm sinn. 

All dës Servicer sinn op der Säit
vun engem Wee, dee laanscht
d’Gebai erof bei d’Gréngs a bei
d’Schwaarz Ernz féiert. 

Dës Raim a Servicer sollen, an dat
ass wierklech de Wonsch och vun
der Croix-Rouge, d’Points d’attrac-
tion gi fir d’Awunner aus der Ge-
meng, e ganz wichtegen Aspekt,
well en dozou bäidréit, dass d’Pen-
sionnairë sech valoriséiert fillen. 

Um Stack drënner sinn dann
d’Wunnenge fir déi valid Persou-
nen a Raimlechkeete fir spezifesch
Servicer. De Foyer de jour, den
Therapieberäich, wou e komplette
Programm ugebuede gëtt, zum
Beispill Kiné, Ergotherapie, Psy-
chogeriatrie, e Snoozleraum, Raim
wou déi eeler Leit wierklech
d’Méiglechkeet hunn eng Be-
zuchspersoun fir e puer Minutte
ganz eleng fir sech ze hunn, an dat
ass anscheinend fir déi eeler Leit
ganz wichteg. 

Doniewent ass hei eng Kichen an
et ass virgesi fir e Wellness-Beräich
mat Sauna a Whirlpool ze instal-
léieren. Dat, well déi Responsabel
vun der Croix-Rouge der Meenung
sinn, dass et hautdësdags net méi
duergeet, dass ee riseg inox Bid-
den an e kale Raum setzt an dann
déi eeler Leit do wäscht a buet, mä
dass den eelere Mënsch vun haut
déielwecht Uspréch huet wéi mir,
an am Fong geholl och e Recht
drop huet a sengem Alter gutt ver-
suergt ze sinn. 

Deen ënneschte Stack ass da fir
déi dement Persoune reservéiert,
och eege Wunnengen, e Foyer de
jour, wou d’Aktivitéiten, déi fir si
ugebuede ginn, kënnen ofgehale
ginn, an och nees Raim wou spezi-
fesch Servicer fonctionnéiere mat
eegenem Personal, esou dass se
och wierklech ëmmer erëm déisel-
wecht Bezuchspersoune ronderëm
sech hunn.

Déi dement Leit kënnen och hei an
en eegene Gaart erausgoen, e
Gaart, deen am Fong geholl esou
wéi e Bannenhaff konzipéiert ass,
esou dass si sech net veriren an
och ëmmer erëm duerch e Circuit,
dee spezifesch ugeluecht ginn
ass, an hir Wunneng erëmfannen.
Duerch Hecken ass dat Ganzt e
bësselchen ofgegrenzt, well
haaptsächlech bei Alzheimerpa-
tiente muss gefaart ginn, dass se
sech net zurechtfannen an och de
Wee net bis an hir Wunneng fan-
nen.

Et gesäit een also zwee Haiser ën-
ner engem Dach mat eegenem
Personal a gemeinsame Raimlech-
keeten, déi vun alle Pensionnairë
kënne genotzt ginn. Vun deenen
100 Better sinn iwwregens véier
Zëmmere fir Koppele virgesinn. Hei
kënnen aus aacht Eenzelzëmmer
véier duebeler gemaach ginn, dat
ewell d’Eenzelraim flexibel an och
amovibel Maueren hunn.

Deene Responsabele vun der
Croix-Rouge ass et awer och wich-
teg, dass an engem Esprit vu Soins

palliatifs gebaut gëtt. Si sinn der
Meenung, dass bal all Mënsch de
Wonsch huet, do ze stierwen, wou
e gelieft huet. Duerfir hu si bewosst
op eng speziell Unité de fin de vie
verzicht, well all d’Apparater, déi e
Mënsch brauch fir an der Dignitéit
an och schmäerzfräi ze stierwen,
déi kënnen hei bis an de Pension-
nairen hir Wunnenge bruecht ginn.

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, Dir gesitt hei ass e ganz
moderne Konzept vun der Prise en
charge vun eelere Leit virgesinn,
dee sech net nëmmen um Niveau
vun der Konzeptioun vum Gebai
erëmspigelt, mä och wat den En-
cadrement vun deenen eenzelne
Pensionnairen ubelaangt. Soubal -
just fir ee weidert Beispill ze nen-
nen - nei Pensionnairen ugeholl
ginn, gëtt fir si en individuelle Pro-
gramm ausgeschafft a se ginn da
vun enger Equipe parrainéiert. Zu
dëser Equipe gehéieren ee Pen-
sionnaire, ee Member vun der
Équipe soignante an och ee Béné-
volen.

An dann nach een interessanten
Detail um Enn: Gehëtzt gëtt de
Centre intrégré vu Jonglënster
duerch d’Holzhackschnitzelfeue-
rungsanlag vun der Gemeng, un
déi och aner öffentlech Gebaier
ugeschloss sinn.

Elo komme mer da bei deen
interessante Punkt, dat sinn
d’Käschten, a wat déi ubelaangt,
esou gëtt den Totalkäschtepräis op
22.395.225,97 Euro geschat, d’TVA
an d’Honorairen abegraff. A laut
dem Artikel 13 vum ASFT-Gesetz
vum 8. September 1998 huet de
Regierungsrot décidéiert, dass de
Stat sech géif mat 80% un de
Baukäschte vun dësem Centre in-
tégré vu Jonglënster bedeelegen.

Dobäi entsprécht dëse Projet en-
gem dréngende Besoin, esouwuel
um regionale wéi och um nationale
Plang. Dem Stat säin Engagement
dierf net iwwer 17.916.180 Euro
erausgoen, ofgesi vun de semes-
triellen Adaptatioune vum Bau-
index. Dee Moment, wou deen hei-
te Projet adaptéiert gouf, louch dee
leschte Bauindex, dee matgedeelt
gouf, an zwar dee vum 1. Abrëll
2004, bei 588,92, an déi Montant-
en, déi elo ugeschwat goufen,
entspriechen natierlech dësem
Wäert.

Dobäi muss een och nach betou-
nen, dass de Statsrot a sengem
positiven Avis vum 12. Oktober
2004 drop higewisen huet, dass
d’Präisser pro Bett am Allgemenge
stabel sinn, an dëse Projet mécht
do keng Ausnahm; de Präis pro
Bett läit bei 223.952 Euro.

Nach eng lescht Bemierkung: Falls
d’Croix-Rouge misst dem Stat seng
Participatioun virfinanzéieren, ge-
säit de Projet vir, dass de Stat
d’Zënse vum Prefinanzement soll
iwwerhuelen.

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, ech géif Iech am Numm vun
der Familljekommissioun bieden,
dëse Projet ze stëmmen, e Projet,
deen iwwregens och den Accord
vu menger Fraktioun huet, an ech
soen Iech elo villmools Merci fir dat
laangt Nolauschteren.

■ M. le Président.- Merci, Ma-
dame Hetto. Als éischte Riedner
ass den Här Claude Meisch age-
droen. Här Meisch, Dir hutt
d’Wuert.

Discussion générale

■ M. Claude Meisch (DP).-
Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, erlaabt mer fir d’alleréischt,
datt ech deenen zwou Rapportricë
félicitéiere fir hire ganz gudde
schrëftlechen an och mëndleche
Rapport, dee se hei zesummen an
der Chamber ofgeluecht hunn. Ech
kucken och ganz kuerz do der-
duerch ze kommen, well zu deem,
wat mer presentéiert kritt hu vun
deenen zwou Rapportricen, kann
een op jidde Fall keng technesch
Detailer nach dobäi soen oder aner
Reflexiounen. Ech mengen, déi wa-
ren alleguerte ganz, ganz komplett

Et ass effektiv esou, datt d’Leit ëm-
mer méi al ginn, datt d’Alterspyra-
mid op der Kopp steet, wéi ee seet,
an och wéi d’Madame Hetto virdru
gesot huet, datt mer haut ebe
véiermol méi Leit iwwer 65 Joer
hunn ewéi dat nach virun 100 Joer
war. Dat huet dozou gefouert, datt
mer eng ganz Rei vu Waardelësch-
ten hunn an eise Strukture fir eeler
Leit opzehuelen, sief et an eise
CIPAen, sief et an de Maisons de
soins uechtert d’ganzt Land. 

Dat huet och dozou gefouert, datt
zu engem gewëssen Zäitpunkt
ganz vill eeler Leit hu missen am
Ausland op Strukturen zréckgräi-
fen, wat mat Sécherheet net déi
glécklech Situatioun ass, respektiv
och innerhalb vun eisem dach
klenge Land an eng aner Regioun
hu misse goen, wou se dann awer
ofgeschnidde ware vun hirem nor-
malen Encadrement, vun deene
Leit, déi se kannt hunn, vun hirer
Famill, etc., etc., wat bestëmmt net
begréissenswäert ass.

Dofir ass et nëmmen ze beluewen,
datt deen Nohuelbedarf do zum
Deel - ech soen zum Deel - schonn
opgeholl ginn ass. Mir hu jo och
héiere virdru vun der Madame Mi-
nister, datt eng Rei vun Transforma-
tiounen a Realisatiounen um
Instanzewee an a Planung sinn,
esou datt deen Effort do mat Sé-
cherheet weider wäert goen, an
dat kënne mer als Demokratesch
Partei och nëmme ganz kloer ën-
nerstëtzen.

Wann hei an der Chamber iwwer
esou Projetë geschwat gëtt, da
geet et meeschtens ëm de Baute-
projet, dat heescht, do gi grouss
Infrastrukture geschafen. Dat ass
allerdéngs nëmmen een Element.
Mer brauchen, wat d’Betreiung vun
eelere Mënschen ubelaangt, e
ganze Mix u Mesuren; dat sinn In-
frastrukturen, dat sinn awer och
Servicer an Hëllefsleeschtunge fir
d’Leit doheem. Esou laang se do-
heem eleng oder an der Famill kën-
ne betreit ginn an doheem eleng
eegestänneg hiert Liewe kënne
féieren, solle mer dat sécherlech
och als eng vun de Pisten op-
zeechnen, deene mer sollen no-
goen an déi mer sollen erméig-
lechen.

Gläichzäiteg wëll ech och nach
eng Kéier ënnersträichen, datt déi
heite Projeten, awer och aner Ser-
vicer, déi ugebuede ginn, sécher-
lech dozou bäidroen, datt ëmmer
méi Leit hei am Land hire Liewens-
owend an Dignitéit kënne verbrén-
gen. Och dat ass, mengen ech, vu
jiddferengem hei am Haus belue-
wecht ginn an der leschter Zäit, a
wäert och an Zukunft nach ëmmer
positiv ënnerstrach ginn. Et si jo
och ëmmer esou Projeten, déi hei
eng grouss Unanimitéit fannen.

Ënnersträiche wëll ech och nach
eng Kéier, datt déi dräi Projeten,
esouwuel Péiteng wéi Mamer wéi
awer och Jonglënster matzen an
der Uertschaft leien, wat wichteg
ass. Et ass emol eng Zäit ginn, wou
esou Infrastrukturen ausserhalb un
d’Peripherie geluecht gi sinn, wat
sécherlech net dozou bäigedroen
huet, datt mer déi eeler Matmën-
schen an eis Gesellschaft inte-
gréieren, datt mer och deen eelere
Mënsch als en aktive Mënsch ge-
sinn, deen net ausgespaart soll
ginn, mä deen e ganz, ganz wäert-
volle Mënsch ass, op deem seng
Erfahrung mer net solle verzichten,
an dee mer och solle probéieren a
ganz geziilten Aktivitéiten an eis
Gesellschaft mat anzebannen.

Och datt mer Kontakt brauchen të-
schent jonken an eelere Leit ass an
deem engen oder anere Projet hei
ënnerstrach ginn. Datt mer deenen
eelere Matmënschen och sollen er-
méiglechen um sozialen, um ge-
sellschaftleche Liewen deelzehue-
len, gëtt och alles doduerjer méig-
lech gemaach, datt mer déi Projet-
en do matzen an d’Uertschaften,
also do wou dat gesellschaftlecht
Liewen sech och ofspillt, implan-
téieren.

Wa mer méi eeler Leit kréien,
heescht dat allerdéngs dann och,
datt aner Phenomeener ëmmer méi
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heefeg ginn, zum Beispill d’Alters-
demenz. Duerfir ass et och wich-
teg, datt mer Infrastrukture scha-
fen, déi grad adaptéiert sinn op
esou Problematiken ewéi déi do-
ten, déi ëmmer méi heefeg ginn, an
déi effektiv eng speziell Betreiung
brauchen. Duerfir ass et ze be-
gréissen, datt zum Beispill am Pro-
jet vu Péiteng sech dorobber ënner
anerem spezialiséiert ginn ass,
respektiv wäert ginn. 

(M. Laurent Mosar prend la Pré-
sidence)

Och sinn déi aner Mesuren, déi oft
an esou Infrastrukturen ugebuede
ginn, wéi e Foyer du jour, wéi e
Centre psycho-gériatrique ze be-
gréissen. Do kommen eng ganz
Rei vu Leit zesummen, déi herno
och vun anere Servicer, déi op
deene Plazen ugebuede ginn, kën-
ne profitéieren. Et familiariséiert ee
sech mat deenen Infrastrukturen,
mam Personal, etc.. Dat ass sé-
cherlech alles ze begréissen.

Och ze begréissen ass et, datt
d’Stierwe keen Tabu an deenen
Haiser ass. Gestuerwe gëtt an dee-
nen Haiser, dat ass wouer, an och
datt vu virera gekuckt gëtt, ënner
wat fir enge Konditiounen do ge-
stuerwe gëtt, a wéi et méiglech
ass, och de Mënsch op sengem al-
lerleschte Wee ze begleeden, vun
der Famill ze begleeden, an datt e
wierklech ënner mënschewierde-
gen Ëmstänn aus dem Liewe
scheet.

Dat gesot, wëll ech nach eng Kéier
ënnersträichen, datt d’Demokra-
tesch Partei op jidde Fall déi dräi
Projeten do, wéi och aner Projeten,
déi nach wäerte kommen an Zu-
kunft an deem doten Domän, wäert
ënnerstëtzen, an hei den dräi Pro-
jeten hir Zoustëmmung wäert ginn.

Ech soen Iech Merci.

■ M. le Président.- Als nächst
Riednerin huet d’Madame
Dall’Agnol d’Wuert.

■ Mme Claudia Dall’Agnol
(LSAP).- Merci, Här President. Dir
Dammen an Dir Hären, als Mi-
nettsdapp hunn ech haut d’Éier
Iech de Projet Péiteng ze kom-
mentéieren. Et wäert d’Rapportrice
sécher freeën, wann ech direkt
Faarf bekennen a soen, dass eis
Fraktioun dëse Projet wäert stëm-
men, well et e gudde Projet ass a
well et och ee Projet ass, deen
noutwendeg ass.

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, mir wëssen alleguerten,
datt de Maintien à domicile och
Grenzen huet, a virun allem ëmmer
dann, wann déi betraffe Persoun
net méi adequat kann encadréiert
ginn, respektiv ëmmer dann, wann
d’Qualitéit vu de Soinen net méi ka
garantéiert ginn.

(M. Lucien Weiler reprend la Pré-
sidence)

Mir wëssen och, an dëst steet jo
och explicite am Exposé des mo-
tifs, datt an dësem bestëmmte Fall,
nämlech an der Maison de soins zu
Péiteng, eng Waardelëscht, wann
ech mech richteg erënneren, vun
ëmmerhin 350 Persoune besteet,
an ech mengen, datt dee Chiffer
eleng eis beweist, dass nach vill ze
maachen ass, fir genuch Plaze fir
eis eeler Matbiergerinnen a Mat-
bierger ze schafen.

Mir wëssen dann och, datt et sech
bei dësem Projet ëm en Ausbau op
effektiv 140 Better handelt an datt
dat also och nëmmen eng Drëps
op de waarme Steen ass, wa mer
dat mat der Waardelëscht vergläi-
chen. Mä et ass eng richteg an et
ass awer och eng wichteg Drëps.
Et ass e Schrëtt an déi richteg
Richtung, fir déi Leit, déi eben net
méi kënnen doheem versuergt
ginn, gutt, adequat a virun allem
och mënschewierdeg ënnerze-
bréngen.

D’Bewunner vun dësem Projet, dat
hutt Der héieren, dat ass jo eng Po-
pulation mixte. Dat heescht konkret
an dësem Fall, een Deel vun de
Bewunner leit ënner Demenzpro-
blemer. A genau hei läit dann och

den innovative Charakter vum Pro-
jet - d’Rapportrice ass jo och kuerz
schonn drop agaangen -, nämlech
datt d’Personal extra forméiert ginn
ass, an datt an enger Aarbechts-
grupp och gekuckt gëtt fir progres-
siv eben en neie Modell de prise en
charge anzeféieren, deen dem Lie-
wensrhythmus vun demenzkranke
Persoune verstäerkt wäert Rech-
nung droen.

Eng gutt Saach also, well net nëm-
me garantéiere mer esou, datt déi
betraffe Leit excellent encadréiert
ginn, mä virun allem bidde mer hin-
nen och d’Méiglechkeet, trotz hirer
Krankheet esou vill wéi méiglech
en eegestännegen an och on-
ofhängegen Alldag ze hunn.

D’Awunner ginn dann awer och un
déi alldeeglech Tâchen, déi ufalen,
mat erugezunn, an och dëst ass
eng gutt Iddi, net eleng well vill ee-
ler Leit, ob krank oder och net, hi-
ren Dagesoflaf, dee se 70 an och
méi Joren haten, net méi wëllen an
och net méi kënnen einfach vun
haut op muer änneren an opginn.

Dëse Projet bitt hinnen dann zum
Beispill och d’Méiglechkeet ze ka-
chen, net nëmme fir sech, mä och
zum Beispill fir hir Matbewunner.
An d’Haaptiddi vun dësem Projet
besteet jo dann och dodran, de
Bewunner en „normaalt Liewen“
am Alldag ze garantéieren.

Ee Pluspunkt vun dësem Projet ass
och deen, datt e sech ganz flott a
seng Ëmgéigend agliddert, an datt
eben och d’Awunner vun där Mai-
son de soins doduerch, datt en no
beim Zentrum ass a bei anere so-
zialen, gesellschaftlechen Ariich-
tungen, och déi eng oder aner
Méiglechkeet ausserhalb vun hi-
rem neien Doheem wäerten hunn.

Dir gesitt, Här President, Dir Dam-
men an Dir Hären, - an d’Rappor-
trice a mäi Virriedner hu jo och
scho munches ënnerstrach an
erausgestrach - datt dëse Projet
eben eng ganz Rei flott, modern an
och innovativ Elementer beinhalt.
Mir hunn dann och Enn Oktober
d’lescht Joer hei an der Chamber
schonn eng ganz Rei familljepoli-
tesch Projeten, déi dësem ähnlech
sinn, evakuéiert. Ech erënneren
Iech u Klierf, un Ettelbréck, un Ier-
peldeng bei Ettelbréck, an och
d’Rumm hei an der Stad, esou datt
dëse Projet e weidere Schrëtt ass,
fir eng adequat Betreiung vun ei-
sen eelere Leit ze garantéieren an
domat och hir Liewensqualitéit
alles an allem verbessert.

Ech géing mer dann och erlaben,
den Här Mill Majerus aus dem Fa-
milljeministère ze zitéieren, dee vis-
à-vis vum „Lëtzebuerger Wort“ sot:
„Wir brauchen Einrichtungen, die
Geborgenheit, Anerkennung, Re-
spekt und Gemeinschaft vermit-
teln, wo alte Menschen sich mit ih-
ren persönlichen und genera-
tionsspezifischen Eigenschaften
angenommen wissen. Seniorenein-
richtungen brauchen den Bedürf-
nissen der Bewohner angepasste
Infrastrukturen, qualifizierte und
motivierte Mitarbeiterinnen und Mi-
tarbeiter, die interdisziplinär, kreativ
und engagiert zusammenwirken.“

Méi treffend, mengen ech, kann
een et guer net op de Punkt brén-
gen. Alles an allem ass dëst esou
ee Projet wéi den Här Majerus sech
e virstellt, en excellentë Projet also,
an deen dann och engem nationa-
le Besoin entsprécht.

Ech géing domat schléissen, net
ouni awer nach der Rapportrice
Merci ze soe fir hir Aarbecht, an
nach eemol u meng Wierder vun
aganks ze erënneren, nämlech datt
eis Fraktioun dëse Projet wäert
stëmmen.

Domat soen ech Iech Merci fir
d’Nolauschteren.

■ Plusieurs voix.- Très bien.

■ M. le Président.- Als nächste
Riedner ass den Här Claude Adam
agedroen. Här Adam, Dir hutt
d’Wuert.

■ M. Claude Adam (DÉI
GRÉNG).- Här President, Dir Dam-

men an Dir Hären, mir hunn elo dräi
Projets de loi virleien, déi alleguer
ganz no beienee leien, an duerfir
ass dat och flott, datt mer se kënne
mateneen diskutéieren. Et sinn ex-
cellent Rapportë vun den zwou
Rapportricen do, souwuel mënd-
lech wéi schrëftlech. Ech wëll elo
hei net méi alles widderhuelen, wat
scho gesot ginn ass. Ech wëll
kuerz op déi eenzel Projeten
agoen, duerno awer e bësse vu
menger Riedezäit profitéieren, fir
méi allgemeng Gedanken zu der
Entwécklung am Secteur vun den
Alters- a Fleegeheemer ze féieren.

Fir d’éischt de Projet 5370, d’Parti-
cipatioun vum Stat un der Transfor-
matioun an Extensioun vum Flee-
geheem Saint-Joseph zu Péiteng.
Am Exposé des motifs steet, datt
ganz vill Pensionnairë vill Hëllef
brauchen an deem Haus. Virun al-
lem déi ëmmer méi grouss Zuel vu
Senioren, déi un enger Altersde-
menz leiden, maachen en Ausbau
dréngend noutwendeg. Déi beste-
hend Infrastrukture musse reno-
véiert a moderniséiert ginn. 2004
stoungen 350 Persounen op der
Liste d’attente, dat ass vill. Mä déi
Listes d’attente si mat Virsiicht ze
betruechten, ech kommen nach
dorobber zréck. D’Zuel vun de Bet-
ter geet vu 76 op 143 erop, d’finan-
ziell Bedeelegung vum Stat ass
70%. Déi gréng Fraktioun wäert
dëse Projet stëmmen.

De Projet 5372, d’Modifikatioun
vum Gesetz vum 20. Dezember
2002 wat d’Bedeelegung vum Stat
beim Bau vum CIPA zu Mamer
duerch d’Gemeng betrëfft. Am Ge-
setz vun 2002 war dem Stat seng
Hëllef bei ronn 3,6 Milliounen Euro
Index 100. No dësem Gesetz ass
dem Stat seng Hëllef op ronn 4 Mil-
liounen Index 100 eropgaangen.
Dat ass en Dépassement vun on-
geféier 10%.

Wann een dann nach bedenkt, datt
mat dësen Transformatiounen
d’Zuel vun de Better vun 120 op
138 eropgaang ass, da war et ein-
fach eng Chance, datt déi Mamer
Gemeng décidéiert huet, d’Ges-
tioun vun hirem Haus enger spezia-
liséierter Organisatioun ze iwwer-
loossen. De Statsrot an d’Cham-
berkommissioun halen och fest,
datt d’Participatioun vum Stat net
iwwert déi ursprénglech ofge-
maachten 80% erausgeet.

Interessant bleift awer d’Tatsaach,
datt den urspréngleche Projet,
nach ier e richteg fäerdeg war, huet
misse relativ wäitgehend modifi-
zéiert ginn, wéi d’Gemeng déi a
mengen Ae richteg Décisioun ge-
holl huet, d’Gestioun net selwer ze
maachen. Och wann dat hei zu en-
gem gudde Resultat gefouert huet,
bleift awer erëm d’Fro vun der pro-
fessioneller Begleedung a Planung
an esou grousse Projeten duerch
de Stat, deen hei am Ufank mat
20,5 Milliounen Euro an elo mat
23,6 Milliounen Euro engagéiert
ass. Déi gréng Fraktioun wäert och
dëse Projet stëmmen.

Dann de Projet 5369, d’Participa-
tioun vum Stat beim Bau vun en-
gem CIPA zu Jonglënster. Een, wéi
mir fannen, ganz interessante Pro-
jet, deen e puer Iddie mat ver-
schafft, déi och deene Gréngen ex-
tra um Häerz leien. Et ass e Projet
mat 100 Better, also e bësse méi
bescheiden an der Zuel vun de
Pensionnairen. En ass bewosst
zentral an der Uertschaft Jonglëns-
ter ugeluecht. Am Exposé des mo-
tifs geet Rieds vun engem «modèle
intergénérationnel dans lequel se
croisent les jeunes et les avancés
en âge». Déi geographesch Proxi-
mitéit zum Précoce an der Spill-
schoul ass interessant. Do kéint jo
deen intergenerationellen Aus-
tausch realiséiert ginn, deen am
Exposé des motifs ugeschwat ass.

Weider heescht et, de Centre soll
en Haus vun der oppener Dier sinn
an e Kommunikatiounszentrum fir
Veräiner a Leit vun allen Alteren. Et

solle Geschäfter an de Centre kom-
men, déi fir all Leit op sinn, genau-
sou wéi déi medezinesch
Déngschtleeschtungen am Centre
och solle fir d’Leit op sinn.

Et geet Rieds vun enger Équipe de
parrainage, déi fir all Pensionnaire
direkt no senger Admissioun en in-
dividuelle Programm zesumme-
stellt. Dës Equipe setzt sech ze-
summen aus engem Résident, en-
gem Member vum Fleegepersonal
an engem Bénévolen. Eng formi-
dabel gutt Saach! Hoffentlech
klappt et mam Bénévolat.

Dat sinn alles flott Virstellungen, an
ech mengen och déi responsabel
Gestionnairë vum zukünftege CIPA
Jonglënster wëssen, datt dat alles
net vum selwe funktionéiert, mä
professionell begleet an ën-
nerstëtzt muss ginn. Luewenswäert
fanne mir och, datt d’Gebai mat en-
ger zentraler Holzpaletten-Heizung
soll gehëtzt ginn an datt Wäert op
eng gutt Isolatioun geluecht gëtt.

De Projet huet awer och zwee
Aspekter, déi eis net esou gutt ge-
falen. Op der Säit 5 vum Exposé
des motifs steet e Saz, deen inhalt-
lech ganz bestëmmt seng Berech-
tegung huet, a senger Formula-
tioun awer e bësse brutal ass, an
un deene ville gudde Virsätz, déi
ech elo grad gelueft hunn, e bës-
sen zweifele léisst. Dat ass de Saz:
«Le fait de créer deux maisons dif-
férentes sous un même toit permet
de séparer les personnes dé-
mentes des personnes valides.»

Esou brutal wéi de Saz dosteet
kéint ee mat e bësse schlechtem
Wëlle sech virstellen, datt déi
Équipe de parrainage do sëtzt an
Uerteeler fält. Dobäi ass jo awer Al-
tersdemenz e Prozess, dee bei all
betraffenem Patient ënnerschidd-
lech schnell antrëtt a sech ënner-
schiddlech entwéckelt, a bei jidd-
ferengem och aner Auswierkungen
huet.

Wa mer dann och nach keng trans-
versal Wiesselméiglechkeeten të-
schent deenen zwou Filièren zou-
loossen an och nach keng Mesures
de recours virgesinn, dann hu mer
een zweeglidderege CIPA-System,
dee mer jo awer net wëllen a brau-
chen. Well ech awer voll guddem
Wëll sinn an och den Ausféierunge
vun der Rapportrice nogelausch-
tert hunn, ginn ech einfach dovun-
ner aus, datt dee Saz e bësse
streng formuléiert ass, an et ass
just gemengt ginn, datt mer deene
Leit, déi un enger Altersdemenz
leiden, Raimlechkeete wëlle scha-
fen, wou si sech wuel fillen an ën-
ner enger gudder Betreiung hirem
Liewen an Dignitéit kënnen no-
goen, sou wéi hire Gesondheets-
zoustand et erlaabt.

En zweete Punkt, deen ech och
nach wëll uschwätzen: Och wa mer
et begréissen, datt de regionale
Charakter vum CIPA vu Jonglëns-
ter ervirgehuewe gëtt, menge mir,
datt et e bëssen iwwert d’Zil
ewechgeschoss gëtt, wann et
heescht: „Les conditions d’admis-
sion des pensionnaires sont fixées
par écrit par un comité d’admission
composé de représentants des
communes, des médecins exer-
çants dans ces communes, de tra-
vailleurs sociaux ainsi que de ges-
tionnaires de l’établissement.” 

Dee Gedanke geet dovun aus, datt
nach ëmmer déi meescht Leit do
an d’Schoul ginn, wou se op d’Welt
kommen, do schaffe ginn, wou se
an d’Schoul gaange sinn, eventuell
nach d’Nopeschmeedchen oder
den Nopeschjong bestueden, an
da schliesslech a logescherweis
do an d’Altersheem ginn, wou se
hiert ganz Liewe verbruecht hunn.
Dat klappt awer ëmmer manner oft,
an et ass och nëmmen e klengen
Deel vum Problem. Ech kommen
elo geschwënn a menge méi allge-
mengen Ausféierungen nach eng
Kéier op dëse Problem zréck.

Dir Dammen an Dir Hären, Här Pre-
sident, ech hunn et scho gesot, déi
Gréng si mat deenen dräi Projeten
d’accord, a mir wäerten déi dräi
Projeten och mat stëmmen. 

Ech wëll awer nach e bësse vu
menger Riedezäit profitéieren, fir
eng Rei Froen opzewerfen, déi
sech mir gestallt hunn, wéi ech
mech mat deene ville CIPA- a Mai-
sons-de-soins-Dossierë vun der
leschter Zäit beschäftegt hunn.
Ech mengen, et wier derwäert,
sech mat dëse prinzipielle Froen e
bësse méi intensiv ofzeginn.

Als Iwwerschrëft fir mäi klengen
Exposé klauen ech mer den Titel
vum 12. Kapitel vun der Broschür
„Für und mit Senioren“ vum Famill-
jeministère. Den Titel ass op lëtze-
buergesch dann „Wéi vill Alen- a
Fleegeheembetter braucht eist
Land?“. Niewent deenen dräi Pro-
jetë vun haut, déi mer elo ge-
schwënn - an ech ginn dovun aus
mat Unanimitéit - stëmme wäerten,
hate mer schonn am Dezember
dräi aner Projetë gestëmmt: d’Flee-
geheem fir Alzheimerpatienten zu
Ierpeldeng bei Ettelbréck, d’Ver-
gréisserung an d’Transformatioun
vum CIPA um Plateau du Rham hei
an der Stad an e Fleegeheem zu
Klierf.

Déi Hären Empel, Majerus a Wag-
ner vum Familljeministère hunn an
hirem Artikel eng Rei ganz interes-
sant Zuele verschafft a ginn och di-
rekt eng Äntwert op hir Fro, wéi vill
Better datt mer brauchen: „Der Be-
darf an Altenheimbetten könnte im
Jahr 2010 zwischen 5.460 und
5.480 liegen.” Dës, wéi ech men-
gen, ganz prezis Zuele sinn d’Re-
sultat - dat schreiwen déi Häre sel-
wer - vun den Zuele vun der Vol-
lekszielung vum 1. Januar 2001 an
enger Statec-Virausso fir d’Joer
2010. A well d’Auteuren eis net ver-
roden, wéi se gerechent hunn, ass
et och net kloer, wéi eng grouss
Feelerquot muss agerechent ginn.

Aus deenen Zuelen, déi mer haut
de Mëtteg kritt hunn, geet ervir, datt
elo scho mat den Transformatiou-
nen a Planungen, déi engagéiert
sinn, 6.036 Better a Senioreninsti-
tutiounen engagéiert sinn. Also,
scho méi ewéi 600 weider, wéi mer
der eventuell 2010 géinge brau-
chen.

Ech hu meng Problemer mat dësen
Hypotheesen aus dem Familljemi-
nistère, an ech erklären och firwat.
Mir wëlle jo, datt ëmmer méi Leit
ëmmer méi al kënne ginn, an datt
mir dat kënnen ënnert deene
beschtméigleche Konditioune
ginn. Al ginn an al sinn ass net ëm-
mer mat Krankheet a Misär verbon-
nen. Et gëtt zu Lëtzebuerg ganz vill
eeler Leit, déi valid, selbststänneg
a gesond sinn. Wann dann och
nach d’Pensioun stëmmt an déi fi-
nanziell Suerge méi kleng sinn,
dann ass et eng Freed al ze ginn.
Och dat soll eng Kéier hei gesot
sinn.

Mir fueren hei zu Lëtzebuerg zwee-
gleiseg, fir eise Leit am Alter eng
méiglechst héich Liewensqualitéit
ze erhalen. Mir bauen eist Netz vun
ambulanten Hëllefsmoossname
konsequent aus, fir datt d’Leit
méiglechst laang doheem kënne
wunne bleiwen, wa si dat wëllen; a
mir renovéieren, moderniséieren a
bauen Alters- a Fleegeheemer, fir
datt déi Leit, déi net méi kënnen
oder wëllen an hirer Wunneng blei-
wen, en neit Doheem fannen. Dat
ass eng Politik, déi déi Gréng aus-
drécklech ënnerstëtzen. 

D’Aféierung vun der Fleegeversé-
cherung den 1. Januar 1999 hat
ënner anerem als Zil, eelere Mën-
schen een onofhängegt Liewen do-
heem ze verlängeren duerch
d’Schafung vun engem Réseau de
soins à domicile, an duerch eng fi-
nanziell Ënnerstëtzung vu Leit aus
dem Ëmfeld vu kranken oder
behënnerte Mënschen, wa si sech
doheem ëm hir Leit këmmeren.

Déi Aféierung vun der Fleegever-
sécherung huet eng interessant
Evolutioun mat sech bruecht. De
Prozentsaz vun de Bénéficiairë vun
der Fleegeversécherung, déi an
Alters- a Fleegeheemer ënner-
bruecht sinn, huet sech vu 47% am
Joer 2001 lues a lues op 38% am
Joer 2004 reduzéiert. Och wann
d’Nettozuele vun de Bénéficiairen
aus den Institutiounen nach liicht
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eropgaange sinn, esou schéngt et
awer däitlech ze sinn, datt d’Flee-
geversécherung en Erfolleg ass:
Ëmmer méi Leit loossen sech vun
de Soins à domicile oder vu Leit
aus hirer Famill doheem versuer-
gen.

Dobäi ass verständlecherweis den
Ofhängegkeetsgrad vun de Leit an
den Etablissementer méi héich wéi
doheem. An den Etablissementer
sinn duerchschnëttlech 26,9 Ston-
ne pro Woch accordéiert, doheem
21,2. D’Réseaux de soins à domi-
cile hunn eng gewalteg Expan-
sioun gemaach. An de Réseauen
ass d’Zuel vun de Ganzdagsaar-
bechtstâchë vun 148 am Joer 1999
op 800 am Joer 2004 eropgaan-
gen. Dat ass méi ewéi fënnefmol
esou vill an Zäit vu fënnef Joer. An
den Etablissementer ass d’Zuel
vun de Ganzdagstâchen am sel-
wechten Zäitraum vun 1.216 op
1.965 eropgaangen. Dat sinn och
nach gutt 60% méi an Zäit vu fën-
nef Joer, mä et ass awer net ze ver-
gläiche mat der Explosioun am
Secteur vun de Soins à domicile.
En ähnleche Boom verzeechnen
och d’Structures semi-station-
naires, dat heescht d’Centres de
jour.

Ech mengen, mir sinn eiser eelerer
Generatioun an och eiser jonker
Generatioun et schëlleg, dës Evo-
lutioun am A ze behalen. Et ass
och an dësem Kader, datt ech
meng Bedenken zu der Estima-
tioun hunn, déi ech virdrun zitéiert
hunn.

Den 1. Januar 1999 hate mer 2.562
Better an Altersheemer an 975 Bet-
ter a Maisons de soins. Den 1. Juli
2003 hate mer 3.239 Better an eise
34 Altersheemer an 1.266 Better an
eise 15 Fleegeheemer. Déi Zuelen,
déi mer de Mëtteg kritt hunn, wei-
sen, datt eben 2004 schonn d’Uni-
téiten ëm 300 Stéck eropgaange
sinn. D’Zëmmere waren zu 96%
respektiv zu 97% beluecht, a mir
stelle fest, d’Regierung huet an
deene leschte Jore vill Efforten an
deem Beräich gemaach. Mä firwat
gëtt et dann nach ëmmer déi laang
Waardelëschten? Firwat gëtt et ëm-
mer nees dramatesch Situatiounen
an de Familljen, wann ee Member
stënterlech an eng Institutioun goe
muss, well en doheem net méi lie-
we kann? Firwat muss een dann all
Haus eenzel ofklappen? Firwat
muss ee ganz oft politesch Gréiss-
ten aschalten - wann een dann eng
politesch Gréisst kennt?

(Interruption)

Firwat steet zum Beispill op der
Homepage vun der ALA, der Asso-
ciation Luxembourg Alzheimer:
„Folgende Pflegeheimer führen ei-
gene Wartelisten, bei diesen Hei-
men ist es ratsam, den Patienten
auf die Warteliste eintragen zu las-
sen, auch wenn die Aufnahme erst
zu einem späteren Zeitpunkt even-
tuell erfolgen soll (…)”. An an den
Informatiounsblieder vun de CIPAë
steet alt emol: „Ugemellt sinn
heescht net kommen ze mussen.”

(Hilarité)

Wat ass da mat deenen 350 Leit,
déi 2004 op der Liste d’attente vun
der Péitenger Maison de soins
stoungen? Sinn esou Waardelësch-
ten net schrecklech onsënneg?
Geet et net meeschtens esou wéi
an deem Altersheem, wou ech e
bësse méi kënneg sinn: Gëtt ee
Bett fräi, stelle mer fest, datt eng
Rei Leit vun der Waardelëscht bal
béis ginn, datt si elo scho sollen an
d’Altersheem goen. Anerer si scho
laang an engem aneren Heim.
Heiansdo kréie mer och matge-
deelt, datt déi concernéiert Per-
soun scho gestuerwen ass.

Eng seriö Planung gëtt doduerch
erschwéiert, datt et der Cellule
d’évaluation et d’orientation net er-
méiglecht gouf, eng vun hiren Auf-
gaben ze realiséieren, an zwar de
centraliser les données sur l’offre
en établissements ou en centres
de jour ou de nuit. D’Cellule d’éva-
luation et d’orientation ka keng
Donnéeën zentraliséieren, wa se
keng Donnéeë geliwwert kritt. We-
der d’Fleegeversécherung nach de

Ministère de la Famille kënnen eng
Orientatioun an e fräit Bett garan-
téieren. Dat ass mindestens ge-
neesou vill e Problem vun enger
zentraler Ulafplaz, déi net funktio-
néiert ewéi vun ze mann Capaci-
téiten. 

Firwat ginn nach ëmmer Leit an
d’Ausland?

Am Rapport général de la sécurité
sociale vum November 2004 - do-
raus hunn ech iwwregens och all
meng aner Donnéeën - gëtt et am
Ganzen 241 Demandeurs vu
Leeschtunge vun der Fleegeversé-
cherung, déi am Ausland an en-
gem Établissement d’aides et de
soins liewen, 135 an Däitschland,
93 an der Belsch, 13 a Frankräich.
Natierlech ass et oft de Leit hire
Choix fir an d’Ausland ze goen,
deen heiansdo och mat finanziellen
oder ierfschaftleche Grënn zesum-
menhänkt. Mä, dat ass awer net
ëmmer de Fall. Oft fannen d’Leit
hei am Land dee Moment kee Bett,
wa si eent brauchen. 

Eng aner relativ rezent Entwéck-
lung kritt och ëmmer méi Bedei-
tung. D’Schafung vu Seniorewun-
nengen, déi sech zwar un éischter
Stell u rüsteg a valid Seniore wen-
den, deenen hiert erklärtent Zil
awer ass, hire Bewunner eng méig-
lechst laang Autonomie an hirer
neier Wunneng ze garantéieren.
Ech denken do un d’Haus Sisy
Lentz, dat elo viru kuerzem zu Bar-
treng ageweit ginn ass an un e Pro-
jet zu Bierschbech bei Miersch,
wou ënner privater Initiativ eng gutt
30 senioregerecht Wunnenge ge-
baut ginn. Där Beispiller gëtt et
bestëmmt nach vill méi. 

Och hei froe mir eis, wéi wäit de
Stat esou eng Wunnform ka förde-
ren. An dass esou Seniorewunnen-
gen en Afloss op d’Populatioun vun
den Altersheimer hunn, schéngt eis
evident. 

Fir ofzeschléissen erlaabt mer
nach eng Remarque zu deenen 20
oder 30% vun den Onkäschte, wou
de Stat net dru participéiert. Dës
20 oder 30%, ech ginn emol dovun
aus, dass et gutt Grënn gëtt, dass
déi eng 20 an déi aner 30% musse
bäidroen, ginn zum Deel och vun
de Gemenge bäigeluecht. 

Grondsätzlech hu mir Gréng kee
Problem domat, wann d’Gemen-
gen sech un den Infrastrukture fir
Senioren an hirer Regioun bedee-
legen. Iwwert de Schlëssel vun dë-
ser Bedeelegung misst een awer
emol eng Kéier nodenken. Et wier
vläicht méi gerecht, wann et zu en-
ger Onkäschtebedeelegung no en-
gem Awunnerschlëssel géing kom-
men. Am Moment keeft eng Ge-
meng sech mat esou vill Better an,
wéi se mengt der ze brauchen.
Dobäi kann et jo awer net esou
sinn, dass eng Gemeng ganz
eleng iwwert déi Better kann déci-
déieren, wou si sech dru bedeelegt
huet. 

Ech ginn dovun aus, dass et zu
Jonglënster net anescht geet wéi
zu Miersch. Wa keen Interesséier-
ten aus der Gemeng do ass, deem
dat fräit Bett eigentlech zur Verfü-
gung steet, da bleift dat Bett dofir
awer net eidel, da si mer alleguer
solidaresch, an da kënnt eben en
anere Mënsch an dat Zëmmer. An
een, deen dat net versteet, dee
muss ee vläicht drun erënneren,
dass de Stat jo schliesslech och
mat 70 bis 80% un all Zëmmer be-
deelegt ass, an dass mer eis ein-
fach keng eidel Better leeschte
kënnen. 

Wéi gesot, déi Gréng stëmmen déi
dräi Projete mat. Mir erwaarden eis
awer e kritesche Suivi vun der
Entwécklung am Senioren- a Flee-
gesecteur, fir dass mer net riskéie-
ren deier Feelplanungen ze maa-
chen. 

An an deem Sënn, fir dass mer och
eppes hei zréckbehale wat eis
drun erënnert, dass mer wëllen
dee richtege Suivi maachen, dépo-
séieren ech eng Motioun am
Numm vun der grénger Fraktioun,
wou mer, aus deenen Ursaachen,
déi ech a mengem klenge Referat
hei opgezielt hunn, d’Regierung in-

vitéieren, dass all d’Acteure vum
Familljeministère, vum Ministère de
la Santé et de la Sécurité sociale a
vum Ministère des Travaux publics
solle bei der Planung vun esou Ins-
titutioune méi enk zesummeschaf-
fen.

Mir hätten och gären, dass d’Ze-
summenaarbecht vun all deene
verschiddenen Acteuren um Ni-
veau vun der Gestioun vun de Ca-
pacités d’accueil an den Institu-
tioune soll verstäerkt ginn. 

Voilà, ech soen Iech Merci fir d’No-
lauschteren.

Motion 1

La Chambre des Députés,

- saluant la politique d’investisse-
ment du Gouvernement en matière
d’institutions d’accueil pour per-
sonnes âgées;

- soulignant la nécessité d’une
mise en place d’infrastructures de
qualité et économiquement effi-
caces;

- estimant que lors de la planifica-
tion en matière d’institutions d’ac-
cueil pour personnes âgées, une
étroite collaboration des différents
acteurs (Ministère de la Famille, Mi-
nistère de la Sécurité Sociale;
Union des Caisses de Maladie et
Cellule d’évaluation et d’orientation
de l’assurance dépendance, Minis-
tère des Travaux publics) est indis-
pensable;

- estimant qu’une bonne planifica-
tion nécessite des statistiques
fiables sur les besoins réels;

- estimant que la gestion des listes
d’attentes en matière d’institutions
d’accueil pour personnes âgées
doit se faire dans un esprit de
transparence et d’efficacité et qu’il
faut donc éviter les multiples ins-
criptions,

invite le Gouvernement

- de renforcer la collaboration de
tous les acteurs au niveau de la
planification des institutions d’ac-
cueil pour personnes âgées;

- de renforcer la collaboration de
tous les acteurs au niveau de la
gestion des capacités d’accueil
des institutions pour personnes
âgées.

(s.) Claude Adam, François
Bausch, Felix Braz, Camille Gira,
Viviane Loschetter.

■ M. le Président.- Merci, Här
Adam. Als leschte Riedner ass den
honorablen Här Aly Jaerling age-
droen. Här Jaerling, Dir hutt
d’Wuert.

■ M. Aly Jaerling (ADR).- Här
President, Dir Dammen an Dir
Hären, virop wëll ech och deenen
Damme Rapportricë félicitéiere fir
hiren ausféierleche schrëftlechen a
mëndleche Rapport an deenen
dräi kumuléierte Projeten hei. 

Wat de Projet 5370 ubelaangt, am
Zesummenhank mat den Transfor-
matiounen an dem Ausbau vun der
Maison de soins zu Péiteng, gëtt et
keng Objektioun vun eiser Säit,
esou dass mer do eisen Accord
kënne ginn.

Och de Projet 5372, wat de Bau
vun engem Centre intégré fir eeler
Leit zu Mamer betrëfft, ka vum ADR
ouni Bedenken akzeptéiert ginn,
an de Projet 5369 am Zesummen-
hank mat der Participatioun vum
Stat um Bau vun engem Centre in-
tégré fir eeler Leit zu Jonglënster
gëtt eis och keen Ulass zu Beden-
ken.

Begréissenswäert ass bei deene
Projeten, dass am Fong versicht
gëtt, esouwuel Fräizäitaktivitéite fir
déi eeler Leit mat anzebauen, awer
och d’Verbindung gesicht gëtt zu
deene Jonken, fir eben duerch
d’Liewensfreed vun de Kanner
deenen eelere Leit och e bësse
méi Liewensfreed nach mat op de
Wee ze ginn. Dat schéngt mer déi

richteg Approche ze sinn an dat
sollt och eiser Usiicht no an deem
Sënn weidergoen. 

Am Projet vu Jonglënster, hunn ech
gelies, ass och d’Renaturéierung
vun der Schwaarzer Ernz mat er-
nimmt, mat enger Rei vun ökolo-
geschen Opwäertungen, déi mat
der Renaturéierung zesummen-
hänken. Do stellt d’Fro sech: Gëtt
d’Ernz elo gläichzäiteg mat der
Realiséierung vun deem Projet re-
naturéiert? Da misst jo awer och do
iergendwéi schonn e Projet vir-
leien.

D’Fro stellt sech och, ob dann net
vläicht muss e Remembrement ge-
maach ginn, well d’Bett vun der
Ernz jo forcément muss méi breet
gemaach ginn, an dann eben op
Terrainen iwwergräift, déi vläicht
elo net am Stat senger Hand sinn,
a wou ee sech och d’Fro stelle
muss, ob déi Renaturéierung esou
no bei der Quell vun der Ernz sënn-
voll erschéngt, well riskéiert gëtt,
dass dat Ganzt sech zu engem
breeden Dëmpel entwéckelt, wann
net vill Waasser do ass, a sech
wierklech am Fall vu Waasserman-
gel kënnt zu engem bakterielle Pro-
blem entwéckelen, deen esou no
bei engem Altersheim awer déi
eng oder aner Problemer kënnt op-
werfen, wou ech awer elo net wëll
gesot hunn, dass mer géint déi Re-
naturéierung sinn, mä wou een
awer misst déi Froe klären, ier do-
madder ugefaange gëtt. 

Här President, säit enger Rei vu Jo-
ren, haaptsächlech säit der Aféie-
rung vun der Fleegeversécherung,
sécher awer och scho virdrun, ver-
siche mer deenen effektive Be-
soinë vu Fleegebetter gerecht ze
ginn, dat fir ze verhënneren, dass
eis eeler Leit sech mussen am Aus-
land fleege loossen, mat deene
Konsequenzen, déi mer kennen,
awer och fir eise Leit hei am Land
alleguer d’Méiglechkeet ze ginn, fir
e rouege Liewensowend ze ver-
bréngen. 

Säit 1999 hu mer dofir och eng Rei
Projeten hei gestëmmt, mat dee-
nen zwee haut eelef fir de Bau vu
Centres intégrés an der véier mat
deem haut fir den Ausbau oder
d’Moderniséierung. Mir hunn also
versicht mat der Participatioun vum
Stat de Besoinë gerecht ze ginn.
D’Fro, déi opsteet, ass: Wéini ginn
déi Centres gebaut, respektiv, wéi-
ni ginn déi fäerdeg, déi schonn am
Bau sinn?

D’Fro, déi hei opgeworf ginn ass
vum Här Adam, Spriecher vun de
Gréngen, wéi vill Fleegebetter dass
mer effektiv brauchen, ass keng
statistesch Fro, et ass menger
Usiicht no éischter eng grouss ge-
sellschaftspolitesch Fro, wou mer
musse kucken a wat fir eng Form
vu Familljestrukturen dass mer an
Zukunft eraginn, dass mer kucken
am Zesummenhank mat gesonde
Famillje versichen emol an enger
éischter Phas déi eeler Leit esou
laang wéi méiglech an hirer Famill
ze halen an dann duerno ze ku-
cken iwwert d’Heemfleeg se nach
an enger weiderer Phas doheem
kënnen ze fleegen. Dat géif dann
zum Beispill mat sech bréngen,
dass mer do och e Reguléierungs-
faktor hunn, wou mer spéider man-
ner Fleegeheimer brauchen. 

Well et geet net duer zeg Projeten
ze stëmmen an domadder de Leit
den Androck ze ginn, dass de Pro-
blem vun de Fleegebetter geléist
gëtt, dass et awer nach zéng Joer
dauere ka bis eng effektiv Erliichte-
rung kënnt, well d’Zuel vun de
Fleegefäll net méi kleng wäert ginn
an doduerch de Besoin weider
klëmmt. Dofir eng kloer Fro un
d’Regierung: Sinn an deene Spe-
zialfonge fir d’Finanzéierung vun
de Fleegeheimer, respektiv de
Centres intégrés iwwerhaapt nach
Sue genuch, fir déi gestëmmte Pro-
jete kënnen ze realiséieren? Wéi vill
Sue sinn nach an deene Fongen, a
wann der net méi genuch dra sinn,
kann d’Regierung eis da soe wéi
se gedenkt déi Projeten ze finan-
zéieren, déi mer elo hei masseg
stëmmen, wou jo awer déi finanziell
Moyene mussen do sinn, fir se ef-
fektiv kënnen ze realiséieren?

Här President, ech wëll dës Ge-
leeënheet awer net verpassen, fir
och emol e puer prinzipiell Froen
opzewerfen am Zesummenhank
mat de Centres intégrés. Ech ginn
de Verdacht net lass, dass déi
sech ëmmer méi an eenzeg Mai-
sons de soins verwandelen, dat
aus der Ursaach, well d’Fraisë vum
Personal, wat gebraucht gëtt, fir
d’Soine vun de Fleegefäll ze garan-
téieren, ebe vun der Fleegeversé-
cherung iwwerholl ginn, an donie-
went d’Personal fir déi reng Alters-
heimstrukture vun de betraffenen
Etablissementer selwer muss ge-
droe ginn. Ech schwätzen elo net
vun deene Projeten, déi mer haut
stëmmen, mä ech schwätzen am
Fong vun deene Fleegeheimer, déi
scho realiséiert sinn, also deene
Centres intégrés, déi scho bestinn.

Gëtt et an deem Zesummenhank
eng Kontroll, fir do eventuell Aus-
schreidungen ze vermeiden? Dat
ass am Fong déi Fro, déi ech stel-
len. Gëtt et eng Kontroll oder ass
der Regierung bekannt, dass dat
effektiv an der Praxis esou gehand-
habt gëtt? Et gesäit ganz esou aus,
dass wa Leit an déi Centres inté-
grés erageholl ginn, dat ëmmer
méi Fleegefäll sinn, an dass déi
Leit, déi am Fong einfach wëllen an
en Altersheim goen, fir eben do ze
bleiwe bis zum Schluss, net méi
esou an deene Centres wëllkomm
sinn. 

Net verfeele wëll ech awer och, fir
iwwert d’Hébergementspräisser an
deene eenzelnen Etablissementer,
déi Alters- a Fleegefäll betreien, e
puer Wuert ze verléieren.

D’Präisser fir den Hébergement va-
riéiere laut dem Rapport vun 2001
zwëschen 1.250 an 2.500 Euro.
Den Etablissementer steet et fräi
hir Präisser selwer festzeleeën. Do
kéint een elo einfach soen, datt do
de fräie Marché spillt, wann net do
awer ee Phenomeen wier, dee
mech awer onheemlech stéiert.
Wann nämlech e Pensionnaire an
esou engem Etablissement net ge-
nuch Moyenen huet, fir deen Hé-
bergement aus senger Täsch ze
bezuelen, da muss de Stat d’Diffe-
renz bäileeën.

Déi Etablissementer fixéieren also
hir Präisser an der Gewëssheet,
datt, egal wat se froen, de Stat bis
zu enger bestëmmter Zomm d’Dif-
ferenz iwwerhëlt. An hei misst men-
ger Usiicht no de Stat a sengem In-
teresse, am eegenen Interesse,
awer och am Interesse vun de
Steierzueler méi reguléierend
agräifen an eng kloer Berechtigung
vun de Präisser vun deenen Eta-
blissementer fir hiert Hébergement
verlaangen. Ebe well de Stat och
de gréissten Deel vum Finanze-
ment vun deem Ganzen dréit, awer
och well de Käschtepunkt vun de
Better, déi offréiert ginn, jo zimlech
an all Etablissement bal dee gläi-
chen ass.

Här President, e leschte Punkt
awer, dat sinn d’Soins à domicile,
déi och zum Sujet vun de fleege-
bedürftege Leit gehéieren. Well
wat mer méi Leit, wéi ech scho ge-
sot hunn, méi laang doheem kënne
fleegen, wat mer manner Fleege-
better brauchen, wat also heescht,
dass mer manner Finanzmëttele
brauche fir eben d’Fleeg ze garan-
téieren.

Éischtens emol wëll ech nach emol
déi Stopauerfleeg, déi den hëllefs-
bedürftege Leit zougemutt gëtt, hei
offiziell emol uprangeren. Et ass
souwuel fir de Fleegebedürftegen
onmënschlech no engem Termin-
plang gefleegt ze ginn, mä och fir
d’Fleegepersonal, dat ganz oft
staarke Contrainten ausgesat ass,
fir déi Terminer ze respektéieren. Et
huet een heiansdo den Androck,
wéi wa méi d’Terminer gefleegt géi-
fe gi wéi d’Mënschen.

Do derbäi kënnt nach: Alles wat net
direkt mat der medezinescher
Fleeg ze dinn huet, muss vum Pa-
tient bis op dee leschten Cent be-
zuelt ginn. Et ass einfach net méi
zoumuttbar, datt fleegebedürfteg
Leit mussen zum Beispill
d’Hänsche bezuelen, déi d’Fleege-
personal undeet, oder souguer
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mussen dofir bezuelen, wann
d’Fleegepersonal hinnen hir Medi-
kamenter doséiert, respektiv eng
Medikamentebox zesummestellt,
wat jo awer misst eigentlech zur
Fleeg gehéieren.

Ass et net traureg, datt zum Beispill
eng fleegebedürfteg Fra souguer
muss bezuelen, wann d’Fleegeper-
sonal hir mam Kamp eng Kéier
duerch d’Hoer fiert oder soss nach
eng Klengegkeet mécht? An et ass
scho virkomm, an ech mengen déi
Leit, déi um Terrain schaffen, déi
wëssen dat, an och d’Regierung
weess dat, dass déi Fleegebedürf-
teg Rechnunge geschéckt kréien,
déi bis zu 800 Euro pro Mount aus-
maachen, fir Saache vun deenen
se mengen, se hätte mat hirer
Fleeg ze dinn an déi se awer aus
hirer eegener Täsch musse bezue-
len, ebe well se net genuch op-
gekläert sinn, wat se dann eigent-
lech zegutt hunn am Kader vun der
Fleegeversécherung, fir där hiert
Finanzement jo awer trotzdeem
jiddfereen 1% vu sengem Revenu
muss oftrieden.

Fir mech grenzt dat do schonn e
bëssen un Ausbeutung grad un
deene Leit, déi duerch hiert Ge-
briechen sech net kënne géint
eppes wieren oder net fäeg si grad
nozevollzéien, wat dann eigentlech
mat hinne geschitt. Dofir missten
déi ganz Soins à domicile, déi am
Kader vun der Fleegeverséche-
rung bestinn, grondleeënd iwwer-
duecht ginn an dem wierkleche
Besoin vum Patient ugepasst ginn.

Et muss awer och dofir gesuergt
ginn, dass d’Fleegepersonal ënner
mënschewierdege Konditioune ka
schaffen. Och wann hei elo Chif-
ferë gesot ginn, deenen no ëmmer
méi Fleegepersonal agestallt gëtt
an ëmmer méi Fleegepersonal zur
Verfügung steet, esou wëllt dat
nach laang net heeschen, dass déi
Leit ënner mënschewierdege Kon-
ditioune schaffen, well et sinn der
nach ëmmer net genuch.

Wann Der déi Leit um Terrain frot,
da kënnen déi Iech e Liddchen do-
vunner sangen, ënner wat fir enge
Contrainten, dass se vun engem
Patient bei deen anere musse la-
fen, fir hiren Terminplang owes iw-
wert d’Bühn ze kréien. Déi Leit, déi
hir Aarbecht da ganz seriö maa-
chen, déi schaffen dann ebe méi
laang an déi kréien dann och awer
emol dofir keng Iwwerstonne be-
zuelt. Déi mussen sech einfach un
de Plang halen. Ech fannen dat
einfach onmënschlech an och
deem Personal do géigeniwwer on-
wierdeg.

Et däerf och net méi sinn, datt ein-
fach fir den Dagespensum kënnen
ofzewéckelen, duerch de Stress,
deen opkënnt duerch d’Stopauer-
terminer, riskéiert gëtt, dass de Pa-
tient drënner leit an datt drama-
tesch Situatioune kënnen entstoen
- an där Fäll ware schonn -, dass
einfach versicht ginn ass de Pen-
sum erofzerasselen an dass dann
déi eng oder aner Betreiung ver-
giess ginn ass oder einfach iwwer-
si ginn ass. 

Als Konklusioun wëll ech ofschléis-
send soen, et wier noutwendeg
erëm eng déif gräifend Diskus-
sioun ze féieren iwwert déi ganz
Problematik vun der Fleeg, an dat
am Interesse vun de Patienten. Et
däerf net méi sinn, datt duerch ze
vill restriktiv Fleegepläng Patiente
Schued erleiden. Esou wéi et och
net méi däerf sinn, datt an de
Centres intégrés nach just ge-
suergt gëtt fir Fleegefäll ze héber-
géieren, well d’Fleegeverséche-
rung hei d’Fraisën dréit. Esou wéi
et och net méi däerf sinn, datt déi
betraffen Etablissementer kënnen
Hébergementspräisser fixéiere wéi
se wëllen, an datt de Stat muss de
Supplément oder den Ënner-
scheed droen.

Dat gesot wier ech frou, wa mer an
der zoustänneger Kommissioun
kënnen dës Problematik eng Kéier
an aller Serenitéit ugoen an der
Chamber, an an engem Rapport
déi néideg Konklusiounen a
gewënschten Objektiver kënnte vir-
leeë fir eben an der Fleeg nei

Weeër ze goen am Interesse vum
Patient.

Dat gesot, hoffen ech, datt all Pro-
jeten, déi mer gestëmmt hunn, och
schnellstméiglech kënne realiséiert
ginn, an ech kann och do soen,
dass mer déi dräi Projete stëmmen
an och déi Motioun vun de Grénge
wäerten ënnerstëtzen.

Ech soen Iech Merci.

■ M. le Président.- Merci, Här
Jaerling. Als nächste Riedner ass
den honorabelen Här Negri age-
droen. Här Negri, Dir hutt d’Wuert.

■ M. Roger Negri (LSAP).-
Merci, Här President. Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären,
ech wëll der Rapportrice Merci soe
fir hiren excellente mëndlechen a
schrëftleche Rapport an och dass
si sech mat mir zesummen de Pro-
jet zu Mamer op der Plaz am Virfeld
vun deem heitege Vote zesummen
ugekuckt huet. Mam Projet de loi
5372 gëtt haut déi lescht legislativ
Etapp vum Centre intégré pour
personnes âgées vu Mamer ofge-
schloss.

Als Bauteschäffe vun der Gemeng
Mamer freet et mech, dass meng
Kolleegin Claudia Dall’Agnol mir of-
fréiert huet an hirer Plaz haut iw-
wert dëse Projet schwätzen ze
dierfen, engem Projet - dat wëll ech
betounen -, deen eng regional Vo-
katioun huet, also fir d’Wuelbefan-
nen am Alter suergt fir d’Biergerin-
nen a Bierger vu Mamer an der Re-
gioun ronderëm.

Et gëllt hei mat dësem Projet de loi
dat ursprénglecht Gesetz vum 20.
Dezember 2002 unzepassen. Dës
Upassung gouf noutwendeg
duerch eng Rei vun Ännerungen,
déi gemaach goufen an déi natier-
lech och weider Käschte mat sech
bréngen.

Et sinn am Laf vun de Joren eng
ganz Rei vun neien Erkenntnisser
entstanen, besonnesch duerch
den Ëmstand, dass d’Leit ëmmer
méi spéit an d’Altersheimer ginn. Et
ass wëssenschaftlech bewisen,
dass dëst och gutt fir d’Vitalitéit vun
de Leit ass,…

(Brouhaha et coups de cloche
de la Présidence)

…awer net zulescht gëtt et méig-
lech duerch d’Fleegeverséche-
rung, duerch déi d’Leit och do-
heem kënne gehollef kréien, dass
d’Moyenne d’âge an den Altershei-
mer ëmmer méi héich gëtt.

Dee Moment, wou d’Gebai zu Ma-
mer geplangt ginn ass, louch
d’Moyenne d’âge vun de Leit, déi
an en Altersheim gaange sinn,
nach bei 80 Joer. D’Moyenne d’âge
vun de Pensionnairen am CIPA vu
Mamer läit haut op den Dag genau
bei 86 Joer. Fir dëser Evolutioun
Rechnung ze droen huet de Famill-
jeministère zesumme mat der Ge-
meng Mamer a mat der Kongrega-
tioun vun de Franziskanerinnen,
déi no enger europawäiter Aus-
schreiwung als Gestionnaire aus-
gewielt ginn ass, et fir richteg ge-
halen am Detail de Projet duerch-
zegoen an d’Fonctionnalitéit an
d’Utilisatioun vun alle Raimlech-
keeten nach eng Kéier ze iwwer-
denken.

Als Fallbeispill wëll ech hei ernim-
men, dass et sech eriwwregt huet
op all Stack eng Partie Kichen ze
installéieren, mä dofir gëtt eng gutt
koordinéiert Zentralkichen instal-
léiert. Doduerch gëtt engersäits
d’Prise en charge vun de Pension-
nairë vereinfacht an op där anerer
Säit konnt d’Capacitéit vum CIPA
eropgesat ginn; amplaz vun 120
Pensionnairen kënnen elo am Gan-
zen 138 Pensionnairen am Mamer
CIPA wunnen.

Ech wëll a Saachen Architektur och
nach eng Kéier ënnersträichen,
datt déi ursprénglech geplangten
120 Eenzelzëmmer mat enger Sur-
face vun 31,8 m2, dovunner 6,4 m2

fir d’Buedzëmmer, grousszügeg
geplangt sinn an dass am Ganzen
en héije Wäert op Confort a Lie-
wensqualitéit geluecht ginn ass.

An dësem Konzept gëtt et an ei-
sem CIPA zu Mamer zum Beispill
och e Coiffeur, e Restaurant an e
ganz schéine japanesche Gaart,
déi zesumme fir eng flott Ambiance
suergen.

Am Ganzen huet de CIPA zu Ma-
mer 37,6 Milliounen Euro kascht.
Mam Gesetz, dat mir haut wäerten
ofstëmmen, soll d’Participatioun
vum Stat op 23,6 Milliounen Euro
eropgeschrauft ginn. No engem
deelweise Remboursement vun
der TVA gëtt e Rescht, ronn 10,8
Milliounen Euro vun de Gemenge
Mamer, Kielen, Kënzeg, Dippech,
Garnech, Koplescht, Stroossen a
Simmer finanzéiert, wouvunner
eleng 6,5 Milliounen Euro op de
Kont vun der Gemeng Mamer ginn.
Dat sinn héich Zommen, mä am Hi-
bléck op d’Wuelbefanne vun eisen
eelere Matbierger ass dëse Projet
en absolut berechtegten a wichte-
gen Investissement.

D’Diere vum CIPA sinn den 1.
Abrëll 2004 a Presenz vun der Ma-
dame Ministesch Marie-Josée Ja-
cobs opgaangen, an op den Dag
vun haut wunnen 122 Pensionnai-
ren am Mamer CIPA, wouvun 99
Pensionnairë Fraen an 23 Pension-
nairë Männer sinn. Vun där Zuel vu
Pensionnairë brauchen 59 Leit
Soinen an der Geriatrie. Et ass vir-
gesinn, dass de Betrib ab deem
nächste Mount au complet, also
mat 138 Pensionnairen, fonction-
néiert.

Ech wëll hei ënnersträichen, dass
dëse CIPA sech exemplaresch an
den Zentrum vu Mamer integréiert.
D’Lag bei der Mamer Gemeng,
dem Mamer Schlass an dem Na-
turpark Brill garantéiert eng héich
Liewensqualitéit. D’Leit, déi am
CIPA wunnen, bleiwen domadder
an direktem Kontakt mam gesell-
schaftleche Liewen an der Ge-
meng, an dat ass eng ganz wich-
teg Konditioun fir sech wuel ze
fillen.

Iwwregens fonctionnéiert am CIPA
zu Mamer och e Foyer du jour mat
engem Centre psycho-gériatrique,
deen den 19. November 2004 a
Presenz vun eiser Familljeminis-
tesch ageweit gouf. De Foyer du
jour, dee vun „Hëllef doheem“ be-
driwwe gëtt, ass vum Ministère de
la Famille agrééiert gi fir eng Capa-
citéit vun eelef Still, déi vun 39 Per-
sounen an Usproch geholl ginn.
Dës Persoune komme gréissten-
deels nëmmen e puer Deeg an der
Woch an de Foyer a setze sech de
Moment aus 24 Fraen a 15 Männer
zesummen, wouvun 33 Persoune
Soinë brauchen. De Moment fonc-
tionnéiert de Foyer du jour wäh-
rend fënnef Wochendeeg an ab
dësem Summer wäert och
samschdes op sinn.

Engersäits ass mat dësem
zousätzleche Projet de loi duerch
eng méi héich Bettenzuel fir insge-
samt 138 Leit an anerersäits
duerch d’Schafe vun engem Foyer
du jour fir 39 Leit, am Total also fir
177 Leit amplaz vun deenen am
initiale Projet virgesinnenen 120
Leit, wou ausserdeem och nach
zousätzlech 60 Aarbechtsplaze
geschafe gi sinn, insgesamt eng
echt Plus-value fir de Mamer CIPA
a seng Biergerinnen a Bierger ge-
schafe ginn.

An deem Sënn ginn ech hei den
Accord vun der LSAP-Fraktioun zu
dësem Projet an ech soen Iech
Merci fir d’Nolauschteren.

■ Plusieurs voix.- Très bien.

■ M. le Président.- Merci, Här
Negri. Als leschte Riedner ass den
honorabelen Här Angel agedroen.
Här Angel, Dir hutt d’Wuert.

■ M. Niki Bettendorf (DP).-
Här President, schreift mech nach
op, ech muss nach eppes Klenges
soen.

■ M. le Président.- Très bien.
Den Här Bettendorf schreiwe mer
och nach an.

■ M. Marc Angel (LSAP).- Här
President, léif Kolleeginnen a Kol-
leegen, fir d’éischt emol der Rap-
portrice Merci fir hir gutt Aarbecht.
Zënter bal 20 Joer bedreift Lëtze-
buerg eng Politik vum drëtten a
vum véierten Alter, déi jo nieft dem
Maintien à domicile als éischt Zil
och nach d’Zuel vun de Wunnen-
gen, wou eeler Leit kënne wunnen,
eropschrauft. De CIPA zu Jong-
lënster schreift sech natierlech an
dës Politik an. Dës Politik, esou vill
wéi ech dat matkréien, huet jo och
e Konsens an der Kommissioun
gehat, iwwer all Parteien eraus.

Interessant ass och déi Kaart, déi
mer vun der Madame Ministesch
virdrun ausgedeelt kritt hunn, wou
ee gesäit, dass an deenen zwielef
Kantone vun eisem Land iwwerall
där CIPAe stinn. An en aneren De-
tail wat mer opgefall ass: Ech sinn
elo véier Méint hei an deem Haus
an dat hei ass dee sechste Projet
vu CIPAen a Maisons de soins, dee
mer stëmmen. Ech mengen dat soll
een och ervirsträichen! Eleng haut
stëmme mer jo of iwwer 187 Better.

Mir kruten de Projet ganz am Detail
virgestallt. Ech wollt nach eng
Kéier drop agoen, dass jo déi zwou
Partië Gebaier sinn, deen een Deel
fir déi Leit, déi nach besser sinn, an
deen aneren Deel fir déi Leit, déi
nach méi Fleeg brauchen. Ech
mengen, d’Kohabitatioun gëtt
sécherlech eng Erausfuerderung
fir déi Leit, déi do schaffen an déi
dat hei ze leeden hunn. Am Expo-
sé des motifs steet, an och d’Rap-
portrice huet eis gesot, dass
d’Rout Kräiz jo do eng ganz Rei
flott Konzepter huet fir déi Kohabi-
tatioun ze sécheren.

De CIPA zu Jonglënster huet sé-
cher och eng regional Vokatioun.
En integréiert sech perfekt an
d’Uertschaft, an dat ass jo och
wichteg fir déi Leit, déi do wunnen,
dass déi am Kär vun enger Uert-
schaft kënne liewen. Fir eis absolut
wichteg an ervirzesträichen ass de
Fait, dass de CIPA zu Jonglënster
an déi nei Schoul, wéi schonn aner
Riedner et och gesot hunn, nieft-
enee leien. Dëst erméiglecht e
Kontakt.

Mä ech wëll awer ënnersträichen,
dass dee Kontakt zwëschent de
Generatiounen net ëmmer vum sel-
we geet, an ech mengen, dës Si-
tuatioun ass eng eenzegaarteg
Geleeënheet fir am Kader vun en-
gem Projet dëse Kontakt an dës
Echangen zwëschent de Genera-
tioune geziilt ze encouragéieren an
ze encadréieren. Al a Jonk zesum-
men, ech mengen dat ass eng De-
vise, déi an deem Kontext ganz
wichteg ass.

Erlaabt mer nach e puer Detailer,
déi haut nach net gesot gi sinn, wat
d’Baukäschten ubelaangt. Dovun-
ner ginn 33% eleng an d’Technik.
Ech mengen dat ass interessant.
Den Terrain ass och relativ grouss,
wat ech och gutt fannen. Et ass en
oppenen Espace vun 1,24 Hektar,
an och dee soll genotzt ginn als
Espace de rencontre zwëschent
de Leit aus der Uertschaft an dee-
ne Leit, déi am CIPA wunnen.

Da vläicht d’regional Vokatioun
nach eng Kéier kuerz ugeschwat.
80% bezilt jo de Stat an dann 20%
déi Gemengen, déi matmaachen,
an do wollt ech soen, dass Jong-
lënster 40 Better huet, Betzder 10,
Konsdref 6, Waldbëlleg 4, Fësch-
bech 2, d’Fondation Félix Chomé
huet der 10 an d’Rout Kräiz der
nach 28. Dat sinn dann insgesamt
déi 100 Better vun deene mer jo hei
schwätzen.

Ofschléissend wollt ech dann nach
selbstverständlech och den Ac-
cord vun eiser Fraktioun zu dësem
Projet 5369 ginn. Merci.

■ Plusieurs voix.- Très bien.

■ M. le Président.- Merci, Här
Angel. Dann als allerleschte Ried-
ner ass den honorabelen Här Niki

Bettendorf ageschriwwen. Här Bet-
tendorf!

■ M. Niki Bettendorf (DP).-
Merci, Här President. Dir kënnt
Iech jo virstellen, dass ech perséin-
lech déi Projeten, déi mer haut hei
stëmmen, och vun Häerze gäre
matdroen,…

(Hilarité)

…well jiddferee weess jo wat mir a
puncto Altenfleeg an der Gemeng
Bartreng an der Vergaangenheet
schonns realiséiert hunn.

Et sinn e puer Saache gesot ginn,
mengen ech, virun allem vum Kol-
leeg Adam vun deene Gréngen,
déi een net onbedéngt esou kann
am Raum stoe loossen. Hien huet
zum Beispill geschwat dovunner,
dass mer an enger Gemeng op
d’Welt koumen, do an d’Schoul
ginn, do schaffe ginn an och wa-
méiglech sollen do bestuet ginn,
jo, an dann och nach herno do ge-
fleegt ginn. Hien huet dat e bëssen
a Fro gestallt. Hien huet dat vläicht
méi landeswäit gesinn. Hien huet
och déi Lëschten a Fro gestallt, déi
elo vun den eenzelnen Haiser ge-
fouert ginn. Hien huet éischter en-
ger allgemenger grousser Planung
d’Wuert geriet.

Ech muss hien do e bëssen opklä-
ren, wéi mer dat hei am Land an
der Zäit haten. Mir haten eng
Lëscht, déi huet deemools beim
Ministère vun der Santé fonction-
néiert, oder sollt do fonctionnéie-
ren. Wann Der dann do ugeruff hutt
an Dir hutt gefrot: Dee Wéi villten
ass mäi Kolleeg XY op der Lëscht
fir an e Fleegeheim ze kommen, da
krut een heiansdo gesot, dat ass
den 2.385sten. Dann hutt Der mis-
sen d’Famill uruffen an der Famill
soen, äre Monni oder är Tatta ass
den 2.385sten, an ech muss Iech
soen, datt mer als Chamber kën-
nen houfrech sinn, dass deen Zir-
kus eriwwer ass, dass et dat net
méi gëtt.

(Interruptions)

Ech muss Iech soen, wann Dir en
Haus hutt wat ka beweisen, dass
se eng Beleeung vun 98, 99%
hunn, a wa se virausgesinn hunn,
wa se mat engem zweeten Haus
zum Beispill zesummeschaffen,
wou d’Leit mat Zäiten ugemellt
ginn, wou d’Leit fréi genuch en
Dossier ugeluecht kréien. Mir hunn
haut Cellule-d’évaluationen, wou
déi Leit kënne suivéiert ginn.

Mir haten am Ufank ënnert dem
Carlo Wagner, no der Madame Del-
vaux, eng Cellule d’évaluation. Du
krute mer eng zweet. Mir kruten
eng drëtt, eng véiert, souguer eng
fënneft, ech weess net ob mer sou-
guer haut eng sechst Cellule
d’évaluation hunn, wou d’Leit kën-
ne kucken, wéi vill Stonne Fleeg
dass se brauchen. Dat ass Gott sei
Dank net méi esou wéi et war.

Wann een Iech héieren huet, dann
hätt ee kënne mengen, mir hätten
op där enger Säit schonn ze vill
Better an op där anerer Säit…

(Interruption)

Dir hutt awer gesot, dass der nach
iwwer 200 am Ausland sinn. Do-
madder widderspriecht Der Iech
jo, dass dat wat bis elo geschafft
ginn ass, wat haut och nach ge-
schafft gëtt, och nach ëmmer wich-
teg ass, dass mer musse weider-
schaffen, vu dass mer nach ëmmer
méi eeler Leit wäerten…

■ M. Claude Adam (DÉI
GRÉNG).- Navigation à vue, Här
Bettendorf!

(Interruptions diverses)

■ M. Niki Bettendorf (DP).-
Navigation à vue nennt Dir dat. Da
soen ech Iech elo emol eppes wat
ech fanne wat mer musse méi ge-
ziilt kucken, dat ass de Fonctionne-
ment vun de CIPAen. E CIPA, e
Centre intégré pour personnes
âgées, all Kéiers wann en ufänkt
wëllt en ufänke mat Leit, déi am
Haus sinn, déi valid sinn, an da gi
se lues a lues méi al, si hu Recht
op méi wéi 15 Stonnen, an da gi se
automatesch Fleegefäll am Centre
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intégré pour personnes âgées. Ech
muss Iech soen, dass dat e Modell
ass, deen ech perséinlech net
esou gären hunn.

Ech hunn och versicht, en anere
Modell ze konzipéiere bei eis an
der Gemeng zu Bartreng. Mir hunn
zwee Haiser niewenteneen. Den
Här Adam huet geschwat vun de
Seniorewunnengen „Sisy Lentz“.
Mir hunn awer aner Seniorewun-
nenge wou 53 Leit kënnen esou
wunnen. An déi Leit liewen, déi si
valid an déi kréien zur Zäit hir De-
mande gemaach fir an d’Geriatrie
eranzekommen, wann ee gesäit au
fur et à mesure wéi se méi schlecht
ginn. A wa se da wierklech geria-
triebedürfteg ginn, da gi se an
d’Haus niewendrun.

Mä an deem Haus selwer, an de
Seniorewunnengen, do behaalt
Der Leit, déi nach valid sinn, well
wat geschitt an engem Centre inté-
gré pour personnes âgées? Herno
wëllt kee méi dohinner goen, well
der esou vill geriatriebedürfteg do
dra sinn. Et ass hei gesot gi vun
der Moyenne d’âge, déi wäit iwwer
80 Joer ass. Mä an eng Seniore-
wunneng do kann ee mat 70 Joer
dragoen. An dann hutt Der Zäit fir
effektiv alles ze kréie wat jiddereen
am Land zegutt huet. Hëllef do-
heem, Aides à domicile, Soins à
domicile am Haus selwer, an dat
ass e Konzept, mengen ech, wat
ee sech kann iwwerleeë vis-à-vis
oder niewent deene CIPAe wéi mer
se haut kennen. 

Ech mengen, et wier gutt, wann
een och en anere Modell sech géif
iwwerleeën, fir dass déi Haiser
awer e bësse getrennt ginn. Et ass
haut nach geschwat gi vun zwee
Haiser ënner engem Daach. Och
dat alles ass gutt, mä ech mengen,
mir mussen de Modell CIPA iwwer-
denken, well en an Zukunft wäert
an eng Richtung féieren, wou mer
aus deene CIPAen a ronderëm
nëmme Geriatrië wäerten hunn, an
dat mengen ech ass net ganz gutt.
Mir sollen eis dat fir d’Zukunft nach
weider iwwerleeën. 

Ech soen Iech Merci fir d’No-
lauschteren. 

■ M. le Président.- Merci, Här
Bettendorf. Domat ass d’Diskus-
sioun definitiv ofgeschloss. Den
Här Minister Biltgen freet d’Wuert.

■ M. François Biltgen, Mi-
nistre du Travail et de l’Emploi.-
Ech wollt just nach kuerz Stellung
huelen. D’Madame Jacobs ass jo
leider verhënnert. Si huet och
schonn am Ufank e puer Saache
gesot. 

Just e puer Punkten. Deen éisch-
ten ass deen, dass ech ganz frou
sinn, dass mer elo während prak-
tesch zéng Joer hei versicht hunn
déi Besoinen, déi ganz drama-
tesch waren, opzeschaffen. Dir hutt
och de Plang ausgedeelt kritt wéi
sech d’Land ewell weist a wa mer
dovunner ausginn, dass mer wa
mer elo nach weider bäigebaut
hunn, ronn 6.000 Plazen hunn, da
leie mer wesentlech iwwert der
Moyenne vun Europa, esou dass
mer och do dann net méi an där
Noutsituatioun sinn, déi mer fréier
kannt hunn. 

Natierlech gëtt et ëmmer, an ech
mengen et sinn eng ganz Partie
Orateuren, déi aus hire prakte-
schen Erfahrungen drop higewisen
hunn, Fäll, déi elo net direkt dohin-
ner komme wou se wëllen, am
Noutfall dohinner kommen. 

Mir hunn och effektiv nach ëmmer
Leit am Ausland, notamment an
der Belsch, wat awer oft zwou Ur-
saachen huet. Dat heescht, eng
Partie Leit wëssen net, dass wa se
net genuch Suen hunn, de Fong
hinnen hëlleft fir hei d’Pensiouns-
präisser ze bezuelen. Dat soll een
och deene Clienten, déi ee kennt,
déi Problemer hunn, déi fäerte si
géifen net ënner Daach komme
wéinst dem Präis, soen, dass de
Fong do een ënnerstëtzt. Da gëtt et
natierlech Fäll, dat kann een och
net évitéieren, déi aus Ierfschafts-
grënn léiwer an engem anere Land
si wéi an eisem.

(Hilarité)

Si sinn net all an Ärem Fall, Här
Grethen, op der Welt.

(Hilarité)

Mä do ginn et aner Fäll. Et ginn
aner Virzeechen heiansdo.

(Interruption)

Ma da si mer och zefridden, well
mer géifen Iech nach gär laang ha-
len. 

Dann ass d’Fro gestallt gi vun der
zentraler Waardelëscht. Dat wier
wënschenswäert. Dat ass natier-
lech schwiereg, well mer eben hei
eng Partie Intervenanten hunn. Mir
hunn notamment d’Fleegeversé-
cherung a villes leeft mëttlerweil iw-
wert d’Fleegeversécherung. Mir hu
staatlech Haiser, also öffentlech
Haiser a mir hu Privathaiser, esou
dass dat nach wie vor net esou ein-
fach ass do op eng Gesamtlëscht
ze goen. 

Dann ee leschte Punkt, deen opge-
worf gouf, ass dee vun de Suen. Si
genuch Suen do? Jo, fir alles wat
mer haut stëmme si Sue virgesinn.
Mir hu jo de Fong. Dee Fong gesäit
an engem Méijoresplang och eng
Moyenne vu 60 Millioune pro Joer
vir, esou dass op alle Fall de Finan-
zement vun dësen Infrastrukture
garantéiert ass. 

Da wollt ech Iech och soen, dass
d’Regierung kee Problem huet fir
déi Motioun vum Här Adam unze-
huelen. Natierlech ass dat net ëm-
mer einfach ze maachen, all déi
Leit do un den Dësch ze bréngen,
an dat nach besser ze maachen,
mä ech mengen, et soll een ni seng
Efforten opginn, fir eppes nach
besser ze maache wéi et haut ass.
An deem Sënn huet d’Regierung
absolut keng Schwieregkeet wann
d’Chamber géif déi Motioun unhue-
len.

■ M. le Président.- Merci, Här
Minister. 

Mir kommen dann zur Ofstëmmung
iwwert de Projet de loi 5370 iwwert
d’Fleegeheim zu Péiteng. 

Vote sur l’ensemble du projet de
loi et dispense du second vote
constitutionnel

Déi fir de Projet si stëmme mat Jo,
déi aner mat Neen oder si enthale
sech.

De Projet de loi ass à l’unanimité
mat 60 Stëmmen ugeholl.

Ont voté oui: Mme Nancy Arendt,
M. Lucien Clement, Mmes Chris-
tine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koul-
len, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes (par M. Nor-
bert Haupert), François Maroldt,
Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar,
Marcel Oberweis, Patrick Santer,
Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf,
Marco Schank (par M. Michel Wol-
ter), Marc Spautz, Mmes Martine
Stein-Mergen, Nelly Stein, MM.
Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien
Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein (par M. Ben
Fayot), Mme Lydia Mutsch, MM.
Roger Negri, Jos Scheuer, Romain
Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz;

MM. Xavier Bettel (par M. Emile
Calmes), Niki Bettendorf, Mme An-
ne Brasseur (par M. Henri Gre-
then), M. Emile Calmes, Mme Co-
lette Flesch, MM. Charles Goerens,
Henri Grethen, Paul Helminger (par
M. Niki Bettendorf), Claude Meisch
et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François
Bausch (par M. Claude Adam), Fe-
lix Braz, Camille Gira, Jean Huss
(par Mme Viviane Loschetter),
Henri Kox (par M. Camille Gira) et
Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Aly Jaerling, Jean-Pierre
Koepp (par M. Gast Gibéryen) et
Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass esou décidéiert. 

Mir kommen zur Ofstëmmung iw-
wert de Projet de loi 5372 iwwert
d’Altersheim vu Mamer. Den Text
steet am Document parlementaire
5372-2. 

Vote sur l’ensemble du projet de
loi et dispense du second vote
constitutionnel

Déi fir de Projet si stëmme mat Jo,
déi aner mat Neen oder si enthale
sech.

De Projet de loi ass à l’unanimité
mat 60 Stëmmen ugeholl.

Ont voté oui: Mme Nancy Arendt,
M. Lucien Clement, Mmes Chris-
tine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koul-
len, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes (par M. Mar-
cel Oberweis), François Maroldt,
Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar,
Marcel Oberweis, Patrick Santer,
Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf,
Marco Schank (par M. Norbert
Haupert), Marc Spautz, Mmes Mar-
tine Stein-Mergen, Nelly Stein, MM.
Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien
Weiler et Michel Wolter;
MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein (par Mme Lydie
Err), Mme Lydia Mutsch, MM. Ro-
ger Negri, Jos Scheuer, Romain
Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz;
MM. Xavier Bettel (par M. Niki Bet-
tendorf), Niki Bettendorf, Mme An-
ne Brasseur (par M. Emile
Calmes), M. Emile Calmes, Mme
Colette Flesch, MM. Charles Goe-
rens, Henri Grethen, Paul Helmin-
ger (par M. Claude Meisch),
Claude Meisch et Carlo Wagner;
MM. Claude Adam, François
Bausch (par M. Camille Gira), Felix
Braz, Camille Gira, Jean Huss (par
M. Felix Braz), Henri Kox et Mme
Viviane Loschetter;
MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Aly Jaerling, Jean-Pierre
Koepp (par M. Gast Gibéryen) et
Robert Mehlen.
Gëtt d’Chamber d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)
Dann ass et esou décidéiert. 
Mir kommen dann zur Ofstëmmung
iwwert de Projet de loi 5369 iwwert
d’Altersheim vu Jonglënster.

Vote sur l’ensemble du projet de
loi et dispense du second vote
constitutionnel
Déi fir de Projet si stëmme mat Jo,
déi aner mat Neen oder si enthale
sech.
De Projet de loi ass à l’unanimité
mat 60 Stëmmen ugeholl.
Ont voté oui: Mme Nancy Arendt,
M. Lucien Clement, Mmes Chris-
tine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koul-
len, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert, Mme Françoise Hetto-
Gaasch, MM. Ali Kaes (par M. Lu-
cien Clement), François Maroldt,
Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar,
Marcel Oberweis, Patrick Santer,
Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf,
Marco Schank (par M. Paul-Henri
Meyers), Marc Spautz, Mmes Mar-
tine Stein-Mergen, Nelly Stein, MM.
Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien
Weiler et Michel Wolter;
MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein (par M. Roland
Schreiner), Mme Lydia Mutsch,
MM. Roger Negri, Jos Scheuer, Ro-
main Schneider, Roland Schreiner
et Mme Vera Spautz;

MM. Xavier Bettel (par M. Niki Bet-
tendorf), Niki Bettendorf, Mme An-
ne Brasseur (par M. Emile
Calmes), M. Emile Calmes, Mme
Colette Flesch, MM. Charles Goe-
rens, Henri Grethen, Paul Helmin-
ger (par M. Claude Meisch),
Claude Meisch et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François
Bausch (par M. Camille Gira), Felix
Braz, Camille Gira, Jean Huss (par
M. Felix Braz), Henri Kox et Mme
Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Aly Jaerling, Jean-Pierre
Koepp (par M. Gast Gibéryen) et
Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Mir kommen dann nach zur Of-
stëmmung vun der Motioun, déi
vun dem honorablen Här Adam
abruecht ginn ass. Ech denken,
dass dozou d’Positioune kloer sinn.
D’Regierung huet déi Motioun uge-
holl. 

Motion 1

Kënne mer par main levée ofstëm-
men?

(Assentiment)

Vote

Wann dat esou ass, wien ass d’ac-
cord domat?

Ech gesinn, d’Unanimitéit ass fir
d’Motioun vun dem Här Adam.

Dir Dammen an Dir Hären, mir
kommen dann zum nächste Punkt
vun eisem Ordre du jour, dat
heescht zur Diskussioun iwwert de
Projet de loi 5413, iwwert déi bud-
getär Upassung beim Bau vum
Concertssall um Kierchbierg. Et
sinn ageschriwwe bis elo: déi Häre
Calmes, Diederich, d’Madame Lo-
schetter, den Här Mehlen an den
Här Grethen. D’Wuert huet elo fir
d’éischt de Rapporteur vun dësem
Projet de loi, den honorablen Här
Lucien Clement. Här Clement, Dir
hutt d’Wuert.

6. 5413 - Projet de loi re-
lative à l’adaptation
budgétaire du projet de
construction d’une salle
de concert à Luxem-
bourg-Kirchberg
Rapport de la Commission des
Travaux publics

■ M. Lucien Clement (CSV),
rapporteur.- Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, se gläichen
sech, déi verschidde Projeten, bei
deenen et ëm finanziell Adapta-
tioune geet. Et gëtt Erklärungen, et
gëtt Explikatiounen, firwat a wuerfir
dat eent huet missen esou ge-
maach ginn, an dat anert esou
gaangen ass oder huet missen
esou goen. Et kann een dës Expli-
katiounen an Erklärungen zum
Deel verstoen oder och net; Fakt
bleift allerdéngs, datt an deem Pro-
jet hei ewéi an deene virdrun - an
dofir gläichen se sech och - d’Par-
lament praktesch virun e Fait ac-
compli gestallt ginn ass.

Dee Punkt awer, an deem deen
heite Projet sech vun deenen ën-
nerscheet, déi mer bis elo haten,
ass mat Sécherheet déi finanziell
Envergure. Am Projet iwwert
d’Salle de concert geet et ëm déi
stattlech Zousazzomm vun 29,7
Milliounen, wat plus minus 1,2 Mil-
liarden al Frangen ausmécht. Re-
chent een elo de Präis vun 78 Mil-
liounen aus dem initiale Projet
dobäi, esou kënnt een op déi impo-
sant Zomm vun 107,7 Milliounen
Euro, wat u sech 4 Milliarden an
345 Milliounen al Frangen aus-
mécht. Dat wier, an dat hoffe mer
wéinstens alleguerten heibannen,
dann dee reelle Präis, deen d’Salle
de concert kaschte géif.

Zum Projet selwer wier ze soen,
datt en de 6. Dezember 2004 vum
Bauteminister, dem Här Claude Wi-
seler, hei an der Chamber dépo-

séiert gouf. De Conseil d’État huet
dunn säin Avis de 17. Dezember
2004 ofginn; de 4. Januar 2005
huet d’Bautekommissioun vun der
Chamber mech als Rapporter
bestëmmt, an an der gläicher Sit-
zung souwuel de Projet ewéi och
den Avis vum Conseil d’État analy-
séiert. 

De 16. Januar huet d’Kommissioun
dunn op d’Demande hi vun der
Madame Brasseur zesumme mat
der Kulturkommissioun eng Visite
des lieux gemaach, eng Visite, déi
mat Sécherheet ganz interessant
war, a fir all Bedeelegt séier op-
schlossräich war.

Mir krute vun de Fachleit Erklärun-
gen zum Bau, zur Technik a firwat
dat eent oder dat anert huet mis-
sen anescht gemaach ginn ewéi et
am initiale Projet virgesi war. No
der Visite ass dann an enger sepa-
rater Sitzung och de Rapport
adoptéiert ginn.

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, ech wëll elo kuerz d’Ursaa-
chen oplëschten, déi zum Surplus
vun de Käschte gefouert hunn. Dat
waren éischtens zousätzlech
Uspréch vun den Utilisateuren, déi
de groussen Auditorium betreffen,
déi d’Salle acoustique betreffen,
déi d’Büroen an d’Zon vun der Ar-
rière-scène esou wéi den Équipe-
ment technique uginn.

Zweetens, d’Partie architecturale.
Do ass d’Verbindung vun der Salle
de concert mam Parking de
l’Europe nei definéiert ginn. Anstatt
zwee Tunnellen ewéi am urspréng-
leche Projet virgesi war, gesäit de
Projet elo nëmme méi een Tunnel
vir. Eng zweet, méi eng kleng
Coque zur Säit vum Boulevard J.F.
Kennedy war net virgesinn, mä gëtt
elo gebaut oder besser gesot ass
scho gebaut ginn. Den Déambula-
toire public ass architektonesch
ëmgeännert ginn.

Op Grond vun Tester hu 590 vun
deenen 823 Pilieren, déi d’Ausse-
fassad duerstellen, misse mat
Amortisseurs à pendule intégrés
ausgestatt ginn - dat, Här Presi-
dent, huet misse geschéie fir d’Vi-
bratiounen an d’Schwankungen,
déi duerch de Wand kommen, op e
Minimum ze reduzéieren.

Elei bleift och nach ervirzehiewen,
datt op Interventioun hi vun der Ad-
ministration de l’Environnement
eng duebel Verglasung huet mis-
sen installéiert ginn, anstatt enger
einfacher, wéi se eigentlech am ini-
tiale Projet virgesi war. Obwuel Lët-
zebuerg scho säit 1993 eng Wär-
meschutzverordnung huet, déi eng
duebel Verglasung u sech vir-
schreift, war den Architekt laut ei-
sen Informatiounen am ursprén-
gleche Projet awer net bereet mat
op dëse Wee ze goen, an dat mam
Argument d’Hellechkeet vum Ge-
bai géif dorënner leiden.

E Bassin de rétention mat enger
Capacitéit vun 48.000 Liter, deen
net virgesi war, huet missen am Ka-
der vun der Kommodosprozedur
nogebaut ginn.

Nei zousätzlech Exigenzen am Ka-
der vun der Akustik sinn dee véier-
te Punkt. Fir d’Transmissioun vu
Geräischer ze vermeiden, huet
missen de Parking a verschidden
aner Raimlechkeete vum Haaptge-
bai désolidariséiert ginn; eng Ope-
ratioun, déi mat Sécherheet och zu
Méikäschte gefouert huet. Wéi dës
Ëmännerungen an Neierunge sech
elo a finanziell par corps de métier
opdeelen, kënnt Dir am schrëft-
leche Rapport noliesen. Fakt ass,
datt déi ganz Operatioun ewéi
schonn uganks gesot 29,7 Milliou-
nen Euro kascht.

(M. Niki Bettendorf prend la Pré-
sidence)

De Conseil d’État sengersäits ass
guer net averstane mat de Proze-
duren a Praktiken ewéi hei virgaan-
ge ginn ass. E weist op aner Projet-
en hin, déi ähnlech gelagert sinn a
bei deenen d’Remarquë vum
Conseil d’État déiselwecht sinn.

Dofir zitéieren ech ee kuerze Pas-
sage aus dem Avis vum Conseil
d’État: «Le Conseil d’État, s’il peut
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admettre à la rigueur le caractère
imprévu de certaines dépenses,
doit cependant remarquer que
d’autres sont peu compatibles
avec une conception, préparation
et planification sérieuses d’un pro-
jet de construction d’une telle en-
vergure. En effet, les surcoûts éva-
lués des travaux supplémentaires
dépassent de plus d’un tiers les
dépenses du devis estimatif initial.
Il estime qu’une telle ampleur, voire
de telles anomalies sont purement
inacceptables et surtout contraires
à une gestion responsable des de-
niers publics.»

De Conseil d’État proposéiert dann
zum Schluss nach den Intitulé ze
änneren. Dës Ännerung gëtt och
vun der Kommissioun acceptéiert.
Déi zweet Suggestioun vum
Conseil d’État ass déi fir de Präis
un den aktuellen Index unzepas-
sen. D’Kommissioun wier am Prin-
zip domadder d’accord gewiescht,
mä obwuel mir wuel en neien In-
dexstand hunn, brauche mir de
Präis an dësem Projet awer net ze
änneren, well den Index, dee mer
hunn, bis haut nach net am Memo-
rial publizéiert ginn ass, an dofir
och nach net offiziell ass.
Nodeems de Conseil d’État zum
Schluss vu sengem Avis nach eng
Kéier op dee finanziellen Impakt
vum Projet higewisen huet, gëtt en
awer trotz allem säin Accord zu dë-
sem Projet.
Dat, Här President, esou wäit wat
deen technesche Volet vun dësem
Projet ugeet. Erlaabt mer awer
nach e puer Bemierkungen zum
Projet ze maachen, Bemierkungen,
déi d’Prozeduren am Allgemengen
uginn. Ech hat uganks vu mengem
Rapport gesot, d’Chamber wier vi-
run e Fait accompli bei dësem Pro-
jet gesat ginn, wëll awer viraus-
schécken, datt et hei a mengen
Observatiounen net ëm Scholdzou-
weisunge geet, an deemno sollen
se och net esou opgeholl ginn.
Et geet vill méi drëm wéi eng Pro-
zedure mir eis fir d’Zukunft ginn,
wat fir eng Moyenë mir eis ginn, fir
datt esou Praktike wéi an dësem
Fall, oder besser gesot wéi bei der
Salle de concert, zu Auslafmodel-
ler ginn. D’Chamber selwer huet an
der leschter Legislaturperiod laang
dru gedoktert, koum awer och net
zu engem Ofschloss - jiddefalls net
zu engem Ofschloss, deen eis Sa-
tisfaktioun hätt kënne ginn.
Wourëms geet et elo? Et geet net
drëms, fir gréisser Bauprojeten ier-
gendwelcher Aart wëllen ze stop-
pen oder wëllen ze boykottéieren.
Dat sief emol kloer dohi gestallt. Et
geet vill méi drëm, datt an Zukunft
bei esou Bauprojeten, éischtens
d’Konzept vum Bau, also dat, wat
mer wëllen hunn, vill méi detailléiert
ausgeschafft gëtt, a virun allen
Dénger och vill méi ausdiskutéiert
gëtt. Sinn dës Diskussioune mat
den Utilisateuren, gegebenenfalls
och mat anere Ministèren an Admi-
nistratiounen emol ofgeschloss - an
déi mussen och iergendwann ee-
mol ofgeschloss ginn - dierft et
keng substanziell Ännerunge méi
um Projet ginn ouni den Accord
vun der zoustänneger Chambers-
kommissioun.
D’Enveloppe financière, déi am de-
tailléierte Projet virgesinn ass, ass
nom Ofschloss vun den Diskus-
siounen, wahrscheinlech dee Mo-
ment, wou d’Administratioun da jo
och am Besëtz vu méi detailléier-
ten Donnéeën ass, méi genee a
besser a méi einfach ze fixéieren.
Si muss op jidde Fall ofgesi vun
deenen übleche Verdeierunge wéi
déi, déi duerch den Index entstinn,
dann awer och agehale ginn. Wier
dat net de Fall misst d’Erklärung fir
eng Iwwerschreidung vun de finan-
zielle Mëttelen op jidde Fall an
d’Comexbu kommen.
Fir d’Diskussiounen ze verfeineren,
wier d’Nominatioun vun der zukünf-
teger Direktioun vun esou engem
Gebai zu engem méi fréien Zäit-
punkt sécherlech och net vun No-
deel. Et ass jo en fin de compte
d’Direktioun vun deem Etablisse-
ment, déi mat deem wéi gebaut
gëtt, a mat deem wat gebaut gëtt,
an der Praxis muss eens ginn. 

Den Här Minister Claude Wiseler,
deen intensiv - dat muss ech wierk-
lech soen - mat dru schafft, fir dë-
sem Problem bäizekommen, huet
eis versprach wéinstens all sechs
Méint mat Zwëschendécomptë vun
deene grousse Bau- a Stroosse-
projeten an d’Comexbu ze kom-
men. Op d’mannst kann een
duerch dës Mesure feststellen,
wou mer finanziell, an och par
corps de métier, an de Bounen dru
sinn.

All Parteien, déi hei an der Cham-
ber vertruede sinn, sinn opgefuer-
dert ginn, hir Vuen iwwert de Pro-
blem vun den Dépassementer an
iwwert d’Interpretatioun vum Artikel
99 vun der Verfassung duerze-
leeën. Ech sinn iwwerzeegt, datt
mir hei zu vernünftege Konklusiou-
ne komme wäerten, Konklusiou-
nen, déi engersäits der Chamber
hirem Rôle Rechnung droen, wat
de Contrôle vun der Regierung
ugeet, an anerersäits awer och
dem Ministère an der Administra-
tioun déi néideg Flexibilitéit loos-
sen, fir esou grouss an dacks och
wierklech komplizéiert Bauprojeten
ze realiséieren.

Et gëtt wéi gesot e ganze Pak Me-
suren a Prozeduren, wouriwwer ee
sech muss Gedanke maachen a
wou ee muss Konklusiounen zéien.
Ausser dem Projet détaillé, dem Ar-
tikel 99 vun der Verfassung, ge-
héiert dozou nach d’Festleeë vun
de Responsabilitéiten, déi profes-
sionell, déi administrativ a selbst-
verständlech och déi politesch
Responsabilitéiten. Des Weidere
musse mer eis Gedanke maachen
iwwert d’Noutwendegkeet vun en-
gem „project manager“, iwwert
d’Honorairë vun den Architekte bei
Netanhale vun der finanzieller En-
veloppe. Ech schwätzen och do
vun enger eventueller Prime op där
enger Säit an enger Penalisatioun
op där anerer Säit. Och de
Concours d’architecte, wéi en an
deem heite Projet gehandhabt ginn
ass, ass mat Sécherheet ze iwwer-
denken.

Här President, wier et net eng
Méiglechkeet, bei esou Concours-
en am Virfeld eng Enveloppe finan-
cière festzeleeën, un déi den Archi-
tekt sech dann och selbstverständ-
lech misst halen, an dann eréischt
de Concours auszeschreiwen?
Och muss een d’Fro klären, ob de
Stat iwwerhaapt nach soll bauen
éier e Propriétaire vun deem Ter-
rain ass, wou drop gebaut soll
ginn.

Mä och d’Chamber, Här President,
muss hire Rôle nei definéieren a
soen, wou a wéini d’Kontroll statt-
fanne soll. Ass et all Kéiers de Ple-
num, wat u sech eng opwändeg
Prozedur gëtt, ass et d’Comexbu,
selbstverständlech mam Accord
vun der Chamber, wat sécherlech
méi e flexibele Modell wier, oder
ass et d’Comexbu zesumme mat
der Ressortskommissioun vun der
Chamber? Dat alles, Här President,
Dir Dammen an Dir Hären, si Froen,
op déi mer an nächster Zukunft, an
zwar esou schnell wéi méiglech,
eng Äntwert musse ginn, wann dat
Haus hei senger Roll als Kontrollor-
gan vun der Regierung wëllt ge-
recht ginn.

Zum Schluss nach ee Wuert zu der
Concertshal selwer. Déi zwou Kom-
missioune konnten sech vun der
Eemolegkeet vun dësem Bau iw-
werzeegen. Dës Eemolegkeet ass
och zum Deel eng Erklärung fir déi
grouss Dépassementer. Et war der
Administratioun bei dësem speziel-
le Bau net méiglech, op iergend-
wellech fréier Wäerter oder Don-
néeën zréckzegräifen. Ech sinn
awer der Meenung, wann dëse
Bau, nodeems datt e fäerdeg ass,
herno mat Liewen erfëllt gëtt, an e
gëtt et, dovu sinn ech ganz iwwer-
zeegt, da wäert e wäit iwwer eis
Grenzen eraus Reklamm maache
fir Lëtzebuerg an a kulturelle
Kreesser mat Sécherheet och fir vill
Gespréichsstoff an och fir vill Uner-
kennung suergen.

Och wa mir als Parlament net on-
bedéngt mat där bestehender an
applizéierter Prozedur kënnen

d’accord sinn, géif ech d’Chamber
awer bieden, no all deenen Expli-
katiounen, déi mer kruten, an déi
ech als Rapporteur probéiert hunn
un Iech weiderzeginn, fir dëse Pro-
jet ze stëmmen. Ech wëll all dee-
nen, déi dat dann och maachen,
am Viraus Merci soen dofir, all dee-
nen, déi heibanne waren, Merci
soe fir d’Nolauschteren, a selbst-
verständlech wëll ech zum Schluss
awer och nach den Accord brénge
vun der CSV.

Ech soen Iech Merci.

■ Plusieurs voix.- Très bien.

■ M. le Président.- Merci, Här
Clement. Als éischte Riedner ass
den Här Emile Calmes ageschriw-
wen. Här Calmes, Dir hutt d’Wuert.

Discussion générale

■ M. Emile Calmes (DP).- Här
President, Dir Dammen an Dir
Hären, erlaabt mer virop dem Här
Clement als Rapporteur fir säi
mëndlechen a schrëftleche Rap-
port ze félicitéieren. Et war be-
stëmmt kee Plëséier fir hien, dee
Seiltanz hei bei dësem Gesetz ze
maachen.

Ech wëll och vu vireran ufänken an
eng Zuel nennen, nämlech déi Zuel
vun 184.348.000 Euro. Dat ass de
Montant vun deenen Dépassemen-
ter, déi mer an dësem Haus hei an
deene leschte Joren nogestëmmt
hunn. Et sinn 8 Milliarden aler Lët-
zebuerger Frang. Dat fänkt u bei
deem Projet iwwert d’Adaptatioun
vum Campus Geesseknäppchen,
dem Centre pénitentiaire, dem Pei-
Musée, der Coque bis iwwert
d’Saarautobunn. Ech erspueren
Iech déi opzezielen, wat méi kleng
Adaptatioune waren, wéi zum Bei-
spill e Kulturhaus vun Iechternach.

Wéi mer dee Projet de loi hei zum
Geesseknäppchen, dem Prisong,
dem Pei-Musée an der Coque den
3. Juli 2001 gestëmmt hunn, du
ware mer eis awer sécher dee-
mools - an dat ass jo schonn eng
Rei vu Joren hier - alleguer eens,
datt ee sech misst Gedanke maa-
chen, wéi een an Zukunft esou Dé-
passementer hei kënnt évitéieren.
Schonn déi fréier CSV-Bauteminis-
tesch, d’Madame Hennicot, war
och där Meenung. Deemools si
mer schonns gewarnt ginn, datt
nach aner Projeten am Tube wie-
ren, wou mer Dépassementer
missten ofstëmmen. Ee vun dee-
nen ass dann eben dee vun haut
mat 1,2 Milliarden.

An net méi spéit wéi haut wäert
deen neien CSV-Bauteminister,
den Här Wiseler, eis soen, datt mer
eis missten drop astellen, datt och
an Zukunft nach Projete wäerte
kommen, wou mer eng weider En-
veloppe budgétaire mussen
nostëmmen.

Net méi spéit wéi de Muere si mer
jo schonn um Radio gewuer ginn,
wann ech mech net ieren, missten
dat no engem Chiffer vun 1996
awer gutt verstanen 2 Milliarde
sinn. Wann een dat op haut héich-
rechent, weess ech net wat dat on-
geféier ausmécht, mä le moment
venu wäerte mer dat jo hei gewuer
ginn. Mir fänken also véier Joer no-
deems mer déi Dépassementer hei
gestëmmt hunn erëm déiselwecht
Diskussioun u wéi déi, déi mer
schonn deemools haten. An deem
spezifesche Fall hei geet den Dé-
passement anscheinend, esou wéi
mer dat gesot kritt hunn a wéi een
dat och aus de Rapporte kann
erausliesen, op e puer Ursaachen
zréck.

Et gëtt zum Beispill gesot, datt
d’Käschten ënnerschat gi wieren.
Et gëtt eis och gesot, datt d’Dépas-
sementer einfach esou héich wie-
ren, an datt dat normal ass, well
een et hei mat engem Projet unique
ze dinn hätt, wou een a sech keng
Vergläichswäerter hätt, och keng
géife bestoen hei am Land. Et hätt

een och keng Erfahrung domat, an
d’Projete wieren einfach esou kom-
plex, datt dat einfach net besser ze
maache wier.

Do muss ech allerdéngs d’Fro stel-
len, wien dann elo a sech déi Pro-
jeten hei ënnerschat huet. Et ass
en Optraggeber do, dat ass de
Maître d’oeuvre vun esou engem
Projet. Op där anerer Säit sinn et
dann awer och den Architekt an
d’Bureau-d’étuden, déi fir den Op-
traggeber déi Devien hei hierstel-
len.

Wann op där enger Säit de Pro-
blem bei den Architekten an de Bu-
reau-d’étudë läit, da läit et eiser
Meenung no awer och un den Ar-
chitekten an un de Büroen, an Zu-
kunft awer méi komplett duerch-
duechten a ficeléiert Projeten hei
ze proposéieren, déi dann awer
och musse standhalen. A wa se
dat net maachen, da mussen si
awer och fir dat, wat se do fabri-
zéieren, geruetstoen, wann dat net
de Fall ass.

Ass et net den Architekten an de
Bureau-d’étuden hire Problem,
dann ass et selbstverständlech der
Verwaltung hire Problem, mä vu
datt d’Verwaltung jo awer och kee
Problem oder op d’mannst keen In-
térêt huet, d’Projeten hei absicht-
lech a muttwëlleg ze ënnerschät-
zen, kann dat Ganzt jo da mengem
Gefill no awer nëmme politesch Ur-
saachen hunn, nämlech déi, de
Käschtepunkt vun esou Projete mat
Absicht op akzeptabelen Niveauen
ze halen, fir datt mir hei an der
Chamber et dann och méi einfach
hunn, esou Projeten ze schlécken.
Ass dat esou, da wier dat aller-
déngs bedenklech.

Erstaunlech ass an deem Fall hei
awer och, datt d’Utilitairen - dat si
jo a sech déi, déi vun Ufank u ge-
frot misste ginn, wann déi Projeten
hei gemaach ginn - op eemol en
cours de route soen, datt si dach
awer léiwer eng modulabel Bühn
hätte mat enger Fosse wou den Or-
chester kéint drastoen. Do muss
ech allerdéngs d’Fro stellen: Firwat
sinn déi Leit, just déi do, déi dat elo
gären hätten, net am Virfeld gefrot
ginn? Dat sinn a sech d’Leit vum
OPL, vum Orchester, deen do jo
soll optrieden, déi jo a sech an
deene gréisste Concertssäll vun
der ganzer Welt optrieden. Wat soll
ee maachen, wann déi Leit am Vir-
feld net gefrot ginn, op d’mannst
dann net soen, wat se gären hät-
ten, an dann en cours de route
Ëmännerunge mussen duerhalen,
oder awer et ass mat Absicht ën-
nerschloe ginn.

Ech mengen an deem Fall hei wier
dat dach relativ einfach gewiescht
fir d’Utilitairen ze froen, well et jo
ëmmer erëm déiselwecht Persoun
war, op där enger Säit war de Bau-
teminister deeselwechte wéi de
Kulturminister, an de Kulturminister
war och deeselwechte wéi de Bau-
teminister, an ech verstinn a sech
net, firwat datt déi zwou Persou-
nen, déi a sech nëmmen eng wa-
ren, net matenee geschwat hunn.

Ech brauch och net op d’Häresie
anzegoen, datt ee sech op eemol
en cours de route hei Froe stellt wat
d’Akustik vum Sall ugeet, a firwat
datt op eemol musse grouss Ëmän-
nerungen hei virgeholl ginn, dat
hätt jo a sech déi éischt Fro misse
si vun engem Concertssall, anstatt
datt mer eis déi Fro herno stellen -
oder op d’mannst herno, wann
alles gelaf ass, dann eis déi Froe
stellen.

Méi penibel fannen ech dann nach,
wa mer op eemol mussen déi
Froen opwerfen, datt een net dru
geduecht huet ee Bassin de réten-
tion ze bauen, deen haut awer all
klenge Betrib muss bauen. Wann
een och versteet, datt haut d’Auto-
risatiounen oder d’Kommodosauto-
risatiounen net ëmmer do sinn,
wann ugefaang gëtt mat bauen,
well déi Leit, déi déi Autorisatiou-
nen ausstellen, dach awer relativ
vill Aarbecht hunn, dann ass et
awer gemengerhand esou, datt ee
bei déi zwou Verwaltunge geet,
souwuel bei d’Gewerbeinspektioun
awer och bei d’Ëmweltverwaltung

a freet, wat déi Verwaltunge gären
hätten a sech op d’mannst op dat
astellt, wat een herno als Autorisa-
tioun kritt.

Dat ass hei total ignoréiert ginn, an
dat versteet een net, obschonn de
Stat sech misst drun halen, fir
d’Kommodosprozedur ofzewaar-
den, ier en ufänkt mat bauen, mä
do kann ee keen Heel draus maa-
chen, well dat dann awer laang
misst daueren.

Da gëtt et déi penibel Geschicht
nach vun der duebeler Verglasung.
Also, ech muss Iech soen, an de
leschten Debatten iwwert de Bud-
get ass op eemol hei d’Fro opge-
worf ginn iwwert d’erneierbar Ener-
gien, wou op eemol drop higewise
ginn ass, datt een Deel vun der
leschter Regierung do Ierweeër
gaangen ass, fir d’erneierbar Ener-
gien ze ënnerstëtze mat engem
Chiffer, deen emol net un dat
erukënnt, wat dat hei ass, wou mer
dann ze vill Suen ausginn hätten,
wat d’erneierbar Energien ugeet. 

Wann ech dann awer hei liesen,
datt bei Projetë wéi deem heiten
awer emol net dru geduecht gëtt,
eng duebel Verglasung ze maa-
chen, da muss ech mer awer éier-
lech gesot Froe stellen, nodeems
allerdéngs an der Zwëschenzäit do
geléiert ginn ass. Ech weess jo och
wéi haut beim Réidener Lycée ge-
baut gëtt. Dat hei war virdru
gestëmmt, mä och de Réidener Ly-
cée war virdru schonn an de Ge-
danken. Et kann een nëmmen hof-
fen, datt mer hei an Zukunft wäer-
ten aner Weeër goen.

D’Fro vum Parking wëll ech elo net
opwerfen. Et ass vläicht méi eng
spezifesch, mä och do muss een
sech, mengen ech, awer am Virfeld
Gedanke maachen, wéi datt een
d’Leit, wa schonn de BTB net do-
hinner fiert, mat hiren Autoen an de
Parking kritt, déi dat dohinner
lauschtere kommen. Ech muss
éierlech soen, et ass relativ peni-
bel, déi Froen hei ze stellen, déi
dach awer relativ einfach eng Änt-
wert misste fannen.

Mä, Här President, Dir Dammen an
Dir Hären, déi grondsätzlech Fro,
déi ech awer och hei muss stellen,
dat ass déi, wat een a sech wëllt:
Wëllt een eppes fir d’Kultur maa-
chen, oder wëllt een a sech nëm-
men eppes hunn, wat no baussen
immens gutt ausgesäit? Mir alle-
guer wënschen dat a wëssen dat
aus Erfahrung, datt béid zesum-
men den Idealfall an dat Bescht
sinn. Nach si mer awer der Mee-
nung, datt un éischter Stell dem
éischte Souci soll Rechnung ge-
droe ginn, an datt an deem Fall hei
eppes fir d’Kultur, an an deem spe-
zifesche Fall hei awer eppes fir
d’Musek misst gemaach ginn, an
déi jo hei misst zur Geltung kom-
men. Datt de Contenant och
usprieche soll, doriwwer si mer eis
- mengen ech - alleguer eens.

Ech verstinn allerdéngs net, datt
mer esou waghalseg Experimenter
aginn, wa mer herno dann op ee-
mol Tester an enger Soufflerie
maache mussen, fir dann ze ku-
cken, ob déi Poteauen, déi ron-
derëm dat schéint Gebai do stinn,
dem Wand duerhalen. Wann een
doriwwer esou nodenkt, da stellt
een sech awer a sech d’Fro, ob
mer hei net eng Kaz am Sak kaaft
hunn, ob mer hei net awer zum
Deel ferme op d’A gedréckt si gi
mat engem Tirangsprojet vun en-
gem Stararchitekt, bei deem mer,
mengen ech, am Virfeld besser ge-
hat hätten, der Saach op de Fong
ze kucke wéi dat im Nachhinein de
Fall ass.

Elo huet ee ganz einfach d’Impres-
sioun, datt mer wuel e schéint Ge-
bai hei hunn, dat vu bausse ganz
gutt ausgesäit, ouni sech awer
d’Fro ze stellen, ob et iwwerhaapt
deem entsprécht, wat mer brau-
chen, an ob een net mat manner
hätt kënnen duerkommen. Mä virun
allem, wann een iwwert de Kierch-
bierg fiert, an de Kierchbierg era-
fiert, gesäit dat jo emol ganz schéin
aus - den Aen allerdéngs gefält et!
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Ech hunn och d’Impressioun, datt
d’Architekten, mengen ech, sech
ëmmer manner Gedanken doriw-
wer maachen, fir eppes riichtze-
stoen, well souwisou der hannen-
dru stinn, déi gutt domm Politiker,
déi da musse kucke wéi se eens
ginn, an de Problem musse léise fir
d’Kreditter erbäizekréien.

Ech mengen, datt et awer a sech
esou misst sinn, datt de Maître
d’oeuvre misst Chef sinn, an dem
Architekt an dem Büro misst soen,
wou d’Saach higeet, an dat net ëm-
gekéiert de Fall ass, datt dann och
déi Leit, an dat kann ee jo och aus
dem Rapport hei noliesen, fir all déi
Ëmännerungen, déi dat do mat
sech bréngt, nach 5 Milliounen Eu-
ro, dat heescht 200 Milliounen Ho-
norairë méi kréien. Dat versteet
een a sech net. Entweder sinn et
d’Architekten oder d’Büroen, déi
Schold dorun hunn, oder awer et
ass d’Verwaltung, mä wann een
den Architekte jo ouni mam A ze
zucken 200 Millioune méi ausbe-
zuelt, da kann ee sech jo virstellen,
wou datt de Problem läit.

Ech hu schonn am Virfeld ënner-
strach, mengen ech, datt mer awer
an Zukunft d’Acteuren alleguer,
och d’Architekten, d’Büroen, d’Ver-
waltung an d’Politiker, déi dat do
décidéieren, méi musse responsa-
biliséieren. Ech mengen, et muss
hei jiddferee seng Verantwortung
iwwerhuelen a kucken, datt
d’Rechnung opgeet.

Ob de „project manager” do d’Léi-
sung ass, Här President, dat woen
ech emol ze bezweiwelen, well de
„project manager” gëtt jo herno
drop gesat. Op all déi aner, op de
Stararchitekt, op den Architekt - de
Lëtzebuerger Architekt -, op de Bu-
reau d’études, op déi vun der Ver-
waltung, setze mer de „project ma-
nager” drop, an da musse mer jo
eng Kéier erëm de „project mana-
ger” kontrolléieren, an dat muss jo
erëm ee vun der Verwaltung sinn.

Do wonnert ee sech net, datt dat
200 Millioune wäert kaschten, an
domat wäerte mer ni fäerdeg ginn.
Dobäi ass dann nach ee Sécher-
heetsberoder an alleguer déi Leit,
déi op deene Schantercher do
schaffen, mat deenen och de „pro-
ject manager” an ech weess net,
wéi se alleguer heeschen.

Mä op jiddfer Fall, eent weess ech
a kann an deem Chiffer hei liesen,
Här Scheuer, datt et deier gëtt, a
kee besser wéi Dir muss wëssen,
wéi deier datt et gëtt.

(Interruption)

Duerfir, mengen ech, musse mer
och déi Debatt iwwer eng Änne-
rung vun de Prozeduren elo ee fir
allemol bis zum Schluss hei féie-
ren. D’Kontrollkommissioun oder
d’Commission des Comptes et du
Contrôle de l’exécution budgétaire
huet ënnert dem Virsëtz vum Henri
Grethen a sech schonn domat uge-
faang, mä et ass awer elo sécher-
lech net där Kommissioun hir Auf-
gab an Aarbecht dem Minister a
senge Leit hei ze diktéieren oder
deene virzeschreiwen, wat se hei
ze maachen hunn. Ech mengen,
do muss de Minister scho seng
Verantwortung iwwerhuelen. Dat
huet e jo och wëlles ze maachen,
esou wéi en dat hei gesot huet.

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, mir als Demokratesch Par-
tei hunn deen initiale Projet hei mat
gestëmmt, well mer der Meenung
waren, datt esou ee Concertssall
eisem Land, eiser Kultur an deene
Leit, déi doranner schaffen, an na-
tierlech selbstverständlech deene
Matbierger, déi dat do lauschtere
ginn, dénge kann.

Ech muss Iech awer soen, datt mer
eis bei dësem Vote hei elo wäerten
enthalen. Mir kënne keng Politik
cautionnéieren, wou esou liichtfan-
keg mam Geld ëmgaange gëtt,
och wann et sech ëm dee presti-
giéiste Projet handelt. Duerfir ver-
laange mer elo endlech vum Bau-
teminister a sengen CSV-Kolleegen
an der Regierung,…

(Interruption)

Jo gären!

…eng verantwortlech Budgetspoli-
tik ze féieren. De Finanzminister an
de Budgetsminister kommen eis jo
hier weisen, datt se hir Responsa-
bilitéiten och an deenen aneren
Domänen hei iwwerhuelen a kon-
kret Léisungen ausschaffen a pro-
poséieren.

Mir verlaangen, datt ee Wee fonnt
gëtt iwwert deen déi Leit, déi Ver-
antwortung hunn, déi och droen,
an datt net versicht gëtt, sech där
Verantwortung ze entzéien, a se
ëmmer erëm op anerer ofzeschie-
ben.

An deem Sënn soen ech Iech Mer-
ci fir d’Nolauschteren.

■ M. le Président.- Merci, Här
Calmes. Deen nächsten age-
schriwwene Riedner ass den Här
Diederich. Här Diederich, Dir hutt
d’Wuert.

■ M. Fernand Diederich
(LSAP).- Merci, Här President. Hä-
re Ministeren, erlaabt mer fir
d’éischt dem Rapporteur, dem Här
Clement, Merci ze soe fir säin ex-
cellentë Bericht.

Wa mer iwwert d’Dépassementer
bei dësem Projet schwätzen, esou
muss een op hir Envergure hiwei-
sen - ëmmerhi maachen déi 29,7
Millioune Euro 38% vum initialen
Devis aus - an datt sech déi Suen
och nach op zéng Positiounen op-
deele vun den Travaux de gros
oeuvre ugefaangen iwwert d’Toi-
ture a sou weider bis op d’Sur-
veillance an d’Honorairen.

Wéi den Devis estimatif, deen op
de 17. Mee 2000 datéiert war, am
Dezember 2000 an der Chamber
diskutéiert ginn ass, hu schonn
eng Rei Deputéierten sech dee-
mools kritesch dozou geäussert.
Esou huet de Ben Fayot gefrot,
d’Regierung soll der Chamber mat
Zäit soen, wéini den Devis iwwer
78 Millioune Euro reaktualiséiert
géif ginn. Den Deputéierte Robert
Garcia huet gemengt, op Grond
vun Erfahrunge mat anere Projete
kënnt ee realistesch mat 4 Milliarde
Frang oder 100 Milliounen Euro
rechnen.

Déi zoustänneg Ministesch, d’Ma-
dame Hennicot-Schoepges, huet
dozou gesot, ech zitéieren: „Da
gëtt natierlech d’Fro gestallt: Kann
een de Baupräis halen? Dir Dam-
men an Dir Hären, an alleguer déi,
déi Buergermeeschter oder Buer-
germeeschtesch sinn: Dir wësst,
dass een esou ee Verspriechen net
ka ginn. Ech ka soen, dass ech
den Architekt ënner Drock gesat
hunn, fir mam Präis erofzegoen,
dofir si mer op 3,1 Milliarde komm,
e war vill méi héich. Dat ass ge-
schitt andeems un de Volumë redu-
zéiert ginn ass, awer net un den In-
halter vum Projet.

Ech hunn deem och d’Fro gestallt:
Kënne mer dee Präis do halen, of-
gesinn natierlech vun den Hausses
légales - do si mer eis jo eens driw-
wer? Den Architekt huet mer d’As-
surance ginn: Dir kënnt dee Präis
halen. Ech muss awer soen, dat
ass eng Berechnung, en Devis,
dee gemaach ginn ass opgrond vu
Pläng, wat Avant-projet-sommairë
sinn, also keng Detailpläng. Dat si
jo nëmmen déi Iwwerraschungen,
déi mer kréien.

Ech si bereet bei der Chamber
Schrëtt fir Schrëtt ze berichten, wéi
dann d’Ausschreiwungen ausginn,
fir datt Der Iech emol selwer kënnt
e Bild maachen, wéi dat am Devis
an herno, no der Soumissioun, aus-
gesäit. Et soll esou sinn, datt
d’Statsgelder spuersam agesat
ginn, an et soll och net esou sinn,
datt ee mengt, wann 3 Milliarden
an der Luucht stinn, da wieren déi
vu vireran „dus“, well wann et méi
bëlleg gëtt, desto besser.”

Ech mengen, ouni laang mussen
Erklärungen ze ginn, gesäit ee wie
Recht hat an där Saach hei, d’De-
putéierten, déi ech zitéiert hunn,
oder d’Madame Ministesch.

Den Avis vum Conseil d’État - dat
ass gesot gi vum Här Clement - ass
ganz kritesch. E weist op déi onse-
riö Planifikatioun hin, op d’Aus-

mooss vun den Dépassementer, an
e schwätzt vun enger irresponsa-
beler Gestioun vun den Deniers
publics, stellt d’Fro vun den Ur-
saache vun den Ecarten an no de
Moyenë fir deem entgéintzewier-
ken. An e stellt déi aktuell Prozedur
a Fro.

An der Kommissioun vun den Tra-
vaux publics huet de Bauteminister
proposéiert, an Zesummenaar-
becht mat der Commission des
Comptes et de l’Exécution budgé-
taire, no Ännerunge vun de Proze-
duren ze sichen an déi bestehend
Mechanisme vun der parlamenta-
rescher Konsultatioun ze refor-
méieren. Weider huet d’Kommis-
sioun d’Noutwendegkeet vun en-
gem „project manager“ bei esou
komplexen Infrastrukturen ënner-
strach, dee mam Suivi vun den
Aarbechte chargéiert ass an d’An-
halung vum Timing an d’Envergure
vun eventuellen Dépassementer
kontrolléiere soll. Kritesch hanner-
frot ass och de Rôle an d’Respon-
sabilitéit vun den Architektebüroen
a vun de Bureaux d’études ginn.

Et muss een awer och festhalen,
datt gewëssen Dépassementer net
prévisibel waren, well eng Rei Mo-
difikatioune vum Utilisateur gefrot
gi sinn a well eng Rei Ännerungen
sech eréischt no der Erstellung vun
de Plans détaillés als noutwendeg
erwisen hunn.

Et muss een och wëssen, datt bei
esou enger exceptionneller Infra-
struktur, engem sou genannte Pro-
totyp - elliptesch Form, eng Pente
vun 2%, 823 Pilieren, eng Colon-
nade, an dann den Haaptproblem
Akustik - net e standardiséierte
Programm kann applizéiert ginn.
Ausserdeem kënnen d’Genehme-
gunge vum Ministère de l’Environ-
nement a vum ITM eréischt op-
grond vun detailléierte Pläng er-
deelt ginn an net op Basis vum
Avant-projet sommaire. Déi
Oploen, déi mussen erfëllt ginn,
hunn oft meeschtens awer finan-
ziell Implikatiounen.

Et muss ee sech awer och d’Fro
stellen iwwert d’Responsabilitéite
vun den eenzelnen Acteuren, iw-
wer eventuell Sanktiounen, iwwert
de Sënn an d’Stabilitéit vu Projeten,
déi den Deputéierte virgeluecht
ginn, an och iwwert de Respekt vi-
rum Bierger, dee sech eng seriö
Gestioun vun den öffentleche Gel-
der erwaarde kann.

Ech wëll zum Schluss nach drop
hiweisen, datt esou Dépassemen-
ter bei ville Projeten eng plurian-
nuel Planifikatioun schwiereg maa-
chen, esou datt eng Rei Infrastruk-
ture riskéiere gekierzt oder guer
net realiséiert kënnen ze ginn.

Erlaabt mer kuerz awer och e Ver-
gläich mat de Gemengen.- et gëtt
Leit, déi dat net gären héieren. Wa
mir emol eng Kéier an de Gemen-
gen, ausser vläicht d’Madame
Frank vu Betzdorf - si ass grad net
hei - 38%...

(Interruption)

…Dépassement bei engem Projet
hätten, da misste mir op alle Fall zu
Kolmer déi aner Projeten deem-
entspriechend e bësse kierzen
oder op alle Fall e puer Joer
zréckstellen.

Ech wëll trotz deene kritesche Be-
mierkungen awer heimadder, well
mer virun engem Fait accompli
stinn, wéi gesot ginn ass, den Ac-
cord vu menger Fraktioun bréngen.

Ech soen Iech Merci.

■ M. le Président.- Merci, Här
Diederich. Als nächst Riednerin
ass d’Madame Loschetter virge-
sinn. Madame Loschetter, Dir hutt
d’Wuert.

■ Mme Viviane Loschetter
(DÉI GRÉNG).- Merci, Här Presi-
dent. Dir Dammen an Dir Hären,
als nei Deputéiert an der Chamber
hunn ech haut an deene puer

Méint, wou ech heibanne schaffen,
scho fir d’drëtt Kéier d’Geleeën-
heet ee Projet de loi aus der Baute-
kommissioun hei kënne fir meng
Fraktioun ze kommentéieren. Dräi
Projets de loi an dräi Adaptations
budgétaires!

Eigentlech hu mir eis an der Kom-
missioun bis elo praktesch aus-
schliesslech beschäftegt - op gutt
lëtzebuergesch gesot - fir d’Kar
aus dem Dreck ze zéien. Bei dë-
sem Projet handelt et sech wuel ëm
e Musterbeispill vu Missmanage-
ment an awer och vu Feelplanung.
Sécherlech begréisse mir déi Sug-
gestioune vum Bauteminister, déi
och am Rapport vum Här Clement
opgezielt sinn. Ech erënneren och
drun, datt ech bei där leschter
Adaptation budgétaire - an dat ass
jo och nach guer net esou laang
hier - eng ganz Rei Suggestioune
vu menger Fraktioun opgezielt hat,
wou ee kéint éierlech Verbesserun-
gen a wichteg Verbesserunge
maache betreffend souwuel de
Choix vun de Projeten, wéi virun al-
lem awer och d’Prozeduren an
d’Realisatioun anescht duerchféie-
ren.

Ech hat och deemools gesot, datt
mir géingen esou wesentlech an
noutwendeg nei Prozeduren ën-
nerstëtzen a konstruktiv matschaf-
fen. Trotzdeem wäerte mer nach
eng ganz Rei vu budgetären Adap-
tatiounen, déi méi oder wéineger
zum Schuddere bréngen, hei defi-
léiere gesinn, an et ass och scho
virdrun opgezielt ginn.

Et gëtt där Bauteprojeten, Här Pre-
sident, déi mir vun Ufank un net
matgedroen hunn, well se fir eis
politesch an déi falsch Richtung
ginn a well se fir eis gréng Politik
d’Weiche fir d’Zukunft falsch stel-
len. Ee Beispill dovunner ass
d’Nordstrooss, déi och haut
schonns erëm - an nach laang net
fir d’lescht, leider - an d’Schlagzei-
le komm ass. Et ginn awer aner
Bauteprojeten, déi fir eis kom-
promëssfäeg gewiescht wieren, wa
se dann och transparent a konse-
quent duerchduecht a logesch ge-
plangt gewiescht wieren. D’Salle
philharmonique um Kierchbierg
ass esou ee Projet.

Erlaabt mir eppes wat den Här
Calmes eigentlech net konnt maa-
chen, wat mir als Gréng awer kën-
ne maachen. Erlaabt mir aus grén-
ger Siicht de Parcours vun der
Salle philharmonique déi lescht
zéng Joer ze retracéieren, fir ze
ënnersträichen, firwat mir eis net
kënne mat där Virgehensweis
averstanen erklären.

Viru knapp zéng Joer huet déi dee-
moleg Regierung dës Concertshal,
zesumme mat engem Musée d’Art
moderne, enger Plaz fir eng Biblio-
théik an dunn och nach engem Mu-
sée de la Forteresse an engem
Package entworf. Deemools war
d’Bedenke vun der grénger Frak-
tioun haaptsächlech d’Konzen-
tréierung vun esou ville kulturellen
Aktivitéiten op engem eenzege
Site. Dëst och nach zimlech wäit
ewech vum Stadkär, dee schonns
zu där Zäit bedrot war, eng doudeg
Stad ze ginn, dat heescht eng Stad
wou d’Leit nach just schaffe kom-
men, wou se praktesch net méi
wunnen a wou se och ganz wéineg
Fräizäitaktivitéiten ugebuede
kréien.

(M. Lucien Weiler reprend la Pré-
sidence)

Wéi dunn den éischten Devis vun
der Concertshal bekannt war, sou
konnte mir deen och nach mat-
droen. An ech wëll Iech hei drun
erënneren, datt déi gréng Fraktioun
nach ni e kulturelle Projet wéinst
sengem héije Budget net matge-
droen huet! Mir waren éischter
besuergt iwwert d’Fonctionne-
mentskäschte vun esou engem
Gebai, dëst awer an der Optik vun
engem Equiliber am Kulturbudget.
Dëst souwuel iwwert d’Aart vun der
Kultur wéi awer och iwwert dee
geographeschen Equiliber.

Dat bréngt mech dann och zum
Kärproblem vun dësem Bautepro-
jet a vu senger Adaptation budgé-

taire. Mir sinn als Gréng schonn
ëmmer der Iwwerzeegung ge-
wiescht, datt een eppes baut, well
een eppes brauch, respektiv well
eppes feelt. Déi Besoinë fannen hi-
ren Nidderschlag an engem Kon-
zept. Dat Konzept gëtt begleet vun
enger Fonctionnementsbeschrei-
wung, wat definéiert, wéi, vu wiem,
wéini a mat wat dat Konzept ëmge-
sat gëtt. Wann dës zwou Saachen
definéiert sinn, ass et un der Zäit,
datt d’Konzept an de Fonctionne-
ment hir reell Plaz fannen, sprich
eben an engem Gesetz. An dann,
dann ass et un der Zäit fir den Ar-
chitekt a fir d’Bëtonsmaschinn.

Hei ass net der Rei no gefuer ginn.
Hei hat den Architekt schonns säi
Concours gewonnen, wat mer
verstinn, well d’Gebai ass impres-
sionnant, mä mat der Gestioun vun
deem, wat am Gebai sollt ge-
schéien, ass eppes schief gelaf.

De 26. Oktober 2000 huet déi dee-
moleg Bautekommissioun de Rap-
port vun deem Bauteprojet vun der
Concertshal ugeholl. Meng Virgän-
gerin hat sech deemools beim
Rapport enthalen, an ech zitéieren
aus dem Procès-verbal: «à la de-
mande de Madame Wagener, les
représentants du Gouvernement
s’engagent à faire parvenir à la
commission le projet de loi sur
l’établissement public chargé de la
gestion de la salle de concert, et
ce avant le vote du projet de loi
4685.»

Dëst Engagement huet d’Regie-
rung eigentlech net agehalen, an-
deems si de Projet vun engem Éta-
blissement public deeselwechte
Moie presentéiert huet an enger
Kommissioun, wou e puer Stonnen
duerno hei an dësem Haus iwwert
de Bauteprojet vun der Hal of-
gestëmmt ginn ass. Dat war de 5.
Dezember 2000.

Esou wéineg Sputt, Här President,
Dir Dammen an Dir Hären - e puer
vun Iech waren deemools schonn
derbäi -, ass den Deputéierte ge-
looss ginn, grad eng Mëttesstonn,
fir sech eescht Gedanken ze maa-
chen iwwert d’Gestioun vun engem
deemools schonn iwwer 3 Milliar-
den aler Frangen deiere Projet - 78
Milliounen Euro!

Mir Gréng, Här President, mir
schaffe séier, mä hei war et eis on-
méiglech, d’Konzept an d’Gestioun
mam Bauteprojet ze associéieren a
mat engem klore Kapp doriwwer ze
décidéieren, an dat war dann och
haaptsächlech de Grond, firwat mir
eis deemools enthalen hunn.

Mä d’Geschicht geet virun.
Eréischt den 21. November 2002
ass d’Gesetz iwwert den Établisse-
ment public vun der Concertshal
veröffentlecht ginn. Zwee Joer -
Zwee Joer! - trennen de Bautepro-
jet vum Fonctionnementsprojet.
Dës an eisen Aen onlogesch Aart a
Weis virzegoen, huet an Të-
schenzäit zu wesentleche Pro-
grammännerunge gefouert.

An éierlech gesot, Dir Dammen an
Dir Hären, Här President, wann ee
sech mat esou wéineg definéierte
Kritären duerch e Gesetz, dat a
kuerzen Zich de Bau vun enger
Concertshal resüméiert fir prak-
tesch 78 Milliounen Euro, an en
Abenteuer lancéiert, da si Pro-
grammännerunge scho virpro-
gramméiert. An dës Programmän-
nerungen hu stattfonnt, an nieft
aneren, ech muss wierklech soen
onverzeilechen an och onerkläerle-
chen Oublien, wéi dem Bassin de
rétention oder dem Double vitrage
- den Här Calmes ass schonn drop
agaangen - hunn dës Pro-
grammännerunge wesentlech zu
enger Adaptation budgétaire vun
30% vum Montant gefouert.

Nom Vote vum Bauteprojet de 5.
Dezember 2000 ass et du weider-
gaangen. Do sinn am Abrëll 2001
déi Études spécialisées duerchge-
fouert ginn, eben ënner anerem déi
iwwert d’Akustik, dat heescht no-
deem eigentlech mir hei gestëmmt
hu wat gebaut gëtt. Am Oktober
2001, bal ee Joer duerno, sinn
d’Wënsch vun den Utilisateuren
eragereecht ginn an och adaptéiert
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ginn. En cours de route huet den
Ëmweltministère sech zu Wuert ge-
mellt an hien huet eben en double
vitrage an dee Bassin de rétention
gefuerdert. Datt den Ëmweltminis-
tère dat mécht, dat ass seng gott-
verdammte Flicht, an eigentlech
hätt hien dat guer net bräichten ze
fuerderen, wann de Bauteministère
respektiv d’Bauteministesch hir
Flicht erfëllt gehat hätt. Dat wëll
ech just ënnersträichen.

De Fait och, dass d’Concertshal
iwwer keen eegene Parking verfügt
huet, schéngt déi Responsabel
och net mat Rou gelooss ze hunn.
Och de Parking hat Urecht op eng
Programmännerung. D’Mediathéik,
déi jo och mat gestëmmt gi war vun
Iech heibannen, war en cours de
route kee Besoin méi; an aus der
Mediathéik ass en Accès zum Par-
king entstane mat dräi Liften.

Fort, déi gutt Proposen, notamment
vum deemolege Rapporteur, fir
Bustickete mat Entréesticketen ze
verbannen; fort déi couragéiert
Spréch iwwert d’Förderung vum öf-
fentlechen Transport bis bei dee
kulturellen Dräieck um Kierchbierg.
Kee Foussgängerwee vun der Hal
zum öffentlechen Transport, deen
ass op kengem Plang virgesinn. Et
si Beem do gemoolt, mä kee Wee.
Dat ass déi traureg Realitéit vun
enger urbanistescher Zukunftspla-
nung um ënneschten Deel vum
Kierchbierg.

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, mir hunn en impressionnant
Gebai, wou ech menge jiddfereen
heibannen d’accord ass, datt et
schéi gëtt; bal jiddferee sech freet,
dass et dann awer nach fir d’Prési-
dence zumindest zum Deel fäer-
deg gëtt. Jiddfereen ass och ge-
spaant haut, esou wéi viru véier
Joer, mä nach ëmmer kee weess
esou richteg Bescheed - gradesou
wéi viru véier Joer -, wat, wéini a
wéi et herno fonctionnéiert.

An dat ka jo och net sinn, well Dir,
Dir Dammen an Dir Hären, Här Pre-
sident, am Joer 2000 e Bauteprojet
gestëmmt hutt an am Joer 2002 e
Fonctionnementsgesetz gestëmmt
hutt, an elo 2005 eng Adaptation
budgétaire, ebe bedéngt duerch
Programmännerungen, stëmmt. Al-
so ass do iergendwéi eppes, wat
net richteg fonctionnéiert.

An aus deene Grënn kënne mir dë-
se Projet haut hei net mat stëmmen
an domadder soen ech Iech Merci
fir d’Nolauschteren.

■ M. le Président.- Merci, Ma-
dame Loschetter. Als nächste
Riedner ass den honorabelen Här
Mehlen agedroen. Här Mehlen, Dir
hutt d’Wuert.

■ M. Robert Mehlen (ADR).-
Merci, Här President. De Rappor-
teur huet et scho gesot, ëmmer
erëm - et fält engem geschwënn
näischt Neies méi an - ass et effek-
tiv gebetsmühlenaarteg ëmmer
datselwecht, wat hei widderholl
gëtt an et kritt ee scho bal
d’Flemm.

Ech wëll ganz kuerz rappeléieren,
datt mer hei mat enger ganz sub-
stanzieller Augmentatioun befaasst
sinn, souguer wann een d’Adapta-
tioun un d’Entwécklung vun de
Baupräisser mécht, da sinn et
vläicht keng 38%, mä awer nach
35,5%, mä dat mécht leschten
Enns der Kaz och kee Bockel. Den
Ennpräis geet doduerch erop bis
op 4,6 Milliarden där aler Frangen.

Eent muss een awer och nach do-
zou soen. Am Oktober 2004, Här
Minister, wéi Dir eis déi Tableauë
virgeluecht hutt vu praktesch sämt-
leche Projeten, déi en cours sinn,
war et schonn iwwert déi autori-
séiert 83,8 Milliounen Euro eraus,
well 106 Milliounen Euro enga-
géiert waren, dat heescht 26% méi
wéi d’Gesetz et zouléisst. An Dir
sidd domat ganz kloer an der Ille-
galitéit vis-à-vis vun deem Gesetz,
wat mer hei gestëmmt hunn, wat
d’Regierung obligéiert, datt keng
Engagementer däerfe geholl ginn
iwwert dat eraus, wat gesetzlech
autoriséiert ass.

Ech stelle mer d’Fro: Wéi solle mer
d’Leit dobaussen dozou brénge fir
d’Gesetzer, déi mir hei stëmmen,
ze respektéieren, wann d’Regie-
rung selwer sech net dorunner
hält?

Här President, ech wëll e Wuert
soen zu den Ursaachen. De Minis-
ter huet eis gesot, et wier en ex-
ceptionnellë Projet, a mir hätte jo
hei, als déi Leit, déi dat bauen,
keng Referenzen, duerfir wier et
immens schwéier gewiescht, fir dat
alles richteg anzeschätzen.

Ech mengen, de Problem läit virun
allem dran, datt hei ee Gebai ge-
wielt ginn ass, quitte datt et eng
Kommissioun war, déi de Choix ge-
maach huet. Et war jo e Concours
an et war eng Kommissioun vun
anscheinend ganz dichtege Leit,
déi dann de Projet erausgewielt
huet, wat fir een dee beschte sollt
sinn. De Problem ass, datt dat
praktesch nëmmen no sou ge-
nannten esthetesche Kritäre vir
sech gaangen ass. Ech hunn, wéi
ech och déi Débatë vun deemools
nogelies hunn, e flott Zitat fonnt,
wat ech Iech hei net wëll virentha-
len, vum deemolege Spriecher vun
der CSV, dem regrettéierten Nico-
las Strotz, dee gesot huet…

(Interruptions diverses)

■ Une voix.- Regrettéierten?

■ M. Robert Mehlen (ADR).-
Wa mer vun hei aus dat kucken -
mir bedauere jo, datt hien net méi
hei ass. E seet, oder hien huet ge-
sot: „Déi harmonesch geschwonge
Forme vum Projet spigelen d’Philo-
sophie vum Portzamparc erëm,
deen d’Rhythmik an d’Harmonie
vun der Musek gläichsetzt mat der
Metrik an de Proportioune vu sen-
ger Architektur.” 

(Interruptions)

Do fanne mer scho vläicht eng vun
den Explikatiounen, woufir déi Affär
eis hei aus dem Rudder gelaf ass.
Do hëlleft et och näischt méi, wa
mer dann elo gesot kréie vun de
Leit aus dem Ministère, an Zukunft
soll méi Wäert op de Facteur Eco-
nomicitéit geluecht ginn. 

Hei ass, an dat huet d’Madame Mi-
nister och scho gesot, e Projet
sommaire gestëmmt ginn. Dat ass
esou e bëssen - wéi ee seet -
Daum mol Pi, an da kucke mer
emol wou mer erauskommen. Et
ass awer onbegräiflech, datt
d’Oploe vun der ITM, déi awer jo
méi oder wéineger bekannt sinn,
an och déi vum Environnement hei
einfach op der Säit gelooss gi sinn,
net berücksichtegt gi sinn.

Et si scho Kolleegen, déi virdrun
drop higewisen hunn, datt hei déi
eenzel Verglasungen, ofgesi vum
thermeschen Effet, wann ee gesäit,
datt do praktesch nëmme Glas ron-
derëm ass, et ass jo net nëmmen
de Wanter, wann et kal ass, dee
Bau do bal net ze hëtze wär, mä
och de Summer, wann et extrem
waarm ass - quitte datt déi Kolon-
ne ronderëm vläicht e bëssen ofha-
len - esou e Bau thermesch net an
de Grëff ze kréien ass, wann en net
anstänneg isoléiert ass. Ofgesinn
dovun, datt akustesch Momenter
matspillen, déi vill méi grouss si
wéi déi Isolatioun vis-à-vis vum
Parking, déi jo och nodréiglech im-
poséiert ginn ass. D’Affär vum Bas-
sin de rétention, do géing ee men-
gen dat misst fir jiddfereen eng
Selbstverständlechkeet sinn.

Een anere Facteur ass d’Ënner-
schätzung vun den technesche
Schwieregkeeten. Ech erlabe mer
hei och e Saz ze zitéieren: «En plus
l’extrême complexité architecturale
et les exigences acoustiques ont
été largement sous-estimées lors
de l’avant-projet sommaire.» An do
muss ee sech awer d’Fro stellen:
Wéi ass esou eppes méiglech
wann esou e Stararchitekt enga-
géiert gëtt, dee jo awer just an där
Matière méi Erfahrung misst hunn?

Ech erlabe mer de fréieren a jëtze-
ge Kolleeg Néckel Strotz nach eng
Kéier ze zitéieren, dee gesot huet:
„De Christian de Portzamparc ass
als Architekt an der Musekswelt

keen Onbekannten, huet hien dach
schonn zu Paräis d’Cité de la Mu-
sique an de Conservatoire Eric Sa-
tie, an zu Nanterre d’École de dan-
se de l’Opéra de Paris realiséiert.“
Vun esou engem Architekt misst
een awer kënne verlaangen, datt,
wann hien e Museksgebai konzi-
péiert, hie misst wëssen, datt een
do misst op d’Akustik oppassen!

D’Geschicht vun de Kolonnen, do
kéint ee jo e Roman driwwer
schreiwen, wat alles do geschitt
ass wéinst iwwerhaapt deene
Schwingungen, wou op eng Kéier
gefaart ginn ass a festgestallt ginn
ass, datt déi kënnte kommen. An
do - do schléissen ech mech deem
u wat schonn anerer viru mer gesot
hunn - si mer wierklech d’Ver-
suchskanickel vun deem Architekt
gewiescht.

Wann et net fir ze kräische wär, hätt
ech bal misse laache wéi ech ge-
lies hunn, datt bei der Ventilatioun -
well se festgestallt hunn, datt
d’Réier ze enk wären, a wann een
da vill Loft doduerchbléist, dann
dauscht et selbstverständlech -
misst nodréiglech décidéiert ginn,
datt méi grouss Réier misste kom-
men, fir datt een dat Gedauschs
dann am Concertssall net géing
héieren. Ech géing och vun esou
engem Architekt erwaarden, wann
en dann eppes vu Museksgebaier
kennt, datt hien dat vun Ufank u
gewosst hätt.

Eng aner Geschicht - et kënnt een
der jo méi hei opzielen - ass de Re-
vêtement de sol du disque, wou
probéiert ginn ass fir mat enger
dënner Schapp ze fueren, wat
awer net gaangen ass, a wou elo
dann Dalles en béton préfabriqué
musse geluecht ginn, «dont la
pose s’avère compliquée vu la dal-
le en pente,» - déi 3%, dat ass jo
dat wat de Reiz bei der Geschicht
ausmécht - «les nombreuses co-
lonnes et l’exigence de poser des
dalles de grands formats.»

(Hilarité)

Ech géing och mengen, datt esou
en Architekt sech dach awer, wann
hien esou eppes konzipéiert, där
Problematik bal misst bewosst
sinn.

Duerfir eis Fro: Wat ass genee den
Optrag an d’Aufgabestellung un
den Architekt gewiescht? Wat ass
seng Responsabilitéit bei dësem
Bau? Wat steet a sengem Vertrag a
wéi gëtt hie rémunéréiert? Ech hof-
fen, datt mer dat eng Kéier am De-
tail gewuer ginn. Huet hie just eng
schéi Maquette an e puer Pläng
geliwwert? Oder ass hien och fir
d’Detailplanung an den tech-
nesche Volet verantwortlech?

Et gëtt eis gesot, hie géif net an de-
selwechte Proportiounen un den
Iwwerschreidunge verdénge wéi
um Basisprojet. Ech hunn dat emol
nogerechent. An dësem Projet,
wou et jo ëm d’Augmentatioun
geet, maachen d’Honorairen - dat
ass hien awer wahrscheinlech net
eleng - bal 17% vum gesamte
Käschtepunkt aus. Am ursprén-
gleche Projet de loi waren et 12%.
Iergendwou passt dat Ganzt dann
awer net beieneen. Am Ganze be-
lafen d’Honorairë sech op ronn 15
Milliounen Euro oder 600 Millioune
Frang.

Här President, et ass jiddefalls
onerträglech ze gesinn, wéi
blauäugeg hei an dëse Projet era-
gespronge ginn ass, wéi all méig-
lech Problemer net gesinn oder ën-
nerschat gi sinn, a wéi de Steier-
zueler dann och nach duerfir
zousätzlech Honorairë bezuele
muss!

Da kënnt deen anere Punkt, deen
och politesch net ze entschëllegen
ass, dat sinn d’«demandes supplé-
mentaires de la part des utilisa-
teurs et du Ministère de la Culture»
wat d’Changementer, heiansdo im-
portent Changementer vum Projet
nom Vote mat sech bruecht hunn,

ouni datt d’Chamber duerfir hiren
Accord ginn huet. Dat ass ënner
anerem den Accès vum Parking,
dee geännert ginn ass. Et ass déi
zweet Coque, déi dohinnergeprafft
ginn ass, ouni datt se virdru ge-
plangt war an ouni datt en Accord
komm ass. D’Changementer vum
Déambulatoire - ech hu mer Ge-
danke gemaach wéi een dat soll
ëmschreiwen. Dat ass déi Prome-
nade, déi ronderëm den eigent-
lechen…

■ M. Henri Grethen (DP).- Dat
ass eppes wéi ee Kräizgang.

(Hilarité)

■ M. Robert Mehlen (ADR).-
Séier richteg, wéi fréier an de
Kléischter, wou een da kann do
ronderëm flanéieren, wann dann
net grad Musek ass, an och vläicht
e Pättchen drénken. Do sinn impor-
tent Changementer virgeholl ginn.
Da gëtt och nach vun der Falaise
geschwat, déi iergendwéi Fielse
soll duerstellen, an esou weider.

D’variabel Bühn, do muss ech al-
lerdéngs soen, am initiale Projet
war eng Fosse d’orchestre virge-
sinn, obschonn natierlech déi Fro
gestallt gëtt: Wat maache mer mat
esou eppes, wann et net soll a
Konkurrenz zum Theater stoen?

(Interruptions diverses et hila-
rité)

(Coups de cloche de la Prési-
dence)

De Conseil d’État, Här President,
huet äusserst streng Kritiken
ubruecht, an zu Recht! Ech er-
spueren Iech d’Zitater, well et hu
schonn anerer dat hei gemaach. E
seet, datt et inakzeptabel ass, an
datt dat, wat hei geschitt ass, kee
responsabelen Ëmgank mat de
Steiergelder ass. Ech muss awer
bedaueren, well ech hunn an der
Kommissioun gefrot, datt mir als
Chamber wéinstens sollten de Saz
hannendru setzen: «La commis-
sion se rallie à ces critiques.»

Dat ass mer vun der Majoritéit refu-
séiert ginn, an duerfir hunn ech de
Projet och net gestëmmt. Mir haten
dat schonn eng Kéier hei. Ech be-
daueren dat, well dat hei ass kee
Parlament wat Krallen an Zänn
huet vis-à-vis vun der Regierung
wéi ee sech dat géing wënschen.
Dat hei ass e Pabeiertiger, deen
ëmmer erëm eng Kéier e bëssel-
chen opmuckt, a méi passéiert net.

Här President, ech wollt och nach
agoen op e puer Entgleisungen,
déi an där ganzer Prozedur hei
geschitt sinn. Et ass gesot ginn, op
d’Demande hin an der Kommis-
sioun, den Architekteconcours wär
ouni Enveloppe globale a contraig-
nante ausgeschriwwe ginn. Ech
wollt wësse wat dann d’Konditiou-
ne gewiescht wären, déi d’Archi-
tekte gestallt kritt hätte wéi se dann
de Projet auszeschaffe kritt hunn
oder hiren Entwuerf virzeleeë kritt
hunn. Wéi soll een ënner esou Kon-
ditiounen den Architekt responsa-
biliséieren?

Mir wëssen, datt selbstverständ-
lech d’Tendenz do ass fir sech
Denkmäler ze setzen. Net nëmme
bei de Politiker, mä och bei den Ar-
chitekten. Dat ass evident. Mä just
duerfir ass et awer noutwendeg,
datt ee se mat an d’Boot eranhëlt
an datt een hinnen, och bei esou
Projeten, d’Konditioun setzt, datt
de Budget, deen zur Verfügung
steet, muss respektéiert ginn.

Et kann ee sech d’Fro stellen: Huet
d’Geld hei keng Roll gespillt? Well
mir waren an enger Zäit wou
d’Geld nëmmen esou erageschneit
komm ass. Et kann ee sech och op
de Standpunkt stellen, wann een
esou en ambitiéise Projet wëllt rea-
liséieren, datt ee seet: Mir hätte gä-
ren dat, a wat et dann herno
kascht, dat bezuele mer. Ech wëll
awer gläich hei soen, datt mir net
där Meenung sinn. Et wär och
contraire zu enger seriöer Finanz-
planung ganz allgemeng, an et wär
contraire zum Artikel 99 vun der
Verfassung, soss bräichte mer jo
net en extrat Gesetz ze stëmmen.

Wann een den Débat vum 7. De-
zember 2000 kuckt, wou jo hei iw-
wert den éischte Projet debattéiert
ginn ass, et ass schonn zitéiert
ginn, den Här Garcia huet ënner
anerem gesot, am Ufank wär et
mat 2 Milliarden ugaangen. Du war
et op eng Kéier 2,6 an dunn op eng
Kéier 3,2.

Mäi Kolleeg Fernand Greisen huet
deemools och hei drop higewisen:
„Wat awer elo - ech zitéieren hie
kuerz - de reelle Baupräis ube-
laangt, hu mir do eng Suerg.“ Do
muss ech un all déi Iwwerschrei-
dungen erënneren, déi eise Baute-
ministère eis dëslescht huet misse
beichten. D’Beispiller Pei-Musée
oder de Geesseknäppche soen
Iech genuch. Och den Theater vun
der Stad Lëtzebuerg ass do ze er-
nimmen.

D’Fro un den Här Minister ass déi:
Ass dës Kéier den Devis korrekt?
Sinn dës Kéier d’Parkingen an
d’Baussenanlagen derbäigere-
chent ginn, oder kréie mer erëm
stéckelchersweis alles noge-
reecht? Kann den Här Minister eis
hei garantéieren, datt si zum
Schluss vum Bau net erëm eng
Kéier komme muss fir nei Dépas-
sementer matzedeelen an nei Kre-
ditter unzefroen?

D’Madame Minister - mäi Virried-
ner, den Här Diederich, huet
schonn e groussen Deel hei zitéiert
- huet ganz kloer gesot, si hätt
Drock op den Architekt gemaach,
an hien hätt hir versprach oder
d’Assurance ginn, hie kënnt de
Präis halen. A si seet selwer, et soll
esou sinn, datt d’Statsgelder
spuersam agesat ginn, an et soll
och net esou sinn, datt ee mengt,
wann 3 Milliarden an der Luucht
stinn, da wieren déi „dus“ vu vir-
eran, well wann et méi bëlleg gëtt,
desto besser. Si ass dovunner aus-
gaangen, datt se eventuell nach
kënnt drënner bleiwen.

Ergo kann een dovunner ausgoen,
datt deemools de Präis schonn
eng Roll gespillt huet, an datt
d’Chamber, wa se hei e Gesetz
gestëmmt huet, eng Enveloppe
budgétaire, schonn dovunner aus-
gaangen ass, datt sech misst dru
gehale ginn. Aus där Siicht ge-
kuckt ass dat, wat mer haut musse
stëmmen, en totalen Echec.

Et ass vläicht dorop zréckzeféie-
ren, Här President, datt de Kultur-
ministère an de Bauteministère an
enger Hand waren. Ech mengen,
et soll een an Zukunft drop oppas-
sen, datt wierklech do eng Tren-
nung ass, an datt deen ee Minister
muss bei deen anere goe fir eng
Autorisatioun ze froe wann eppes
ass, an datt dee selbstverständ-
lech dann och d’Prozedur anhält,
déi mer wëllen aféieren, datt
d’Chamber consultéiert gëtt wann
Ännerunge kommen. 

Eis Fuerderungen, ech hu se
schonn hei opgezielt: Et ass op jid-
de Fall noutwendeg, datt d’Archi-
tekten, d’Bureaux d’études an de
„project manager”, datt dat muss
op den Dësch kommen, datt si och
musse responsabiliséiert ginn. Mir
sinn amgaang d’Prozeduren ze iw-
werschaffen. Ech sinn och der
Meenung, datt d’Chamberbaute-
kommissioun an Zukunft d’Projetë
méi genau soll ënnert d’Lupp hue-
len, examinéiere loossen, wann et
net anescht geet, ob dat alles rea-
listesch ass, wat se dohinner ge-
luecht kritt huet, well et war an der
Vergaangenheet net realistesch. Et
mussen och politesch Sanktioune
kommen, wa sech net dru gehale
gëtt.

■ M. le Président.- Här Meh-
len, ech muss och déi Décisioun
huelen, well Är Zäit ofgelaf ass.

■ M. Robert Mehlen (ADR).- A
gëschter beim Här Ausseminister!
Ech sinn direkt fäerdeg.

■ M. le Président.- Jo, deen
huet aner Mëttele wéi Dir, Här Meh-
len.

■ M. Robert Mehlen (ADR).-
Ech kommen zur Konklusioun. Eng
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Kéier méi ass den Devis staark iw-
werschratt ginn, an zwar 5 bis 36
Prozent. Eng Kéier méi kann
d’Chamber näischt aneschters wéi
en décke Kredit nostëmmen, eng
Kéier méi kënnt ee sech als De-
putéierten zimlech „ver…” vir, eng
Kéier méi kënne mer dofir déi res-
ponsabel Ministesch net zur Ver-
antwortung zéien, eng Kéier méi,
dofir Félicitatiounen un d’CSV, déi
se preventiv aus der Schosslinn
geholl huet. 

Déijéineg, déi dëse finanziellen De-
saster ze veräntwerten hunn, sollen
och elo hir Verantwortung iwwer-
huelen. Mir haten den éischte Pro-
jet gestëmmt. Mir kënnen d’Aug-
mentatiounen awer net stëmmen a
mir wäerten eis dofir enthalen. 

Merci.

■ M. le Président.- De Baute-
minister, den Här Claude Wiseler,
huet d’Wuert.

■ M. Claude Wiseler, Ministre
des Travaux publics.- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären,
ech wëll fir d’éischt d’selwecht wéi
meng Virriedner dem Rapporteur
Merci soe fir säi gudde Rapport,
deen e gemaach huet, an och dee-
ne Kommissioune mat deenen ech
d’Geleeënheet hat iwwert dëse
Projet an deene leschte Méint ze-
summen ze schaffen, der Commis-
sion des Comptes et du Contrôle
de l’exécution budgétaire, der
Commission de la Culture a selbst-
verständlech der Commission des
Travaux publics, déi dësen Text a
sech behandelt huet.

Déi Zesummenaarbecht, déi mer
op dësen Dossieren haten, war an
der Kommissioun eng ganz kon-
struktiv Zesummenaarbecht, an
ech hunn och gehalen, relativ
schnell, notamment an d’Commis-
sion des Comptes et du Contrôle
de l’exécution budgétaire ze kom-
men, direkt de 27. September, well
ech der Meenung war, datt et wich-
teg ass fir dës Chamber esou
schnell wéi méiglech iwwer Froe
wéi déi hei ze informéieren, fir ze
kucke wat fir eng Prozedur mer
géinge gemeinsam kënnen huele
fir dee Problem, deen dee Moment
manifestement do war, ze léisen. 

Et war also fir mech extrem wich-
teg, esou schnell wéi méiglech déi
Relatiounen a Klorheet mat der
Chamber unzefänken, fir eng kon-
struktiv Aarbecht kënnen ze maa-
chen. 

Mir sinn an deenen Diskussiounen,
déi mer haten, och virukomm, och
an deenen Diskussiounen iwwert
dësen Text, an déi Diskussiounen
hunn eis ëmmer erëm a menger
Appréciatioun zréckgefouert, datt
mer sécherlech eng ganz Rei
Froen op dësem Dossier individuell
haten, mä datt mer iwwert deen in-
dividuellen Dossier vun der
Concertshal, an et ass schonn
ugeklonge wéi virdrun iwwert
d’Nordstrooss oder iwwert d’Cité
judiciaire geschwat ginn ass, datt
mer och e strukturelle Problem
hunn an der Virgehensweis, déi
mer momentan hunn an der Proze-
dur, déi mer säit Joren amgaang
sinn, d’Chamber op där enger Säit,
d’Regierung op där anerer Säit, ze
maachen. 

An ech wëll selbstverständlech
eng ganz Rei Saachen iwwert dëse
Projet individuell soen, an duerno
awer och vläicht dat eent oder
anert Wuert iwwert déi prozedurell
Froen, esou wéi se sech hei appli-
zéiert hunn, mä esou wéi se sech
awer och, wa mer se net änneren,
sécherlech nach wäerten an Zu-
kunft reproduzéieren. 

Dat éischt iwwert de Concertssall.
Ech wëll net ze vill dat resüméie-
ren, wat éischtens am Exposé des
motifs schonn an all Detail steet,
wat och vun enger Rei vun Iech
gesot ginn ass, wou déi verschid-
den Ëmännerungen hierkommen.
Éischtens als Demande vun den
Utilisateuren, wou de groussen Au-
ditorium anescht gemaach ginn
ass, mat anere Plattformen, wou
den elektro-akustesche Sall méi
grouss ginn ass, wou de Foyer ver-

bessert ginn ass, wou och d’Varia-
bilitéit vun der Akustik verbessert
ginn ass, d’Adaptatioun vun de Bü-
roen, fir se anescht ze agencéie-
ren, datt se och deem entsprieche
wat duerno gebraucht gëtt, den
Aménagement vun den administra-
tiven Zonen, d’Surfacë vun de Bü-
roen, den techneschen Equipe-
ment, wou a sech gekuckt ginn
ass, datt och d’Utilisatioun am
Dagdeeglechen, wa keng Con-
certë sinn, anescht ka gemaach
ginn, praktesch ka gemaach ginn,
sécher ka gemaach ginn. 

Dann déi architektonesch Partie,
wou a sech de Parking vun der
Place de l’Europe direkt domadder
verbonne ginn ass, wat engem er-
laabt, dann och independent eng
Billetterie op ze hunn, ouni de gan-
ze Concertssall opzehalen, also
och d’Fonctionnalitéit wesentlech
verbessert huet, wat awer mat
sech bruecht huet, datt beim ini-
tiale Projet eng zweet Coque
dobäikomm ass, den Déambula-
toire, dee modifiéiert ginn ass, dee
méi funktionell esou ass, wéi en elo
ausgesäit. 

D’Verrièren, d’Colonnaden, et ass
driwwer geschwat ginn, Amortis-
seuren dra wéinst de Vibratiounen,
d’Exigences thermiques, déi uge-
passt gi sinn, an déi haaptsäch-
lech, an dat ass de wesentleche
Punkt, obwuel en elo net hei an der
Diskussioun esou erklongen ass,
déi an Aklang bruecht gi si mat den
architektoneschen Exigenze vun
der Transparenz haaptsächlech,
wat net ëmmer bei thermeschem
Glas esou ginn ass.

De Bassin de rétention, do gëtt ge-
sot, dat hätt een alles missen am
Viraus wëssen, mä och do gëtt et
eng ganz Rei Méiglechkeeten, an
de Bassin de rétention ass an en-
ger zweeter Etapp als Solutioun
festgehale ginn, wéi se an dësem
Fall ubruecht war, och wann aner
Solutiounen hätte kënnen envisa-
géiert ginn. Déi akustesch Exigen-
zen, an ech kommen duerno nach
eng Kéier drop zréck.

Den Här Calmes huet gesot, et hätt
een d’Impressioun, datt den Archi-
tekt eis hei op d’A gedréckt hätt.
Ech muss soen, déi Prozedur, déi
mer gewielt hu fir den Architekt
erauszewielen, ass jo awer eng
ganz klassesch Prozedur. Et ass en
internationale Concours, wou eng
ganz Rei Architekten, där enger,
där anerer, déi vu Lëtzebuerg, déi
aus Europa, déi aus dem Rescht
vun der Welt zougelooss ginn. Et
ass e Concours, wou anonym ju-
géiert gëtt. Dat heescht, et gëtt net
op en Numm jugéiert. Et kommen
eng Rei Projeten eran, dat Ganzt
ass versigelt, et sinn eng Rei Ex-
perten, déi, mengen ech, awer
eppes vun deem Dossier kennen.

Ech kann Iech och opziele wien
alles an deem Jury war, wann Der
dat wëllt, mä ech denken, datt dat
alles Leit waren, déi erausgesicht
gi sinn, well se eppes vun deene
Problemer kennen, déi also ano-
nym iwwer zéng Projeten dohinner
geluecht kruten a wou eng gewës-
se Prozedur besteet, fir ee Projet
dann erauszewielen. An doropshi
kënnt dann e Laureat eraus, an et
gëtt den Numm ebe bekannt wann
d’Enveloppe opgemaach gëtt vun
deem Projet, deen erausgewielt
ginn ass. Dat ass awer eng Proze-
dur, wou ech muss éierlech soen, a
priori gesinn ech net wéi een dann
d’Prozedur kann anescht maa-
chen.

An da kommen dem Här Mehlen
seng Froen hannendrun, dee seet:
Ma no wat fir enge Kritäre jugéiert
dann déi do Kommissioun? Mä do
gëtt et der eng ganz Rei.

Ech hunn dat matbruecht. Dir hat
ee Moment gefrot an der Kommis-
sioun, ech soll Iech et resüméieren.
Mir hunn et net fäerdeg bruecht,
well dat wat déi Leit an de Grapp
kréien, dat sinn zwee Bicher, wou
dann all Detail dra steet vun all Sall
vun deem wat a sech gefrot ginn
ass, an doropshi muss dee Projet
ausgeschafft ginn, mat deenen
eenzelne Spezifissitéite vum Sall,
wat fir eng Fonctionnalitéite se

hunn, wéi se musse gesinn an dat
muss dann den Architekt a sengem
Projet eraliwweren. An de Jury, dee
soll duerno jugéieren, an dat ass
och am Concours vum Jury festge-
halen, an dat kréien och d’Leit vir-
dru matgedeelt, och eng Rei Kritä-
ren.

An et gëtt nëmmen ee Kritär, mä
dat ass dann d’Conception archi-
tecturale intérieure et extérieure,
dat sinn d’Traitements des aspects
acoustiques, d’Relations fonction-
nelles d’utilisation, den Accomplis-
sement du programme et des fonc-
tions, d’Ekonomie, och als e Kritär,
d’Conception technique énergé-
tique et structurelle.

Elo kann een natierlech soen am
Nachhinein, datt ee vläicht d’Pon-
dératioun vun deene Kritären hätt
kënnen anescht maachen. Ech
mengen, datt mer dat och sollen
anescht an Zukunft maachen. Ech
wëll och op dee Wee goen, datt
mer vläicht dem Kritär vun der Eko-
nomie eng aner Gewiichtung ginn,
an och a priori anescht upaken, mä
ech wëll just soen, et ass awer net,
datt en net considéréiert ginn ass
dee Moment wéi de Jury de Projet
lauréat erausgesicht huet. Dat just
fir déi Fro.

An dann huet ee sech d’Fro ge-
stallt, ech wëll déi och nach eng
Kéier kloer soen. Doropshin, no-
deem déi Ëmännerungen dann all
am initiale Projet gemaach gi sinn,
kann ee sech natierlech d’Fro stel-
len: Huet dat do misse sinn oder
hätt een dat net kënne virausge-
sinn? An all Ried, déi mer haut
héieren hunn, hutt Der jo déi zwou
Froen héieren: Huet dat misse sinn
an hätt een et net kënne virausge-
sinn?

Huet et misse sinn? Eng einfach
Fro, mä wéi esou vill einfach Froe
gëtt et keng einfach Äntwert op
eng einfach Fro, well d’Fro am
Fong guer net esou einfach ass wéi
se an deene fënnef Wierder, déi
een do héiert, kënnt emol draus
schléissen. Et ass eng komplizéiert
Fro an eng komplizéiert Äntwert. 

Verschidde Saachen hu misse
sinn. Déi Saache vu Sécherheet,
Stabilitéit, Veruerdnung vu Wär-
meschutz, hu misse sinn. Ech kom-
men duerno op d’Fro zréck: Hätt
een et kënne virausgesinn? Mä se
hu misse sinn, do si mer eis jo am
Prinzip alleguer eens. 

Bei anere Saache kann ee sech
natierlech soen: Et hätt eventuell
net misse sinn. Wann ech vun en-
ger zweeter Coque, der Surveil-
lance vun de Kamerae schwätzen,
engem aneren Déambulatoire, der
Entrée vum Parking, der Verbesse-
rung vun der Akustik, hätt een dat
och anescht kënnen ugoen. Mä na-
tierlech all déi Äntwerten, déi hei gi
gi sinn au fur et à mesure wou de
Projet evoluéiert huet, droen awer,
an dat huet jo och kee Mënsch
haut ugezweifelt, wesentlech zur
Verbesserung vum Projet bäi. Dat
kann een am Prinzip och net
contestéieren an et ass an deem
Sënn - dat gesinn ech an et ass
dat, wat ech wëll soen; ech hunn
déi Décisioun net geholl - wou déi
Décisioune sengerzäit geholl gi
sinn.

Elo kann ee sech natierlech Froe
stellen iwwert d’Prozedur, wéi dat
hätt kënnen, wéi dat hätt sollen
oflafen, an ech kommen duerno
nach eng Kéier op déi Froen zréck,
well dat och hei am politesche Feld
wesentlech Froe sinn. 

Dann ass d’Fro: Hätt een dat kënne
virausgesinn? Déi ass jo och oft
gestallt ginn. Wéinst der Zäit ginn
ech do nëmmen zwee grouss
Bléck vun Äntwerten. Selbst-
verständlech hätt ee sécherlech
eng Rei Saache kënne virausge-
sinn, mä ech wëll awer soen, dass
een an deem Moment, wou en
Dossier hei an d’Chamber kënnt,
net alles ka virausgesinn. Firwat?

Et ass virdru gesot ginn, et kënnt
een hei an d’Chamber mat engem
Dossier, deen am APS-Stadium,
dat heescht an engem Avant-pro-
jet-sommaire-Stadium ass. Dat ass
ee Wuert wat jidderengem eppes
seet, mä wat heescht dat fir d’Pro-
zedur? Dat heescht, datt eréischt
nom APS, an dat ass déi klassesch
Prozedur, eng Rei Etüde gemaach
ginn.

Déi ganz Etüd iwwert de Kommo-
do-Inkommodo, déi gëtt op den
APD - op den Avant-projet définitif
- gemaach, an definitiv gëtt d’Tech-
nik eréischt festgeluecht op Basis
vun engem APD, dat heescht nom
APS. Dat muss een einfach wës-
sen. An den definitiven Dossier kritt
een dann eréischt, wann een APD-
Pläng ka virleeën; dat ass e we-
sentleche Punkt. An dat ass ee
Punkt, dee mer duerno, wa mer iw-
wert d’Prozeduren nodenken, awer
mussen a Considératioun zéien,
well op Grond vum APS leet kee
sech op déi definitiv Technik fest,
déi een a Sécherheetsnorme muss
kënne gebrauchen. 

Ëmwelt: Déi Étude énergétique iw-
wert dee ganze Projet ass nom
APS gemaach ginn. Et ass eng
Etüd iwwert den „Ensoleillement et
déperdition de chaleur“ - heescht
dat - gemaach ginn, nodeem datt
den APS fäerdeg war, fir den APD
opzestellen. Et ass eng „Simulation
en feu réel“ gemaach ginn nom
APS fir den APD, an et ass eréischt
do wou déi ganz Problematik vum
Désenfumage définitif huet kënne
geléist ginn, wou och d’Stabilitéit
vun der Struktur, am Fall wou et ee
Feier gëtt, ausgerechent ginn ass
en fonction vun de Kalorien - nor-
malerweis ass dat en anere Be-
räich -, déi agebaut ginn an e Bau -
thermesch Kalorien -, a wann e
géing verbrennen, wat fir eng Hëtzt
dee kann entwéckelen. Dat ass na-
tierlech eréischt nom APS ge-
maach ginn. 

Duerno ass vun den Ingenieure
suggéréiert ginn, datt eng Étude
de vibrations soll gemaach ginn, a
wat d’Kolonnen ugeet, do sinn
Essai-en-soufflerien - ech entschël-
lege mech fir déi franséisch Termi-
nologie, mä et ass elo méi einfach -
gemaach ginn an duerno sinn eng
Rei Moossname geholl ginn.

Vun der Akustik, do gëtt gesot:
Jiddferee weess jo, datt et e
Concertssall ass, also hätt ee mis-
sen déi Akustik virdru kucken! Jo,
dees sinn ech mer och bewosst.
Mä déi Akustik ass och zu engem
Deel virdru gekuckt ginn, an zwar
vun engem Akustiker, dee Xu ge-
heescht huet. Deen huet virdru
Computersimulatioune gemaach,
fir déi Akustik kënnen zu engem
Deel festzeleeën. Et ass awer eréi-
scht duerno wou eng Maquette
1:20 gemaach ginn ass a wou
Akustikiwwerpréiwunge mat Mate-
rial gemaach gi sinn, esou wéi et
dann och dra kënnt, a wou definitiv
festgehale ginn ass, op Basis vun
deenen Etüden, mat wat fir engem
Material géing geschafft ginn.

Et sinn och zousätzlech Studie ge-
maach ginn iwwert den akuste-
schen Isolement vu baussen, wou
duerno dann definitiv festgehale
ginn ass, wéi dee soll ginn. Dat war
awer nom APS. Et konnt een déi
och kaum, well dat immens pous-
séiert Etüde sinn, virdru maachen;
si sinn also virum APD, awer nom
APS gemaach ginn. 

■ M. le Président.- Här Wise-
ler, hutt Der nach fir laang?

■ M. Claude Wiseler, Ministre
des Travaux publics.- Jo, et dauert
nach e wéineg, Här President. 

Duerfir sinn dat awer wichteg Stu-
die gewiescht an duerfir muss ee
sech hei iwwert déi Prozedur Ge-
danke maachen. Ech soe jo awer
och ganz kloer, datt d’Chamber e
Recht huet fir e Präis ze kréien,
deen zu engem Deel deene Saa-
chen, déi wesentlech sinn an esou
engem Gebai, Rechnung dréit, fir
datt Der besser kënnt wëssen, wat
Der dann elo stëmmt a wat et
kascht. Dofir ass dat do, mengen

ech, awer zu engem Deel eng Pro-
zedurfro. 

An dann ass gesot ginn - ech men-
gen et war d’Madame Loschetter -:
Et ass jo awer och normal, datt Der
den Utilisateur virdru musst froen,
an et ass net seriö, datt am Fong
eréischt den Dag selwer den Éta-
blissement public hei virgestallt
ginn ass. Do soen ech Iech awer:
Wann de Projet de loi sechs Méint
virdru virgestallt gi wär a souguer
wann en zur selwechter Zäit, wéi
d’Concertshal gestëmmt ginn ass,
hei déposéiert gi wär, e wär och
nach deeselwechten Dag ge-
stëmmt gi wéi d’Concertshal, dann
hätte mer nach ëmmer den APS
gestëmmt gehat an den Établisse-
ment public vläicht deeselwechten
Dag, mä dann hätt Dir eis awer vir-
drun nach keen Avis ginn, well e
wär nach net en place gewiescht. 

Mir brauchen also theoretesch
schonn en Établissement public,
wa mer Iech do nolauschteren - an
ech verstinn dat jo och als Gedan-
ken -, dee mer virdru stëmmen an
d’Leit virdrun zu engem Deel enga-
géieren, datt se eis kënnen eng
Meenung ginn, an da soe mer Jo
oder Nee zum Bau. A wa mer dann
Nee zum Bau soen? Dir verstitt de
Problem. 

An de Problem ass elo momentan
och net méi esou akut, well ech elo
net an deenen nächsten zwee bis
dräi Joer Baute gesinn, wou mer
iwwert den Établissement public
an där Form fueren.

Wou Der Recht hutt, dat ass, datt et
vill besser ass, et weess een déi
Saache virdrun; dat ass absolut
evident. Wa mer awer an deenen
nächste Joren, an dat wäert en
Haaptuleies sinn, Schoulen oder
Ähnleches, Altersheimer, déi Der
haut gestëmmt hutt, oder wat och
ëmmer, bauen, da geet dat natier-
lech vill méi einfach well den Utili-
sateur scho bekannt ass a well Der
déi Referenzpersoun, déi Der hutt,
kënnt détachéieren an dohinner
setzen, a mat där virdru schonn zu-
mindest een Deel - et geet och
nach net alles - determinéieren.
Dat ass och déi richteg Prozedur;
dat ass déi, déi ee soll maachen. 

Ech wollt Iech awer elo just soen,
datt et an esou engem Fall wéi
deem hei esou einfach wéi dat elo
beschriwwe ginn ass trotzdeem net
ass an net war déi Zäit. Et ass op
jidde Fall e wéineg méi kompli-
zéiert a mengen An, obwuel ech
Iech inhaltlech Recht ginn. 

Elo ass et och vill manner proble-
matesch wann een all déi Froen do
an engem klassesche Bau ugeet,
an engem Bau deen ee kennt.
Wann een eng Schoul baut, en Al-
tersheim, administrativ Gebaier,
dann huet een eng Standardisa-
tioun an et kënnt ee weider. 

Ech probéieren an zwou, dräi Mi-
nutten ofzeschléissen, Här Presi-
dent.

■ M. le Président.- Jo ech géif
Iech wierklech bieden, Här Mi-
nister. Dir hutt Är Zäit elo ëm 50%
iwwerschratt, a wann d’Deputéier-
ten sech hei alleguerte Méi gi fir
sech plus ou moins un d’Zäit ze ha-
len, muss d’Regierung dat och
maachen, och wann den Dossier e
bësse méi komplizéiert ass.

■ M. Claude Wiseler, Ministre
des Travaux publics.- Et ass gutt,
Här President, ech probéieren
dann hei zwou Iddien nach ze
soen, an de Rescht loossen ech
dann ewech. Dat ass, datt mer hei
e Bau mat enger relativ grousser
Komplexitéit haten. Et ass virdru
gesot ginn, d’Komplexitéit wär ën-
nerschat ginn. Si war och schwéier
virauszegesinn an d’architekto-
nesch Erausfuerderungen, déi
sech gestallt hunn, ware méi
grouss wéi een dat am Ufank
virausgesinn hat. 

Dozou kënnt, datt bei esou engem
Projet d’Fro vun de Soumissiounen
net ëmmer evident ass, well just
bei esou onklassesche Bauten
d’Präisser, déi an deenen eenzelne
Soumissioune sinn, ganz schwéier
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■ M. le Président.- D’Sitzung
ass op.

Huet d’Regierung eng Kommunika-
tioun ze maachen?

■ M. Luc Frieden, Ministre de
la Justice.- Neen, Här President.

■ M. le Président.- Merci, Här
Minister.
Mir kommen dann zur Diskussioun
vum Projet de loi 5132 iwwert de
Referendum. Am selwechte Kader
gëtt d’Proposition de loi 3762 vum
Här Robert Mehlen behandelt.
D’Riedezäit ass nom Modell 2 fest-
geluecht. Et si bis elo ageschriw-
wen, nieft dem Rapporteur: d’Ma-
dame Flesch, den Här Bodry, den
Här Braz an den Här Henckes.
D’Wuert huet elo de Rapporteur
vum Projet de loi 5132, den hono-
rabelen Här Paul-Henri Meyers.
Här Meyers!

5132 - Projet de loi rela-
tive au référendum au
niveau national
3762 - Proposition de loi
tendant à instituer un
référendum d’initiative
populaire
Rapport de la Commission des
Institutions et de la Révision
constitutionnelle

■ M. Paul-Henri Meyers
(CSV), rapporteur.- Här President,
Dir Dammen an Dir Hären, de Ge-
setzesprojet, dee mer haut de Mët-
teg diskutéieren an ofstëmmen, be-
trëfft de Referendum um nationale
Plang. De Projet, deen dat virge-
säit, d’Dokument 5132, ass den 20.
Mee 2003 an der Chamber de-
ponéiert ginn. Mir hunn am Laf vum
Joer 2003 an 2004 d’Avisë vun de
Beruffschambere kritt.

Den Avis vum Conseil d’État hu
mer den 12. Oktober 2004 kritt.
D’Kommissioun huet de Projet ana-
lyséiert, si huet dann den 29. No-
vember 2004 Amendementer un
de Statsrot geschéckt, an de Stats-
rot huet de 4. Januar vun dësem
Joer een zweeten Avis ofginn.
D’Kommissioun huet de schrëft-
leche Rapport an hirer Sitzung vum
12. Januar eestëmmeg ugeholl.
Gläichzäiteg huet awer och d’Kom-
missioun d’Proposition de loi 3762
vum Här Mehlen mat diskutéiert.

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, et ass dat éischt Gesetz hei
am Land, wat déi allgemeng
Bestëmmunge festleet no deenen
e Referendum kann ofgehale ginn.
Allerdéngs hate mer hei zu Lëtze-
buerg schonn zweemol e Referen-
dum. Zënter 1919 steet och an der
Verfassung d’Recht op e Referen-
dum. Et ass virgesinn, dass de
Wieler an engem Referendum seng
Meenung ka soen oder zu Wuert ka
kommen. Dat ass geschitt am Joer
1919 zu der Fro vun der Dynastie
an zu der wirtschaftlecher Orien-
téierung vum Land an 1937 an der
Fro vum Verbuet vun eenzelne Par-
teien.

D’Gesetz iwwer e Referendum ass
awer elo noutwendeg ginn, well
d’Chamber am Dezember 2003
den Artikel 114 vun der Verfassung
geännert huet. Deen neien Text
vum Artikel 114 gesäit nämlech vir,
dass bei alle Verfassungsännerun-
ge mindestens 16 Deputéierten
oder awer 25.000 Wieler e Referen-
dum kënne froen, fir iwwer e Ver-
fassungstext ofzestëmmen, deen
d’Chamber an enger éischter Of-
stëmmung guttgeheescht huet.

Am Projet, dee mer den 20. Mee
2003 vun der Regierung kritt hunn,
war awer nach en anere wichtegen
Deel dran, eng wichteg Neierung
war do virgesinn, an zwar d’Initia-

tive législative populaire an de Re-
ferendum, dee vun de Wieler sel-
wer konnt gefrot ginn. Deen Deel
ass am Projet, esou wéi en haut zur
Ofstëmmung kënnt, net méi dran,
also en ass net méi virgesinn. Déi
verfassungsrechtlech Argumenter,
déi de Statsrot virbruecht huet,
hunn der zoustänneger Kommis-
sioun ageliicht a si huet de Vir-
schlag vum Statsrot ugeholl, fir zu
dësem Moment deen Text net och
ze analyséieren an och net der
Chamber ze proposéieren.

Wann och deen Deel vum Projet iw-
wert d’Initiative législative popu-
laire net zréckbehale gouf, ass et
awer noutwendeg, mengen ech,
sech mat den Argumenter auser-
neen ze setzen an déi virzebrén-
gen, firwat dass de Statsrot net mat
deem Text d’accord war, a wat
dann zu der Décisioun vun der
Kommissioun gefouert huet, fir och
deen Deel aus dem Projet zu dë-
sem Ament ewechzeloossen.
Duerfir wëll ech och hei a mengem
mëndleche Rapport op d’Proble-
matik vun der Initiative législative
populaire agoen.

Déi Initiativ war fir d’éischt an der
Regierungserklärung vum 12. Au-
gust 1999 ugekënnegt ginn. Den
Text hu mer am Mee 2003 kritt.
Deen huet virgesinn, fir dat an e
puer Wierder ze resüméieren, dass
fënnef Wieler dem Statsminister
eng Proposition de loi kënnten ën-
nerbreeden. Déi Proposition de loi
kënnt awer eréischt an d’Chamber
goen, an d’Chamber weidergeleet
ginn, wa si vun 10.000 Wieler ën-
nerstëtzt géif ginn.

D’Chamber wier fräi gewiescht, déi
Proposition de loi unzehuelen oder
ofzelehnen. Wann d’Chamber déi
Propositioun ofgelehnt hätt, hätt se
hire Vote misse motivéieren. Wann
d’Chamber d’Proposition de loi
ugeholl hätt, mat Amendementer,
hätt se dat misse maachen an
zwou Ofstëmmungen an en Zäit-
raum vun dräi Méint dertëschent
loossen. D’Dispens vum zweete
Vote constitutionnel wär net méig-
lech gewiescht, an tëschent dee-
nen zwou Ofstëmmunge vun der
Chamber hätten och d’Initiateure
vun där Proposition de loi e Refe-
rendum mat konsultativem Charak-
ter kënne froen.

Et ass interessant fir d’Avisë vun de
Beruffschamberen ze liesen, well

déi meescht Beruffschamberen
hunn an hiren Avisen eng kritesch
a souguer negativ Haltung vis-à-vis
vun der Initiative législative popu-
laire ageholl. De Statsrot huet den
Text haaptsächlech ënnersicht no
senger Vereinbarkeet mat de
Bestëmmunge vun der Verfassung,
an zwar no der Vereinbarkeet mat
den Artikele 47, 51 an 59. Ech wëll
déi Artikele kuerz zitéieren ouni ier-
gendee Kommentar iwwer een Avis
ofzeginn, well de Rapporteur dat
neutral soll bréngen.

Den Artikel 47 gesäit vir, dass de
Grand-Duc an d’Chamber d’Initia-
tivrecht op legislativem Plang
hunn, obschonn deen Artikel we-
der dem Grand-Duc nach der
Chamber do en Exklusivrecht
araumt. De Statsrot huet dann och
den Artikel 51 zitéiert, dee vir-
gesäit, dass Lëtzebuerg an enger
parlamentarescher Demokratie
lieft. Et sinn awer haaptsächlech
d’Bestëmmunge vum Artikel 59
vun der Verfassung, déi de Statsrot
ugeféiert huet, fir seng Opposition
formelle zu deem ganzen Deel vun
dem Projet de loi ze motivéieren.

De Projet hätt d’Chamber forcéiert,
zwou Ofstëmmunge virzehuelen.
Den Artikel 59 gëtt awer der Cham-
ber d’Méiglechkeet fir sech vum
zweete Vote constitutionnel ze dis-
penséieren, en accord mam
Conseil d’État. D’Gesetz verstéisst
domat ganz kloer géint den Artikel
59 vun der Verfassung wou d’Pre-
rogativë vun der Chamber festge-
luecht sinn.

No deene juristeschen, verfas-
sungsrechtlechen Argumenter ass
de Statsrot zur Konklusioun komm,
dass d’Bestëmmungen iwwert
d’Initiative législative populaire an
dësem Stadium net kënnte vun him
akzeptéiert ginn, an en huet duerfir
proposéiert déi an dem Projet de
loi ewechzeloossen an nëmmen
d’Bestëmmungen ze ënnersichen -
dat huet en och gemaach - , déi
d’Modalitéite festleeën, no deenen
e Referendum opgrond vun den
Artikelen 51 an 114 vun der Verfas-
sung ka stattfannen.

Déiselwecht Argumenter huet en
iwwregens ugewannt bei der Pro-
position de loi 3762 vum Här Meh-
len, an en huet déi Proposition de
loi mat deeneselwechten Argu-
menter dann och ofgelehnt, wann
een esou ka soen. En huet also och
eng Opposition formelle zu där do-
ter Proposition de loi gemaach.

D’Kommissioun vun den Institutiou-
nen an der Verfassungsrevisioun
huet d’Virschléi vum Conseil d’État

och genee analyséiert an huet
sech dem Virschlag vum Conseil
d’État ugeschloss, fir zu dësem
Zäitpunkt och deen doten Deel iw-
wert d’Initiative législative popu-
laire ewechzeloossen.

D’Kommissioun war awer och der
Meenung, dass een domat d’Iddi
vun der Initiative législative popu-
laire net soll opginn, mä dass een
am Rahme vun der Verfassung déi
rechtlech Grondlag soll schafe fir
déi Iddi ze verwierklechen, oder
awer eng aner Méiglechkeet fir
deen Deel vum Projet de loi esou
ëmzeänneren, dass e mat der Ver-
fassung vereinbar wär, wat aller-
déngs keng einfach Aufgab, sief et
fir d’Regierung oder fir déi zoustän-
neg Chamberskommissioun, wäert
ginn.

Een zweeten Objet vun dem Projet
de loi war am Fong geholl, fir dee
gesetzleche Kader ze schafen, fir
d’Organisatioun an d’Modalitéite
vun dem Referendum festzeleeën,
esou wéi en an den Artikelen 51 an
114 vun der Verfassung virgesinn
ass.

Ech wëll hei net op all Detailer vun
deem Projet agoen, dat si ganz vill
technesch Detailer, ech wëll mech
dofir beschränken op e puer
Grondiddiën, Grondiwwerleeun-
gen, déi och schonn am schrëft-
leche Rapport dra sinn, déi betref-
fen engersäits d’Problematik vun
der Initiativ vum Referendum - Wie
kann dann ee Referendum elo
froen, a wéi geet dat vir sech? -,
dann den Déroulement, de Verlaf
vum Referendum an dann drëttens
d’Resultat vum Referendum.

Fir d’éischt emol d’Initiativrecht, dat
ënnerschiddlech ass, jee nodeem
ob een den Artikel 51 oder den Ar-
tikel 114 hëlt. Am Artikel 51 ass vir-
gesinn, dass ee Referendum op
Grond vun engem speziale Gesetz
kann organiséiert ginn. De Conseil
d’État ass och der Meenung, dass
dat dann och nëmmen d’Chamber
ka sinn, déi dat Gesetz stëmmt, an
déi dee Moment de Wieler freet fir
seng Meenung auszedrécken iw-
wer eng Fro, déi em gestallt gëtt.

Et ass och esou, dass wann esou
eng Fro gestallt gëtt, déi Äntwert
ëmmer nëmmen e konsultative
Charakter kann hunn, well nëmmen
d’Chamber déi Instanz hei am
Land ass - ausser wann d’Verfas-
sung et virgesäit -, déi eleng Ge-
setzer ka stëmmen.

Am Artikel 114 ass d’Initiativrecht
een anert. Den neien Artikel 114
vun der Verfassung gesäit vir, datt
d’Chamber iwwer all Verfassungs-

am Viraus ze schätze sinn,
haaptsächlech bei esou exception-
nellë Konstruktioune wéi déi hei
eng ass. 

An da kënnt nach dozou - an dat
muss een einfach och wëssen -,
well et esou een technesch
schwéiere Projet ass, well et eppes
Onübleches ass, datt een och net
onwahrscheinlech vill Firmen huet,
déi Ugeboter maachen, an datt am
Fong d’Zuel vun de Firmen, déi
Ugeboter maachen, enorm kleng
ass. Dat heescht dann, datt d’Kon-
kurrenz net esou grouss ass an
datt d’Präisser och net esou
concurrentiel sinn a kënne méi
deier ginn, gradesou bei solche
Baute wéi bei méi klasseschen. An
ech wëll just, datt een awer d’Kom-
plexitéit vun der Problematik hei
gesäit.

Da wëll ech soen, datt an deenen
Diskussiounen, déi mer hunn - an
ech wollt dorop agoen, mä da
maachen ech dat net; da maache
mer dat an de Kommissiounssit-

zungen -, mer eis genau déi Froen
zesumme musse stellen, mat dee-
nen d’Realitéit eis konfrontéiert wa
mer esou ee Bau wéi deen hei
uginn - zum Beispill, dass mer
soen: Wat fir eng Léisung fanne
mer dann? -, fir datt ech déi be-
rechtegt Bedenken, déi den Här
Mehlen, den Här Calmes an d’Ma-
dame Loschetter hei ugemellt
hunn, ka mat an d’Chamber brén-
gen a mer driwwer kënnen disku-
téieren, an enger Etapp wou et
nach sënnvoll ass ier gestëmmt
gëtt. 

Dat ass déi Fro, déi ech gär mat
Iech géif léisen a wou mer Metho-
de musse fannen. Et ass och we-
sentlech, datt wann een duerno
nach ähnlech Problemer huet, well
där kommen och nach duerno vir,
mer eng Prozedur fannen, déi ee
ka mat Iech diskutéieren, wéi eng
Léisungen mer dann huelen. Dat
ass mäi Wonsch an ech hoffen,
datt mer esou schnell wéi méiglech
do zu enger Léisung kommen, well
déi nächst Projete muss ech an Zu-

kunft déposéieren, an ech hätt am
allerléifste mer géingen dat mat
där neier Prozedur kënne maa-
chen, well et géing mir d’Saach fir
d’Zukunft ganz vill erliichteren.

Ech soen Iech Merci.

■ M. le Président.- Merci, Här
Minister, fir Är Ausféierungen. Mir
kommen dann zur Ofstëmmung iw-
wert de Projet de loi 5413. Den Text
steet am Document parlementaire
54132.

Vote sur l’ensemble du projet de
loi et dispense du second vote
constitutionnel

De Projet de loi ass ugeholl mat 36
Jo-Stëmmen, 7 Nee-Stëmmen an
12 Abstentiounen.

Ont voté oui: Mme Nancy Arendt
(par M. Marc Spautz), M. Lucien
Clement, Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse
Gantenbein-Koullen, MM. Marcel
Glesener, Norbert Haupert, Mme
Françoise Hetto-Gaasch, MM.

François Maroldt, Paul-Henri
Meyers, Marcel Oberweis, Patrick
Santer (par M. Marcel Sauber),
Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf,
Marco Schank (par M. Paul-Henri
Meyers), Marc Spautz, Mmes Nelly
Stein, Martine Stein-Mergen (par
M. Marcel Oberweis), MM. Fred
Sunnen, Lucien Thiel (par M. Fran-
çois Maroldt), Lucien Weiler et Mi-
chel Wolter (par M. Lucien Cle-
ment);

MM. Marc Angel (par Mme Lydie
Err), Alex Bodry (par M. Romain
Schneider), John Castegnaro,
Mme Claudia Dall’Agnol, M. Fer-
nand Diederich, Mme Lydie Err,
MM. Ben Fayot (par M. Roger Ne-
gri), Jean-Pierre Klein (par Mme
Lydia Mutsch), Mme Lydia Mutsch,
MM. Roger Negri, Jos Scheuer, Ro-
main Schneider, Roland Schreiner
et Mme Vera Spautz.

Ont voté non: MM. Claude Adam,
François Bausch (par Mme Viviane
Loschetter), Felix Braz, Camille Gi-
ra, Jean Huss (par M. Felix Braz),

Henri Kox et Mme Viviane Loschet-
ter.

Se sont abstenus: MM. Xavier Bet-
tel, Niki Bettendorf, Mme Anne
Brasseur (par M. Charles Goe-
rens), MM. Emile Calmes, Charles
Goerens, Henri Grethen, Claude
Meisch et Carlo Wagner;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes (par M. Robert Mehlen),
Jean-Pierre Koepp (par M. Gast Gi-
béryen) et Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass dat esou décidéiert. 

Domadder, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, si mer um Enn vun der Sitzung
vun haut ukomm. Déi nächst Sit-
zung ass mar de Mëtteg um hall-
wer dräi.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à
17.41 heures)
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Ordre du jour

5132 - Projet de loi relative au référendum au niveau na-
tional

3762 - Proposition de loi tendant à instituer un référen-
dum d'initiative populaire

(Rapport de la Commission des Institutions et de la Révi-
sion constitutionnelle - Discussion générale - Vote et di-
spense du second vote constitutionnel - Résolution)

Au banc du Gouvernement se trouvent: MM. Luc Frieden et
Lucien Lux, Ministres; Mme Octavie Modert, Secrétaire d’État.

(Début de la séance publique à 14.30 heures)
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ännerung zweemol ofstëmme
muss. Tëschent där éischter an där
zweeter Ofstëmmung an der
Chamber muss een Délai vun dräi
Méint ofgewaart ginn. An där Zäit
kënne méi wéi ee Véirel vun den
Deputéierten, dat heescht mini-
mum 16 Deputéiert, oder awer
25.000 Wieler e Referendum froen,
andeem de Wieler no deem neien
Artikel 114 entscheet! Dee Refe-
rendum huet also een décision-
nellë Charakter. De Wieler ent-
scheet, wat mat dem Text geschitt,
deen d’Chamber an engem éisch-
te Vote ugeholl huet.

Wann och 25.000 Ënnerschrëften
noutwendeg sinn, esou wéi den Ar-
tikel 114 et virgesäit, dann ass et
awer fir de Referendum ze froen
net noutwendeg, dass direkt déi
Ënnerschrëfte vu 25.000 Wieler
mussen do sinn. Den Text gesäit
nämlech vir, dass fir den Ustouss
ze ginn, ee Comité vu fënnef Wieler
eng Demande un de Statsminister
ka riichte fir de Referendum ze
froen. De Statsminister kann nëm-
men d’Régularitéit vun der De-
mande préiwen, hie ka sech net iw-
wert d’Opportunitéit vun där De-
mande ausschwätzen. Wann also
d’Konditioune vum Gesetz erfëllt
sinn, muss där Demande do eng
Suite gi ginn.

Dee Moment, wou dat an der Rei
ass, gëtt eng Décisioun geholl, déi
och publizéiert gëtt, an da leeft am
Fong geholl d’Prozedur un, wou
dann déi 25.000 Wieler sech kën-
nen androen a Lëschten, déi op de
Gemengen ausleien. Déi Demande
beim Statsminister muss an engem
relativ kuerzen Délai gemaach
ginn, well déi ganz Prozedur, fir déi
25.000 Ënnerschrëften ze samme-
len, muss, wéi den Artikel 114 vun
der Verfassung et virgesäit, ban-
nen zwee Méint ofgeschloss sinn.

D’Androen an d’Ënnerschrëfte-
lëschte geschitt op de Gemengen.
De Statsrot huet och, well déi Pro-
zedur an der Verfassung ganz
kuerz ass, virgeschloen, dass déi
Prozedur ganz serréiert misst sinn,
an en huet och ganz kloer gesot, a
wéi engem Délai déi eenzel Opera-
tioune vun deem Ënnerschrëfte-
sammele misst geschéien a wéini
dass se also no der Verfassung
missten ofgeschloss sinn.

Et gëtt dann no dem Artikel 114
d’Méiglechkeet, dass 16 Depu-
téierte kënnen ee Referendum
froen, nodeem en éischte Vote hei
an der Chamber geschitt ass. Wat
déi Prozedur ugeet, ass et esou,
dass de Statsrot do der Meenung
ass, dass déi misst an de Règle-
ment interne vun der Chamber
agedroe ginn. Dat ass elo, souwäit
ech weess, nach net geschitt. Et
ass also eng Aufgab, déi och an
nächster Zäit muss geschéien, fir
dass wann d’Fro sech vun engem
Referendum géif stellen, och d’De-
putéierten d’Méiglechkeet hätte fir
déi do Rechter wouerzehuelen.

Zweete Punkt, op deen ech wëll
agoen, ass de Verlaf vum Referen-
dum. Wann d’Ënnerschrëftelëschte
komplett sinn, wann 25.000 Wieler
sech fir e Referendum iwwer eng
Verfassungsännerung ausge-
schwat hunn, da muss de Referen-
dum an engem Délai vu sechs
Méint stattfannen, et sief dann,
dass an deem Délai Chambers-
oder Europawahle wären, da gëtt
den Délai ëm déiselwecht Zäit
verlängert. Wahlberechtegt sinn
am Artikel 2 vun dem neie Gesetz,
all d’Wieler, déi an de Wahllëschten
agedroe si fir d’Chamberswahlen.
D’Wahle sinn obligatoresch. 

Eng wichteg Fro, déi sech och an
der Kommissioun gestallt huet, ass
déi, wéi de Wieler informéiert ka
ginn. Et ass eng Informatiouns-
campagne am Gesetz selwer vir-
gesinn, déi dora besteet, dass na-
tierlech de Stat d’Publikatioune
muss an deem offizielle Blat vum
Mémorial maachen. Et ass awer
och virgesinn, dass d’Gemenge
mat agebonne sinn an déi Informa-
tiounsflicht, dass si op déi Aart a
Weis wéi si mengen, dass et gutt
wär, hir Bierger informéieren. 

Deen Text, deen an enger éischter
Ofstëmmung vun der Chamber
ugeholl ginn ass, muss awer och
an der Gemeng ausleien, dass zu
virgeschriwwenen Zäiten d’Bierger
kënne Kenntnis huele vun deem
doten Text. Et ass och virgesinn,
dass d’Gemenge samschdes mus-
sen hir Büroen opmaachen, fir dem
Wieler d’Méiglechkeet ze ginn,
Asiicht ze huelen an deen doten
Dossier.

Fir d’Kommissioun huet sech dann
eng aner Fro gestallt, dat ass déi,
déi wichteg ass, an déi gegebe-
nenfalls an enger Campagne kéint
opkommen, nämlech wéi dann déi
Wieler, déi sech an enger Initiativ
entweder fir oder géint deen Text
ausgeschwat hunn, wéi déi dann
zu Wuert kënne kommen, well et si
jo hei net nëmmen déi politesch
Parteien, déi eventuell gefuerdert
sinn, mä et kënnen och aner Bier-
ger sinn, déi Initiativen huelen. Et
kënnt sech ee Comité fir oder géint
esou een Text bilden, da muss och
gewosst ginn, wéi dann déi Bierger
dobaussen un esou enger Cam-
pagne kënnten deelhuelen. Dat
ass net am Text festgeluecht. Mir
waren och der Meenung, dass dat
eng Fro wär, déi vun engem Refe-
rendum zum aneren aneschters
kënnt sinn, an dass dee Moment
och déi Regele missten arrêtéiert
ginn, fir dass och jiddfereen, all
d’Protagoniste kënnten an de Me-
dien zu Wuert kommen.

Et ass also eng wichteg Fro, déi
nach net definitiv geléist ass, déi
gegebenenfalls an engem speziel-
le Referendum fir all eenzel Fro, déi
dann dem Wieler ënnerbreet gëtt,
oder awer an engem Text vun der
Regierung mat engem anere Ge-
setz misst festgeluecht ginn.

Eng aner wichteg Fro war déi am
Zesummenhang mat dem Ausziele
vun de Wahlziedelen. Wat geschitt
mat deenen ongültegen oder mat
deene wäisse Wahlziedelen? Et
gëtt auslännesch Texter, déi gesi
vir, dass, fir dass ee Referendum
positiv ausgeet, méi wéi 50% vun
deenen ageschriwwene Wieler
sech positiv missten dofir ausdré-
cken. Dat bedeit natierlech, dass
déi ongülteg an déi wäiss Wahlzie-
delen zu deenen negativen Änt-
werte gezielt ginn.

Eis huet dat an der Kommissioun
net korrekt geschéngt, dofir ware
mer der Meenung, et misst een
eng Dispositioun an den Text era-
bréngen, déi ganz kloer ausseet,
wat mat den ongültegen a mat de
wäisse Wahlziedele geschitt.
D’Kommissioun huet virgeschloen,
dat ass een Text, deen de Conseil
d’État ugeholl huet, dass déi ongül-
teg an déi wäiss Wahlziedelen net
gerechent ginn. Déi ginn also ofge-
zunn. Et sinn also nëmmen déi
Wieler, déi mat Jo oder mat Neen
äntwerten, déi gezielt ginn, déi va-
label sinn an dass dee Moment déi
Wahlziedelen, déi mat Jo geänt-
wert hunn, wann do d’Majoritéit an
déi Zuel méi héich ass wéi déi ne-
gativ, déi mat Nee gestëmmt hunn,
dann ass d’Resultat positiv.

Ech hunn, dat ass e leschte Punkt,
eigentlech d’Resultat vum Referen-
dum schonn ugeschnidden an
ugedeit. Beim Artikel 59 huet de
Referendum ëmmer nëmmen e
konsultative Charakter. Am Artikel
114 entscheet de Wieler direkt wat
mat dem Text vun der Verfassung
geschitt. Do substituéiert e Refe-
rendum sech dem Vote vun der
Chamber. 

Wann de Referendum eriwwer ass,
ginn natierlech d’Resultater prokla-
méiert. Si ginn am Mémorial publi-
zéiert, an do kënnt et sinn, dass
Wieler fannen, et wieren Irrégulari-
téiten do, a wéi bei all Wahl, kann
dann och e Recours gemaach gi
bei der Cour administrative. Et
kënnt sinn, dass de Referendum
annuléiert géif ginn. Dee Moment
ass virgesinn, dass en neie Refe-
rendum géif ausgeschriwwe gi
banne sechs Méint. 

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, mat deem heiten Text kritt
eist Land en zousätzlecht Gesetz,
dat eng méi participativ Demokra-

tie méiglech mécht. D’Chamber
muss awer am Laf vun dësem Joer
nach eng Kéier op d’Thema vum
Referendum zréckkommen. 

Den Artikel 51 verlaangt fir all Refe-
rendum, esou wéi ech dat scho ge-
sot hunn, e speziaalt Gesetz. De
Referendum, deen also den 10. Ju-
li iwwert den Traité constitutionnel,
déi sou genannt europäesch Ver-
fassung, soll stattfannen, muss
duerch e speziaalt Gesetz an der
Chamber fixéiert ginn. Dat Gesetz
arrêtéiert dann och ausser dem
Datum an dem Objet vun deem Re-
ferendum, gegebenenfalls speziell
Modalitéiten, déi vun deem allge-
menge Gesetz, dat mer haut stëm-
men, kënnen ofwäichen. 

Den Text vun dem Projet 5132 ass
an der Kommissioun eestëmmeg
ugeholl ginn. Ech géif dofir och
d’Chamber bieden hir Zoustëm-
mung zu deem Projet de loi ze ginn
an ech géif och hei schonn den Ac-
cord vu menger Partei bréngen. 

■ M. le Président.- Merci, Här
Meyers. D’Wuert huet elo den Au-
teur vun der Proposition de loi, den
honorablen Här Robert Mehlen.

■ M. Robert Mehlen (ADR),
auteur.- Merci, Här President. Ech
menge mäi Virriedner, den Här
Rapporteur Paul-Henri Meyers,
huet elo grad komplett a kompe-
tent, wéi mer dat vun him gewinnt
sinn, den Inhalt vum Projet de loi,
esou wéi en haut hei virgestallt gëtt
a soll gestëmmt ginn, duerge-
luecht. Ech wëll dofir och net wei-
der dorop agoen. Dat wäert mäi
Kolleeg Jacques-Yves Henckes
maachen, dee jo och an der zou-
stänneger Kommissioun ass, mä
erlaabt mer e puer grondsätzlech
Bemierkungen am Zesummenhank
mat där Proposition de loi, déi ech
hei viru laanger Zäit abruecht
hunn. 

D’Konstitutioun seet am Artikel 51
(1): «Le Grand-Duché de Luxem-
bourg est placé sous le régime de
la démocratie parlementaire», et
kënnt een och soen de la démocra-
tie représentative. Dat heescht
d’Vollek, de Wieler wielt all fënnef
Joer seng Vertrieder, déi da wäh-
rend deene fënnef Joer op Grond
vun hirem Mandat de legislative
Pouvoir ausüben. Dat heescht, datt
de Wieler zwar souverän ass, seng
Vertrieder ze wielen, awer no dee-
nen zwou Minutten oder wéi vill och
ëmmer, wou en dat Recht ausübt,
keen Afloss méi op de Laf vun der
Politik kann huelen. Dat ass och am
Geescht vun eiser Konstitutioun,
déi bekanntlech aus enger ganz
anerer Zäit hierstaamt. 

Am Zäitalter vun der allgéigewäer-
teger Kommunikatioun ass dat
sécher en onbefriddegenden
Zoustand. En ass och sécher mat
eng Ursaach vun der be-
dauernswäerter politescher
Gläichgültegkeet, där mer vill do-
bausse begéinen, déi heiansdo
esouguer a Politikverdrossenheet
ausaart. 

Wuerfir net dem Vollek och d’Méig-
lechkeet verschafen sech tëschent
zwou Wahloperationen zu Wuert ze
mellen an direkten Afloss op
d’Geschécker vum Land ze hue-
len. Et wär dat och d’Méiglechkeet
fir eventuellen Abusë vun der poli-
tescher Klass, déi sech aus dem
Parteiesystem an heiansdo aus der
Dominanz vun där enger oder ane-
rer Partei erginn, entgéintzetrieden. 

Et war dat d’Intentioun vun der Pro-
position de loi, déi ech virun 11
Joer, 10 Méint an 10 Deeg am
Numm vum ADR hei an der Cham-
ber abruecht hunn. Wa se och
laang am Tirang geleeën huet,
dann ass et awer ze begréissen,
datt d’Regierung mat hirem Projet
de loi vum 19. Mee 2003 och be-
reet war méi oder wéineger op
deeselwechte Wee ze goen. 

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, Dir hutt Versteesdemech
dofir, wann ech dat als en Erfolleg
fir eis Gesetzesinitiativ ugesinn,
och wa mat deem Gesetz, dat mir
haut stëmmen, eréischt den Ufank
um Wee an eng méi participativ
Demokratie gemaach gëtt. 

Wat haut zur Diskussioun steet ass
d’gesetzlech Basis ze schafe fir de
Referendum op Initiativ vum Vollek
oder enger Mindestzuel vun Depu-
téierten, awer nëmmen am Kader
vun där neier méi soupler Prozedur
vun der Verfassungsännerung,
esou wéi se am neien Artikel 114
vun der Verfassung verankert ass. 

Wat nach net kënnt ass d’Aféierung
vum Referendum an anere wichte-
ge Froen op Initiativ vum Vollek,
well do verfassungsrechtlech Be-
denken am Raum stinn, wéinst
deenen de Statsrot säi Veto age-
luecht huet. Mat deene Bedenke
muss ee sech evidenterweis auser-
nee setzen. D’Termë vum Artikel 51
(7) vun der Konstitutioun, déi soen:
«Les électeurs pourront être appe-
lés à se prononcer par la voie du
référendum dans les cas et sous
les conditions à déterminer par la
loi.», werfen natierlech Froen op. 

Déi éischt Fro ass déi vum Droit
d’initiative. Dat ass jo net exklusiv
formuléiert. Et kënnt een et esou
oder esou ausleeën, mä ob do-
madder d’Recht op eng eegen Ini-
tiativ vum Vollek ausgeschloss ass,
dat geet net eendeiteg draus ervir.
Wann do sollt e verfassungsrecht-
leche Problem bestoen, da soll een
e léisen. 

Déi zweet Fro ass déi: Wéi wäit
däerf de Referendum an de legis-
lative Prozess agräifen, direkt sech
dem legislative Prozess substi-
tuéieren? Dat ass eng politesch
Fro, wéi wäit een do wëllt goen. Da
soll een och do, wann een dat wëllt
maachen, d’Verfassung an deem
Sënn änneren. Wann neen, da stellt
sech ganz kloer d’Fro, ass esou e
Referendum, dee jo dann nëmme
konsultativ ass, awer a sengem Ef-
fet bindend fir de Législateur. Do
soe mir elo scho ganz kloer, dat
kann nëmme jo sinn. 

Här President, mir maachen trotz-
deem haut e wichtege Schrëtt oder
zwee. Fir d’éischt schafe mer de
Referendum am Kader vum Artikel
114 vun der Verfassung. Dat ass
op jidde Fall eng besser an och
eng méi demokratesch Prozedur,
wéi mer se virdrun haten, wou
d’Chamber huet missen opgeléist
ginn an de Wieler awer net vill
Méiglechkeeten hat, fir sech zu ge-
plangte Verfassungsännerungen
ze äusseren, well aner Themen de
ganze Wahlkampf dominéiert
hunn. 

Zweetens schafe mer gläichzäiteg
eng ausféierlech gesetzlech Basis
fir d’Prozedur bei anere Referen-
den. Déi Aarbecht ass alt schonn
emol gutt gemaach. Et ass eng
wichteg Basis fir d’Aféierung vum
Referendum op Initiativ aus dem
Vollek. 

Als ADR verlaange mir natierlech,
datt et duerno weidergeet. Och am
System vun der Démocratie repré-
sentative muss et méiglech sinn,
datt Initiativen aus dem Vollek, déi
am Vollek eng Majoritéit fannen,
sech kënnen duerchsetzen. Am
Zeenario vun der Verfassungsän-
nerung kritt de Referendum de
Rang vum zweete Vote vun der
Chamber. Dat heescht, en ass Be-
standdeel vum gesetzgeberesche
Prozess, well d’Konstitutioun dat
esou virgesäit, well mer dat esou
dra geschriwwen hunn, wéi mer
dat geännert hunn. 

Wéi wäit ee beim Referendum an
anere wichtege gesellschaftspoli-
teschen, sozialen, ökologeschen
oder ekonomesche Froe goe wëllt,
dat muss sech an der legislativer
Aarbecht an an der parteipolite-
scher Ausenanersetzung eraus-
stellen. Mir stellen eis selbst-
verständlech där Diskussioun. Fir
den ADR ass et wichteg, datt dee
Prozess elo net stoe bleift, mä kon-
sequent weidergefouert gëtt.

Wann d’Vollek an enger Fro e klore
Wonsch ausdréckt, da kann de Lé-
gislateur sech deem schwéierlech
verschléissen. Duerfir si mir och
net dofir, fir den normale Referen-
dum als Bestanddeel vum Gesetz-
gebungsprozess unzegesinn, mä
als Initiativrecht vum Vollek, fir sen-
ge gewielte Vertrieder an eenzelne
Froen eng Opfuerderung oder e
Refus auszespriechen.

Wa mer dat kënnten nach an dëser
Legislaturperiod realiséieren, da
wäre mer op jidde Fall an deem
Domän e grousse Schrëtt viru-
komm, an ech soen Iech duerfir
Merci fir Är Opmierksamkeet.

■ M. le Président.- Merci, Här
Mehlen. Als éischte Riedner ass
ageschriwwen déi honorabel Ma-
dame Flesch. Madame Flesch, Dir
hutt d’Wuert.

Discussion générale

■ Mme Colette Flesch (DP).-
Merci, Här President. Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären,
léif Kolleegen, fir d’alleréischt wëll
ech dem Rapporteur a President
vun der Commission des Institu-
tions et de la Révision constitu-
tionnelle Merci soe fir säi Rapport
an e félicitéieren. Hien huet mat
senger him bekannter Maîtrise a
Kompetenz dee Projet duerch
d’Diskussiounen an onser Kommis-
sioun geféiert, esou dass mer haut
kënnen iwwert dee wichtege Projet
ofstëmmen.

Dee Projet, deen d’Regierung am
Mee 2003 virgeluecht huet, huet
am Fong sech mat dräi Objetë be-
schäftegt, der Initiative populaire
en matière législative, dem Droit
d’initiative populaire an dem Refe-
rendum; an d’Proposition de loi vun
onsem Kolleeg Mehlen huet sech
jo och mam Référendum d’initiative
populaire ofginn.

Déi Texter sinn am Detail vun on-
sem Rapporteur analyséiert ginn,
souwuel a sengem schrëftleche
wéi a sengem mëndleche Rapport.
Ech wëll also net op all déi Punkten
agoen, déi en erwähnt huet, mä
vläicht op e puer vun deene wich-
tegsten, déi opgeworf si ginn, no-
tamment vum Conseil d’État, an déi
de Conseil d’État dozou bruecht
hunn, eng Partie ganz fundamental
Oppositions formelles unzemel-
den. 

D’Commission des Institutions et
de la Révision constitutionnelle
huet sech der Approche vum
Conseil d’État ralliéiert, esou wéi
iwwregens och d’Regierung, déi hi-
ren Text zréckgezunn huet a gesot
huet, se géing sech dem Text vum
Conseil d’État ralliéieren. Mir hunn
also an der Kommissioun ons be-
schäftegt mam Text vum Conseil
d’État, a mir schwätzen haut nëm-
me méi nach vun engem Gesetz,
wat de Kader ofstécht vum Refe-
rendum.

Als DP hu mir schonn an onsem
Wahlprogramm gewënscht, dass
de Projet d’initiative populaire en
matière législative géing kënnen
zustane kommen, an dass den
Droit d’initiative populaire, wann
d’Chamber géing e Projet de loi
d’initiative populaire blockéieren
oder vum Rôle erofhuelen, dass déi
Propositiounen net sollen aban-
donnéiert ginn. Ech ginn also do-
vunner aus, dass mer hei soen, fir
déi Deeler vum Projet, et ass „auf-
geschoben und nicht aufgeho-
ben“.

Mä sécherlech, mir deelen den
Avis vum Conseil d’État a vun der
Commission des Institutions, dass
wa mer wëllen esou Mesurë vun
där Natur aféieren, da musse mer
fir d’éischt ons Constitutioun ofän-
neren. An dat bréngt mech dann
direkt zu enger Fro, déi ech der Re-
gierung wëll stellen - wa se esou
gentil wär mer nozelauschteren -,
an dat ass de Minister ze froen, wat
d’Intentioune vun der Regierung an
deem Zesummenhang sinn. Kréie
mer nei Propositiounen, vu wat fir
enger Natur a wéini kréie mer se?

D’Chambres professionnelles - ech
fannen dat zimlech interessant -
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schénge guer net enthousiaste ge-
wiescht ze sinn iwwert de Projet de
loi. Si ënnersträiche fir d’éischt,
datt se ganz un de Prinzip vun der
Démocratie représentative atta-
chéiert sinn. Si sinn, géing ech
soen, an hiren Appréciatioune res-
triktiv, kritesch a souguer negativ,
notamment iwwert d’Initiative po-
pulaire en matière législative an de
Référendum sur initiative populaire.
Dat soll ons da vläicht och ze den-
ke gi fir d’Zukunft. Mä ech mengen
nach, dass mer sollen déi Debatt
féieren, an ech mengen nach, dass
dat eng Reform wär, déi mer miss-
ten aféieren, a wou mer ons sollen
d’Méiglechkeet ginn, se kënnen
duerchzeféieren.

De Conseil d’État, dat ass hei scho
gesot ginn, ass der Meenung, dass
bei der Initiative législative popu-
laire de Projet de loi am Fong on-
konstitutionell ass, an dass all Vol-
leksinitiativ am legislative Beräich
nëmme kann zustane kommen, wa
virdrun ons Constitutioun ofgeän-
nert gëtt - also Opposition formelle
zu dem Titer 2 Chapiter 7 an 8 an
zu dem Titer 3 Chapiter 1 vum Pro-
jet de loi an zur Propositioun vum
Här Mehlen.

Bei dem Referendum, deen am Ar-
tikel 51 Paragraph 7 vun der
Constitutioun virgesinn ass, huet
de Conseil d’État och eng Opposi-
tion formelle zu den Dispositioune
vum Artikel 57 a 60 vum Projet de
loi. En ass der Meenung, dass déi
onkonstitutionell sinn aus enger
duebeler Ursaach; éischtens gesi
se vir, dass de Referendum nëmme
ka stattfannen, wann zwee Drëttel
vun de Membere vun der Chamber
dat froen, während laut dem Artikel
51 (7) vun der Constitutioun de Re-
ferendum am Fong op Grond vun
engem einfache Gesetz décidéiert
gëtt. Also ass hei eng ganz kloer
Oppositioun.

An déi zweet Ursaach ass, dass
d’Ënnerbreede vun enger Fro an
enger Procédure référendaire nëm-
me kann iwwert de Wee vun en-
gem Spezialgesetz geregelt ginn,
esou wéi de Rapporteur et virdru
scho gesot huet.

Wéi scho virdrun ugedeit, huet ons
Kommissioun sech der Approche
vum Conseil d’État ralliéiert an huet
op Grond vum Text vum Conseil
d’État geschafft.

Ech wëll hei drop hiweisen - wat
och scho vum Rapporteur gesot
ginn ass -, dass am Fong de Refe-
rendum duerch d’Modifikatioun,
duerch d’Revisioun vun der Consti-
tutioun vum 15. Mee 1919 als sol-
chen agefouert ginn ass, ouni dass
do prezis Modalitéite virgesi waren,
ausser - huelen ech un - an de Ge-
setzer, déi dann déi dräi Referen-
den accompagnéiert hunn, déi
stattfonnt hunn.

Zwee vun deene waren an där
ganz schwéierer Nokrichsperiod
nom Éischte Weltkrich, wou d’Vol-
lek fir d’éischt huet misse säin Avis
ginn iwwert de Statut vum Stat, a
wou 80% vun de Lëtzebuerger
sech en faveur vun der Monarchie
ausgeschwat hunn, an anerersäits
zur Fro vun der wirtschaftlecher
Unioun, déi virgeschlo war mat
Frankräich, wou 73% vun de Wieler
duerfir waren, och wann duerno
d’Groussmächten an d’Suite vun
den Operatiounen dozou gefouert
hunn, dass d’Union économique
mat Frankräich ni zustane komm
ass, an dass mer 1921 eng Union
économique mat Belgien ofge-
schloss hunn.

Den 3. Referendum, dee stattfonnt
huet, huet och an enger schwiere-
ger Period stattfonnt; an där Zäit
wou de Faschismus an den Nazis-
mus an Europa héich Welle ge-
schloen hunn, an esou koum et de
6. Juni 1937 zum Referendum iw-
wert d’Maulkuerfgesetz, wat
d’Chamber zu enger grousser Ma-
joritéit gestëmmt hat, mä wou eng
ganz hefteg extraparlamentaresch
Oppositioun war, a wou d’Vollek du
mat enger ganz knapper Majoritéit
- 50,76% - sech géint d’Gesetz
ausgeschwat huet, wat och dunn
net zustane komm ass.

Dat ass en interessant Beispill, well
et beweist, dass esouguer wann
de Referendum eng Valeur consul-
tative huet, wat hei de Fall war, de
Politiker sech schlecht kann enger
Meenung vum Vollek entzéien.
Wann e Referendum stattfënnt, och
wann en nëmme konsultativ ass,
an e geet an eng Richtung, déi eng
aner ass wéi d’Regierung oder Re-
gierung a Chamber wollten
aschloen, dann ass et doudsécher
schwéier, sech deene Konklusiou-
nen ze entzéien.

Wie dem auch sei, mir hunn also
musse méi wéi 80 Joer waarden op
déi Diskussioun vun haut, bis dass
et zu engem Kadergesetz komm
ass, wat d’Modalitéite vum Refe-
rendum am Allgemenge regelt. Dat
ass, wéi de Rapporteur et zu Recht
gesot huet, absolut noutwendeg
ginn no der Revisioun vun der
Constitutioun vum Dezember 2003,
wou mer jo den Artikel 114 ofgeän-
nert hunn a wou mer virgesinn
hunn, dass den zweete Vote vun
der Chamber kann ersat ginn
duerch e Referendum.

Et ass evident, dass wann dat
géing geschéien, mer da missten
an der Lag sinn, dee Referendum
ze organiséieren, an dofir ass deen
Text, dee mer haut diskutéieren,
enorm wichteg.

De Rapporteur huet souwuel a sen-
gem schrëftleche wéi a sengem
mëndleche Rapport am Detail
d’Problèmes d’application analy-
séiert, déi sech bei dësem Gesetz
stellen, d’Modes de déclenche-
ment vum Referendum, den Dérou-
lement vum Referendum, den Im-
pakt vum Referendum. Ech wëll al-
so net elo an all déi technesch De-
tailer goen, déi zwar awer ganz
wichteg sinn, mä ech wëll awer net
hei dat do elo erëm eng Kéier repe-
téieren, well dat géing net zu ganz
vill féieren.

Ons Fraktioun ass mam Rapport
d’accord an all sengen Elementer,
mat Ausnahm vum leschte Para-
graph vum Commentaire des ar-
ticles zum Artikel 2, an ech kom-
men duerno nach dorop zréck. Mir
wäerten also dee Projet de loi, wéi
en hei steet, wéi en hei proposéiert
ass, stëmmen. A mat der Approba-
tioun vun dësem Gesetz maache
mer e grousse Schrëtt an e gudde
Schrëtt a Richtung oder am Kader
vun deem Prozess, deen ons soll
dozou féieren, de Projet vun enger
Europäescher Verfassung iwwert
de Wee vum Referendum ze ap-
prouvéieren. Ech hoffen ze approu-
véieren!

De Projet zur europäescher Verfas-
sung wäert dem Wieler virgeluecht
ginn, an da muss de Wieler soe wat
domat geschitt. Ech wëll am Numm
vu menger Fraktioun soen, dass
mir hoffen, dass dee Projet approu-
véiert gëtt, an dass mir mengen,
dass dee Projet muss approuvéiert
ginn, am beschten Intérêt vum Lët-
zebuerger Land. Deen Text gëtt al-
so engem Referendum ënnerworf
an et muss, fir dass dat ka ge-
schéien, nach en neit Gesetz kom-
men, eng Loi spéciale, déi dee Re-
ferendum prezis regléiert.

Ech wëll net op déi Diskussioun an-
ticipéieren, mä ech géing awer
wëllen der Regierung déi eng oder
déi aner Fro stellen, an déi eng
oder aner Bemierkung wëll ech
heibäi och maachen. Mir hunn en
Accord an dësem Haus vun der
Majoritéit vun de Parteien, déi hei
vertruede sinn, dass dee Referen-
dum soll den 10. Juli stattfannen,
an dass de Corps électoral soll er-
weidert ginn, fir dass et dee ka
sinn, dee bei den Europa- an de
Gemengewahle participéiert. Mir
hunn als Demokratesch Partei on-
sen Accord zu deene Konklusiou-
ne ginn a mir halen deen Accord
oprecht.

Mä dat bréngt mech just zum Kom-
mentar vum Artikel 2 vum Projet de
loi esou wéi de Rapporteur e ge-
maach huet, an notamment säi
leschte Paragraph. Ech liesen
deen elo vir: «Si pour un référen-
dum portant sur une matière rele-
vant de l’Union européenne le lé-
gislateur veut faire participer au ré-

férendum les électeurs appelés à
participer aux élections euro-
péennes, il faut, dans le cadre de
la loi spécifique sur le référendum
particulier, étendre, le cas échéant,
le cercle des électeurs en se réfé-
rant aux conditions prévues à l’ar-
ticle 3 de la loi électorale.»

Schonn de 24. November an der
Sitzung vun der Kommissioun hat
ech drop higewisen, dass mer do
wahrscheinlech e Problem kréi-
chen an dass dat net méiglech wär,
well de Corps électoral, laut dem
Artikel 52 vun onser Constitutioun,
besteet aus de Lëtzebuerger, déi
d’Wahlrecht hunn. D’Extensioun
bei den Europawahlen a bei de
Gemengewahlen ass d’Konse-
quenz vun internationalen Traitéen,
déi mir mat ofgeschloss hunn, «et
les dispositions du traité priment la
Constitution». Dofir war et méig-
lech, de Corps électoral fir déi
zwou Konsultatiounen ze erweide-
ren. Am Fall vun dem Referendum
iwwert d’Europäesch Constitutioun
ass awer keen esou en Traité do,
sou dass déi Possibilitéit, déi mer
bei den Europawahlen a bei de
Gemengewahlen haten, hei net
ginn ass.

Mir hunn elo just den Avis vum
Conseil d’État ausgedeelt kritt,
deen d’Regierung bei em gefrot
hat, fir ze kucke wat d’Definitioun
vum Corps électoral soll sinn, dee
ka bei deem Referendum deelhue-
len. Ech wëll der Regierung Merci
soen, dass se ons esou schnell
deen Avis, deen de Conseil d’État
den 18. Januar ofginn huet, zur
Verfügung gestallt huet.

Aus enger ganzer Rei vun Ur-
saache seet de Conseil d’État pré-
cisément, dass de Corps électoral
bei deem Referendum nëmmen
dee ka sinn, dee fir d’Élections lé-
gislatives zougelooss ass. Wa mer
also wëlle méi wäit goen an dat
verwierklechen, wat mer ons virge-
holl haten, dat heescht, dass déi
Europäer, déi hei zu Lëtzebuerg ré-
sident sinn an déi op onse Wahl-
lëschten ageschriwwe si bei den
Europawahlen a bei de Gemenge-
wahle kënnen un deem Referen-
dum deelhuelen, musse mer vir-
drun d’Constitutioun änneren.

Or, mir wëssen alleguerte wat fir
Délaien dann erfuerdert sinn. Dofir
wollt ech drun erënneren, dass mir
schonn de 24. November, also viru
bal zwee Méint, gesot haten: Passt
op, do ass e Problem! Mä weder
d’Regierung nach d’Majoritéit hunn
drop agelaut, an engem Moment
wou et nach méiglech gewiescht
wär, verschidde Schrëtt ze ënner-
huelen, fir sécherzestellen, dass
mer kënnen dat erreechen, wat
mer ons als Zil gesat hunn. Ech be-
daueren also wierklech, dass mer
net dee Moment gehandelt hunn
an dass mer elo an eng Situatioun
kommen, wou wierklech d’Zäit
ganz kuerz gëtt a wou mer ons
musse froen, wéi mer dann nach
wëllen alles iwwert d’Distanz brén-
gen.

Dat bréngt mech zu deene Froen,
déi ech wëll der Regierung stellen.
Et sinn der nëmmen zwou. Éisch-
tens: Wéini wëllt d’Regierung de
Projet de loi spéciale iwwert de Re-
ferendum zur Europäescher
Constitutioun déposéieren? Zwee-
tens: Wéi gedenkt d’Regierung de
Kalenner ze organiséieren, deen
ons erméiglecht dat speziaalt Ge-
setz unzehuelen, an deene Kondi-
tiounen, déi mer ons virgeholl
hunn, an anerersäits, wéi gedenkt
d’Regierung d’Preparatioun vun
dësem Referendum ze organiséie-
ren?

Ech soen der Regierung elo scho
Merci fir hir Äntwerten, an ech soen
Iech alleguerte Merci, Här Presi-
dent, léif Kolleegen, dass Der mer
nogelauschtert hutt.

■ Plusieurs voix.- Très bien.

■ M. le Président.- Merci, Ma-
dame Flesch. Als nächste Riedner
ass den honorabelen Här Alex Bo-
dry agedroen. Här Bodry, Dir hutt
d’Wuert.

■ M. Alex Bodry (LSAP).- Här
President, Dir Dammen an Dir
Hären, Demokratie heescht Bedee-
legung an Engagement vun alle
Bierger. Och an enger representa-
tiver Demokratie, wou de Bierger
seng Vertrieder an d’Parlament
wielt, ass eng direkt Bedeelegung
um politesche Geschehen vu vita-
lem Interessi.

D’Sozialisten hunn als éischt poli-
tesch Partei e Referendum zur Eu-
ropäescher Verfassung virge-
schloen. Am Parlament hu mer als
LSAP aktiv dozou bäigedroen, e
Referendum mat verbindlechem
Charakter bei Verfassungsänne-
rungen anzeféieren. Als Sozialiste
wëlle mer des Weideren d’Instru-
ment vum Referendum geziilt fir
déif gräifend innen- an aussepoli-
tesch Themekreesser asetzen.

Dat ass en Auszuch aus eisem
Wahlprogramm vun 2004, an zu
deem Wahlprogramm sti mer ouni
Ofstrécher ze maachen. Aus deem
Wahlprogramm an aus där prinzi-
pieller Positioun vun eiser Partei
ergëtt sech fir d’LSAP e kloert Jo
zur representativer Demokratie,
zum Parlamentarismus mat Ele-
menter vun direkter Demokratie, e
Jo och zum Referendum wéi och
zur Volleksinitiativ ënnert duerch
Gesetz geregelte Bedingungen.

Dat bedeit awer och d’Oflehnung
vun zwou extreme Positiounen, déi
ee ganz oft am Bezuch op de Re-
ferendum, nach méi staark am Be-
zuch op déi sou genannte Volleks-
initiativ an der politescher Zeen
erëmfënnt. Fir eis Partei gëllt e
kloert Neen zu enger reng elitärer
Konzeptioun vun enger parlamen-
tarescher Demokratie am renge
Sënn, déi dovunner ausgeet, dass
komplex politesch Froen ni däerfe
vum Vollek eleng tranchéiert ginn,
mä nëmme kënnen duerch seng
Vertrieder a sengem Numm tran-
chéiert ginn.

Awer och esou e kloert Nee soe mir
zu enger populistescher Grondhal-
tung géintiwwer deem Instrument
vum Referendum, déi d’Represen-
tativitéit prinzipiell contestéiert, déi
ausgeriicht ass géint de Parteiestat
a géint d’parlamentaresch Demo-
kratie, déi dovunner ausgeet, dass
nëmmen den direkte Vollekswëlle
ka wouer a richteg sinn. Mir lehnen
déi zwou extrem Positiounen als
Partei of, déi elitär wéi och déi po-
pulistesch.

(M. Laurent Mosar prend la Pré-
sidence)

Ech wëll och hei, wéi anerer, dem
Rapporteur Merci soen, deen e
ganz prezisen an däitleche mënd-
leche Rapport hei gemaach huet,
wéi och fir säi schrëftleche Rap-
port, esou dass et méi einfach ass
eigentlech an déi Diskussioun di-
rekt eranzekommen.

Dëse Gesetzesprojet huet eigent-
lech als Haaptzweck zwou Verfas-
sungsbestëmmungen, déi schonn
do sinn, - mir féieren also hei
näischt Neits an - iwwer en nor-
maalt Gesetz ze preziséieren a mat
Liewen ze fëllen. Mir sinn also a
Presenz vun enger sou genannter
Loi organique, wou et der net
schrecklech vill hei gëtt. Dat sinn
also Gesetzer, déi eigentlech
duerch de Verfassungstext virgesi
sinn. Op där enger Säit den Artikel
51 (7), agefouert 1919, an op där
anerer Säit vill méi rezent virun en-
gem gudde Joer deen neien Artikel
114 vun eiser Verfassung, deen
eng nei Prozedur festleet, fir eng
Ofännerung vun eisem Grondge-
setz kënnen duerchzeféieren, a
wou no engem italienesche Modell
eigentlech hei probéiert ginn ass,
d’Iddi vum Referendum mat an déi
ganz Prozedur anzebauen.

Duerch dëse Gesetzesprojet gëtt
also d’Uwendung vum Instrument
vum Referendum méi einfach ge-
maach, ganz einfach doduerjer,
well Regelen, well Konditioune

fixéiert ginn, well eigentlech den
normativen a prozedurale Kader
vum nationale Referendum gesat
gëtt.

Dat huet zwee Grondavantagen.
Op där éischter Säit bréngt et méi
eng grouss Rechtssécherheet mat
sech, méi eng liicht Uwendbarkeet
vun de Bestëmmunge vun der Ver-
fassung, wat de Referendum
ugeet, an zweetens beweist et de
politesche Wëllen, deen an der
Chamber virherrscht, fir d’Volleks-
befroung méi systematesch bei
wichtege Froe vun nationalem Inté-
rêt hei anzesetzen.

Fundamental Neies bréngt dat hei-
te Gesetz net, esou wéi et hei zur
Ofstëmmung virläit. Eppes Neits
wär et wierklech gewiescht, wann
deen éischten Deel vun deem Text
iwwert d’Volleksinitiativ, dee vun
der viregter Regierung deponéiert
ginn ass, d’Hürde vum Avis vum
Statsrot hätt kënnen huelen an och
haut zur Ofstëmmung komm wär.

Déi wierklech Neierung Volleksini-
tiativ bleift virleefeg op der Streck,
woubäi a menger Interventioun
d’Betounung op virleefeg läit. Och
an Zukunft also ass et leider nach
net de Bierger selwer méiglech a
bestëmmte wichtege Froe vun na-
tionalem Intérêt eng Referendums-
prozedur ze déclenchéieren - dat
ass nëmme méiglech am Kader
vun enger Verfassungsännerung.

D’Volleksinitiativ bleift virleefeg al-
so Zukunftsmusek, a fir d’éischt
muss eise Verfassungstext geän-
nert ginn, ier een eng Etapp méi
wäit ka goen. Ech bezéie mech do
ausdrécklech op de Regierungs-
accord vum Summer vum leschte
Joer, wou déi zwou Regierungspar-
teie sech engagéiert hunn, déi
zwou Iddiën - déi vum Referendum
an déi vun der Volleksinitiativ - wei-
derzedreiwen, an et ass fir eis Par-
tei eng Selbstverständlechkeet,
dass nodeem mer deen heiten Text
gestëmmt hunn, an deem de Refe-
rendum preziséiert gëtt, och en
zweeten Text muss kommen, dass
mer eng zweet Initiativ hei als
Chamber virun Enn vun dëser Le-
gislaturperiod zu Enn musse brén-
gen, an dat wär d’Aféierung och
vun der Volleksinitiativ hei zu Lëtze-
buerg, ënner natierlech ganz klo-
ren a prezise gesetzleche Bestëm-
mungen a Konditiounen. Mir däer-
fen hei net op hallwem Wee stoe
bleiwen; mir sollten hei eng ganz
Reform maachen, an net nëmmen
eng hallef Reform.

Ech hoffen also, dass déi méi kon-
servativ Geeschter an der Cham-
ber - an déi kënnen an alle Parteie
sëtzen,…

■ Une voix.- Ah!

(Hilarité)

■ M. Alex Bodry (LSAP).- …dat
wëll ech preziséieren - u sech net
hei Opdriff kréien an eigentlech
wëlle verhënneren, dass et zu där
Aféierung vun der Volleksinitiativ
kënnt.

Et gëtt Stëmme vu ganz eminente
Juristen - et brauch een nëmme
Schrëfte vun engem Alex Bonn no-
zeliesen -, déi scho viru Jore ge-
warnt hunn, fir esou ee Schrëtt ze
maachen, déi fäerten dat géif zu
enger Destabiliséierung vum poli-
tesche System féieren, an zu enger
politescher Waff ginn, déi an-
dauernd géif fir Onrou am norma-
len Oflaf vun de politesche Ge-
schäfter hei am Land féieren.

Ech mengen, déi Angscht braucht
een net ze hunn, wann d’gesetz-
lech Rumm stëmmt, wann ee ge-
nau seet ënner wat fir enge Kondi-
tiounen, mat wat fir enge Prozedu-
ren esou eng Dosis vun direkter
Demokratie kann zousätzlech an
eise System agefouert ginn, dee
weiderhin d’Natur selbstverständ-
lech vun enger representativer De-
mokratie behält. Kee wëllt dat a Fro
stellen, zumindest net a menger
Partei.

Ech war wéi aner Leit och relativ
erstaunt, wéi ech d’Avisë vun de
Chambres professionnelles gelies
hunn, a besonnesch vu Patronats-
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organisatiounen. D’Chambre des
Métiers, mä awer och eng
Chambre des Fonctionnaires et
Employés publics si ganz gehar-
nescht mat der Iddi vum Referen-
dum a vun der Volleksinitiativ ëm-
gespronge, an hunn eigentlech e
Veto ageluecht zu deem Projet,
deen déi viregt Regierung an d’le-
gislativ Prozedur geschéckt huet.

Et waren och kritesch Téin deel-
weis bei de Salariatschamberen,
mä déi hunn awer net dozou ge-
fouert, dass se esou wäit gaange
wären, fir eng allgemeng Ofleh-
nung vun deem Ganze mat sech
ze bréngen. Si hunn op eng Rei
Geforen a Risiken higewisen. Et
ass jo eigentlech och net grond-
leeënd falsch, dass ee sech och
Gedanke mécht, wéi Mëssbräich
vun esou engem Instrument even-
tuell kënnten ausgesinn. Dat ass
selbstverständlech och eng Zort
vun Iwwerleeung, déi mir gehale
sinn och hei als Parlament ze féie-
ren.

Mir sinn der Meenung, dass also
mat där éischter Etapp hei och ka
relativ schnell eng zweet Etapp
kommen. Den einfachste Wee wär
deen, fir de Verfassungstext op
deem engen oder anere Punkt
liicht ze modifizéieren, an da wär
eigentlech de Wee fräi, fir ënner
bestëmmte Konditiounen also och
d’Volleksinitiativ an Netverfas-
sungsfroe méiglech ze maachen.
Dat wär op jidde Fall dee Wonsch
an dee politesche Wëllen, dee mir
och als sozialistesch Fraktioun
wëllten an dës Debatt mat erabrén-
gen.

Ech wollt da ganz kuerz, no deene
méi prinzipielle Bemierkungen
awer am Telegrammstil, wierklech,
op aacht Froen zréckkommen.
Aacht Stéck, déi eigentlech we-
sentlech sinn, déi am Fong op-
stoungen an déi am Fong an der
Vergaangenheet 1919 an 1937 bei
deene viregte Referenden deel-
weis geléist gi sinn an deene Spe-
zialgesetzer, déi sengerzäit
gestëmmt si ginn, mä déi hei zu en-
gem groussen Deel net all eng Änt-
wert kréien iwwert deen neie Ge-
setzestext, deen hei d’Chamber
sech ustellt ze stëmmen.

Fir d’éischt ass ëmmer eng wich-
teg Fro, wien ee Referendum aus-
léise kann. Ganz kloer sinn et am
Kader vum Artikel 51 (7) déi Institu-
tiounen, déi den Droit d’initiative lé-
gislative hunn, dat heescht also de
Grand-Duc, d’Regierung - dat
muss ee liesen - an d’Chamber als
Parlament. Dat heescht, et ass ei-
gentlech déi politesch Majoritéit,
well d’Regierung ass eng Emana-
tioun vun der politescher Majoritéit
an der Chamber. 

Am Kader vum Artikel 114 ass déi
viregt Chamber 2003 hei méi wäit
gaangen, wéi mer déi Reform of-
gestëmmt hunn. Elo hunn eng Mi-
noritéit vun Deputéierte - méi wéi
ee Véirel, also mindestens 16 De-
putéierten - respektiv 25.000 Wie-
ler d’Méiglechkeet esou e Referen-
dum ze beantragen. D’Roll vun der
Exekutiv an deem heite Fall - dat
ass de Premierminister - be-
schränkt sech drop fir e Contrôle
de légalité ze maachen, ob also
d’Konditioune gi sinn, fir dass esou
eng Referendumsprozedur kann
ugestiwwelt ginn. D’Décisioun vum
Premier ass eng Décisioun, déi
selbstverständlech der Kontroll ën-
nerläit vun eiser Verwaltungsge-
riichtsbarkeet hei zu Lëtzebuerg. Et
ass keng politesch Décisioun also.

Zweet Fro: Zu wat fir enge Froe
kann et e Referendum ginn? Dat
ass och eng Fro, déi an all Land
diskutéiert gëtt, an déi heiansdo
och esouguer an de Verfassung-
stexter eng Äntwert kritt huet, wou
déi Domäne preziséiert gi sinn, zu
deenen iwwerhaapt däerf e Refe-
rendum organiséiert ginn, respek-
tiv et gëtt och Verfassungen, déi
virschreiwen, datt an eenzelnen
Domäne muss eng Fro iwwer Refe-
rendum vum Vollek tranchéiert
ginn.

Hei ass och déi Fro ganz kloer
beäntwert. Am Artikel 114 gëtt ei-
gentlech d’Fro bestëmmt duerch

de Vote, deen d’Chamber mécht,
den éischte Vote iwwert d’Verfas-
sungsännerung, dat ass dann
automatesch de Sujet iwwert dee
muss mat Jo oder mat Nee geänt-
wert ginn am Kader vum Referen-
dum. Am Artikel 51 (7) do si keng
speziell Dispositiounen hei am Text
virgesinn, mä et ergëtt sech eigent-
lech doduerjer, dass muss eng Loi
spéciale geschéien, wou deen
eenzelne Referendum och nach
eng Kéier legaliséiert gëtt, dass ei-
gentlech déi Fro selwer am Text
vun deem Spezialgesetz gestallt
gëtt. Dat wäert net anescht sinn,
wa mer an e puer Méint hei iwwert
de Referendum iwwert den Traité
constitutionnel vun der Europäe-
scher Unioun wäerten diskutéieren.

Eng aner wichteg Fro ass och déi:
Wie leet d’Froestellung elo fest,
well deemno wéi d’Fro formuléiert
ass, kann ee ganz staark d’Äntwert
zu deenen dote Froen beaflossen.
Et ass also ëmmer an all Land eng
wichteg Fro, wie leet dann eigent-
lech d’Froestellung selwer fest?
Och do ergëtt sech dat aus deene
jeeweilege Prozeduren. Nom Arti-
kel 114, wat d’Verfassungsänne-
rung ubelaangt, ass et ganz kloer,
dass dat d’Chamber bestëmmt
duerch den éischte Vote an nom
Artikel 51 (7). Beim allgemenge
Referendum ass et esou, dass iw-
wert de Gesetzestext vum Spezial-
gesetz d’Froestellung festgeluecht
gëtt. 

Véiert Fro, an dat ass jo eng Fro,
déi haut schonn undiskutéiert ginn
ass: Wie ka beim engem Referen-
dum matmaachen? Dat ass eng
Fro, déi an all Land seng Wichteg-
keet huet, déi mer och verschid-
dentlech hei zu Lëtzebuerg beänt-
wert hunn. Ech wëll erënneren - et
huet kee bis elo dat nach uge-
schnidden -, datt mer eigentlech
och de lokalen, de kommunale Re-
ferendum kennen, deen eng ge-
setzlech Grondlag huet am Ge-
mengegesetz.

Do ginn zwou Saache virge-
schloen. An et hätt ee sech kënnen
d’Fro stellen, ob ee sech net hätt
kënnen un där Zweedeelung inspi-
réieren, da wäre mer vläicht enger
Rei vun Diskussiounen aus de
Féiss gaang, well op lokalem Plang
mécht d’Gemengegesetz eng Dif-
ferenz tëschent der Consultatioun,
wou u sech de Gemengerot fest-
leet wien da matmécht. Dat ka be-
schränkt sinn op d’Lëtzebuerger,
déi d’Wahlrecht hu fir d’Kommunal-
wahlen. Dat kann awer och méi op-
gemaach ginn op Netlëtzebuerger.
Theoretesch kënnt een et esouguer
opmaachen altersméisseg no ën-
nen. Alles dat ass eigentlech méig-
lech, well d’Gesetz leet bei der
Consultatioun net prezis fest, wien
do däerf gefrot gi vun der Gemeng. 

Anescht ass natierlech de Referen-
dum op lokalem Plang. Do ass e li-
mitéiert op déi Leit, déi dann och
d’Wahlrecht hunn. 

Op nationalem Plang, wéi gesot,
kenne mer déi Differenzéierung
net. Mir kennen nëmmen eng
Form, dat ass de Referendum,
deen dann u sech och nëmmen
enke Regelen ënnerluecht ass. Wie
ka beim Referendum matmaa-
chen? 

Eis Partei huet, wat de spezifesche
Referendum ronderëm d’Eu-
ropäesch Verfassung ugeet, ni en
Hehl aus hirer Meenung gemaach.
Mir waren a si prinzipiell dofir, dass
déi Leit, déi d’Wahlrecht hu bei den
Europawahlen, déi also ënnert déi
Definitioun falen, och misste kënne
bei där Ofstëmmung iwwert den
Traité constitutionnel vun der Eu-
ropäescher Unioun mat ofstëm-
men. 

Et sinn eng ganz Rëtsch vun Argu-
menter virbruecht ginn, haapt-
sächlech vum Statsrot, déi een net
kann einfach vun der Hand weisen,
déi diskutabel sinn an eenzelnen
Aspekter, mä wou mer elo awer an
enger Situatioun sinn, a wann een
och léiert aus der Vergaangenheet,
wat d’Haltung vum Conseil d’État
ass, wann een an eng Diskussioun
erakënnt. Hei ass de Conseil d’État
esou formell gewiescht a senger

Positioun, esou dass ech mengen,
dass e weideren Austausch vun Ar-
gumenter riskéiert eis net méi wäit
ze brénge wéi elo.

Ech mengen, et sollt ee mussen
Akt dovunner huelen, wat d’Hal-
tung vum Statsrot ass an där dote
Fro an dass hei effektiv seriö Ver-
fassungsbedenke virleien. Deene
muss een an dem heite Fall Rech-
nung droen an ech gesi leider och
net esou richteg wéi een duerch
eng Ännerung vun engem Geset-
zestext dat dote kënnt an esou en-
ger kuerzer Zäit ausbigelen. Dat
muss een haut einfach zur Kennt-
nis huelen. 

Mir sinn awer der Meenung, dass
ee fir d’Zukunft déi dote Fro net
däerf einfach ad acta leeën, dass
een net erëm soll waarde bis sech
konkret en nächste Punkt stellt an
dann erëm déiselwecht Hektik
lassbrécht, mä dass mer u sech
sollten elo vun där Zäit profitéieren,
fir a Rou ze kucke wat fir eng ge-
setzlech, respektiv verfassungs-
méisseg Dispositiounen ee muss
huelen, fir méi Flexibilitéit eranze-
bréngen, fir dass mer wierklech
kënnen als Chamber vu Fall zu Fall
décidéiere wéi mer de Corps élec-
toral fir de Referendum definéieren.
Dat wier eigentlech déi bescht Me-
thod, mengen ech, wéi een an
esou engem Fall sollt an Zukunft
virgoen. 

Fënneft Fro, déi wichteg ass: Ass
d’Bedeelegung um Referendum
obligatoresch? Jo. De Lëtzebuer-
ger Législateur seet Jo zu deem
dote Punkt, well dee Lien gemaach
gëtt mam Wahlrecht. Dofir muss ee
sech trotzdeem d’Fro stellen, ob et
gutt ass dat an där absoluter Form
bäizebehalen, well domadder ergi
sech eng Rei vu Konsequenzen,
wou mer net ëmmer ganz logesch
sinn an eise Schlussfolgerungen -
ech kommen herno nach eng Kéier
drop zréck. De Vote ass also obli-
gatoresch. 

D’Bréifwahl gëtt zougelooss wéi
bei anere Wahlen. Dat ass also och
esou an et si Sanktioune virgesi fir
een, dee senger Wahlflicht beim
Referendum net nokënnt. 

Sechst Fro: Wéini ass eng Fro
duerch Referendum guttge-
heescht, respektiv ofgelehnt? Och
do ass et wichteg, dass ee prezis
ass, net dass et zu onméiglechen
Diskussioune kënnt, wann een e
knappen Ausgank vum Referen-
dum kritt. D’Äntwert ass ganz kloer
hei am Text verankert. Wa méi Jo-
wéi Nee-Stëmmen do sinn, dann
ass d’Referendumsfro positiv
beäntwert. Wann et ëmgekéiert
ass, dann ass se negativ beänt-
wert. Déi ongülteg a wäiss Stëmm-
ziedele ginn net a Considératioun
gezunn. Déi fale praktesch ënnert
den Dësch fir d’Majoritéit festze-
leeë bei esou engem Votum. 

Siwent an zweetlescht Fro: Wat fir
eng Effeten huet d’Resultat vum
Referendum? Och dat ass eng Fro
wou sech d’Doktrin an alle Länner
an d’Parlamenter an d’Regierun-
gen an alle Länner sech schonn de
Kapp zerbrach hunn a wou d’Änt-
werten och ënnerschiddlech si vu
Land zu Land. Dat hänkt jo e bës-
sen of wat fir eng Traditioun a wat
fir eng Verfassungstexter an dee-
nen eenzelne Länner bestinn. 

Mir hunn e groussen Novum ge-
maach an där doter Fro d’virlescht
Joer. Dat muss ee soen. 2003, wéi
mer iwwert den neien Artikel 114
hei ofgestëmmt hunn an der Cham-
ber, do hu mer de Référendum dé-
cisionnel agefouert mat deem As-
tuce, dass den zweete Vote vun
der Chamber ersat gëtt duerch de
Referendum. Dat hu mer gemaach
mam Accord vum Conseil d’État.
Dat ass eigentlech e Schrëtt, dee
wäitgehend ass a wou an der Kom-
missioun - déi Leit, déi deemools
Member waren, déi wëssen dat -
eenzel Parteie sech schwéier ge-
doen hu mat op deen dote Wee ze

goen. Mä dee Wee ass gemaach
ginn an dat ergëtt och, mengen
ech, sécherlech e Sënn an deem
spezielle Fall, fir et esou ze maa-
chen. Do ass also déi Fro kloer
tranchéiert. 

Si ass net kloer tranchéiert duerch
den Text wat de Referendum am
Kader vum Artikel 51 (7) vun eiser
Verfassung ugeet, also deen allge-
menge Referendum an och dee
wou elo den europäeschen Traité
constitutionnel géif als Base consti-
tutionnelle organiséiert ginn. 

Bis elo war et esou zu Lëtzebuerg,
dass eigentlech all Referendum e
reng konsultative Charakter hat.
Dat stoung esouguer am Geset-
zestext, deen de Referendum iw-
wert d’Maulkuerfgesetz organi-
séiert huet, expressément dran, wa
meng Erënnerunge richteg sinn. 

D’Doktrin zu Lëtzebuerg ass jo net
ganz breet gestreet an deenen do-
te Froen. Mä d’Referenzwierk fir all
gudde Fonctionnaire an all Exa-
men, dee muss beim Stat oder bei
der Gemeng gemaach ginn, ass jo
de Majerus. De Majerus léisst ei-
gentlech déi dote Fro och opstoen.
Hie seet, et wär net tranchéiert, hie
mengt et kënnt ee penchéieren zu
engem Caractère consultatif vum
Referendum, well d’Praxis vun dee-
ne virechte Referenden dat esou
géif erginn, wat awer juristesch ge-
sinn net onbedéngt eng befridde-
gend Äntwert ass. 

Och do huet de Conseil d’État an
dem spezifesche Fall vum Traité
constitutionnel jo eng ferme Posi-
tioun geholl an déi léisst sech scho
juristesch novollzéien an eventuell
op aner Hypotheesen iwwerdroen.
E seet ganz kloer, dass wann iw-
wert d’Verfassung eng Institutioun
wéi d’Chamber d’Kompetenz huet
an exklusiv Kompetenzen huet fir
eng Fro ze tranchéieren, da kann
nëmmen d’Chamber déi dote Fro
tranchéieren an eigentlech net er-
sat ginn duerch eng direkt Volleks-
befroung, déi an hirer Plaz géif déi
dote Fro praktesch tranchéieren.

Dat ass eng juristesch Logik, där
ee sech net ka verspären. Mä och
do stellt sech d’Fro fir d’Zukunft, ob
et net denkbar ass, dass et niewent
Verfassungsännerungen aner Hy-
potheese gëtt, wou ee sech kënnt
virstellen, dass de Referendum en
décisionnellë Charakter hätt, och
wann de Regelfall sécherlech
éischter sollt sinn, dass en e kon-
sultative Charakter huet, juristesch
gesinn.

Mä et ass fir mech evident, do soll
keen Zweifel dru sinn, ech ka mer
net virstellen, dass ee Parlament
géif e puer Wochen nodeem d’Wie-
ler hei zu Lëtzebuerg am Kader
vun enger Wahlflicht sech majoritär
op eng Positioun festgeluecht hät-
ten an enger wichteger nationaler
Fro, dëst Parlament oder en anert
Parlament géif just de Contraire dé-
cidéieren. Ech ka mer dat einfach
politesch net virstellen.

Duerfir géif ech juristesch soen,
ass et riskant an alle Froe wëllen
engem Referendum e bannende
Charakter ze ginn. Dat kann een an
Ausnahmefäll virgesinn, a prezise
Situatiounen, mä politesch ass ee
selbstverständlech gebonnen un
dat, wat d’Vollek direkt décidéiert.

Et ass eben och e Widdersproch,
dee mer an eisem System elo dran
hunn, well mer op där enger Säit
soen, jiddferee muss wiele goen -
du gëss sanktionéiert, wann s de
dech net um Referendum bedee-
legst -, mä wat do erauskënnt, dat
ass vu reng konsultativem Charak-
ter. Dat ass eigentlech e bëssen e
Widdersproch an eisem System
mat der Wahlflicht, dee mer hei zu
Lëtzebuerg hunn an dee ganz wéi-
neg Länner an Europa kennen.
Duerfir ass et e bëssen eng spe-
ziell Situatioun.

Dann eng aner a lescht Fro - ech
kommen elo zum Schluss -, déi net
tranchéiert ass: Wéi soll déi Wahl-
campagne oflafen, déi jo praktesch
ganz wichteg ass? No wat fir enge
Regelen? Wéi gëtt déi Wahlcam-
pagne finanzéiert? Mat öffentleche
Gelder oder net öffentleche Gel-

der? Wat ass d’Roll vun der Regie-
rung an deem Ganzen? All déi Froe
bleiwen op a mussen, mengen
ech, au cas par cas geregelt ginn,
jee no deem Enjeu - praktesch -,
deen iwwer e Referendum ze ku-
cken ass.
Mä et schéngt mer selbstverständ-
lech ze sinn, dass awer eng Suerg
muss sinn, datt eng gewëssen
Neutralitéit, eng gewësse Gläich-
heet an Ausgeglachenheet am
Austausch vun de Pro- a Contra-
Argumenter an enger offizieller
Campagne selbstverständlech vir-
herrschen. Dat anert wier sécher-
lech net gutt.
Zur Konklusioun einfach: Ech men-
gen, et däerf ee sech net erschre-
cken. Bal all parlamentaresch De-
mokratien an Europa hunn an der
Tëschenzäit an der Praxis oder an
hire Gesetzestexter Elementer vun
direkter oder hallef direkter Demo-
kratie. 
Ech gesi perséinlech kee Widder-
sproch an deenen zwou Saachen,
well se eigentlech alleguerten op
zwou Grondiddien opgebaut sinn.
Déi éischt Iddi, dat ass déi, dass u
sech de Referendum weiderhi
fousst op der Iddi vun der polite-
scher Demokratie - d’Gemeinsam-
keet mam Parlamentarismus.
An zweetens, dass en och fousst
op der Iddi vun dem Majoritéits-
prinzip, wat d’Grondiddi och ass
vum Fonctionnement vun enger
parlamentarescher Demokratie.
Duerfir gesinn ech dat net esou
dramatesch wéi munch Theoreti-
ker, déi do e Widdersproch gesinn
tëschent deenen zwee Elementer,
op där enger Säit dem Parlament,
also gewielte Vertrieder, an dann
enger gewësser Proportioun vun
direkter Demokratie. Alles ass eng
Fro vun Doséierung.
Mir musse virsiichteg sinn, wat fir
eng Dos mer vun deem engen a
vun deem aneren an eise poli-
tesche System mat eranhuelen. Do
war eng grouss Virsiicht üblech hei
zu Lëtzebuerg. Vläicht muss et net
erëm eng Kéier méi wéi 65 Joer
daueren, bis den nächste Referen-
dum stattfënnt.
Ech mengen, dat hei ass u sech
eng gutt Saach. Mir kommen insti-
tutionell ee Stéckche weider, mä
mir waarden eigentlech op déi
zweet Etapp, déi nach an dëser
Period soll kommen: d’Volleksinitia-
tiv, déi eigentlech déi ganz Reform
eréischt richteg ofschléisst.
Dat gesot, wäert meng Fraktioun
selbstverständlech deen heiten
Text stëmmen. Merci.

■ M. le Président.- Als nächste
Riedner ass den Här Felix Braz
ageschriwwen. Här Braz, Dir hutt
d’Wuert.

■ M. Felix Braz (DÉI GRÉNG).-
Merci, Här President. De Referen-
dum, dee bis elo zu Lëtzebuerg net
oft gebraucht ginn ass - mir hunn
dräi Referenden, déi op zwee Da-
tume verdeelt stattfonnt hunn -,
mécht awer och zu Lëtzebuerg säi
Wee. Schonn e bësse méi laang
um kommunalen Niveau. Do hu
mer Erfahrungen déi lescht Jore
gesammelt. An elo gëtt och um na-
tionalen Niveau, respektiv bei Froe
vun europäeschem Intérêt, d’Dis-
kussioun vum Referendum gefou-
ert.
Mir ënnerstëtzen dat, well dat eng
gutt Saach ass. Et ass e wichtegt
Instrument fir eis representativ De-
mokratie mat enger Dosis partizi-
pativer Demokratie kënnen ze ver-
besseren. D’Regierung invoquéiert
am Exposé des motifs vun hirem
Projet de loi en Demokratiedefizit.
Si explizéiert deen awer net weider
an hirem Text. Et ass e Schlag-
wuert, kann ee soen, wat do ge-
braucht gëtt, an d’Äntwert op den
Demokratiedefizit ass an den Ae
vun der Regierung de Referendum.
Mir mengen awer net, dass de Re-
ferendum d’Léisung fir all Proble-
mer duerstellt. Dat behaapt och
keen! Et soll een dat eigentlech
selwer direkt aschränken, da
braucht Dir et herno net ze soen,
Här Minister.
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De Referendum ka keng Äntwert
op all d’Froe sinn, well och e Refe-
rendum, dee regelméisseg an hee-
feg géing gebraucht ginn, och an
enger Mandatsperiod iwwer zwou,
dräi Utilisatiounen - dat wieren der
scho vill - net géing erauskommen.
Et stinn awer vill méi Décisiounen a
fënnef Joer u wéi nëmmen esou
vill. Esou dass ee sech d’Fro vun
der Partizipatioun vun de Bierger
op méi Niveauë muss stellen, an
dann ass déi partizipativ Gesell-
schaft och méi wéi nëmmen d’Par-
tizipatioun iwwert den Ëmwee vun
engem Referendum anhand vun
enger kloer gestalltener politescher
Fro.
Aner Mesurë wieren och noutwen-
deg, wann ee wëllt op de Wee vun
der partizipativer Gesellschaft
goen, besonnesch och am Beräich
vum Verständnis a vun der Lisibili-
téit vun de politeschen Décisiou-
nen, déi geholl ginn, a vu dass mer
haut och de Referendum am Kader
vum europäesche konstitutionellen
Traité diskutéieren, ass et vläicht
och wichteg grad bei deem dote
Punkt dat och ze ënnersträichen.
Ee vun den Demokratiedefizitter,
déi mer haut hunn, net nëmmen zu
Lëtzebuerg, läit mat Sécherheet
och doranner, dass d’Leit Schwie-
regkeeten hunn ze verstoen an ze
gesinn, wou d’Décisioune vu wiem
geholl ginn. Dat berühmtent „Et
kënnt vu Bréissel.” ass eng Änt-
wert, déi fir d’Leit komplett onbe-
friddegend ass. Et muss ee soen,
dass Bréissel hei zu Lëtzebuerg
ufänkt. Do si Leit, déi vun hei aus
op Bréissel ginn, déi dohanne Po-
sitioune vertrieden, déi herno net
musse justifiéieren, wat hir Position
au départ war, an déi herno just
erkläre kommen, datt si mat ane-
ren, an déi aner waren zu méi, eng
bestëmmte Positioun awer zréck-
behalen hunn.
An dee Manktem un Transparenz,
fir dat Wuert ze gebrauchen, oder
u Lisibilitéit vun den Décisiounen
um europäeschen Niveau ass
sécher ee Punkt, deen d’Vertraue
vun de Wielerinnen a Wieler an
d’Politik an an d’Demokratie ébran-
léiert. Dat ass eng Fro, déi och
mam konstitutionellen Traité vläicht
e Stéck besser gëtt.
(M. Lucien Weiler reprend la Pré-
sidence)
Mä och deen Traité beäntwert déi
Froen net alleguerten. Do läit nach
e groussen Deel vun der Hausauf-
gab hei zu Lëtzebuerg an dësem
Parlament a bei eiser Regierung fir
do e Stéck Transparenz eranze-
kréien.
En zweete groussen Defizit, dee
mir an eiser Demokratie als Gréng
identifizéieren, ass dee vun der
Zuel vun de Leit, déi un de Wahlen
deelhuelen. Mir hu wuel d’Wahl-
flicht, an dat ass eng Saach, déi vill
Leit kritiséieren, déi een awer net
muss onbedéngt nëmme kritiséie-
ren. Mä mir hunn zu Lëtzebuerg
eng Situatioun, dass mer an der
aktiver Bevölkerung méi wéi 50%
vun de Leit hunn, déi net u poli-
tesche Froe vun nationalem Intérêt
deelhuelen. An domat menge mer
net nëmme Froe vum nationale
Wahlrecht, mä och Froen zum Bei-
spill vun der Partizipatioun un na-
tionale Referenden. Mir mengen
och domadder esou Froen. An dat
ass e reellen demokrateschen De-
fizit.
Et ass och dofir vläicht net esou
erstaunlech wann ee kuckt, mat
wat d’Chamber sech ganz vill be-
schäftegt zënter e puer Joer: Froe
wéi d’Renten, Froe wéi Fleegehei-
mer, Froe wéi Altersheimer, déi al-
leguerte wichteg sinn a wierklech
op e reelle Besoin hin hei disku-
téiert ginn. Mä vill vun deene Froen
hunn am politeschen Alldag vu Lët-
zebuerg méi Bedeitung wéi se an
anere Länner hunn, wou déi aktiv
Bevölkerung bei nationale poli-
tesche Froe méi duerchdréckt wa
se wiele geet. Mir hunn hei zu Lët-
zebuerg d’Situatioun, dass e
groussen Deel vun der aktiver
Bevölkerung sech politesch net
kann äusseren iwwer seng Suer-
gen, déi vläicht 15, 20 oder 25 Joer
am Viraus gekuckt wëlle ginn.

Um Gemengenniveau fänkt dat u
besser ze goen, well mer do d’Par-
tizipatioun zum Beispill hunn un de
Wahle vun den EU-Auslänner, re-
spektiv och vun den net EU-
Auslänner, vun de Pays tiers. Um
europäeschen Niveau ass dee Pro-
zess och amgaangen. Deen ass
sécher nach net ofgeschloss, mä
do mécht dat säi Wee. Um nationa-
len Niveau, wéi gesot, och d’Stéch-
wuert Referendum, si sécher nach
gesellschaftspolitesch Diskussiou-
nen an dësem Land ze féieren.

Déi duebel Nationalitéit wäert op
deem dote Wee sécher e wichtegt
Gesetz duerstellen. Duerfir wiere
mer och frou, wann d’Regierung
dat Gesetz géing relativ séier kën-
nen op de Métier huelen an an der
Chamber déposéieren.

En anert Instrument - eng aner Fro:
Wann ee vun Demokratiedefizit
schwätzt, ass zum Beispill och eng
Fuerderung, déi schonn am Parla-
ment och vun anere Fraktiounen
erhuewe ginn ass, d’Senke vum
Wahlalter. Haut ass d’Fro duerch-
aus berechtegt, ob een net scho
misst mat 16 Joer kënnen zumin-
dest en aktiivt Wahlrecht ausüben.
Et gouf scho Proposition-de-loien
an deem dote Sënn. Dat war scho
méi wéi eng Kéier hei an der Dis-
kussioun. Och dat ass eng Fro, déi
ee muss stelle wann ee wëllt iwwer
Demokratiedefizit diskutéieren.

En anere Punkt ass - dat ass vläicht
méi iwwerraschend, mä mir men-
gen awer och, dass dat dozouge-
héiert - d’Fro vun der Bekämpfung
vun der Korruptioun. Och dat ass
eng Fro vu Vertraue vun de Leit an
d’Institutiounen, och dat ass eng
demokratesch Fro, wéi vill Ver-
trauen een an d’Demokratie huet,
an d’Kontrollmechanisme vun der
Demokratie an an d’Ofwierkräfte
vun der Demokratie.

Hei an dëser Chamber sinn och an
der Vergaangenheet schonn e
puer Gesetzer gestëmmt ginn iw-
wert d’Korruptioun am Beräich vun
der Fonction publique, souwuel
communale wéi étatique. Et sinn
och elo nach Gesetzer an der Pipe-
line, déi sech beschäftege mat der
Fro vun der Korruptioun éischter
am Privatsecteur, mä och dat ass e
wesentlecht Element wann ee wëllt
vun Demokratiedefizit oder vum
Behiewe vun Demokratiedefiziter
schwätzen.

E leschte Punkt ass d’Schoulpolitik,
d’Wëssensgesellschaft, d’Informa-
tioun vun de Leit, den Zougang zu
der Informatioun, Stéchwuert Frac-
ture digitale. Och dat si Froen, déi
wichteg si wa mer d’Resultater vu
PISA 2 zum Beispill kucken, déi
ausweisen, dass hei zu Lëtzebuerg
e ganz staarken Determinismus
besteet tëschent der sozialer Situa-
tioun vun den Elteren an där
schoulescher vun de Kanner. Da
werft dat och Froen op am Beräich
vun der Demokratie, am Beräich
vun der gesellschaftlecher Kohä-
sioun a vun der Stäerkt vun der De-
mokratie hei zu Lëtzebuerg.

Dat gesot, wëlle mer ënnersträi-
chen, dass de Referendum keng
Äntwert ka ginn op alles. Mir wëllen
dat och net, well mer der Meenung
sinn, dass de Referendum déi ge-
wielte Vertrieder net soll aus hirer
Verantwortung entloossen. Dat
kann net den Zweck vum Referen-
dum sinn, dat mussen aner Zwe-
cker sinn, déi domadder befollegt
ginn. Wann dat soll domat erreecht
ginn, da muss ee wierklech oppas-
sen, op wéi enger Pente dass ee
sech befënnt. Mir Gréng sinn op
jiddfer Fall der Meenung, dass dat
net den Zweck ass vun de Referen-
den.

Spéitstens mat der Initiative popu-
laire, wou jo och de Mëtteg kuerz
eng Proposition de loi vum Här
Mehlen schonn évoquéiert ginn
ass, wou mer jo och eng Kéier
mussen drop zréckkommen, wéi
den Här Meyers dat scho gesot
huet, muss awer och nach eng
Kéier d’Fro diskutéiert gi vum Ca-
ractère décisif oder net décisif vum
Referendum. Beim Artikel 114 ass
et kloer, beim Artikel 51 (7) ass et
am Moment och kloer. De Statsrot

seet e wär juristesch ganz kloer am
Prinzip nëmme konsultativ.

Et gouf och elo rezent e Gesetzes-
virschlag vum ADR, dee wëllt de
Referendum opgrond vum Artikel
51 (7) an all de Fäll décisif maa-
chen. Mir hale béides fir falsch. Mir
halen et gradsou fir falsch ze soen,
dass e Referendum ëmmer nëmme
soll konsultativ sinn, mir halen et
och fir falsch, dass e Referendum
an all de Fäll soll décisif sinn.

Méi richteg ass et sech an enger
seriöer Diskussioun mat de Ma-
tièren ze beschäftegen, an deene
soll e Referendum gemaach ginn.
Ech rejoignéieren do munches vun
deem wat den Här Bodry gesot
huet, dass een do soll eng méi
nuancéiert Diskussioun driwwer
féieren, a wéi enge Matièren an ën-
ner wéi enge Konditioune wéi eng
Zorte vu Referende kënne konsul-
tativ sinn oder och opgrond vum
Artikel 51 (7) ënner Ëmstänn kën-
nen décisif sinn. Mä wéi gesot, déi
Diskussioun wäerte mer spéitstens
am Kader vun engem Gesetzesvir-
schlag vun der Regierung iwwert
d’Initiative populaire féieren.

Et war jo méi geplangt; de Rappor-
teur huet schonn erkläert, aus wéi
enge Grënn dass mer eis haut mat
dësem Kadergesetz mussen ze-
fridde ginn. Ech wëll déi Argumen-
ter dofir net widderhuelen, si sti jo
och ausféierlech am Rapport be-
schriwwen. Et ass e Kadergesetz
wat awer dofir trotzdeem net
onnëtz ass, och wann déi aner Re-
ferenden hei am Land ouni dat
konnte liewen. Et hätt een och kën-
ne weiderhin ouni Kadergesetz
funktionéieren, d’Loi spéciale hätt
theoretesch och all dës Matièrë
kënnen all Kéier regelen, mä mir
mengen awer, dass et trotzdeem
besser ass wa mer e Kadergesetz
kréien, well awer eng Partie Froen
eenheetlech sollen applizéiert
ginn.

Et geet zum Beispill drëm, wéi
d’Ënnerschrëfte gesammelt ginn,
wéi eng Recoursen dass een huet,
wéi d’Listes d’inscription ausge-
sinn, wat de gesamten Oflaf vun
der Prozedur ass, wat d’Périodes
interdites sinn, wéinst de Landes-
an och Europawahlen, wat geschitt
mat de wäisse Bulletinë wou mer
eis eens gi sinn, dass déi Leit, déi
wëllen Nee soen, och musse kloer
Nee soen, an dass déi Leit, déi
wëlle Jo soen, och musse kloer Jo
soen, an dass déi, déi sech entha-
len, och deementspriechend dee-
nen aneren de Virtrëtt loosse bei
der Décisioun. Dat si Froen, déi am
Kadergesetz elo beschriwwe sinn
an esou beschriwwe sinn, dass mir
se och kënnen ënnerstëtzen. Mir
halen dat fir de richtege Wee.

Verschidde Froe stinn awer nach
trotzdeem op, well den Text vum
Projet de loi 5132 sech net mat den
Absichte vu bal all de Parteien
deckt, notamment am Bezuch vum
europäeschen Traité, wou d’EU-
Matbierger sollen drun deelhuele
kënnen. D’Fro ass: Wien ass zum
Referendum zougelooss? Aus
wiem besteet de Corps électoral?

De Statsrot huet elo a sengem Avis,
deen en eis gëschter Owend nach
zougestallt huet, kloer a sengen An
op déi Fro geäntwert, an et muss
ee sécher munches vun deenen
Argumenter deelen. Mir wëllen
awer trotzdeem och do eng Fro un
d’Regierung stellen, an zwar d’Fro,
wéi d’Regierung gedenkt déi Ab-
sicht…

Et geet mir wéi der Madame
Flesch, ech géing der Regierung
d’Fro stelle wa se géing nolausch-
teren.

(Coups de cloche de la Prési-
dence)

Et geet eigentlech duer, dass een
ee Moment roueg ass.

Här Minister, ech wollt Iech eigent-
lech eng Fro stellen: Wéi gedenkt
d’Regierung, opgrond vum Avis

vum Statsrot vu gëschter iwwert
d’Méiglechkeet vun der Participa-
tioun vun EU-Auslänner um Refe-
rendum zum europäeschen Traité,
déi Absicht, déi se och kundge-
maach huet, d’EU-Auslänner drun
deelhuelen ze loossen, méiglech
ze maachen? Et schéngt mir op
d’Lecture vum Avis hin éischter
kompromettéiert, mä d’Regierung
huet vläicht eng Äntwert fir et awer
nach méiglech ze maachen.

Eng aner Fro, déi sech am Kontext
vum Corps électoral stellt, ass - an
dat ass de Mëtteg nach vu kengem
ugeschnidde ginn - dass eise
Statschef a senger Ried fir
Chrëschtdag de Wonsch geäus-
sert huet, un deem Referendum
kënnen deelzehuelen. Dat ass völ-
leg legal. Et steet néierens, dass
de Statschef net dierft u politesche
Wahlen deelhuelen. Et ass just
Usus, dass de Statschef mat sen-
ger Vereedegung freet fir vun de
Wielerlëschte gestrach ze ginn.

Ech wëll net spekuléieren, firwat
dass e gemengt huet, dass dat mat
de Wielerlëschte kee Problem wär,
mä et stellt sech offensichtlech
eraus, dass e Problem doranner
besteet, dass de Statschef op ken-
ger Wielerlëscht agedroen ass,
esou dass mer, wa mer wéilten,
dass de Statschef kann un deene
Wahlen, um Referendum deelhue-
len, nach eng Kéier eng Revisioun
vun de Wielerlëschte misste maa-
chen. Mir géingen also en fait
d’Wielerlëschte méi no beim ei-
gentlechen Urnegang enger Revi-
sioun ënnerzéien.

Et ass eppes fir dat mir als Gréng
scho méi laang plädéieren, well
mer der Meenung sinn, dass d’Re-
visioun vun de Wielerlëschten hei
zu Lëtzebuerg vill ze vill fréi ge-
schitt, a mir plädéiere grondsätz-
lech dofir, dass souwuel bei Ge-
mengen-, wéi bei Chamber-, wéi
bei Europawahlen d’Revisioun vun
de Lëschte vill méi kuerz virum
Wahltermin ofgeschloss misst ginn.
Am Zäitalter vun de Computere
misst ee mat engem Délai vun dräi
Méint kënnen och esou eppes iw-
wert d’Bühn bréngen. An der
Belsch brénge se et souguer fäer-
deg dat an engem Délai vun zwee
Méint ze maachen.

Dofir wollte mer just kloer soen,
dass mir grondsätzlech enger
neier Revisioun vun de Wieler-
lëschte positiv géintiwwer stinn,
awer kloer wëlle betounen, dass
dat awer dann eng Regel misst
sinn, déi fir all d’Wahle gëllt a fir all
d’Leit an dësem Land. Do wär et
och vläicht gutt, wann d’Regierung
sech géing de Wonsch vum Stats-
chef nach eng Kéier zu Gemitt féie-
ren a vläicht eng generell Léisung
fannen, déi eis Loi électorale d’une
façon générale géing verbesseren.

Dann nach zwou, dräi kleng aner
Froen, op déi ech wollt agoen, déi
eiser Meenung no am Moment
mam Projet de loi 5132 méiglecher-
weis nach net komplett beäntwert
ginn. Sécher sinn eng ganz Partie
Froen an deem Kadergesetz elo
gutt beäntwert. Et sinn awer eng
Partie Froen an deem Kadergesetz
nach net beäntwert.

Beispillsweis all déi Elementer, déi
mat der Campagne ze dinn hunn.
Den Här Bodry ass och schonn
drop agaangen. Et gëtt zwee Ele-
menter vun der Campagne am Ka-
der vun engem Referendum: Et
gëtt d’Ausenanersetzung mat der
Saach, déi déi wëlle mat Jo, déi déi
wëlle mat Nee bei engem Referen-
dum stëmmen, an et gëtt en zweet
Element, dat ass de Fall vun enger
offizieller Informatiounscampagne
vun der Regierung beispillsweis.

Och do menge mer, dass et misst
Spillregele ginn, déi déi offiziell In-
formatiounscampagne vun der Re-
gierung begleeden, an et misst
och Spillregele ginn, déi déi eenzel
Comitéen, déi opruffen am Kader
vum Referendum, och kënnte fi-
nanziell an op aner Manéiere be-
gleedend ënnerstëtzen. Et gëtt och
Länner, déi esou Regelen hunn. Mir
mengen, dass et noutwendeg wär,
an engem zweete Worf, méig-
lecherweis am Kader vum Gesetz

iwwert d’Initiative populaire, och
prezis an engem Gesetzestext déi
Regele festzeschreiwen, déi déi of-
fiziell Informatiounscampagne vun
der Regierung muss hunn, mat
méiglecherweis engem Contrôle
duerch d’Cour constitutionnelle, an
och wéi gesot kloer Spillregelen zu
de Finanzementer, ënner anerem
vun deene Comitéen, déi géingen
opruffen am Kader vum Referen-
dum.

Vun deenen zwou awer wichtege
Froen, déi nach ze beäntwerte blei-
wen ofgesinn, si mer der Meenung,
dass d’Gesetz, esou wéi et elo
virläit am Kader vun den Artikelen
51 (7) an 114, u sech an der Rei
ass. Et kéinten awer trotzdeem
zwou, dräi Dispositiounen, déi elo
drastinn, sech als problematesch
erweisen, wa mer d’Gesetz iwwert
d’Initiative populaire och an der
Chamber traitéieren. 

Ee Punkt, op dee mer wëllen hiwei-
sen, ass dee vum Comité d’initia-
tive. Et ass esou, dass et am Prin-
zip duergeet, dass fënnef Leit eng
Initiativ huelen am Kader vum Arti-
kel 114, also am Kader vum Réfé-
rendum constitutionnel - an déi Dis-
positioune si jo an dësem Kader-
gesetz ageschriwwen -, dass d’Leit
also zu fënnef d’Initiativ huelen e
Referendum unzefroen. Dat ass
geduecht, fir dass et net esou
schwéier soll sinn de Referendum
unzestoussen. Dat huet awer och
zumindest d’Gefor a sech vun
Abusen. Et ass am Gesetz esou
geregelt, dass deen Éischte vir
ass. Wann also méi Demanden
agereecht gi beim Regierungs-
chef, da muss de Regierungschef
déi éischt Demande, déi agereecht
ginn ass, zréckbehalen. 

Elo kann et liicht passéieren, an
ech wëll den Däiwel net un d’Wand
molen, mä dat ass awer eng Saa-
ch, déi net komplizéiert ze maache
wär, dass fënnef Leit d’Initiativ hue-
len zu engem bestëmmtene Sujet
d’actualité, fir ze froen: Mir hätte
gären dozou e Referendum. 

Kuerz drop kënnt eng méi seriö Ini-
tiativ, déi awer, well se méi seriö
ass, vläicht e bësse méi laang ge-
braucht huet fir sech ze organiséie-
ren, déi dann op der Lëscht vum
Statschef op zweeter Plaz steet, an
domadder d’office net méi kann
drukommen. Da stellt et sech duer-
no eraus, dass déi fënnef, déi déi
éischt Demande agereecht hunn,
guer net seriö waren, sech keng
Méi ginn, fir Ënnerschrëften ze
sammelen, an domadder gëtt et zu
deem Thema kee Referendum an
et kritt da keen Zweete méi d’Méig-
lechkeet, wéint dem Échec vun der
éischter Initiativ, nach eng Initiativ
selwer ze starten. An do ass zumin-
dest eppes am Gesetz wat nach
eng Kéier misst iwwerduecht ginn,
wat wuel am Kader vum konstitutio-
nelle Referendum net problema-
tesch ass, wat awer bei der Initia-
tive populaire zumindest Geforen a
sech huet. 

Da menge mer och, dass et u sech
schued ass, dass mer d’Recoursen
am Gesetzestext e bëssen zesum-
megestrach hunn. Dat war de
Wonsch vum Statsrot, fir nëmmen e
simple degré ze hunn, dat heescht,
dass ee Recoursen nëmmen un
d’Cour administrative soll kënne
riichten. D’Regierung hat eigent-
lech virgesinn, dass esouwuel den
Tribunal administratif wéi och
d’Cour mat engem double dégré
de juridiction kënnte befaasst ginn.
De Statsrot hat et opgeworf, ouni
vill ze insistéieren, a mir mengen
och, dass een et net onbedéngt
hätt missen hierginn, well grond-
sätzlech ass den double degré de
juridiction awer eng Saach, déi hire
Sënn huet. 

Dat gesot, wëll ech dem Rappor-
teur nach eng Kéier Merci soe fir
säi Bericht an och virun allem fir déi
flott Zesummenaarbecht an der
Kommissioun. Do kann ee
munches bäidroen an et kann een
awer och munches léiere vum Här
Meyers. Dofir wëll ech em och
wierklech en éierleche Merci soe fir
d’Zesummenaarbecht a fir säi Be-
richt a mat dëse Remarquen och
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d’Zoustëmmung vun der grénger
Fraktioun zum Gesetzesprojet
bréngen. Mir huelen elo scho Ren-
dez-vous fir d’Gesetz zur Initiative
populaire. 

■ M. le Président.- Merci, Här
Braz. Den nächste Riedner ass
den honorablen Här Jacques-Yves
Henckes. Här Henckes, Dir hutt
d’Wuert.

■ M. Jacques-Yves Henckes
(ADR).- Merci, Här President. Als
ADR, als Aktiounskomitee fir De-
mokratie a Rentegerechtegkeet, hu
mir ëmmer eng grouss Prioritéit, e
groussen Akzent gesat op méi De-
mokratie, dat heescht, op méi Re-
ferenden an op d’Méiglechkeet fir
Referenden an eisem Land ofzeha-
len. An dofir si mer frou, dass d’Id-
di selwer vum Referendum lues a
lues hire Wee gemaach huet, dass
déi Aktiounen, déi mir als ADR ge-
start hunn, am Laf vun de leschte
Legislature lues a lues hir Friichten
droen. 

Ech wëll zum Beispill nëmmen
drun erënneren, dass mir den 13.
Februar 2003 eng Motioun hei an
der Chamber deponéiert haten, fir
e Referendum iwwert den Traité
constitutionnel ofzehalen. Deen
Ablack wore mir déi eenzeg Partei,
déi dat gedroen huet. All aner Par-
teien hunn unisono géint de Refe-
rendum geschwat a géint ons Mo-
tioun gestëmmt. 

A lues a lues gesäit een, dass d’Id-
di awer ëmmer méi Sympathië
fonnt huet, an dass sech herno eng
Unanimitéit hei an der Chamber
fonnt huet, fir e Referendum iwwert
den Traité constitutionnel ze froen
a fir op de Wee vu legislative Me-
suren ze goen. 

Ech hunn dem Rapporteur mat
ganz vill Intérêt nogelauschtert an
ech wollt em och Merci soe fir säi
ganz detailléierten a motivéierte
Rapport, an och fir déi gutt Aar-
becht, déi en als President an där
Kommissioun mécht. 

E wäert mer awer erlaben op en-
gem Punkt net mat em d’accord ze
sinn, e wesentleche Punkt awer, op
deen ech wëll e bësselche méi déif
agoen, an dat ass d’Diskussioun,
ob e Referendum konsultativen
oder legislativen, dat heescht, dé-
cisionnelle Charakter soll hunn. 

Ons Konstitutioun am Artikel 51 (7)
seet: «Les électeurs pourront être
appelés à se prononcer par la voie
du référendum dans les cas et
sous les conditions à déterminer
par la loi.» Dat ass déi generell For-
muléierung, déi mer zréckbehalen
hunn. A wat heescht nun «se pro-
noncer»? An den Aë vun dem
Conseil d’État an och vun deene
meeschte Parteien heibannen
heescht dat, d’Leit mussen un en-
gem Referendum deelhuelen, mä
dass herno, esouguer wann eng
Majoritéit vun de Leit sech fir eng
Iddi ausschwätzt, dann d’Chamber
awer eppes anescht ka maache
wa s’et fir richteg fënnt. 

Jidderee weess, dass dat vläicht
nëmmen an Ausnahmefäll ka ge-
schéien, well et muss jo e gewës-
sene politesche Courage sinn, fir
géint eng majoritär Meenung, déi
am Vollek ausgedréckt gëtt, virze-
goen, mä nach ass et eng Méig-
lechkeet. A mir si mat där Méig-
lechkeet do en tant que telle, deen
Ablack wou et ëm Gesetzesprojete
geet, deen Ablack wou et ëm Trai-
téë geet, an och wéi an dësem Fall
wann et ëm Verfassungsännerun-
ge geet, net d’accord. Mir mengen
au contraire, dass, bei alleguerten
deenen Texter, déi mer stëmmen a
wou d’Vollek net domat d’accord
ass a wou et zu engem Referen-
dum erugezu gëtt, dass deen
Ablack déi Décisioun, déi d’Bierger
huelen, och Gesetzeskraaft huet.
Dat wëllt net heeschen, dass een
net och d’Bevölkerung kann ëm hir
Meenung froen. 

Iwwer e Sujet d’actualité soll een
zum Beispill e Referendum maa-
chen, dat d’Euthanasie géing ën-
ner verschiddenen Ëmstänn regle-
mentéieren, wou also dëst nuren
eng Fro, eng Meenung ass, zu där

d’Bierger hir Meenung solle soen,
ouni dass een e prezisen Text an
der Iddi huet. 

An dofir mengen ech, wann een de
Larousse kuckt, da gesäit een,
dass de Larousse dräi Possibilitéi-
te virgesäit fir d’Wierder «se pro-
noncer» auszeleeën. Et heescht
éischtens «pour rendre un juge-
ment, un arrêt». Déi zweet Méig-
lechkeet, an et ass déi, déi interes-
sant ass, an déi seet «exprimer
nettement une opinion sur quelque
chose; un médecin se prononce
sur…», dat heescht, do ass also
d’Iddi vum Konsultative ganz kloer
zréckgehalen. Mä am Franséi-
schen heescht et och «choisir tel
parti, se décider, décider, se pro-
noncer en faveur d’une mesure fis-
cale». Dat heescht, do ass d’Iddi
vun der Décisioun mat dran. 

An ech mengen, et muss esou
sinn, dass deen Ablack wou et ëm
legislativ Texter geet, deen Ablack
wou et ëm Traitéë geet, deen
Ablack wou et ëm Décisioune geet,
déi e legislativen oder konstitutio-
nelle Charakter hunn, wann et zu
engem Referendum kënnt, dass
d’Vollek muss a soll décidéieren.
Dat ass esou gewollt vun deene
Leit, déi mat ganz vill Wäisheet dës
Konstitutioun ausgeschafft hunn, a
mir kënnen dofir net mam Conseil
d’État a mat der Regierung a mat
deenen anere Parteien d’accord
sinn, déi soen, dass «se pronon-
cer» nuren däerf konsultativ sinn
an dass herno d’Chamber ka
maache wéi se wëllt. Dat wor net
de Sënn vum Text. Dat ass eng
Ausleeung, déi an onsen Aë falsch
ass. 

Au contraire menge mer, dass et
am Prinzip, wa mer et nure wëllen
um legislative Wee halen, de Refe-
rendum muss décisionnel sinn an
e muss legislative Charakter hunn,
an et ass just nure wann een d’Leit
ëm eng Meenung freet, oder wou
verschidde Leit d’Initiativ huele fir
eng Meenung vun deenen anere
Matbierger ze froen, dass de Refe-
rendum konsultative Charakter
hätt. 

Et ass och dowéinst wou mer eng
Proposition de loi eraginn hunn, an
där mer gesot hunn, dass een op
jidde Fall d’Wierder décisionnellen
oder legislative Charakter - et sinn
déi zwee Wierder déi gebraucht
ginn - soll huelen, wann een am
Kader vu Gesetzer handelt. 

An d’Iddi selwer vum legislativen,
vum décisionnelle Referendum
fanne mer jo och an dësem Projet
de loi erëm, wou deen Ablack, wou
e Referendum stattfënnt a wou et e
Jo oder en Nee gëtt, jee nodeem
wéi d’Décisioun wor, dee Vote do -
d’Resultat vum Referendum - direkt
als Gesetz ëmgewandelt gëtt. 

Ech wëll och hei drop hiweisen,
datt de Conseil d’État a sengem
Avis zu der Modifikatioun vum Arti-
kel 114 vun onser Konstitutioun,
déi mer elo diskutéieren, Fol-
gendes de 25. Februar 2003 gesot
huet: «Le Conseil d’État ne peut
cependant pas se rallier à la posi-
tion du Gouvernement qui ne veut
conférer qu’un caractère consulta-
tif au référendum. Dans une telle
approche on mettrait sous tutelle
l’électeur auquel on entend resti-
tuer une partie des pouvoirs qui
sont à la base même de la démo-
cratie.» Dat, wat also fir den Artikel
114 richteg ass, ass och fir den Ar-
tikel 51 (7) richteg.

Dofir wonnert et mech, datt de
Conseil d’État op eng Kéier eng
aner Meenung oder souguer eng
fundamental aner Meenung huet
innerhalb vu ganz kuerzer Zäit. Et
ass mol kee Joer vergaangen. Ech
mengen, datt een dofir muss éisch-
ter op de Wee goen, datt een eng
richteg Lecture vun dem Artikel 51
(7) vun onser Konstitutioun mécht,
an déi zwou Interpretatiounen
zréckhält: Décisif, legislativ, deen
Ablack wou et ëm Gesetzestexter
geet, a konsultativ, deen Ablack
wou ee just nuren eng Meenung
iwwer e Sujet wëllt froen.

Et gesäit een och, datt déi Iddi vum
décisionnellen a legislative Cha-

rakter vu verschiddene Referenden
an Europa, mä och doriwwer eraus
an Amerika an alle Staten ëmmer
méi säin Nidderschlag fënnt. An
Amerika gesäit all Stat vir, datt de
Referendum all méiglech, all Sujete
bal kann abordéieren. E schléisst
seelen e puer Sujeten aus. D’Vol-
leksinitiativ, d’Initiativ vum Parla-
ment fir e Referendum unzefroen,
ass generell. Déi meescht Iddien,
déi zréckbehale sinn, déi hu legis-
lative Charakter, dat heescht sinn
décidéierend, de Wieler décidéiert,
an déi eenzeg Ausnahm ass: Wann
eng Meenung gefrot gëtt, dann ass
de Referendum konsultativ.

Dänemark, Irland, d’Schwäiz, och
Italien, Däitschland a Spuenien,
Frankräich, Griichenland a Portu-
gal kennen de Référendum déci-
sionnel, de Référendum législatif.
An Dänemark kann op Basis vum
Artikel 42 vun der Konstitutioun e
legislative Referendum a Kraaft
trieden, wann een e Gesetz duerch
e Referendum verhënnere wëll,
mat enger eenzeger Ausnahm vu
Budgets- oder Steiergesetzer. Dat
heescht, bei all Gesetzer kann e
Referendum gefrot ginn, sauf  bei
Budgets- a Steiergesetzer. Mä och
dës Gesetzer, Budgets- a Steierge-
setzer, kënnen a Fro gestallt ginn,
wann d’Parlament den Accord gëtt
fir en diesbezügleche prezise Ge-
setzesprojet dem Vollek virzeleeën
an datt also iwwer e prezisen Text
diskutéiert gëtt.

An den internationale Relatiounen -
dat heescht och an den eu-
ropäesche Relatiounen - muss e
Referendum stattfannen, gemäss
Artikel 20 vun der dänescher Kon-
stitutioun, wann net wéinegstens
fënnef Sechstel vum Parlament en
Traité approuvéieren. Och dëse
Referendum huet legislative Cha-
rakter, ass décisionnel. 

Décisionnel ass och de Referen-
dum iwwer eng Verfassungsänne-
rung, an dat gemäss dem Artikel
88 vun der dänescher Konstitu-
tioun. Do also leie mer op därsel-
wechter Linn wéi Dänemark a wéi
munch aner Länner. An et ass eng
Logik, déi een och muss zréckbe-
halen an déi ganz op den décision-
nelle Charakter vun engem Refe-
rendum hiweist. Ähnlech an Irland
an an der Schwäiz, sauf datt an der
Schwäiz net nëmmen d’Parlament,
mä och 50.000 Wieler oder aacht
Kantonen e Referendum ufroe kën-
nen.

An Italien huet de Referendum,
wou d’Bierger gefrot gi fir e Gesetz
oder eng Dispositioun vun engem
Gesetz ofzeschafen, och décision-
nellen, legislative Charakter. Wann
d’Bierger Nee soen, ass dat Ge-
setz oder deen Deel vum Gesetz
net méi a Kraaft. An Däitschland
ass de Referendum iwwer Froen,
déi eng Reorganisatioun, eng nei
Andeelung vum däitschen Terri-
toire betreffen an zu deenen e Re-
ferendum organiséiert gëtt, déci-
sionnel an huet legislative Charak-
ter.

Den Artikel 11 vun der franséischer
Konstitutioun, mä och déi grii-
chesch an déi portugisesch Ver-
fassung gesinn d’Méiglechkeet
vun engem Référendum législatif
décisionnel vir. A Griichenland ass
de Referendum limitéiert op impor-
tent sozial Froen a Gesetzer an och
do huet de Referendum awer, egal
wéi en ausgeet, e legislativen, dé-
cisionnelle Charakter.

Et ass also a bal allen europäesche
Länner sou an et ass an Amerika
ganz kloer, do wou et de Referen-
dum gëtt, ass en décisionnel an en
ass just nure konsultativ a ver-
schiddene Länner an ënner ganz
verschiddene Bedingungen, deen
Ablack wou eng Meenung bei de
Leit gefrot gëtt.

Desto méi muss en décisionnel
sinn, muss e legislative Charakter
hunn, wann eng Wahlflicht besteet,
wann een d’Leit, d’Bierger opfuer-

dert an d’Wahllokaler ze goen,
sech e ganze Sujet duerchzeku-
cken, déi 821 Säite vun engem
Traité constitutionnel theoretesch
sech zu Gemitt ze féieren, an da
kann een hinnen net soen: Dir
musst stëmme goen, mä deen
Ablack wou mer d’Resultat hunn a
wann et par impossible negativ
ass, da kënne mir awer nach
maache wéi mer wëllen hei an der
Chamber. Ech mengen, dat kann et
dach net sinn!

Dat ass eppes, wou mir en totalen
Désaccord mat der Majoritéit hunn,
a mir fuerdere jiddfereen hei op
endlech d’Konstitutioun richteg
auszeleeën an d’Iddi vum déci-
sionnellen, vum legislative Referen-
dum zréckzebehalen, esou wéi
mer et iwwregens hei och bei dë-
sem Projet de loi gemaach hunn,
wou mer och den décisionnelle
Charakter vun der Décisioun zréck-
behalen.

Zweete Punkt, op deen ech nach
kuerz wollt agoen, dat ass d’Fro,
wéi dëse Referendum soll ulafen
am Kader vum Artikel 114, esou
wéi mer elo d’Gesetz diskutéieren.
Mir hunn do virgesinn, datt fënnef
Bierger, déi op de Wielerlëschten
ageschriwwe sinn, kënnen eng Ini-
tiativ starten, mä datt der herno
awer 25.000 mussen déi Initiativ
matdroen. Elo kann et méi Initiative
ginn. Ech géing net soen, datt déi
éischt Demande vu fënnef Bierger,
wéi et elo virdru vun enger Partei
hei gesot ginn ass, géing den Aus-
schlag ginn, mä datt au contraire,
wann et méi Initiative gëtt vu Bier-
ger, alleguerten déi Initiativen dann
hiert Recht hunn. Mä et ass just
déi, déi déi néideg 25.000 Wie-
lerënnerschrëfte kritt, déi deen
Ablack zu engem Referendum zou-
gelooss gëtt.

Et däerf net esou sinn, datt just
deen Éischte sollt vir sinn. Mä sou-
guer wann et dat wier, wäre mir als
ADR och guer net dergéint, mä et
muss ee sech effektiv mat der Fro
befaassen, ob mer dann net sollte
higoen, jee nodeem wéi vill Initia-
tive kommen, an aus deene fënnef
Bierger der 500 maachen. Mä dat
ass awer elo net onbedéngt dat
wichtegst Thema. Dat Wichtegst
ass, datt d’Méiglechkeet geschafe
gëtt, fir op dee Wee vum Refendum
ze goen, an datt allen Initiativen,
déi géint eng Modifikatioun vun der
Konstitutioun sinn, oder allen Initia-
tiven, déi eng Modifikatioun vun
der Konstitutioun wëllen, ka Rech-
nung gedroe ginn ënnert deenen
Ëmstänn, wéi et elo hei am Gesetz
virgesinn ass.

Drëtte Punkt, deen ee muss disku-
téieren, ass deen, wie beim Refe-
rendum matmaache kann. Den Ar-
tikel 51 (7) vun onser Konstitutioun
schwätzt hei vun «les électeurs»,
an den Artikel 52 vun onser Konsti-
tutioun seet: «Pour être électeur, il
faut être Luxembourgeois ou
Luxembourgeoise.» Dat ass kloer.

Bis elo hu mir ëmmer gesot, wéi
mer d’Regierung an aner Parteien
héieren hu soen, datt déi Bierger,
déi op den Europalëschten age-
schriwwe sinn, och um Référen-
dum constitutionnel sollten deel-
huelen, datt dat antikonstitutionell
wier. Mir sinn elo frou, datt mer net
méi eleng mat där Meenung do
stinn an datt och de Conseil d’État
an deem Avis, dee mer gëschter
kritt hunn, sech dofir ausschwätzt,
datt déi Lëtzebuerger Wieler déi
eenzeg sinn, déi kënnen un engem
Referendum deelhuelen.

Mir stinn also net méi eleng do; mir
ginn hei och vum Statsrot bestä-
tegt. Ech mierken och haut aus ver-
schiddenen Interventiounen, datt
d’Parteien elo lues a lues ons Mee-
nung deelen an datt, wann ee
misst eng Verfassungsännerung
maachen fir et de Wieler, déi op de
Lëschte fir d’Europaparlaments-
wahlen ageschriwwe sinn, ze erla-
ben, bei deem Referendum iwwert
den Traité constitutionnel matze-
schwätzen.

Et ass wichteg, datt mer iwwert
deen ee Punkt, deen ech virdrun
ugeschwat hunn, nach weider dis-
kutéieren. Dat ass ob de Referen-

dum en décisionnellen oder e kon-
sultative Charakter huet. Wann een
de rezenten Avis vum Conseil
d’État iwwert déi Problematik liest,
déi ech elo abordéiert hunn, wien
däerf Wieler ginn, da gesäit een,
ouni wëllen elo schonn direkt allem
a weideren Décisioune virzegräi-
fen, datt, wa mer de Référendum
décisionnel iwwert den Traité
constitutionnel maachen, d’Proze-
dure vill méi einfach sinn. Da
brauche mer ons net vill de Kapp
ze zerbriechen, dann ass et kloer,
da schwätzen d’Lëtzebuerger Bier-
ger a si soe Jo oder Neen zum Trai-
té constitutionnel.

Wa mer dat net maachen a wa mer
wëllen aner Weeër goen, da musse
mer hei Allméigleches an all méig-
lech Prozeduren duerchgoen, wou
ech dem President vun der Com-
mission des Institutions eng gléck-
lech Hand da misst wënschen, fir
datt en de Bierger dobaussen all
déi komplizéiert Prozedure kann
erklären: Datt mer fir d’éischt e Re-
ferendum décidéieren, dann en
éischte Vote huelen iwwert den
Traité, dann ons Dispens vum
zweete Vote awer net huelen, dann
de Referendum organiséieren,
dann en zweete Vote huelen, dann
eng Verfassungsännerung mat-
maachen oder eng Verfassungsän-
nerung musse virdru mat
duerchstëmmen. Bref, et riskéiert
relativ komplizéiert a komplex ze
ginn.

Wa mer en Traité constitutionnel an
engem Référendum décisionnel
duerchzéien, da si mer aus alle-
guerten deene Schwieregkeeten
eraus. Dann ass et an engem Text
gedoen an da schwätzt an déci-
déiert de Bierger. Dat ass och dat
wat hei an dësem Gesetzesprojet
virgeluecht ass. Et ass e gutt Ge-
setz an dofir wäert den ADR och
dëst Gesetz hei stëmmen.

■ M. le Président.- Merci, Här
Henckes. Domat ass déi generell
Debatt ofgeschloss an ech ginn
dem Justizminister d’Wuert fir Stel-
lung ze huelen.

■ M. Jacques-Yves Henckes
(ADR).- Ech wëll just nach eng Re-
solutioun déposéieren.

Résolution 1

La Chambre des Députés,

- constatant que le projet de loi re-
latif au référendum au niveau natio-
nal fixe les modalités d’organisa-
tion d’un référendum sur base de
l’article 51 paragraphe 7 et de l’ar-
ticle 114 de la Constitution;

- saluant la volonté du Gouverne-
ment d’introduire dans notre sys-
tème politique l’initiative populaire
en matière législative;

- constatant que la volonté du Gou-
vernement d’introduire l’initiative
populaire en matière législative à
travers le projet de loi initial «rela-
tive à l’initiative populaire en ma-
tière législative et au référendum»
s’est heurtée à l’opposition formelle
du Conseil d’État, sur base de
considérations constitutionnelles,

décide

- de prendre les mesures législa-
tives nécessaires à l’introduction
du référendum sur initiative popu-
laire en matière législative dans le
régime politique de notre pays.

(s.) Jacques-Yves Henckes, Gast
Gibéryen, Aly Jaerling, Jean-Pierre
Koepp, Robert Mehlen.

■ Une voix.- Gitt dem President
se!

■ M. le Président.- Merci, Här
Henckes. Elo huet den Här Justiz-
minister Luc Frieden d’Wuert.

■ M. Luc Frieden, Ministre de
la Justice.- Här President, Dir Dam-
men an Dir Hären, um Enn vun dë-
ser Debatt e puer Wuert vun der
Regierung.

En éischt Wuert fir d’Importenz vun
deem Projet de loi, deen haut hei
zur Diskussioun an zur Ofstëm-
mung kënnt, ze ënnersträichen. Et
ass e Gesetz, e Basisorganisa-
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tiounsgesetz vum Referendum, an
domadder ass et e Gesetz wat op
de Fonctionnement vun eisen Insti-
tutiounen a vun eiser Demokratie
en direkten Effet huet. Et ass do-
madder e Gesetz wat mer net all
Dag stëmmen, och wa mer de Prin-
zip vum Referendum selbst-
verständlech an eiser Verfassung
hunn. D’Verfassung déi, quitte datt
se al ass, dach eng ganz Rei Me-
chanisme virgesinn hat, wéi och
déi semi-direkt Demokratie an ei-
sem Land.

Et ass gutt, datt mer e klore Kader
ginn, innerhalb vun deem mer an
Zukunft Referenden zu Lëtzebuerg
kënnen ofhalen. Duerfir mengen
ech ass et och gutt ze gesinn, datt
d’Parlament a senger ganz bree-
der Majoritéit den Inhalt vun dësem
Gesetz deelt. Grad e Parlament
wat domadder en Deel vu senge
Kompetenze fir gewësse Beräi-
cher, déi erëm eng Kéier vum Par-
lament festgeluecht ginn, ofgëtt,
zréckgëtt un de Wieler. E Referen-
dum gehéiert zu enger Demokra-
tie. Mä selbstverständlech muss
een och de Wäert vun der parla-
mentarescher Demokratie a vun
der representativer Demokratie er-
virsträichen.

Et ass ganz kloer an eisem Verfas-
sungsrecht, datt d’Natioun sou-
verän ass an datt d’Natioun ver-
truede gëtt duerch Leit, duerch De-
putéierten, déi vun de Wieler de-
signéiert ginn, periodesch de-
signéiert ginn zu Lëtzebuerg all
fënnef Joer. An duerfir seet d’Ver-
fassung och, datt d’Chamber
d’Land vertrëtt an datt d’Chamber
duerfir och muss d’Gesetzer am
Numm vun de Leit, déi hir e Vertrie-
dungsrecht ginn hunn, ausdré-
cken, ouni datt dorauser en impe-
rative Mandat entsteet. Duerfir ass
et kloer, datt d’Deputéierten an hi-
ren Entscheedungen d’Intresse
vum Land virun Aë mussen hunn,
sech orientéiere mussen un deem
wat se an hire Wahlprogrammer bei
de Wahle gesot hunn. Mä si vertrie-
den d’Land, si vertrieden d’Natioun
aus där d’Souveränitéit entspréngt.

Et ass awer och gradesou normal,
datt et duerfir Momenter kënne
ginn, wéini een erëm dee Pouvoir
zréckgëtt un d’Leit, fir si ze konsul-
téieren op enger gewëssener Fro.
Duerfir dierf d’Importenz vum Refe-
rendum net e Schied werfen op
d’Wichtegkeet vun Institutioune wéi
d’Parlament, déi eng indispensa-
bel an noutwendeg Roll an der De-
mokratie mussen hunn, fir majoritär
Entscheedungen - dat selbst-
verständlech no Diskussioune mat
enger ganzer Rei vu Leit, mam Vol-
lek a mat den ausserhalb vum Par-
lament organiséierte Gruppen -
kënnen am Parlament ze huelen.
De Referendum kann also d’Parla-
ment net ersetzen.

De Referendum kann och nëmmen
a ganz limitéierte Fäll an enger par-
lamentarescher Demokratie zur
Uwendung kommen. Ech mengen
et wär net gutt wann all méindes
moies géing e Referendum statt-
fannen. Et muss een also zu wich-
tegen, nationale Froen de Referen-
dum limitéieren, an duerfir ass et
och normal, datt et un der Cham-
ber ass fir ze kucken a wéi enge
Froen een de Referendum ge-
braucht.

Constitutionnel Froe sinn esou
Froen. Duerfir ass et och normal a
gutt, datt am Kader vun der Revi-
sioun vum Artikel 114, deen Artikel
an der Verfassung, dee sech mat
der Verfassungsännerung be-
schäftegt, och d’Méiglechkeet vum
Referendum agebaut ginn ass.
Gradesou wéi ee sech ganz gutt ka
virstellen, datt bäi fundamentale
Froen, déi eist Land uginn, oder
fundamental moralesche Froen,
wou eng Parteiemajoritéit vläicht
manner Plaz soll hunn, d’Bierger
gefrot ginn an datt et un de Bierger
ass fir do am Kader vun engem Re-
ferendum hir Meenung auszedré-
cken.

Et muss een also dem Referendum
seng Plaz ginn an eiser parlamen-
tarescher Demokratie, an déi Plaz
muss limitéiert sinn op Grondfroen,

déi mat de Grondelementer vun ei-
sem Stat eppes ze dinn hunn, wéi
d’Organisatioun vun eisem Land,
wéi d’Verfassung, wéi awer och
grondleeënd moralesch Froen, déi
sech d’Leit selwer musse stellen an
dann och ganz verantwortungsvoll
bei esou enger Décisioun mussen
entscheeden.

Et ass selbstverständlech, datt
sech och an deem Kontext natier-
lech fir d’Leit d’Fro stellt wéi se bei
engem Referendum entscheeden,
well mer an engem System sinn an
deem mer d’Wahlflicht hunn. An
duerfir stellt sech d’Fro - an déi
hänkt domat zesummen -: Wie
kann un engem Referendum deel-
huelen?

Wann een nämlech seet, wéi och
eng ganz Rei Virriedner op dëser
Tribün de Mëtteg gesot hunn, datt
mer et hei mat enger Wahlflicht ze
dinn hunn, dann hu se domadder
zugläich zum Ausdrock bruecht,
datt mer eis hei am Kader vum
Wahlgesetz befannen an datt et
och déi Wieler, déi d’Wahlrecht
hunn, sinn, déi un engem Referen-
dum deelhuelen.

Da stellt sech selbstverständlech
am Kader vun all Referendum, mä
och vun deem Referendum, deen
den 10. Juli vun dësem Joer soll or-
ganiséiert ginn am Kader vun der
Approbatiounsprozedur vun der
europäescher Verfassung, selbst-
verständlech d’Fro, wien de Corps
électoral ass, deen un deem Refe-
rendum dierf deelhuelen. Datt dat
eng schwiereg Fro ass, déi zu kom-
plizéierte constitutionnellen Inter-
pretatioune féiert, déi hu mer net
eréischt gëschter Owend entdeckt.
Dat ass eng Fro iwwert déi an der
Chamber an an der Regierung an
deene leschte Wochen diskutéiert
ginn ass, a well mer woussten, datt
et eng ganz schwiereg constitu-
tionnel Fro wier, huet d’Regierung
et fir noutwendeg fonnt en Avis
beim Statsrot unzefroen iwwer eng
exceptionnel Prozedur, well mir
hunn dem Statsrot en Avis gefrot
ouni datt mer e Projet de loi do
leien haten. Domadder de Bewäis,
datt d’Regierung déi Fro do seriö
geholl huet an datt d’Regierung an
deene leschte Wochen doriwwer
intensiv nogeduecht huet. 

D’Regierung hätt et gäre gesinn,
esou wéi - mengen ech - e ganz
groussen Deel vun de Membere
vun der Chamber, bei engem Text,
dee vu senger Natur aus europä-
esch ass, well en d’Zukunft vun Eu-
ropa organiséiert an deenen
nächste Jorzéngten, datt mer do all
déi hei zu Lëtzebuerg wunnend
EU-Auslänner un dësem Vote deel-
huele gelooss hätten. Mir sinn awer
op Grond vun deene constitution-
nellen Iwwerleeungen, déi de
Statsrot gemaach huet, der Mee-
nung, datt mer bei deem Referen-
dum, deen dëst Joer usteet a
wéinst dem Risiko, datt dee Refe-
rendum, wa mer dat anescht géin-
ge maache wéi de Statsrot dat mat
sengen Iwwerleeungen, déi mer
deelen, mécht, mer zur Konklu-
sioun kommen, datt dat géing reell
Froe stellen iwwert de Wäert vun
deem Referendum, dee géing
stattfannen. Déi Iwwerleeungen,
déi de Statsrot mécht, sinn och déi
vun enger ganzer Rei vu Constitu-
tionnalisten. Selbstverständlech
ass an der Interpretatioun vum
Droit et heiansdo schwiereg dat
eent oder dat anert ganz kloer an
déi eng oder aner Richtung ze in-
terpretéieren. 

Et ass d’Meenung vun der Regie-
rung op Grond vun deem Avis vum
Statsrot, datt fir de Referendum
vum 10. Juli eleng de Corps élec-
toral, esou wéi et an der Verfas-
sung steet an an der Interpreta-
tioun, déi de Statsrot duergeluecht
huet, kann un deem Referendum
deelhuelen. 

Wéi gesot, mir hätte léiwer gesinn
aus evidente Grënn, déi mat dem
Verfassungstext vun Europa ze-
summenhänken, datt een dee
Corps électoral hätt kënnen huele
vun den Europawahllëschten. Mä
op Grond vun deem Risiko, dee
besteet, datt mer eis géingen an e

Beräich beginn, deen net konform
wier zur Verfassung, hält d’Regie-
rung selbstverständlech un enger
strikter Interpretatioun vun der Ver-
fassung fest a wäert dofir dee
Corps électoral op d’Lëtzebuerger
Wielerschaft limitéieren.

D’Gesetzer vum Lëtzebuerger
Land, an un éischter Plaz d’Verfas-
sung, sinn d’Obligatioun vun eis all
fir déi an alle Situatiounen ze res-
pektéieren. Mir waren eis hei där
juristescher Schwieregkeet be-
wosst. Mir hunn dat seriö gekuckt.
Mir analyséieren dat op Grond vum
Avis vum Statsrot an op Grond vun
deene Froen, déi dat opwerft, déi
och héchstwahrscheinlech domat
géingen dozou féieren, datt de
Statsrot bei enger anerer Interpre-
tatioun géing eng Opposition for-
melle maachen. Wa mer de Projet
de loi iwwert de Referendum an
der Chamber abréngen, schéngt et
eis, datt et keng aner Solutioun gëtt
fir déi strikt Interpretatioun vum
Wuert „électeur“ am Artikel 51 vun
der Verfassung iwwert de Referen-
dum ze observéieren. 

Ech wëll an deem Kontext och
soen, datt mir all déi bestoend Ge-
setzer iwwert d’Wahlrecht appli-
zéieren. An an deem Kontext wëll
ech soen, datt et selbstverständ-
lech ass, datt dat och gëllt fir d’Ap-
plikatioun vun de Bestëmmungen
iwwert d’Wielerlëschten, déi an
dem Wahlgesetz stinn, déi gewës-
sene ganz komplizéierte Prozedu-
ren ënnerleien. Et ass selbst-
verständlech, datt d’Participatioun
vu jidderengem, deen un deene
Wahlen deelhëlt, no deene Regele
sech ofspillt wéi se dee Moment a
Kraaft si wou de Referendum
stattfënnt, an datt et schwiereg
schéngt ze sinn, fir an dësem Joer
d’Wahlgesetz op deenen do be-
stoende Punkten ofzeänneren. 

Ech wëll an deem Kontext soen, op
Grond vun deene Froen, déi hei
opgeworf gi sinn, virun allem vun
der grénger Fraktioun, datt op
Grond vun eise verfassungsrecht-
leche Bestëmmungen all Deklara-
tioun an all Décisioun vum Grand-
Duc vun der Regierung virdrun ap-
prouvéiert gëtt an d’Regierung
steet selbstverständlech hannert
allen Aussoen, déi de Grand-Duc
mécht a fir déi se d’politesch Res-
ponsabilitéit an eisem verfassungs-
rechtleche System dréit. 

Mä et ass gradesou kloer, datt
d’Participatioun vun all Mënsch,
wéi ech dat virdru gesot hunn, op
Grond vun deene bestoende Re-
gele vum Wahlgesetz sech ofspillt
an datt déi Regele vu jidderengem
hei am Stat selbstverständlech och
bei där Participatioun voll a ganz
wäerte respektéiert ginn. Et
schéngt eis schwiereg, mä dat
kann een awer iwwerpréiwen, déi
Wahlgesetzbestëmmungen nach
eng Kéier ze iwwerkucken. Héchst-
wahrscheinlech ass dat zäitméis-
seg net dran an dofir fënnt dee Re-
ferendum statt op Grond éischtens
vun enger strikter Interpretatioun
vun der Verfassung, wat de Corps
électoral ubelaangt, an zweetens
op Grond vun dem aktuell bestoen-
de Wahlgesetz, y compris mat sen-
ge Prozeduren iwwert d’Wieler-
lëschten, den Ofschloss vun deene
Wielerlëschten an d’Revisioun vun
deene Wielerlëschten. 

Eng aner wichteg Fro an dësem
Kontext ass déi vum Resultat vun
dem Referendum. Ech wëll hei
ganz kloer zum Ausdrock bréngen,
datt op Grond vun eiser constitu-
tionneller Lecture och op dësem
Punkt vun der Verfassung, déi gra-
desou strikt ass wéi déi um Punkt
vun dem Corps électoral, e Refe-
rendum nëmme kann an dësem
Kontext vun enger Gesetzesappro-
batioun e konsultative Charakter
hunn. Et ass gesot ginn, datt
d’Doktrin déi Fro net ganz kläert. Et
gëtt eng ganz Rei Constitutionna-
listen, déi an där Fro déi kloer Mee-
nung hunn, datt an engem parla-

mentaresche Regime wéi eisem
d’Chamber d’Gesetzgebung-
skraaft huet, zesumme mam
Grand-Duc, an datt d’Chamber do-
fir eleng kann décidéieren a muss
décidéieren, souwuel wat de Fait
déclencheur vum Referendum
ubelaangt, wéi wa se d’Gesetz her-
no stëmmt, wat le cas échéant zu
engem Referendum virgeluecht
ginn ass. Dee konsultative Charak-
ter schéngt fir d’Regierung kloer. 

Mä et ass gradesou kloer, datt
wann et sech ëm e ganz wichtegen
Text handelt, deen dem Vollek zur
Konsultatioun virgeluecht gëtt, datt
doraus d’Parlament an och d’Re-
gierung déi doraus entstoend poli-
tesch Konsequenze mussen zéien.
Dat heescht net, datt bei all Refe-
rendum, dee géing stattfannen an
deen eng aner Meenung géing
ausdrécke wéi déi parlamenta-
resch Majoritéit, eng Regierung
muss zrécktrieden. Dat hänkt of
vum Objet vum Referendum. Et
gëtt also keng Obligatioun an en-
gem Verfassungsrecht, an engem
Regime wéi eisem, datt missten
duerno Wahle stattfannen. Dat
hänkt also dovunner of wat den
Objet vum der Konsultatioun ass. 

Et schéngt mer awer gradesou
kloer, datt wann e Referendum an
eng gewësse Richtung geet, wann
d’Majoritéit vum Vollek eng gewës-
se Meenung ausdréckt, datt et an
enger Demokratie net denkbar
wier, datt duerno d’Parlament
géing an eng aner Richtung stëm-
me wéi dat wat d’Vollek am Refe-
rendum ausgedréckt huet. 

Dofir am Résumé, en droit ass fir
d’Regierung de Referendum kon-
sultativer Natur. Politesch huet e
selbstverständlech zur Konse-
quenz, datt dat, wat d’Vollek a sen-
ger Majoritéit ausdréckt vun dee-
nen, déi vum Vollek gewielt ginn,
och respektéiert gëtt, et sief dann
et wier an der Verfassung eppes
aneschtes ausgedréckt wéi dat am
Artikel 114 de Fall ass bei der Ver-
fassungsännerung. Do ass et ganz
kloer, dass de Referendum eng dé-
cisionnel Kraaft huet, mä do gesäit
de Verfassungsgeber dat jo och
selwer vir. Dat ass net de Fall am
Kontext vun engem Referendum
iwwer e Gesetzestext. 

De Referendum, wéi gesot, ass an
enger Demokratie eppes, wat net
contraire ass zur parlamenta-
rescher Demokratie. Et ass en Ele-
ment, wat d’parlamentaresch De-
mokratie tëschent de Wahldatu-
men op fundamentale Froe ka
stäerken. En fait ass fir eis de Refe-
rendum eng Fro, déi dem Corps
électoral gestallt gëtt, fir d’Mee-
nung vun deem Corps électoral zu
fundamentale Froen anzehuelen.
An doranner läit och den Ënner-
scheed mat der Volleksinitiativ -
der Initiative populaire -, déi deen
anere Wee geet, wou net de Ge-
setzgeber um Ursprong steet, mä
wou en Deel vun de Leit eppes
kënnen déclenchéieren, nämlech
andeem se och kënnen d’Initiativ
huelen, déi kann zu engem Ge-
setzestext féieren iwwer Prozedu-
ren, déi ee muss festleeën. 

Deen Deel vum Text, deen aus
dem Projet de loi erausgeholl ginn
ass, aus deene verfassungsrecht-
leche Grënn, déi ee kann novoll-
zéien, ass fir d’Regierung net vum
Dësch. Mir mengen awer - a mir
deelen déi Meenung, déi och hei
notamment vum Spriecher vun der
sozialistescher Fraktioun ausge-
dréckt ginn ass -, dass et géing
Sënn maachen an dass et héchst-
wahrscheinlech deen eenzege ver-
fassungsrechtlech net discutabele
Wee ass, fir dat via eng Ännerung
vun der Verfassung ze maachen. 

Ech soen nach eng Kéier, dass mer
der Meenung sinn, dass een d’Ver-
fassung hei an all hiren Dispositiou-
ne voll a ganz muss respektéieren,
wann een de Bierger dat Initiativ-
recht um legislative Plang wëllt
ginn. An d’Regierung ass där Mee-
nung, d’Regierung bleift bei där
Meenung an dat war och d’Mee-
nung vun där viregter Regierung. 

Da gesi mer op Grond vu weidere
Reflexiounen an op Grond vum

Avis vum Statsrot, dass dee besch-
te Wee wär, dass mer eis zesum-
men op de Wee vun enger Verfas-
sungsännerung géife beginn.
D’Parlament huet traditionell an ei-
sem Land d’Initiativ bei de Verfas-
sungsännerungen. Mir wëllen un
der Iddi vun der Volleksinitiativ fest-
halen a mir wäre frou, wann et zu
esou enger Verfassungsännerung
géing kommen, déi de Geescht
vun deem géing reflektéieren, wat
mer an deem Projet de loi festge-
schriwwen hunn, deen heimat elo
an dësem Moment nach net zu en-
ger Ofstëmmung kënnt. 

Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, wat de Kalenner ubelaangt,
esou mengen ech hu mer hei eng
wichteg Etapp geholl fir an Zukunft
Referenden zu Lëtzebuerg kënnen
ze maachen. Referenden, dat wëll
ech nach eng Kéier soen, déi nëm-
me bei fundamentalste Froe solle
kommen, fir dass mer gutt a
schnell an eiser Demokratie weider
kënnen Texter maachen. Mä mir
kréien dëst Joer, dat huet d’Regie-
rung annoncéiert, e Referendum
iwwert déi europäesch Verfassung. 

Nodeem mer haut, an och an dëser
Deklaratioun, an dëser Stellung-
nahm vun der Regierung eng Rei
Froe gekläert hunn op Grond vun
den zousätzlechen Iwwerleeunge
vum Statsrot vu gëschter, menge
mer, dass et gutt wär wann d’Re-
gierung spéitstens am Laf vum
Mount Februar déi zwee Gesetzes-
projeten an der Chamber géing
erabréngen, engersäits deen,
deen d’Approbatioun vun dem Ver-
fassungstraité virgesäit, an ane-
rersäits de Gesetzesprojet, deen
d’Referendumsprozedur aleet, wat
et dann der Chamber erméiglecht,
hir Aarbechten iwwert dee Verfas-
sungstext en vue vun engem Vote,
deen d’Chamber muss maachen,
innerhalb vun deenen nächste
Méint ze maachen, gradesou wéi
et géing erlaben dee Referendum,
deen also eng obligatoresch Kon-
sultatioun ass vun all deenen, déi
zu Lëtzebuerg d’Wahlrecht bei Le-
gislativwahlen hunn, uerdentlech
virzebereeden, iwwert d’Méint
Mäerz bis Juli, fir doriwwer och eng
gréisser Debatt tëscht de Lëtze-
buerger an de politesche Forcen
hei am Land ze féieren. 

Mir hunn d’Chance an engem klen-
ge Land ze wunnen, wou den Dé-
bat relativ einfach ass: Débat via
d’Medien, Débat via Table-ronden
an öffentlech Versammlungen. Ech
mengen et wier dofir eng laang Zäit
wann een tëscht dem Mäerz an
dem Juli eng Rei vun deenen De-
batte kënnt féieren. An ech men-
gen, dass d’Chamber sech och
eng ganz Rei Iwwerleeungen do-
riwwer gemaach huet. Déi Cam-
pagne ass also méi einfach ze or-
ganiséieren an engem geogra-
phesche Kader wéi eisem, wéi
vläicht an engem méi grousse
Land. 

An deem Kalenner mengen ech
kënnt de Referendum stattfannen,
an de Vote, vläicht den zweete Vote
vun der Chamber, iwwert d’Appro-
batioun vum Traité misst dann esou
stattfannen, dass e kann dem Re-
ferendum iwwert de Verfassungs-
traité Rechnung droen, dee jo kon-
sultative Charakter huet, mä dee
selbstverständlech an der polite-
scher Entscheedung an dësem
Parlament muss berücksichtegt
ginn. 

Här President, d’Regierung ass
frou, dass dëst wichtegt Gesetz hei
zu enger positiver Ofstëmmung
schéngt ze kommen. Et ass, wéi
gesot, e wichtegen Akt am institu-
tionelle Liewe vun eisem Stat. Et
renforcéiert eis Demokratie an-
deem et Elementer vu semi-direk-
ter Demokratie aféiert, déi och vir-
dru méiglech waren, op déi mer
vläicht net oft genuch zréckgegraff
hunn, op déi een awer soll zréck-
gräife bei fundamentale Froen, an
et ass natierlech besser wann een
e klore Kader huet, innerhalb vun
deem een dat kann ofwéckelen.
Dëst Gesetz gëtt eis dee Kader. En
zousätzlecht Gesetz muss, wéi ge-
sot, komme bei all eenzelnem Re-
ferendum, deen an Zukunft an dë-
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sem Land stattfënnt. 

Merci. 

■ M. le Président.- Merci, Här
Minister. Mir kommen dann,
nodeems d’Diskussioun ofge-
schloss ass, zur Ofstëmmung iw-
wert de Projet de loi 5132. 

Vote sur l’ensemble du projet de
loi et dispense du second vote
constitutionnel

De Projet de loi ass ugeholl mat 60
Jo-Stëmmen. 

Ont voté oui: Mme Nancy Arendt,
M. Lucien Clement, Mmes Chris-
tine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koul-
len, MM. Marcel Glesener, Norbert
Haupert (par M. Marco Schank),
Mme Françoise Hetto-Gaasch,
MM. Ali Kaes, François Maroldt
(par M. Marc Spautz), Paul-Henri
Meyers, Laurent Mosar, Marcel
Oberweis, Patrick Santer, Marcel
Sauber, Jean-Paul Schaaf (par M.
Marcel Oberweis), Marco Schank,
Marc Spautz, Mmes Nelly Stein,
Martine Stein-Mergen, MM. Fred
Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Wei-
ler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John
Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia
Mutsch, MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Ro-
land Schreiner et Mme Vera
Spautz;

MM. Xavier Bettel, Niki Bettendorf,
Mme Anne Brasseur (par M. Henri
Grethen), M. Emile Calmes, Mme
Colette Flesch, MM. Charles Goe-
rens, Henri Grethen, Paul Helmin-
ger, Claude Meisch (par M. Xavier
Bettel) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François
Bausch, Felix Braz, Camille Gira,
Jean Huss (par M. Felix Braz),
Henri Kox et Mme Viviane Loschet-
ter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Aly Jaerling, Jean-Pierre
Koepp et Robert Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum
zweete Vote constitutionnel?

(Assentiment)

Et ass dann esou décidéiert.

Résolution 1

Mir hunn nach eng Resolutioun, déi
den Här Jacques-Yves Henckes
déposéiert huet. Ech mengen, an
der Diskussioun ass zum Fong vun
där Resolutioun Stellung geholl
ginn, oder, Här Bodry, wëllt Dir
nach d’Wuert huelen? 

■ M. Alex Bodry (LSAP).- Well
u sech déi Resolutioun eréischt de-
ponéiert ginn ass nodeem ech ge-
schwat hunn, konnt ech also net
scho virdrun dozou Stellung bezéi-
en. Hei geet et, wann ech den Text
liesen, an eng aner Richtung wéi
déi, woufir eis Fraktioun sech an
den Debatten ausgeschwat huet.

Hei gëtt verlaangt, dass d’Cham-
ber soll eng nei legislativ Moos-
snam treffen. Mir sinn der Mee-
nung, dass deen ale Projet de loi,
déi éischt Partie, eng gutt Grond-
lag ass fir eis weider Aarbechten,
fir e Gesetz och iwwert d’Volleks-
initiativ hei zu Lëtzebuerg anzeféie-
ren, mä dass mer mussen iwwert
d’Ofännerung vun der Constitu-
tioun de Wee fräi maache fir dass
mer dat kënne maachen. 

Dofir si mir der Meenung, dass
deen heiten Text an déi falsch
Richtung geet. Mir si fir d’Volleks-
initiativ, mä net fir en absolut neien
Text. Mir brauche keng nei legisla-
tiv Initiativ an deem dote Beräich;
et geet duer wa mer d’Verfassung
op eenzelne Punkten änneren. Dat
schéngt eis dee méi einfachen an
dee méi richtege Wee ze sinn.

■ M. le Président.- Dann huet
den Här Mehlen d’Wuert nach ge-
frot. 

■ M. Robert Mehlen (ADR).-
Här President, ech weess net, ob
den Här Bodry net eng falsch Inter-
pretatioun vun eisem Text do
mécht. Ech menge mir leien alle-
guer op enger Linn. Eng Verfas-
sungsännerung - an de Rapporteur
huet sech och an déi Richtung aus-
geschwat - wär dee richtege Wee
éischter wéi deen anere Wee. „Me-

sures législatives“ heescht, mir
musse légiféréiere fir d’Verfassung
ze änneren. Et ass näischt anescht
wéi dat, wat mir hei wollten zum
Ausdrock bréngen. Insofern géing
ech menge wäre mer eis alleguer
eens, a mir sinn och d’accord fir
duerch Handophiewen doriwwer
ofstëmmen. 

■ M. le Président.- Très bien.
Da komme mer zum Vote par main
levée. Den Här Braz freet d’Wuert
nach. 

■ M. Felix Braz (DÉI GRÉNG).-
Ech wollt och kuerz soen, dass déi
Gréng och bereet sinn op deen
dote Wee ze goen. Mir hunn och
am Prinzip kee Problem fir d’Reso-
lutioun ze stëmmen. Et ass eng Re-
solutioun, déi just nach eng Kéier
festschreift, dass mer souwisou al-
leguerte wëllen op dee Wee goen;
mir hunn dat an der Kommissioun
gesot. Et géing genausou an déi
dote Richtung goe wann déi Reso-
lutioun nach net géing virleien. Ech
fanne se zwar och net ganz gléck-
lech formuléiert, mä fir keng Malen-
tenduen opkommen ze loosse
stëmme mer se mat.

■ M. le Président.- Voilà. Mir
kommen dann zur Ofstëmmung
par main levée.

Vote

Wie fir d’Resolutioun ass, hieft
d’Hand an d’Luucht.

Voilà, dat sinn zwou Fraktiounen.

Wien ass dergéint?

■ Une voix.- Dat sinn och zwou
Fraktiounen.

■ M. le Président.- Dat sinn
och zwou Fraktiounen.

(Hilarité)

■ Une voix.- Dann ass et 2 : 2.

■ M. le Président.- Mä et sinn
zwou méi grouss Fraktiounen.

(Hilarité)

Wien enthält sech? 

Dat gëtt et net.

Voilà, domat ass d’Resolutioun 1
majoritär ofgelehnt.

Dir Dammen an Dir Hären, domat
si mer um Enn vun eiser Sitzung
ukomm. D’Sitzung ass opgehue-
wen.

(Fin de la séance publique à
16.51 heures)
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La demande est ensuite transmise,
avec tous les documents requis et
le rapport de police, à la Direction
de l’Immigration auprès du Minis-
tère des Affaires étrangères et le
l’Immigration. D’une manière géné-
rale il peut être affirmé que le trai-
tement d’un dossier, s’il est com-
plet, et l’établissement de la carte
de séjour prennent de quatre à six
semaines.

Force est néanmoins de constater
effectivement un certain retard
dans l’évacuation des dossiers de
ressortissants communautaires
pour diverses raisons:

- depuis un certain temps le
nombre des immigrés en pro-
venance des pays de l’Union
européenne est en augmenta-
tion constante, d’autant plus
depuis l’élargissement de
cette dernière le 1er mai 2004.
La croissance de travail qui en
découle doit être assumée par
un service dont le nombre
d’agents n’a pas changé;
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2e Session extraordinaire 2004

Question 0114 (1.10.2004) de
M. Emile Calmes (DP) concer-
nant l’établissement de la
carte de séjour:

Il semble que des résidents étran-
gers, légalement établis sur le terri-
toire luxembourgeois, attendent
pendant de longs mois leur carte
de séjour alors que toutes les
conditions nécessaires à l’établis-
sement de cette carte paraissent
remplies.

Je voudrais donc savoir de Mon-
sieur le Ministre de la Justice:

- S’il a connaissance de cette
situation?

- S’il connaît les raisons de ce
retard?

- Comment il étend remédier à
cette situation?

Réponse (14.1.2005) de M.
Jean Asselborn, Ministre des
Affaires étrangères et de l’Immigra-
tion:

Le ressortissant communautaire, et
le cas échéant les membres de sa

famille ressortissants de pays tiers,
qui se proposent de résider plus
de trois mois au Luxembourg
doivent se présenter, dans les trois
jours de leur arrivée, devant l’auto-
rité chargée de recevoir les décla-
rations d’arrivée de la commune où
ils entendent fixer leur résidence
pour y souscrire une demande de
carte de séjour. À cette demande
ils joignent un certain nombre de
documents en fonction de la caté-
gorie à laquelle ils appartiennent
en application de l’article 1er règle-
ment grand-ducal du 28 mars 1972
relatif aux conditions d’entrée et de
séjour de certaines catégories
d’étrangers faisant l’objet de
conventions internationales.

Le service compétent de l’adminis-
tration communale transmet en-
suite pour enquête la demande à la
Police grand-ducale. Cette en-
quête a principalement deux as-
pects, le premier de savoir si le res-
sortissant communautaire réside
effectivement au pays, et le deu-
xième de savoir si oui ou non,
d’après la connaissance de l’agent
de police, le ressortissant constitue
le cas échéant un danger grave
pour l’ordre public.

- un retard certain peut égale-
ment être constaté entre le dé-
pôt de la demande à l’adminis-
tration communale et l’enquête
par la Police grand-ducale,
cette dernière étant confrontée
à une surcharge de travail;

- les dossiers sont souvent in-
complets et doivent alors être
renvoyés aux communes; 

- le déménagement du service
des étrangers en été du boule-
vard Royal à l’avenue Monte-
rey a également entraîné des
retards dans le traitement des
dossiers, d’autant plus que ce
déménagement coïncidait
avec la période des vacances
où le personnel du service est
réduit.

Session ordinaire 2004-2005

Question 0142 (27.10.2004) de
M. Paul Helminger (DP)
concernant le contrôle de la
distribution de boissons al-
coolisées aux jeunes:

La consommation des alcopops,
c’est-à-dire de boissons sucrées
fortement alcoolisées, est élevée
au Luxembourg. Dans une récente
réponse à mon collègue Claude
Meisch, le Ministre de la Santé a
d’ailleurs pleinement reconnu les
méfaits de la consommation de
ces boissons par les jeunes.

Or, le fait qu’elles soient dispo-
nibles librement dans les stations
d’essence et les grandes surfaces
me semble aller a contrario de l’ob-
jectif de protection de la jeunesse
inscrit, entre autres, dans la légis-
lation sur les débits de boisson. Il
en va d’ailleurs de même des bois-
sons alcoolisées en général.

Le problème de savoir comment
protéger les enfants qui n’ont pas
encore le droit de consommer de
l’alcool est donc posé.

Je voudrais donc savoir de Ma-
dame la Ministre et de Monsieur le
Ministre:

- s’ils n’estiment pas que la
vente de ces produits dans
des lieux facilement acces-
sibles et non soumis à la légis-
lation sur les débits de bois-
son facilite indûment leur
consommation;

- qu’elles actions ils comptent
entreprendre pour mieux
contrôler la distribution et faire
en sorte que les restrictions en
ce qui concerne la distribution
de boissons alcoolisées par
rapport aux personnes mi-
neures soient respectées par-
tout où celles-ci sont mises en
vente?

Réponse conjointe (17.1.2005)
de M. Fernand Boden, Ministre
des Classes moyennes, du Touris-
me et du Logement et de Mme
Marie-Josée Jacobs, Ministre
de la Famille et de l’Intégration:

En réponse à la question parle-
mentaire 142 du 27 octobre 2004
de Monsieur le Député Paul Hel-
minger concernant le contrôle de
la distribution de boissons alcooli-
sées aux jeunes, il y a lieu d’appor-
ter les précisions suivantes:

Le Gouvernement est conscient du
problème de la consommation de
boissons alcoolisées par les en-
fants. C’est pour cette raison qu’il a
prévu, dans l’accord de coalition
de cette année, des mesures en
matière de fixation et de contrôle
d’une limite d’âge pour la vente
d’alcool et d’alcopops, ceci à
l’image de ce qui se pratique déjà
aujourd’hui dans les cafés et débits
de boisson. En effet, l’article 20 de
la loi de 1989 sur le régime des ca-
barets interdit de servir dans les
débits de boisson des boissons al-
cooliques à des mineurs de seize
ans.

Il est donc prévu d’introduire des
restrictions en matière de vente
d’alcools aux mineurs dans le com-
merce de détail, à savoir les épice-
ries, les supermarchés, les stations
de service, etc. Pour élaborer le
dispositif législatif nécessaire re-
quis aux fins susvisées ainsi que
des mesures à prendre pour en as-
surer le respect dans la pratique,
un groupe de travail interministériel
a été constitué.

Question 0149 (28.10.2004) de
MM. Marco Schank, Ali Kaes
et Jean-Paul Schaaf (CSV)
concernant l’agrandissement
du Lycée technique d’Ettel-
bruck à Erpeldange:

Dans une réponse à la question
parlementaire N°2290 du 21 juillet
2003 (cf. compte rendu N°22/2002-
2003), l’ancienne Ministre de l’Édu-
cation nationale, de la Formation
professionnelle et des Sports, Ma-
dame Anne Brasseur, a confirmé
que le groupe interministériel du
Plan directeur sectoriel «Lycées» a
identifié un terrain d’une superficie
de 8 ha dans la commune d’Erpel-
dange. Ledit terrain, pour lequel le
collège échevinal a donné son ac-
cord de principe, permettra de re-
cevoir entre autres l’agrandisse-
ment du Lycée technique d’Ettel-
bruck. Le Comité d’acquisition du
Ministère des Finances en collabo-
ration avec l’Administration com-
munale d’Erpeldange a informé les
propriétaires des terrains sur le
projet d’implantation d’infrastruc-
tures scolaires. À ce qu’il paraît, les
propriétaires refusent de vendre
leurs terrains, à l’exception de la
société LUXLAIT qui s’est déclarée
prête à échanger ses terrains
contre des terrains situés au nou-
veau lieu d’implantation. Un projet
de programme de construction
provisoire aurait été élaboré en col-
laboration avec le Lycée technique
d’Ettelbruck.

Depuis juillet 2003 le projet ne
semble plus faire des progrès,
étant donné que tant les autorités
communales que les responsables
du Lycée technique continuent à
déplorer le statut quo dans ce dos-
sier infini. Or, l’entièreté de la com-
munauté scolaire se plaint des in-
convénients causés par cette si-
tuation provisoire et insupportable. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Madame
la Ministre de l’Éducation nationale
et de la Formation professionnelle:

1. Quel est l’état actuel des né-
gociations entre l’État et les
propriétaires du terrain prévu
en vue de l’acquisition du ter-
rain projeté pour l’agrandisse-
ment du Lycée technique d’Et-
telbruck? 

2. N’y a-t-il pas de moyens à ac-
célérer la procédure d’acquisi-
tion du terrain projeté?

3. Quand est-il prévu de déposer
un projet de loi relatif à l’agran-
dissement du Lycée technique
d’Ettelbruck à la Chambre des
Députés?

Réponse (3.1.2005) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

Le Comité d’acquisition a contacté
une seconde fois les propriétaires
en automne 2003. Dans sa dé-
marche il a tenu compte de la si-
tuation individuelle de chaque ter-
rain par rapport à son classement
suivant le Plan d’aménagement gé-
néral de la commune d’Erpeldange
ainsi que des prix offerts pour des
terrains similaires dans la région.

Ces démarches n’ont toutefois pas
abouti vu les oppositions de prin-
cipe des propriétaires par rapport
au projet telles qu’exprimées dans
une lettre de l’avocat représentant
les propriétaires.

Sommaire des questions parlementaires
Question N° Auteur Objet

2e Session extraordinaire 2004

0114 M. Emile Calmes Établissement de la carte de séjour

Session ordinaire 2004-2005

0142 M. Paul Helminger Contrôle de la distribution de boissons alcoolisées aux 
jeunes

0149 MM. Marco Schank, Agrandissement du Lycée technique d'Ettelbruck à 
Ali Kaes et Erpeldange
Jean-Paul Schaaf 

0156 M. Aly Jaerling Négociations d'adhésion de la Turquie à l'Union européenne

0168 Mme Marie-Josée Frank Accès aux bâtiments publics aux personnes handicapées

0172 M. Marcel Oberweis Présentation publique de l'étude intitulée „Ganzheitliche 
Betrachtung der energetischen Holznutzung in Luxemburg”

0176 Mme Martine Stein-Mergen Encadrement spécifique des enfants à problèmes 
comportementaux dans les foyers de jour

0179 M. Robert Mehlen Travaux de réfection de la RN10

0186 M. Jacques-Yves Henckes Participation du Luxembourg à la Force Internationale 
d'Assistance à la Sécurité en Afghanistan (ISAF) sous 
l'égide des Nations Unies

0188 Mme Claudia Dall'Agnol Refus de suivre les cours d'éducation physique et sportive 
pour cause de convictions confessionnelles

0189 M. Roland Schreiner Conservation à des fins historiques et touristiques de 
certaines voitures du type Wegmann

0190 M. Jacques-Yves Henckes Adhésion du Grand-Duché à l'ESA (European Space Agency)

0191 M. Gast Gibéryen Panneaux d'entrée en agglomération

0192 M. Ben Fayot Extension du projet pilote „Samu social”

0193 M. Xavier Bettel Fonctionnement de la section économique et financière de 
la police judiciaire

0194 M. Roland Schreiner Demandes d'aides financières relatives aux installations 
photovoltaïques en attente de paiement

0195 M. Romain Schneider Réglementation des données à caractère personnel

0197 M. Jean Huss Recyclage des déchets industriels

0199 Mme Anne Brasseur Critères de promotion dans l'enseignement secondaire et 
dans l'enseignement secondaire technique

0200 M. Aly Jaerling Information du public sur la qualité de l'air

0201 M. Aly Jaerling Développement des énergies nouvelles et renouvelables

0203 M. Aly Jaerling Élections communales 2005

0208 M. Gast Gibéryen Élections sociales 2003

0210 Mme Vera Spautz Remboursement de certains médicaments psycho- 
stimulants (Ritalin SR 20 mg)

0212 M. Xavier Bettel Mesures de sécurité au Centre pénitentiaire

0213 M. Laurent Mosar Règlements d'exécution de la loi du 9 juillet 2004 modifiant 
1. la loi modifiée du 28 décembre 1988 réglementant l'accès 
aux professions d'artisan, de commerçant, d'industriel ainsi 
qu'à certaines professions libérales; 
2. le Code des assurances sociales

0218 M. Henri Kox Cogénération industrielle

0227 M. Xavier Bettel Statut international de la relation ferroviaire Luxembourg-Liège

0228 M. Xavier Bettel Projet prioritaire en matière de réseaux des transports 
transeuropéens: Luxembourg - Bruxelles

0231 Mme Colette Flesch Autorisations de travail pour ressortissants de pays tiers



Concernant la procédure d’acqui-
sition des terrains, elle ne relève
pas du domaine de compétences
de l’Éducation nationale.

En l’état actuel des choses un pro-
gramme de construction définitif ne
pourra être établi qu’à partir du
moment où le terrain sur lequel se-
ra implanté l’annexe du lycée tech-
nique d’Ettelbruck sera connu. Sui-
vant qu’il se trouve à proximité ou
non du lycée qui est sa maison
mère, les sections et les classes
seront réparties de manière diffé-
rente. Dans la programmation d’un
lycée technique la répartition des
sections de formation nécessitant
des espaces spécifiques pour les
travaux en atelier ou en laboratoire
a un impact non négligeable sur le
programme de construction.

Réponse (14.1.2005) de M.
Claude Wiseler, Ministre de la
Fonction publique et de la Réforme
administrative:

Répondant au point 3) de la ques-
tion parlementaire il y a lieu de pré-
ciser que les terrains n’étant pas
encore la propriété de l’État et en
l’absence d’une décision définitive
ainsi que d’un programme de
construction détaillé relatif à l’en-
semble des infrastructures à y pré-
voir, l’étude en question n’a pas en-
core été entamée.

Étant donné que le département
des Travaux publics, ensemble
avec les commissions parlemen-
taires compétentes en la matière,
sont en train d’élaborer une nou-
velle procédure parlementaire rela-
tive aux grands projets de
construction, il est, à ce stade, dif-
ficile d’estimer le temps nécessaire
à l’élaboration d’un projet de loi.

Question 0156 (3.11.2004) de
M. Aly Jaerling (ADR) concer-
nant les négociations d’adhé-
sion de la Turquie à l’Union
européenne:

Verwonnert hunn ech gëscht aus
der Press vum Här Statsminister
sengen an Däitschland getätegten
Aussoen iwwer seng Virstellunge
vun der Europäescher Unioun a vi-
run allem iwwer hir Erweiderung
Kenntnis geholl.

Am Zesummenhang mat der
ustoender Décisioun, mat der Tier-
kei Bäitrettsverhandlungen opze-
huelen, war ze liesen (Voix, 25. Ok-
tober 2004):

«Selon les voeux du Premier Mi-
nistre, les négociations ne de-
vraient prendre en considération
que les aspects économiques de
l’adhésion et non les aspects cultu-
rels et religieux qui dans le passé
ont trop souvent donné lieu à des
conflits.»

A weider:

«À la question des frontières de
l’Union européenne, le Premier Mi-
nistre a répondu que la seule fron-
tière réelle de l’Union serait la ‘fron-
tière de l’ambition’.»

Dofir dës Froen:

1. Ass et fir de Lëtzebuerger Pre-
mier schonns eng décidéiert
Saach, datt mat der Tierkei iw-
wer e Bäitrëtt verhandelt gëtt -
et sief drun erënnert, datt
d’Regierung dofir vun der Vol-
leksvertriederkummer nach
kee Mandat krut?

2. Wäerten déi sozial, Fraen- a
Mënscherechtsfroe fir de Lët-
zebuerger Premier bei de
(méiglechen) Bäitrëttsver-
handlunge mat der Tierkei
guer keng Roll méi spillen?

3. Sinn et net grad déi kulturell
Aspekter, déi dat wesentlechst
Element am Identitéitsgefill
vun de Leit sinn, a gëtt mat der
Opnahm vun der Tierkei net
dat bëssen u gemeinsamem
Identitéitsgefill, dat d’Europäer
iwwer hir jeeweileg national a
sproochlech Communautéiten
eraus eenegt, a Fro gestallt?

4. Plädéiert de Lëtzebuerger Pre-
mier fir d’Opnahm vu weideren
asiatesche respektiv No-Ost-
state wéi zum Beispill Israel - a
senger reng ekonomescher
Siichtweis dierft jo op
d’mannst géint d’Opnahm vun
Israel näischt schwätzen?

5. Riskéiert d’Unioun mat der
Vollmemberschaft vun der
Tierkei net hir Handlungsfäeg-
keet ze verléieren, eng Hand-
lungsfäegkeet, déi sécher net
nëmmen technesch (Verhand-
lungs-, Ofstëmmungs- a Fi-
nanzéierungsprozeduren) ze
verstoen ass, mä och kulturell
(aner Wäertvirstellungen) a vi-
run allem interessepolitesch
(völleg aner aussepolitesch In-
térêten, etc.)?

6. Mussen net och geopolitesch
Aspekter bei der Opnahm vun
neien EU-Länner beuecht ginn
- riskéiert d’EU net mam Voll-
member Tierkei an déi villfäl-
teg Kaukasus- an No-Ostkon-
flikter eragezunn ze ginn (No-
perschaft zum Irak, grenziw-
werschreidende Kurdekonflikt,
Waasserproblemer - Stau-
dammsprojete vun der Tierkei
um Euphrat asw.)?

7. Weess de Lëtzebuerger Pre-
mier ëm déi grondleeënd poli-
tesch Fragilitéit vu „Villvölker-
staten“ (zum Beispill Sowjet-
unioun, Jugoslawien, Éister-
räich-Ungarn,...), eng Fragili-
téit, déi mat der Diversitéit
klëmmt? 

8. Wéi eng europapolitesch Zil-
virstellung verfollegt déi nei
Regierung eigentlech - Réck-
bau zu enger renger Wirt-
schaftsgemeinschaft, Europa
vu verschiddene Vitessen
(Käreuropa), etc.?

Réponse (5.1.2005) de M.
Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État:

De Vertrag iwwert d’Europäesch
Unioun gesäit vir, datt jiddfer eu-
ropäeschen demokratesche Stat,
deen d’Mënscherechter an
d’Grondfräiheete respektéiert, der
Unioun ka bäitrieden. An deem
Sënn huet den Europäesche Rot
vum 11. an 12. Dezember 1999 zu
Helsinki erkläert, datt d’Tierkei e
Kandidat fir de Bäitrëtt an d’Unioun
ass op der Basis vun deenesel-
wechte Kritäre wéi all aner Kandi-
datelänner.

D’Virbäitrëttsstrategie an den Dia-
log mat der Tierkei hu besonnesch
als Zil, d’Erfëllung vun de poli-
tesche Bäitrëttskritären ze erméig-
lechen. Den Europäesche Rot huet
iwwregens an all senge Konklu-
siounen iwwert d’Tierkei d’Wichteg-
keet vum Respekt vun de Mën-
scherechter am Kader vun de Ko-
penhagener Kritären als Virbedin-
gung fir d’Opmaache vu Bäitrëtts-
verhandlungen ënnerstrach.

Den Europäesche Rot vum 16. a
17. Dezember huet festgestallt,
datt d’Tierkei déi politesch Kritäre
vu Kopenhagen erfëllt an erkläert,
datt d’Verhandlunge mat der Tier-
kei den 3. Oktober 2005 ufänken,
wa bis dann nach sechs Gesetzer
ugeholl gi sinn, déi d’Kommissioun
an hirem Bericht vum Oktober 2004
identifizéiert huet.

D’Europäesch Kommissioun wäert
selbstverständlech och weiderhin
d’Entwécklung an der Tierkei am
Beräich vum Respekt vun de Mën-
scherechter an de Grondfräiheeten
iwwerwaachen an den Eu-
ropäesche Rot regelméisseg do-
riwwer informéieren.

Question 0168 (15.11.2004) de
Mme Marie-Josée Frank
(CSV) concernant l’accès aux
bâtiments publics aux per-
sonnes handicapées:

L’année européenne des per-
sonnes handicapées, qui s’est dé-
roulée l’année passée, nous a per-
mis de nous rendre compte des

difficultés auxquelles restent
confrontées les personnes handi-
capées dans la vie de tous les
jours. Ainsi par exemple l’accès
aux bâtiments publics et notam-
ment aux lieux culturels n’est pas
toujours assuré, du moins de ma-
nière optimale. 

Dans ce contexte j’aurais aimé sa-
voir de Monsieur le Ministre des
Travaux publics:

- Si tous les projets de construc-
tion, réalisés ou entamés
après l’entrée en vigueur de la
loi du 29 mars 2001 portant
sur l’accessibilité des lieux ou-
verts au public, prennent en
compte les besoins spéci-
fiques des personnes handi-
capées conformément à la loi
précitée?

- Et plus particulièrement si le
projet de construction de la
Salle philharmonique Grande-
Duchesse Joséphine-Char-
lotte respecte les exigences
techniques dites d’accessibili-
té imposées par la loi de
2001?

- Et finalement si, dans le cas
contraire, des modifications
pourront encore être appor-
tées aux projets de construc-
tions concernés, et plus spéci-
fiquement au projet de
construction de la Salle
philharmonique Grande-
Duchesse Joséphine-Char-
lotte, afin de les rendre con-
formes aux exigences de la loi
de 2001?

Réponse (5.1.2005) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

En règle générale, la loi du 29 mars
2001 portant sur l’accessibilité des
lieux ouverts au public est respec-
tée au niveau de tous les projets de
construction dont la planification a
été initiée postérieurement à la
mise en vigueur de cette loi. 

Pour les projets qui se trouvaient
déjà à un stade de planification
avancé, soit votés à la Chambre
des Députés, soit en voie de
construction au moment de la mise
en vigueur de cette loi, la régle-
mentation en question a néan-
moins été respectée au maximum
du possible.

En particulier, ce principe est va-
lable pour la Salle de concert
Grande-Duchesse Joséphine-
Charlotte dont le projet de loi a été
voté le 18 janvier 2001, donc préa-
lablement à l’entrée en vigueur de
la loi de référence.

L’ensemble du bâtiment est acces-
sible à toutes les personnes à mo-
bilité réduite et tous les niveaux
sont desservis par des ascen-
seurs.

L’accès par l’entrée principale se
fait au moyen d’une rampe lon-
geant la coque du côté de l’avenue
J. F. Kennedy.

Le parking «Place de l’Europe» est
relié par un passage direct souter-
rain à la salle de concert desservi
par trois ascenseurs menant les vi-
siteurs à l’intérieur du bâtiment.
L’accès depuis la coque vers le
grand déambulatoire se fait égale-
ment par une rampe.

Dans le grand auditorium, acces-
sible de plein pied depuis l’entrée
principale, 21 places pour handi-
capés sont réservées à proximité
de l’entrée de la salle.

Quant à l’accès à la salle musique
de chambre, il se fait depuis le dé-
ambulatoire, une rampe menant
ensuite les visiteurs jusqu’au fond
de la salle, où sept places sont ré-
servées aux personnes à chaise
roulante.

La salle électroacoustique située
au niveau -2 dispose d’un accès
par ascenseur depuis le déambu-
latoire. Vu la configuration très
flexible de la salle, il n’y a pas de
places définies pour handicapés.

L’entrée des artistes est pourvue
d’une rampe pour accéder aux
zones arrière-scène. L’accessibilité
aux loges d’artistes, aux salles de
répétitions, de même qu’à la scène
(suivant la disposition des plateaux
mobiles) est également garantie
pour les personnes à mobilité ré-
duite.

Pour conclure, il est à noter que les
personnes à mobilité réduite em-
pruntent exactement les mêmes
accès que l’ensemble des visi-
teurs.

Question 0172 (16.11.2004) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant la présentation pu-
blique de l’étude intitulée
„Ganzheitliche Betrachtung
der energetischen Holznut-
zung in Luxemburg“:

En date du 29 novembre 2001,
Monsieur Eugène Berger, Secré-
taire d’État au Ministère de l’Envi-
ronnement, avait sollicité le Centre
de Ressources des Technologies
de l’Environnement (CRTE) et
l’Agence de l’Énergie en vue de
l’élaboration d’une étude intitulée
„Ganzheitliche Betrachtung der
energetischen Holznutzung in
Luxemburg“.

Le but de cette étude consistait
dans l’évaluation du potentiel de la
valorisation énergétique du bois
issu des forêts et des déchets bois
en provenance des entreprises.
Outre la gestion du projet, le CRTE
devait également évaluer les im-
pacts environnementaux de la
combustion du bois par la mé-
thode de l’analyse du cycle de vie
en y incluant le volet économique.

Cette étude a révélé que le poten-
tiel technique du bois s’élève à un
volume maximal de 150.000 m3 par
an et que le potentiel énergétique
se chiffre à environ 381.000 MWh.
La transformation totale et techni-
quement adéquate du bois pourrait
remplacer jusqu’à 13,9% du fuel
consommé en 2001, ce qui engen-
drerait une réduction de 57,5 mil-
lions de litres de fuel et par consé-
quent une réduction des émissions
de gaz à effet de serre d’un maxi-
mum de 145.000 tonnes CO2.

Selon mes informations, les résul-
tats de l’étude ont été présentés
lors du séminaire „Heizen mit Holz“
au Lycée technique agricole à Et-
telbruck, organisé le 16 décembre
2003 par les „Jongbauren a
Jongwënzer“, mais n’ont jamais été
publiés par le Ministère de l’Envi-
ronnement.

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Environnement:

- L’étude en question a-t-elle
déjà fait l’objet d’une présen-
tation publique?

- Si non, Monsieur le Ministre
n’entend-il pas rendre dès à
présent publique ladite étude
qui comporte sans doute des
pistes intéressantes suscep-
tibles d’être analysées dans le
cadre de la réalisation des ob-
jectifs du protocole de Kyoto,
notamment via la réduction
des émissions des gaz à effet
de serre par la filière bois
énergie?

- Quelles conclusions le Gou-
vernement entend-il tirer de
cette analyse pour sa politique
environnementale?

Réponse (3.1.2005) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

Il est vrai qu’en date du 29 no-
vembre 2001, Monsieur Eugène
Berger, Secrétaire d’État au Minis-
tère de l’Environnement, avait solli-
cité le Centre de Ressources des
Technologies de l’Environnement
(CRTE) et l’Agence de l’Énergie en
vue de l’élaboration de l’étude pré-
mentionnée.

Pour ce qui est de la publication,
l’étude en question n’a pas fait l’ob-
jet d’une présentation publique,
pour des raisons qui m’échappent.

Je suis conscient de l’importance
des énergies renouvelables et le
rôle de la biomasse pour la réalisa-
tion des objectifs formulés dans le
cadre du protocole de Kyoto et des
autres objectifs assurant un déve-
loppement durable approprié.
C’est pourquoi je ne vois pas d’ob-
jection à une publication de ladite
étude: cette approche me semble
d’ailleurs conforme aux objectifs
du projet de loi N°5217 concernant
l’accès du public à l’information en
matière d’environnement.

En ce qui concerne les conclu-
sions à tirer pour la politique envi-
ronnementale, j’ai chargé mes ser-
vices d’élaborer des propositions
adéquates pour que la filière bois
énergie puisse être intégrée dans
un concept énergétique global.

Question 0176 (17.11.2004) de
Mme Martine Stein-Mergen
(CSV) concernant l’encadre-
ment spécifique des enfants
à problèmes comportemen-
taux dans les foyers de jour:

Il existe tant au niveau national que
communal de nombreux moyens
de prise en charge d’enfants à pro-
blèmes comportementaux ou à be-
soins spécifiques pendant la sco-
larité. Or, ceux-ci sont en principe
strictement limités aux heures de
cours. Aucune mesure d’encadre-
ment spécifique de ces enfants
n’est cependant prévue au niveau
des foyers de jour. Il s’en suit que
le personnel de ces foyers se voit
confronté à des situations souvent
difficiles à gérer. Le manque de
personnel qualifié au niveau des
foyers du jour ne permet pas une
prise en charge individuelle des
enfants à problèmes fragilisant ain-
si leur intégration sociale. En
même temps, les autres enfants du
groupe sont privés de l’attention du
personnel éducatif dont ils auraient
cependant besoin, notamment
pendant l’aide aux devoirs à domi-
cile.

Dans ce contexte, j’aurais aimé sa-
voir de Madame la Ministre de la
Famille et de l’Intégration:

- Si le Gouvernement a déjà ré-
fléchi à la possibilité de soute-
nir au niveau des structures
d’accueil de jour des interven-
tions ponctuelles de personnel
qualifié, à l’instar de ce qui se
fait d’ores et déjà au niveau
des établissements scolaires,
du moment bien évidemment
qu’un tel besoin se fait sentir?

Réponse (17.12.2004) de Mme
Marie-Josée Jacobs, Ministre
de la Famille et de l’Intégration:

Dans le domaine des crèches et
foyers de jour pour enfants, la prise
en charge des enfants à besoins
spécifiques est organisée de la fa-
çon suivante:

1. L’enfant signalé par un service
spécialisé tels le Service de Ré-
éducation précoce, le Service Hël-
lef fir de Puppelchen, le Service
d’Intervention précoce orthopéda-
gogique, voire par un pédiatre, est
admis en priorité.

2. Un bilan d’entrée est établi de
concert avec le service ou le mé-
decin traitant et l’équipe en vue de
déterminer la nature des déficits,
problèmes ou handicaps de l’en-
fant.

3. Sur base de ce bilan et sur avis
de l’équipe éducative, un budget
d’heures supplémentaires de per-
sonnel est défini par mon départe-
ment pour une durée d’environ
douze mois. Ce budget d’heures
varie en principe de deux heures à
quatre heures hebdomadaires par
demi-journée de prise en charge.

4. L’organisme gestionnaire de la
crèche ou du foyer de jour engage
ensuite un agent d’encadrement
supplémentaire pour renforcer
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l’équipe du groupe dans lequel
l’enfant à besoins spéciaux est in-
tégré.

5. Deux mois avant la fin de la pre-
mière période de douze mois, un
bilan d’évaluation est réalisé en
vue de déterminer si l’intégration
est à considérer comme réussie et
si le nombre d’heures de personnel
supplémentaires est adapté à la si-
tuation.

En 2003 ce dispositif a permis d’of-
frir un encadrement plus adéquat
dans 41 cas.

Question 0179 (17.11.2004) de
M. Robert Mehlen (ADR)
concernant les travaux de ré-
fection de la RN10:

Am Zesummenhang mat den Aar-
bechten op der N10 tëschent
Waasserbëlleg a Méischduerf géif
ech Iech, Här Minister, gäre fol-
gend Froe stellen:

1. Wat ass un de Behaaptungen,
datt bei dësen opwändegen
Aarbechten den Devis wäit iw-
werschratt gëtt?

2. Kënnt Dir mir matdeelen, wéi
héich den Devis war a wéi
deier de Projet um Enn ofge-
schloss gëtt?

3. Wat si gegebenenfalls d’Ur-
saache vun dem Dépasse-
ment?

4. Deelt Dir d’Meenung, datt een
den Zweck vun dësem Projet
och mat manner Luxus an Op-
wand hätt kënnen erreechen?

Réponse (5.1.2005) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

De Projet mam Devis ass de 5. Fe-
bruar 2002 duerch Ministerialge-
nehmegung N°001493 approu-
véiert ginn. Den Devis inital war
5.710.997 € TVAC. D’Aarbechten,
déi esou wäit ofgeschloss sinn,
wäerte sech op 5.300.000 € TVAC
belafen. Et bleift also am Verglach
zum Devis en Erspuernes vun iw-
wer 400.000 €.

Et hätt een de reng prakteschen
Zweck vun dësen Ouvragen och
mat enger Bëtonsmauer kënnen er-
reechen, déi et wuel erlaabt hätt,
beim Bau méi Suen ze spueren.
Nieft de Baukäschte muss een
awer och d’Frais d’entretien be-
denken, an déi si bei dem Natur-
steemauerwierk ganz sécher viII
méi niddereg.

Et däerf een doriwwer eraus net
aus den Ae verléieren, datt deen
heite Projet och als „mesure com-
pensatoire“ fir de Rembrement
muss ugesi ginn. Dëst Wäibauge-
bitt ass noweisbar eent vun dee-
nen eelsten hei am Land an et wor
traditionell ëmmer geprägt vun Ter-
rassen, déi am Naturstee gebaut
sinn. Aus dëser Iwwerleeung eraus
schafft d’Gemeng Waasserbëlleg a
Kollaboratioun mat dem Office na-
tional du Rembrement a mat der
Vulleschutzliga e Projet aus, fir déi
al Wéngerten erëm hierzestellen.

Question 0186 (22.11.2004) de
M. Jacques-Yves Henckes
(ADR) concernant la participa-
tion du Luxembourg à la
Force Internationale d’Assis-
tance à la Sécurité en Afgha-
nistan (ISAF) sous l’égide
des Nations Unies:

D’UNO hält an engem Rapport,
deen den 18. November 2004 vir-
gestallt ginn ass, fest, datt 87%
vum weltwäit produzéierten Opium
aus Afganistan kommen. Eleng
dëst Joer wier d’Ubaufläch vu
Schlofmohn, aus deem den Opium
gewonne gëtt, ëm zwee Drëttel méi
grouss gi wéi 2003. Mindestens
2,15 Milliarden Euro huet den Dro-
genhandel 2003 erabruecht, wat
60% vum Bruttoinlandprodukt vum
Afganistan ausmécht.

An deem Kontext huet den Antonio
Maria Costa, Chef vun der UNO-
Behörde fir d’Bekämpfung vu
Rauschgëft a Verbriechen, gefuer-
dert, datt déi international Frie-
denstrupp ISAF solI géint Rausch-
gëftproduzenten an Drogeschmug-
gler am Afganistan virgoen. Den 3.
September 2003 hat de Regie-
rongsrot décidéiert, datt d’Mandat
vum lëtzebuergesche Kontingent
vun der ISAF am Afganistan, deem
zéng Mann ugehéieren, bis den 28.
Februar 2005 verlängert gëtt. Eise
Kontingent ass fir d’Sécherheet
vum Flughafe vu Kabul zoustän-
neg.

An dësem Zesummenhang hunn
ech folgend Froen un den Här Mi-
nister:

1) Ass den Här Minister vun der
UNO iwwert dës Pläng infor-
méiert ginn a sinn an dëser
Optik schonns Gespréicher
gefouert ginn, fir d’Missioun
vun der ISAF op d’Bekämp-
fung vu Rauschgëftproduzen-
ten an Drogeschmuggler aus-
zedehnen?

2) Ännert sech duerch dës Aus-
weidung vun der Missioun vun
der ISAF d’Geforepotenzial
deem eis Zaldoten am Afga-
nistan ausgesat sinn? Ass eng
zousätzlech Ausbildung an
deem Kontext néideg?

3) Gëtt d’Mandat vum lëtzebuer-
gesche Kontingent iwwert den
28. Februar 2005 eraus verlän-
gert?

Réponse (29.11.2004) de M.
Luc Frieden, Ministre de la Dé-
fense:

1. Il n’est pas prévu pour l’instant
de changer la mission actuelle
de l’ISAF.

2. Comme je l’ai annoncé le 9 no-
vembre dernier, il est envisagé
de prolonger la participation
luxembourgeoise à l’ISAF pen-
dant une année supplémen-
taire.

Question 0188 (24.11.2004) de
Mme Claudia Dall’Agnol
(LSAP) concernant le refus de
suivre les cours d’éducation
physique et sportive pour
cause de convictions con-
fessionnelles:

Il y a quelques mois, le Ministère
de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle avait
adressé une circulaire aux écoles
publiques dans laquelle iI a été
précisé que le port du voile ou fou-
lard islamique (hidjab), pour autant
qu’il ne cache pas le visage et qu’il
soit enlevé pendant certains cours
pour des raisons de sécurité ou
d’hygiène (sports, ateliers), serait
toléré, en raison du fait qu’il est
considéré comme étant «conforme
aux règles de la tenue vestimen-
taire correcte des élèves».

Or, les instituteurs et professeurs
ont observé ces derniers mois que
le nombre d’élèves refusant de
suivre les cours d’éducation phy-
sique et sportive pour cause de
convictions confessionnelles aug-
mente constamment. En France,
où la population musulmane est
nettement plus importante que
chez nous, on voit même appa-
raître dans quelques piscines des
horaires réservés aux femmes.

Dans ce contexte, j’aimerais de-
mander à Madame la Ministre de
l’Éducation nationale et de la For-
mation professionnelle si elle n’es-
time pas opportun de réactiver une
ancienne circulaire qui souIignait le
caractère obligatoire des cours de
sport?

Réponse (17.12.2004) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

En matière de tenue vestimentaire
des élèves il y a lieu de se référer à
l’article 10 du règlement grand-
ducal du 29 juin 1998 concernant

l’ordre intérieur et la discipline
dans les établissements d’enseig-
nement secondaire et secondaire
technique qui stipule que «la tenue
vestimentaire des élèves doit être
correcte. Des tenues spéciales
peuvent être prescrites pour les
cours d’éducation physique,
d’éducation artistique et les
séances de travaux manuels et de
travaux pratiques.»

Hormis un rappel de la réglemen-
tation en vigueur, mon départe-
ment s’est abstenu d’adresser, par
circulaire aux écoles, des préci-
sions supplémentaires quant aux
types de vêtement à autoriser ou à
interdire dans les écoles.

Il ressort d’une enquête auprès
des directeurs des lycées et lycées
techniques et des inspecteurs de
l’enseignement primaire qu’aucun
cas de refus de participer au cours
d’éducation sportive pour motif de
conviction religieuse n’a été signa-
lé au cours des derniers mois.

D’ailleurs la question d’éventuels
refus de participer à des cours ne
se pose plus depuis que la loi du
25 juin 2004 portant organisation
des lycées et lycées techniques
précise clairement en son article 5
que «l’assistance aux cours déter-
minés par les programmes est obli-
gatoire».

Question 0189 (25.11.2004) de
M. Roland Schreiner (LSAP)
concernant la conservation à
des fins historiques et tou-
ristiques de certaines voi-
tures du type Wegmann:

Suite à la livraison des nouvelles
voitures à deux étages des CFL, le
matériel voyageur classique de
type Wegmann des CFL sera pro-
gressivement retiré du service. Or,
ce matériel était notamment utilisé
lors de la mise en marche de trains
spéciaux à caractère nostalgique
et touristique organisés par les as-
sociations Groupement des Amis
du Rail a.s.b.l. (G.A.R.), 5519
a.s.b.l. et 1604 Classics. Ces asso-
ciations ont réalisé, en collabora-
tion avec le Service des Sites et
Monuments nationaux, la restaura-
tion de matériel ferroviaire histo-
rique, comme par exemple les lo-
comotives diesel 1604 ou la loco-
motive à vapeur 5519. Prochaine-
ment il est également prévu de res-
taurer la locomotive électrique
3608. Ces grands efforts, tant hu-
mains que financiers, risquent de
s’avérer vains étant donné que les
engins rénovés ne pourront plus
circuler en l’absence de matériel
remorqué, comme celui de type
Wegmann. En effet, les machines
sont incompatibles avec les nou-
velles voitures pour des raisons
techniques.

Dans ce contexte je voudrais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports:

- Monsieur le Ministre peut-il me
faire part de sa position en
cette matière ainsi que des
suites qu’il entend lui donner? 

- Monsieur le Ministre n’estime-
t-il pas qu’il faudrait faire un ef-
fort pour la conservation à des
fins historiques et touristiques
d’un certain nombre de voi-
tures du type Wegmann?

- Monsieur le Ministre pourrait-il
envisager l’élaboration d’un
concept d’utilisation du maté-
riel voyageur classique restau-
ré? Quelles pourraient être les
instances susceptibles le cas
échéant de subvenir aux frais
engendrés?

Réponse (17.1.2005) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

L’honorable Député souhaite être
informé sur le sort du matériel
voyageur classique de type Weg-

mann des CFL suite à l’acquisition
des nouvelles voitures à deux ni-
veaux par les CFL.

Par lettre du 20 avril 2004, le Ser-
vice des Sites et Monuments natio-
naux avait contacté les CFL en vue
d’un maintien en service de cer-
taines voitures Wegmann dans
l’optique de servir à l’organisation
de voyages à caractère historique
et nostalgique.

Lors de deux réunions en date des
12 mai et 13 juillet 2004, le Service
des Sites et Monuments nationaux,
le Groupement des Amis du Rail
a.s.b.l. (GAR), les associations
5519 a.s.b.l. et 1604 Classics ont
manifesté leurs intérêts pour la re-
prise de six voitures.

À cette occasion les représentants
CFL ont tenu à rendre attentif au ni-
veau d’entretien particulièrement
élevé pour ce type de voitures
ayant à leur actif plus de quarante
années de service. Sur demande
du représentant du Service des
Sites et Monuments nationaux, une
évaluation détaillée des coûts y re-
latifs lui a été adressée par lettre du
25 juin 2004. Il y a lieu de préciser
que le montant de 28.750 euros y
indiqué reflète les frais par voiture
et par an pour une utilisation en ré-
gime de service public jusqu’au
moment de la mise en service du
nouveau matériel roulant.

S’y ajoute qu’à la suite de l’arrivée
à cadence élevée des voitures à
deux niveaux, la question de l’em-
placement des éléments Weg-
mann s’accentue de plus en plus.

Compte tenu de ce qui précède,
les CFL ne semblent avoir guère in-
térêt à maintenir en service un cer-
tain contingent de ce matériel ob-
solète.

Une réunion d’orientation entre la
Direction générale et le Service
des Sites et Monuments nationaux
ainsi que les associations intéres-
sées s’est déroulée en date du 23
décembre 2004. 

Lors de cette entrevue il fut conve-
nu que le Service des Sites et Mo-
numents nationaux recevra, pour
un prix d’ami, six voitures Weg-
mann et qu’il prendra en charge
les frais engendrés par l’entretien
de ces éléments. À cette fin un
nouveau programme d’entretien a
été élaboré par les représentants
des CFL.

Il a par ailleurs été retenu qu’une
partie des voitures pourra être mise
à disposition pour des services ex-
ceptionnels tels que par exemple
le Blankenberg Express.

Question 0190 (25.11.2004) de
M. Jacques-Yves Henckes
(ADR) concernant l’adhésion du
Grand-Duché à l’ESA (Euro-
pean Space Agency):

Den 18. November 2004 wor an
der Iëtzebuergescher Press ze lie-
sen, datt Lëtzebuerg eIo
deemnächst solI Member vun der
Europäescher Weltraumagentur
(ESA) ginn. Nodeems Portugal aIs
lescht Land den 1. Juli 2002 Mem-
ber gouf, zielt d’ESA de Moment 15
Memberen.

An dësem Zesummenhang hunn
ech folgend Froen un den Här Mi-
nister:

1) Wéini ass domadder ze rech-
nen, datt d’Bäitrëttsverhand-
lunge vu Lëtzebuerg mat der
ESA ofgeschloss sinn, a wéini
ass da mam Bäitrëtt konkret ze
rechnen?

2) Niewent den obligatoresche
Programmer vun der ESA huet
Lëtzebuerg och wëlles, sech
nach u weidere fakultative Pro-
grammer vun der ESA ze be-
deelegen?

3) ObwueI jo gewosst ass, datt
ee groussen Deel vun de fi-
nanzielIe Beiträg vun de Mem-
berlänner un d’ESA erëm a
Projeten an all Land zréckfléis-
sen, a wéi enger Gréissen-

uerdnung wäert sech dee fi-
nanzielle Beitrag vu Lëtze-
buerg beweege fir kënne
Member an der ESA ze ginn?

Réponse (3.1.2005) de M. Fran-
çois Biltgen, Ministre de la Cul-
ture, de l’Enseignement supérieur
et de la Recherche:

D’BäitrëttsverhandIunge vu Lëtze-
buerg mat der ESA sinn ofge-
schloss. De 6. Mee 2004 ass den
Accord fir d’Adhésioun vu Lëtze-
buerg zur Konventioun vun der
ESA ënnerschriwwe ginn. Den 3.
Dezember 2004 huet d’Regierung
e Gesetzesprojet zur Ratifikatioun
vun dësem Adhésiounsaccord ap-
prouvéiert. Mat dëser Ratifikatioun
gëtt dann de Bäitrëtt definitiv.

D’ESA ass am Moment amgaan-
gen, hir Programmer fir d’Joren
2007 bis 2013 virzebereeden. Mir
kënnen ons eréischt méi prezis
festleeën, soubal dës Programmer
bekannt sinn. Déi gréissten Oppor-
tunitéite Ieie fir Lëtzebuerg sécher
weiderhin am TeIekommunika-
tiounsberäich. Am Moment ass eng
Etüd mat der ESA amgaangen, déi
weider Opportunitéite fir eng Lët-
zebuerger BedeeIegung an anere
Beräicher solI opweisen; hei kom-
men och déi grouss europäesch
Programmer wéi Galileo (Naviga-
tioun per SatelIit) oder GMES (Erd-
beobachtung) a Fro.

D’Memberschaft comportéiert an
éischter Linn eng finanzielI Kontri-
butioun un de sou genannten „obIi-
gatoreschen“ Programmer vun der
ESA. Fir Lëtzebuerg sinn dat pro
Joer 0,21% vum Budget vun der
ESA fir dës obligatoresch Program-
mer. Dat maachen 2005 1,2 Milliou-
nen Euro aus. Ausserdem bezueIt
Lëtzebuerg bei sengem Bäitrëtt déi
eemoleg Zomm vu 700.000 Euro
aIs BedeeIegung um bestehende
Kapital vun der ESA. Doriwwer
eraus faIen d’Kontributioune fir déi
fakultativ Programmer un; Kontri-
butiounen, déi aIl Land opgrond vu
sengem wirtschaftIechen an tech-
nologesche Potenzial ka seIwer
festleeën. Déi virdrun erwähnten
Etüd solI ons hei méi geneeën Op-
schIoss ginn. MëtteIfristeg wäert
sech eise Beitrag ëm fënnef bis si-
we MilIiounen Euro beweegen.

Question 0191 (25.11.2004) de
M. Gast Gibéryen (ADR)
concernant les panneaux d’en-
trée en agglomération:

Eis Nationalsprooch ass Lëtze-
buergesch.

D’Nimm vun eisen Uertschaften am
Agank vun eisen Dierfer a Stied
sinn awer an enger Sprooch geha-
len, déi eng reng Verwaltungs-
sprooch ass: Franséisch. D’Be-
zeechnung an eiser National- an
Ëmgangssprooch fënnt sech op
dëse Schëlder just a klenger an a
kursiver Schrëft ënnert dem fran-
séischen Ausdrock.

Fir viII beleet dësen Ëmstand e
gestéiert Verhältnis zur eegener
Identitéit a Sprooch - et wier nëm-
men normal, wann hei fir d’éischt
de Lëtzebuerger Numm géif stoen.
Dëst géing eng weider a konse-
quent Etapp am Emanzipéierungs-
prozess vun eiser Sprooch duer-
stellen; ee Prozess, deen dozou
bäigedroen huet, d’Souveränitéit
vun eisem Land ze ënnermaueren.
Ausserdeem wier esou eng Mesure
fir déi sëllech Frontalieren, déi
auslännesch Matbierger, wéi och
d’Touristen, déi eist Land besichen,
e staarkt a permanent Zeeche vun
eiser Eegenaart. Et wier och eng
subtil a permanent Opfuerderung
fir Integratiounsbeméiunge vu Säi-
te vun den Immigranten.

Dofir dës Froen:

1. Wéini, wéi a firwat gouf déi ak-
tuell Regel (gesetzlech Be-
stëmmungen) zur Beschëlde-
rung vun eisen Uertschafte
festgeluecht?
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2. Kann eng Gemeng eesäiteg
décidéieren, hir Duerfbeschël-
derungen op Lëtzebuergesch
ëmzestellen, a wéi eng Be-
stëmmunge wieren dann ze
respektéieren?

3. Wéi steet de Bauteminister re-
spektiv d’Regierung zur Iddi,
d’Schëlder mat den Uerts-
nimm primär mat de Lëtze-
buerger Bezeechnungen ze
beschrëften?

Réponse (14.1.2005) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

Hei ass meing Stellungnahm zu
der parlamentarescher Ufro N°191
vum Här Deputéierte Gast Gibé-
ryen vum 25. vum Wantermount
2004:

- Den Artikel 107 vum lëtzebuer-
gesche Code de la route schreift
d’Form vun de Beschëlderunge
vun den Uertschaften, de sou ge-
nannten „Uertstafelen“, vir. De Pa-
ragraph 6 „Localisation“ vum Kapi-
tel V „Signaux d’indication“ gouf,
andeems zousätzlech zu dem offi-
zielle franséischen Numm de lëtze-
buergeschen op d’Schëld bäigesat
gouf, am Zesummenhang mat der
Legaliséierung vun der lëtzebuer-
gescher Sprooch am groussher-
zogleche Reglement vum 20. vum
Hierschtmount vun 1994 geännert.

- Alleguerten d’Beschëlderungen,
sief dat d’Signalisatiouns-, d’Mah-
nungs- (Verwäis, „avertissement“),
d’Prioritéits-, d’Verbuets- an
d’Aschränkungs- („restriction“),
d’Verflichtungs- („obligation“)
souwéi d’Hiwäisschëlder, déi op
dem lëtzebuergesche Stroossen-
netz opgestallt sinn, sinn nieft alle-
guer deenen anere Verkéiersvir-
schrëften am lëtzebuergesche Co-
de de la route, dem groussherzo-
glechen Arrêté vum 23. vum Wan-
termount vun 1955 a senge Modifi-
katiounen, geregelt.

Am Artikel 1 vun dësem steet:

«La circulation sur les voies pu-
bliques et sur les voies ouvertes au
public est régie par les disposi-
tions du présent arrêté.»

Dëst bedeit, datt nëmme Beschël-
derungen no de Virschrëfte vum
Code de la route op dem gesamte
lëtzebuergesche Stroossennetz
opgestallt däerfe ginn.

Den Artikel 107 vum selwechten
Arrêté beschreift am folgende Saz:

«La signalisation routière com-
prend les signaux et panneaux sui-
vants:»

Dat heescht, datt alleguer déi ofge-
bilt Schëlder an dësem Artikel an
der Form an am Hibléck vun hirer
Opstellung bannend fir d’Hierstel-
lung vun de Schëlder sinn.

Den Artikel 107 Kapitel V «Signaux
de localisation» 6. Localisation leet
fest, a wéi enger Form an a wéi en-
ger Sprooch, respektiv Sproochen,
d’Uertstafelen duerzestelle sinn.

Den Artikel 111 1. beschreift des
Weidere wien zoustänneg fir
d’Opstelle vun de Beschëlderun-
gen op de Stroossen ass:

«Les signaux d’indication de direc-
tion et les signaux de localisation
sont posés et conservés sur la voi-
rie de l’État par l’Administration des
Ponts et Chaussées et sur la voirie
communale par les administrations
communales compétentes.»

Den Artikel 113 vun dësem Arrêté
leet kloer fest, datt et och net méig-
lech ass, déi opgestallte Schëlder,
sief dat op de Statsstroossen oder
op de Gemengestroossen, ee-
gestänneg ëmzeänneren.

«Les signaux mentionnés dans le
présent arrêté et ceux qui seront
créés dans la suite resteront réser-
vés exclusivement à la signalisa-
tion routière. Il est défendu d’y ap-
poser des réclames ou signes
quelconques.

Il est défendu aux particuliers non
autorisés par l’autorité compétente
de placer à proximité de la voirie
publique des signaux ayant trait à
la circulation routière.»

Déi beschriwwe Virschrëfte gi kloer
un, datt eng Gemeng net ermäch-
tegt ass, eesäiteg ze décidéieren,
hir Duerfbeschëlderungen op de
Statsstroossen an iergendenger
Form ëmzeänneren. Et ass de Ge-
mengen erlaabt, op de Gemenge-
stroossen Uertstafele konform nom
Code de la route opzestellen.

- D’Uertsschëlder, esou wéi och al-
leguerten déi aner Verkéiersschël-
der, ginn a Conformitéit mat dem
Kadasterregister hiergestallt. Et
muss op internationalem Plang eng
Beschëlderung garantéiert ginn,
déi kohärent ass, dei vun eisen
auslännesche Gäscht ka verstane
ginn an dei den Indikatiounen an
hire Stroossekaarten entsprécht.
D’Folleg vun enger neier Beschël-
derung wär, datt d’Direktiouns-
schëlder op de lëtzebuergeschen
an auslännesche Kräizungen, Au-
tobunnen an Europastroossen an
d’Bezeechnungen op den nationa-
len an internationale Kaarten ëm-
zeännere wären.

Question 0192 (26.11.2004) de
M. Ben Fayot (LSAP) concer-
nant l’extension du projet pi-
lot „Samu social“:

Le «Samu social», qui a pour voca-
tion d’intervenir dans des situations
urgentes de danger psychique et
social, a été créé dans le cadre du
PANincl sous forme de projet pi-
lote. Or, ce projet viendra à
échéance en décembre 2004 et il
a été décidé de le continuer dans
les treize communes actuelles
sans pour autant procéder à une
extension de ce service vers les
autres communes du territoire.

Est-ce que Madame la Ministre
n’est pas d’avis que le «Samu so-
cial» devrait fonctionner sur le plan
national? Sinon, quelles sont les
raisons qui empêchent cette exten-
sion?

Réponse (14.12.2004) de Mme
Marie-Josée Jacobs, Ministre
de la Famille et de l’Intégration:

Le Ministère de la Famille et de l’In-
tégration a toujours soutenu le pro-
jet «Samu social» de la Croix-
Rouge.

C’est à son initiative que ledit pro-
jet a été retenu pour le plan natio-
nal d’inclusion sociale. J’estime
que ce projet permet aux citoyens
de pouvoir bénéficier, en cas de
besoin, des prestations d’un ser-
vice social de qualité en dehors
des heures de bureau.

J’ai dû constater que le nombre de
prestations durant la phase de dé-
marrage était relativement peu éle-
vée, ce qui avait comme corollaire
un coût élevé par prestation.

Il m’a paru utile de prolonger le
projet pendant une année afin de
pouvoir suivre son évolution et ré-
analyser son fonctionnement et son
coût.

Question 0193 (26.11.2004) de
M. Xavier Bettel (DP) concer-
nant le fonctionnement de la
section économique et fi-
nancière de la police judi-
ciaire:

Dans un reportage télévisé diffusé
le 25 novembre 2004 Monsieur le
Procureur d’État a affirmé qu’une
affaire financière a dû être classée
pour la simple raison que la police
judiciaire manquait des effectifs
nécessaires pour traiter ce dossier
dans les délais requis par la loi. Se-
lon les propos du procureur, il ne
s’agissait malheureusement pas
d’un cas isolé. Ces affirmations
risquent de nuire à notre place fi-
nancière dont la réputation se base
en partie sur un cadre légal solide
qui assure aux clients privés et
institutionnels une protection juri-
dique optimale.

Je voudrais donc savoir de Mon-
sieur le Ministre de la Justice:

- Combien de personnes tra-
vaillent actuellement dans la
section économique et finan-
cière de la police judiciaire?

- Si le Ministre a connaissance
d’autres cas pareils, c’est-à-
dire des cas où des affaires
ont dû être classés au motif de
manque de personnes?

- Comment le Ministre entend-il
remédier à cette situation, si-
tuation qui risque de provo-
quer une publicité négative à
notre place financière?

- De façon générale, Monsieur
le Ministre n’estime-t-il pas
que dans un État de droit il soit
primordial de permettre aux
personnes d’avoir un recours
judiciaire approprié à leur re-
quête et de pouvoir ainsi ré-
clamer leurs droits lésés?

Réponse (3.12.2004) de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

Sur un total de 170 membres du
service de police judiciaire 38 tra-
vaillent actuellement dans les diffé-
rentes sections économiques et fi-
nancières de ce service.

Nul n’ignore que les affaires pé-
nales, surtout dans le secteur éco-
nomique et financier, deviennent
de plus en plus complexes et né-
cessitent souvent des investiga-
tions de longue haleine. Ainsi il ar-
rive, comme c’est d’ailleurs le cas
à l’étranger, que l’une ou l’autre af-
faire soit prescrite, avant qu’un ju-
gement n’intervienne sur le fond.
En raison du secret de l’instruction,
opposable également au ministre,
je ne dispose pas d’informations
sur les différentes affaires traitées
par la police judiciaire.

Le Gouvernement continuera,
comme cela est prévu dans le pro-
gramme gouvernemental, d’enga-
ger des magistrats et des policiers
supplémentaires, tout en poursui-
vant la mise en œuvre de l’adapta-
tion des méthodes de travail de la
police judiciaire décidée l’année
dernière.

Question 0194 (26.11.2004) de
M. Roland Schreiner (LSAP)
concernant les demandes
d’aides financières relatives
aux installations photovol-
taïques en attente de paie-
ment:

Avec le règlement grand-ducal du
17 juillet 2001 instituant un régime
d’aides pour la promotion de l’utili-
sation rationnelle de l’énergie et la
mise en valeur des sources d’éner-
gie renouvelables, respectivement
avec le règlement grand-ducal du
28 décembre 2001 instituant une
prime d’encouragement écolo-
gique pour l’électricité produite à
partir de l’énergie éolienne, hy-
draulique, solaire, de la biomasse
et du biogaz, le Grand-Duché de
Luxembourg s’est donné une ré-
glementation exemplaire en ma-
tière d’encouragement et de sub-
vention des énergies renouve-
lables. Depuis 2001 notamment les
demandes concernant les aides fi-
nancières relatives aux installations
photovoltaïques connaissent un
énorme succès. Or, dans ce même
contexte on peut constater qu’un
retard important concernant le
paiement de ces aides financières
s’est accumulé. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Environnement:

- Combien de dossiers concer-
nant les demandes d’aides fi-
nancières relatives aux instal-
lations photovoltaïques, en at-
tente de paiement, sont en
train d’être évalués?

- Monsieur le Ministre peut-il
m’informer quant aux délais
concernant le paiement des
aides financières relatives aux
installations photovoltaïques?

Réponse (8.12.2004) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

J’aimerais attirer l’attention de l’ho-
norable Député à ma réponse à la
question parlementaire N°0160 (cf.
ci-avant).

Début novembre 2004 quelque
2.300 dossiers étaient encore en
attente de traitement final (installa-
tions photovoltaïques). Les bénéfi-
ciaires ont dû attendre jusqu’à dix
à douze mois pour obtenir un sub-
side selon les disponibilités budgé-
taires. 

Toutefois, mes services font des ef-
forts considérables pour raccourcir
les délais. Ainsi, grâce à l’enve-
loppe budgétaire mise à notre dis-
position, nous avons pu calculer
520 subsides pendant la quinzaine
du 15 au 26 novembre, dont 492
concernent des installations photo-
voltaïques.

Question 0195 (29.11.2004) de
M. Romain Schneider (LSAP)
concernant la réglementation
des données à caractère
personnel:

L’article 321 alinéa 5 du Livre IV du
Code des Assurances Sociales
dispose qu’«un règlement grand-
ducal détermine les données nomi-
natives contenues dans les
banques de données gérées par le
centre qui peuvent être consultées
par télétraitement en vue de l’exer-
cice de leurs missions légales, ré-
glementaires et statutaires respec-
tives, par les institutions et admi-
nistrations visées au point 1) de
l’alinéa 1 ci-dessus.»

Sauf erreur de ma part, ce règle-
ment grand-ducal n’a jamais été
pris. De ce fait, il n’y a actuellement
pas de réglementation concernant
les données à caractère personnel
susceptibles d’être gérées par le
Centre commun de la Sécurité so-
ciale.

Monsieur le Ministre peut-il m’infor-
mer pourquoi ce règlement grand-
ducal n’a pas été pris?

Par ailleurs, j’aimerais savoir qui
détermine actuellement les don-
nées à caractère personnel qui
peuvent ou non être gérées par le
Centre commun de la Sécurité so-
ciale.

Eu égard à la protection des don-
nées à caractère personnel, Mon-
sieur le Ministre compte-t-il prendre
les démarches nécessaires pour
remédier à cette insécurité juri-
dique?

Réponse (17.1.2005) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Il est vrai qu’à ce jour le renvoi opé-
ré par l’article 321, alinéa 5, du
Code des Assurances Sociales à
un règlement grand-ducal est resté
lettre morte. D’ailleurs au vu des
changements intervenus au niveau
du contexte juridique la mise en vi-
gueur du règlement ne s’impose
plus actuellement. Cependant il ne
saurait pour autant pas être ques-
tion d’insécurité juridique. En effet,
le traitement de données nomina-
tives est réglementé par la loi du 2
août 2002 relative à la protection
des personnes à l’égard du traite-
ment des données à caractère per-
sonnel.

En application de la loi du 2 août
2002, les traitements automatisés
en tout ou en partie, ainsi que les
traitements non automatisés de
données à caractère personnel
contenues ou appelées à figurer
dans un fichier doivent faire l’objet
d’une notification, respectivement
d’une demande d’autorisation, à
adresser à la Commission Natio-
nale pour la Protection des Don-

nées (CNPD). Il y a lieu de préciser
qu’en vertu des articles 6 et 7 de
ladite loi, le traitement de catégo-
ries particulières de données (dont
notamment ceux révélant l’état de
santé et les données génétiques)
par les services de santé est sou-
mis à autorisation.

Il appartient au responsable du
traitement d’introduire les de-
mandes de notification et d’autori-
sation afférentes et de rapporter la
preuve du respect des conditions
de licéité et de légitimité de ses
traitements. En application de l’ar-
ticle 2 de la loi du 2 août 2002 le
responsable du traitement est défi-
ni comme étant «la personne phy-
sique ou morale, l’autorité pu-
blique, le service ou tout autre or-
ganisme qui, seul ou conjointement
avec d’autres, détermine les finali-
tés et les moyens du traitement de
données à caractère personnel».

Il s’en suit que le Centre commun
de la Sécurité sociale, en sa quali-
té de responsable de traitement,
détermine lui-même les données à
caractère personnel qui font l’objet
de ses traitements respectifs. Les
données à caractère personnel
sont «toute information de quelque
nature qu’elle soit et indépendam-
ment de son support, y compris le
son et l’image, concernant une
personne identifiée ou identi-
fiable».

Finalement il convient de préciser
qu’aussi bien la notification que la
demande d’autorisation doivent
détailler les destinataires ou caté-
gories de destinataires auxquels
les données sont communiquées.

Question 0197 (2.12.2004) de
M. Jean Huss (DÉI GRÉNG)
concernant le recyclage des
déchets industriels:
Jusqu’au 3 décembre 2004, la pro-
longation de l’autorisation d’exploi-
tation d’une installation spécialisée
dans le recyclage de déchets in-
dustriels est affichée à la mairie de
Differdange. Cette installation qui
fonctionne actuellement toujours
en phase expérimentale traite les
poussières et les boues provenant
de l’industrie sidérurgique.

L’autorisation d’exploitation ainsi
que les dossiers de demande
d’autorisation soulignent qu’il s’agit
de déchets provenant de l’industrie
sidérurgique nationale. Or, l’exploi-
tant importerait aujourd’hui des dé-
chets sidérurgiques depuis la Bel-
gique et la France.

Des effets négatifs sur l’environne-
ment ne sont pas à exclure
puisque cette installation traite des
poussières et boues provenant des
filtres de l’industrie sidérurgique.
Malgré le fait qu’il s’agisse d’une
technologie à haut risque, l’installa-
tion fonctionne depuis l’été 2001
en phase expérimentale.

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes:

- Est-ce que l’exploitant est en
possession d’une autorisation
lui permettant d’importer des
déchets sidérurgiques prove-
nant de l’étranger?

- Dans l’affirmatif, comment
peut-il justifier de cette impor-
tation?

- Existe-t-il une évaluation
concernant le fonctionnement
de l’installation pendant les
différentes phases d’essais?

- Le fait que cette installation
fonctionne toujours en phase
d’essai est-il dû à des pro-
blèmes ou des pannes de
fonctionnement?

- Monsieur le Ministre envisage-
t-iI de prolonger la phase d’ex-
périmentale de cette installa-
tion?

- Est-ce que des contrôles
quant aux émissions sont ré-
gulièrement effectués par l’Ad-
ministration de l’Environne-
ment et quels en sont les ré-
sultats?
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- Est-ce que les poussières et
les boues sont valorisées ou
sont-elles stockées après leur
traitement?

- Qu’arrive-t-il aux résidus d’im-
portation après traitement?

Réponse (3.1.2005) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

L’honorable Député pose une série
de questions au sujet d’une instal-
lation spécialisée dans le recy-
clage de déchets industriels à Dif-
ferdange et l’importation de dé-
chets sidérurgiques.

À défaut de précisions, il est sup-
posé qu’il s’agit de l’installation
Primorec implantée sur l’aréal de
l’usine d’ARBED - Differdange.

L’installation dispose d’une autori-
sation datée au 10 mars 2004 et
délivrée en vertu de la loi modifiée
du 17 juin 1994 pour l’importation
de 2.000 Mg de déchets sidérur-
giques en provenance de SIDMAR
(Belgique) et de 4.000 Mg de dé-
chets en provenance de Dun-
kerque. Cette autorisation a été
prolongée en date du 29 sep-
tembre 2004 pour une période
supplémentaire de six mois. Les
autorisations sont d’ailleurs dispo-
nibles à la mairie de Differdange.

Le procédé mis en oeuvre à Differ-
dange est une innovation luxem-
bourgeoise. Il permet la récupéra-
tion du fer et du zinc contenu dans
les déchets qui y sont mis en
œuvre. Conformément aux prin-
cipes directeurs de la législation
communautaire et nationale en ma-
tière de gestion des déchets, la ré-
cupération doit primer sur l’élimina-
tion.

Faute de décision positive concer-
nant des essais sur ces déchets,
ceux-ci devraient être mis en dé-
charge. 

En ce qui concerne le contrôle des
transferts de ces déchets, celui-ci
se fait moyennant une procédure
de notification en application du rè-
glement modifié (CEE) N°259/93
du Conseil du 1er février 1993
concernant la surveillance et le
contrôle des transferts de déchets
à l’entrée et à la sortie de la Com-
munauté européenne.

L’arrêté d’autorisation mentionné
ci-dessus impose à l’exploitant la
tenue d’un journal dans lequel
toutes les informations pertinentes
sur les essais doivent être docu-
mentées. 

Le même arrêté exige que:

«Au plus tard un mois après que
les essais seront terminés un rap-
port sur les essais devra être intro-
duit auprès de l’Administration de
l’Environnement. Ce rapport devra
mentionner en synthèse sensée
toutes les informations retenues
lors des essais et enregistrées
dans le cadre du journal.»

Après clôture des essais, le rap-
port définitif devra parvenir à l’Ad-
ministration de l’Environnement et
ceci préalablement à toute déci-
sion future en la matière.

L’installation en question est en
premier lieu une installation de pro-
duction de fonte sur base de rési-
dus provenant de l’industrie sidé-
rurgique luxembourgeoise. Son ex-
ploitation est couverte par les arrê-
tés ministériels 1/01/0350 du 8 avril
2002, délivré en vertu de la loi mo-
difiée du 10 juin 1999 relative aux
établissements classés et 01/PT/23
du 9 avril 2002 délivré en vertu de
la loi modifiée du 17 juin 1994 rela-
tive à la prévention et à la gestion
des déchets.

Parallèlement à cette exploitation
régulière, les essais temporaires
sur des déchets provenant de la si-
dérurgie étrangère visent à démon-
trer l’application de la technologie
aussi sur ces matériaux.

L’installation principale ne fonction-
ne donc pas en phase d’essais. À
côté de la production normale, des
essais sur d’autres résidus de la si-
dérurgie sont menés.

Ainsi l’installation proprement dite
ne fonctionne pas en phase expé-
rimentale mais en exploitation
continue.

En ce qui concerne les essais sur
les résidus sidérurgiques prove-
nant de l’étranger, il appartient à
l’exploitant de demander une pro-
longation si besoin en est. Une telle
prolongation ne peut cependant
être accordée que sur base d’un
dossier de demande et au vu des
résultats des premiers essais.

L’autorisation pour les essais pres-
crit que les effluents gazeux
doivent être contrôlés pour chaque
type de déchets enfournés par un
organisme agréé. Les résultats
d’analyses montrent que toutes les
valeurs limites ont été respectées
sauf celles concernant les émis-
sions de poussières pour les-
quelles l’organisme de contrôle a
constaté un léger dépassement.

Les déchets sont entièrement valo-
risés dans l’installation en question.

La majeure partie est constituée de
fonte. Elle est utilisée dans l’aciérie
locale en tant que matière première
secondaire.

Les scories provenant du four élec-
trique faisant partie intégrante de
l’installation sont utilisées de la
même façon que les scories des
fours des aciéries électriques lo-
cales, c’est-à-dire dans la
construction routière. Les métaux
lourds tels que le plomb et le zinc
sont revalorisés dans la métallurgie
afférente.

Les poussières provenant de l’épu-
ration des fumées de l’installation
sont de nouveau introduites dans
le processus de traitement.

Un stockage ultérieur des matières
traitées n’est donc pas requis. Le
seul entrepôt qui se fait est celui
des déchets en attente d’être intro-
duits dans l’installation de valorisa-
tion. 

Question 0199 (2.12.2004) de
Mme Anne Brasseur (DP)
concernant les critères de pro-
motion dans l’enseignement
secondaire et dans l’enseig-
nement secondaire tech-
nique:

Le Ministère de l’Éducation natio-
nale et de la Formation profession-
nelle vient de publier un document
de réflexion sur les critères de pro-
motion dans l’enseignement se-
condaire et dans l’enseignement
secondaire technique.

Dans ce contexte j’aimerais savoir
si Madame la Ministre envisage
d’abolir toutes les épreuves
d’ajournement.

Réponse (7.1.2005) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

Le document sur les critères de
promotion est, comme son titre l’in-
dique, un document de réflexion
qui a été soumis pour avis à tous
les partenaires de l’école. Il doit
servir de base de discussion et
trace des pistes possibles pour
remplacer les sept règlements
grand-ducaux de promotion exis-
tants, ainsi que les instructions ex-
plicatives qui les accompagnent.

Ce n’est qu’après réception de
tous les avis que je déciderai des
modalités à adopter pour créer un
nouveau système de promotion et
d’orientation plus simple, transpa-
rent et cohérent.

Question 0200 (2.12.2004) de
M. Aly Jaerling (ADR) concer-
nant l’information du public
sur la qualité de l’air:

1991 ass op der Escher Gemenge-
plaz eng „Ëmwelttafel“ opgeriicht
ginn. Betreit gouf dëse Panneau
vun der Ëmweltverwaltung. Dëse

System huet de Bierger permanent
iwwert den Zoustand vun der Loft
informéiert.

2001 ass dësen Informatiounssys-
tem wéinst technesche Problemer
ausser Betrib gesat ginn, zënter-
hier fonctionnéiert en net méi.

Den deemolegen Ëmweltminister
hat mer op meng Nofro hi matge-
deelt, datt am Budget vun der
Ëmweltverwaltung keng Sue méi
zur Verfügung géinge stoen, fir dës
Ëmwelttafel erëm un d’Lafen ze
kréien oder eng nei unzeschafen
(cf. compte rendu N°20/2000-2001
- question parlementaire N°1226).

Den Ëmweltminister hat weider
matgedeelt, datt et un der Escher
Gemeng wier, fir eng nei Ëmwelt-
tafel ze installéieren, den Ëmwelt-
ministère géif sech dann eventuell
un der Finanzéierung bedeelegen.

Dofir dës Froen:

1. Gouf den Ëmweltministère
schonns mat engem Antrag
vun der Escher Gemeng kon-
frontéiert, fir déi genannt
Ëmwelttafel ersetzen ze loos-
sen?

2. Stinn am Budget vum Ëmwelt-
ministère finanziell Mëttelen
zur Verfügung, fir eventuell
eng nei Ëmwelttafel op der
Escher Gemengeplaz opze-
riichten?

3. Ass den Ëmweltministère be-
reet, sech finanziell un der Ins-
tallatioun vun enger neier
Ëmwelttafel zu Esch ze bedee-
legen?

4. Wier et net sënnvoll an alle Ge-
mengen en Informatiounspan-
neau opzestellen, deen d’Bier-
ger permanent iwwert den
Zoustand vun der Loft opkläre
géing?

5. Wier den Ëmweltministère be-
reet sech finanziell un esou
Ëmwelttafelen ze bedeelegen?

Réponse (27.12.2004) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

Ad 1. Le Ministère de l’Environne-
ment et la Ville d’Esch-sur-Alzette
se sont mis d’accord le 10 dé-
cembre 2001 pour remplacer et fi-
nancer le panneau d’affichage.

Ad 2+3. L’Administration de l’Envi-
ronnement assure le financement
du panneau avec son interface de
communication, la rénovation du
pylône et les tests de mise en ser-
vice. Le panneau est disponible et
la société chargée des travaux
d’installation attend le feu vert de la
Ville d’Esch-sur-Alzette pour exé-
cuter les travaux demandés. En ef-
fet le projet de construction d’un
parking souterrain a entraîné d’im-
portants travaux d’infrastructure
sur la place devant l’Hôtel de Ville
où se trouve ce panneau d’affi-
chage. 

La Ville d’Esch-sur-Alzette prend à
charge les développements du lo-
giciel d’intégration des données en
provenance de la station de mesu-
rage et l’ordinateur de gestion. Ce
travail est à réaliser en collabora-
tion avec la société fournissant le
panneau d’affichage.

Ad 4+5. Il est recommandé et utile
d’informer la population sur la qua-
lité de l’air dans les agglomérations
urbaines importantes telles que
Luxembourg-Ville et Esch-sur-
Alzette. Ces deux communes dis-
posent d’une station de mesurage
de la qualité de l’air et sont égale-
ment équipées de panneaux d’affi-
chage renseignant sur la qualité de
l’air. 

Les communes qui comptent une
population inférieure à celle
d’Esch-sur-Alzette ne sont pas
équipées de stations mesurant de
façon continue la qualité de l’air,
qui y est suffisamment bonne
comme le prouvent des contrôles
réalisés dans le cadre de cam-
pagnes de mesurage spécifiques.

Question 0201 (3.12.2004) de
M. Aly Jaerling (ADR) concer-
nant le développement des
énergies nouvelles et renou-
velables:
Am Energieverbrauch muss Lëtze-
buerg säin Undeel un erneierbarer
Energie vun haut 2,1% op 5,7% am
Joer 2010 steigeren. Dëst ergëtt
sech, laut Presseberichter, aus en-
ger Direktiv, där d’EU-Energiemi-
nistere kierzlech zu Bréissel zou-
gestëmmt hunn.
Gläichzäiteg ass am Kader vun
den aktuelle Budgetsdebatte vu
Regierungssäit gesot ginn, d’Sub-
ventiounen am Fotovoltaiksberäich
misste (weider) reduzéiert ginn.
Déi staatlech Fotovoltaiksförde-
rung - nom ale Regime (bis zum 1.
August 2004) - hat zu engem staar-
ken Opschwong am Beräich vun
der Solarenergiegewënnung ge-
fouert. Zum Beispill gouf doduerch
esouguer eng privat Solaranlag
lancéiert, déi mat 2 MWp eng vun
deene gréissten, der Sonn noge-
fouerte Fotovoltaiksanlage weltwäit
sollt ginn. Esou eng Anlag géing
net nëmmen de Jores-Stroumver-
brauch vu 500 Stéit assuréieren,
mä virun allem eisen CO2 Aus-
stouss ëm 1.840 Tonnen d’Joer re-
duzéieren. Mä och dës Mega-
Anlag (zu Folkendeng), déi nach
duerch deen ale Subventiouns-
regime erméiglecht gi war, schéngt
net méi aus de Startlächer ze kom-
men.
Dës Dissonanze werfen eng Rei
Froen op:
1. Wéi war d’Lëtzebuerger Posi-

tioun zu Bréissel géintiwwer
dem genannte Richtlinnevir-
schlag?

2. Wéi wëllt d’Regierung dat ge-
satent Zil bis 2010 erreechen -
besteet do e konkreten Ak-
tiounsplang?

3. Wéi vill MWp géing dee ge-
nannte 5,7 Prozentundeel un
erneierbaren Energië bei ei-
sem heitegen Energiever-
brauch ausmaachen a wéi vill
schätzungsweis am Joer
2010?

4. Wéi ass dëst éiergäizegt Zil
vun der Regierung mat hirer
neiester Positioun a Saache
Fotovoltaiksförderung ze ver-
eebaren?

5. Déi éischt Halschecht vum ge-
nannte Solarkraaftwierk sollt
Enn dës Joers stoen. Bis elo
huet sech do awer näischt ge-
doen: firwat?

Réponse (14.1.2005) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:
Wat d’Positioun vu Lëtzebuerg zu
Bréissel am Kader vun der Direktiv
2001/77/CE vum 27 Septembre
2001 («relative à la promotion de
l’électricité produite à partir de
sources d’énergie renouvelables
sur le marché intérieur de l’électri-
cité») ubelaangt, solI bis zum Joer
2010 den Undeel vun erneierbaren
Energien an der nationaler Stroum-
produktioun vun 2,1% op 5,7%
ugehuewen ginn, dëst ënner fol-
gende Viraussetzungen:
- d’Totalconsommatioun vum

Elektresche solI am Joer 2010
net déi vun 1997 iwwerschrei-
den;

- d’Produktioun vum Elektre-
schen op der Basis vu Wand-
kraaft ka mat 15 multiplizéiert
ginn;

- d’Produktioun vum Elektre-
schen op der Basis vu Biogaz
ka mat 208 multiplizéiert ginn;

- d’Produktioun vum Elektre-
schen op der Basis vun der
eenzeger kommunaler Müll-
verbrennungsanlag, déi zu
Lëtzebuerg existéiert an déi
am Joer 1997 d’Halschent vun
eiser nationaler elektrescher
Produktioun op der Basis vun
erneierbaren Energien ausge-
maach huet, kann an hirer In-
tegralitéit ugerechent ginn;

- d’Produduktioun vum Elektre-
schen op der Basis vu Fotovol-
taiksanlage misst 80 GWh be-
droen.

Ausserdem gouf festgehalen, datt
d’Zilvorgab nëmme Gültegkeet
hätt, wann déi virgenannt Punkten
am gesaten Zäitraum och tesch-
nesch realiséierbar wären.

D’Regierung ass wëllens, dat ge-
saten Zil vu 5,7% erneierbar Ener-
gië bis zum Joer 2010 an der
Stroumproduktioun ze erreechen.
Et gëtt eigentlech heifir nëmmen
zwou Méiglechkeeten, engersäits
d’Stroumconsommatioun ze ver-
klengeren an anerersäits d’Zuel
vun den Anlagen, déi Stroum op
eng ökologesch Aart a Weis produ-
zéieren, ze erhéijen. Ee konkreten
Aktiounsplang besteet heiranner
nach net. Den Ëmweltminister huet
awer een auslänneschen Expert a
seng Servicer domadder beop-
traagt, en dementspriechende
Plang auszeschaffen.

Géif een déi 5,7% Undeel duerch
Fotovoltaiksanlage wëllen erree-
chen, sou géif dat ongeféier
339,92 MWp ausmaachen, ronn
339.921 Anlage vun 1 kWp (dat
mécht +/- 2,549 km? aus). Déi
5,7% sinn op ee Stroumverbrauch
ausgeluecht wéi e sech 1997 pre-
sentéiert huet (sou wéi d’Direktiv
2001/77/CE vum 27 September
2001 et virgesäit).

Wann ee sech déi natierlech Res-
sourcen ukuckt, déi Lëtzebuerg zur
Verfügung huet fir op eng ökolo-
gesch Aart a Weis Stroum ze pro-
duzéieren, sou sinn dës relativ be-
schränkt. Mir mussen an engem
verstäerkte Mooss op Biomass,
Wand- a Solarenergie zréckgräifen.
Bei de Wandmille solI een deem-
entspriechenden „plan sectoriel di-
recteur“ ausgeschafft ginn. Och
wäerte Fotovoltaiksanlage weider
gefördert ginn, zwar net méi an
deem Mooss, mä awer esou, datt
de finanziellen „temps de retour“
bei ronn 14 Joer ze leie kënnt.

Wat d’Solarkraaftwierk vu Folken-
deng ubelaangt, dat Enn vum
leschte Joer hätt solle stoen a wou
sech bis elo nach näischt gedoen
huet, sou huet de Ministère keng
Informatioune vum private Promo-
teur iwwert seng Planung.

Question 0203 (3.12.2004) de
M. Aly Jaerling (ADR) concer-
nant les élections commu-
nales 2003:

D’Gemengewahle sti virun der Dier
a mat hinne stellt sech op en Neitst
d’Fro vun der Bedeelegung vun
den Netlëtzebuerger an dësem
Entscheedungsprozess.

Dofir dës Froen:

1. Wéi vill EU-Auslänner ware
landeswäit bei deene leschte
Gemengewahlen op de Wie-
lerlëschten ageschriwwen a
wéi vill huet dat a relativen
Zuelen zur gesamter Wieler-
schaft ausgemaach?

2. Wéi vill vun deenen age-
schriwwenen EU-Wieler hu bei
de leschte Gemengewahle
vun hirem Wahlrecht Ge-
brauch gemaach?

3. Wéi vill Netlëtzebuerger si fir
déi kommend Gemengewah-
len op de Wielerlëschten
ageschriwwen a wat mécht
dat a relativen Zuelen zur ge-
samter Wielerschaft aus?

4. Wéi vill Netlëtzebuerger hätten
1999, mä och fir 2005, d’Recht
gehat sech op de Wielerlësch-
ten anzedroen, hunn awer op
dës Méiglechkeet verzicht?

Réponse (27.12.2004) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

Fir unzefänke wëll ech den honora-
blen Deputéierten Här Jaerling
drop hiweisen, datt d’Wielerlësch-
ten op de Gemengen an net am In-
nenministère um neitste Stand ge-
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hale ginn. Sou ass et och ze erklä-
ren, datt den Innenminister, grad
wéi den honorabelen Deputéierten
Här Jaerling och muss op Privatini-
tiativen, wéi zum Beispill de
„SESOPI - Centre intercommunau-
taire“ zréckgräifen, fir statistesch
Informatiounen iwwert d’Wieler an
hiert Wahlverhalen ze kréien. De
SESOPI bréngt am Februar 2005
eng Broschür eraus, wou e seng
Statistiken dra veröffentlecht.

Uschléissend kann ech dem hono-
rablen Deputéierten Aly Jaerling
déi heiten Äntwert op seng Ufro
ginn:

1. 1999 si fir d’Gemengewahlen
13.835 Aschreiwungen vun netIët-
zebuergeschen europäesche Mat-
bierger gezielt ginn, dat ware 5,9%
vun der gesamter Wielerschaft.

2. Well mer hei am Land jo be-
kanntlech d’Wahlflicht hunn, kënne
mer och dervun ausgoen, datt jidd-
fer europäesche Matbierger, dee
sech op eng Wielerlëscht age-
schriwwen huet, sech och tat-
sächlech un de Wahle bedeelegt
huet.

3. Am Ganze sinn en vue vun de
Gemengewahle vun 2005 bei eis
am Land 155.809 Netlëtzebuerger
iwwer 18 Joer gezielt ginn; 133.828
dovu kommen aus Länner vun der
Europäescher Unioun an 21.981
vun hinnen aus Länner baussent
der Europäescher Unioun.

Wann ee just déi netIëtzebuer-
gesch europäesch Matbierger
considéréiert, kënnt een op 22.706
Aschreiwunge vun 133.828 méig-
lechen, de Bedeelegungs-Taux läit
also bei circa 17%. Déi 22.706 Per-
sounen, déi sech op d’Wielerlësch-
ten aschreiwe gelooss hunn, kom-
men aus dem Europa vun de 25
Länner, am Detail sinn et 22.638
ageschriwwe Wieler aus de 14
„ale“ Länner aus der Europäescher
Unioun (Lëtzebuerg net mat consi-
déréiert) an 68 ageschriwwe Wie-
ler aus den zéng „neie“ Mem-
berslänner.

Dat bedeit, datt déi netIëtzebuer-
gesch europäesch Matbierger
d’nächst Joer bei de Wahlen 10%
vun der gesamter Wielerschaft
ausmaache wäerten.

4. Bei de Gemengewahle vun 1999
sinn 111.509 netIëtzebuergesch
europäesch Matbierger iwwer 18
Joer gezielt ginn, déi sech hätte
kënnen aschreiwe loossen, an
13.835 hu vun dësem Recht Ge-
brauch gemaach. 97.674 Persou-
nen hunn also op hir Rechter ver-
zicht. Doraus ergëtt sech e Bedee-
legungs-Taux vun 12,4%.

Fir d’Gemengewahle vum 9. Okto-
ber 2005 hätten 133.828 netIëtze-
buergesch europäesch Matbierger
sech kënnen op eng Wielerlëscht
aschreiwe loossen, mä nëmmen
22.706 vun hinnen hu vun hirem
Recht Gebrauch gemaach. Ech
verweisen op dëser Plaz op d’Änt-
wert zur drëtter Fro.

Question 0208 (13.12.2004) de
M. Gast Gibéryen (ADR) con-
cernant les élections sociales
2003:
D’lescht Joer hunn d’Sozialwahle fir
d’Krankekeese stattfonnt.

D’Organisatioun vun esou Wahlen
ass all Kéiers mat héije Käschte fir
déi verschidde Krankekeese ver-
bonnen.

Dofir dës Fro:

- Wat huet d’Organisatioun vun
de genannte Wahlen d’Kran-
kekeesen insgesamt kascht?

Réponse (14.1.2005) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

A senger parlamentarescher Ufro
N°208 huet den Här Gibéryen no
de Käschte vun de Sozialwahle
vun de Krankekeese gefrot.

D’Servicer vun der Union des
Caisses de Maladie hu mer fol-
gend Zuele matgedeelt:

D’Sozialwahle vum Joer 2004 hunn
d’Krankekeesen am Ganzen
930.268,40 € kascht. Déi Zomm
deelt sech wéi folgend op:

Déi relativ kleng Zomme bei der
CMPI a bei der UCM erkläere sech
doduerjer, datt bei deene Keese
keng eigentlech Wahle stattfonnt
hunn, well d’Zuel vun de Kandida-
ten déiselwecht war wéi déi vun de
Posten, déi ze besetze waren.

Question 0210 (14.12.2004) de
Mme Vera Spautz (LSAP)
concernant le remboursement
de certains médicaments
psycho-stimulants (Ritalin
SR 20 mg):

Les médicaments «Ritalin» et
«Concerta» sont prescrits dans le
cadre du traitement du déficit de
l’attention ou de l’hyperactivité.
L’article 107 des statuts de l’Union
des Caisses de Maladie soumet le
remboursement du médicament
«Ritalin» à la double condition d’un
protocole thérapeutique et d’un ac-
cord préalable du contrôle médi-
cal, étant donné qu’il s’agit d’un
médicament du type stimulant du
système nerveux central.

Or, il me semble étonnant que le
médicament en question ne soit
remboursé dans les conditions
prévues que s’il s’agit du type «Ri-
talin 10 mg» alors que le «Ritalin
SR 20 mg» est exclu de tout rem-
boursement.

- J’aimerais savoir de Monsieur le
Ministre quelles sont les raisons qui
expliquent cette différence. Est-ce
qu’une procédure est en cours afin
de parvenir également au rem-
boursement du «Ritalin SR 20
mg»?

- Sachant que les demandes d’ad-
mission sur la liste positive des mé-
dicaments prévue à l’article 22 du
Code des assurances sociales font
toujours l’objet d’avis de différentes
instances, j’aimerais savoir de
Monsieur le Ministre si la procé-
dure entamée pour cette inscrip-
tion du médicament «Concerta» a
déjà été achevée? Dans l’affirma-
tive, avec quel résultat?

Réponse (17.1.2005) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

L’article 22 du Code des assu-
rances sociales stipule que:

«Ne peuvent être inscrits sur la
liste positive que les médicaments
disposant d’une autorisation de
mise sur le marché, d’un prix au
public et pour lesquels le titulaire
de l’autorisation de mise sur le
marché a introduit une demande
auprès de l’Union des Caisses de
Maladie en vue de l’inscription du
médicament sur la liste positive.»

Or, le médicament «Ritalin SR 20
mg» ne dispose pas d’une autori-
sation de mise sur le marché au
Luxembourg et ne peut de ce fait
pas être inscrit sur la liste positive.
Le titulaire n’a en effet jamais intro-
duit une telle demande d’autorisa-
tion. Voilà pourquoi seul le «Ritalin
10 mg» est pris en charge.

En ce qui concerne le médicament
«Concerta», le titulaire a introduit
une demande d’inscription auprès

de l’Union des Caisses de Maladie.
Cette demande est en voie
d’instruction.

Les instances compétentes pour
l’intégration des médicaments sur
la liste positive sont appelées à ap-
précier si l’effet thérapeutique de
«Concerta», dont fait état le titu-
laire dans sa demande, justifie le
surcoût important, variant de
+24,61 à +147,3% selon le dosage
prescrit par rapport au «Ritalin 10
mg».

Question 0212 (14.12.2004) de
M. Xavier Bettel (DP) concer-
nant les mesures de sécurité
au Centre pénitentiaire:

Monsieur le Ministre a affirmé ré-
cemment qu’il était scandalisé par
la situation en prison concernant
les GSM et la drogue.

Sur les ondes de RTL, Monsieur le
Ministre a affirmé la semaine der-
nière qu’il avait pris les mesures
nécessaires pour lutter contre ces
problèmes.

En effet, il affirme qu’un chien est
employé pour trouver la drogue au
sein du CPL. Cependant il me re-
vient qu’un chien a uniquement été
utilisé à deux ou trois reprises au
sein du CPL courant 2004 et ce
dans le cadre d’une action de
grande envergure organisée
conjointement avec la Police.

Concernant le problème des GSM,
Monsieur le Ministre a exprimé la
volonté d’installer un système de
brouillage des ondes pour éviter
l’emploi des GSM au sein du CPL.

Cependant il me revient que l’utili-
sation de GSM par les prisonniers
a été constatée au CPL dès 1998
et que chaque année un certain
nombre de GSM ont été saisis au
sein du CPL.

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de la Justice:

- Est-ce que Monsieur le Mi-
nistre peut me confirmer ces
informations?

- En cas d’affirmative, Monsieur
le Ministre peut-il m’indiquer le
nombre de fois qu’un chien
anti-drogue a été utilisé au
sein du CPL?

- Monsieur le Ministre ne pense-
t-il pas qu’il serait opportun
que le personnel du CPL dis-
pose d’un chien antidrogue en
permanence au sein du CPL?

- Monsieur le Ministre peut-il
m’informer de la quantité de
drogues saisies au sein du
CPL ces cinq dernières an-
nées?

- Monsieur le Ministre peut-il
m’informer du nombre de GSM
saisis au sein du CPL ces cinq
dernières années?

- Pourquoi Monsieur le Ministre
a-t-iI attendu plus de cinq ans
avant de prendre les mesures
nécessaires pour remédier à
ce problème?

Réponse (19.12.2004) de M.
Luc Frieden, Ministre de la Jus-
tice:

Au cours des dernières années, le
Gouvernement précédent a
constamment adapté les instru-
ments de contrôle visant les visi-
teurs du Centre pénitentiaire de
Luxembourg. Ces adaptations sont
continuées sous le Gouvernement
actuel, alors que les personnes
souhaitant introduire des objets
non autorisés au Centre péniten-
tiaire trouvent toujours de nouvelles
astuces pour contourner les dispo-
sitifs de sécurité mis en place et
qui ont été décrits lors de l’entre-
vue que le Ministre de la Justice a
eue avec la commission juridique
de la Chambre. Le Gouvernement
estime inopportun, pour des rai-
sons de sécurité, de discuter sur la
place publique des différents mé-
canismes de contrôle mis en
place.

Par ailleurs il est confirmé que des
drogues et des portables ont été
saisis par les autorités judiciaires.
Le Gouvernement ne dispose pas
d’un relevé de toutes les affaires
dont sont saisies les autorités judi-
ciaires dans ce contexte. Il approu-
ve ces enquêtes qui ont un effet
dissuasif évident alors qu’elles dé-
montrent la volonté des autorités
de lutter contre les abus tant au ni-
veau répressif qu’au niveau pré-
ventif.

Question 0213 (16.12.2004) de
M. Laurent Mosar (CSV)
concernant les règlements
d’exécution de la loi du 9
juillet 2004 modifiant 1. la
loi modifiée du 28 décembre
1988 réglementant l’accès
aux professions d’artisan, de
commerçant, d’industriel
ainsi qu’à certaines profes-
sions libérales; 2. le Code
des Assurances Sociales:

L’article 1er paragraphe 5° de la loi
du 9 juillet 2004 modifiant 1. la loi
modifiée du 28 décembre 1988 ré-
glementant l’accès aux professions
d’artisan, de commerçant, d’indus-
triel ainsi qu’à certaines profes-
sions libérales; 2. le Code des As-
surances Sociales prévoit un ar-
ticle 10 nouveau de la loi modifiée
susmentionnée qui est libellé
comme suit:

«Pour pouvoir accéder aux profes-
sions (...) d’administrateur de
biens-syndic de copropriété (…)
les postulants doivent, outre la
qualification professionnelle pré-
vue à l’article 71, satisfaire aux
conditions qui suivent:

(1) Avoir passé avec succès un
test d’aptitude portant sur la déon-
tologie professionnelle et la législa-
tion luxembourgeoise relative au
mandat, à la vente, aux droits d’en-
registrement, aux baux à loyer, à
l’aménagement du territoire, aux
autorisations de bâtir, aux autorisa-
tions d’exploitation, à la vente d’im-
meubles à construire, aux garan-
ties en rapport avec les im-
meubles, à la taxe sur la valeur
ajoutée, à la copropriété, aux pra-
tiques commerciales et aux ba-
rèmes des agents immobiliers.

Les modalités du test d’aptitude
sont déterminées par règlement
grand-ducal.

Le Ministre ayant dans ses attribu-
tions les autorisations d’établisse-
ment, sur avis de la commission
prévue à l’article 2, peut dispenser
partiellement ou complètement les
postulants du test d’aptitude sur
base de pièces justificatives à
déterminer par règlement grand-
ducal. 

(2) S’agissant de l’accès à la pro-
fession d’administrateur de biens-
syndic de copropriété, justifier
d’une garantie financière d’un
montant d’au moins 10.000 euros
et couvrant le risque en relation
avec le remboursement des fonds,
effets ou valeurs qui leur sont
confiés, résultant de l’engagement

d’un organisme de garantie collec-
tive, d’un établissement de crédit
ou d’une entreprise d’assurance
dûment agréés ou autorisés. Les
modalités de la fixation et de l’utili-
sation de la garantie financière
sont déterminées par règlement
grand-ducal.»

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes au Ministre
des Classes moyennes, du Touris-
me et du Logement:

1. Est-ce que les règlements
grand-ducaux mentionnés ci-
dessus sont déjà pris?

2 En cas de réponse négative,
quelle sera la date prévue
pour l’adoption de ces textes
légaux?

1 L’article 7 de la loi modifiée du 28
décembre1988 prévoit que dans le
secteur commercial la qualification
professionnelle requise consiste à
disposer de connaissances appro-
priées en matière de gestion d’en-
treprise. Cette qualification peut
être acquise soit par l’accomplis-
sement d’un stage ne pouvant dé-
passer trois années, soit par l’ac-
complissement d’une formation ini-
tiale résultant d’une formation uni-
versitaire, soit par l’accomplisse-
ment d’une formation accélérée,
soit par la possession de pièces
justificatives reconnues comme
équivalentes.

Réponse (17.1.2005) de M. Fer-
nand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et
du Logement:

Les règlements grand-ducaux des-
tinés à prévoir les modalités du test
d’aptitude exigé pour l’accès aux
professions de l’immobilier, la dis-
pense à ce test, ainsi que les mo-
dalités de la garantie financière
exigée plus particulièrement des
administrateurs de biens-syndics
de copropriété n’ont à ce jour pas
été adoptés.

Il est prévu de les adopter au cou-
rant de l’année 2005.

Il est rappelé à l’honorable Député
que la loi du 9 juillet 2004 qui a mo-
difié la loi d’établissement du 28
décembre 1988 en prévoyant no-
tamment un régime spécifique en
ce qui concerne les conditions
d’accès aux professions de l’immo-
bilier, comporte des dispositions
transitoires pour ces dernières.

Ainsi, l’article 4 de la loi du 9 juillet
2004 précitée prévoit que les per-
sonnes qui, avant son entrée en vi-
gueur, ont entamé la formation ou
le stage requis au titre de la qualifi-
cation professionnelle prévue dans
le secteur commercial, restent sou-
mises aux conditions d’accès pré-
vues sous l’ancien régime.

Actuellement, les personnes sou-
haitant accéder aux professions de
l’immobilier restent donc encore
très largement soumises à l’ancien
régime.

Question 0218 (17.12.2004) de
M. Henri Kox (DÉI GRÉNG)
concernant la cogénération in-
dustrielle:

Le chapitre «Énergie» du Rapport
d’activité 2003 du Ministère de
l’Économie mentionne en sa page
180 que la cogénération industri-
elle ne tombe pas sous le «règle-
ment grand-ducal du 30 mai 1994
concernant la production d’énergie
électrique basée sur les énergies
renouvelables ou la cogénération».
Le rapport précise également que
la rémunération de l’électricité pro-
duite à partir de la cogénération in-
dustrielle et injectée dans le réseau
s’oriente aux coûts évités plus un
bonus environnemental.

Dans ce contexte je souhaite poser
les questions suivantes:

- Quel est le montant total des
«coûts évités» de même que
celui du «bonus environne-
mental» payé depuis 1994 au
bénéfice de la cogénération
industrielle?
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Portokäschten Verwaltungs- an TOTAL
Dréckereiskäschten

CMO 127.468,62 € 153.948,60 € 281.417,22 €

CMFEP 38.562,45 € 45.327,24 € 83.889,69 €

CMFEC 6.498,75 € 21.495,47 € 27.994,22 €

CMEP 125.698,62 € 275.367,21 € 401.065,83 €

CMPI - 1.005,02 € 1.005,02 €

CMOA 52.500 € - 52.500 €

CMEA 17.500 € - 17.500 €

CMA 9.507 € 29.719,42 € 39.226,42 €

EMCFL 25.000 € - 25.000 €

UCM - 620 € 620 €



- Comment ces «coûts évités»
et le «bonus environnemental»
sont-ils calculés?

- Qui a payé jusqu’ici ces diffé-
rents montants?

Réponse (3.1.2005) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce exté-
rieur:

Comme le relève à juste titre Mon-
sieur le Député dans sa question
parlementaire, la cogénération in-
dustrielle ne tombe pas sous le rè-
glement grand-ducal du 30 mai
1994 concernant la production
d’énergie électrique basée sur les
énergies renouvelables ou la cogé-
nération.

Il s’agit notamment des installa-
tions de CEDUCO et de CEGYCO,
qui sont régies par des contrats de
fourniture d’électricité conclus
entre ces sociétés d’une part et
CEGEDEL d’autre part.

Le principe de ces contrats
s’aligne largement sur celui retenu
par le règlement grand-ducal du
30 mai 1994 susmentionné pour la
cogénération tombant dans la ca-
tégorie II. Toutefois, en raison de la
durée d’utilisation plus élevée des
cogénérations industrielles, les ta-
rifs retenus pour ces installations
sont moins élevés.

Pour la puissance le tarif est de
99,16 euros par kW. Pour l’énergie
électrique fournie durant les heures
pleines (HP) le tarif est de 3,47
cent par kWh. Pour l’énergie élec-
trique fournie durant les heures
creuses (HC) le tarif est de 2,11
cent par kWh. Ces trois tarifs sont
indexés à l’évolution du prix du gaz
naturel (pondération de 40%) ainsi
qu’à la valeur de référence de la
moyenne semestrielle des indices
des prix à la consommation (pon-
dération de 21%).

Eu égard au fait que depuis 1994,
l’environnement économique et po-
litique du marché de l’électricité
luxembourgeois a fondamentale-
ment changé, une étude approfon-
die serait nécessaire pour évaluer
les montants exacts du bonus en-
vironnemental.

Au cours de l’année 2004, l’achat
de l’électricité produite par la co-
génération industrielle a engendré
un surcoût (bonus environnemen-
tal) de l’ordre de 3,5 mio euros au
niveau de CEGEDEL. Durant la
même année le tarif de référence
pour l’achat d’électricité sur les
marchés internationaux était de 35
euros par MWh. Ce tarif de réfé-
rence présente également le coût
évité, tandis que la différence par
rapport aux tarifs concédés à la
cogénération industrielle repré-
sente le bonus environnemental.

En raison de la montée des prix de
l’énergie électrique sur les mar-
chés internationaux, CEGEDEL
prévoit que ce surcoût se réduira
pour l’année 2005 à environ 3 mio
euros. Il sera répercuté sur tous les
clients basse tension et moyenne
tension, ce qui représente une
charge additionnelle pour tous ces
clients de l’ordre de 0,2 cent par
kWh consommé.

À noter encore que la cogénération
industrielle ne tombe pas sous le
fonds de compensation étant don-
né que seuls les contrats conclus
en application du règlement grand-
ducal du 30 mai 1994 tombent
sous ce fonds.

Question 0227 (23.12.2004) de
M. Xavier Bettel (DP) concer-
nant le statut international de
la relation ferroviaire Lu-
xembourg-Liège:

Me référant au récent cri d’alarme
lancé par les syndicats cheminots
des deux côtés de la frontière, je
voudrais savoir si Monsieur le Mi-
nistre des Transports a mis à profit
le Sommet belgo-luxembourgeois
du 21 décembre 2004 pour interro-
ger le Gouvernement belge sur le
sort que la SNCB semble vouloir

réserver à la ligne Luxembourg-
Liège où il est question de suppri-
mer les trains transfrontaliers non-
obstant le statut international de la
relation ferroviaire en question?

Le concept d’exploitation tech-
nique et commercial mis au point
en commun par la SCNB et les CFL
permet-il une décision unilatérale
belge conduisant à une déprécia-
tion du service ferroviaire sur cette
ligne?

Quelles sont par ailleurs les vues
de Monsieur le Ministre sur l’adap-
tation de cette ligne comme ligne
d’apport du Grand-Duché de
Luxembourg à l’arrêt à Liège du
TGV-Nord Européen, voire de ligne
de connexion entre le TGV-Nord et
le TGV-Est? Quelles initiatives
compte-t-il prendre à cet égard?
Quel en sera le coût et qui devra
assumer celui-ci?

Réponse (17.1.2005) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Comme Monsieur le Député le re-
lève à juste titre, le point 5 du
memorandum of understanding
belgo-luxembourgeois du 20 juin
1991 concernant l’électrification de
la section de ligne de chemin de
fer entre Gouvy et Rivage souligne
qu’il y a lieu de réduire dans la me-
sure du possible le temps de par-
cours pénalisant entre Luxem-
bourg et Liège tout en invitant la
SNCB et les CFL de soumettre un
concept d’exploitation commun de
cet axe tenant compte notamment

1. de la nécessité de désencla-
ver la région par rapport aux
centres d’activités avec Liège
au Nord, Diekirch-Ettelbruck
au Centre et Luxembourg au
Sud;

2. des potentialités de la ligne
pour la mise en valeur touris-
tique des Ardennes et

3. des potentialités d’une ligne
d’apport au TGV-Nord avec un
nouvel accès vers l’Allemagne
du Nord, et, dans une étape
ultérieure, de la possibilité
éventuelle d’un entremaillage
du TGV-Nord et du TGV-Est
entre Liège et Metz passant
par Luxembourg.

En ce qui concerne le point 30, la
proposition initiale de mettre en
place trois paires de trains directs
sur la ligne 42/43 entre Luxem-
bourg et Liège-Guillemins en cor-
respondance à Liège sur les Tha-
lys à destination de Cologne vers
08.00, 12.00 et 18.00 heures
n’avait pas été retenue à l’époque
par le groupe de travail commun
SNCB/CFL étant donné que la rela-
tion Luxembourg-Cologne reste
plus rapide via Trèves en attendant
l’achèvement entre Liège et Co-
logne des travaux de la ligne à
grande vitesse sur le réseau belge
et sur le réseau allemand. 

Étant donné que la SNCB envisage
de ramener, le cas échéant, dès
2006 son tronçon de la liaison fer-
roviaire internationale Luxem-
bourg-Liège au statut de chemin
de fer «deuxième catégorie», j’ai
invité les CFL de me faire connaître
l’état d’avancement du dossier en
ce qui concerne leurs pourparlers
avec la SNCB dans l’optique d’éta-
blir un concept d’exploitation
conformément aux dispositions du
memorandum of understanding.

Question 0228 (23.12.2004) de
M. Xavier Bettel (DP) concer-
nant le projet prioritaire en
matière de réseaux des
transports transeuropéens:
Luxembourg - Bruxelles:

Dans sa réponse du 8 novembre
2004 à ma question parlementaire
N°133 sur les perspectives d’amé-
lioration de la relation ferroviaire
entre Luxembourg et Bruxelles (cf.
compte rendu N°2/2004-2005)
Monsieur le Ministre des Trans-
ports avait fait l’état du dossier Eu-
rocap-Rail mis en route par son

prédécesseur, Monsieur Henri Gre-
then, et il avait signalé son intention
de «mettre à profit la prochaine en-
trevue des Gouvernements belge
et luxembourgeois pour évoquer le
dossier en vue de faire avancer le
projet dans le sens souhaité».

- J’aimerais dès lors savoir de Mon-
sieur le Ministre quelle a été la part
des discussions qui a été réservée
au projet en question lors de la ren-
contre gouvernementale belgo-
Iuxembourgeoise du 21 décembre
dernier à laquelle il a participé per-
sonnellement?

- Dans quelle forme et selon quel
échéancier les deux Gouverne-
ments comptent-ils donner suite à
la décision communautaire de réa-
liser ce projet parmi les projets
prioritaires en matière de réseaux
des transports transeuropéens?

- L’Union européenne est-elle d’ac-
cord pour concourir au finance-
ment du projet, et si oui, à quelle
hauteur? Quel sera par ailleurs le
montant de la participation finan-
cière luxembourgeoise? Quel effet
aura la modernisation sur le temps
de parcours des trains entre les ca-
pitales belge et luxembourgeoise?

Réponse (17.1.2005) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Complémentairement aux renseig-
nements fournis le 8 novembre
2004 à la question parlementaire
N°133 sur les perspectives d’amé-
lioration de la relation ferroviaire
entre Luxembourg et Bruxelles, j’ai
l’honneur d’informer Monsieur le
Député que l’étude de marché réa-
lisée par la SNCB et les CFL avec
l’aide d’un consultant est prévue
d’être présentée fin mars 2005.

En ce qui concerne l’analyse du
volet financier du projet, je viens
d’adresser un courrier à mon ho-
mologue belge, Monsieur Renaat
Landuyt, l’invitant à nommer les re-
présentants belges à un groupe fi-
nancier, composé par l’administra-
tion belge et luxembourgeoise, la
SNCB et les CFL pour analyser le
volet financier.

Pour ce qui est plus particulière-
ment de la part des discussions ré-
servées au projet en question lors
de la rencontre belgo-Iuxembour-
geoise du 21 décembre dernier, j’ai
le regret de vous informer que ces
discussions n’ont pas pu être me-
nées vue l’absence de Monsieur
Renaat Landuyt, d’où mon initiative
pour relancer le dossier par la mise
en place du groupe financier sus-
mentionné.

Question 0231 (4.1.2005) de
Mme Colette Flesch (DP)
concernant les autorisations de
travail pour ressortissants
d’un pays tiers:

Certains organes de presse ont fait
état récemment de façon répétée
de l’octroi d’une autorisation de tra-
vail à une ressortissante d’un pays
tiers (non UE) pour travailler
comme employée de maison dans
un ménage à Luxembourg.

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre du Travail et de l’Emploi:

1. Le Ministre peut-il m’indiquer
combien d’autorisations de
travail de cette nature ont été
demandées et délivrées au
cours de l’année 2004?

2. Y a-t-il des cas pour lesquels
l’avis de la commission d’avis
spéciale prévue par le règle-
ment grand-ducal du 12 mai
1972 modifié a été négatif? Si
tel a été le cas, combien de
fois cela s’est produit?

3. Le Ministre a-t-il, dans l’un ou
l’autre cas d’avis négatif de la
commission d’avis spéciale,
été amené à passer outre et à

délivrer une autorisation?
Dans combien de cas?

4. Quelles sont les raisons qui
ont motivé sa/ses décision(s)
dans de telles situations?

Réponse (12.1.2005) de M.
François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi:

Par sa question N° 231, l’honorable
Députée Colette Flesch voudrait
avoir certaines précisions en rela-
tion avec des autorisations de tra-
vail délivrées à des ressortissantes
de pays tiers (non UE) pour tra-
vailler comme employée de mai-
son, logée et nourrie sur place,
dans des ménages privés.

Cette question appelle les obser-
vations suivantes de ma part:

Observation liminaire

Selon l’article 26 de la loi modifiée
du 28 mars 1972 concernant 1.
l’entrée et le séjour des étrangers;
2. le contrôle médical des étran-
gers; 3. l’emploi de la main-
d’œuvre étrangère, «le permis de
travail est délivré, refusé ou retiré
par le Ministre du Travail ou son dé-
légué après avis d’une commission
spéciale dont la composition, l’or-
ganisation et le fonctionnement
sont déterminés par règlement
grand-ducal».

En vertu de l’article 27 de la loi pré-
citée du 28 mars 1972, «l’octroi et
le renouvellement du permis de
travail peuvent être refusés au tra-
vailleur étranger pour des raisons
inhérentes à la situation, à l’évolu-
tion ou à l’organisation du marché
de l’emploi».

La plupart des refus sont basés sur
l’absence de la déclaration de la
vacance de poste, l’ADEM n’ayant
ainsi pas été en mesure de vérifier
si des demandeurs d’emploi béné-
ficiant de la priorité à l’embauche
étaient disponibles ou non.

Contre les décisions du Ministre du
Travail il existe un recours en annu-
lation devant le Tribunal adminis-
tratif. Dans la plupart des cas, les
décisions du Ministre du Travail
sont confirmées par les juridictions
administratives. Il existe cependant
également des cas contraires.

Ainsi, selon la jurisprudence (T.A.
30 mars 1998, Cheung), «même
s’il se dégage des éléments figu-
rant au dossier que de la main-
d’œuvre susceptible d’occuper le
poste pour lequel [une personne] a
été recrutée était théoriquement
disponible sur le marché de l’em-
ploi (...) il n’en reste pas moins que
l’exigence de la disponibilité de
main-d’œuvre doit être interprétée
en ce sens que l’administration doit
également justifier la disponibilité
concrète». Et au Tribunal adminis-
tratif de conclure que si malgré une
déclaration de vacance de poste
envoyée à l’ADEM celle-ci n’a pas
assigné un quelconque deman-
deur d’emploi pour le poste en
question, elle reste en défaut d’éta-
blir la disponibilité concrète de de-
mandeurs d’emploi remplissant les
critères prétracés.

Quant aux différentes questions:

1. Critères de recherche dans notre
banque de données: Permis A/Re-
fus - ménage - délivrance/renou-
vellement en 2004

Nombre de demandes: 15

Accords: 11

Nombre de refus: 4

Quatre permis ont été accordés
parce que les ressortissantes non
communautaires se trouvaient au
service de leur employeur depuis
de nombreuses années et avant le
transfert du ménage de l’em-
ployeur à Luxembourg; un permis
a été accordé parce que la per-
sonne engagée devait soigner une
personne dépendante; quatre de-
mandes ont été décidées positive-
ment alors que le ménage avait
des enfants scolarisés et que les
conjoints étaient appelés à se dé-
placer souvent à l’étranger; une
personne a obtenu le permis de
travail parce qu’elle était en pos-
session d’une autorisation de sé-
jour; un permis a été délivré pour
s’occuper de personnes âgées;
quatre permis de travail ont été re-
fusés soit parce que le poste de
travail n’avait pas été déclaré va-
cant, soit parce que l’employeur
avait fait des déclarations in-
exactes.

Il s’agit de deux ressortissantes du
Brésil, de trois ressortissantes du
Cap-Vert et de dix ressortissantes
des Philippines.

2. Avis négatifs: 7

3. Dans un premier temps le Mi-
nistre a suivi l’avis de la commis-
sion consultative dans tous les cas.
Dans six cas le permis de travail a
été refusé aux requérants tandis
que dans un cas la demande a été
retirée.

Dans trois cas le Ministre est reve-
nu sur sa décision suite à un re-
cours gracieux.

4. Le Ministre a délivré le permis de
travail sur recours gracieux après
s’être assuré que les exigences
concernant le profil recherché
étaient justifiées (besoin de pouvoir
compter sur une personne dispo-
nible à longueur de journée) et les
conditions de travail et de rémuné-
ration correctes, d’une part, et que
l’ADEM n’a pu assigner des de-
mandeurs d’emploi appropriés,
d’autre part.

C’est ainsi que le Ministre a délivré
le permis de travail dans les trois
cas précités, à savoir à une ressor-
tissante du Cap-Vert pour soigner
une personne dépendante et deux
ressortissantes des Philippines
pour s’occuper du ménage et de la
garde des enfants alors que les
deux conjoints étaient régulière-
ment appelés à se déplacer à
l’étranger.

Dans le cas qui a fait l’objet d’une
récente polémique il y a lieu de
souligner qu’aucun demandeur
d’emploi du tout n’a pu être as-
signé par l’ADEM malgré la consul-
tation du réseau EURES.
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«Chamber aktuell»
Depuis  le  21 janvier  2005,  
Chamber  TV vous  propose 

tous  les  vendredis  à 19.00 heures
un résumé de l ’ac t iv i té  

par lementa i re  de la  semaine.

L’émiss ion es t  redi f fusée
le  même soi r  à  20.00,  21.00,

22.00 e t  23.00 heures .


